
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Γ. Καµίνη, σελ. 8308
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το Δηµοτικό Σχολείο Αγίας Μαρίνας Κορωπίου,
την Πατριαρχική Εκκλησιαστική Σχολή Κρήτης, µαθητές από
το 73ο Δηµοτικό Σχολείο Αθήνας, την Ελληνογαλλική Σχολή
Αγίας Παρασκευής, µαθητές από το 2ο Γενικό Λύκειο Αγίου
Δηµητρίου, το 5ο Γυµνάσιο Πάτρας, το Γενικό Λύκειο Ξυλο-
κάστρου, το Δηµοτικό Σχολείο Πηγής, το Δηµοτικό Σχολείο
Λυγαριάς Τρικάλων και το Γυµνάσιο Γόννων Λάρισας, σελ.
8292, 8299, 8301, 8312, 8318, 8327, 8335, 8343, 8349

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 8285, 8289, 8292, 8298,
8309, 8311, 8312, 8315, 8316, 8330, 8341, 8343, 8346, 8348,
8340, 8350, 8356, 8357, 8362, 8374, 8378, 8382, 8384

Β. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκών Επιτροπών:
α) Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας

Τάξης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Εσωτερικών: «Εκλογή Βουλευτών», σελ. 8285

β) Η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής  Άµυνας και Εξωτερικών
Υποθέσεων καταθέτει τις εκθέσεις της στα σχέδια νόµου του
Υπουργείου Εξωτερικών: i) «Κύρωση της συµφωνίας µεταξύ
της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρ-
νησης των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής σχετικά µε τα
προξενικά προνόµια και τις ασυλίες» και ii) «Κύρωση του
πρωτοκόλλου τροποποίηση της Συµφωνίας Αµοιβαίας Αµυν-
τικής Συνεργασίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης των Ηνωµένων Πολιτειών
της Αµερικής», σελ. 8315

2. Κατάθεση πρότασης νόµου:  
Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΜέΡΑ25

και οι Βουλευτές του Κόµµατός του κατέθεσαν στις 20-1-
2020 πρόταση νόµου: «Διατάξεις σχετικά µε την εκλογή Βου-
λευτών και το εκλογικό σύστηµα», σελ. 8285
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Οι Υπουργοί Υγείας, Οικονοµικών και Παιδείας και Θρη-
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Αθήνα, σήµερα στις 21 Ιανουαρίου 2019, ηµέρα Τρίτη και ώρα
10.09’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Πριν εισέλθουµε στην ηµερήσια διάταξη νοµοθετικής εργα-
σίας, θα ήθελα να κάνω δύο ανακοινώσεις προς το Σώµα:

Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης κα-
ταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εσω-
τερικών: «Εκλογή Βουλευτών».

Επίσης, ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΜέΡΑ
25 και οι Βουλευτές του κόµµατός του κατέθεσαν στις 20-1-2020
πρόταση νόµου: «Διατάξεις σχετικά µε την εκλογή Βουλευτών
και το εκλογικό σύστηµα».

Παραπέµπονται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια

διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων: «Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης, Ειδικοί Λογα-
ριασµοί Κονδυλίων Έρευνας Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµά-
των, Ερευνητικών και Τεχνολογικών Φορέων και άλλες διατά-
ξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της,
στις 14 Ιανουαρίου του 2020, τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε
µία συνεδρίαση ενιαία επί της αρχής, επί των άρθρων και των
τροπολογιών.

Συµφωνεί το Σώµα; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Εννοείται ότι, όπως κάθε φορά, ανοίγει τώρα το σύστηµα ηλε-

κτρονικής εγγραφής και παρακαλούνται οι συνάδελφοι, όσοι
είναι στην Αίθουσα ή στο εντευκτήριο που παρακολουθούν τη
συνεδρίαση, µέχρι το τέλος του δεύτερου εισηγητή να εγγρα-
φούν στο σύστηµα. Αν υπάρξει κάποια µικρή καθυστέρηση, εν-
νοείται ότι θα υπάρξει µια ανοχή.

Τον λόγο τώρα έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ.
Ευριπίδης Στυλιανίδης, για δεκαπέντε λεπτά.

Κύριε Στυλιανίδη, έχετε τον λόγο.
ΕΥΡΙΠΙΔΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απευθύνοµαι σήµερα από το

Βήµα της Βουλής των Ελλήνων σε όλους τους νέους της πατρί-
δας µας και στους γονείς τους που τα τελευταία χρόνια κλονί-
στηκε η εµπιστοσύνη τους προς την πολιτεία, προς µια πολιτεία
που πρόχειρα και απερίσκεπτα άφησε να αναπτυχθούν σχολές
χωρίς επαγγελµατικά δικαιώµατα, σπουδές χωρίς αντίκρισµα
στην αγορά εργασίας που παράγουν άνεργους µε πτυχία, παιδιά
που είναι έτοιµα να φύγουν στο εξωτερικό για να βρουν τον προ-
σανατολισµό τους, εκπαιδευτικά προγράµµατα χωρίς ποιοτική
αξιολόγηση και επιστηµονικά αντικείµενα χωρίς προοπτική. Α-
πευθύνοµαι  στους γονείς που τα προηγούµενα χρόνια είδαν τα
παιδιά τους να επιλέγουν πανεπιστήµια όχι µε κριτήριο τα επαγ-
γέλµατα του µέλλοντος ή την κατάκτηση της σύγχρονης γνώσης,
αλλά από µόδα γιατί το διάλεξαν κάποιοι συµµαθητές τους ή από
ταµπού γιατί τους καλλιεργήθηκε η αντίληψη ότι πρέπει να κά-
νουν µόνο συγκεκριµένα επαγγέλµατα -γιατροί, δικηγόροι, µη-
χανικοί- χωρίς να επιλέγουν κλάδους αιχµής και προοπτικής για
την εθνική οικονοµία που στηρίζουν το ΑΕΠ της χώρας, όπως πα-
ραδείγµατος χάριν τα ναυτιλιακά επαγγέλµατα.

Αυτή την κλονισµένη σχέση εµπιστοσύνης µεταξύ της νεο-
λαίας και της οικογένειας από τη µια και της πολιτείας από την
άλλη επιχειρεί να αποκαταστήσει η Κυβέρνηση µε αυτό το νοµο-
σχέδιο, θεωρώντας το ως το πρώτο θεµελιώδες βήµα σε µια σει-
ρά αλλαγών και µεταρρυθµίσεων που θα ακολουθήσουν.

Στόχος µας είναι η εκπαίδευση σε ποιοτικά αξιολογηµένα προ-
γράµµατα να οδηγήσει επιτυχώς τους νέους µέσα από τα επαγ-
γέλµατα του µέλλοντος στην άµεση ένταξή τους στην αγορά
εργασίας και, παράλληλα, στην κατάκτηση της πραγµατικής παι-
δείας που εγγυάται όχι µόνο το υψηλό βιοτικό επίπεδο, αλλά και
µια κοινωνία ώριµη και δίκαιη, γιατί για εµάς στόχος της εκπαί-
δευσης είναι η παιδεία.

Η παιδεία είναι κάτι υψηλότερο, ουσιαστικότερο, βαθύτερο και
πληρέστερο από την απλή εκπαίδευση. Η παιδεία είναι αξιακός
κώδικας, εθνική και πολιτιστική ταυτότητα, πρόσληψη φρέσκιας
γνώσης και σύγχρονης πληροφόρησης, κατοχή µοντέρνας τε-
χνογνωσίας, αυτοσυνειδητοποίησης και αυτογνωσίας, ανάπτυ-
ξης δεξιοτήτων, σωστές επιλογές τρόπων και προσανατολισµών,
ουσιαστική και τυπική προετοιµασία ένταξης στην ελληνική και
τη διεθνή αγορά εργασίας µε αίσθηµα αυτοπεποίθησης, µε δυ-
νατότητα άµιλλας που θα βελτιώνει συνεχώς την ποιότητα, την
ικανότητα και την αποτελεσµατικότητα του νέου επιστήµονα.

Αυτό το σχέδιο νόµου έρχεται σε µια κρίσιµη στιγµή να απαν-
τήσει σε µια σειρά εναγώνιων αναζητήσεων των νέων που ψά-
χνουν τον βηµατισµό τους προς το µέλλον, των γονιών που αγω-
νιούν για την επαγγελµατική προοπτική των παιδιών τους, της
εκπαιδευτικής και ακαδηµαϊκής κοινότητας που ανησυχεί από
την προχειρότητα, την ελαφρότητα, τις στρεβλώσεις, τα λάθη
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και τις παραλείψεις του παρελθόντος.
Το νοµοσχέδιο αυτό δεν επιδιώκει µόνο να καταργήσει, αλλά

να διορθώσει και κυρίως να συµπληρώσει το θεσµικό πλαίσιο,
εναρµονίζοντάς το µε το ευρωπαϊκό περιβάλλον. Τα κύρια χαρα-
κτηριστικά του είναι ότι δεν είναι καθηγητοκεντρικό, αλλά φοιτη-
τοκεντρικό. Προτάσσει την παιδεία, και όχι µόνο την εκπαίδευση,
αναδεικνύοντας πρότυπα αριστείας. Προάγει την εξωστρέφεια
και τη διεθνοποίηση των ελληνικών ΑΕΙ, και όχι το κλείσιµο, την
αποµόνωση και την οστεοποίησή τους. Συνδέει τη χρηµατοδό-
τηση µε την αξιολόγηση της ποιότητας και της αποτελεσµατικό-
τητας. Εγκαθιδρύει τη διαρκή αξιολόγηση, υπερβαίνοντας την
ιδεοληψία και την καθήλωση της δικτατορίας των µετριοτήτων.
Υιοθετεί την κινητικότητα στην εκπαίδευση και στην έρευνα, προ-
καλώντας ευθέως σύγκρουση µε τις δυνάµεις της αδράνειας.
Συνδέει την εκπαίδευση όλων των βαθµίδων µε την αγορά, ανα-
δεικνύοντας την εθνική αρχή σε όχηµα όχι µόνο υφιστάµενων
αλλά και µελλοντικών προγραµµάτων σπουδών, που θα ανταπο-
κρίνονται στα επαγγέλµατα του µέλλοντος, στα επαγγέλµατα
αιχµής, στις ανάγκες των τοπικών κοινωνιών που φιλοξενούν πα-
νεπιστηµιακά ιδρύµατα αλλά και στις ρεαλιστικές προσδοκίες
της εθνικής µας οικονοµίας. Υλοποιεί το άρθρο 5Α του Συντάγ-
µατος για την ισότητα πρόσβασης στον κυβερνοχώρο. Με το
κρατικό πιστοποιητικό πληροφορικής χτυπά τον ψηφιακό αναλ-
φαβητισµό και διευκολύνει την προετοιµασία για τη νέα εποχή.
Εκπέµπει ισχυρό σήµα κοινωνικού κράτους, δηµιουργώντας συν-
θήκες προσβασιµότητας στα ΑΜΕΑ, στην ισότητα των φύλων,
στο περιβαλλοντικό αποτύπωµα των ιδρυµάτων, φροντίζοντας
και την πολυτεκνία. 

Απαντά στο κεφαλαιώδες ερώτηµα: «Ποιος κάνει την έρευνα
στην Ελλάδα, ποιος την εποπτεύει και πώς την κινητροδοτεί, η
αγορά, το κράτος, το πανεπιστήµιο ή όλα µαζί;». Θεσµοθετεί τη
διαµόρφωση µιας εθνικής εκπαιδευτικής στρατηγικής, που συν-
διαµορφώνεται από την πολιτεία, την ακαδηµαϊκή κοινότητα, την
κοινωνία και την αγορά, η οποία θα απαντά στις ανάγκες της
αγοράς εργασίας, θα θωρακίζει τον αξιακό κώδικα του πολιτι-
σµού µας και θα ανταποκρίνεται στις εθνικές και τις διεθνείς προ-
κλήσεις του µέλλοντος. 

Το σχέδιο νόµου ακολούθησε τη σύγχρονη διαδικασία και τις
αρχές καλής νοµοθέτησης. Μπήκε σε δηµόσια διαβούλευση την
περίοδο 4 έως 18 Δεκεµβρίου 2019, συγκεντρώνοντας εκατόν
εννέα σχόλια, που ελήφθησαν υπ’ όψιν. Συµπληρώθηκε µε αιτιο-
λογική έκθεση, πίνακα τροποποιηµένων και καταργούµενων δια-
τάξεων, έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, ειδική
έκθεση αξιολόγησης συνεπειών ρυθµίσεων και έκθεση διαβού-
λευσης. 

Συγκεκριµένα, επί της ουσίας, αποτελείται από εξήντα τέσ-
σερα άρθρα, τα οποία νοµοτεχνικά δοµούνται σε πέντε κεφά-
λαια. 

Στο Κεφάλαιο Α’, στα άρθρα 1 έως 19, επιδιώκεται η µετεξέ-
λιξη της παλιάς ΑΔΙΠ σε µια σύγχρονη Εθνική Αρχή Ανώτατης
Εκπαίδευσης, η οποία είναι πλήρως αναβαθµισµένη, αναδιοργα-
νωµένη και στοχεύει στην αναµόρφωση των πανεπιστηµίων και
στη συστηµατική και δυναµική εναρµόνισή τους µε τα σύγχρονα
ευρωπαϊκά δεδοµένα. Η νέα οργανωτική δόµηση της αρχής βα-
σίζεται στον πρόεδρο, στο ανώτατο συµβούλιο, στο συµβούλιο
αξιολόγησης και πιστοποίησης και στον γενικό διευθυντή. Ενι-
σχύονται σηµαντικά οι αρµοδιότητες της Εθνικής Αρχής Ανώτα-
της Εκπαίδευσης. 

Πρώτον, εισάγεται ο θεσµός της εθνικής στρατηγικής για την
ανώτατη εκπαίδευση, η οποία πρέπει να είναι συµβατή µε τον γε-
νικότερο εθνικό προσανατολισµό της πατρίδας µας, τις ανάγκες
της ελληνικής κοινωνίας και τις δυνατότητες της εθνικής οικονο-
µίας. 

Δεύτερον, αξιολογούνται πριν, κατά τη διάρκεια, αλλά και µετά
πανεπιστήµια, σχολές και τµήµατα, ενώ αποφασίζεται η ίδρυση,
συγχώνευση, κατάτµηση ή κατάργησή τους, εάν δεν οδηγούν σε
επαγγελµατικά δικαιώµατα και πραγµατικές προοπτικές στην οι-
κονοµία. Κυρίως προτάσσονται ειδικότητες και πεδία που έχει
πραγµατικά ανάγκη η ελληνική οικονοµία. Κριτήριο επιλογής των
παιδιών και των οικογενειών τους, όπως προείπα, που εµπι-
στεύονται πλέον την πολιτεία, δεν είναι τα ταµπού του παρελ-

θόντος, ούτε η απόφαση της παρέας, ούτε η πόλη που προσφέ-
ρει καλή φοιτητική ζωή. Είναι το επάγγελµα, είναι η επιστήµη,
είναι ο προσανατολισµός, που θα οδηγήσει το παιδί σε πληρό-
τητα παιδείας και σε διευκόλυνση ένταξης στην εθνική και τη διε-
θνή αγορά εργασίας. Η πολιτεία διά της εθνικής αρχής οφείλει
να εγγυάται σπουδές υψηλού επιπέδου, κλάδους αιχµής που
ολοκληρώνουν την προσωπικότητα του νέου, ανταποκρίνονται
στην οικονοµική επένδυση της οικογένειάς του και οδηγούν σε
επαγγέλµατα αιχµής, που καλύπτουν ανάγκες της ελληνικής οι-
κονοµίας και φυσικά της ελληνικής κοινωνίας.

Τρίτον, για πρώτη φορά, η δηµόσια χρηµατοδότηση χωρίς να
κλονίζει τη λειτουργία παραδοσιακών σχολών, που απορροφούν
το 80% για τις ανελαστικές τους δαπάνες µε αντικειµενικά κρι-
τήρια, κινητροδοτεί τα πανεπιστήµια να επιδείξουν θετική κινητι-
κότητα, δίδοντας τους το µπόνους του 20%. Τα κριτήρια αυτής
της κινητροδότησης ενισχύουν την ποιότητα, την ερευνητική
δραστηριότητα, τη διεθνοποίηση των ανώτατων εκπαιδευτικών
ιδρυµάτων, µέσα από τη συνεργασία τους µε ξένα ιδρύµατα, τη
σύνδεσή τους µε την αγορά εργασίας, την αύξηση, όπως λέγε-
ται, της απασχολησιµότητας των φοιτητών τους, οι οποίοι µόλις
αποφοιτούν απορροφώνται από την αγορά.

Τέταρτον, το Συµβούλιο Αξιολόγησης και Πιστοποίησης αξιο-
λογεί όλους τους κύκλους σπουδών πριν, κατά τη διάρκεια και
µετά, ενώ για πρώτη φορά εισάγονται και οι θεµατικές αξιολο-
γήσεις, που αφορούν στρατηγικές διεθνοποίησης, θέµατα που
αφορούν την ισότητα των φύλων, το περιβαλλοντικό αποτύπωµα,
την προσβασιµότητα των ΑΜΕΑ, τη χρήση των νέων τεχνολογιών
και άλλα τέτοιου είδους κριτήρια. Η εξάρτηση του 20% της δη-
µόσιας χρηµατοδότησης από όλες τις κοινωνικές, τις έξυπνες
και τις διεθνείς δράσεις απεγκλωβίζει τα πανεπιστήµιά µας από
τη δύναµη της αδράνειας και δηµιουργεί µια νέα κινητικότητα,
µια γόνιµη άµιλλα και µια ανταποδοτική εξωστρέφεια.

Στο Κεφάλαιο Β’, και ειδικότερα στα άρθρα 20 µε 27, απαν-
τούµε στα κεφαλαιώδη ερωτήµατα: «Ποιος διεξάγει την έρευνα
στην Ελλάδα, το πανεπιστήµιο ή η αγορά;» και δίδεται µία µονα-
δική ευκαιρία το πανεπιστήµιο να ανακαταλάβει τον χώρο που
του ανήκει, δηλαδή τον χώρο της φρέσκιας γνώσης και της σύγ-
χρονης πληροφόρησης. Κύριο χαρακτηριστικό της αναδιαµόρ-
φωσης είναι ο συνδυασµός ευελιξίας και ταχύτητας από τη µια,
µε λογοδοσία και διαφάνεια από την άλλη. Δεν θα µπω στις λε-
πτοµέρειες που λειτουργούν οι ειδικοί λογαριασµοί, γιατί θα
έχουµε τη δυνατότητα να το αναλύσουµε στην επί των άρθρων
συζήτηση.

Στο Κεφάλαιο Γ’ θεσπίζεται για πρώτη φορά, στα άρθρα 28 ως
32, το κρατικό πιστοποιητικό πληροφορικής. Εξειδικεύεται και
ενισχύεται εµπράκτως το άρθρο 5Α του Συντάγµατος, που θεω-
ρεί ως ισότητα στην πρόσβαση όχι µόνο τη δυνατότητα να
έχουµε οπτική ίνα ή πρόσβαση σε ένα wifi, όχι µόνο τη δυνατό-
τητα να διαθέτουµε έναν ηλεκτρονικό υπολογιστή, αλλά και να
ξέρουµε πώς πρέπει να χειριζόµαστε τη νέα τεχνολογία. Επί της
ουσίας δηλαδή το πιστοποιητικό έρχεται να διευρύνει τη µάχη
κατά του ψηφιακού αναλφαβητισµού και να καλύψει αυτή την
πτυχή της πρόσβασης, δηλαδή τη γνώση διαχείρισης του ηλε-
κτρονικού υπολογιστή για να µπορεί κάποιος να µπαίνει στο δια-
δίκτυο και να ωφελείται από αυτό.

Στο Κεφάλαιο Δ’ επιλύονται µια σειρά από εκκρεµότητες, που
προέκυψαν από προχειρότητες, λάθη ή προκαταλήψεις του πα-
ρελθόντος, χωρίς όµως επ’ ουδενί να θίγονται οι νέοι στις απο-
φάσεις που παίρνει ο νοµοθέτης. Στο άρθρο 33 αναστέλλεται η
εκπαιδευτική λειτουργία των τριάντα επτά τµηµάτων που ιδρύ-
θηκαν από την προηγούµενη κυβέρνηση, χωρίς να τηρηθεί προ-
ηγουµένως η διαδικασία αξιολόγησης, µε βιασύνη, προχειρότητα
και ίσως και προεκλογική σκοπιµότητα.

Στο άρθρο 34 απαλείφεται το θρήσκευµα και η ιθαγένεια από
τα πιστοποιητικά σπουδών και έτσι συµµορφώνεται ουσιαστικά
το Υπουργείο στην απόφαση 28 της Αρχής Δεδοµένων Προσω-
πικού Χαρακτήρα.

Στο άρθρο 37 διασφαλίζεται η αποτελεσµατική διοίκηση του
Διεθνούς Πανεπιστηµίου, µε ευέλικτο και λειτουργικό τρόπο.

Στο άρθρο 43 διευκολύνεται η προσέλευση αλλοδαπών σπου-
δαστών για την εκµάθηση ελληνικής γλώσσας. Η γλώσσα είναι η
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δύναµη, είναι το εργαλείο εξωστρέφειας, είναι το µέσο άσκησης
εξωτερικής πολιτικής, είναι η ενίσχυση του διεθνούς φιλελληνι-
κού ρεύµατος.

Στο άρθρο 46 διασφαλίζεται η µετακίνηση των εκπαιδευοµέ-
νων στα σχολεία δεύτερης ευκαιρίας. Σηµαντική πτυχή κοινωνι-
κής πολιτικής είναι αυτό.

Στο άρθρο 44 παρέχεται µεγαλύτερη αυτονοµία στη σχολική
µονάδα ως προς τη διοργάνωση µαθητικών εκδροµών.

Στο άρθρο 50 αποκαθίσταται η συµµόρφωση προς το δίκαιο
της Ευρωπαϊκής Ένωσης ως προς την αναγνώριση επαγγελµα-
τικών προσόντων και επαγγελµατικής ισοδυναµίας και ισοτιµίας.

Στο άρθρο 51 εγγυόµαστε την εµπιστοσύνη των φοιτητών του
Πανεπιστηµίου Δυτικής Αττικής ως προς την επιλογή ολοκλήρω-
σης του προγράµµατος σπουδών των ΤΕΙ. 

Στο άρθρο 54 καταργείται η δυνατότητα διεξαγωγής εξετά-
σεων ανά οµάδα σχολείων, ενώ στο άρθρο 55 µεριµνούµε για
την πολύτεκνη οικογένεια.

Στο άρθρο 56 καθιερώνεται η µέρα εορτασµού των Τριών Ιε-
ραρχών, η 30η Ιανουαρίου, ως σχολική εορτή και όχι ως αργία.
Η επαναφορά της γιορτής των Τριών Ιεραρχών αποτελεί αποκα-
τάσταση ενός κενού, που προκάλεσε η προηγούµενη κυβέρνηση
µε την κατάργησή της. Ο ΣΥΡΙΖΑ επέβαλε αργία. Επί της ουσίας
κατήργησε δηλαδή τον εορτασµό των Τριών Ιεραρχών. Επιδίωξε
έτσι, ικανοποιώντας το αίσθηµα των µαθητών να χάσουν µάθηµα,
να τους αποστερήσει τη δυνατότητα να ενηµερωθούν για τους
διαφωτιστές της ορθόδοξης πίστης, που έφεραν πιο κοντά την
Ορθοδοξία µε το ελληνικό πνεύµα. 

Η στάση αυτή που κατακρίθηκε τότε από την Εκκλησία της Ελ-
λάδος αποκαλύπτει την επιδίωξή τους να επιβάλουν ένα θρη-
σκευτικά αδιάφορο κράτος που επικαλείται δήθεν τις αρχές του
θρησκευτικά ουδέτερου κράτους. Εδώ φαίνεται και η ποιοτική
διαφορά µας από τον ΣΥΡΙΖΑ που ακόµα και στην Αναθεώρηση
του Συντάγµατος επεδίωξε να καταργήσει ό,τι έχει σχέση µε την
ορθόδοξη παράδοση και πίστη. Προκαλώντας και προβοκάρον-
τας µάλιστα, επεδίωξε να ταυτίσει την Εκκλησία µας µε το Κρά-
τος, παρερµηνεύοντας τον όρο «επικρατούσα θρησκεία». Και
σκόπιµα αγνόησε ότι ο όρος «επικρατούσα θρησκεία» δεν ταυτί-
ζει την Ορθόδοξη Εκκλησία και την πίστη µε το Κράτος, αλλά τον
ταυτίζει µε τη συντριπτική πλειοψηφία του ελληνικού λαού. Στην
επιτροπή µάλιστα κάποιος συνάδελφος του ΣΥΡΙΖΑ επεδίωξε
απαράδεκτα να ταυτίσει την απόφαση επαναφοράς της γιορτής
των Διαφωτιστών της Ορθοδοξίας µε το ακραίο ισλαµιστικό κα-
θεστώς του Ιράν.

Αυτή όµως, κύριοι συνάδελφοι, είναι η διαφορά µας. Εµείς το
διαφορετικό δεν το βρίζουµε ούτε το συκοφαντούµε για να το
καταργήσουµε. Το αφήνουµε να υπάρχει ελεύθερο, όπως προ-
βλέπεται στο άρθρο 13 του Συντάγµατος για τη θρησκευτική
ελευθερία, και το σεβόµαστε στην πράξη. Εσείς, όµως, µε ιδεο-
ληψία και προκατάληψη πολεµάτε, αµφισβητείτε και συκοφαν-
τείτε ό,τι έχει σχέση µε την Ορθοδοξία και την παράδοση αυτού
του λαού, αγνοώντας τον πρωταγωνιστικό ρόλο που ιστορικά
διαδραµάτισε η Εκκλησία της Ελλάδος σε όλους τους εθνικούς
και κοινωνικούς αγώνες του έθνους µας.

Στο άρθρο 58 επιβάλλεται απρόσκοπτη λειτουργία σχολικών
µονάδων κυρίως σε αποµακρυσµένες περιοχές από την άρνηση
εκπαιδευτικών να ανταποκριθούν στα καθήκοντά τους, ενώ
έχουν εκεί τοποθετηθεί.

Στο Κεφάλαιο Ε’ συµπεριλαµβάνονται µεταβατικές και καταρ-
γούµενες διατάξεις. 

Το νοµοσχέδιο αυτό αποτελεί µια πρώτη απόπειρα να νικηθούν
οι δυνάµεις της αδράνειας και της ιδεοληψίας που συχνά καθη-
λώνουν το πιο ευαίσθητο αλλά και δυναµικό κοµµάτι της κοινω-
νίας και της πολιτείας µας, που δεν είναι άλλο από τη νεολαία
µας και από τον εκπαιδευτικό κόσµο. Η απελευθέρωση των υγιών
δυνάµεων, η ήττα της δικτατορίας των µετριοτήτων, η επιστροφή
της αριστείας, η ενίσχυση της ποιότητας και της εξωστρέφειας
µπορούν να καταστήσουν την πατρίδα µας διεθνές εκπαιδευτικό
κέντρο, τονώνοντας την πραγµατική οικονοµία, στηρίζοντας τη
δοκιµαζόµενη κοινωνία και αξιοποιώντας την παιδεία ως το
εθνικό συγκριτικό µας πλεονέκτηµα. 

Όποια εθνική στρατηγική και αν αποφασίσουµε, ένα είναι βέ-

βαιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: Ότι ρίζα και θεµέλιό της δεν
µπορεί να είναι άλλο από την παιδεία. Γιατί όλα είναι θέµα παι-
δείας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ κι εγώ
τον κ. Στυλιανίδη.

Παρακαλείται τώρα η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ, η κ. Μερόπη
Τζούφη, να έλθει στο Βήµα.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί

συνάδελφοι, έπειτα από έξι µήνες αποσπασµατικής νοµοθέτησης
µε τροπολογίες της τελευταίας στιγµής και διατάξεις σε νοµο-
σχέδια άλλων Υπουργείων, το Υπουργείο Παιδείας φέρνει επιτέ-
λους στη Βουλή ένα δικό του σχέδιο νόµου, περιορισµένο, που
όµως ξεδιπλώνει το αντιδραστικό σχέδιο της Νέας Δηµοκρατίας
για την παιδεία. Είναι ένα σχέδιο που σε πολλές κρίσιµες διατά-
ξεις του δεν είναι κοστολογηµένο, παρ’ ότι έχει σαφείς οικονοµι-
κές επιπτώσεις, ένα σχέδιο που υπονοµεύει το µέλλον χιλιάδων
ανθρώπων που µορφώθηκαν και στήριξαν το δηµόσιο πανεπιστή-
µιο, ένα σχέδιο που δικαιολογηµένα έχει προκαλέσει σηµαντικές
αντιδράσεις στην εκπαιδευτική κοινότητα µε µια πολύ µεγάλη το-
ποθέτηση πάρα πολλών οργανώσεων, των πανεπιστηµίων, των
µελών ΔΕΠ, ακόµα και δικών σας συνδικαλιστικών οργανώσεων
που στέκονται απέναντι. Θα καταθέσω σχετικά στα Πρακτικά.

Έρχοµαι, λοιπόν, στο πρώτο κοµµάτι που αφορά την Ανεξάρ-
τητη Αρχή Διασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας στην
ανώτατη εκπαίδευση. Στην ουσία, η Κυβέρνηση προχωρά στην
κατάργηση αυτής της ανεξάρτητης αρχής έπειτα από δεκαπέντε
χρόνια συνεχούς λειτουργίας. Το πρόσχηµα, βέβαια, είναι η µε-
τονοµασία και η αναβάθµιση. Στην ουσία, όµως, τροποποιείται
το θεσµικό πλαίσιο. Αλλάζει το όνοµα, χωρίς να ξέρει κανείς γιατί
αυτό χρειάζεται, καθώς και τον τρόπο επιλογής της διοίκησης µε
το ξήλωµα της σηµερινής ηγεσίας, αποµακρύνοντας τους µη
αρεστούς και µη πρόθυµους να υλοποιήσουν σε απόλυτο βαθµό
την πολιτική της. Ενδεικτικό είναι αυτό που ακούσαµε στη συνε-
δρίαση της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων µε τους φορείς.
Ακούσαµε ότι η Υπουργός δεν ενηµέρωσε τον υπό κατάργηση
πρόεδρο της ΑΔΙΠ για τις προθέσεις της και τις επικείµενες αλ-
λαγές. 

Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης αποδεικνύεται,
παρ’ ό,τι κατηγορείτε εµάς, ότι δεν σέβεστε στον βαθµό που θα
έπρεπε και σε ένα νοµοσχέδιο που τις αφορούσε αποκλειστικά,
αυτή τη συγκεκριµένη ανεξάρτητη αρχή. Θυµίζω ότι στη δική µας
διακυβέρνηση δεν την καταργήσαµε και, βεβαίως, δεν καθαιρέ-
σαµε καµµία διοίκηση. Σας καλούµε να το ξανασκεφθείτε.

Ωστόσο, κυρία Υπουργέ, η επιχειρηµατολογία σας ότι όλα θα
πάνε καλύτερα µε αυτή την ανεξάρτητη αρχή δεν µας έχει πείσει.
Μιλάτε για αναβάθµιση της αρχής, για έξι µήνες όµως υπονο-
µεύετε συνειδητά τη λειτουργία της. Αναφέροµαι στην απόφασή
σας να µην υπογράψετε τον διορισµό του νέου µέλους του διοι-
κητικού συµβουλίου, παρακωλύοντας τη λειτουργία της αρχής
στο µέτρο που το ΔΣ δεν µπορεί να συνέλθει και να λάβει απο-
φάσεις λόγω έλλειψης απαρτίας. Η πρόσφατη επιστολή παραί-
τησης του συναδέλφου από το Πανεπιστήµιο της Πάτρας και
µέλους του ΔΣ σας εκθέτει ανεπανόρθωτα. Κάνει λόγο για µε-
γάλη και απρόσµενη αναστάτωση, εκφράζοντας την ελπίδα να
µην δηµιουργηθούν σοβαρές συνέπειες για την ελληνική ανώ-
τατη εκπαίδευση. Επίσης, αναφέρει πως µε δική σας παρέµβαση
αναβλήθηκε η προγραµµατισµένη επίσκεψη του ευρωπαϊκού δι-
κτύου των Ανεξάρτητων Αρχών Διασφάλισης Ποιότητας, η οποία
επρόκειτο να επισκεφθεί την Ελλάδα στα τέλη Ιανουαρίου προ-
κειµένου να αξιολογήσει την ΑΔΙΠ και το έργο της. Θα καταθέσω
τη σχετική επιστολή στα Πρακτικά. Συµπληρωµατικά, η αλληλο-
γραφία που διέρρευσε στον Τύπο µέσω της ΑΔΙΠ και της Ευρω-
παϊκής Αρχής φανερώνει πως µε τις πρωτοβουλίες που έχετε
λάβει η νέα ΑΔΙΠ απειλείται να µείνει εκτός ευρωπαϊκού πλαισίου
για περισσότερο από έναν χρόνο µε ό,τι αυτό σηµαίνει για τα
ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σαφές για εµάς πως η Κυ-
βέρνηση προχωρά µε ακροβασίες στη συγκρότηση αυτής της
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νέας αρχής, την οποία ονοµάζει Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαί-
δευσης, µε σκοπό την έµµεση χειραγώγηση και τον πλήρη
έλεγχό της. Αυτό καταµαρτυρά και η ρύθµιση που ενισχύει τον
εποπτικό ρόλο της Υπουργού Παιδείας, µετατρέποντας τη νέα
ΑΔΙΠ σε ιµάντα µεταβίβασης της κυβερνητικής πολιτικής για την
ανώτατη εκπαίδευση. Την ίδια στιγµή που θεωρητικά µεταβιβά-
ζετε στη νέα αρχή αυξηµένες αρµοδιότητες, όπως την αξιολό-
γηση, την κατανοµή της χρηµατοδότησης και τον σχεδιασµό του
ακαδηµαϊκού χάρτη, µε τον ίδιο τρόπο, επικαλούµενοι την ίδια
ακριβώς στιγµή την ανεξαρτησία της, επιλέγετε να αποφεύγετε
το πολιτικό κόστος των αντιδηµοφιλών µεταρρυθµίσεων που
προωθείτε για τα ελληνικά πανεπιστήµια.

Μια από τις επικείµενες, πιο αντιδηµοφιλείς ρυθµίσεις, είναι
και η αλλαγή του µοντέλου χρηµατοδότησης των ανώτατων εκ-
παιδευτικών ιδρυµάτων, για την οποία µάλιστα σπεύσατε να δη-
λώσετε ότι είστε ιδεολογικά περήφανοι. Περήφανοι, αλλά όπως
φαίνεται θα δηµιουργήσετε σοβαρότατα οικονοµικά προβλήµατα
στα δηµόσια πανεπιστήµια και θα τα εξωθήσετε σε λογικές και
πρακτικές που απαντώνται στην αγορά ως σαν να ήταν επιχειρή-
σεις και όχι στην ακαδηµαϊκή κοινότητα. Έχετε δηλώσει πως η
χρηµατοδότηση των ΑΕΙ στο παρελθόν γινόταν κατά το δοκούν
του εκάστοτε Υπουργού. Σας παραπέµπω στον ν.4009/2011 και
στο άρθρο 73 µε τίτλο: «Κατανοµή της δηµόσιας χρηµατοδότη-
σης των ΑΕΙ», όπου καθορίζονται συγκεκριµένα κριτήρια και δεί-
κτες. Και βεβαίως θα το καταθέσω στα Πρακτικά, αν και το
γνωρίζετε. Είναι ακριβώς αυτοί οι δείκτες, τους οποίους αναφέ-
ρετε για το 80% της χρηµατοδότησης. Και αυτό για να τελει-
ώσουµε τις µισές αλήθειες και τη δηµιουργία εντυπώσεων.
Επίσης, δεν υπάρχει -διότι το είπατε- απόφαση της συνόδου πρυ-
τάνεων, η οποία να είχε προταθεί στην προηγούµενη ηγεσία και
να µην έγινε δεκτή. Αντίθετα, είχαν υπάρξει επιτροπές εργασίας
που µε πρωτοβουλία είχαν δηµιουργηθεί, χωρίς όµως να κατα-
λήξουν σε συγκεκριµένα συµπεράσµατα.

Σύµφωνα µε τη ρύθµισή σας, η χρηµατοδότηση των ΑΕΙ θα γί-
νεται κατά 80% µε βάση τα γενικά κριτήρια, όπως µέχρι σήµερα
εχορηγείτο το 100%, και κατά 20% µε ιδιωτικοοικονοµικά και αν-
ταποδοτικά κριτήρια. Εδώ η νέα αρχή που θεσπίζεται θα παίξει
τον ρόλο της και θα σας διευκολύνει στις αποφάσεις, όπως είπα
και προηγουµένως. Σε περίπτωση που ένα ΑΕΙ δεν επιτύχει τους
δείκτες ποιότητας και επιτευγµάτων, η χρηµατοδότηση που δεν
θα λάβει ως συνέπεια της αξιολόγησης θα κατανεµηθεί στη χρη-
µατοδότηση των λοιπών ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων και
καθορίζεται ως ένα από τα καθήκοντα αυτής της αρχής. Συνε-
πώς τα κριτήρια δεν είναι κριτήρια επιβράβευσης των ανώτατων
εκπαιδευτικών ιδρυµάτων. Είναι τιµωρητικά κριτήρια. Είπατε ότι
εµείς δεν έχουµε εµπιστοσύνη και εσείς έχετε εµπιστοσύνη στα
ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα.

Ασπαστείτε, λοιπόν, την εισήγηση που σας κάνει η απόφαση
της συνόδου των πρυτάνεων, όπως και πολλές άλλες σύγκλητοι,
του Εθνικού Μετσοβίου Πολυτεχνείου, η Πρυτανεία των Ιωαννί-
νων, πολλαπλοί σύλλογοι µελών ΔΕΠ, που θεωρούν ότι µε ήδη
υπάρχουσα υποχρηµατοδότηση στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύ-
µατα αυτό το οποίο προτείνετε, θα διευρύνει τις ανισότητες µε-
ταξύ των ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων, θα εντείνει την
εσωστρέφεια, θα πυροδοτήσει εσωτερικές διαµάχες στην επι-
στηµονική και ερευνητική κοινότητα της χώρας.

Παράλληλα, δεν υπάρχει καµµιά αµφιβολία ότι θα αποδυνα-
µώσει τα πιο αδύναµα πανεπιστήµια, που είναι τα περιφερειακά
ή κάποια από τα περιφερειακά πανεπιστήµια και θα τα οδηγήσει
σε αναζήτηση πόρων εκτός του δηµόσιου κορβανά.

Ξέρετε, κυρία Κεραµέως και κύριε Διγαλάκη, τα πανεπιστήµια
ζητούν από σας έστω και τη διατήρηση των περυσινών ποσο-
στών χρηµατοδότησης. Αντ’ αυτού, εσείς επιλέγετε να εισάγετε
µοντέλα χρηµατοδότησης που εφαρµόζονται στην αγορά, που
ποδοπατούν την ακαδηµαϊκότητα και προδιαγράφουν, για κά-
ποια τουλάχιστον από αυτά, τη µείωση της χρηµατοδότησης κα-
τά 20%.

Ακούστε τη γνώµη των πανεπιστηµίων! Συµµεριστείτε τις αγω-
νίες και τις επιφυλάξεις τους! Επικεντρωθείτε στις πραγµατικές
ανάγκες που έχουν τα πανεπιστήµια, που είναι όσο µπορούν να
ενδυναµωθούν µε πόρους και µε προσωπικό και υλοποιήστε -χαί-

ροµαι που το λέτε έστω και την τελευταία στιγµή- τον κανόνα του
1 προς 1, διότι θυµάµαι ότι εδώ µιλούσατε για τον κανόνα 1 προς
5, τον οποίο νοµοθετήσαµε και τον οποίο έχουν πολύ µεγάλη
ανάγκη τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα.

Σας τονίζουµε για µια ακόµη φορά, ότι πέρα από τις ιδεολογι-
κές προσεγγίσεις και τις διαφορές µας και διεθνώς αυτό το µον-
τέλο δεν απέφερε τα αναµενόµενα αποτελέσµατα. Γι’ αυτό και
οι Ευρωπαίοι στράφηκαν σε άλλου είδους πολιτικές µέσω των
ευρωπαϊκών δικτύων πανεπιστηµίων, στα οποία επιτυχώς έχουν
ξεκινήσει αρκετά δικά µας πανεπιστηµιακά ιδρύµατα να αποτε-
λούν µέρος τους και να προχωρούν σε αυτή την πολύ σηµαντική
κατεύθυνση.

Προχωρώ στους ΕΛΚΕ. Αυτό το δεύτερο κοµµάτι αφορά τους
ΕΛΚΕ των πανεπιστηµίων και των ερευνητικών κέντρων της Ελ-
λάδας. Μια από τις αρχικές δεσµεύσεις σας, αν δεν κάνω λάθος,
ήταν ότι θα τους θέτατε εκτός δηµόσιου λογιστικού. Δεν το έχετε
επιτύχει. Σας γίνεται έντονη κριτική. Από δικής µας πλευράς, θε-
ωρούµε ότι η υπαγωγή των ΕΛΚΕ στο δηµόσιο λογιστικό δεν
είναι λάθος επί της αρχής. Αν και η υπαγωγή τους έγινε για να
αντιµετωπιστούν φαινόµενα κακοδιαχείρισης, διαφάνειας και λο-
γοδοσίας, οδήγησε πράγµατι σε ένα γραφειοκρατικό τέλµα χι-
λιάδες ακαδηµαϊκούς ερευνητές και διοικητικούς.

Έτσι, λοιπόν, ο προηγούµενος νόµος, ο δικός µας, αποτέλεσε
µία πρώτη προσπάθεια βελτίωσης αυτού του πλαισίου λειτουρ-
γίας. Και πράγµατι, κάποιες από τις διατάξεις που προτείνονται,
συνιστούν συνέχεια αυτής της προσπάθειας για ένα πιο ευέλικτο
και αποτελεσµατικό πλαίσιο λειτουργίας. 

Και έτσι, σε αυτού του τύπου τις διατάξεις, που απλοποιούν
διαδικασίες έγκρισης δαπανών και διευκολύνουν, θα είµαστε θε-
τικοί.

Πέραν, όµως, των διατάξεων αυτών, υπάρχει και το άρθρο 60
στο οποίο προβλέπεται νοµιµοποίηση κατηγοριών δαπανών που
έγιναν κατά παρέκκλιση της νοµοθεσίας. Παρά τις συνεχείς µου
ερωτήσεις στις επιτροπές, δεν µου έχουν δοθεί ως τώρα πειστι-
κές απαντήσεις -τις οποίες αναµένω στη σηµερινή διαδικασία-
για το ύψος και την προέλευση των δαπανών. Ποια είναι η δηµο-
σιονοµική επιβάρυνση που προκύπτει και ποια είναι η εισήγηση
του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους;

Έρχοµαι στο Κεφάλαιο Γ’ που είναι το Κρατικό Πιστοποιητικό
Πληροφορικής -το χαιρετίζουµε- που υιοθετείται. Συνεχίζεται µια
σηµαντική πρωτοβουλία της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ που θεσµο-
θετήθηκε το Δεκέµβριο του 2018 από τον απερχόµενο Υπουργό,
τον Κώστα Γαβρόγλου και λόγω της προκήρυξης των εθνικών
εκλογών του Ιουλίου δεν κατέστη δυνατόν για τους υποψήφιους
µαθητές να δώσουν τις σχετικές εξετάσεις. Είµαστε απολύτως
θετικοί σε αυτή την κατεύθυνση.

Έρχοµαι στο θέµα του άρθρου 33 και της κατάργησης των
τριάντα επτά τµηµάτων των ΑΕΙ. Η πολιτική που έχετε ακολου-
θήσει µέχρι σήµερα όσον αφορά στη δηµόσια εκπαίδευση, είναι
πολιτική συρρίκνωσης, αναστολής και κλεισίµατος. Τις πρώτες
µέρες, λοιπόν, αποφασίσατε την επ’ αόριστον αναστολή λειτουρ-
γίας των εξήντα επτά δωρεάν διετών προγραµµάτων επαγγελ-
µατικής εκπαίδευσης για αποφοίτους των ΕΠΑΛ -το είχαν ζητήσει
τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα και είχαν δεσµευτεί και οι
ανάλογοι πόροι- την κατάργηση της Νοµικής Σχολής στην Πάτ-
ρα. Συνεχίσατε καταργώντας τη δυνατότητα περιορισµένης
ελεύθερης πρόσβασης των µαθητών στην τριτοβάθµια εκπαί-
δευση και συνεχίζετε σήµερα µε την επ’ αόριστον, όπως προκύ-
πτει, αναστολή λειτουργίας αυτών των τριάντα επτά νέων τµη-
µάτων σε έντεκα πανεπιστήµια της χώρας.

Και βέβαια, αναφέρεστε διαρκώς στο ότι αυτά υπηρέτησαν µι-
κροπολιτικές σκοπιµότητες, δεν είχαν συγκεκριµένα ακαδηµαϊκά
κριτήρια, δεν είχαν προηγηθεί µελέτες σκοπιµότητας, δεν υπήρ-
ξε συνεκτικός σχεδιασµός. 

Και σε παλαιότερη συνεδρίαση εδώ στην Βουλή ο αρµόδιος
Υφυπουργός είχε µιλήσει, µάλιστα, και για συνδιαλλαγή του ΣΥ-
ΡΙΖΑ µε τα πανεπιστήµια. Βεβαίως, αυτή η επιχειρηµατολογία,
κατά την προσωπική µου άποψη, έχει καταρρεύσει, έχει διαψευ-
στεί από τα ίδια τα πανεπιστήµια, τους πρυτάνεις και τις συγκλή-
τους, οι οποίοι πρότειναν τη θεσµοθέτηση αυτών των νέων τµη-
µάτων, τα ενέταξαν -και σας το είπαν- στον στρατηγικό τους σχε-
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διασµό και είχαν την αποκλειστική ευθύνη για τη λειτουργία τους.
Κάποια, µάλιστα, πανεπιστήµια είχαν ήδη ξεκινήσει τις διαδικα-
σίες για τη στελέχωση αυτών των τµηµάτων, για να υποδεχτούν
φοιτητές. 

Κάνω εδώ επισήµανση και στην τοποθέτηση του Πρύτανη του
ΕΚΠΑ, του κ. Δηµοπούλου, για δύο τµήµατα ιδιαίτερα εξωστρε-
φή, προϋπολογισµένα στον στρατηγικό σχεδιασµό, τα οποία µου
απαντήσατε ότι θα τα δει η νέα ΑΔΙΠ, όταν και όποτε συγκληθεί,
δηλαδή αναποµπή στις καλένδες.

Άρα µικραίνετε τη δηµόσια εκπαίδευση, κλείνετε τµήµατα, δεν
σέβεστε αυτά που λένε τα πανεπιστήµια και το αυτοδιοίκητό
τους και ναρκοθετείτε σίγουρα το µέλλον πολλών περιφερειακών
ιδρυµάτων, αφού αυτά θα υποστούν την ενδεχόµενη µείωση της
χρηµατοδότησης κατά 20% εάν δεν µπορέσουν να ανταποκρι-
θούν στα ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια αξιολόγησης.

Και βεβαίως, σχεδιάζετε και έχετε εξαγγείλει τη µείωση των ει-
σακτέων, την εισαγωγή βάσεων ανάλογα µε τις εισηγήσεις των
ιδρυµάτων, αλλά και τις διαγραφές των φοιτητών που ξεπερνούν
το χρονικό όριο φοίτησης.

Αντ’ αυτού, η δική µας πολιτεία, για την οποία κάνετε διαρκή
κριτική, είναι ότι παρά τους δηµοσιονοµικούς περιορισµούς,
στους οποίους βρισκόµαστε, κάναµε προσπάθεια διεύρυνσης
του ακαδηµαϊκού χάρτη της χώρας µε τρόπο συνεκτικό, ύστερα
από ευρεία διαβούλευση µε τα πανεπιστήµια, την ακαδηµαϊκή
κοινότητα και τις τοπικές κοινωνίες. Αυξήσαµε τη χρηµατοδό-
τηση, στελεχώσαµε τα ιδρύµατα µε µέλη ΔΕΠ και νέους ερευνη-
τές, επαναφέραµε τον κανόνα 1 προς 1 στις αποχωρήσεις- προσ-
λήψεις, θεσπίσαµε ακαδηµαϊκούς κανόνες σε όλα τα επίπεδα
σπουδών και προσπαθήσαµε να αντιµετωπίσουµε χρόνιες στρε-
βλώσεις και, βεβαίως, να προωθήσουµε τη διαφάνεια στη διαχεί-
ριση των κονδυλίων.

Και έρχοµαι στη ρύθµιση για τα κολλέγια, η οποία είναι γνω-
στό, όπως λέει και η ΔΑΚΕ των εκπαιδευτικών, ότι ήρθε την τε-
λευταία στιγµή από το παράθυρο. Είναι η ρύθµιση που έχει
προκαλέσει την κατακραυγή σύµπασας της εκπαιδευτικής κοι-
νότητας, διότι µε το άρθρο 50 οι τίτλοι σπουδών που χορηγούν-
ται από ιδιωτικά κολλέγια, θα γίνονται δεκτοί από το ΑΣΕΠ για
διορισµό στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση.

Γιατί, κυρία Κεραµέως, τροποποιείτε τον νόµο για τους διορι-
σµούς στην εκπαίδευση αυτή τη χρονική στιγµή, όταν, µάλιστα,
ήδη έχει τελειώσει ο προηγούµενος διαγωνισµός για την ειδική
αγωγή και εκπαίδευση, που έγινε ακριβώς µε αυτόν τον νόµο;

Με τη ρύθµιση που φέρνετε παρακάµπτετε το άρθρο 16 του
Συντάγµατος, όπως γνωρίζετε πολύ καλά. Αφού δεν καταφέρατε
να ιδρύσετε ιδιωτικά πανεπιστήµια στην Ελλάδα, δίνετε τη δυνα-
τότητα στους αποφοίτους των ιδιωτικών κολλεγίων να µπουν όχι
από το παράθυρο, αλλά από την πόρτα στο δηµόσιο. Επικαλείστε
το ενωσιακό δίκαιο, αλλά ουσιαστικά κρύβεστε πίσω από αυτό.
Είχατε προνοήσει, βεβαίως, να δώσετε τη δυνατότητα αναγνώ-
ρισης της επαγγελµατικής ισοδυναµίας σπουδών τίτλων τριτο-
βάθµιας εκπαίδευσης όχι µόνο κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, αλλά και τρίτων χωρών, που προφανώς είναι το Ηνω-
µένο Βασίλειο στη «µετά-Brexit» εποχή και οι ΗΠΑ. Επαναφέρετε,
δηλαδή, το καθεστώς που εγκαθίδρυσε ο Υπουργός Παιδείας
Αρβανιτόπουλος, το οποίο δίνει στους αποφοίτους των ιδιωτικών
κολλεγίων, που παρέχουν τίτλους σπουδών σε συνεργασία µε
άγνωστα ή µέτριου κύρους πανεπιστήµια της αλλοδαπής, τη δυ-
νατότητα πρόσληψης στο δηµόσιο και δη στο εκπαιδευτικό σύ-
στηµα.

Μάλιστα, για να βγείτε από το πολιτικό αδιέξοδο, λέτε ότι εί-
χαµε χρησιµοποιήσει και εµείς παρόµοια ρύθµιση στο παρελθόν
σε προκηρύξεις αναπληρωτών εκπαιδευτικών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα ήθελα ένα, δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε, ακόµα και τελειώνω.
Αποτελεί, λοιπόν, αυτό προσπάθεια διαστρέβλωσης της πραγ-

µατικότητας. Γνωρίζετε πως ο ΣΥΡΙΖΑ άλλαξε το καθεστώς µε
το που βγήκε η χώρα από το µνηµονιακό πρόγραµµα και εν όψει
των δεκαπέντε χιλιάδων µόνιµων διορισµών στην εκπαίδευση.

Σε αυτόν τον νόµο, τον ν.4589/2019, αποτυπώνεται αυτή ακρι-
βώς η πολιτική επιλογή.

Αντίθετα, µε τη ρύθµιση που προτείνετε, ευνοούνται οι κολλε-
γιάρχες και τα ιδιωτικά συµφέροντα που δραστηριοποιούνται
στην εκπαίδευση. Ενδυναµώνεται η υπάρχουσα αγορά απόκτη-
σης τίτλου σπουδών εντός και εκτός Ελλάδας, ενώ κινείται αν-
ταγωνιστικά ως προς το δηµόσιο πανεπιστήµιο και τους απο-
φοίτους του. Στρέφεστε ενάντια σε χιλιάδες αποφοίτους των δη-
µόσιων πανεπιστηµίων, στους υπηρετούντες εκπαιδευτικούς,
που µε κόπους και θυσίες απέκτησαν γνώσεις και ακαδηµαϊκά
προσόντα. Στρέφεστε ενάντια στο δηµόσιο πανεπιστήµιο. 

Και θα καταθέσω γι’ αυτόν τον λόγο -όπως είπα και πριν- τις
αποφάσεις των Συγκλήτων του Εθνικού Μετσοβίου Πολυτε-
χνείου, του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων και βεβαίως, όλων των εκ-
παιδευτικών οµοσπονδιών, που σας ζητούν -διαδηλώνουν κιό-
λας- να αποσύρετε το άρθρο 50 και να µην επιτρέψετε την υπο-
τίµηση των ιδρυµάτων και των πτυχίων που παρέχουν.

Όσον αφορά τους Τρεις Ιεράρχες, πράγµατι δηµιουργήθηκε
µία κατάσταση-αλαλούµ. Στείλατε σε δυο µέρες δυο αντιφατικές
εγκυκλίους.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, συµφωνείτε και εσείς µε
την άποψη ότι οι αργίες είναι για τους τεµπέληδες; Εγώ θα έλεγα
ότι κάνετε µία συνειδητή προσπάθεια να επαναφέρετε τον εκκλη-
σιασµό, την κατήχηση και τις θρησκευτικές εκδηλώσεις ως αντι-
σταθµιστικό µέτρο στην επιβεβληµένη απαλοιφή του θρησκεύ-
µατος από τα µαθητικά απολυτήρια, έπειτα από την απόφαση
του Σ.τ.Ε. -στην οποία, µάλιστα, είχε πρωταγωνιστήσει η υποψή-
φια Πρόεδρος της Δηµοκρατίας- περί αντισυνταγµατικότητας και
τις καταδικαστικές αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου για
τα Ανθρώπινα Δικαιώµατα.

Η θέση µας είναι απλή: Όχι στην κατήχηση. Το σχολείο να λει-
τουργεί και στην αρχή της ηµέρας να διαβάζεται σχετικό µήνυµα
από τον εκάστοτε Υπουργό Παιδείας. 

Δεν προλαβαίνω, έχω υπερβεί τον χρόνο µου. Έχω τοποθετη-
θεί στις επιτροπές για τα υπόλοιπα άρθρα. Φαντάζοµαι ότι θα
έχω τη δυνατότητα στη δευτερολογία µου να επιχειρηµατολο-
γήσω γιατί σε κάποια από αυτά δηλώνουµε «παρών» ή τα κατα-
ψηφίζουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τον ΣΥΡΙΖΑ η παιδεία και ει-
δικότερα η συστηµατική και οργανωµένη από την πολιτεία εκπαί-
δευση είναι θεµελιώδες δηµόσιο και κοινωνικό αγαθό. Αποτελεί
καθολικό δικαίωµα, πολύτιµο και αναντικατάστατο εφόδιο για
κάθε άνθρωπο προσωπικά και για την κοινωνία στο σύνολό της.
Η εκπαίδευση και η έρευνα που συντελείται στα πανεπιστηµιακά
ιδρύµατα και στα δηµόσια ερευνητικά κέντρα της χώρας, απο-
τελεί και βασικό µοχλό για την ανάπτυξη της χώρας. Η αύξηση
των δαπανών για την εκπαίδευση και την έρευνα αποτελεί ανα-
γκαιότητα ιδίως για την πορεία της χώρας, για την οριστική
έξοδο από την οικονοµική κρίση και αναγκαιότητα και υποχρέ-
ωση προς τη νέα γενιά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μερόπη Τζούφη καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κυρία
Τζούφη.

Πριν µπούµε στους ειδικούς αγορητές, θα ήθελα να ρωτήσω
αν υπάρχει κάποιος συνάδελφος που παρέλειψε να δηλώσει ότι
θα µιλήσει, γιατί θα κλείσει το σύστηµα. Αν είναι κάποιος στην
Αίθουσα, µπορεί να το δηλώσει τώρα. Απ’ ό,τι βλέπω, δεν υπάρ-
χει κανείς. Παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα.

Τον λόγο έχει τώρα η εισηγήτρια του Κινήµατος Αλλαγής η κ.
Χαρούλα (Χαρά) Κεφαλίδου για δεκαπέντε λεπτά.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο Παιδείας, αλλά το Υπουρ-
γείο, δυστυχώς, θολώνει την αξία του. Συνεχίζοντας την πρακτική
της αποσπασµατικής θεσµοθέτησης µέτρων για µείζονος σηµα-
σίας θέµατα µέσα σε έναν κυκεώνα διάσπαρτων, αντιφατικών και
ασαφών ρυθµίσεων, η Κυβέρνηση -που κατά τα άλλα έχει την εκ-
παίδευση ως εθνική προτεραιότητα- ξεκινά φέρνοντας µε το δικό
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της brand name ένα σχέδιο νόµου αποκοµµένο και βασισµένο
στον ν.4009/2011 του ΠΑΣΟΚ.

Βέβαια, δεν λείπουν και οι «περίφηµες» πάντα «λοιπές διατά-
ξεις», µέσω των οποίων λαµβάνονται αποφάσεις για σοβαρά, εν-
τελώς διαδικαστικά, άσχετα µεταξύ τους θέµατα, που όφειλαν
να είναι ο βασικός κορµός άλλου νοµοσχεδίου για την πρωτο-
βάθµια και τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση. 

Μετά από έξι µήνες διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, το
νοµοσχέδιο για την Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης -ΕΘΑ-
ΑΕ- και τους ειδικούς λογαριασµούς -ΕΛΚΕ- των ΑΕΙ στοχεύει
στην αποκατάσταση της διαφάνειας και στην ενίσχυση της αυ-
τονοµίας και λογοδοσίας των ιδρυµάτων της τριτοβάθµιας εκ-
παίδευσης. Παράλληλα, επιχειρεί να συνδέσει τα αποτελέσµατα
της αξιολόγησης µε τµήµα της χρηµατοδότησης των ιδρυµάτων.

Οι ρυθµίσεις, λοιπόν, αυτές δεν είναι κάτι καινούργιο. Η έννοια
της αξιολόγησης των ΑΕΙ της χώρας τέθηκε και εφαρµόστηκε
στην πράξη µετά από νοµοθετική πρωτοβουλία του ΠΑΣΟΚ, µε
ένα νόµο-ορόσηµο, που αγκαλιάστηκε τότε από το σύνολο σχε-
δόν του πολιτικού κόσµου και αντίστοιχα «ξηλώθηκε» αθόρυβα
και µεθοδικά πριν προλάβει να εφαρµοστεί.

Στη συνέχεια του ιστορικού χρόνου, ο ΣΥΡΙΖΑ πολέµησε την
ιδέα της αξιολόγησης, ποντάροντας στην ήσσονα προσπάθεια,
στην απραξία και τελικά στην ισοπέδωση. Η αµφισβήτηση του
ρόλου της ΑΔΙΠ ήρθε ως φυσικό επακόλουθο. Στη δουλειά ετών
δύο εµπνευσµένων γυναικών Υπουργών Παιδείας δύο διαφορε-
τικών πολιτικών χώρων, της Μαριέττας Γιαννάκου µε τον ν.3374/
2005 και της Άννας Διαµαντοπούλου µε τον ν.4009/2011 χρει-
άστηκε µόνο µία θητεία της «πρώτη φορά αριστεράς» για να
αφήσει κηλίδες διάλυσης και παρακµής.

Κυρίες και κύριοι, µετά τη συζήτηση στις επιτροπές αναδείχ-
θηκαν οι ελλείψεις, οι αστοχίες, οι αγκυλώσεις και οι δυσλειτουρ-
γίες, που αχρηστεύουν ένα από τα πολυτιµότερα εργαλεία για
την ανάπτυξη της χώρας µας, την εκπαίδευση.

Τι πρέπει να γίνει λοιπόν; Αυτό το ερώτηµα φαίνεται πως δεν
το έχει θέσει καν ακόµα η ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας, ώστε
να αντιληφθεί και την ανάγκη ύπαρξης εθνικού διαλόγου για την
παιδεία και την ανάγκη ανασύστασης του ΕΣΥΠ, που ζητάµε
διαρκώς. Χωρίς αυτή την ανησυχία, όµως, πώς περιµένουµε
απαντήσεις και αντίστοιχες ολοκληρωµένες νοµοθετικές πρωτο-
βουλίες; Και αν επισηµαίνω την αποσπασµατικότητα των ρυθµί-
σεων, είναι γιατί η έλλειψη στρατηγικής, η έλλειψη σφαιρικής
προσέγγισης και συνολικής άποψης έχει επιπτώσεις και αδικεί
την όποια προσπάθεια. 

Ρωτήσαµε πολλές φορές ποιο είναι το συνολικό σχέδιο της
Κυβέρνησης για την παιδεία, αναπόσπαστο τµήµα του οποίου
είναι η ΕΘΑΑΕ, η ΕΛΚΕ και -µια και τα βάλαµε όλα µέσα- οι σχο-
λικές εκδροµές, η αργία των Τριών Ιεραρχών, τα πιστοποιητικά
γλωσσοµάθειας και τα κολέγια. Ξέρετε τι µας απαντήσατε; Μας
παραπέµψατε στο προεκλογικό φυλλάδιο της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Είναι σαν να λέτε στο Σώµα, και τελικά στον πολίτη, ότι «στα
ζητήµατα παιδείας έχω ήδη προαποφασίσει τι θα κάνω και δεν
ακούω κανέναν και εδώ µέσα απλά τηρούµε τα προσχήµατα».

Η εκπαίδευση, όµως, είναι εθνικό ζήτηµα και ως τέτοιο δεν
µπορεί να υποκατασταθεί από το προεκλογικό πρόγραµµα κανε-
νός κόµµατος. Και αυτό κυρίως γιατί οποιοδήποτε προεκλογικό
πρόγραµµα και αν έχουµε, όσο καλό κι αν είναι, απουσιάζει το
βασικό στοιχείο δηµοκρατικής διακυβέρνησης που είναι ο εθνι-
κός διάλογος.

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα µας και
τα πανεπιστήµιά µας πράγµατι µπορούν -και το ονειρευόµαστε-
να γίνουν παγκόσµιο κέντρο εκπαίδευσης. Όµως αυτό, για να
γίνει πραγµατικότητα, χρειάζεται πολλά περισσότερα από διά-
σπαρτες διατάξεις. Χρειάζεται εθνική εκπαιδευτική στρατηγική
σε βάθος χρόνου. 

Αναµφίβολα τα πλέον κρίσιµα ζητήµατα που τίθενται σε αυτό
το νοµοσχέδιο, είναι η συγκρότηση της ΕΘΑΑΕ -έως σήµερα
ΑΔΙΠ- και η ΕΛΚΕ.

Ας ξεκινήσουµε, λοιπόν, από το Κεφάλαιο Α’ -άρθρα 1 έως 19-
που αφορούν την ΕΘΑΑΕ.

Κυρία Υπουργέ, θέλω να σας ευχαριστήσω προσωπικά και εκ
µέρους του Κινήµατος Αλλαγής για την ενσωµάτωση των προ-

τάσεων που καταθέσαµε ως συµβολή στο πρώτο αυτό νοµοσχέ-
διο Παιδείας. 

Ο ρόλος της ΕΘΑΑΕ ως Ανεξάρτητης Αρχής θα πρέπει να είναι
αυστηρά συµβουλευτικός. Είναι πράγµατι; Έργο της είναι η εξει-
δίκευση αυτής της στρατηγικής. Ποιας στρατηγικής άραγε; Η
χάραξη εθνικής στρατηγικής είναι και πρέπει να είναι έργο της
Κυβέρνησης µετά από εθνικό διάλογο και κατόπιν των απαραί-
τητων συγκλίσεων. Η ΕΘΑΑΕ δεν µπορεί να αναλάβει τη χάραξη
αυτής της στρατηγικής, παρά µόνο να την εξειδικεύσει και να πα-
ρακολουθεί την εφαρµογή της από τα πανεπιστήµια.

Σε αυτό το νοµοσχέδιο το Υπουργείο ξεκίνησε ανάποδα. Ενι-
σχύει το εξωτερικό θεσµικό όργανο ελέγχου και εποπτείας,
χωρίς να αγγίζει προηγουµένως το µεγάλο ζήτηµα των ίδιων των
οργάνων διοίκησης των αυτοδιοικούµενων ΑΕΙ. Η απλή λογική
λέει ότι ξεκινάµε από την αρχή. Πρώτα συζήτηση για τα ίδια τα
πανεπιστηµιακά όργανα αυτοδιοίκησης των ΑΕΙ και µετά συζή-
τηση για τα εξωτερικά όργανα εποπτείας και ελέγχου. Αλλιώς
για ποιο αυτοδιοίκητο µιλάµε, κύριοι συνάδελφοι; Αυτή η αντι-
στροφή της αφετηρίας συζήτησης παρακάµπτει τη συνταγµατικά
κατοχυρωµένη αυτοδιοίκηση των πανεπιστηµίων.

Για τα ζητήµατα χρηµατοδότησης των ΑΕΙ, που δεν πρέπει να
ξεχνάµε ότι ήδη έχουν υποστεί δραστικές µειώσεις από τον κρα-
τικό προϋπολογισµό, έχουν χάσει, χωρίς δυστυχώς αναπλήρω-
ση, µεγάλο µέρος του προσωπικού τους, ενώ οι εισακτέοι διαρ-
κώς αυξάνονται, εκφράσαµε και στην επιτροπή σοβαρές επιφυ-
λάξεις. Αναφέροµαι στο περίφηµο άρθρο 16 περί κρατικής επι-
χορήγησης στα ΑΕΙ. Δεν αντιλαµβανόµαστε πώς θα υλοποιείται
στην πράξη η κρατική χρηµατοδότηση του 20% στα ΑΕΙ της
χώρας, όταν τίθεται ως προϋπόθεση χρηµατοδότησης η πλή-
ρωση κριτηρίων µε βάση ενδεικτικούς δείκτες ποιότητας και επι-
τευγµάτων που επιλέγει να αξιολογηθεί το κάθε ΑΕΙ. 

Είναι εντελώς αµφίβολο εάν η επιχορήγηση αυτή, που προ-
ϋποθέτει πλήθος διαδικασιών, θα είναι εφικτό να δίνεται εντός
του οικονοµικού έτους ή στην πράξη θα πρόκειται για µείωση της
κρατικής επιχορήγησης στα ΑΕΙ κατά 20%, µε το πρόσχηµα υπαι-
τιότητας των ίδιων των ΑΕΙ και όχι του Υπουργείου. Γι’ αυτό το
υπόλοιπο 20% της χρηµατοδότησης που προβλέπεται ότι θα πα-
ρέχεται εφ’ όσον τα ιδρύµατα επιτύχουν τους στόχους τους για
να κατανεµηθεί, θα πρέπει να έχει προϋπάρξει προγραµµατική
συµφωνία µεταξύ Υπουργείου Παιδείας και ΑΕΙ, στην οποία θα
έχουν τεθεί οι στόχοι. Σε δεύτερο χρόνο και αφού τεθούν οι στό-
χοι, θα πρέπει να υπάρξει αξιολόγηση ώστε να εκτιµηθεί κατά
πόσο αυτοί έχουν επιτευχθεί.

Στο νοµοσχέδιο προβλέπονται θεµατικές αξιολογήσεις επιµέ-
ρους δραστηριοτήτων των ΑΕΙ, όπως για παράδειγµα η απορρό-
φηση αποφοίτων στην αγορά εργασίας. Όπως, όµως, έχει το-
νιστεί, απουσιάζει η συγκριτική αξιολόγηση, για παράδειγµα του
ερευνητικού έργου οµοειδών τµηµάτων, του κόστους ανά φοι-
τητή σε οµοειδή τµήµατα, κ.ο.κ.. Και, δυστυχώς, αυτές είναι που
θα αναδείξουν τα ισχυρά και τα αδύναµα σηµεία επιµέρους ιδρυ-
µάτων ή και µονάδων τους και αυτές πληροφορούν το κοινό, µα-
θητές και φοιτητές, για την ποιότητα των τµηµάτων που επιλέ-
γουν. Κατά την κρίση µας, αυτό σηµαίνει έγκαιρη και έγκυρη λο-
γοδοσία.

Κυρία Υπουργέ, η αξιολόγηση, όταν εφαρµόζεται σωστά και
µε τις διαδικασίες που δεν γονατίζουν τα ιδρύµατα από τη γρα-
φειοκρατία, εξυπηρετεί πρωτίστως τον στόχο της ανακάλυψης
αδυναµιών και ελλείψεων που πρέπει να αντιµετωπιστούν από τα
ΑΕΙ µε αρωγό την πολιτεία και όχι τιµωρό. Η αξιολόγηση οφείλει
να λειτουργεί διαµορφωτικά και όχι τιµωρητικά. Έτσι, η επιπρό-
σθετη χρηµατοδότηση µετατρέπεται σε εργαλείο που θα βοηθή-
σει τα πανεπιστήµια να αναπτυχθούν, να ενισχυθούν και να
εκµεταλλευτούν τα δυνατά τους σηµεία, να αντιµετωπίσουν τις
ενδεχόµενες αδυναµίες τους, να επιτύχουν τους στόχους τους
και να παρέχουν ποιοτική εκπαίδευση στους φοιτητές τους. 

Φυσικά, η αποτίµηση και πιστοποίηση της ανώτατης εκπαίδευ-
σης από την ΕΘΑΑΕ δεν πρέπει να εξαντλείται µόνο στην πλευρά
των πανεπιστηµίων. Εξίσου κρίσιµες είναι και οι υποχρεώσεις της
πολιτείας για την υποστήριξη της υλοποίησης των προγραµµα-
τικών συµφωνιών. Ο βαθµός ανταπόκρισης της πολιτείας στις
δικές της υποχρεώσεις θα πρέπει, επίσης, να αξιολογείται.
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Κοµβικής σηµασίας θέµα είναι η συνέχιση της λειτουργίας της
ΕΘΑΑΕ µε το νέο καθεστώς. Θα πρέπει να εξασφαλιστεί χωρίς
να ακυρώνονται οι τρέχουσες διαδικασίες αξιολόγησης και πι-
στοποίησης, γεγονός που θα σήµαινε καθυστερήσεις, ταλαιπω-
ρία για τα πανεπιστήµια και θεσµική ανακολουθία της επίσηµης
πολιτείας.

Τελειώνω το πρώτο µέρος, το Κεφάλαιο Α’, µε µία µικρή επι-
σήµανση για το άρθρο 19 που αφορά τα κέντρα αριστείας. Τα
κέντρα αριστείας, ξέρετε, είναι ήδη θεσµοθετηµένα από το άρθ-
ρο 75 του ν.4009/2011. Για µας αποτελούν µία πρακτική προς τη
θετική κατεύθυνση και δηµιουργούν κίνητρα για περαιτέρω ανά-
πτυξη. Σε κάθε περίπτωση, όµως, στο πλαίσιο της επιβράβευσης,
θα πρέπει να συνδεθούν µε την επιπρόσθετη χρηµατοδότηση,
πέρα από τη χρηµατοδότηση των πανεπιστηµίων. Στον νόµο θα
πρέπει να εξειδικευτεί περαιτέρω τόσο η δοµή των κριτηρίων
αξιολόγησης, όσο και ο τρόπος βαθµολόγησης των κέντρων αρι-
στείας, αλλά και η πρόσθετη στήριξη προς αυτά.

Γι’ αυτούς τους λόγους καταψηφίζουµε όλο το Κεφάλαιο Α’,
πλην των κέντρων αριστείας του άρθρου 19.

Προχωρώ στο Κεφάλαιο Β’ για τους ΕΛΚΕ, άρθρα 20 έως 27.
Εδώ υπάρχουν ρυθµίσεις διαδικαστικού χαρακτήρα για τη λει-
τουργία του ΕΛΚΕ. Θα τις ψηφίσουµε, φυσικά, αλλά ξέρετε κι
εσείς ότι δεν επιλύουν το βασικό ζήτηµα και το βασικό, επίσης,
αίτηµα της συνόδου των πρυτάνεων για απαλλαγή των ΕΛΚΕ από
τις διαδικασίες του δηµόσιου λογιστικού, καθώς οι ΕΛΚΕ εξακο-
λουθούν να υπάγονται στους φορείς της Γενικής Κυβέρνησης.
Είναι άτολµο και θεωρούµε ότι δεν ανταποκρίνεται στις ανάγκες
της εποχής.

Τι κάνετε, λοιπόν, όσον αφορά τους ΕΛΚΕ; Προηγούµενες
γραφειοκρατικές διατάξεις έρχονται και αντικαθίστανται µε νέες
διατάξεις, χωρίς να διευκολύνουν όµως καµία διαδικασία. Και η
γραφειοκρατία καλά κρατεί! Στην ουσία, ο επιστηµονικός υπεύ-
θυνος ενός έργου παραµένει η µαριονέτα της γραφειοκρατίας.
Δηλαδή, προσέξτε, αυτός που µε προσωπική προσπάθεια φέρνει
χρηµατοδοτήσεις στα ΑΕΙ εξακολουθεί να παραµένει δέσµιος
της γραφειοκρατίας και των επιπρόσθετων διαδικαστικών υπο-
χρεώσεων που του επιβάλλετε. Κλασική περίπτωση είναι αυτό
που γίνεται µε τις επιλέξιµες δαπάνες, που γίνεται πια υποχρέ-
ωση επιλογής του επιστηµονικού υπεύθυνου και όχι των ΕΛΚΕ. 

Στην ουσία, αφ’ ενός θεωρείτε µε αυτόν τον τρόπο ότι ο επι-
στηµονικός υπεύθυνος είναι ανίκανος να διαχειριστεί τη χρηµα-
τοδότηση που ο ίδιος έφερε στο ΑΕΙ και αφ’ ετέρου καθίσταται
υπόλογος για αρµοδιότητες που δεν θα έπρεπε να έχει. Δίχως,
όµως, την απαιτούµενη ευελιξία για να κινήσει το ερευνητικό του
έργο, δεν αλλάζει τίποτα και έτσι δεν µπορούµε να ελπίζουµε και
πολύ περισσότερο να διατυµπανίζουµε, την προσέλευση νέων
επιστηµόνων. Θα αρκεστούµε να περιµένουµε υποµονετικά µέχρι
και τη συνταξιοδότηση του τελευταίου. 

Τι πιστεύουµε; Χρειάζεται ριζική αναθεώρηση των ΕΛΚΕ µε
µέτρα και άρθρα που θα προβλέπουν αναδιάταξη όλων των αρ-
µοδιοτήτων του επιστηµονικού υπεύθυνου, επιτρέποντας σ’
αυτόν, µε δική του ευθύνη, να εκδίδει αυτοδύναµα µόνο µε την
υπογραφή του εντολές υλοποίησης και πληρωµής εντός του εγ-
κεκριµένου προϋπολογισµού που να µπορούν να µειώσουν τη
γραφειοκρατία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα κάνω χρήση και λίγο από τη δευτερολογία µου, κύριε Πρό-
εδρε.  Ευχαριστώ.

Εµείς επιµένουµε στην απεµπλοκή από το δηµόσιο λογιστικό
καθώς και στην ίδρυση νοµικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου για
την αξιοποίηση και διαχείριση των πόρων των ΑΕΙ. Θυµίζω ότι
προβλεπόταν στο άρθρο 58 του ν.4009/2011. Οι σχετικές διατά-
ξεις που φέρνει το Υπουργείο είναι πολύ κατώτερες της ανάγκης
για άµεση αποδέσµευση της έρευνας από τον γραφειοκρατικό
στραγγαλισµό του δηµοσίου λογιστικού. Είναι πολύ κατώτερο
των προσδοκιών που εσείς οι ίδιοι δηµιουργήσατε µε τις εξαγ-
γελίες σας αλλά και µε τα σχετικά δηµοσιεύµατα.

Επίσης, δεν περιλαµβάνονται αντίστοιχες προβλέψεις για τη
διαχείριση των κονδυλίων του τακτικού προϋπολογισµού, εγκα-
ταλείποντας ένα σηµαντικό τµήµα των πανεπιστηµιακών δρά-

σεων κυριολεκτικά στο έλεος µιας απίθανης γραφειοκρατίας.
Κυρία Υπουργέ, περνώ στο Κεφάλαιο Γ’, άρθρα 28 έως 32, για

το Κρατικό Πιστοποιητικό Πληροφορικής. Προβλέπεται η δυνα-
τότητα χορήγησης Κρατικού Πιστοποιητικού Πληροφορικής υπό
την αιγίδα του Υπουργείου Παιδείας µε εξετάσεις και εξέταστρα.
Θεωρούµε ότι είναι προς τη σωστή κατεύθυνση, αλλά εµάς θα
µας ενδιέφερε να δώσετε και έναν σκελετό µε τις βασικές αρχές.
Πού λέτε πότε θα παίρνει ένα παιδί το Κρατικό Πιστοποιητικό;
Πουθενά. Το σχέδιο που εµείς είχαµε ορίσει έλεγε ότι στην Γ’ γυ-
µνασίου οι µαθητές θα µπορούσαν να πάρουν το Πιστοποιητικό
Πληροφορικής, πράγµα που σηµαίνει ότι κάθε παιδί πρέπει να
έχει διδαχτεί τις κατάλληλες ώρες από το δηµοτικό, ώστε να
πάρει το σχετικό Πιστοποιητικό Πληροφορικής ή και Γλωσσοµά-
θειας. Πού υπάρχει αυτή η αντίληψη στο νοµοσχέδιο; Πουθενά.

Έρχοµαι τώρα στο Κεφάλαιο Δ’, στις περίφηµες «λοιπές δια-
τάξεις», άρθρα 33 έως 58. Ξεκινώ µε το άρθρο 33. Εδώ έχει προ-
αναγγελθεί η αναστολή λειτουργίας τριάντα επτά ακαδηµαϊκών
τµηµάτων που προέκυψαν από την ανωτατοποίηση των ΤΕΙ της
χώρας. Στη συνέχεια αυτό το ίδιο κεφάλαιο έχει διάφορες άσχε-
τες ρυθµίσεις διαδικαστικού χαρακτήρα.

Κοιτάξτε τώρα το οξύµωρο σ’ αυτό το άρθρο 33. Είχαµε τον
προηγούµενο Υπουργό που ναρκοθέτησε όλο το τοπίο της ανώ-
τατης εκπαίδευσης ιδρύοντας πανεπιστήµια µε νόµο και τώρα η
νέα Υπουργός αναστέλλει τη λειτουργία τους και αυτή µε νόµο.
Τελικά, πιστεύει κανείς σας στην αξιολόγηση;

Στο συγκεκριµένο άρθρο καταθέτουµε νοµοθετική βελτίωση,
ώστε να αρθούν οι ασάφειες. Είναι γνωστό ότι σ’ αυτά τα τριάντα
επτά νέα τµήµατα υπάρχουν και κάποια, όπως είναι το Τµήµα Πο-
λιτικών Δηµόσιας Υγείας που ανήκει πια στο ΠΑΔΑ, στο Πανεπι-
στήµιο Δυτικής Αττικής, που ήδη λειτουργούν και έχουν ήδη
φοιτητές. Αυτό το συγκεκριµένο τµήµα που σας το φέρνω ως πα-
ράδειγµα, είναι το καθολικό διάδοχο σχήµα της πρώην Εθνικής
Σχολής Δηµόσιας Υγείας, στο οποίο έχουν ήδη ενταχθεί φοιτη-
τές και συνεχίζει την εκπαιδευτική λειτουργία του, που δεν επι-
τρέπεται…

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Είναι µέσα.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Θα σας εξηγήσω πού δεν
συµφωνούµε.

Αυτοί οι φοιτητές, λοιπόν, που φοιτούν σε αυτά τα τµήµατα
δεν επιτρέπεται να υφίστανται την όποια οµηρία για το πώς θα
συνεχίσουν τις σπουδές τους ή για το τι πτυχίο θα αποκτήσουν
στο τέλος, ΤΕΙ ή ΑΕΙ;

Συγκεκριµένα, λοιπόν, προτείνουµε στο τέλος του άρθρου να
προστεθεί η διατύπωση: «Σε όσα από τα ανωτέρω τµήµατα του
παρόντος άρθρου έχουν ενταχθεί εγγεγραµµένοι φοιτητές δεν
αναστέλλεται η λειτουργία τους. Για τα υπόλοιπα θα πρέπει να
τηρηθεί η προβλεπόµενη από τον νόµο διαδικασία αξιολόγησης
και πιστοποίησης των προγραµµάτων σπουδών τους».

Το άρθρο 50 ουσιαστικά το νοµοθετείτε για τον διορισµό των
εκπαιδευτικών πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης.
Μικρή λεπτοµέρεια είναι ότι ο διαγωνισµός αυτός είναι ήδη στον
αέρα. Έρχεται, αλλά δεν µας το λέτε ευθέως ότι έρχεται για
αυτόν τον λόγο. Δεν υπήρχε πουθενά στη διαβούλευση.

Η θέση µας, λοιπόν, για το άρθρο 50 είναι ότι δεν µπορούµε
να το δούµε αποµονωµένο από τη συνολική λειτουργία της εκ-
παίδευσης. Συµφωνούµε ότι ο ΔΟΑΤΑΠ οφείλει να αναγνωρίζει
την ακαδηµαϊκή αντιστοιχία και ισοτιµία πτυχίων των πανεπιστη-
µιακών ιδρυµάτων των χωρών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και του εξωτερικού. Ο τρόπος οργάνωσης του ΔΟΑΤΑΠ, ο χρό-
νος διεκπεραίωσης των αιτήσεων είναι µια άλλη υπόθεση και
προφανώς, ο οργανισµός οφείλει να εκσυγχρονιστεί και να βελ-
τιώσει τους χρόνους απάντησης στα αιτήµατα των πτυχιούχων
συµπολιτών µας. Αυτό είναι δουλειά του Υπουργείου σας.

Συµφωνούµε, επίσης, σε ό,τι αφορά στο πλαίσιο αναγνώρισης
των επαγγελµατικών δικαιωµάτων. Πράγµατι, ένας φυσικοθερα-
πευτής απόφοιτος κολλεγίου, µε τους προβλεπόµενους από
τους οµοιοεπαγγελµατικούς συλλόγους όρους και κανόνες, µπο-
ρεί να ασκήσει το επάγγελµά του στη χώρα µας. Στη συζήτηση
στις επιτροπές σάς κάναµε κάποιες ερωτήσεις, θέσαµε κάποιους
προβληµατισµούς για τον τρόπο διατύπωσης αυτής της νοµοθε-
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τικής ρύθµισης. Απαντήσεις δεν έχουµε πάρει. Ίσως πάρουµε
σήµερα.

Παραµένετε λοιπόν εγκλωβισµένοι στην αδιέξοδη διαχείριση
των προσλήψεων µε τον νόµο του κ. Γαβρόγλου και προσπαθείτε
τώρα να δώσετε πρόχειρες λύσεις. Η τυχοδιωκτική, όµως, πολι-
τική του ΣΥΡΙΖΑ σε ό,τι αφορά στην εκπαίδευση δεν βελτιώνεται,
µόνο ανατρέπεται.

Να σας θυµίσω, επίσης, πως εσείς όσο και εµείς ως Αντιπολί-
τευση, αλλά και φορείς της εκπαιδευτικής κοινότητας, είχαµε κα-
ταγγείλει τα κριτήρια του νόµου προσλήψεων του ΣΥΡΙΖΑ.

Εσείς, όµως, τώρα, ως Κυβέρνηση, το εφαρµόζετε. Δεν ανοί-
γετε τη συζήτηση για το πώς µε δίκαιο, διαφανή και αξιοκρατικό
τρόπο µπορούν να γίνονται οι προσλήψεις των εκπαιδευτικών και
κυρίως, δεν αλλάζεται µε νοµοθετική πρωτοβουλία αυτό το απα-
ράδεκτο πλαίσιο, το οποίο θα οδηγήσει σε αδιέξοδα. Περιττό να
σας πω ότι έχει κατακλυστεί το mail όλων των συναδέλφων από
αιτήµατα ανθρώπων που θέλουν να συµµετάσχουν στον διαγω-
νισµό που έχετε προκηρύξει και για τους λόγους που είπα, ότι
υπάρχει ένα πλαίσιο το οποίο είναι απαράδεκτο, αποκλείονται
από τη συµµετοχή τους σε αυτή τη διαδικασία.

Θέλω να συνοψίσω τα όσα ακούστηκαν από τους φορείς στην
περίφηµη επιτροπή στην οποία κλήθηκαν για το πώς αντιµετω-
πίζουν το άρθρο 50. Λένε ότι το συγκεκριµένο άρθρο αποσυνδέει
τη χορήγηση άδειας εξάσκησης επαγγέλµατος σε πτυχιούχους
καθηγητικών σχολών από εκπαιδευτικά ιδρύµατα της αλλοδα-
πής, ήτοι και από ιδιωτικά κολλέγια που λειτουργούν στην Ελ-
λάδα ως παραρτήµατα ξένων ΑΕΙ, από την αναγνώριση της ακα-
δηµαϊκής ισοτιµίας των πτυχιούχων που χορηγείται από το ΔΟ-
ΑΤΑΠ.

Δηλαδή, καταργεί εµµέσως το άρθρο 16 του ελληνικού Συν-
τάγµατος, που προβλέπει ότι η ανώτατη εκπαίδευση παρέχεται
αποκλειστικά από ιδρύµατα που αποτελούν νοµικά πρόσωπα δη-
µοσίου δικαίου µε πλήρη αυτοδιοίκηση. Σε καµµία περίπτωση
δεν πρόκειται µόνο για εναρµόνιση µε την ευρωπαϊκή νοµοθεσία,
όπως ισχυρίζεται το Υπουργείο Παιδείας, αλλά για πολιτική επι-
λογή και αυτό εξηγεί και τη νοµοθέτηση για τις τρίτες χώρες που
είναι εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης. Οι απόφοιτοι των κολλεγίων
έχουν µεν αποκτήσει επαγγελµατική ισοδυναµία, όµως δεν δια-
θέτουν στην πράξη αναγνώριση της ισοτιµίας και της αντιστοι-
χίας του τίτλου σπουδών τους από το ΔΟΑΤΑΠ, που είναι το
τυπικό προσόν για τον διορισµό εκπαιδευτικού πρωτοβάθµιας
και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης στο δηµόσιο. Εποµένως, αφού
οι απόφοιτοι ιδιωτικών κολλεγίων δεν έχουν αναγνωρισµένο πτυ-
χίο από το ελληνικό κράτος, δεν δικαιούνται να διοριστούν σε θέ-
σεις οι οποίες το απαιτούν για την πλήρωσή τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Το άρθρο 50 αποτελεί µια ισοπεδωτική νοµοθετική ρύθµιση,
που ακυρώνει την τριτοβάθµια εκπαίδευση και υποβαθµίζει τα
προσόντα των µελλοντικών καθηγητών και καθηγητριών, αφού
δηµιουργεί διδάσκοντες δύο ταχυτήτων, µε ή χωρίς αναγνωρι-
σµένο πτυχίο. Πρόκειται λοιπόν για ρύθµιση µελλοντικά επιβλαβή
για το ελληνικό εκπαιδευτικό σύστηµα και την κοινωνία γενικό-
τερα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα που η εκπαίδευση αλ-
λάζει µε ταχύτητα, τα δεδοµένα αλλάζουν, η εκπαιδευτική διαδι-
κασία αλλάζει…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία συνάδελφε,
µε συγχωρείτε, αλλά έχετε εξαντλήσει και τον χρόνο της δευτε-
ρολογίας.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ωραία.
Θα πρέπει τότε να µου επιτρέψετε να ολοκληρώσω, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Άρα, λοιπόν, δεν

θα χρησιµοποιήσετε τη δευτερολογία σας.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι, δεν χρειάζεται. Υπάρ-

χουν και άλλοι συνάδελφοι που θα συµπληρώσουν.
Λοιπόν, για να µπορέσουµε να ολοκληρώσουµε, θέλω να σας

πω, κυρία Υπουργέ, ότι υπάρχουν σήµερα προβλήµατα καθηµε-
ρινά στα σχολεία µας. Η σχολική αυτονοµία έχει να κάνει µε τον
βαθµό ελευθερίας των αναλυτικών και ωρολόγιων προγραµµά-

των και µε τα ευέλικτα και αρθρωτά προγράµµατα σπουδών.
Υπάρχουν προβλήµατα και µε τις αντισταθµιστικές πολιτικές για
την ειδική αγωγή και για τους πρόσφυγες.

Αντί λοιπόν να συζητούµε θέµατα που είναι ελάσσονος σηµα-
σίας, είναι κρίµα η συζήτηση να αδικεί την ίδια την ουσία της εκ-
παίδευσης και να στερεί τον χρόνο από διεξοδική συζήτηση σε
θέµατα κεφαλαιώδη και ουσιαστικά. Στο χέρι σας είναι να κάνετε
διορθωτικές κινήσεις για έναν ουσιαστικό θεσµικό διάλογο για
τα σοβαρά προβλήµατα προσανατολισµού της ελληνικής εκπαί-
δευσης.

Ως Κίνηµα Αλλαγής πιστεύουµε ότι η εθνική ανάγκη είναι η
ανύψωση της ποιότητας του δηµόσιου σχολείου, από το νηπια-
γωγείο µέχρι το πανεπιστήµιο.

Πριν κλείσω την οµιλία µου, θέλω να σας πω ένα λεπτό για µια
σηµαντική -νοµίζουµε- τροπολογία που έχουµε καταθέσει και
αφορά στα παιδιά τα οποία φοιτούν στο Λύκειο της Μάνδρας.
Δόθηκε η δυνατότητα να έχουν προνοµιακή εισαγωγή στα πανε-
πιστήµια. Τι έχει συµβεί; Τα παιδιά αυτά, φοιτώντας στο Λύκειο
της Μάνδρας, επειδή τα σπίτια τους καταστράφηκαν, αναγκά-
στηκαν να µετακινηθούν σε άλλες περιοχές.

Ο νόµος, λοιπόν, ενώ δίνει τη δυνατότητα σε όσους φοιτούν
σε σχολεία της Μάνδρας να κάνουν χρήση αυτής της ρύθµισης,
επειδή αυτά τα παιδιά αναγκάστηκαν να αλλάξουν σχολείο,
όντας κάτοικοι της Μάνδρας, δεν µπορούν να κάνουν χρήση
αυτής της ευεργετικής διάταξης. Θεωρούµε ότι έτσι και αλλιώς,
δεν µπορείς να λύσεις τα προβλήµατα µε τέτοιου είδους νοµο-
θετήσεις. Όµως, εφόσον υπάρχει ως νόµος, καλό είναι να ισχύει
για όλους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ, κλεί-
στε, κυρία συνάδελφε.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε.
Μετά από δέκα χρόνια λοιπόν άτσαλης προσγείωσης στην

πραγµατικότητα, µε επαναπροσδιορισµό των δυνατοτήτων της
χώρας, ασύµµετρες στερήσεις των πολιτών, που µόλις έχουν αρ-
χίσει να επουλώνουν τα τραύµατά τους, θεωρούµε ότι δεν έχου-
µε ξηµερωθεί στη γη της επαγγελίας. Χρειάζεται πέρα από τον
φρέσκο αέρα πάρα πολλή δουλειά και εµείς, ως Αντιπολίτευση,
θα αναδεικνύουµε τις αστοχίες, τα κακώς νοµοθετούµενα, τις πα-
ραλείψεις, τα σφάλµατα και τις µεθοδεύσεις, αλλά θα προσπα-
θούµε µέσα από τον ρόλο µας να κινηθούµε προς το συµφέρον
της χώρας, να είµαστε συνεπείς, σκληροί όταν χρειάζεται, αλλά
κυρίως δίκαιοι.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, θα ήθελα να σας κάνω τις εξής γνωστοποιήσεις.

Πρώτον, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανα-
κοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από
τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώ-
θηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής, τριάντα τέσσερις µαθήτριες και µαθη-
τές και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Δηµοτικό Σχολείο
Αγίας Μαρίνας Κορωπίου.

Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
δεκατέσσερις µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από την Πατριαρχική Εκκλησιαστική Σχολή Κρήτης.

Τέλος, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Ερ-
γαστήρι Δηµοκρατίας», που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής,
είκοσι µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους
από το 73ο Δηµοτικό Σχολείο Αθήνας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίζουµε µε τον ειδικό αγορητή από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή.
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Σύµφωνα µε την Κυβέρνηση, το σηµερινό
νοµοσχέδιο αποτελεί το προοίµιο ενός νέου πιο αντιδραστικού
νόµου-πλαισίου για τα πανεπιστήµια το οποίο, όπως µας είπε
ετοιµάζει, στα πλαίσια φυσικά µιας στρατηγικής επεξεργασµένης
από την Ευρωπαϊκή Ένωση και τον ΟΟΣΑ, η οποία υλοποιείται
ασφαλώς από όλες τις κυβερνήσεις και επιδιώκει -και δυνατά πια
το φωνάζει- να προσαρµόσει άµεσα και πιο αποτελεσµατικά την
ανώτατη εκπαίδευση στις ανάγκες, τις οικονοµικές, πολιτικές,
ιδεολογικές των επιχειρηµατικών οµίλων σε βάρος, όµως, των
αναγκών της µεγάλης λαϊκής πλειοψηφίας και στοχεύει να δέσει
τα πανεπιστήµια πιο σφιχτά στο άρµα των µεγαλοεπιχειρηµατιών
και των εκάστοτε επενδυτικών τους επιλογών, ανάλογα πάντα µε
τα κέρδη που προσδοκούν. Αυτή είναι συνοπτικά η θεµελιακή
θέση όλων των αστικών κοµµάτων για τα πανεπιστήµια και την
αποστολή τους. 

Το έδαφος, όµως, της προετοιµασίας του νέου αντιδραστικού
νόµου-πλαισίου για τα πανεπιστήµια έχει αρχίσει να προετοιµά-
ζεται από το καλοκαίρι µε την κατάργηση του ακαδηµαϊκού ασύ-
λου, δηλαδή µε την προσπάθεια επιβολής της σιγής του νεκρο-
ταφείου στα ανώτατα ιδρύµατα, προκειµένου να εφαρµόζεται
χωρίς εµπόδια η πολιτική που προωθεί ταυτόχρονα δύο πράγ-
µατα: Και τη διείσδυση των επιχειρηµατικών οµίλων µέσα στα πα-
νεπιστήµια, αλλά και την επιχειρηµατική δραστηριότητα των
ίδιων των ιδρυµάτων µε άµεσες αρνητικές επιπτώσεις τόσο στα
προγράµµατα σπουδών όσο και στο κόστος σπουδών για τα παι-
διά των λαϊκών οικογενειών.

Ωστόσο, νοµίζω ότι θα αδικούσαµε την προηγούµενη Κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ αν δεν µνηµονεύαµε και τη δική της συµβολή
στην προώθηση αυτής της ευρωενωσιακής στρατηγικής για την
ανώτατη εκπαίδευση κυρίως µε τις σαρωτικές συγχωνεύσεις των
ΤΕΙ µε τα πανεπιστήµια, ώστε να εκκαθαριστεί το τοπίο και να
είναι πανέτοιµο για το νέο κύµα των αναδιαρθρώσεων, νέο κύµα
το οποίο αναλαµβάνει βεβαίως να διεκπεραιώσει η Νέα Δηµο-
κρατία στο πλαίσιο πάντα του λεγόµενου «Ενιαίου Ευρωπαϊκού
Χώρου Ανώτατης Εκπαίδευσης». Είναι γνωστή άλλωστε και δια-
κηρυγµένη πολλές φορές από όλα τα κόµµατα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης η προσήλωσή τους στην εφαρµογή των οδηγιών της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και εν προκειµένω, στις κοινές αρχές και κα-
τευθύνσεις του ευρωπαϊκού χώρου ανώτατης εκπαίδευσης, που
αποτέλεσε και αποτελεί σταθερά για όλες τις κυβερνήσεις τον
καµβά και την πυξίδα των αντιδραστικών αναδιαρθρώσεων στα
πανεπιστήµια.

Ο βασικός άξονας γύρω από τον οποίο κινείται αυτό το νοµο-
σχέδιο δεν είναι άλλος από τη γνωστή καραµέλα της αστικής εκ-
παιδευτικής πολιτικής, την αξιολόγηση. Αυτή η αξιολόγηση
αποτελεί και το βασικό έργο της Εθνικής Αρχής Ανώτατης Εκ-
παίδευσης, της ΕΘΑΑΕ, µιας λεγόµενης ανεξάρτητης αρχής, η
οποία συστήνεται προκειµένου -όπως είπαµε- να εφαρµοστεί η
πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τα πανεπιστήµια, προκει-
µένου αυτά να συνδεθούν πιο αποτελεσµατικά µε τις µεγάλες
επιχειρήσεις.

Πρέπει να πούµε, όµως, εδώ δυο λόγια γι’ αυτές τις ανεξάρ-
τητες αρχές οι οποίες τα τελευταία χρόνια έχουν αρχίσει να ξε-
φυτρώνουν σαν τα µανιτάρια. Κατ’ αρχάς, ο χαρακτήρας και η
αποστολή αυτών των αρχών καθορίζεται από το πλαίσιο µέσα
στο οποίο λειτουργούν. Και αυτό το πλαίσιο δεν είναι άλλο από
τα όρια της κυρίαρχης πολιτικής του αστικού κράτους, όρια τα
οποία καθιστούν αυτόµατα όλες αυτές τις ανεξάρτητες αρχές
χρήσιµα όργανα νοµιµοποίησης και υλοποίησης της κυρίαρχης
πολιτικής και ελεγκτικούς µηχανισµούς όχι από τη σκοπιά όµως
των λαϊκών συµφερόντων, αλλά από τη σκοπιά των συµφερόντων
του κεφαλαίου, όπως: Η Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης,
µέχρι τώρα ΑΔΙΠ, µε εργαλείο αυτής της αρχής να είναι η αξιο-
λόγηση και αποστολή της η προώθηση των αντιεκπαιδευτικών
ρυθµίσεων στα πανεπιστήµια.

Δεν είναι µόνο, ξέρετε, ότι στο ίδιο το ανώτατο διοικητικό όρ-
γανο αυτής της αρχής, της ΕΘΑΑΕ, όπως και στα όργανα της
αξιολόγηση των πανεπιστηµίων που συστήνονται µε το νοµοσχέ-
διο, όπως το συµβούλιο αξιολόγησης πιστοποίησης, οι επιτροπές
εξωτερικής αξιολόγησης και πιστοποίησης, συµµετέχουν µε φυ-
σική -παρακαλώ- παρουσία εκπρόσωποι των επιµελητηρίων και

της αγοράς, δηλαδή των επιχειρηµατικών οµίλων. Είναι ασφαλώς
και αυτό άλλη µία απόδειξη για το ποιον τελικά εξυπηρετεί αυτή
η αξιολόγηση. Το κυριότερο είναι η ίδια η διαδικασία και τα ίδια
τα κριτήρια αυτής της αξιολόγησης. Πρόκειται για καραµπινάτα
κριτήρια της καπιταλιστικής αγοράς. 

Ακούστε ορισµένα από αυτά τα κριτήρια της εξωτερικής αξιο-
λόγησης, στην οποία βρίσκεται άλλωστε και το ζουµί της υπόθε-
σης. Διαβάζω από το νοµοσχέδιο στο άρθρο 10: «Στα γενικά
κριτήρια αξιολόγησης περιλαµβάνονται ιδίως τα εξής:…» -πρώ-
το-πρώτο, ακούστε!- «…ο προσανατολισµός του προγράµµατος
σπουδών…», όπου φυσικά και βρίσκεται και όλη η ουσία της πα-
νεπιστηµιακής εκπαίδευσης. Και για να µη µένει και καµµιά αµ-
φιβολία για ποιον προσανατολισµό κάνει λόγο, λίγο παρακάτω
λέει το κείµενο: «Τα επιδιωκόµενα προσόντα και η ζήτησή τους
από την αγορά εργασίας, η σύνδεση της διδασκαλίας µε την
έρευνα…» και ενώ εν τω µεταξύ, η έρευνα έχει υποταχθεί πλή-
ρως στις απαιτήσεις της κερδοφορίας των µεγάλων επιχειρή-
σεων. Και αυτό φυσικά δεν αλλάζει καθόλου µε τις ρυθµίσεις των
ΕΛΚΕ που υπάρχουν σε αυτό το νοµοσχέδιο.

Ξανά δε προς το τέλος -προφανώς για εµπέδωση- στην ίδια
τη σειρά των κριτηρίων, τελευταίο: «Η σύνδεση των προγραµµά-
των σπουδών και των επιδιωκόµενων δεξιοτήτων µε τις ανάγκες
της αγοράς εργασίας». Γιατί δεν γράφετε, κυρία Υπουργέ, για
τις ανάγκες των επιχειρηµατιών; Γιατί να κρύβεστε πίσω από το
δάχτυλό σας; 

Δεν θέλουµε, όµως, ξέρετε, να σας αδικήσουµε. Κάπου προς
τα τελευταία-τελευταία κριτήρια, να σου και η Υπηρεσία Φοιτη-
τικής Μέριµνας. Ωραία, θα σκεφτεί κάποιος, να και ανάγκες των
φοιτητών όταν σπουδάζουν, έστω και προς το τέλος. Προσοχή
όµως, γιατί καθόλου τυχαία λείπει µία λέξη, η πιο κρίσιµη από
όλες για τα παιδιά των φτωχών λαϊκών οικογενειών: η λέξη «δω-
ρεάν». Και λείπει αυτή η λέξη γιατί η εµπορευµατοποίηση και
αυτής της ίδιας της λειψής φοιτητικής µέριµνας έχει ήδη ξεκινή-
σει από όλες τις προηγούµενες κυβερνήσεις και εσείς βεβαίως
ως Νέα Δηµοκρατία δεν κρύβετε καθόλου, το αντίθετο σχεδιά-
ζετε να την εµπορευµατοποιήσετε ακόµα περισσότερο, για να
γίνει απαγορευτικό για ακόµα περισσότερους το κόστος των
σπουδών τους.

Εδώ νοµίζουµε ότι χρειάζεται µία διευκρίνιση, γιατί οι απολο-
γητές του συστήµατος, τόσο οι δεξιοί όσο και οι αριστεροί, ισχυ-
ρίζονται ότι µε τη σύνδεση των προγραµµάτων σπουδών και των
επιδιωκόµενων δεξιοτήτων µε τις ανάγκες της αγοράς εργασίας
-τα λέω έτσι όπως ακριβώς τα λέει το κείµενο- αντιµετωπίζεται,
λένε, και το πρόβληµα της ανεργίας.

Εδώ δεν χρειάζεται να πούµε ότι καπιταλισµός και ανεργία
είναι σαν το νύχι µε το κρέας, ούτε να αναφερθούµε στους άθλι-
ους σηµερινούς µισθούς των νέων, στις εργασιακές σχέσεις που
κάνουν τη ζωή τους λάστιχο ή στις µεσαιωνικές συνθήκες εργα-
σίας σε πάρα πολλούς εργασιακούς χώρους, ειδικά της νεο-
λαίας. Όλα αυτά ξέρετε δεν έπεσαν από τον ουρανό. Εσείς τα
ψηφίζετε πότε µαζί και πότε χώρια. Και πάει πολύ µετά από όλα
αυτά να παριστάνετε και τους συµπαραστάτες της νεολαίας.

Όσον αφορά τώρα τη σύνδεση της εκπαίδευσης µε την οικο-
νοµία, ασφαλώς και αυτή η σύνδεση είναι αντικειµενική. Το ζή-
τηµα, όµως, είναι ποιος κάθε φορά ωφελείται από αυτή την
αντικειµενική σύνδεση. Και αυτός, ξέρετε, δεν µπορεί να είναι
άλλος από αυτόν που έχει στα χέρια του τα κλειδιά της οικονο-
µίας. Και στον καπιταλισµό βλέπετε αυτά τα κλειδιά της οικονο-
µίας βρίσκονται στα χέρια µιας χούφτας µεγαλοεπιχειρηµατιών,
δεν βρίσκονται στα χέρια του λαού. Ακριβώς, όµως, εκεί, βρίσκε-
ται και η ρίζα κάθε αντιεκπαιδευτικής πολιτικής. Συνεπώς µονάχα
όταν αυτά τα κλειδιά της οικονοµίας περάσουν αποκλειστικά στα
χέρια του λαού, µόνο τότε και η εκπαίδευση θα απελευθερωθεί
και θα πραγµατώσει την κοινωνική της αποστολή σε όφελος των
πολλών.

Τα κριτήρια, λοιπόν, της αξιολόγησης για τα οποία µιλούσαµε
πριν από λίγο αποκαλύπτουν και τον στόχο της, που δεν είναι
άλλος από το να προσαρµοστεί πρώτα απ’ όλα το περιεχόµενο
των σπουδών, άρα και τα προσόντα των αποφοίτων και οι δεξιό-
τητές τους, σ’ αυτά που ζητούν κάθε φορά σε µια δεδοµένη
φάση οι µεγάλες επιχειρήσεις. 
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Το βραβείο, τώρα, των πανεπιστηµίων για την καλύτερη προ-
σαρµογή τους στα κριτήρια αυτά ασφαλώς και δεν είναι µια τυ-
πική πιστοποίηση. Το βραβείο είναι η ίδια η χρηµατοδότησή τους
από τον κρατικό προϋπολογισµό. Έτσι, όµως, από εδώ και πέρα
για κανένα πανεπιστήµιο, σχολή ή τµήµα δεν είναι εγγυηµένη
ούτε καν αυτή η υποχρηµατοδότηση που έχουν µέχρι τώρα και
τα έχει καταδικάσει να µαραζώνουν. Σίγουρο µέχρι στιγµής -και
αυτό συζητιέται- είναι µόνο το 80% αυτής της κρατικής υποχρη-
µατοδότησης, πάλι µε τα κριτήρια του Υπουργείου, ενώ για το
υπόλοιπο 20% θα πρέπει τα πανεπιστήµια να µπουν για τα καλά
στο παιχνίδι της αγοράς, να αποδείξουν την ικανότητά τους να
ανταποκρίνονται στις απαιτήσεις αυτής της αγοράς, αν θέλουν
να πάρουν και το υπόλοιπο 20% της κρατικής υποχρηµατοδότη-
σης. Όσα πανεπιστηµιακά τµήµατα τώρα δεν είναι συνεργάσιµα,
δεν είναι υπάκουα σ’ αυτά τα κελεύσµατα της αγοράς, δηλαδή
όσα δεν ανταποκρίνονται στις απαιτήσεις των επιχειρηµατικών
οµίλων, εκβιάζονται ανοικτά µε τη χρηµατοδότησή τους από το
ίδιο το κράτος, το οποίο υποτίθεται ότι µεριµνά για την εύρυθµη
λειτουργία τους. Αν εξακολουθούν δε να επιµένουν στην κοινω-
νική διάσταση της επιστήµης για το καλό των πολλών και δεν εν-
νοούν να βάλουν µυαλό, όπως λέει και ο ΣΕΒ, τότε υπάρχει και
το λουκέτο, αφού σύµφωνα µε το νοµοσχέδιο οδηγούνται µέχρι
και στο κλείσιµο όσα πανεπιστηµιακά τµήµατα δεν καταφέρνουν
να αφοµοιώνουν γρήγορα και δηµιουργικά αυτά τα κριτήρια της
αγοράς και δεν ανταποκρίνονται και υπολείπονται στις προδια-
γραφές του κεφαλαίου. 

Κάπως έτσι θα ανοίγει ολοένα και περισσότερο η «βεντάλια»
της πολυκατηγοριοποίησης των πανεπιστηµιακών σχολών και
των τµηµάτων ανάλογα µε το πώς όλα αυτά υπηρετούν την
αγορά και θα γίνονται ακόµα περισσότερες οι κατηγορίες των
πτυχίων, οι οποίες ήδη είναι πολλές, ώστε οι καπιταλιστές να
έχουν την ευχέρεια να διαλέγουν από τα πολλά «ράφια» των πτυ-
χίων όποιον πτυχιούχο θέλουν για όσο τον θέλουν και βεβαίως
µε τον µικρότερο µισθό, µιας και ο ανταγωνισµός που ρίχνει τα
δικαιώµατα και τους µισθούς όλο και παρακάτω αγριεύει όλο και
περισσότερο µε κάτι τέτοια νοµοθετήµατα.

Αυτή είναι η περιβόητη αξιολόγηση και τα αποτελέσµατά της
και ίσως είναι και µια χαρακτηριστική εικόνα για το τι περιµένει
και το υπόλοιπο κοµµάτι της εκπαίδευσης, την πρωτοβάθµια και
δευτεροβάθµια, για την οποία συζητιέται η εφαρµογή αυτής της
αξιολόγησης. 

Πάνω σ’ αυτή την αξιολόγηση έρχεται ο ΣΥΡΙΖΑ και εµφανίζε-
ται ότι διαφωνεί. Όµως, οι διαφωνίες του, αν κανείς το προσέξει,
είναι διαδικαστικές και όχι επί της ουσίας, διότι ο ΣΥΡΙΖΑ δεν δια-
φωνεί ούτε µε τον σκοπό ούτε µε τη στόχευση της αξιολόγησης,
αφού συµφωνεί πέρα για πέρα µε τη στρατηγική της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, που είναι άλλωστε και δική του στρατηγική, η οποία
λέει ότι τα πανεπιστήµια πρέπει να συµβάλλουν στην καπιταλι-
στική ανάπτυξη και την επιχειρηµατικότητα, πρέπει να λειτουρ-
γήσουν ως επιχειρήσεις τα ίδια τα πανεπιστήµια και η αξιολό-
γηση είναι το κατάλληλο εργαλείο για να γίνουν όλα αυτά. 

Εδώ, όµως, αλλάζει ο ΣΥΡΙΖΑ. Όχι αυτή η κακή, η τιµωρητική
αξιολόγηση που φέρνει η Νέα Δηµοκρατία, αλλά µια άλλη επι-
βραβευτική, δηλαδή λιγότερο απειλητική, πιο φιλική, όµως το
ίδιο επικίνδυνη. 

Θα πω µια κουβέντα για το άρθρο 15, γιατί είναι χαρακτηρι-
στικό για όλη αυτή την επιχειρηµατική διάσταση που κατακλύζει
τα πανεπιστήµια. Το άρθρο 15 αναφέρεται στις συµφωνίες προ-
γραµµατικού σχεδιασµού. Διαβάζοντας κανείς αυτό το άρθρο 15
θαρρεί πως αφορά το business plan µιας επιχείρησης και όχι
µιας πανεπιστηµιακής σχολής, τις λειτουργικές δαπάνες, τις
επενδύσεις, το προσωπικό κάθε κατηγορίας και ούτω καθεξής.
Έχει µέσα κι άλλα. 

Θα µπορούσε άραγε απ’ αυτή την αντιεκπαιδευτική «τούρτα»
να λείπει και το «κερασάκι»; Εµείς λέµε όχι. Ποιο είναι αυτό το
«κερασάκι»; Όλοι το καταλαβαίνετε. Είναι το άρθρο 50 για τα
κολλέγια, τις προβλέψεις του προεδρικού διατάγµατος 38/2010
µε το οποίο ενσωµατώθηκαν στην ελληνική νοµοθεσία όλες οι
οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την αντιστοίχιση των πτυ-
χίων των κολλεγίων εντός και εκτός Ελλάδας ως ισότιµων µ’ αυτά
των πανεπιστηµίων. Η Νέα Δηµοκρατία έρχεται τώρα και µε το

άρθρο 50 επεκτείνει αυτές τις ρυθµίσεις και στους εκπαιδευτι-
κούς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ ένα µόνο λεπτό. Σας ευχαριστώ.
Έτσι υποβαθµίζονται και απαξιώνονται ακόµα περισσότερο τα

πτυχία, κάτι που ασφαλώς θα προκαλέσει αρνητικές επιπτώσεις
στις ίδιες τις σπουδές, αφού µετατρέπει τα πτυχία απλώς σ’ ένα
ακόµα προσόν ανάµεσα στα πολλά που νοµοθέτησε, παραδείγ-
µατος χάριν, ο ΣΥΡΙΖΑ µε τον ν.4589 πέρυσι και τα οποία προ-
σόντα κυκλοφορούν στην εκπαιδευτική αγορά. Τα αγοράζει,
δηλαδή, κανείς. Διευρύνει το πεδίο της ιδιωτικοποίησης της λει-
τουργίας των πανεπιστηµίων και άρα τη µετατροπή τους σε επι-
χειρήσεις µε εµπόρευµα τη γνώση, όπως ακριβώς κάνουν και τα
πάσης φύσεως κολλέγια και αποδεικνύει ότι η εµπορευµατοποί-
ηση των τίτλων σπουδών πάει χέρι-χέρι µε την πολυκατηγοριο-
ποίησή τους, ρίχνοντας τη νεολαία στην «αρένα» του καπιτα-
λιστικού ανταγωνισµού για µια θέση εργασίας. 

Ξέρετε κάτι, όµως; Πάει πολύ να τσακώνονται εδώ η Νέα Δη-
µοκρατία, το Κίνηµα Αλλαγής και ο ΣΥΡΙΖΑ για τα πτυχία και τα
κολλέγια, και πάει πολύ, γιατί οι ευθύνες τους στο ζήτηµα αυτό
είναι βαριές. 

Αλήθεια, το ΠΑΣΟΚ δεν ήταν που µε το προεδρικό διάταγµα
38/2010 άνοιγε τον δρόµο για την αναγνώριση των κολλεγίων; Ο
ΣΥΡΙΖΑ πριν γίνει κυβέρνηση δεν ήταν που σε όλα τα όργανα της
Ευρωπαϊκής Ένωσης διαµαρτυρόταν έντονα για τη µη εφαρµογή
της οδηγίας 89/48 που αφορούσε την αναγνώριση των κολλε-
γίων; Εξήντα ένας -ούτε ένας ούτε δύο- ήταν οι κυβερνητικοί
Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ το 2018 που µε ερώτησή τους µάλωναν
την κυβέρνησή τους επειδή καθυστερούσε την αναγνώριση και
την ισοτίµηση των τίτλων των κολλεγίων µε αυτούς των ελληνι-
κών πανεπιστηµίων επειδή -λέει- υπήρχε κοινωνικό πρόβληµα. Ο
ν.4589 του ΣΥΡΙΖΑ την περασµένη άνοιξη δεν ήταν αυτός µε τον
οποίον δόθηκε συντριπτικό χτύπηµα στην αξία του πτυχίου προ-
κειµένου να µπορεί να εργαστεί κάποιος στην εκπαίδευση, πτυ-
χίο το οποίο έγινε απλώς ένα από τα πολλά προσόντα που απαι-
τούνται, ενώ επιπλέον αποσπάστηκε και η παιδαγωγική επάρκεια
απ’ αυτό;

Να, λοιπόν, ποιοι και να πώς έστρωσαν τον δρόµο στη Νέα Δη-
µοκρατία, η οποία τώρα έρχεται και προχωρά φόρα-παρτίδα
στην περαιτέρω απελευθέρωση και αναγνώριση των κάθε είδους
ιδιωτικών κολλεγίων-παραρτηµάτων ξένων πανεπιστηµίων σε Ελ-
λάδα και εξωτερικό.

Τέλος, συνιστά µέγιστη υποκρισία, κατά τη γνώµη µας, κόµ-
µατα όπως η Νέα Δηµοκρατία, ο ΣΥΡΙΖΑ και όλα τα υπόλοιπα τα
οποία πίνουν νερό στο όνοµα της Ευρωπαϊκής Ένωσης εκτός
από την Ευρωπαϊκή Ένωση και αναγνωρίζουν αυτά τα κόµµατα
ορθά-κοφτά την υπεροχή του Ευρωενωσιακού Δικαίου έναντι του
ελληνικού, να έρχονται και να παριστάνουν τώρα τους πολέµιους
των οδηγιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Το αίτηµα του κόµµατός µας, κυρία Υπουργέ, το αίτηµα χιλιά-
δων εκπαιδευτικών, το αίτηµα της νεολαίας, το οποίο θα ακου-
στεί σε λίγο και έξω από τη Βουλή, είναι ένα, να αποσύρετε τώρα
το άρθρο 50.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε κι

εµείς τον κ. Δελή.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από την Ελληνική Λύση κ.

Κωνσταντίνος Μπούµπας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Παιδεία: Ένα ευρύ φάσµα, το οποίο για µια ακόµα φορά θα

µπορούσαµε να το διαβάσουµε και ανάποδα, διότι συνήθως γι’
αυτές τις τοµές που θέλουµε να επιχειρήσουµε τουλάχιστον την
τελευταία τριακονταετία στην Ελλάδα, ξεκινάµε ανάποδα. Ξεκι-
νάµε από την κορυφή και πηγαίνουµε προς τα ριζά -που λένε-
του βουνού, διότι από την πρωτοβάθµια πρέπει να γίνουν τοµές.
Επιτέλους το παιδί από τα πρώτα του βήµατα πρέπει να αγκα-
λιάσει και να αγαπήσει το σχολειό. 

Μόνο τότε µπορούµε να ελπίζουµε ότι αυτά τα νεανικά κύτ-
ταρα θα γίνουν οι αυριανοί ακαδηµαϊκοί πολίτες που θα συνδρά-
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µουν σε µια καλύτερη κοινωνία.
Κυρίες και κύριοι, γιατί θέλουµε την έρευνα στα πανεπιστήµια;

Διερωτάται κάποιος. Τη θέλουµε απλά, για να βελτιώσει την ποι-
ότητα ζωής, να συνδράµει στην επιστήµη, να ωφελήσει την αν-
θρωπότητα. Ποια µπορεί να είναι τα οφέλη για την πατρίδα µας;
Κατ’ αρχάς, θα είναι ξακουστή ανά τον κόσµο. Θα µεταλαµπα-
δεύσει τη γνώση και µέσα από την έρευνα που θα φέρει µια µε-
γάλη επιτυχία και φυσικά θα µπορεί να συνδεθεί µε την αγορά
εργασίας. Γιατί φοβούµαστε να πούµε ότι τα πανεπιστήµια πρέ-
πει να συνδεθούν µε την αγορά εργασίας; Απλά πρέπει να υπάρ-
χει ένας ρυθµός, να υπάρχει ένας κώδικας επικοινωνίας, διότι τα
πανεπιστήµια µε την αγορά εργασίας είναι συγκοινωνούντα δο-
χεία. 

Ξεκινάµε από την πρωτοβάθµια και τη δευτεροβάθµια που
σκοπός και στόχος είναι να δώσουν ένα πεδίο γνώσης, να γαλου-
χήσουν χαρακτήρες, να καλλιεργήσουν ανθρώπους µε αγωγή,
µε αρχές, µε γνώσεις, µε ήθος. Και ο σκοπός, βεβαίως, του λυ-
κείου δεν είναι ο προθάλαµος για να εισαχθεί κάποιος στο πανε-
πιστήµιο. Δυστυχώς, όµως, το λύκειο έτσι το έχουµε καταντήσει.
Το έχουµε κάνει ένα προθάλαµο µε την παιδεία και την παραπαι-
δεία, όπου µάχεται ο Έλληνας νοικοκύρης, µεροκαµατιάρης, οι-
κογενειάρχης και µατώνει να πληρώνει τα φροντιστήρια µε µε-
γάλα ποσά, µόνο και µόνο για να εισαχθεί το παιδί στην τριτο-
βάθµια εκπαίδευση. 

Και µετά; Η επόµενη µέρα; Ένα πτυχίο - κορνίζα, ένα πτυχίο
χωρίς αντίκρισµα. Γιατί; Για πολλούς λόγους και πολλούς παρά-
γοντες. Πρώτον, γιατί η σχολή που πέτυχε το παιδί, µε το σύ-
στηµα που έχουµε των πανελληνίων εξετάσεων, δεν ήταν της
επιλογής του. Δεν ήταν αυτή που αγαπούσε και λόγω του συστή-
µατος. Διότι το «επίσταµαι», η εξειδίκευση στο πανεπιστήµιο θα
έρθει. Ο ρόλος του λυκείου είναι διαφορετικός. Γι’ αυτό, αν δεν
ενώσουµε τους κρίκους, δεν µπορούµε να έχουµε αποτελέ-
σµατα.

Τι ζητάµε εµείς ως Ελληνική Λύση. Μπήκα µέσα και διάβασα
πολλά άρθρα πανεπιστηµιακών. Μεταξύ αυτών, µένω σε ένα
άρθρο του Δηµήτρη Κουρέτα. Τυγχάνει να τον γνωρίζω προσω-
πικά χρόνια από τηλεοπτικές εκποµπές στο Πανεπιστήµιο Θεσ-
σαλίας. Εκεί, λοιπόν, η ερευνητική οµάδα του Πανεπιστηµίου
Θεσσαλίας έκανε µια πάρα πολύ καλή έρευνα σε ότι αφορά τα
αντιοξειδωτικά, δηλαδή τροφές που έχουν κάποιες ουσίες που
είναι βλαβερές για τα κύτταρα, µιτοχόνδρια, πυρήνας, κυτταρι-
κές µεµβράνες και µέσω αυτής της έρευνας, τα οφέλη για την
κοινωνία είναι πάνω από 50.000 χιλιάδες ευρώ. Διότι υπάρχουν
τρόφιµα, τα οποία τα ξεχώρισε αυτή η πανεπιστηµιακή οµάδα.

Να, λοιπόν, ένα απτό παράδειγµα κατά πόσο οι έρευνες µπο-
ρούν να συνδράµουν στην αγορά. Επιτέλους, όµως, λέµε ότι
βάλλεται το δηµόσιο πανεπιστήµιο και οι ίδιοι οι πανεπιστηµιακοί,
πρέπει να είναι αρωγοί, πρέπει να πάνε κόντρα σε κάποιες πιέ-
σεις που δέχονται και να απαιτήσουν οι έρευνες να µη µείνουν
στα χρονοντούλαπα, να µη µείνουν στα συρτάρια, στη δηµοσιό-
τητα. Κάποιες επιχειρήσεις βέβαια αυτό θα το εκµεταλλευτούν.
Δεν είναι κακό, όµως, γιατί δηµιουργούνται νέες θέσεις εργα-
σίας. Ο Έλληνας φορολογούµενος πολίτης πρέπει να ξέρει που
πάνε τα λεφτά του, πόσο πληρώνει και ποιο είναι το αποτέλεσµα
µέσα από αυτές τις έρευνες. 

Θέλω, όµως, τώρα εδώ να σταθούµε, διότι υπάρχουν επιφυ-
λάξεις ως Ελληνική Λύση απέναντι στα άρθρα. Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, πώς θα γίνεται αυτή η χρηµατοδότηση του 20%-
80%. Θα γίνεται ποιοτικά, θα γίνεται ποσοτικά; Πώς ακριβώς θα
γίνετε; Ουκ εν τω πολλώ το ευ, αλλά εν το ευ το πολύ, αλλά ανά-
λογα και µε τη φύση των πανεπιστηµίων. Και είναι διαφορετικό
να κάνει έρευνα το Ιστορικό και Αρχαιολογικό πανεπιστήµιο, για
παράδειγµα το Αριστοτέλειο, διαφορετικό η Ιατρική του Πανεπι-
στηµίου των Ιωαννίνων, διαφορετικό το Μετσόβιο Πολυτεχνείο.
Παίζει ρόλο, λοιπόν, και η φύση της έρευνας. Και ύστερα, ποιος
την καθορίζει; Πώς θα είναι οι οµάδες των ερευνητών; Γι’ αυτό,
το ιδεατό θα ήταν µια διακοµµατική επιτροπή, έξω από κοµµατι-
κές αγκυλώσεις και στεγανά. Δεν πρέπει να παράξουµε µια
στείρα πολιτική για την παιδεία. Ηθικά, αν όχι συνταγµατικά, δεν
έχουµε το δικαίωµα η εκάστοτε κυβέρνηση να αποφασίζει µόνο
αυτή καθ’ αυτή για το µέλλον, το φυτώριο, το εκκολαπτήριο του

µέλλοντος που είναι τα παιδιά µας, οι σπουδαστές. 
Τι δείχνουν τα στοιχεία σήµερα; Τριάντα επτά χιλιάδες Έλλη-

νες φοιτητές στο εξωτερικό. Στην Ισπανία, που ο πληθυσµός της
είναι περίπου στα τριάντα εκατοµµύρια, είναι τριάντα πέντε χι-
λιάδες οι φοιτητές. Στην Ιρλανδία δώδεκα χιλιάδες. Στην Πορτο-
γαλία, στην Ιβηρική, που ισοδυναµεί πληθυσµιακά µε εµάς, είναι
περίπου δέκα τέσσερις χιλιάδες.

Τι βλέπουµε, λοιπόν; Έχουµε µεγάλη εξαγωγή, ας µου επιτρα-
πεί η λέξη -φεύγουν στο εξωτερικό για να σπουδάσουν τα παι-
διά- ενός συστήµατος εδώ που δεν τους ικανοποιεί, αλλά κι
επειδή έχουµε το σύνδροµο να µη µιλήσουµε ποτέ για ιδιωτικά
πανεπιστήµια. Αιµορραγεί η Ελλάδα στο συνάλλαγµα.

Πάµε σε άλλα στοιχεία κυρίες και κύριοι. Το 49% των ανθρώ-
πων που θέλει τώρα η Κυβέρνηση να τους ξαναφέρει -αλλά δεν
είναι η πανάκεια όλο αυτό το σύστηµα για να παίρνουν κάποια
λεφτά για ένα χρόνο και µετά τι, να µην έρχονται πίσω- έµειναν
στο εξωτερικό σε χώρες της Κεντρικής Ευρώπης και φοιτούσαν
εκεί. Μόνο το 19% των Ελλήνων που ήταν άνεργοι λένε τα στα-
τιστικά ότι έφυγε προς τα εκεί για να ψάξει για δουλειά. 

Τι επιστήµονες θέλουµε, κυρίες και κύριοι; Όταν κατατίθεται
ένα σχέδιο για την παιδεία, πρέπει να συντίθεται από προτάσεις
καρδιάς και προτάσεις λογικής. Θέλουµε επιστήµονες, αλλά όχι
άβουλα όργανα, µε οξεία κριτική σκέψη. Με µυαλό που λέµε. Να
µπορούν να είναι κριτές και να είναι και καλοί επιστήµονες. Τι να
τον κάνω έναν επιστήµονα που έχει ροµποτοποιηθεί, όταν εξυ-
πηρετεί µόνο την επιστήµη την οποία έχει διδαχθεί και ασκεί,
αλλά δεν έχει ανθρώπινες αξίες, δεν έχει ευαισθησίες, δεν έχει
µέσα του ανθρωπισµό, για να µπορεί να έχει ένα επικοινωνιακό
κώδικα µε το συνάνθρωπό του. Ένας γιατρός που συνάµα είναι
και άνθρωπος, είναι πολύ καλός στο έργο που επιτελεί. Ένας
αστυνοµικός, το ίδιο.

Πάµε, λοιπόν, γεωχωρικά τώρα. Έχουν γίνει έρευνες από το
Πανεπιστήµιο της Κρήτης για την ατµοσφαιρική ρύπανση, από
το Πανεπιστήµιο Βορείου Αιγαίου για τα τοξικά που έχουµε στα
ποτάµια της βόρειας Ελλάδας. Η Ιατρική, επίσης, του Πανεπιστη-
µίου Ιωαννίνων έχει κάνει ερευνητικές οµάδες και έχουν γίνει
ερευνητικές µελέτες γύρω από το ήπαρ, από τις ηπατίτιδες, από
τους νεφρούς για τον καρκίνο που έχουν συνδράµει πάρα πολύ.

Κατ’ αρχάς, είναι ένα εκκολαπτήριο νέων φοιτητών. Εδώ, ό-
µως, µπαίνει το ερώτηµα που έλεγα και πριν πώς θα γίνεται η
χρηµατοδότηση. Μήπως αδικηθούν κάποια περιφερειακά πανε-
πιστήµια; Δεν είναι κακό ένα πανεπιστήµιο να συνδέεται µε την
τοπική κοινωνία - οικονοµία, αρκεί να υπάρχει σωστός κώδικας.

Για παράδειγµα –πανεπιστηµιακοί το λένε- στις Σέρρες, όπου
από εκεί είµαι, ενώ έχουν ένα αγροτικό κάµπο που παρήγαγε κά-
ποτε πολλά προϊόντα,  τώρα µε τη Συνθήκη GATΤ έχουµε αυτά
τα προβλήµατα µε τις αθρόες εισαγωγές, καθώς δεν υπάρχει και
µια πολιτική, αν θέλετε, στον πρωτογενή τοµέα. Αντί, λοιπόν, να
υπάρχει µία γεωπονική σχολή ή µια σχολή που θα ασχολείται µε
την αγροδιατροφή, τουναντίον υπάρχει σχολή γυµναστών και ΤΕΙ
και µετά την αποφοίτηση από το πανεπιστηµιακό ίδρυµα τα παι-
διά δουλεύουν ως σερβιτόροι.

Λανθασµένος στόχος, εδώ είναι το ζητούµενο. Εταιρικό σύµ-
βολο πλαισίου ανάπτυξης. Ήρθε πριν από µήνες το νοµοσχέδιο
αυτό από τη Νέα Δηµοκρατία και δεν επενδύει στο θέµα της
αγροδιατροφής, που το εταιρικό σύµβολο πλαισίου ανάπτυξης
εκεί θα δώσει χρήµατα µε ορίζοντα το 2027. Γιατί, λοιπόν, δεν
επενδύουµε σε έρευνες που σχετίζονται µε την αγροδιατροφή,
όπου έχουµε αυτά τα ποιοτικά χαρακτηριστική, λόγω καιρικών
κλιµατολογικών κι εδαφολογικών συνθηκών; Δεν πρέπει να το εκ-
µεταλλευτούµε εµπορικά αυτό σε παγκόσµιο επίπεδο ως Ελ-
λάδα;

Πάµε λίγο στον τουρισµό. Έγιναν κάποιες έρευνες από κάποια
πανεπιστήµια για το πώς θα εξυπηρετείται ο άνθρωπος που επι-
σκέπτεται την Ελλάδα. Βάλτωσαν, όµως. Δεν δόθηκαν, όπως
πρέπει στη δηµοσιότητα, για να την επεξεργαστούν οι tour oper-
ators, να την επεξεργαστούν οι τουριστικές ξενοδοχειακές µο-
νάδες.

Πρέπει, κυρίες και κύριοι, να παράγεται ένα αποτέλεσµα από
όλη αυτή την καινοτοµία.

Να πάµε στο Ελληνικό Κέντρο Έρευνας; Γνωρίζετε ότι το
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ΕΛΚΕ χρηµατοδοτείται από τους πανεπιστηµιακούς που ασκούν
ελεύθερο επάγγελµα; Τους κρατάνε 7%. Δίνει 7% ο πανεπιστη-
µιακός που ασκεί ελεύθερο επάγγελµα, από τα καθαρά του
έσοδα, στο Ελληνικό Κέντρο Έρευνας. Άρα, λοιπόν, µη λέµε ότι
a priori χρηµατοδοτούνται µόνο από το δηµόσιο κορβανά. Υπάρ-
χουν και άλλες πηγές, αρκεί οι έρευνες να αξιοποιούνται σωστά
προς τη σωστή κατεύθυνση.

Ο «h index» είναι ο δείκτης που µιλάει για την ποιότητα των πα-
νεπιστηµίων. Τα ελληνικά πανεπιστήµια µην τα βοµβαρδίζουµε.
Έχουν αρκετές διακρίσεις, είναι τουλάχιστον στα πενήντα καλύ-
τερα πανεπιστήµια του κόσµου, µέσα από πολλές µελέτες. Μά-
λιστα, έχουν ξεχωρίσει µέσα σε εβδοµήντα οκτώ χώρες. Δεν
έχουν, όµως, τα εχέγγυα και δεν έχουν τις σωστές βάσεις.

Πάµε λίγο στο διοικητικό προσωπικό, αυτό που οι Αγγλοσάξο-
νες λένε administration. Δεν υπάρχει εκπαίδευση των διοικητικών.
Σήµερα, όταν θέλει κάποιος να διεκπεραιώσει γραφειοκρατικής
φύσεως θέµατα στα πανεπιστήµια, οι διοικητικοί δεν έχουν την
απαιτούµενη εκπαίδευση που έπρεπε να έχει το προσωπικό των
πανεπιστηµίων, αν µιλάµε για ένα σύγχρονο πανεπιστήµιο, συ-
νυφασµένο στις απαιτήσεις των καιρών, χώρια ότι οι διοικητικοί
πολλές φορές έχουν δηµιουργήσει ένα status απέναντι στους πα-
νεπιστηµιακούς. Και πόσοι λέκτορες δεν περιµένουν σήµερα επί
σειρά ετών να εξελιχθούν, νέα φωτεινά µυαλά, όπου αντιµετωπί-
ζουν πάρα πολλά εµπόδια και παραµένουν λέκτορες. Είναι στο
«περίµενε» εδώ και χρόνια, που οι άνθρωποι αυτοί θα ήταν νέοι
ερευνητές, θα έδιναν τα φώτα τους και αµέσως το πανεπιστήµιο
θα έπαιρνε άλλη αίγλη.

Ξέρετε, ασχέτου ιδεολογικής πλεύσης και πεποίθησης του κα-
θενός, µιλάµε για το δηµόσιο αγαθό, την παιδεία. Όλοι συµφω-
νούµε, χωρίς διακρίσεις. Δεν πρέπει να υπάρχουν οι πατρίκιοι και
οι πληβείοι, αυτοί που θα φοιτήσουν στην παιδεία. Είναι τραγε-
λαφικό, είναι οξύµωρο να ακούς κάποιον -αυτό που µια λαϊκή πα-
ροιµία λέει «µένω στην πόλη και παινεύω το χωριό µου»- να µιλάει
για τη δηµόσια παιδεία, αριστερός στις πεποιθήσεις, αλλά τα παι-
διά του να τα στέλνει σε ιδιωτικό κολέγιο ή σε ιδιωτικό σχολείο
ή σε ιδιωτικό πανεπιστήµιο. Αν δω το βιογραφικό πολλών, δυστυ-
χώς, κύριοι συνάδελφοι, δεν συνάδει το ένα µε το άλλο. Τουλά-
χιστον να αναγνωρίσουν κάποιοι ότι σε ένα ιδιωτικό πανεπιστήµιο
θα έχει καλύτερες παροχές το παιδί του, καθώς πασχίζει ο Έλ-
ληνας γονιός σε όποια ιδεολογική πλεύση και αν είναι, να κάνει
το καλύτερο για το παιδί του.

Η αυτοδιοίκηση θα µπορούσε να συνδράµει πάρα πολύ, αν
είχε πρωτοβουλίες για µια πανεπιστηµιακή ανάπτυξη και γύρω
από την έρευνα, γιατί είναι συνδεδεµένη, σκιαγραφεί, σταχυολο-
γεί τα προβλήµατα µιας περιοχής. Δεν λέω να καθορίζει το πώς
θα προσλαµβάνει η αυτοδιοίκηση, αλλά να είναι αρωγός, να είναι
ένας κρίκος της αλυσίδας της περιφερειακής ανάπτυξης, αν θέ-
λουµε να µιλάµε για αυτοδιοίκηση και αυτονοµία στα πανεπιστή-
µια όπως πρέπει και όχι για εταιροδιοίκηση. Γιατί να µην µπο-
ρούν, κύριοι του Υπουργείου Παιδείας, να συνεργαστούν σε
έρευνα οµάδες φοιτητών διαφορετικών πανεπιστηµίων; Η ροµ-
ποτική του «ΔΗΜΟΚΡΙΤΟΥ» έχει κάνει θαύµατα. Επειδή σήµερα
υπάρχει και µια επιτροπή για τα έξυπνα λιµάνια, τα έξυπνα λιµά-
νια σήµερα βασίζονται στο know how, όπου έχουν δηµιουργήσει
ελεύθερες ζώνες στο Ρότερνταµ, όπου συναρµολογούν πάρα
πολλά προϊόντα. Εδώ δεν έχουµε κάνει τίποτα για το λιµάνι του
Πειραιά και για τα άλλα λιµάνια της χώρας, να µπορούµε να πάµε
σε συναρµολόγηση, για να κερδίσουµε και χρόνο και χρήµα.
Όταν, λοιπόν, µιλάµε για την παιδεία, πρέπει να υπάρχει µία στα-
θερή ρότα, µία εθνική στρατηγική.

Υπάρχουν πολλά άρθρα για τα οποία έχουµε επιφυλάξεις. Για
παράδειγµα, στο άρθρο 1, γιατί αυτή η νέα αρχή να εδρεύει στην
Αθήνα; Δεν µπορεί να εδρεύει κάπου αλλού, λόγω της ψηφιακής
τεχνολογίας; Να πώς έρχεται και µία περιφερειακή αποκέν-
τρωση. Κάποτε η Νέα Δηµοκρατία επί Κώστα Καραµανλή έλεγε
ότι το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης να εδρεύει στη φυσική
του έδρα, στη Λάρισα. Πού έµεινε αυτό; Στις καλένδες. Εκεί δεν
είναι η φυσική του θέση;

Η ΕΘΑΑΕ πρέπει να έχει έναν ξεκάθαρο προσανατολισµό, να
µην είναι µόνο τύποις στα αρχικά «άλλαξε ο Μανωλιός, βάζει τα
ρούχα του αλλιώς». Επί της ουσίας, κατά πόσο ανεξάρτητη είναι;

Για τη χρηµατοδότηση είπαµε ότι έχουµε επιφυλάξεις για το πώς
θα καθορίζεται το 80%-20%. Έχουµε, βέβαια, τη Συνοµοσπονδία
Ατόµων µε Αναπηρία, είναι η παράγραφος 2 του άρθρου 4 του
Συντάγµατος, παράγραφος 6 του άρθρου 21 για τη Διεθνή Σύµ-
βαση των Δικαιωµάτων των Ατόµων µε Αναπηρία. Μια χώρα αν
είναι πολιτισµένη, αν έχει κουλτούρα, livelo, επίπεδο, πρέπει να
δείξει µια ευαισθησία στα άτοµα µε κινητικά προβλήµατα. Η ιστο-
ρία λέει ότι πολλά εξ αυτών έχουν αναπτύξει άλλες ικανότητες
και µπορούν να συνδράµουν πάρα πολύ σε αυτό που λέµε πανε-
πιστηµιακή εκπαίδευση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Θα µπορούσαµε να πούµε πάρα πολλά, αλλά προσέξτε το µέλ-

λον, προσέξτε το φυτώριο. Αυτό που θα πουν τα παιδιά «άµµες
δε γ’ εσόµεθα πολλώ κάρρονες» πρέπει να µας το πουν και να
το νιώθουν, να είναι καλύτερη η επόµενη γενιά, αλλά να έχει αν-
θρώπινες αξίες και αρχές.

Τώρα, γιατί σας πιάνει µια πρεµούρα στο άρθρο 41 και απα-
λείφετε το θρήσκευµα και την ιθαγένεια, αυτό δεν µπορώ να το
καταλάβω. Δεν µπορούµε να έχουµε ορόσηµο, ταυτότητα, προ-
σανατολισµό; Πειράζει να αναγράφεται, δηλαδή, το θρήσκευµα
και η ιθαγένεια; Θα πουν γιατί είσαι Έλληνας, γιατί είσαι χριστια-
νός ορθόδοξος; Στο κάτω-κάτω δεν πρέπει τα παιδιά να έχουν
έναν προσανατολισµό; Μην ξεχνάτε ότι -µην πάµε πολύ πίσω,
µόλις διακόσια χρόνια, θα τα γιορτάσουµε κιόλας του χρόνου- η
πίστη ήταν αυτή που ένωσε τους οπλαρχηγούς και όχι η γλώσσα.
Γιατί η πίστη δίνει στον άνθρωπο µία ζωντάνια, µία δύναµη και
έναν προσανατολισµό. Όταν είσαι σε ένα πανέµορφο δάσος,
πρέπει να ακολουθήσεις το µονοπάτι. Όσο όµορφο και αν είναι,
πρέπει να οδηγηθείς στο ξέφωτο, διότι ελλοχεύει ο κίνδυνος.

Προσέξτε τα παιδιά, προσέξτε την παιδεία. Θα τοποθετηθούµε
βέβαια, αναλυτικά κατ’ άρθρο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ και
εγώ τον κ. Μπούµπα.

Καλώ να έρθει στο Βήµα ο ειδικός αγορητής του ΜέΡΑ25, ο κ.
Γρηγοριάδης.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, βρισκόµαστε εδώ σήµερα για την

επικύρωση του νοµοσχεδίου της Κυβέρνησης για την παιδεία
που έχει τίτλο: «Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης, Ειδικοί Λο-
γαριασµοί Κονδυλίων Έρευνας Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυ-
µάτων, Ερευνητικών και Τεχνολογικών Φορέων και άλλες διατά-
ξεις». Πρόκειται, ουσιαστικά, για το πρώτο βασικό νοµοθέτηµα,
άρα και δείγµα, που αφορά τον χώρο της παιδείας και φέρνει
προς ψήφιση αυτή η Κυβέρνηση, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας και που δυστυχώς δεν µας εκπλήσσει καθόλου, αλλά
ταυτόχρονα µας προβληµατίζει ιδιαίτερα, µην σας πω ότι µας
θλίβει και βαθύτατα η διαπίστωση ότι πρόκειται για ένα νοµοσχέ-
διο που κινείται µέσα στο πλαίσιο και τη λογική ενός επιχειρηµα-
τικού ή, αν προτιµάτε, επιχειρησιακού µοντέλου.

Δυστυχώς, η Κυβέρνηση δεν ξεφεύγει ούτε σπιθαµή από τις
διατρανωµένες αρχές της, της αρχές της εµπορευµατοποίησης,
της δήθεν αριστείας, των πελατειακών σχέσεων, των διαπλεκό-
µενων συµφερόντων και φέρνει στην Ολοµέλεια ένα νοµοσχέδιο
εντελώς ταξικό και λιγάκι τοξικό, που υποσκάπτει την ανεξαρτη-
σία, την αυτονοµία και το αυτοδιοίκητο των πανεπιστηµιακών
ιδρυµάτων και ταυτοχρόνως στοχεύει στην τυποποίηση της εκ-
παίδευσης και στην υπαγωγή της στους κανόνες της αγοράς, δί-
νοντας κατά συνέπεια και σταδιακά πρόσβαση στο δικαίωµα της
εκπαίδευσης στους οικονοµικά και κοινωνικά ισχυρότερους από
τους Έλληνες. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ακολουθεί
πιστά και άκριτα τη βασική κατεύθυνση της στρατηγικής της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης για τη συγκρότηση του ενιαίου χώρου ανώ-
τατης εκπαίδευσης, η οποία αυτή κατεύθυνση έχει ωστόσο αµ-
φισβητηθεί εντονότατα διεθνώς, καθώς τα εφαρµοσµένα µον-
τέλα της έχουν αποτύχει και όχι απλώς έχουν αποτύχει, αλλά
έχουν διαλύσει όπου εφαρµόστηκαν το ανώτατο εκπαιδευτικό
σύστηµα σε άλλες χώρες της Ευρώπης, όπως για παράδειγµα
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είναι το Ηνωµένο Βασίλειο, η Μεγάλη Βρετανία.
Το εν λόγω νοµοσχέδιο, λοιπόν, ακολουθώντας πιστά τις οδη-

γίες και τις κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, προλειαίνει,
κατά τη γνώµη µας, το έδαφος για τη σταδιακή απόσυρση της
κρατικής χρηµατοδότησης των πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων και
την παράδοσή τους τελικά στις εντελώς ανεξέλεγκτες δυνάµεις
της αγοράς, µε καταστροφικά αποτελέσµατα για τη δηµόσια, δω-
ρεάν και για όλους ανώτατη εκπαίδευση και προφανώς υπονο-
µεύει και απειλεί την αυτονοµία και το αυτοδιοίκητο των πανε-
πιστηµιακών αυτών ιδρυµάτων.

Βασικό εργαλείο της πολιτικής αυτής, όπως φαίνεται από τα
άρθρα 1 έως 19, θα είναι η σύσταση µίας νέας υπερσυγκεντρω-
τικής και πανίσχυρης αρχής, της λεγόµενης Εθνικής Αρχής Ανώ-
τατης Εκπαίδευσης, η οποία έρχεται να αντικαταστήσει την
Ανεξάρτητη Αρχή Διασφάλισης Ποιότητας στην ανώτατη εκπαί-
δευση. Κατά την άποψή µας, την άποψη του ΜέΡΑ25 δηλαδή, η
αλλαγή αυτή είναι στην ουσία µια µετονοµασία που συγκαλύπτει
τον πραγµατικό στόχο της νέας αρχής, αφού µε το επιχείρηµα
της δήθεν αναβάθµισης, δηµιουργούνται οι συνθήκες και το άλ-
λοθι για να αποµακρυνθούν από τις θέσεις τους όλοι οι µη αρε-
στοί στην παρούσα Κυβέρνηση και έτσι να υπονοµευτεί ευθέως
η ανεξαρτησία της νέας αυτής αρχής από την αρχή της λειτουρ-
γίας της, µιας αρχής µε υπερενισχυµένες αρµοδιότητες, όπως
είναι ο στρατηγικός σχεδιασµός, η χρηµατοδότηση και η αξιο-
λόγηση και πιστοποίηση των Ανωτάτων Εκπαιδευτικών Ιδρυµά-
των.

Και ενώ -ένα µικρό παράδοξο- µε το άρθρο 2, η αξιολόγηση
και η πιστοποίηση ποιότητας της λειτουργίας των Ανώτατων Εκ-
παιδευτικών Ιδρυµάτων εντάσσεται στις αρµοδιότητες της νέας
αυτής αρχής, µε το άρθρο 12 παράγραφος 8 -ω του θαύµατος!-
προβλέπεται ότι η πιστοποίηση ποιότητας µπορεί να πραγµατο-
ποιηθεί και από διαπιστευµένο φορέα πιστοποίησης ανώτατης
εκπαίδευσης από το εξωτερικό, ο οποίος θα ορίζεται µε από-
φαση του Συµβουλίου Αξιολόγησης και Πιστοποίησης. Αυτό το
τελευταίο, σε συνδυασµό µε την άµεση σχέση που θα έχει η Κυ-
βέρνηση στην επιλογή των προέδρων των τριµελών επιτροπών
που θα επιλέγουν τα µέλη του ανώτατου συµβουλίου, µας κάνει
να σκεφτόµαστε και να έχουµε βάσιµες υποψίες ότι η Εθνική
Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης ουδεµία σχέση θα έχει µε τη δια-
φάνεια και τις δηµοκρατικές διαδικασίες.

Το ανώτατο συµβούλιο µε τις υπέρ αρµοδιότητες του καθιστά
την παρέµβαση των ανώτατων οργάνων διοίκησης των ΑΕΙ, όπως
είναι η σύγκλητος, για παράδειγµα, εντελώς περιθωριακή, καθώς
το ανώτατο συµβούλιο είναι αυτό που θα εισηγείται -και όχι οι
σύγκλητοι ή άλλα όργανα των πανεπιστηµίων- στο Υπουργείο την
ίδρυση, τη συγχώνευση, την κατάργηση ή τη µετονοµασία ολό-
κληρων ΑΕΙ ή επιµέρους σχολών τους.

Σύµφωνα µε το άρθρο 16, το 80% της τακτικής επιχορήγησης
θα κατανέµεται βάσει κριτηρίων που σχετίζονται µε τον συνολικό
αριθµό των εγγεγραµµένων φοιτητών, το εκτιµώµενο ετήσιο κό-
στος σπουδών ανά φοιτητή, τη διάρκεια των προγραµµάτων
σπουδών και το µέγεθος, αλλά και τη γεωγραφική διασπορά του
πανεπιστηµιακού ιδρύµατος, ενώ το υπόλοιπο 20% θα κατανέ-
µεται µε βάση ενδεικτικούς δείκτες ποιότητας και επιτευγµάτων,
στους οποίους επιλέγει να αξιολογηθεί το κάθε ΑΕΙ, όπως για
παράδειγµα είναι η αριθµητική σχέση των αποφοίτων µε τους ει-
σερχόµενους φοιτητές, ο αριθµός µελών του επιστηµονικού προ-
σωπικού που επιτυγχάνουν να εξασφαλίσουν χρηµατοδότηση
από ευρωπαϊκά κονδύλια ή ο αριθµός αλλοδαπών φοιτητών.

Είναι προφανές ότι υπάρχει πρόθεση της Κυβέρνησης να µει-
ωθεί, τελικά, η κρατική χρηµατοδότηση, η οποία, παρεµπιπτόν-
τως, αποτελεί και βασική συνταγµατική επιταγή, να επιχορηγείται
δηλαδή η παιδεία µας, και το κόστος τελικά της λειτουργίας των
πανεπιστηµίων µας να µετακυληθεί στους ιδιωτικούς φορείς και
τελικά στους ίδιους τους φοιτητές τους, οι οποίοι θα αντιµετω-
πίζονται εφεξής ως πελάτες.

Η υλοποίηση αυτής της πολιτικής θα επιτευχθεί µέσω µιας
αξιολόγησης που κατά τη γνώµη µας έχει καθαρά τιµωρητικό χα-
ρακτήρα, εφόσον το 80% της χρηµατοδότησης θα εξαρτάται
από αντικειµενικά κριτήρια και το υπόλοιπο 20% της χρηµατοδό-
τησης από κάποια αµφίβολα κριτήρια επίδοσης. Το 20%, λοιπόν,

της χρηµατοδότησης µέσω της αξιολόγησης θεωρητικά παρέχει
κίνητρα βελτίωσης στα ΑΕΙ σε στόχους που -υποτίθεται- ότι τα
ίδια θα επιλεγούν, ενισχύοντας την αυτονοµία τους.

Όπως, όµως, φαίνεται από τα κριτήρια αυτά επίδοσης, είναι
ήδη απολύτως προσδιορισµένα τα κριτήρια αυτά από το Υπουρ-
γείο Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων και δεν αφήνουν στην
πραγµατικότητα κανένα περιθώριο αυτονοµίας στα ανώτατα εκ-
παιδευτικά ιδρύµατα µας.

Αξίζει -νοµίζω- σε αυτό το σηµείο, να γίνει µία µικρή αναφορά
σε ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα της πελατειακής πρακτικής
που ήδη εφαρµόζει η Κυβέρνηση και στην κατά τη γνώµη µας
περιθωριοποίηση του ελληνικού δηµοσίου πανεπιστηµίου. Αυτό
το παράδειγµα δεν είναι άλλο από την πρόσφατη χορηγία του
ελληνικού κράτους ύψους δύο εκατοµµυρίων ευρώ που έδωσε
ο Πρωθυπουργός µας στη Θεολογική Σχολή της Βοστόνης, στην
οποία µαθαίνω, επίσης παρεµπιπτόντως, ότι οι φοιτητές κατα-
βάλλουν ετήσια δίδακτρα της τάξεως των 20.000 ευρώ.

Την ίδια στιγµή, που δίνονται αυτά τα δύο εκατοµµύρια ευρώ
ως δωρεά στη Θεολογική Σχολή, η οποία από τους φοιτητές της
παίρνει 15.000 ευρώ, 20.000 ευρώ το χρόνο από τον καθένα από
αυτούς, τα ελληνικά ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα φυτοζωούν,
δεν έχουν επαρκείς πόρους για έρευνα, εκπαιδευτικό ή και διοι-
κητικό προσωπικό, δεν έχουν κτηριακές εγκαταστάσεις επαρ-
κείς, δεν έχουν εξοπλισµό επαρκή, οι φοιτητικές παροχές είναι
τελείως ανεπαρκείς κ.ο.κ..

Εδώ, θα πρέπει -νοµίζουµε- να τονιστεί ιδιαίτερα ότι οι επιπτώ-
σεις της αξιολόγησης για τις κοινωνικές επιστήµες, τις ανθρωπι-
στικές σπουδές, αλλά και τη βασική έρευνα στις θετικές επιστή-
µες θα είναι συντριπτικές, εφόσον µετρήσιµα µεγέθη σε αυτές
τις επιστήµες δεν µπορούν να αποτιµήσουν την ποιότητα της θε-
ωρητικής γνώσης. Επιπροσθέτως, η γνώση και η διδακτική δια-
δικασία εµπορευµατοποιούνται και ο χαρακτήρας του πανεπι-
στηµίου µεταβάλλεται από χώρος γνώσης, µάθησης, έρευνας και
ανταλλαγής ιδεών σε ένα µοντέλο επιχειρηµατικού ιδρύµατος
εκπαίδευσης, το οποίο µετατρέπει τον φοιτητή, τελικά, σε πελάτη
και τον πανεπιστηµιακό καθηγητή σε υπάλληλο επιχείρησης. 

Με το άρθρο 33, αναστέλλεται επ’ αόριστον και χωρίς καµµία
διαβούλευση µε την ακαδηµαϊκή κοινότητα -γιατί άραγε, κυρία
Υπουργέ και κύριε Υφυπουργέ, χωρίς καµµία διαβούλευση µε
την ακαδηµαϊκή κοινότητα;- η λειτουργία των τριάντα επτά νέων
τµηµάτων και έντεκα πανεπιστηµίων που είχε προβλέψει ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, η προηγούµενη κυβέρνηση, και τα οποία θα λειτουργούσαν
από το 2021 και τα οποία θα αξιολογηθούν πλέον µε ασαφείς,
κατά τη γνώµη µας, διαδικασίες από τη νέα αυτή παντοδύναµη
αρχή, ώστε να αποφασιστεί, αν τελικά θα λειτουργήσουν αυτά ή
όχι.

Με την τροποποίηση του άρθρου 54 παράγραφος 5 του
ν.4589/2019, σύµφωνα µε την οποία τα πτυχία που χορηγούνται
από εκπαιδευτικά ιδρύµατα της αλλοδαπής γίνονται δεκτά για
διορισµό και πρόσληψη εκπαιδευτικών, όχι µόνον εφόσον έχουν
αναγνώριση ακαδηµαϊκής ισοτιµίας και αντιστοιχίας από τον διε-
πιστηµονικό οργανισµό αναγνώρισης τίτλων ακαδηµαϊκών και
πληροφόρησης που ίσχυε µέχρι τώρα, αλλά ακόµα και αν διαθέ-
τουν µόνο απόφαση αναγνώρισης επαγγελµατικών προσόντων.
Αυτό συνεπάγεται ότι τα πτυχία ιδιωτικών κολλεγίων, τα οποία
µε τον ν.4635/2019 διαθέτουν επαγγελµατική ισοτιµία µε τα πτυ-
χία των ελληνικών ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων θεωρούν-
ται τυπικό προσόν µόνιµου διορισµού και πρόσληψης στη δη-
µόσια εκπαίδευση. 

Επιπροσθέτως, τίθεται το εξής ζήτηµα: Αναγνωρίζουµε, έτσι,
προσόντα που δεν αναγνωρίζονται στο κράτος προέλευσης των
πτυχίων αυτών. Για παράδειγµα, στο Ηνωµένο Βασίλειο, για να
µπορέσει κάποιος να διδάξει στα δηµόσια σχολεία πρέπει να έχει
Qualified Teacher Status, κάτι σαν παιδαγωγική επάρκεια, δη-
λαδή, µετά από κάποια πρακτική άσκηση. Ενώ στην Ελλάδα µπο-
ρεί να κάνει αίτηση διορισµού στον ΑΣΕΠ µόνο µε το πτυχίο του,
το οποίο απέκτησε από κάποιο πανεπιστήµιο του Ηνωµένου Βα-
σιλείου. Τελικά, πρόκειται για χαλάρωση των κριτηρίων επιλογής
εκπαιδευτικών στα δηµόσια σχολεία µε ό,τι αυτό συνεπάγεται.
Ουσιαστικά, επίσης, έτσι καταργείται το άρθρο 16 του Συντάγ-
µατος από την πίσω πόρτα, αφού πέραν του συµβολικού φορ-
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τίου, του όρου δηλαδή «πανεπιστήµιο», όλη η πρακτική ουσία της
υπόθεσης των αποκλειστικά δηµόσιων και κρατικών πανεπιστη-
µίων και της απαγόρευσης ιδιωτικών πανεπιστηµίων αφορά το
εάν κάποιος µε πτυχίο κολλεγίου θα µπορεί να διοριστεί στο δη-
µόσιο, πόσω δε µάλλον, να µπορεί να διοριστεί στο δηµόσιο ως
εκπαιδευτικός, όπως καθίσταται τώρα εφικτό µε αυτό το νοµο-
σχέδιο.

Στο άρθρο 58 ορίζεται, επίσης, ο αποκλεισµός για χρονικό διά-
στηµα τριών ολόκληρων ετών από διορισµούς και προσλήψεις
για όσους εκπαιδευτικούς διοριστούν και δεν αναλάβουν υπηρε-
σία ή υποβάλουν παραίτηση µέσα σε έναν χρόνο από τη δηµοσί-
ευση του ΦΕΚ διορισµού τους. Όσοι εκπαιδευτικοί, δηλαδή, συµ-
µετάσχουν στη διαδικασία µόνιµων προσλήψεων, αλλά δεν ανα-
λάβουν καθήκοντα για οποιοδήποτε λόγο ή παραιτηθούν µέσα
στον πρώτο χρόνο διορισµού τους, για τα τρία επόµενα χρόνια
και όχι µόνο, όπως θα ήταν λογικό, για τον τρέχοντα χρόνο, θα
είναι αποκλεισµένοι από αµφότερες διαδικασίες των µόνιµων διο-
ρισµών αναπληρωτών σε πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκ-
παίδευση.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Αναρωτιόµαστε µε ποιον τρόπο θα αντιµετωπίσει το Υπουρ-
γείο τους εκπαιδευτικούς που δεν µπορούν να καλύψουν µε το
εισόδηµά τους ένα σπίτι σε κάποιο νησί, όταν τα χρήµατα που
του ζητούν για την ενοικίαση του σπιτιού αυτού είναι περισσό-
τερα από τον ίδιο τον µισθό τους. Γιατί άραγε η Κυβέρνηση έχει
αυτή την τιµωρητική στάση απέναντι στους εκπαιδευτικούς, οι
οποίοι στήριξαν -και προσέξτε το αυτό, παρακαλώ, θυµηθείτε το-
και στηρίζουν καθ’ όλη τη διάρκεια της δεκάχρονης κρίσης το
δηµόσιο σχολείο µε προσωπική αυταπάρνηση και θυσίες; Μέσα
στην ερηµοποίηση που επέφεραν τα σκληρά µέτρα των µνηµο-
νίων, οι αναπληρωτές εκπαιδευτικοί πάλεψαν για να µη µείνει κα-
νένα παιδί σε όλη την Ελλάδα χωρίς δάσκαλο ή καθηγητή. Τώρα,
η πολιτεία µας, αντί να τους ευχαριστήσει και να ανταµείψει αυ-
τούς τους εκπαιδευτικούς για την τεράστια παιδαγωγική και κοι-
νωνική τους προσφορά, φέρνει ένα σύστηµα µόνιµων διορισµών
που θέτει σε άµεσο κίνδυνο το εργασιακό τους µέλλον. 

Γιατί ο ΑΣΕΠ δεν δέχεται τις ενστάσεις εκπαιδευτικών ειδικού
εκπαιδευτικού προσωπικού και ειδικού βοηθητικού προσωπικού,
κυρία Υπουργέ, µετά τα λάθη που προέκυψαν στην αξιολόγηση
και µοριοδότηση αναπληρωτών και µόνιµων στην ειδική αγωγή,
καθώς δεύτερα µεταπτυχιακά και προϋπηρεσίες δεν µπόρεσαν
να µοριοδοτηθούν από παραδροµή του συστήµατος; Γιατί δεν
δίνεται η δυνατότητα ηλεκτρονικά από τη σελίδα του ΑΣΕΠ να
κατατεθεί αίτηση θεραπείας ως είθισται; Ειλικρινά, απαντήστε
µας γιατί δεν δίνεται; Είναι αδικία.

Γιατί αναπληρωτές -και αυτό είναι τεράστια αδικία που θα πω
τώρα- εκπαιδευτικοί της Παιδαγωγικής Ακαδηµίας και της Σχο-
λής Νηπιαγωγών, οι οποίοι δουλεύουν εδώ και δώδεκα χρόνια
µέχρι σήµερα ανελλιπώς στα δηµόσια σχολεία µας, αφού προ-
ηγουµένως έχουν επιτύχει στους διαγωνισµούς του ΑΣΕΠ και
έχουν γραφτεί στους επικυρωµένους από τον ΑΣΕΠ πίνακες ανα-
πληρωτών δεν έχουν τώρα το δικαίωµα συµµετοχής στην προ-
κήρυξη της γενικής παιδείας, όπως και στην προκήρυξη της
ειδικής αγωγής και βγαίνουν εκτός εκπαίδευσης, µε την αιτιολο-
γία ότι δεν διαθέτουν τα τυπικά προσόντα επειδή δεν έχουν πα-
ρακολουθήσει το προαιρετικό -σηµειώνω- πρόγραµµα εξοµοίω-
σης των πτυχίων τους µε τα παιδαγωγικά τµήµατα; 

Αυτό συµβαίνει παρά το γεγονός ότι αυτοί οι εκπαιδευτικοί δια-
θέτουν εκπαιδευτική επάρκεια που τους αναγνωρίζεται συνεχώς
και αδιαλείπτως όλα αυτά τα δώδεκα χρόνια που διδάσκουν ως
αναπληρωτές και παρά το ότι όταν έλαβαν τα πτυχία τους, αυτά
τους εξασφάλιζαν και µπορούσαν µε βάση αυτά να προσλη-
φθούν κανονικά. Γιατί όλα αυτά δεν λαµβάνονται υπ’ όψιν; 

Έρχοµαι στο άρθρο 34 για την απαλοιφή του θρησκεύµατος
και της ιθαγένειας από τα αποδεικτικά απόλυσης και τα πιστο-
ποιητικά σπουδών της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. Θεωρούµε
ότι η Κυβέρνηση οδηγήθηκε -για να µην πω σύρθηκε- σε αυτό το
άρθρο χωρίς να το θέλει, επειδή έπρεπε να εκπληρώσει τις ευ-
ρωπαϊκές επιταγές. 

Γι’ αυτό και ως αντιστάθµισµα προσφέρει στην ιεραρχία το

άρθρο 56, όπου η γιορτή των Τριών Ιεραρχών στις 30 Ιανουαρίου
παύει να συµπεριλαµβάνεται στις σχολικές αργίες και µετατρέ-
πεται σε ηµέρα υποχρεωτικής κατήχησης εντός των διδακτικών
αιθουσών, αφού επιβάλλεται ως ηµέρα πραγµατοποίησης θρη-
σκευτικών εορταστικών εκδηλώσεων. 

Καταλαβαίνουµε, λοιπόν, τώρα γιατί προ ολίγων ηµερών σε
µια συνέντευξή του ο Αρχιεπίσκοπος Ιερώνυµος δήλωσε -θα δια-
βάσω τα λόγια του Αρχιεπισκόπου- χαρακτηριστικά: «Έγινε αυτό
που έπρεπε να γίνει. Όλα τα άλλα είναι αστειότητες και προφά-
σεις. Η αργία είναι για τους τεµπέληδες». Αυτοί ήταν οι χαρακτη-
ρισµοί. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, καθώς το νοµοσχέδιο για το

οποίο συζητάµε σήµερα, εκτός από αποσπασµατικό και εντελώς
ανεπαρκές, είναι επίσης σε κάποια άρθρα του προδήλως αντι-
συνταγµατικό και επίσης τιµωρητικό για τους εκπαιδευτικούς
µας σε όλες ανεξαιρέτως τις βαθµίδες εκπαίδευσης, καθώς οδη-
γεί µαθηµατικά στην υποχρηµατοδότηση των ΑΕΙ µας, αλλά και
στην περιθωριοποίηση των ανώτατων οργάνων διοίκησής τους
και τελικά στην υποβάθµιση των πτυχίων που αυτά θα παρέχουν,
καθώς έχουµε απολύτως βάσιµες υποψίες ότι η Εθνική Αρχή
Ανώτατης Εκπαίδευσης ουδεµία σχέση θα έχει µε τη διαφάνεια
και δηµοκρατικές διαδικασίες και καθώς -τέλος- το παρόν νοµο-
σχέδιο οδηγεί σε σαφή χαλάρωση των κριτηρίων επιλογής εκ-
παιδευτικών στα δηµόσια σχολεία µε ό,τι, όπως προείπα, αυτό
συνεπάγεται, το ΜέΡΑ25 καταψηφίζει επί της αρχής το παρόν
νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα την ακόλουθη
επιστολή: 

«Προς τον αξιότιµο Πρόεδρο της Βουλής κ. Κωνσταντίνο Τα-
σούλα, από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ: 

Αξιότιµε, κύριε Πρόεδρε, µε βάση το άρθρο 72 του Κανονι-
σµού της Βουλής, εµείς οι Βουλευτές που υπογράφουµε την πα-
ρούσα αίτηση, αιτούµεθα τη διενέργεια ψηφοφορίας µε ονοµα-
στική κλήση επί των άρθρων 16, 33, 50 του σχεδίου νόµου:
«Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης, Ειδικοί Λογαριασµοί Κον-
δυλίων Έρευνας Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων, Ερευνη-
τικών και Τεχνολογικών φορέων και άλλες διατάξεις» του Υπουρ-
γείου Παιδείας και Θρησκευµάτων».

Υπάρχουν οι απαιτούµενες υπογραφές. Σε συνεννόηση µε τον
Πρόεδρο της Βουλής, τον κ. Τασούλα, θα ανακοινωθεί εγκαίρως
πότε θα είναι περίπου η ονοµαστική ψηφοφορία. 

Τώρα, εξ εµπειρίας γνωρίζετε -οι παλαιότεροι τουλάχιστον- ότι
πρέπει να είναι προς το τέλος, αν όχι στο τέλος. Άρα, παράκλη-
ση, επειδή έχετε γραφτεί εξήντα συνάδελφοι -η ίδια παράκληση
είναι και προς τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους και προς
τους Υπουργούς- να τηρηθούν οι χρόνοι, διότι διαφορετικά θα
πάµε µετά τα µεσάνυχτα. Κρατήστε το και το απόγευµα που θα
έχουµε µια εικόνα, θα πούµε και την ώρα της ψηφοφορίας. 

Τώρα, η κυρία Υπουργός θα µιλήσει αργότερα. Ο κύριος Υφυ-
πουργός θα µιλήσει, αφού µιλήσουν πρώτα οι τέσσερις συνά-
δελφοι που είναι εναλλάξ, δηλαδή ο κ. Κοντογιώργος από τη Νέα
Δηµοκρατία, η κ. Χρηστίδου από τον ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Κατρίνης από
το Κίνηµα Αλλαγής και η κ. Σακοράφα από το ΜέΡΑ25. Μετά θα
παρεµβληθεί ο κ. Διγαλάκης. 

Ο κ. Κοντογιώργος έχει τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΝΤΟΓΕΩΡΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εισάγεται σήµερα στην Ολοµέ-

λεια της Βουλής των Ελλήνων προς συζήτηση το σχέδιο νόµου
του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων µε τίτλο: «Εθνική
Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης, Ειδικοί Λογαριασµοί Κονδυλίων
Έρευνας Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων, Ερευνητικών και
Τεχνολογικών Φορέων και άλλες διατάξεις».

Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να συγχαρώ την πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου Παιδείας και να εξάρω την άψογη κοινοβουλευτική
διαδικασία που ακολουθήθηκε µέχρι σήµερα και που αποτελεί
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παράδειγµα καλής νοµοθέτησης. 
Το προτεινόµενο νοµοσχέδιο, αφού πρώτα ολοκλήρωσε έναν

κύκλο διαβουλεύσεων από τις 4-12-2019 µέχρι 18-12-2019, κα-
τατέθηκε στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων, όπου εξετά-
στηκε διεξοδικά από τα µέλη της µε τη συµµετοχή και των
εµπλεκόµενων θεσµικών φορέων. 

Αποτελείται από πέντε κεφάλαια και εξήντα τέσσερα άρθρα
που περικλείουν σηµαντικές και αναγκαίες ρυθµίσεις, τροποποι-
ήσεις και καταργήσεις διατάξεων, προκειµένου να αντιµετωπι-
στούν χρονιές παθογένειες και παραλείψεις, οι οποίες λειτουρ-
γούν ως τροχοπέδη στη λειτουργία, την αξιοπιστία και την ποι-
ότητα της εκπαίδευσης των πανεπιστηµιακών µας ιδρυµάτων. 

Στο Κεφάλαιο Α’ περιλαµβάνεται η ίδρυση και οργάνωση της
Εθνικής Αρχής Ανώτατης Εκπαίδευσης και καινοτόµες ρυθµίσεις
χρηµατοδότησης των ΑΕΙ. Αντικαθίσταται η ΑΔΙΠ, η Αρχή Δια-
σφάλισης και Πιστοποίησης Ποιότητας από την Εθνική Αρχή
Ανώτατης Εκπαίδευσης, µε επανακαθορισµό του πλαισίου οργά-
νωσης και λειτουργίας της.

Η συγκρότηση της νέας αρχής κρίθηκε επιβεβληµένη προκει-
µένου να συµβάλει στην υλοποίηση της εθνικής στρατηγικής για
την ανώτατη εκπαίδευση, την αµερόληπτη αξιολόγηση και πιστο-
ποίηση της ποιότητας λειτουργίας των Ανώτατων Εκπαιδευτικών
Ιδρυµάτων µας, τη δηµιουργία ασφαλιστικών δικλείδων σωστής
λειτουργίας µέσω της διοικητικής αυτοτέλειας, την αναβάθµιση
και ενίσχυση των αρµοδιοτήτων της νέας αρχής, την ενσωµά-
τωση των καλύτερων διεθνών πρακτικών, τη συγκρότηση νέων
συλλογικών οργάνων διοίκησης µε αυξηµένες εγγυήσεις ανεξαρ-
τησίας, την επέκταση και πιστοποίηση προγραµµάτων µεταπτυ-
χιακών και διδακτορικών σπουδών, έτσι ώστε να συµπεριλαµ-
βάνονται και αυτά που είχαν διακοπεί, τον καθορισµό των κριτη-
ρίων αξιολόγησης, µερικά εκ των οποίων είναι η πρόσβαση ατό-
µων µε ειδικές ανάγκες, η στρατηγική διεθνοποίησης, η απορ-
ρόφηση των αποφοίτων στην αγορά εργασίας, η ανάπτυξη προ-
γραµµάτων ηλεκτρονικής µάθησης και πολλά αλλά. 

Παράλληλα, επιχειρείται η µερική αναµόρφωση του πλαισίου
χρηµατοδότησης των ΑΕΙ. Το 80% της τακτικής επιχορήγησης
των ΑΕΙ κατανέµεται µε βάση τα υφιστάµενα κριτήρια. Το υπό-
λοιπο 20% θα κατανέµεται ύστερα από αξιολόγηση µε βάση τους
δείκτες ποιότητας και επιτευγµάτων. 

Στο Κεφάλαιο Β’ ρυθµίζονται οι Ειδικοί Λογαριασµοί Κονδυ-
λίων Έρευνας των Ερευνητικών και Τεχνολογικών Φορέων των
ΑΕΙ. Απελευθερώνεται η έρευνα από τις ιδεολογικές αγκυλώσεις
του παρελθόντος και µειώνεται η γραφειοκρατία, ενώ αυξάνονται
ταυτόχρονα η λογοδοσία και η διαφάνεια. Αυξάνονται από 5%
σε 10% τα περιουσιακά ταµειακά διαθέσιµα των ΕΛΚΕ για χορή-
γηση υποτροφιών. Ορίζεται ως βασική προϋπόθεση ανάληψης
και πραγµατοποίησης της εκάστοτε δαπάνης η µη υπέρβαση του
εγκεκριµένου ορίου του συνολικού προϋπολογισµού του έργου. 

Επίσης, επιτρέπεται η εκτέλεση των οικονοµικών υποχρεώ-
σεων ανεξαρτήτως ποσού, το οποίο δεν θα ξεπερνά τα όρια του
εγκεκριµένου προϋπολογισµού και όχι των ορίων ανά κατηγορία
δαπάνης, όπως ίσχυε µέχρι σήµερα και δηµιουργούσε πλείστα
γραφειοκρατικά προβλήµατα. 

Η διαδικασία ελέγχου εκτέλεσης και πραγµατοποίησης δαπα-
νών θα γίνεται µε βάση τα όσα θα ορίζει ο κανονισµός που θα
εκδίδεται µε απόφαση του αρµόδιου Υπουργού Παιδείας και
Θρησκευµάτων και όχι του Υπουργού Οικονοµικών, όπως ίσχυε
µέχρι σήµερα.

Στο Κεφάλαιο Γ’ προβλέπεται η θέσπιση για πρώτη φορά στη
χώρα µας του Κρατικού Πιστοποιητικού Πληροφορικής. Το Κρα-
τικό Πιστοποιητικό Πληροφορικής θα αποκτάται µε εξετάσεις και
θα πιστοποιεί τη γνώση χειρισµού των ηλεκτρονικών υπολογι-
στών στη χρήση των υπηρεσιών διαδικτύου, επεξεργασία κειµέ-
νου και υπολογιστικών φύλλων. Η γνώση του θα µπορεί να
επεκτείνεται και σε άλλα ψηφιακά αντικείµενα µε απόφαση του
εκάστοτε Υπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων. 

Στο Κεφάλαιο Δ’, στις «λοιπές διατάξεις», προβλέπονται συνο-
πτικά οι παρακάτω ρυθµίσεις: Αναστέλλεται η εκπαιδευτική λει-
τουργία τριάντα επτά νέων τµηµάτων ΑΕΙ, τα οποία ιδρύθηκαν
«στο γόνατο» από την προηγούµενη κυβέρνηση, χωρίς καµµία
αξιολόγηση των αρµοδίων οργάνων και της ΑΔΙΠ, όπως προ-

έβλεπε ο ν.4485/2017. Διασφαλίζεται η αποτελεσµατική διοίκηση
του Διεθνούς Πανεπιστηµίου της Ελλάδας µε ευέλικτο και λει-
τουργικό διοικητικό σχήµα. Διευκολύνεται η προσέλκυση αλλο-
δαπών σπουδαστών για την εκµάθηση της ελληνικής γλώσσας. 

Επίσης, διασφαλίζεται η µετακίνηση των εκπαιδευοµένων στα
σχολεία δεύτερης ευκαιρίας που κατοικούν µακριά από την έδρα
του σχολείου. Καταργείται η διεξαγωγή εξετάσεων ανά οµάδα
σχολείων. Οι πολύτεκνοι εκπαιδευτικοί εντάσσονται στις ειδικές
κατηγορίες µετάθεσης, προκειµένου να µετατίθενται κατά προ-
τεραιότητα από περιοχή σε περιοχή, αλλά και στα όρια της ίδιας
περιοχής. 

Ακόµη, διασφαλίζεται η απρόσκοπτη λειτουργία των σχολικών
µονάδων µέσω του αποκλεισµού για τρία έτη από προσλήψεις
και διορισµούς των εκπαιδευτικών που διορίζονται σε σχολεία
πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, οι οποίοι ή δεν
αναλαµβάνουν υπηρεσία ή αναλαµβάνουν και στη συνέχεια πα-
ραιτούνται εντός έτους. Αυτό παρατηρείται κυρίως στις ορεινές
και αποµακρυσµένες περιοχές. 

Το Κεφάλαιο Ε’ αναφέρεται σε µεταβατικές και καταργούµε-
νες διατάξεις.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου
δεν είναι ένα κείµενο κανονιστικών ρυθµίσεων και ευκαιριακών
τακτοποιήσεων εκκρεµοτήτων. Είναι ένα νοµικό κείµενο υψηλών
προδιαγραφών που αντικατοπτρίζει πλήρως την ιδεολογία της
σηµερινής Κυβέρνησης τόσο στο πεδίο της ποιότητας της δευ-
τεροβάθµιας εκπαίδευσης, όσο και στο πεδίο της αδέσµευτης
λειτουργίας των ανεξαρτήτων αρχών. Εισάγει καινοτοµίες στην
τριτοβάθµια εκπαίδευση και τη χρηµατοδότηση της έρευνας και
αξιοποιεί σε µεγάλο βαθµό τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα της πα-
τρίδας µας σε ανθρώπινο και επιστηµονικό δυναµικό.

Στα πλαίσια πάντα του Συντάγµατος και µε δεδοµένη την ιδε-
οληπτική αντίληψη της προηγούµενης κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ
για τη µη αναθεώρηση του άρθρου 16, για τα µη κρατικά πανε-
πιστήµια, η παρούσα Κυβέρνηση προσπαθεί να πετύχει το καλύ-
τερο. Ο µεγάλος στόχος να καταστεί η χώρα µας διεθνές κέντρο
εκπαίδευσης µε την ίδρυση των µη κρατικών πανεπιστηµίων µε
πολλαπλασιαστικά αποτελέσµατα στην οικονοµία και την κοινω-
νία, για άλλη µια φορά απωλέσθη. Είναι βέβαιο ότι ο δίκαιος κρι-
τής όλων στη δηµοκρατία, ο λαός και η ιστορία, θα κρίνει τους
πάντες και ιδιαίτερα εκείνους που µε τις πράξεις τους και τις ξε-
περασµένες και καταδικασµένες παγκοσµίως ιδέες τους κρατούν
τη χώρα δέσµια των ανεγκέφαλων επιλογών τους.

Τέλος και κατόπιν των ανωτέρω, ψηφίζω και επί της αρχής και
στο σύνολό του το σχέδιο νόµου.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εύγε, κύριε Κοντο-
γιώργο! Μιλήσατε επτά λεπτά ακριβώς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, είκοσι έξι µαθήτριες και µαθητές και
δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από την Ελληνογαλλική Σχολή
Αγίας Παρασκευής.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλείται στο Βήµα η συνάδελφος από τον ΣΥΡΙΖΑ κ. Ραλλία
Χρηστίδου.

Ορίστε, κυρία Χρηστίδου, έχετε τον λόγο.
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε έλθει σήµερα να συζη-

τήσουµε ένα σχέδιο νόµου, το οποίο παρουσιάζει µε τον πιο γλα-
φυρό και σκληρό τρόπο το όραµα της τωρινής Κυβέρνησης για
την ελληνική κοινωνία, για την ελληνική κοινωνία του µέλλοντος,
καθώς η παιδεία και δη η πανεπιστηµιακή εκπαίδευση, ετοιµάζει
τις επόµενες γενιές επαγγελµατιών, αλλά και τις επόµενες γενιές
ακαδηµαϊκών πολιτών. 

Το νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα, φέρνει µια µεγάλη,
αλλά όχι  καλή αλλαγή σε αυτή τη διαδικασία. Υπονοµεύει το εκ-
παιδευτικό σύστηµα της χώρας, που από τη Μεταπολίτευση και
µετά υποσχόταν ισότητα, υποσχόταν δικαιοσύνη στην πρόσβαση
στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, ανεξάρτητα από το κοινωνικό ή
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οικονοµικό στάτους, ανεξάρτητα από καταγωγή και φύλο.
Μέχρι σήµερα τα παιδιά εισοδηµατικά ασθενέστερων τάξεων

µε µόνο προσόν την προσωπική τους προσπάθεια, µορφώθηκαν
κοινωνικά και ακαδηµαϊκά µέσα από το δηµόσιο πανεπιστήµιο. 

Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
αλλάζει εντελώς τη λογική αυτή. Σταθερή επιδίωξη της νυν Κυ-
βέρνησης ήταν και είναι, δυστυχώς, η εισαγωγή ταξικών χαρα-
κτηριστικών στην εκπαίδευση και η µετατροπή της από δηµόσιο
και δωρεάν αγαθό, που, όµως, κατακτιέται µε σκληρή δουλειά,
σ’ ένα αγαθό που πληρώνεται αδρά.

Μαζί µε τις πανελλαδικές εξετάσεις η ελληνική κοινωνία εµπι-
στευόταν το ΑΣΕΠ ως αδιάβλητο µηχανισµό στη διαδικασία επι-
λογής προσωπικού για το δηµόσιο. Με αυτό το νοµοσχέδιο και
αυτό τίθεται εν αµφιβόλω.

Ουσιαστικά µε το άρθρο 50 τροποποιείται ο ν.4589/2019 και ο
ΑΣΕΠ κάνει δεκτούς τους τίτλους σπουδών της αλλοδαπής -συµ-
περιλαµβανοµένων και των πτυχίων κολλεγίων που συνεργάζον-
ται µε πανεπιστήµια της αλλοδαπής- µε την πλάγια µέθοδο της
αναγνώρισης ίσων επαγγελµατικών δικαιωµάτων για τον µόνιµο
διορισµό εκπαιδευτικών σε πρωτοβάθµια, σε  δευτεροβάθµια εκ-
παίδευση στα δηµόσια σχολεία, καθώς µε αυτόν τον τρόπο δεν
είναι απαραίτητη η ακαδηµαϊκή αναγνώριση των πτυχίων τους
µέσω ΔΟΑΤΑΠ.

Η ρύθµιση αυτή είναι πιο προωθηµένη από την ευρωπαϊκή
οδηγία σχετικά µε την αναγνώριση των επαγγελµατικών προσόν-
των, την οποία επικαλείται υποκριτικά η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας. Αποτελεί πλήγµα για τους αποφοίτους των ελληνικών
πανεπιστηµίων, τους µόνιµους και αναπληρωτές εκπαιδευτικούς.
Κυρίως, όµως, αποτελεί πλήγµα για την ποιότητα της ελληνικής
εκπαίδευσης, καθώς οι απόφοιτοι των κολλεγίων, που από το πα-
ράθυρο εισάγει η Κυβέρνηση, υπολείπονται σαφώς σε γνώσεις
και προσόντα έναντι των αποφοίτων δηµόσιων πανεπιστηµίων.
Και, όµως, το Υπουργείο της δήθεν αριστείας προσποιείται ότι
το αγνοεί αυτό. Προσποιείται ότι αγνοεί αυτό που γνωρίζουν όλοι
όσοι έχουν µια στοιχειώδη σχέση µε την εκπαιδευτική πραγµατι-
κότητα, δηλαδή ότι οι απόφοιτοι των κολλεγίων δεν έχουν επί
της ουσίας εκπαιδευτική επάρκεια για να διδάξουν τους µαθητές
στα σχολεία µας.

Ο µόνος λόγος που προωθείται η ρύθµιση αυτή, δεν είναι ούτε
οι ευρωπαϊκές οδηγίες ούτε οι ιδεοληπτικές αγκυλώσεις εκείνων
που δηλώνουν υπερήφανα πως το εν λόγω νοµοσχέδιο αποτελεί
υλοποίηση της πολιτικής που υποσχέθηκαν προεκλογικά. Ο
πραγµατικός λόγος είναι η διαπλοκή του κυβερνώντος κόµµατος
µε τους κολλεγιάρχες. 

Αυτή είναι η µοναδική σας πραγµατική ιδεολογική αφετηρία
και το καταγγέλλουµε από το Βήµα της Βουλής, έχοντας πλήρη
επίγνωση της σοβαρότητας της καταγγελίας µας. Και, µάλιστα,
είναι τέτοια η πρεµούρα σας να τους εξυπηρετήσετε, ώστε έχετε
ήδη εντάξει τα κολλέγια και στην προκήρυξη του ΑΣΕΠ που ήδη
«τρέχει». 

Με τις µεθοδεύσεις της αναγνώρισης των κολλεγίων πλήττον-
ται και τα περιφερειακά πανεπιστήµια, αλλά και η ελληνική περι-
φέρεια πολλαπλά. Και αυτό γιατί από τη στιγµή που τα πτυχία
των κολλεγίων συµµετέχουν και στο ΑΣΕΠ, τα τµήµατά τους θα
αυξηθούν. Αυτό θα αποβεί σε βάρος των τµηµάτων των κρατικών
πανεπιστηµίων που βρίσκονται στην περιφέρεια και δη σε πιο
αποµακρυσµένα µέρη. Οι αυξηµένες απαιτήσεις του κρατικού
πανεπιστηµίου για ένα πτυχίο τυπικά εφάµιλλο µε αυτό ενός κολ-
λεγίου, µαζί µε την απόσταση, είναι λογικό να ωθήσουν τους φοι-
τητές που θα έχουν την οικονοµική δυνατότητα να επιλέξουν την
εύκολη λύση, οδηγώντας τα περιφερειακά πανεπιστήµια σε µα-
ρασµό, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για την περιφερειακή ανάπτυξη
στις επαρχιακές πόλεις όπου εδρεύουν πανεπιστηµιακές σχολές
και τµήµατα.

Και ενώ αναβαθµίζονται ενώπιον του κράτους και των νόµων
τα ιδιωτικά κολλέγια, παράλληλα έχει ξεκινήσει µια πρωτοφανής
επίθεση στα ελληνικά δηµόσια πανεπιστήµια µε σκοπό να περιο-
ριστεί και το εκτόπισµα και η απήχησή τους.

Έτσι, η ΑΔΙΠ µετονοµάζεται, αλλάζει πρόεδρο και ανώτατο
συµβούλιο, ώστε να στελεχωθεί µε τους κατάλληλους ηµετέρους
που θα γνωµοδοτούν σύµφωνα µε τα όσα θέλει η νέα Κυβέρ-

νηση, κουρελιάζοντας έτσι κάθε έννοια αξιοπρέπειας και ανεξαρ-
τησίας µιας κατά τα άλλα ανεξάρτητης αρχής, κάτι που καµµία
κυβέρνηση στο παρελθόν δεν είχε διανοηθεί να πράξει.

Ταυτόχρονα, µε το άρθρο 33 αναστέλλεται επ’ αόριστον και
νοµοθετικά η λειτουργία τριάντα επτά νέων τµηµάτων ΑΕΙ, τα
οποία είχαν θεσµοθετηθεί επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ κατόπιν προ-
τάσεως από τα ίδια τα πανεπιστήµια. Τα ίδια τα πανεπιστήµια
είχαν προτείνει τη δηµιουργία των νέων τµηµάτων, ενώ είχαν και
την αποκλειστική ευθύνη για τη λειτουργία τους.

Σηµαντικό είναι πως κάποια πανεπιστήµια είχαν ήδη ξεκινήσει
τις διαδικασίες για τη στελέχωση των νέων τµηµάτων, ώστε να
µπορέσουν να υποδεχθούν νέους φοιτητές τον Σεπτέµβριο του
2020.

Η ρύθµιση αυτή φανερώνει πως η Κυβέρνηση δεν υπολογίζει
ούτε καν το αυτοδιοίκητο των πανεπιστηµίων. Γιατί αναστέλλον-
ται τα τµήµατα αυτά, ενώ αναγνωρίζονται αναφανδόν τα κολλέ-
για; Προφανώς για να εκµεταλλευθούν εκείνα τους φοιτητές που
αλλιώς θα σπούδαζαν δωρεάν σε κάποιο από τα τµήµατα. Η αι-
τιολογία του κόστους και της επιβάρυνσης του κρατικού ταµείου
δεν είναι δυνατόν να ληφθεί σοβαρά υπ’ όψιν, εκτός και εάν θε-
ωρήσουµε εκπαιδευτική προτεραιότητα την επιδότηση από το
ελληνικό δηµόσιο µε 2 εκατοµµύρια ευρώ ετησίως της Θεολογι-
κής Σχολής στις Ηνωµένες Πολιτείες, οπότε, ναι, για τα ελληνικά
πανεπιστήµια δεν περισσεύουν χρήµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρό-
εδρε-,  αυτό που επιχειρείται µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο,
δεν έχει προηγούµενο. Υπονοµεύετε στην πράξη µε τον πιο µε-
ροληπτικό, µε το πιο ταξικό, αυθαίρετο, απροσχηµάτιστο τρόπο
την κοινωνική παροχή της δηµόσιας και δωρεάν παιδείας και
προσπαθείτε οργανωµένα για την ιδιωτικοποίησή της κατά πα-
ράβαση του άρθρου 16 του Συντάγµατος, γεγονός που αποδει-
κνύει για άλλη µια φορά την περιφρόνηση του κ. Μητσοτάκη και
του επιτελείου του προς τους θεσµούς της χώρας.

Η πολιτική βούληση της νυν Κυβέρνησης είναι ότι δεν θα σπου-
δάζουν τα πιο ικανά µυαλά, αλλά τα πιο ικανά πορτοφόλια. Έτσι
αντιλαµβάνεται την αριστεία η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας: αριστεία µε αγορασµένα πτυχία.

Σε αυτή, λοιπόν, την ψευδοαριστεία που αδικεί κατάφωρα τη
νεολαία µας, εµείς και η κοινωνία είµαστε κάθετα αντίθετοι.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωράµε µε τον
συνάδελφο κ. Μιχαήλ Κατρίνη από το Κίνηµα Αλλαγής.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσο µακριά βρίσκεται η Κυβέρ-

νηση της Νέας Δηµοκρατίας από την υλοποίηση µιας εθνικής
στρατηγικής για την ανάπτυξη, άλλο τόσο µακριά βρίσκεται και
από τη χάραξη µιας εθνικής πολιτικής για την εκπαίδευση και την
έρευνα. Φαίνεται ότι ο τρόπος µε τον οποίο αντιλαµβάνεται και
τους δύο αυτούς τοµείς, είναι η άσκηση αποσπασµατικής πολι-
τικής, χωρίς συνοχή, χωρίς σχέδιο και πάνω από όλα χωρίς
όραµα. 

Ενώ η εκπαίδευση αποτελεί µείζον ζήτηµα για τη χώρα και θα
έλεγα και πρώτη προτεραιότητα για την πορεία µας στον 21ο

αιώνα και την εποχή της τέταρτης βιοµηχανικής επανάστασης,
η κυβερνητική πολιτική αποδεικνύεται, δυστυχώς, πολύ κατώ-
τερη των περιστάσεων. 

Κι αυτό το λέω, γιατί η Κυβέρνηση επιχειρεί να κρυφτεί πίσω
από την κριτική για την αλλοπρόσαλλη πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ, που
πραγµατικά διέλυσε τα πάντα στον χώρο της παιδείας, χαµηλώ-
νοντας τον πήχη, για να εµφανιστεί η ίδια ως λυτρωτής. Γιατί
πραγµατικά η µοναδική θετική συνεισφορά του παρόντος νοµο-
σχεδίου, µε την οποία δεν θα µπορούσαµε, βεβαίως, να διαφω-
νήσουµε επί της αρχής, είναι η µερική επαναφορά του πνεύ-
µατος των διατάξεων του ν.4009, που είχε φέρει το ΠΑΣΟΚ το
2011. Δεν αρκεί, όµως, αυτή η επαναφορά, ούτε οι διάφορες
ασύνδετες διατάξεις που καλώς ή κακώς έχουν προσαρτηθεί στο
νοµοσχέδιο, για διαµορφώσουν ένα συνεκτικό πλαίσιο σύγχρο-
νης πολιτικής για την εκπαίδευση και την έρευνα.

Πέρα, όµως, από τις δοµικές του ελλείψεις, µε το παρόν νο-
µοσχέδιο δίνεται η εντύπωση ότι ίσως υπάρχει και µια κρυφή
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ατζέντα πίσω από αυτά που ρητά δηλώνονται στα άρθρα του.
Μια τέτοια περίπτωση αποτελεί η διάταξη για τη µη προσθήκη ή
αφαίρεση του 20% της χρηµατοδότησης από τα πανεπιστηµιακά
ιδρύµατα που δεν θα πληρούν τα κριτήρια της αξιολόγησης. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, αντί να έχετε µια λογική
επιβράβευσης των βέλτιστων πρακτικών και αποτελεσµάτων και
της περαιτέρω ενίσχυσης των ιδρυµάτων που έχουν να παρου-
σιάσουν ξεχωριστές επιδόσεις, εσείς επιλέγετε µια αφαιρετική
λογική. 

Βεβαίως, η ιδέα και η πρωτοβουλία να υπάρχει αξιολόγηση και
διασφάλιση ποιότητας στην ανώτατη εκπαίδευση δεν είναι ασφα-
λώς δική σας. Για πρώτη φορά εφαρµόστηκε ουσιαστικά -για
πρώτη φορά εισήχθη θα πω εγώ- µε τον ν.4009, ο οποίος πολε-
µήθηκε λυσσαλέα τότε κυρίως από την παράταξη του ΣΥΡΙΖΑ.
Οπότε, δεν µπορείτε να διεκδικείτε µια πατρότητα που δεν σας
ανήκει στο κοµµάτι της αξιολόγησης. Αυτό, βεβαίως, δεν σας µε-
τατρέπει σε πρωτοπόρους µιας εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης,
µε τη συνεισφορά σας να περιορίζεται σε δευτερεύουσες βελ-
τιωτικές προτάσεις και σε µια επικοινωνιακή, θα µου επιτρέψετε
να πω, προσπάθεια να δείξετε ότι φέρνετε κάτι καινούργιο µέσω
απλώς της ονοµασίας, αλλά και ήσσονος σηµασίας αλλαγών,
από ΑΔΙΠ σε ΕΘΑΑΕ. Αντί να στηρίξετε ένα αυτόνοµο και πραγ-
µατικά απελευθερωµένο δηµόσιο πανεπιστήµιο, µε την απεµ-
πλοκή των κονδυλίων έρευνας από το δηµόσιο λογιστικό, φαί-
νεται ότι σας εξυπηρετεί και υπηρετείτε και υπερασπίζεστε τη
λογική ενός κεντρικά ελεγχόµενου πανεπιστηµίου. Κατά τα άλλα,
επιδίδεστε σε φιλελεύθερα κηρύγµατα αλά καρτ, µόνο όταν απο-
φεύγετε να θέσετε κανόνες στην ασυδοσία της αγοράς. 

Κι αυτή είναι µια κουβέντα που αφορά κυρίως στα µεταπτυ-
χιακά προγράµµατα, στα οποία η κατάσταση κάποια στιγµή θα
πρέπει να ρυθµιστεί. Τα µεταπτυχιακά προγράµµατα οδηγούν
πλέον σε µια θέση στην αγορά εργασίας, µόνο, όµως, για όλους
όσοι έχουν τη δυνατότητα να αντεπεξέλθουν οικονοµικά. Χωρίς
αξιολόγηση, χωρίς κοστολόγηση, χωρίς να δοθεί η δυνατότητα,
έστω, σε ανθρώπους που έχουν χαµηλότερα εισοδήµατα, να
έχουν αυτή την πρόσβαση στα µεταπτυχιακά προγράµµατα, άρα
και µία πιθανότητα στην αγορά εργασίας. Και αυτό, δυστυχώς,
φοβάµαι, µε την αβελτηρία και την καθυστέρηση -και εύχοµαι να
προβλεφθεί και στις υποχρεώσεις της καινούργιας αρχής και να
γίνει πράξη- ότι γίνεται µε τις ευλογίες του Υπουργείου Παιδείας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν οι ιδεοληψίες αποκτούν
δογµατικό χαρακτήρα, τότε παρατηρείται το φαινόµενο µαζί µε
τα ξερά να καίγονται και τα χλωρά. Και µια τέτοια περίπτωση
αποτελεί και η «αναστολή», όπως τη βαφτίζετε, της ίδρυσης των
νέων πανεπιστηµιακών τµηµάτων. Σας κάνω έκκληση να αποδεχ-
θείτε τη ρύθµιση και την τροποποίηση που πρότεινε η εισηγήτρια
µας, η Χαρά η Κεφαλίδου, που θέτει στις πραγµατικές διαστά-
σεις το ζήτηµα, µε όρους, όµως, λειτουργίας και αξιολόγησης
των τµηµάτων και όχι ο κάθε Υπουργός να µπορεί να ιδρύει ή να
αναστέλλει κατά το δοκούν και για λόγους πολιτικής σκοπιµότη-
τας.

Τι σηµαίνει, όµως, «αναστολή»; Είστε υπέρ, τελικά, ή κατά της
ίδρυσης των τµηµάτων και µε ποια κριτήρια; Γιατί αν είστε υπέρ,
θα πρέπει να εξηγήσετε τι σηµαίνει «αναστολή». Αν είστε κατά,
θα πρέπει να εξηγήσετε γιατί µιλάτε για «αναστολή» και όχι για
«ακύρωση». Και, βεβαίως, η κάθε περίπτωση είναι διαφορετική
και θα πρέπει να δώσετε εξηγήσεις για την κάθε µία ξεχωριστά. 

Η θέση µας ως Κίνηµα Αλλαγής -και θα συµφωνήσω µε αυτή-
είναι ότι χρειάζονται ισχυροί εκπαιδευτικοί πόλοι ανά περιφέρεια.
Βεβαίως, αυτό αποτυπώνει µια φιλοσοφία ενότητας του πανεπι-
στηµιακού campus και, βεβαίως, επιδιώκει να προστατεύσει τον
χώρο των πανεπιστηµίων από το φαινόµενο ίδρυσης τµηµάτων
για λόγους πολιτικής εύνοιας σε κάποια περιοχή. 

Από την άλλη, όµως, είναι σύγχρονη απαίτηση το άνοιγµα των
πανεπιστηµίων και η σύνδεσή τους µε τις αναπτυξιακές προκλή-
σεις κάθε περιφέρειας, ιδιαίτερα όταν µπορεί, προς την κατεύ-
θυνση αυτή, να αξιοποιηθεί το παγκόσµιας εµβέλειας πολιτιστικό
κεφάλαιο και brand name µιας περιοχής. 

Μια τέτοια ξεχωριστή περίπτωση, κυρία Υπουργέ, αποτελεί ο
Νοµός Ηλείας, που αποτελεί την ιδανική επιλογή για την ίδρυση
ενός Τµήµατος Επιστήµης Φυσικής Αγωγής και Αθλητισµού στον

τόπο που γεννήθηκαν οι Ολυµπιακοί Αγώνες, το πιο αναγνωρί-
σιµο γεγονός παγκοσµίως. Μόνο για όποιον έχει αναπτυξιακό
όραµα και βλέπει µακριά µπορεί να γίνει κατανοητή αυτή η σύν-
δεση. Γι’ αυτόν τον λόγο δεν είναι κατανοητή η επιλογή να νοµο-
θετήσετε αναστολή, υποτίθεται, της λειτουργίας του τµήµατος
ΤΕΦΑΑ στον Πύργο και την παραποµπή στις καλένδες, ιδιαίτερα
από τη στιγµή που και η Σύγκλητος του Πανεπιστηµίου Πατρών
έχει συνηγορήσει στην ίδρυση και λειτουργία του τµήµατος. 

Βεβαίως, εµείς στην Ηλεία έχουµε συνηθίσει να παραπέµπον-
ται στο µέλλον αποφάσεις µικρότερης ή µεγαλύτερης σηµασίας.
Και το λέω γιατί σήµερα πάλι ο Υπουργός Υποδοµών έχει καλέσει
τον Περιφερειάρχη και φορείς της περιοχής για να συζητήσουν
και να τους ανακοινώσει τι θα κάνει επιτέλους µε τον δρόµο
Πάτρα - Πύργος, αυτό το σύγχρονο γεφύρι της Άρτας, καρµα-
νιόλα, στον οποία καθηµερινά θρηνούµε θύµατα, αλλά δεν έ-
χουµε καµµία συγκεκριµένη δέσµευση από την Κυβέρνηση για
το χρονοδιάγραµµα και το ακριβές µοντέλο λειτουργίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι στρεβλώσεις των νόµων της
κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ είναι σαφές ότι θα πρέπει να αλλά-
ξουν και κάποιες να καταργηθούν. Όµως η υλοποίηση µιας εθνι-
κής στρατηγικής για την παιδεία θα πρέπει να συνδέεται και µε
µια αντίστοιχη εθνική στρατηγική για την ανάπτυξη, που θα πρέ-
πει να γίνει µε όρους δικαιοσύνης αλλά και κοινωνικής συνοχής,
να συνδυάζεται µε όρους ενίσχυσης της περιφέρειας, µε όρους
αξιοποίησης του νέου ερευνητικού δυναµικού της χώρας και δη-
µιουργίας συνθηκών για την επιστροφή του ανθρώπινου δυναµι-
κού που επέλεξε να κατευθυνθεί σε άλλους προορισµούς. Και
σε όλα αυτά, παρά τις αγαθές προθέσεις, που είµαι σίγουρος ότι
έχει η ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας, φοβάµαι ότι το παρόν
νοµοσχέδιο δεν µπορεί να δώσει τις κατάλληλες απαντήσεις.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας είκοσι πέντε µαθήτριες
και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 2ο Γε-
νικό Λύκειο Αγίου Δηµητρίου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες της πτέρυγες της Βουλής)

Και κλείνει η πρώτη τετράδα της εναλλαγής µε τη συνάδελφο
κ. Σοφία Σακοράφα από το ΜέΡΑ25.

ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-
στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πιο επικίνδυνο φαινόµενο πα-
ρεκτροπής στη λειτουργία του δηµοκρατικού πολιτεύµατος είναι
οι µεθοδεύσεις που επιχειρούν τον ευτελισµό του Συντάγµατος
και την παράκαµψη των συνταγµατικών επιταγών. Με τέτοιες µε-
θοδεύσεις καταφέρεται ένα κύριο πλήγµα στον ίδιο τον πυρήνα
του δηµοκρατικού πολιτεύµατος. Με αυτή την έννοια, το πρώτο
νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας της παρούσας Κυβέρνη-
σης έχει, δυστυχώς, βαρύ αρνητικό πρόσηµο. Αναδεικνύει τις αρ-
νητικές προθέσεις αλλά και τις αντιφάσεις της κυβερνητικής
πολιτικής στον ευαίσθητο και εθνικής κρισιµότητας τοµέα της
παιδείας. 

Η συντηρητική παράταξη έχει όλα τα τελευταία χρόνια βοµ-
βαρδίσει φορτικά την ελληνική κοινωνία µε την επίθεση κατά του
δηµόσιου χαρακτήρα της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, σε συνδυα-
σµό, µάλιστα, µε µια µεθοδική επικοινωνιακή υποβάθµιση της ει-
κόνας και της αξίας των δηµόσιων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων.
Προσπαθήσατε µε ζήλο να επιτύχετε την αναθεώρηση του άρ-
θρου 16, που κατοχυρώνει τον δηµόσιο χαρακτήρα της τριτο-
βάθµιας εκπαίδευσης. Δεν τα καταφέρατε.

Κι έρχεστε σήµερα να εφαρµόσετε το σχέδιο υποβάθµισης της
δηµόσιας εκπαίδευσης µε την αντίστοιχη ενίσχυση των επιχειρη-
µατιών της µόρφωσης, τα συµφέροντα των οποίων θεωρείτε,
προφανώς, προτεραιότητά σας να εξυπηρετείτε. Και σε αυτή την
κατεύθυνση έρχεται το άρθρο 50 του νοµοσχεδίου σαν ευθεία
καταστρατήγηση του άρθρου 16 του Συντάγµατος. Με την απα-
ράδεκτη πρόβλεψη του άρθρου αυτού, το ΑΣΕΠ θα κάνει δε-
κτούς τους τίτλους σπουδών της αλλοδαπής, αλλά και των
ιδιωτικών κολλεγίων που λειτουργούν στην Ελλάδα, χωρίς να
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είναι αναγκαία η αναγνώρισή τους από τον ΔΟΑΤΑΠ. 
Και όλα αυτά, ενώ γνωρίζετε ότι πολλά κολλέγια δεν προσφέ-

ρουν αξιόπιστες σπουδές και έχουν χαµηλής ποιότητας προ-
γράµµατα, που διαρκούν πολύ λιγότερα χρόνια από τα αντί-
στοιχα των δηµόσιων ΑΕΙ. Γνωρίζετε, επίσης, ότι τα κολλέγια
αυτά δεν έχουν ποτέ αξιολογηθεί ως προς τη λειτουργία τους,
για τη διδασκαλία, τους καθηγητές, τα συγγράµµατα και ούτω
καθεξής. Και όµως, αποδίδετε στους αποφοίτους τους επαγγελ-
µατικά δικαιώµατα εν πολλοίς όµοια µε τους αποφοίτους των
ΑΕΙ. Άλλο ένα οξύµωρο σχήµα της νεοδεξιάς πολιτικής σας: Από
τη µια η ρητορική ανάδειξη της δήθεν αριστείας και της περίφη-
µης αξιολόγησης για τη δηµόσια εκπαίδευση και από την άλλη η
ανέλεγκτη απόδοση αντίστοιχων επαγγελµατικών δικαιωµάτων
στα επί πληρωµή πτυχία των πάσης φύσεως ιδιωτικών κολλε-
γίων. Και για να µη θεωρηθεί ότι όλα αυτά αποτελούν δικές µας
προκαταλήψεις και άδικες κρίσεις, θα αναφέρω ενδεικτικά και
µόνο τη σχετική τοποθέτηση της Συγκλήτου του ΕΜΠ. 

«Η επαγγελµατική εξίσωση των αποφοίτων των κολλεγίων µε
τους αποφοίτους δηµόσιας ανώτατης εκπαίδευσης υποβαθµίζει
παραπέρα τη δηµόσια εκπαίδευση, οξύνει το πρόβληµα της
ανεργίας των αποφοίτων των πανεπιστηµίων και εµπορευµατο-
ποιεί ένα κοινωνικό αγαθό, αίροντας στην πράξη το άρθρο 16
του Συντάγµατος.». 

Μάλιστα, από υπερβάλλοντα ζήλο και νοµοθετική προχειρό-
τητα, εµφανίζεται και το φαινόµενο να αναγνωρίζουµε εµείς προ-
σόντα που δεν αναγνωρίζονται από το κράτος προέλευσης του
πτυχίου. Στο Ηνωµένο Βασίλειο, παραδείγµατος χάριν, για να
µπορέσει κάποιος να διδάξει σε δηµόσιο σχολείο, πρέπει να απο-
κτήσει µέσω πρόσθετης πρακτικής άσκησης την αντίστοιχη παι-
δαγωγική επάρκεια. 

Στην Ελλάδα, όµως, θα µπορεί να κάνει αίτηση διορισµού στο
ΑΣΕΠ µόνο µε το πτυχίο του, το οποίο η χώρα που του το απέδω-
σε το θεωρεί ανεπαρκές για την ανάληψη εκπαιδευτικού έργου. 

Και όλα αυτά -επιτρέψτε µου να κάνω µια παρένθεση- συµβαί-
νουν στη χώρα όπου επιτυχόντες καθηγητές σε διαγωνισµούς
του ΑΣΕΠ, δικαιωµένοι µε δικαστικές αποφάσεις, περιµένουν επί
έντεκα ολόκληρα χρόνια και δεν διορίζονται, χωρίς φυσικά καµ-
µία δική τους υπαιτιότητα, µε αποκλειστική διαχρονική ευθύνη
του ίδιου του κράτους, που εξακολουθεί να τους εµποδίζει µε
τρόπο απαράδεκτο. Και η σηµερινή Κυβέρνηση, ενώ δεν µπορεί
να αρνηθεί την προφανή αδικία, καταφεύγει σε νοµικίστικες, αβά-
σιµες υπεκφυγές για να µην πράξει το αυτονόητο, να ενεργήσει,
δηλαδή, τα νόµιµα για τον διορισµό των επιτυχόντων, έστω και
µετά από δώδεκα χρόνια. 

Σε κάθε περίπτωση, ο σκοπός της υποβάθµισης της τριτοβάθ-
µιας εκπαίδευσης διαπνέει και σε άλλα σηµεία το παρόν νοµο-
σχέδιο. Ο Πρόεδρος της ΕΘΑΑΕ σε πείσµα κάθε εκσυγχρονι-
σµού, εντός ή εκτός εισαγωγικών, δεν αναδεικνύεται από οποι-
αδήποτε ανοιχτή και διάφανη διαδικασία. Απλά ορίζεται µε πρό-
ταση του Υπουργικού Συµβουλίου από την Ειδική Μόνιµη Επι-
τροπή Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής, δηλαδή από την κυ-
βερνητική πλειοψηφία. Αρκεί, λοιπόν, και µόνο η νοµιµοποίησή
του από την Κυβέρνηση, για να αποδοθούν σε αυτόν και ευρύ-
τατες αρµοδιότητες, αφού προβλέπεται ότι θα είναι και Πρό-
εδρος του Ανώτατου Συµβουλίου και του Συµβουλίου Αξιολό-
γησης. Προφανώς, λοιπόν, πρόκειται για την αποθέωση του πε-
ρίφηµου επιτελικού κράτους. Νέες δήθεν ανεξάρτητες εθνικές
αρχές, µε διευρυµένες αρµοδιότητες και αναχρονιστικό τρόπο
διορισµού της ηγεσίας τους υπό πλήρη κυβερνητική εξάρτηση. 

Και σε ένα επόµενο βήµα, καθιερώνεται πολιτική υποχρηµατό-
δοτησης των πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων, παρ’ ότι επίσης γνω-
ρίζετε ότι η αντίστοιχη υποχρέωση της πολιτείας αποτελεί επίσης
συνταγµατική επιταγή. Και ενώ γνωρίζετε ότι η µνηµονιακή πραγ-
µατικότητα έχει ήδη επιβάλει καθεστώς υποχρηµατοδότησης και
γνωρίζετε ταυτόχρονα ότι η κυβερνητική υποχρέωση θα ήταν η
αναστροφή αυτής της κατάστασης, εσείς τι κάνετε; Πράττετε το
αντίθετο. Η ήδη ασήµαντη και οπωσδήποτε ελλιπής κρατική χρη-
µατοδότηση ορίζεται πλέον, στο άρθρο 16, ότι θα αποδίδεται
πλήρως µόνο µέσα από ένα, τουλάχιστον ασαφές, σχήµα αξιο-
λόγησης, «µε βάση ενδεικτικούς δείκτες ποιότητας και επιτευγ-
µάτων», όπως επί λέξει αναφέρεται στο νοµοσχέδιο. Δυστυχώς,

στους δείκτες αυτούς προβλέπονται και παράµετροι που µπορεί
να έχουν εντελώς αντιεκπαιδευτική λειτουργία. Αναφέρω ενδει-
κτικά το κριτήριο αναλογίας εισερχόµενων φοιτητών και αποφοί-
των. Όπου εφαρµόστηκε αυτό το κριτήριο, κύριοι της Κυβέρ-
νησης, ασκήθηκε εκ των πραγµάτων πίεση στους καθηγητές να
προάγονται οι φοιτητές σε ποσοστό ανώτερο της πραγµατικής
τους απόδοσης. Το αποτέλεσµα, δηλαδή, είναι η υποβάθµιση της
ακαδηµαϊκής διαδικασίας αλλά και της ποιότητάς της. Αντίστοιχη
αρνητική λειτουργία µπορούν να έχουν και άλλα από τα αναφε-
ρόµενα κριτήρια. 

Αναρωτιέµαι πόση ακόµα υποκρισία ή εξουσιαστικό θράσος
απαιτείται για να θεσπίζεις σαν κριτήριο χρηµατοδότησης των
ΑΕΙ την πορεία επαγγελµατικής απορρόφησης των αποφοίτων,
σε µια χώρα που τα µνηµόνια έχουν αποδοµήσει την οικονοµική
και κοινωνική πραγµατικότητα και έχουν επιβάλει ένα παγιωµένο
καθεστώς αυξηµένης ανεργίας. 

Για όλους αυτούς τους λόγους, γίνεται προφανής ο πραγµα-
τικός στόχος. Η ακόµα µεγαλύτερη µείωση της χρηµατοδότησης
της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης θα οδηγήσει µε τη σειρά της στην
υποβάθµιση της ακαδηµαϊκής λειτουργίας των ελληνικών πανε-
πιστηµίων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της Η’ Αντιπροέδρου της Βουλής)

Επιβεβαιώνεται µε τον πιο καθαρό τρόπο ότι η κυβερνητική
ρητορεία περί λειτουργίας των πανεπιστηµίων κατά τα δυτικά
πρότυπα αποτελεί επίφαση προς λαϊκή κατανάλωση. Είστε αντί-
θετοι προς την έννοια της δηµόσιας παιδείας. Θέλετε ένα ελιτί-
στικο σύστηµα, που η πρόσβαση στις σπουδές θα εξαρτάται από
την οικονοµική δυνατότητα των πολιτών. Όµως, σε καµµία περί-
πτωση οι ιδεοληψίες δεν µπορούν να αποτελέσουν άλλοθι απέ-
ναντι στην πραγµατική ιστορική ευθύνη που συνεπάγονται τέ-
τοιου είδους νοµοθετήσεις. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, να πω ότι είναι πραγµατικά τρο-
µακτικό ότι µέσα από την πιο στρεβλή αντίληψη λειτουργίας του
κοινοβουλευτισµού, µέσω της λειτουργίας της κοµµατικής πει-
θαρχίας ή και του δόγµατος «Ψηφίζω χωρίς να διαβάζω», το
παρόν νοµοσχέδιο θα υπερψηφιστεί άκριτα, επιτρέψετε µου να
πω. Γιατί θα πρέπει όσοι συνάδελφοι το υπερψηφίσουν να έχουν
συνείδηση ότι ναρκοθετούν στην ουσία και το µέλλον της δηµό-
σιας εκπαίδευσης στην Ελλάδα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας ευχαριστώ, κυρία

Σακοράφα. 
Όπως είχα προαναγγείλει, τον λόγο θα πάρει τώρα για εννέα

λεπτά ο Υφυπουργός κ. Διγαλάκης και µετά οι τέσσερις συνά-
δελφοι που είναι εγγεγραµµένοι µε τη σειρά. Είναι ο κ. Λοβέρ-
δος, ο κ. Κωτσός, ο κ. Ταραντίλης και ο κ. Λιούπης. 

Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΔΙΓΑΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρη-

σκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα επικεντρωθώ κυρίως στους

δύο βασικούς άξονες του νοµοσχεδίου, που αφορούν την ανώ-
τατη εκπαίδευση και ειδικότερα την ΕΘΑΑΕ και τους ειδικούς λο-
γαριασµούς. 

Η παιδεία µας και η ανώτατη εκπαίδευση χρειάζεται µια µα-
κροχρόνια πολιτική. Χρειάζεται έναν στρατηγικό σχεδιασµό.
Αυτό το πράγµα είναι που εµποδίζει τα πανεπιστήµιά µας να φύ-
γουν µπροστά. Και αυτό το πράγµα δεν τηρήθηκε τα προηγού-
µενα χρόνια. 

Να θυµίσω λίγο τι έγινε ειδικά το τελευταίο διάστηµα από την
προηγούµενη πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας στην
αναµόρφωση του χάρτη της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. Ιδρύθη-
καν εκατόν εξήντα ένα νέα τµήµατα. Σε αυτά συµπεριλαµβάνον-
ται και τα τριάντα επτά των οποίων τη λειτουργία αναστέλλουµε
µε το παρόν νοµοσχέδιο. Μέσα σε αυτά τα τµήµατα ακούσαµε
προηγουµένως ότι υπήρχαν αποφάσεις συγκλήτων. Θα θυµίσω,
όµως, ότι ο ΣΥΡΙΖΑ δεν τήρησε τις διατάξεις του δικού του νο-
µοσχεδίου, του ν.4485, που προέβλεπε ότι για µετονοµασίες, κα-
ταργήσεις, συγχωνεύσεις τµηµάτων, πανεπιστηµίων, σχολών,
κ.λπ. προηγείται η γνωµοδότηση της ΑΔΙΠ. Σε ουδεµία από αυ-
τές τις συγχωνεύσεις δεν γνωµοδότησε η ανεξάρτητη αρχή. 
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Και επειδή η εισηγήτρια της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ανέ-
φερε προηγουµένως ότι υπήρχαν αποφάσεις συγκλήτων, θα
αναφέρω εδώ ότι η Σύγκλητος του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων σε
συνεδρίασή της στις 26 Νοεµβρίου αναφέρει για το Τµήµα Με-
τάφρασης και Διερµηνείας, το οποίο ιδρύθηκε µε τον ν.4559 και
έδρα την Ηγουµενίτσα, ότι θεωρεί ότι το τµήµα αυτό δεν µπορεί
να συνεχίσει τη λειτουργία του, επειδή το Τµήµα Μετάφρασης
και Διερµηνείας δεν υπήρχε στον στρατηγικό σχεδιασµό του Πα-
νεπιστηµίου Ιωαννίνων και ούτε είχε εγκριθεί από τη σύγκλητο.
Είναι υποστελεχωµένο. Πρόκειται για τµήµα χωροθετηµένο
εκτός έδρας της Σχολής Κοινωνικών Επιστηµών που είναι στα
Ιωάννινα. Το καταθέτω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων
κ. Βασίλειος Διγαλάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής) 

Είχαµε περιπτώσεις στις οποίες τµήµατα πρώην ΤΕΙ µε πολύ
καλές προοπτικές επαγγελµατικής απασχόλησης, όπως, για πα-
ράδειγµα, το Τµήµα Τεχνικών Ήχου και Εικόνας, του οποίου οι
απόφοιτοι έβρισκαν δουλειά σε πολύ µεγάλα ποσοστά, καταρ-
γήθηκαν και στη θέση τους ιδρύθηκαν Τµήµατα Εθνοµουσικολο-
γίας. 

Πρωτοφανή πράγµατα! Σε όλο τον κόσµο υπάρχουν τµήµατα
µουσικών σπουδών. Η Μουσικολογία και ειδικότερα η Εθνοµου-
σικολογία είναι ένα µικρό τµήµα του προγράµµατος σπουδών
όλου του τµήµατος. Δεν φτιάχνουµε τµήµατα σε αντικείµενα στα
ποία οι απόφοιτοι είναι µελλοντικοί άνεργοι. Είχαµε εκατόν
εξήντα ένα τµήµατα, όπως ανέφερα προηγουµένως, από τα
οποία ούτε ένα δεν αφορά το πιο «hot» αντικείµενο σήµερα στην
οικονοµία. Ζούµε στην κορύφωση της τέταρτης βιοµηχανικής
επανάστασης και τµήµατα επιστήµης δεδοµένων ιδρύονται σε
όλο τον κόσµο. Ούτε ένα τµήµα επιστήµης δεδοµένων δεν ιδρύ-
θηκε µε αυτές τις εκατόν εξήντα µία ιδρύσεις νέων τµηµάτων που
έκανε η προηγούµενη κυβέρνηση.

Χρειάζεται µακροχρόνια πολιτική. Το λέω και το επαναλαµ-
βάνω. Και ο τρόπος για να γίνει αυτό είναι µε το να σεβόµαστε
θεσµούς και διαδικασίες. Αναβαθµίζουµε την ανεξάρτητη αρχή,
την πρώην ΑΔΙΠ και δηµιουργούµε την ΕΘΑΑΕ, µε στόχο να ανα-
λάβει αυτόν τον ρόλο, πέρα από την αξιολόγηση, επιπρόσθετα
στην αξιολόγηση, να αναλάβει και τον ρόλο του στρατηγικού
σχεδιασµού. Πώς το κάνουµε; Ενισχύουµε την ανεξαρτησία.

Προηγουµένως ο Πρόεδρος της ΑΔΙΠ οριζόταν µε απόφαση
του Υπουργού µετά από γνώµη της επιτροπής. Τώρα είναι από-
φαση της επιτροπής µετά από εισήγηση του Υπουργικού Συµ-
βουλίου. Αναλαµβάνει τον στρατηγικό σχεδιασµό. Ο στρατηγικός
σχεδιασµός τι είναι; Κατ’ αρχάς, το πώς θα διαµορφωθεί ο χάρ-
της της πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης, ποια αντικείµενα σπουδών
χρειάζεται η χώρα να αναπτύξει τα επόµενα χρόνια. 

Θα δώσω το παράδειγµα στις Ηνωµένες Πολιτείες, όπου µε
την ισχυρή αντικαπνιστική εκστρατεία που είχε γίνει τα προηγού-
µενα χρόνια µειώθηκε σηµαντικά το ποσοστό των καπνιστών.
Αποτέλεσµα: Επειδή προβλέπουν ότι θα χρειαστούν λιγότερους
πνευµονολόγους τα επόµενα χρόνια, έχουν ήδη µειώσει τον
αριθµό των πνευµονολόγων που ειδικεύονται στην Ιατρική, ακρι-
βώς λαµβάνοντας υπ’ όψιν το ποιες θα είναι οι ανάγκες της αγο-
ράς εργασίας.

Δεύτερον, αναδιάρθρωση του ακαδηµαϊκού χάρτη. Αυτό δεν
µπορεί να γίνεται µε αποφάσεις Υπουργών. Είχαµε παράδειγµα
ένα τµήµα, το οποίο το πήραµε βόλτα τα τελευταία δεκαπέντε
χρόνια και το µεταφέραµε σε τρία διαφορετικά πανεπιστήµια.
Δεν µπορεί ένας Υπουργός να έρχεται και να αναιρεί αυτά που
έκανε ο προηγούµενος. Γι’ αυτόν τον λόγο υπάρχει και η ρύθµιση
για την αναστολή των τριάντα επτά τµηµάτων. Είναι οριζόντια,
βασίζεται σε αρχές και διαδικασίες. Αντί να αποφασίσει ο Υπουρ-
γός, θα γνωµοδοτήσει η νέα αρχή µετά από εισηγήσεις των τµη-
µάτων. Περιλαµβάνονται -ξέρω- πολλά τµήµατα από όλους τους
νοµούς και από τα Χανιά. Δεν εξαιρείται κανένα, είναι οριζόντια.

Πολυετείς προγραµµατικές συµφωνίες: Άλλο κοµµάτι του
στρατηγικού σχεδιασµού. Το πανεπιστήµιο πρέπει να ξέρει πώς
θα κάνει τον στρατηγικό του σχεδιασµό, πώς θα αναπτυχθεί, πώς

θα προγραµµατίσει τα επόµενα χρόνια. Μπαίνουν, υπήρχαν στον
ν.4009, δεν εφαρµόστηκαν ποτέ. Γιατί; Θα πρέπει να µας ανησυ-
χήσει αυτό. Διότι η αρχή δεν είχε την κατάλληλη στήριξη για να
µπορέσει να το κάνει. 

Κατανοµή του ετήσιου ποσοστού της χρηµατοδότησης: Το
80% της χρηµατοδότησης βάσει αντικειµενικών κριτηρίων, το
20% της χρηµατοδότησης βάσει αξιολόγησης.

Και να προσθέσω -και να κλείσω σε σχέση µε την ΕΘΑΑΕ- ότι
έχει αυξηµένες και καινοτόµες αρµοδιότητες στο θέµα της αξιο-
λόγησης. Η πιστοποίηση των προγραµµάτων σπουδών θα γίνεται
πριν από την έναρξη λειτουργίας και αυτό θα γίνεται για όλα, και
για τα µεταπτυχιακά και για τα ξενόγλωσσα, τα οποία θα έρθουν
σε επόµενο νοµοσχέδιο. 

Εξετάζεται αν τα πανεπιστήµια πληρούν τις ποιοτικές προϋπο-
θέσεις για να δίνουν προγράµµατα σπουδών πρώτου, δεύτερου,
τρίτου κύκλου. 

Ειδικοί λογαριασµοί κονδυλίων έρευνας: Η έρευνα εξ ορισµού
είναι κάτι το οποίο δεν µπορεί να προγραµµατιστεί. Η έρευνα
ερευνά το νέο και το αποτέλεσµα είναι ότι δεν µπορείς να τη βά-
λεις σε καλούπια, όπως τους υπόλοιπους φορείς του δηµοσίου.
Γι’ αυτόν τον λόγο υπάρχουν ειδικοί λογαριασµοί κονδυλίων
έρευνας στα πανεπιστήµια, µε στόχο να δίνουν την απαιτούµενη
ευελιξία, για να µπορούν οι ερευνητές µας, οι καθηγητές στα πα-
νεπιστήµια, στα ερευνητικά κέντρα να λειτουργούν µε όρους µε
τους οποίους λειτουργούν και οι αντίστοιχοι συνάδελφοί τους
στο εξωτερικό.

Όµως, ο ν.4485 και η ένταξη των ΕΛΚΕ στο δηµόσιο λογιστικό
έφερε πάρα πολλά προβλήµατα στη λειτουργία των ειδικών λο-
γαριασµών. Θα αναφέρω µερικά νούµερα από µία σύγκριση που
έχει γίνει, που έκανα, η οποία συγκρίνει το διαχειριστικό κόστος
ενός ειδικού λογαριασµού κονδυλίων έρευνας ενός πανεπιστη-
µίου µε το διαχειριστικό κόστος ενός Οργανισµού Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης και συγκεκριµένα ενός δήµου πληθυσµού εκατόν
πενήντα χιλιάδων κατοίκων.

Αναλήψεις υποχρέωσης: Είναι µία πράξη στην οποία πρέπει
να προβεί ο επιστηµονικός υπεύθυνος πριν κάνει οποιαδήποτε
δαπάνη 42.000 ευρώ στον ειδικό λογαριασµό, 1.600 ευρώ στον
Οργανισµό Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Και αυτό είναι το ακραίο πα-
ράδειγµα.

Προϋπολογισµοί - αναµορφώσεις: Στον ειδικό λογαριασµό του
πανεπιστηµίου ήταν 10.000 ευρώ και 20.000 ευρώ στον Οργανι-
σµό Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Αντίστοιχα είναι τα νούµερα για τις
διάφορες άλλες κατηγορίες πράξεων. 

Ήταν, λοιπόν, επιτακτικό να προχωρήσουµε σε µία ελάφρυνση
της γραφειοκρατίας και του διαχειριστικού κόστους στους ειδι-
κούς λογαριασµούς, χωρίς όµως να κάνουµε την παραµικρή έκ-
πτωση σε διαφάνεια και λογοδοσία. Πώς το κάναµε αυτό; Το
κάναµε αυτό µε βασική φιλοσοφία ότι οι δαπάνες, οι προϋπολο-
γισµοί και οι αναµορφώσεις τους στους ειδικούς λογαριασµούς
θα γίνονται απολογιστικά. Δεν θα µπω σε λεπτοµέρειες σε αυτό
το θέµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Απλά να πω ότι το µόνο που χρειάζεται για να κάνει κάποιος
ερευνητής ή επιστηµονικός υπεύθυνος µία δαπάνη σε ένα ερευ-
νητικό πρόγραµµα είναι να υπάρχουν χρήµατα στον προϋπολο-
γισµό του έργου και όχι να υπάρχουν χρήµατα σε µία συγκε-
κριµένη κατηγορία δαπάνης, γιατί αυτό είναι δυναµικό, η έρευνα
είναι πάρα πολύ δυναµική, µεταβάλλεται και πρέπει να δώσουµε
στους επιστηµονικούς υπεύθυνους και τους ερευνητές την απαι-
τούµενη ευελιξία.

Θα κλείσω -και δεν θα υπερβώ κατά πολύ τον χρόνο- απαντών-
τας σε ένα θέµα το οποίο έχει τεθεί. Είµαι ιδιαίτερα ικανοποιηµέ-
νος που τις διατάξεις των ειδικών λογαριασµών τις αποδέχτηκε
η πανεπιστηµιακή και η ερευνητική κοινότητα πολύ θετικά, όπως
το διαπιστώσαµε και στην ακρόαση των φορέων στην Επιτροπή
Μορφωτικών Υποθέσεων της Βουλής.

Ακούστηκε ότι µία λύση θα ήταν εναλλακτικά να προχωρή-
σουµε σε ίδρυση νοµικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου, όπως
προβλεπόταν στον ν.4009. Θα πω εδώ, ναι, τα ΝΠΙΔ είναι στον
προγραµµατισµό µας, όχι όµως για τη διαχείριση των ερευνητι-
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κών πόρων, οι οποίοι προέρχονται είτε από κρατικούς πόρους
είτε από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Για ποιον λόγο; Γιατί αν βάζαµε
τη διαχείριση ερευνητικών πόρων, κρατικών, δηµοσίων ή από την
Ευρωπαϊκή Ένωση, τότε τα ΝΠΙΔ θα εντάσσονταν και αυτά
στους φορείς γενικής κυβέρνησης και θα χάναµε την οποιαδή-
ποτε ευελιξία.

Άρα διαχείριση ερευνητικών κονδυλίων στους ειδικούς λογα-
ριασµούς, διαχείριση ιδίων πόρων, αξιοποίηση περιουσίας, αξιο-
ποίηση γνώσης, καινοτοµία στα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δι-
καίου.

Αυτό το πρώτο νοµοσχέδιο δίνει το στίγµα της πολιτικής µας.
Προχωράµε σε ένα πανεπιστήµιο το οποίο θα είναι περισσότερο
αυτοδιοίκητο, ένα πανεπιστήµιο το οποίο θα βασίζεται στον
στρατηγικό σχεδιασµό και ένα πανεπιστήµιο το οποίο θα στηρί-
ζεται στην αξιολόγηση και την αξιοκρατία.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο συ-
νάδελφος κ. Ιωάννης - Μιχαήλ Λοβέρδος.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Σήµερα είµαι πολύ χαρούµενος για το νοµοσχέδιο που συζη-

τάµε. Ταυτόχρονα, είµαι και λίγο λυπηµένος για ένα πράγµα.
Καθ’ όλη τη διάρκεια της συζήτησης σήµερα στην Ολοµέλεια δεν
πέρασαν από τη Βουλή πάνω από πενήντα Βουλευτές. Αυτή τη
στιγµή που µιλάµε είναι είκοσι επτά, αν τους µέτρησα σωστά,
µαζί µε τον Πρόεδρο και τον αρµόδιο Υφυπουργό, που σηµαίνει
ότι οι περισσότεροι δεν θα παρακολουθήσουν καν τη συζήτηση.
Θα έρθουν το βράδυ -γιατί, όπως µαθαίνω, ζήτησε ο ΣΥΡΙΖΑ ονο-
µαστική ψηφοφορία- για να ψηφίσουν, ανάλογα µε τη γραµµή
του κόµµατός τους, χωρίς να ξέρουν για ποιο πράγµα ψηφίζουν.
Έτσι; Για να είµαστε ρεαλιστές. 

Αυτό είναι υποβάθµιση του Κοινοβουλίου. Θα µου πείτε,
πρώτη φορά γίνεται; Όχι, βέβαια, γίνεται χρόνια τώρα, αλλά εγώ
ως δηµοσιογράφος το καυτηρίαζα και τότε, το καυτηριάζω και
τώρα ως Βουλευτής και θα συνεχίζω να το καυτηριάζω, γιατί έτσι
νοµίζω ότι πρέπει να γίνει, γιατί δεν τιµά ούτε τη χώρα ούτε το
πολιτικό της σύστηµα η υποβάθµιση του Κοινοβουλίου. 

O δεύτερος λόγος, για τον οποίο χαίροµαι, πάντως, είναι γιατί
για πρώτη φορά συζητάµε ουσιαστικά θέµατα σε αυτή την Αί-
θουσα, θέµατα που έχουν έντονο ιδεολογικό χαρακτήρα, ενώ
ταυτόχρονα έχουν και ρεαλιστικό χαρακτήρα: για τη σωτηρία της
παιδείας και του εκπαιδευτικού µας συστήµατος, το οποίο είναι
στα κακά του τα χάλια εδώ και πολύ καιρό.

Για πρώτη φορά χαίροµαι πάρα πολύ που πολλές από τις πρω-
τοβουλίες, που µε τις ελάχιστες δυνάµεις που είχα αναλάβει ως
δηµοσιογράφος επί σειρά ετών, υλοποιούνται από τη σηµερινή
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, όπως, για παράδειγµα, η κα-
τάργηση του ασύλου της ανοµίας στα πανεπιστήµια, που έγινε
νοµοθετικά τουλάχιστον πριν από λίγους µήνες και ελπίζω να
γίνει και στην πράξη στο προσεχές µέλλον.

Χαίροµαι πάρα πολύ γιατί σήµερα συζητάµε δύο θέµατα για
τα οποία εγώ προσωπικά έχω δώσει πολύ µεγάλη µάχη να γίνουν
πραγµατικότητα, τη σύνδεση της αξιολόγησης µε τη χρηµατο-
δότηση των πανεπιστηµίων και τη σύνδεση του πανεπιστηµίου,
της εκπαίδευσής µας µε την αγορά και την αγορά εργασίας, κάτι
που δεν είχε γίνει, παρά το γεγονός ότι είχε ειπωθεί πολλές
φορές και παρά τις προσπάθειες που είχαν καταβληθεί στο πα-
ρελθόν και από την κ. Μαριέττα Γιαννάκου και από την κ. Άννα
Διαµαντοπούλου ως Υπουργούς Παιδείας, δεν είχε γίνει κατορ-
θωτό.

Θα µου πείτε γίνεται κατορθωτό µε αυτό το νοµοσχέδιο; Όχι
απαραίτητα. Ένα πρώτο βήµα γίνεται, αλλά θα ακολουθήσουν
και άλλα βήµατα. Το πιο σηµαντικό είναι ότι υπάρχει για πρώτη
φορά σαφής βούληση από το κυβερνών κόµµα και από το σύ-
νολο του κυβερνώντος κόµµατος προς την κατεύθυνση αυτή.

Οµολογώ ότι την αντίδραση σε µεγάλο βαθµό της Αριστεράς
-και ιδίως του ΣΥΡΙΖΑ- την περίµενα, γιατί µας χωρίζουν ιδεολο-
γικές διαφορές, µολονότι δεν µας χωρίζουν προσωπικές διαφο-
ρές. Εγώ χαίροµαι που εδώ στην Αίθουσα είναι αυτή τη στιγµή

ένας πολύ καλός µου φίλος από τα παλιά, ο Νίκος ο Φίλης, και
άνθρωποι που σέβοµαι και εκτιµώ. Την κ. Τζούφη δεν την ήξερα,
τώρα τη γνωρίζω και βλέπω ότι είναι µία σοβαρή κυρία, η οποία
έχει την επιχειρηµατολογία της, µε την οποία όµως θα µου επι-
τρέψετε να διαφωνώ. 

Και διαφωνώ για τους εξής λόγους: Εκεί στην Αριστερά πα-
θαίνετε µία, δεν θα το έλεγα «αλλεργία», αλλά έχετε ένα πρό-
βληµα µε την αξιολόγηση. Δεν σας αρέσει η αξιολόγηση και
θέλετε ό,τι γίνεται δηµόσιο να µένει έτσι, έστω κι αν περνάνε χρό-
νια. Να µην αλλάζει τίποτα στο δηµόσιο και το δηµόσιο να µένει
γραφειοκρατικό, δυσκίνητο, να µην µπορείς να το αντιµετωπί-
σεις. Το καταλαβαίνω αυτό, γιατί αυτή είναι η νοοτροπία σας. 

Και εδώ, λοιπόν, έχετε µείνει πίσω σε σχέση µε την κοινωνία.
Δεν θα αναφερθώ σε δηµοσκόπηση που δείχνει ότι η πλειοψηφία
του ελληνικού λαού θέλει την αξιολόγηση των πανεπιστηµίων.
Θα µείνω στο ότι η ίδια η κοινωνία το ζητάει. Δεν το έκανε η Νέα
Δηµοκρατία τώρα, επειδή η Νέα Δηµοκρατία ηγείται της κοινω-
νίας. Σε αυτή τη φάση µπορώ να πω ότι η ίδια η κοινωνία επέβαλε
στη Νέα Δηµοκρατία -συνάδοντας φυσικά µε την ιδεολογία της-
να κάνει τις µεγάλες τοµές και αλλαγές προς τη φιλελεύθερη κα-
τεύθυνση, που κατά τη γνώµη µου είναι και η µόνη που µπορεί
να σώσει τη χώρα µας από το σηµερινό αδιέξοδο στο οποίο βρί-
σκεται.

Αξιολόγηση. Την αξιολόγηση, αγαπητοί συνάδελφοι της Αρι-
στεράς και του ΣΥΡΙΖΑ, την κάνουν οι ίδιοι οι φοιτητές, οι ίδιοι οι
µαθητές. Έχετε καταλάβει ότι τα πανεπιστήµια αξιολογούνται
πρώτα απ’ όλα από τους ίδιους τους φοιτητές, όταν δίνουν εξε-
τάσεις; 

Έχετε συνειδητοποιήσει ότι για να µπεις στην Ιατρική πρέπει
να πάρεις σχεδόν άριστα, «20», ενώ στο Τµήµα Εθνοµουσικολο-
γίας, που ανέφερε και προηγουµένως ο κύριος Υφυπουργός Παι-
δείας, µπορείς να µπεις µόνο µε «3», γράφοντας, δηλαδή, απλώς
το όνοµά σου στην κόλλα, γιατί κανείς δεν το ζητάει, δεν το θέλει
ο φοιτητής και δεν το θέλει η αγορά. Υπάρχουν πάρα πολλές οι-
κονοµικές σχολές. Γιατί ένα συγκεκριµένο τµήµα στην ΑΣΟΕΕ -
δεν θυµάµαι πώς το λένε, το είχε φτιάξει ο φίλος µου ο Χρήστος
ο Ταραντίλης- έχει πολύ υψηλή βαθµολογία και άλλα Τµήµατα
Οικονοµικών έχουν πολύ χαµηλή βαθµολογία στις εισαγωγικές
εξετάσεις, στις πανελλαδικές; Γιατί η ίδια η αγορά, που είναι οι
φοιτητές, δεν το θέλουν. Οι φοιτητές καθορίζουν µε τη στάση
τους ποια πανεπιστήµια είναι καλά και ποια όχι, ποια πανεπιστή-
µια συνδέονται µε την αγορά εργασίας και ποια όχι. Το καταλα-
βαίνουν από µόνοι τους. Όσο και να αρνείστε εσείς την αξιο-
λόγηση, την αξιολόγηση την κάνουν τα παιδιά µας µε τις εξετά-
σεις.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: …κολλέγια.
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Στα κολλέγια

ναι.
Και έρχοµαι σε σας, κυρία Αναγνωστοπούλου, γιατί σας ά-

κουσα πάρα πολύ προσεκτικά στην Επιτροπή Μορφωτικών Υπο-
θέσεων και µάλιστα µε εκπλήξατε. Είπατε, αν δεν κάνω λάθος,
ότι δεν πρέπει να συνδέουµε τα πανεπιστήµια µε την αγορά ερ-
γασίας, αλλά την αγορά µε τα πανεπιστήµια. Κάπως έτσι το εί-
πατε. Προς στιγµήν νόµιζα ότι µας τρολάρετε, αλλά, επειδή είστε
µία πολύ σοβαρή κυρία και σας σέβοµαι απόλυτα, υπέθεσα ότι
το πιστεύετε και αυτό είναι χειρότερο κατά τη γνώµη µου. Θα
προτιµούσα να µας τρολάρετε. 

Δεν είναι δυνατόν να γίνει αυτό και απορώ πώς δεν το κατα-
λαβαίνετε εκεί στην Αριστερά. Απορώ πώς ακόµα επιµένετε σε
παρωχηµένες αντιλήψεις, οι οποίες δεν έχουν καµµία σχέση µε
την πραγµατικότητα. Θα πάρει η «APPLE» κάποιον ο οποίος τε-
λείωσε το ΤΕΙ Εθνοµουσικολογίας, που ανέφερε ο κ. Διγαλάκης
προηγουµένως, ή θα πάρει κάποιον που είναι ειδικός στα θέµατα
της Τεχνολογίας και της Πληροφορικής; Είναι κοινή λογική, την
οποία φοβάµαι ότι την έχετε χάσει σε τέτοια θέµατα, που είναι
µείζονος ιδεολογικής και πραγµατικής, όµως, σηµασίας.

Εγώ, ξέρετε, θέλω ο ΣΥΡΙΖΑ να είναι ισχυρή Αντιπολίτευση.
Εγώ θέλω ισχυρή Αντιπολίτευση. Θέλω πραγµατικά διεισδυτική
στην κοινωνία και στο πολιτικό σύστηµα Αντιπολίτευση, γιατί
χωρίς ισχυρή Αξιωµατική Αντιπολίτευση εφησυχάζει και η Κυβέρ-
νηση και γίνεται αλαζονική και το έχουµε δει πάρα πολλές φορές
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στο παρελθόν. Δεν το θέλουµε αυτό. Θέλουµε από σας να είστε
ουσιαστικοί στην αντιπολίτευσή σας και δυστυχώς φοβάµαι ότι
µε τη στάση που τηρείτε σε αυτό το νοµοσχέδιο δεν το αποδει-
κνύετε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επειδή δεν θέλω να καταχραστώ άλλο τον χρόνο, να ευχαρι-
στήσω, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή των δεκαπέντε δευτερο-
λέπτων, να σας ευχαριστήσω πολύ, φίλες και φίλοι και αγαπητοί
συνάδελφοι. Θα τα πούµε πάλι το βράδυ στην ψηφοφορία.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ και εγώ.
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Γεώργιος Κωτσός από τη Νέα

Δηµοκρατία. Πρέπει να λέω τα κόµµατα, γιατί υπάρχουν άνθρω-
ποι που δεν ακούν, αλλά µας βλέπουν.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριε Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι,

έχω την αίσθηση πως το βασικό ερώτηµα στο οποίο έρχεται να
απαντήσει το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο είναι στο κατά πόσο η
εκπαίδευση, η παιδεία στη χώρα µας έχει περιθώρια βελτίωσης
και κυρίως πώς µπορούµε να την εντάξουµε και στον αναπτυ-
ξιακό χάρτη, µέσα από την αξιοποίηση όλων των δυνατοτήτων
που παρέχονται από αυτή.

Είναι προφανής η απάντηση πως η παιδεία και η εκπαιδευτική
διαδικασία στην Ελλάδα µπορούν να αποτελέσουν δοµικό παι-
δευτικό πυλώνα για τη νέα γενιά και ταυτόχρονα ευκαιρία να µε-
τατρέψουµε την Ελλάδα σε εκπαιδευτικό κέντρο της Μεσογείου,
µέσω της αξιοποίησης του αρχαιοελληνικού πολιτισµού και δια-
φωτισµού.

Πώς, όµως, θα τα πετύχουµε αυτά; Πώς πρέπει να λειτουργή-
σει η εκπαιδευτική µας πολιτική; Κατ’ αρχάς θα πρέπει να διαθέ-
τει παιδευτικό όραµα, να είναι αποτέλεσµα µιας διαχρονικής
παιδευτικής πανεθνικής προσπάθειας, να αποφεύγει τα ηµίµε-
τρα, τα δήθεν βολέµατα και τον εφησυχασµό και µέσα από δια-
κοµµατική συναίνεση, µε µακροπρόθεσµες και µακρόπνοες
πολιτικές και στρατηγικές, που θα απορρίπτουν τον πρόσκαιρο,
εύπεπτο, κοµµατικό και µικροπολιτικό λόγο.

Εξάλλου υπάρχουν δεδοµένα που είναι αµείλικτα για την κοι-
νωνία µας, όπως η µετανάστευση των νέων µας, το περίφηµο
«brain drain», αλλά και η έλευση µεταναστών στη χώρα µας, που
δηµιουργούν νέα δεδοµένα και έχουν αλυσιδωτές συνέπειες για
την κοινωνία µας. Σύµφωνα µε µία µελέτη του ΙΟΒΕ, η µείωση
των µαθητών µέχρι το 2035 θα είναι περίπου στο 30%, µε κύριο
βάρος στα παιδιά του δηµοτικού. Είναι συνεπώς µία πρόκληση
που αντιµετωπίζει η εκπαίδευση και η εθνική εκπαιδευτική πολι-
τική το πώς θα απαντήσουµε σε αυτή τη διαδικασία. Είναι πρό-
κληση αλλά και ευκαιρία για σηµαντικές βελτιώσεις στην ποιό-
τητα της παρεχόµενης εκπαίδευσης, καθώς διευρύνονται τα πε-
ριθώρια για αλλαγές, µε τη διαµόρφωση µιας µακροπρόθεσµης
εθνικής στρατηγικής µε συγκεκριµένους στόχους και προσανα-
τολισµό. 

Είναι πάντως γεγονός πως τα πρώτα σηµάδια της µεταρρυθ-
µιστικής πολιτικής της Κυβέρνησής µας έχουν γίνει αντιληπτά
από την κοινωνία, και από τις Ελληνίδες και από τους Έλληνες.
Το εκπαιδευτικό σύστηµα και ιδιαίτερα η τριτοβάθµια εκπαί-
δευση επιβάλλεται να ακολουθήσουν τον ρυθµό µας και γι’ αυτό
επαναπροσδιορίζουµε τον ακαδηµαϊκό χάρτη, µε στόχο, βέβαια,
πάντα τη σταθερή ανάπτυξή του. Το πρώτο βήµα είναι η µετεξέ-
λιξη της ΑΔΙΠ στη νέα Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης, συµ-
βολίζοντας για µία ακόµη φορά µία νέα αλλαγή νοοτροπίας και
υλοποιώντας πολιτικές µε σχεδιασµό, που εκσυγχρονίζουν τις
δοµές και ενισχύουν την εξωστρέφεια, την άµιλλα και την αντα-
γωνιστικότητα -ναι, την ανταγωνιστικότητα- των ανώτατων εκπαι-
δευτικών ιδρυµάτων.

Η νέα αρχή θα αποτελέσει τον κεντρικό πυλώνα των ΑΕΙ και
θα συµβάλει στην ουσιαστική αναβάθµισή τους, κάνοντάς τα αυ-
τόνοµα, αυτοδιοίκητα, µέσα από τη διαρκή αξιολόγησή τους.

Εισάγονται συγκριτικές αξιολογήσεις και είναι αλήθεια πως η
αξιολόγηση είναι µια βασική ιδεολογική διαφορά ανάµεσα σε

µας και την Αριστερά, καθώς η Αριστερά θεωρεί ότι η αξιολό-
γηση είναι τιµωρία, ενώ εµείς θεωρούµε ότι είναι επιβράβευση
καλών πρακτικών, καλών τακτικών.

Μάλιστα, επειδή στην επιτροπή ακούστηκαν αιτιάσεις ότι η
αξιολόγηση θα λειτουργήσει υπέρ των µεγάλων, των οργανωµέ-
νων, των δοµηµένων πανεπιστηµίων, θα ήθελα να σας πω ένα
συγκεκριµένο παράδειγµα που καταρρίπτει αυτόν τον µύθο.
Είναι το πρώην ΤΕΙ Σχεδιασµού και Τεχνολογίας Ξύλου και Επί-
πλου της Καρδίτσας, που πλέον ενσωµατώθηκε µε το Τµήµα Δα-
σοπονίας -κάτι µε το οποίο εγώ διαφωνώ τουλάχιστον-, που ένα
µικρό τµήµα µέσα σε µια µικρή πόλη έχει επιδείξει θαυµαστά
αποτελέσµατα, µε εξωστρέφεια, µε καινοτοµία, µε διασύνδεση
µε την αγορά εργασίας, µε διεθνή αναγνώριση -παίρνει πραγµα-
τογνωµοσύνες από όλον τον κόσµο σχεδόν αναφορικά µε την
ποιότητα του ξύλου- και, κυρίως, µε επαγγελµατική αποκατά-
σταση των πτυχιούχων του.

Βέβαια, η αλλαγή χρηµατοδότησης των ΑΕΙ βάσει αντικειµενι-
κών κριτηρίων είναι, επίσης, ένα σηµαντικό βήµα.

Προκειµένου, λοιπόν, να στηρίξουµε ουσιαστικά τα ΑΕΙ στο δύ-
σκολο και σηµαντικό έργο που επιτελούν, προβλέπεται η ανά-
δειξη κέντρων αριστείας, ανάλογα µε την ποιότητα του εκπαι-
δευτικού περιβάλλοντος που διαθέτουν και του επιπέδου της µά-
θησης που προσφέρουν. Θεσµοθετούνται κανόνες χρηµατοδό-
τησης που ενισχύουν την αυτονοµία των ΑΕΙ και επιβάλλεται και
ήταν, όπως είπε και ο προηγούµενος οµιλητής, επιβεβληµένο
πραγµατικά να διασυνδεθεί η χρηµατοδότηση, έστω και κατά
20%, που είναι ένα πρώτο, δειλό, αλλά πρώτο βήµα, που έχει να
κάνει µε την πραγµατική προσφορά των συγκεκριµένων τµηµά-
των, µε την αξιολόγησή τους, µε τα αντικειµενικά δεδοµένα που
τα αφορούν.

Στην εποχή της τεχνολογίας και στο πλαίσιο του κοινωνικού
κράτους θεσπίζεται για πρώτη φορά το Κρατικό Πιστοποιητικό
Πληροφορικής, που αποκτάται ύστερα από εξετάσεις, µε σκοπό
να αποκτήσουν κρατική πιστοποίηση για τη χρήση του ηλεκτρο-
νικού υπολογιστή και να το χρησιµοποιήσουν ως εφόδιο για το
µέλλον τους.

Ακολούθως, µιας και το ζήτηµα της υπογεννητικότητας είναι
ένα µείζον θέµα για την ελληνική κοινωνία, θεωρώ ότι κινείται
προς τη σωστή κατεύθυνση η πρόβλεψη για µετάθεση κατά προ-
τεραιότητα των εκπαιδευτικών που έχουν πολύτεκνες οικογέ-
νειες. Έτσι, αφ’ ενός µεν δίνουµε το µήνυµα της στήριξης της
πολύτεκνης οικογένειας, αλλά και ταυτόχρονα δίνουµε τη δυνα-
τότητα στους πολύτεκνους εκπαιδευτικούς να ανταποκρίνονται
αποτελεσµατικά στις πολλαπλές ανάγκες που έχει ούτως ή
άλλως, λόγω των πολλών µελών, η οικογένειά τους.

Εδώ, µάλιστα, θα πρότεινα ότι σε περίπτωση απώλειας της ορ-
γανικότητας µιας σχολικής µονάδας να ισχύει η παλαιότητα των
εκπαιδευτικών, συµπεριλαµβανοµένων και των πολυτέκνων, για
να µη δηµιουργούνται αυτού του είδους οι ανισότητες εντός της
σχολικής µονάδος. Επίσης, εκτιµώ ότι αντίστοιχη πρόβλεψη θα
πρέπει να υπάρξει, τουλάχιστον για το επίπεδο των αποσπάσεων,
για τις τρίτεκνες οικογένειες.

Η πρόκληση για την Ελλάδα µας, που βγαίνει από τα δεινά της
κρίσης, είναι µια νέα παιδεία της ουσίας, µέσα από ένα εκπαι-
δευτικό σύστηµα που πιθανότατα να ξεβολέψει κάποιους, όµως
µέσα από τις ριζικές αλλαγές θα µετουσιωθεί η εκπαιδευτική δια-
δικασία από αγγαρεία σε ταξίδι γνώσης, πηγή αυτογνωσίας, καλ-
λιέργειας και ανθρωπιάς.

Τέλος, η νέα εκπαιδευτική διαδικασία θα προσδώσει τη δυνα-
τότητα στην Ελλάδα µας να µετεξελιχθεί σε πνευµατικό φάρο
της ευρύτερης περιοχής, προσελκύοντας φοιτητές από όλον τον
κόσµο.

Μια τέτοια παιδεία, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, µπο-
ρεί να λειτουργήσει ως µοχλός αφύπνισης, ως πηγή διαφωτι-
σµού και ασφαλιστική δικλείδα για την αποφυγή στο µέλλον κάθε
κρίσης που θα έχει είτε οικονοµικό είτε κοινωνικό είτε πολιτισµικό
πρόσηµο. Γι’ αυτό και σας καλώ να υπερψηφίσετε το νοµοσχέ-
διο, γιατί πιστεύω ότι έτσι θα προσφέρετε στην πατρίδα, θα προ-
σφέρετε στην Ελλάδα, θα προσφέρουµε στη νέα γενιά.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε µε τον
συνάδελφο από τη Νέα Δηµοκρατία, τον κ. Χρήστο Ταραντίλη.

Ορίστε, κύριε καθηγητά, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΑΡΑΝΤΙΛΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία και προσω-

πικά ο Πρωθυπουργός της χώρας Κυριάκος Μητσοτάκης δε-
σµεύτηκαν προεκλογικά ότι πρώτη προτεραιότητα της νέας
εποχής διακυβέρνησης θα είναι η διαµόρφωση µιας νέας κουλ-
τούρας προόδου στους βασικούς τοµείς της χώρας, όπως είναι
η παιδεία, η οικονοµία, η εθνική άµυνα κ.λπ..

Βασικά στοιχεία αυτής της κουλτούρας προόδου θα είναι ο
στρατηγικός σχεδιασµός, η αξιολόγηση και η ευελιξία, τρεις έν-
νοιες που, ενώ σε όλα τα κράτη του δυτικού κόσµου αποτελούν
πραγµατικά τις ρίζες της προόδου της κοινωνίας σε ανώτερα επί-
πεδα, δυστυχώς στη χώρα µας αυτές οι τρεις πολύ σηµαντικές
έννοιες προκαλούν κάποια αρνητικά αντανακλαστικά σε µέρος
του πολιτικού προσωπικού.

Πρώτη συνέπεια αυτών των αρνητικών αντανακλαστικών είναι
η συκοφάντηση των συγκεκριµένων εννοιών, όπως, για παρά-
δειγµα, ότι η αξιολόγηση αποτελεί τιµωρητική διαδικασία, ενώ
είναι γνωστό ότι για την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας η
αξιολόγηση έχει αποκλειστικά βελτιωτικό χαρακτήρα.

Δεύτερη συνέπεια αυτών των αρνητικών αντανακλαστικών
είναι η απουσία των εννοιών του στρατηγικού σχεδιασµού της
αξιολόγησης και της ευελιξίας από την επικράτεια τόσο της ανώ-
τατης εκπαίδευσης όσο και από όλους τους βασικούς τοµείς της
χώρας, όπως είδαµε την προηγούµενη κυβερνητική περίοδο.

Τι είδαµε, λοιπόν, στο πρόσφατο παρελθόν στον χώρο της
ανώτατης εκπαίδευσης; Είδαµε την ευκαιριακή ίδρυση ή συγχώ-
νευση πανεπιστηµιακών τµηµάτων λόγω πολιτικών σκοπιµοτή-
των, χωρίς καµµία προετοιµασία και χωρίς να ερωτηθεί καν η
αρµόδια ανεξάρτητη αρχή. Είδαµε την απουσία του στρατηγικού
σχεδιασµού για την ανταπόκριση σε νέες εκπαιδευτικές ανάγκες
που ανακύπτουν σε διάφορους τοµείς της οικονοµίας και της τε-
χνολογίας.

Ήταν ιδιαίτερα χαρακτηριστική η επισήµανση που έγινε προ-
ηγουµένως, ότι, παρά το γεγονός ότι από την προηγούµενη πο-
λιτική ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας εγκρίθηκε η ίδρυση
περίπου εκατόν εξήντα πανεπιστηµιακών τµηµάτων, ούτε ένα
από αυτά δεν θεραπεύει το αντικείµενο της Επιστήµης των Δε-
δοµένων, καθώς και της Τεχνητής Νοηµοσύνης, ένα αντικείµενο
που αποτελεί τη βάση της τέταρτης βιοµηχανικής επανάστασης.

Τι άλλο είδαµε; Είδαµε µια καταστροφική γραφειοκρατία στον
τρόπο χρηµατοδότησης της πανεπιστηµιακής έρευνας. Αυτά που
αναφέρω τώρα είναι απλώς κάποια φαινόµενα που είδαµε την
προηγούµενη περίοδο, κάποια φαινόµενα που ο δικός µας ρόλος
είναι να τα αλλάξουµε άµεσα, γιατί και η ταχύτητα είναι κάτι πάρα
πολύ σηµαντικό.

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, του Υπουργείου Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων εγκαινιάζει µια νέα εποχή στην ανώτατη εκπαίδευση,
στη βάση της νέας αυτής κουλτούρας προόδου που ορίζεται από
τις έννοιες «στρατηγικός σχεδιασµός», «αξιολόγηση» και «ευελι-
ξία». Οι ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου αφορούν στην αξιολόγηση
και στη διασφάλιση της ποιότητας τόσο των προγραµµάτων
σπουδών όσο και των ΑΕΙ, στη διαµόρφωση µακρόπνοης και συ-
νεκτικής εθνικής στρατηγικής για την ανώτατη εκπαίδευση, στη
µείωση της γραφειοκρατίας στον τρόπο λειτουργίας των ειδικών
λογαριασµών κονδυλίων έρευνας, τους γνωστούς ΕΛΚΕ, που
αποτελούν κεντρικό εργαλείο χρηµατοδότησης της έρευνας που
διεξάγεται στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα.

Ειδικότερα και πολύ συνοπτικά: Ο στρατηγικός σχεδιασµός
υλοποιείται µε την ίδρυση µιας νέας αρχής, της Εθνικής Αρχής
για την Ανώτατη Εκπαίδευση, µε µέλη πρόσωπα κύρους της πα-
νεπιστηµιακής κοινότητας τόσο του εσωτερικού όσο και του εξω-
τερικού. Η αρχή αυτή είναι αρµόδια, µεταξύ άλλων, να προτείνει
στον εκάστοτε Υπουργό Παιδείας το πρόγραµµα της εθνικής
στρατηγικής για την ανώτατη εκπαίδευση, δηλαδή σε ποια αντι-
κείµενα θα δώσουµε προτεραιότητα και κατ’ επέκταση, ποια προ-
γράµµατα σπουδών θα αναπτυχθούν, όπως επίσης ποιες εθνικές
συνεργασίες θα αναπτύξουµε.

Προτείνει, επίσης, την ίδρυση, συγχώνευση, κατάτµηση, κα-

τάργηση πανεπιστηµίων, σχολών, τµηµάτων κατόπιν ορθολογι-
κής ανάλυσης και αντικειµενικών ακαδηµαϊκών κριτηρίων και, επί-
σης, την κατανοµή του ετήσιου κρατικού προϋπολογισµού επι-
χορήγησης στα ΑΕΙ κατά 80% στη βάση αντικειµενικών κριτηρίων
-όπως το εκτιµώµενο κόστος σπουδών ανά φοιτητή, ο συνολικός
αριθµός των φοιτητών, το µέγεθος, καθώς και η γεωγραφική δια-
σπορά ενός ιδρύµατος- και κατά 20% στη βάση επίτευξης συγ-
κεκριµένων στόχων που τα ίδια τα ΑΕΙ θέτουν, έτσι ώστε να
µπορούν να αξιολογηθούν.

Θέλω να πω σε αυτό το σηµείο ότι, πράγµατι, αυτό το µοντέλο
χρηµατοδότησης των πανεπιστηµίων είναι όντως καινοτόµο για
τη χώρα µας. Ωστόσο, είναι πάρα πολύ γνωστό ότι είναι ένα γνω-
στό και πετυχηµένο µοντέλο, το οποίο ακολουθείται από χώρες
µε εκπαιδευτικά συστήµατα µε τεράστια πανεπιστηµιακή παρά-
δοση, όπως είναι η Μεγάλη Βρετανία, η Αυστρία και όχι µόνο.

Περαιτέρω, η ΕΘΑΑΕ µεταξύ άλλων θα αξιολογεί τα ΑΕΙ και το
αν αυτά πληρούν τις προϋποθέσεις να µπορούν να οργανώσουν
προπτυχιακά, µεταπτυχιακά και διδακτορικά προγράµµατα σπου-
δών -και εδώ τονίζω- ανεξάρτητα αν αυτά τα προγράµµατα σπου-
δών έχουν ήδη ιδρυθεί ή σχεδιάζεται να ιδρυθούν. Αυτό γιατί το
λέω; Διότι έχουµε παρατηρήσει στο πολύ πρόσφατο παρελθόν
µια σειρά, όπως ανέφερα, από πάρα πολλά πανεπιστηµιακά προ-
γράµµατα, τα οποία ιδρύθηκαν ή συγχωνεύτηκαν χωρίς κανένα
ακαδηµαϊκό κριτήριο, λόγω καθαρά πολιτικών σκοπιµοτήτων.

Τέλος, η ευελιξία στους ΕΛΚΕ συνίσταται στην εξάλειψη των
γραφειοκρατικών αγκυλώσεων του υφιστάµενου πλαισίου δια-
χείρισης ερευνητικών κονδυλίων, που µας ανάγκαζε ως επιστη-
µονικούς υπευθύνους -το θυµάµαι πάρα πολύ έντονα- να ανα-
µορφώνουµε όλοι οι πανεπιστηµιακοί καθηγητές και οι Έλληνες
ερευνητές συνεχώς τους προϋπολογισµούς ως επιστηµονικοί
υπεύθυνοι.

Επίσης, αυτό που κάνει είναι η ριζική απλοποίηση των δηµο-
σιολογιστικών διαδικασιών σχετικά µε την ανάλυση και την εκτέ-
λεση δαπανών. Λέγοντάς το µε πολύ απλά λόγια, συνίσταται η
λέξη «ευελιξία» στο να καταργηθούν αντιπαραγωγικές γραφει-
οκρατικές διαδικασίες στους ΕΛΚΕ που είχαν ως συνέπεια ου-
σιαστικά να µειώνεται η αποτελεσµατικότητα και η δηµιουργι-
κότητα των ερευνητικών οµάδων µας και, προφανώς, στην απώ-
λεια θέσεων εργασίας επιστηµονικού προσωπικού πολύ υψηλής
κατάρτισης.

Κλείνοντας, χωρίς να θέλω να σπαταλήσω τον χρόνο, θα ήθε-
λα να τονίσω ότι πραγµατικά ο αγώνας της Κυβέρνησης της Νέ-
ας Δηµοκρατίας για να ανακτήσει το ελληνικό δηµόσιο πανεπι-
στήµιο τον σπουδαίο, τον σηµαντικό ρόλο που είχε, συνεχίζεται.
Έχω πει και ξαναλέω ότι αυτό το οφείλουµε στους φοιτητές µας,
στους γονείς τους, στην ίδια την κοινωνία. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εµείς ευχαριστού-
µε, κύριε Ταραντίλη.

Κλείνουµε τη δεύτερη τετράδα µε τον Βουλευτή της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Αθανάσιο Λιούπη.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, η τριτοβάθµια εκπαίδευση στην Ελλάδα έχει υποστεί πολλές
αλλαγές, ανάλογα µε την πολιτική ατζέντα της εκάστοτε κυβέρ-
νησης. Όµως, οφείλουµε όλοι να αντιληφθούµε ότι η παιδεία
πρέπει να αποτελεί σηµείο σύγκλισης όλων των πολιτικών δυνά-
µεων. Οι βασικές κατευθυντήριες γραµµές του εκπαιδευτικού
συστήµατος είναι κρίσιµο να παραµένουν ανεπηρέαστες από τις
πολιτικές αλλαγές και οι όποιες τροποποιήσεις να γίνονται µε
γνώµονα µόνο αυτό που πραγµατικά χρειάζεται η εκπαιδευτική
διαδικασία.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο δεν αποτελεί άλλο ένα θεωρητικό
αφήγηµα για την τριτοβάθµια εκπαίδευση. Συνιστά την εκπλή-
ρωση των δεσµεύσεων της Κυβέρνησης και του Πρωθυπουργού
σε σχέση µε τις ανάγκες των ελληνικών πανεπιστηµίων. Το πρώ-
το βήµα έγινε µε την τροποποίηση των διατάξεων για το πανεπι-
στηµιακό άσυλο και την επαναφορά της νοµιµότητας και της κα-
νονικότητας εντός των πανεπιστηµιακών χώρων. Σήµερα νοµο-
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θετούµε για την αλλαγή νοοτροπίας στον πυρήνα της λειτουρ-
γίας των ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων. 

Όσοι έχουµε σπουδάσει στα ελληνικά πανεπιστήµια γνωρί-
ζουµε ότι αυτά διαθέτουν εξαιρετικούς καθηγητές, µε υψηλό επί-
πεδο ακαδηµαϊκής εκπαίδευσης και κατάρτισης. Ωστόσο, αυτή
η πραγµατικότητα δεν αναγνωρίζεται στο εξωτερικό, γιατί τα ελ-
ληνικά πανεπιστήµια δεν λαµβάνουν καλές θέσεις στις αξιολο-
γήσεις που γίνονται σε παγκόσµιο επίπεδο. Ενδεικτικό είναι ότι
σύµφωνα µε την κατάταξη του «THE» για το 2019, το Οικονοµικό
Πανεπιστήµιο Αθηνών βρίσκεται στο εύρος θέσεων «601-800»,
λίγο καλύτερα από το πανεπιστήµιο της εµπόλεµης Βαγδάτης. 

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο θέτει τις βάσεις ώστε να ανα-
βαθµιστούν ουσιαστικά τα ελληνικά πανεπιστήµια και να κατα-
κτήσουν τη θέση που τους αρµόζει. Η Εθνική Αρχή Ανώτατης
Εκπαίδευσης διασφαλίζει ότι θα γίνεται συστηµατική χάραξη της
εθνικής στρατηγικής για την ανώτατη εκπαίδευση και ότι τα πα-
νεπιστήµια θα βρίσκονται σε µία διαρκή διαδικασία αξιολόγησης
της λειτουργίας τους. Το Ανώτατο Συµβούλιο, το οποίο θα λει-
τουργεί στο πλαίσιο της νέας εθνικής αρχής, είναι επιφορτισµένο
µε τη συλλογή των απαραίτητων στατιστικών στοιχείων και ειση-
γείται στον Υπουργό Παιδείας την κατανοµή του 20% των επιχο-
ρηγήσεων των ΑΕΙ. Το Συµβούλιο Αξιολόγησης και Πιστοποίησης
αναλαµβάνει την αξιολόγηση των πανεπιστηµίων και την πιστο-
ποίησή τους ότι πληρούν τα κριτήρια οργάνωσης προγραµµάτων
σπουδών πρώτου, δεύτερου και τρίτου κύκλου. Μάλιστα, το συµ-
βούλιο πιστοποιεί και τα νέα προγράµµατα σπουδών, πριν από
την έναρξη λειτουργίας τους, µία διαδικασία που είναι πολύ απα-
ραίτητη για να εξασφαλίζεται το επίπεδο των καινούργιων προ-
γραµµάτων σπουδών, πριν αυτά τεθούν σε εφαρµογή.

Επίσης σηµαντική είναι και η αξιολόγηση των ΑΕΙ ανά θεµατι-
κές ενότητες, στους τοµείς της διεθνοποίησης, της ισότητας των
φύλων, της πρόσβασης των ΑΜΕΑ, της πρόσβασης στην αγορά
εργασίας, του περιβαλλοντικού αποτυπώµατος. Σε όλα αυτά τα
ζητήµατα, τα περισσότερα ελληνικά πανεπιστήµια έχουν µεγάλα
περιθώρια βελτίωσης και η διαδικασία καταγραφής των προβλη-
µατικών περιπτώσεων θα βοηθήσει στην ποιοτική αναβάθµιση
των ΑΕΙ. Μάλιστα, στην αρµόδια επιτροπή της εξωτερικής αξιο-
λόγησης και πιστοποίησης θα συµµετέχει και εκπρόσωπος των
φοιτητών, κάνοντας τους φοιτητές µέρος αυτής της σηµαντικής
διαδικασίας.

Η πλέον ρηξικέλευθη αλλαγή που εισάγει το νοµοσχέδιο είναι
αυτή σε σχέση µε τον τρόπο χρηµατοδότησης των πανεπιστη-
µίων. Μέχρι σήµερα, η αρµοδιότητα για την κατανοµή της χρη-
µατοδότησης ανήκει αποκλειστικά στον Υπουργό Παιδείας. Οι
νέες ρυθµίσεις ορίζουν ένα αντικειµενικό και δίκαιο σύστηµα. Το
80% της επιχορήγησης θα προκύπτει από έναν συνδυασµό αντι-
κειµενικών κριτηρίων, όπως ο αριθµός των φοιτητών, το ετήσιο
κόστος σπουδών, η διάρκεια των προγραµµάτων, το µέγεθος του
ιδρύµατος. Όµως, το 20% της χρηµατοδότησης για πρώτη φορά
θα προκύπτει από τους δείκτες ποιότητας και επιτευγµάτων, οι
οποίοι είναι συγκεκριµένοι και αφορούν στην ποιότητα της εκ-
παιδευτικής διαδικασίας, την ερευνητική δραστηριότητα του πα-
νεπιστηµίου και τη διεθνοποίησή του. Έτσι τα πανεπιστήµια
αποκτούν ισχυρό κίνητρο να ενδυναµώσουν τους τοµείς στους
οποίους υστερούν, προκειµένου να λάβουν θετική αξιολόγηση
και να επιτύχουν όσο το δυνατόν υψηλότερη επιχορήγηση.

Ένα ακόµα θετικό βήµα γίνεται µε τα κέντρα αριστείας. Συγ-
κεκριµένα, θα χαρακτηρίζονται ως κέντρα αριστείας τα πανεπι-
στήµια ή και τµήµατά τους τα οποία διακρίνονται αισθητά από
τα υπόλοιπα και ξεχωρίζουν ποιοτικά σε σηµαντικούς τοµείς.

Από τις σηµαντικότερες αλλαγές που φέρνει το σηµερινό νο-
µοσχέδιο είναι αυτές που αφορούν στους ΕΛΚΕ, στους ειδικούς
λογαριασµούς κονδυλίων έρευνας. Μέχρι σήµερα ήταν εξαιρε-
τικά δύσχρηστο το σύστηµα των ΕΛΚΕ, σε βαθµό απογοητευτικό.
Αντιθέτως η έρευνα, ως µία ζωντανή διαδικασία, απαιτεί και ανά-
λογη ευελιξία, για να µπορέσει να αποφέρει τα αναµενόµενα
αποτελέσµατα. Οι νέες ρυθµίσεις απελευθερώνουν τους ΕΛΚΕ
από την ανυπόφορη γραφειοκρατική ταλαιπωρία, αφού πλέον ο
προϋπολογισµός κάθε έργου είναι αυτοτελής σε σχέση µε τα
υπόλοιπα έργα. Παράλληλα, ο προϋπολογισµός κάθε ΕΛΚΕ ανα-
µορφώνεται κάθε µήνα, µε την προϋπόθεση της τήρησης του συ-

νολικού προϋπολογισµού. Τέλος, οι επιµέρους δαπάνες θεω-
ρούνται νόµιµες, όταν γίνονται εντός του προϋπολογισµού κάθε
έργου και όχι οπωσδήποτε εντός των ορίων κάθε κατηγορίας δα-
πάνης.

Μία καινοτοµία του σηµερινού νοµοσχεδίου είναι και η θέσπιση
για πρώτη φορά του Κρατικού Πιστοποιητικού Πληροφορικής,
αφού η γνώση χρήσης ηλεκτρονικών υπολογιστών θεωρείται
στοιχειώδες προσόν για κάθε επαγγελµατική απασχόληση.

Από τις υπόλοιπες ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου ξεχωρίζει για
άλλη µία φορά η έµπρακτη στήριξη της Κυβέρνησης στις πολύ-
τεκνες οικογένειες. Οι πολύτεκνοι εκπαιδευτικοί θα µπορούν να
µετατίθενται κατά προτεραιότητα, τόσο εντός της ίδιας περιοχής
όσο και από περιοχή σε περιοχή.

Κλείνοντας, θα έλεγα ότι τα ελληνικά πανεπιστήµια θα ενισχύ-
σουν την εξωστρέφειά τους και θα αποκτήσουν διεθνή χαρα-
κτήρα µε ειδικά προγράµµατα, αλλά και µε την ενίσχυση της
έρευνας, η οποία για πρώτη φορά δεν θα καθηλώνεται από τις
δαιδαλώδεις γραφειοκρατικές διατυπώσεις. Τα σύγχρονα ελλη-
νικά πανεπιστήµια αποκτούν, επιτέλους, τα εφόδια για να καινο-
τοµήσουν και να ερευνήσουν σε όλους τους τοµείς και να απο-
τελέσουν όχι απλώς χώρους ανώτατης εκπαίδευσης, αλλά χώ-
ρους παραγωγής και προαγωγής και παιδείας και εκπαίδευσης
για τους νέους πολίτες της χώρας µας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα συνεχίσουµε µε
τους συναδέλφους κ. Μαρία Κεφάλα, την οποία καλώ στο Βήµα,
κ. Κωνσταντίνο Μάρκου, κ. Χριστόφορο Βερναρδάκη, κ. Μάριο
Κάτση και κ. Σωκράτη Φάµελλο. Μπορεί ενδιαµέσως να χρειαστεί
να παρεµβληθεί η οµιλία του Προέδρου της Ελληνικής Λύσης κ.
Βελόπουλου.

Κυρία Κεφάλα, ορίστε, έχετε τον λόγο.
Κυρία Κεφάλα, φαντάζοµαι ότι λέω καλά τον τόνο, αλλιώς να

ζητήσω συγγνώµη.
ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ: Καλά το τονίζετε, κύριε Πρό-

εδρε.
Ευχαριστώ πολύ.
Κυρία και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η

τριτοβάθµια εκπαίδευση αποτελεί το επιστέγασµα της εκπαιδευ-
τικής αλυσίδας που ξεκινά από τη νηπιακή µας ηλικία και στα-
διακά µάς οδηγεί στην απόκτηση δεξιοτήτων, γνώσεων, ικανο-
τήτων, ειδικοτήτων, εφοδίων και καλλιέργειας. Είναι βασικό συ-
στατικό στοιχείο της παιδείας µας. Αντανακλά την εικόνα µας ως
µονάδες και ως σύνολο, ως πολιτεία. Έρχεται να ολοκληρώσει
ουσιαστικά έναν µορφωτικό ερευνητικό κύκλο και να οδηγήσει
τους νέους επιστήµονες στην αγορά εργασίας σε Ελλάδα και
εξωτερικό, σε µία πραγµατικότητα µε έντονα ανταγωνιστικά γνω-
ρίσµατα, σε µία πραγµατικότητα που οι απόφοιτοι των πανεπι-
στηµιακών µας ιδρυµάτων θα βρεθούν στον ίδιο επαγγελµατικό
στίβο µάχης µε συνοµηλίκους από κάθε γωνιά της γης.

Είναι αυτή η πραγµατικότητα του 21ου αιώνα που τοποθετεί τον
πήχη ψηλά για κάθε πηγή παιδείας, είτε αναφερόµαστε στο
τµήµα ενός αποµακρυσµένου µικρού τεχνολογικού ινστιτούτου
είτε σε ολόκληρες σχολές και πανεπιστηµιακά ιδρύµατα, ακόµη
και σε ερευνητικά κέντρα.

Η πρόκληση είναι ξεκάθαρη. Τα πανεπιστηµιακά µας ιδρύµατα
πρέπει να λειτουργούν µε εξωστρέφεια, αυτόνοµα και διοικητικά
ανεξάρτητα, µε τα µάτια στραµµένα στην αγορά εργασίας, ικανά
να παρακολουθούν τις εξελίξεις που επιτάσσει η τέταρτη βιοµη-
χανική επανάσταση και ο ψηφιακός µετασχηµατισµός. Σε αυτή
την πρόκληση η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας απαντά µε
το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, ένα νοµοσχέδιο που διορ-
θώνει και, κυρίως, συµπληρώνει το θεσµικό πλαίσιο, εναρµονί-
ζοντάς το πλήρως µε το ευρωπαϊκό περιβάλλον.

Συστήνεται η Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης, µία σύγ-
χρονη, λειτουργική και αποτελεσµατική ανεξάρτητη αρχή µε ενι-
σχυµένες αρµοδιότητες, σε αντικατάσταση της περιορισµένης
και προϋπάρχουσας Αρχής Διασφάλισης και Πιστοποίησης της
Ποιότητας στην Ανώτατη Εκπαίδευση και ξεκάθαρους στόχους,
αφ’ ενός τη διαµόρφωση εθνικής στρατηγικής για την τριτοβάθ-
µια εκπαίδευση και αφ’ ετέρου την αξιολόγηση, πιστοποίηση και
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διασφάλιση της ποιότητας, τόσο των προγραµµάτων σπουδών
όσο και των ΑΕΙ.

Άλλη µία σηµαντική καινοτοµία του παρόντος αποτελεί η κα-
τανοµή του ετήσιου προϋπολογισµού επιχορήγησης των ΑΕΙ,
80% βάσει αντικειµενικών κριτηρίων και 20% βάσει αξιολόγησης.
Ήρθε η ώρα να κινητοποιήσουµε δηµιουργικά τα ΑΕΙ µας, να
βελτιωθούν σε στόχους που τα ίδια επιλέγουν στο πλαίσιο της
αυτονοµίας τους, στην ποιότητα εκπαίδευσης, στην ερευνητική
δραστηριότητα, σε δράσεις εξωστρέφειας. 

Αποκαθηλώνεται η αγιοποίηση της µετριότητας που απέφευγε
την αξιολόγηση θεωρώντας την τοξική. Απέναντι σε αυτούς εµείς
προκρίνουµε την αξιολόγηση και µέσω αυτής την αριστεία. Η
αριστεία, που τόσο πολύ λοιδορήθηκε από την κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ, αποτελεί για µας τιµή. Δίνουµε ώθηση στην έρευνα. Βά-
ζουµε τέλος στην απώλεια ερευνητικών πόρων. Έρχεται η απε-
λευθέρωση των ειδικών λογαριασµών κονδυλίων έρευνας.
Μειώνεται η γραφειοκρατία και οι αγκυλώσεις του υφιστάµενου
πλαισίου και επιτυγχάνεται µεγαλύτερη ευελιξία στη λειτουργία
των κονδυλίων έρευνας.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ: Ο κ. Πολάκης κάθε φορά που

µιλάω έχει αντιρρήσεις.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τόσο στη συζήτηση του παρόν-

τος νοµοσχεδίου στις επιτροπές όσο και σήµερα στην Ολοµέ-
λεια, έχουν επαρκώς αναπτυχθεί και αναλυθεί όλες οι πτυχές
του, ο στόχος και ο χάρτης που θα οδηγήσει τα πανεπιστηµιακά
µας ιδρύµατα να παρέχουν εκπαίδευση και προγράµµατα υψη-
λού επιπέδου στους φοιτητές, επιπέδου αντίστοιχου της αγωνίας
των ίδιων των νέων µας και των οικογενειών τους για το µέλλον
των παιδιών τους, αλλά και των χρηµάτων που δαπανούν, τόσο
για την εισαγωγή τους στα πανεπιστήµια όσο και για τις σπουδές
τους σε αυτά.

Ως εκ τούτου, δεν προτίθεµαι να µπω σε λεπτοµέρειες επί των
άρθρων. Στέκοµαι µόνο στο άρθρο 33. Αναφέροµαι στην ανα-
στολή εκπαιδευτικής λειτουργίας τµηµάτων πανεπιστηµιακών,
στην αναστολή της έναρξης της εκπαιδευτικής λειτουργίας
τριάντα επτά νέων τµηµάτων που ιδρύθηκαν από την προηγού-
µενη κυβέρνηση µε τον ν.4559/18, τον ν.4589/19 και τον ν.4610/
19. Μέσα σε αυτά τα τριάντα επτά τµήµατα βρίσκονται και τρία
τµήµατα του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων: το Τµήµα Μηχανολόγων
Μηχανικών της Πολυτεχνικής Σχολής στα Ιωάννινα, το Τµήµα
Επιστηµών Τροφίµων και Διατροφής της Σχολής Γεωπονίας στην
Άρτα και το Τµήµα Μετάφρασης και Διερµηνείας της Σχολής Κοι-
νωνικών Επιστηµών στην Ηγουµενίτσα. 

Καίτοι Βουλευτής Ιωαννίνων και αποφοιτούσα από το Πανεπι-
στήµιο Ιωαννίνων, τονίζω από αυτό εδώ το Βήµα την ορθότητα
της ουσίας του παρόντος άρθρου. Τα εν λόγω τµήµατα δηµιουρ-
γήθηκαν προεκλογικά, για ψηφοθηρικούς λόγους, από την προ-
ηγούµενη κυβέρνηση, χωρίς προηγούµενο σχεδιασµό και
επαρκή τεκµηρίωση, χωρίς συγκεκριµένα ακαδηµαϊκά κριτήρια,
χωρίς να έχουν προηγηθεί οι απαιτούµενες µελέτες σκοπιµότη-
τας και βιωσιµότητας, χωρίς συνεκτικό σχεδιασµό, χωρίς καν την
προηγούµενη γνώµη της Ανεξάρτητης Αρχής Διασφάλισης και
Πιστοποίησης της Ποιότητας στην Ανώτατη Εκπαίδευση, ενώ ο
νόµος προέβλεπε τη συµβολή και της αρχής αυτής σε τέτοιου
είδους αποφάσεις, ενίοτε και µε βουλευτικές τροπολογίες της
τελευταίας στιγµής, υποτιµώντας έτσι τα ιδρύµατά µας και τις
δυνατότητες του εκπαιδευτικού µας συστήµατος. 

Όπως είναι φυσικό, τα νέα αυτά τµήµατα αντιµετωπίζουν προ-
βλήµατα σε υποδοµές και προσωπικό, χωρίς να µπορεί να δια-
σφαλιστεί η απρόσκοπτη και εύρυθµη λειτουργία τους προς
όφελος των µελλοντικών φοιτητών και της ακαδηµαϊκής κοινό-
τητας. Για τα τµήµατα αυτά ουδέποτε τηρήθηκε η διαδικασία
αξιολόγησής τους. Η προηγούµενη κυβέρνηση λειτούργησε -και
σε αυτό το θέµα- µικροπολιτικά και καιροσκοπικά. 

Εδώ βρισκόµαστε για να πούµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους
και να ακουστούν αλήθειες, όσο κι αν δεν είναι αρεστές. Δεν µπο-
ρούµε να εµπαίζουµε ούτε τους συµπολίτες µου, τους Γιαννιώ-
τες, ούτε τον ελληνικό λαό. Τα τµήµατα αυτά, που επρόκειτο να
λειτουργήσουν για πρώτη φορά τα επόµενα χρόνια, θα επανεξε-
ταστούν, ώστε και να θεσµοθετηθεί η λειτουργία τους και να αν-

ταποκρίνεται σε ακαδηµαϊκά κριτήρια και να υποστηρίζονται από
τις αναγκαίες µελέτες µε τη συνδροµή της καθ’ ύλην αρµόδιας,
νεοσυσταθείσας ανεξάρτητης αρχής. 

Το πανεπιστήµιο δεν πρέπει να είναι µαγαζάκι κανενός ούτε
πλανόδιος θίασος να το στήσουµε όπου και όποτε µας βολεύει.
Δεν ιδρύονται αβίαστα πανεπιστηµιακές σχολές χωρίς τις κατάλ-
ληλες συνθήκες, χωρίς να εξασφαλίσουµε την ποιότητα της εκ-
παίδευσης. Δεν είναι απλώς θέµα χρηστής και αποτελεσµατικής
διαχείρισης των οικονοµικών πόρων της πολιτείας, αλλά πρωτί-
στως ευθύνη και χρέος απέναντι στους νέους και τις νέες που
προσδοκούν πρόσβαση σε ποιοτικά δηµόσια πανεπιστήµια µε αν-
τίκρισµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού) 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το σηµερινό σχέδιο νόµου
γίνεται για άλλη µία φορά σαφής η πρόθεση της Κυβέρνησης και
του ίδιου του Πρωθυπουργού, του Κυριάκου Μητσοτάκη, να τρα-
βήξει τη χώρα µπροστά. Γίνεται σαφές προς κάθε κατεύθυνση
ότι προτεραιότητά µας είναι η παιδεία και πρόθεσή µας να βελ-
τιώσουµε τα ελληνικά πανεπιστήµια, µε το βλέµµα στραµµένο
στο µέλλον και τις νέες γενιές.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ, κυρία Κε-
φάλα.

Ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Καµίνης ζητεί ολιγοήµερη απουσία
στο εξωτερικό για τις 24 και 25 Ιανουαρίου 2020. Η Βουλή εγκρί-
νει; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Προχωρούµε µε τον κ. Κωνσταντίνο Μάρκου, Βουλευτή του

ΣΥΡΙΖΑ.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όλα σχεδόν τα πολιτικά προ-

γράµµατα έχουν ένα κοινό λεκτικά χαρακτηριστικό: την ελευθε-
ρία και τη δηµοκρατία. Οι υποστηρικτές της ελεύθερης αγοράς,
για παράδειγµα, ισχυρίζονται ότι αντιτίθεται σε κάθε κοινωνικό
και νοµικό περιορισµό της ελευθερίας του τρόπου που µπορεί
κανείς να διαχειρίζεται τον πλούτο του. Οι υποστηρικτές του κρά-
τους πρόνοιας ισχυρίζονται ότι µέσω της φορολόγησης του
πλούτου παρέχεται στους πολίτες η στέγη που δεν µπορούν να
αποκτήσουν ή η πρόσβαση σε δωρεάν εκπαίδευση, αυξάνοντας
την ελευθερία τους.

Κατά το στάδιο του κοινοβουλευτικού διαλόγου τα ερωτήµατα
που πρέπει να θέσουµε ως πολιτικοί είναι ποιες συγκεκριµένες
ελευθερίες είναι πολύτιµες για τους ανθρώπους και ποια είναι
θεµιτή, άρα δηµοκρατική, διανοµή τους. Αν αντί γι’ αυτό το ερώ-
τηµα επιστρατεύεται η διαστρέβλωση των θεµάτων, η αντιπαρά-
θεση µετατρέπεται σε πεδίο εξευτελισµού, σε λαϊκίστικη προπα-
γάνδα. 

Η Νέα Δηµοκρατία φρόντισε να υποβαθµίσει τον δηµόσιο διά-
λογο, εντός και εκτός κοινοβουλευτικής διαδικασίας, αυτή την
περίοδο. Όσο θα θέλαµε να συµµετέχουµε, επί της ουσίας, για
να γίνουν ξεκάθαρες οι θέσεις µας, είµαστε υποχρεωµένοι να
αποκαθιστούµε τα ψεύδη σας -το εννοώ, τα ψεύδη σας-, τη δια-
στρέβλωση της αλήθειας και διάφορες ευλογοφανείς αοριστίες,
όπως, παραδείγµατος χάριν, λέτε µετ’ επιτάσεως ότι δεν θέλαµε
τις τεσσερισήµισι χιλιάδες µόνιµους διορισµούς στην ειδική
αγωγή, ενώ ξέρετε ότι εµείς τους προγραµµατίσαµε, τους εντά-
ξαµε στον προϋπολογισµό και η αβελτηρία και η καθυστέρησή
σας έκανε να µην µπούνε µέσα στο 2019.

Ας έρθουµε όµως -µε κάθε ειλικρίνεια και χωρίς να θέλω να
προσβάλλω κανέναν- να δούµε τα ψέµατα και δεν λέω για να
ανακρίβειες ούτε για µισές αλήθειες. Λέω ψεύδη, κυρία Υπουργέ.

Σοβαρό ψέµα πρώτο: Ακούσαµε διάφορα γενικά. Ισχυρίζεστε
ότι εισάγεται για πρώτη φορά αξιολόγηση στα πανεπιστήµια,
κρύβοντας ότι υπήρχαν ήδη αξιολογήσεις και κριτήρια. Στην
πραγµατικότητα, θέτετε υπό αίρεση την απόδοση ενός 20% για
κάθε ίδρυµα, ενισχύοντας την ανταγωνιστικότητα, αντί για τη συ-
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νεργασία, και το συνδέετε µε νέα, ανταποδοτικά και οικονοµικά
κριτήρια, µε τα οποία εµείς διαφωνούµε κατηγορηµατικά. Τα ει-
δικά αυτά κριτήρια τίθενται µε όρους µαθηµατικού φορµαλισµού.
Δηλώνουν µια εντύπωση που έχετε, ότι µπορούν να ποσοτικοποι-
ούνται τα πάντα. Έτσι θέλησαν και οι εµπειριστές επιστήµονες
και φιλόσοφοι του 19ου αιώνα. Σε αυτόν τον αιώνα µάς γυρίζετε
και µάλιστα και για την αντίληψή σας για τα θρησκευτικά ζητή-
µατα. Η γνώση, όµως, δεν είναι πάντα µετρήσιµη, δεν είναι δυ-
νατόν πάντα να συλλαµβάνεται, δεν είναι χειροπιαστή σαν ένα
φυσικό φαινόµενο. Ένα µέρος της είναι ελεύθερο, ατίθασο και
η δυσθήρατο. Έτσι προάγεται η επιστήµη και η καινοτοµία και
διακινούνται ιδέες, που µας πάνε µπροστά.

Ψέµα δεύτερο: Επιτέλους, βρείτε το θάρρος να αποκαταστή-
σετε ότι, όταν κατηγορούσατε την προηγούµενη ηγεσία και τον
κ. Γαβρόγλου για τους φακέλους µε τις αναποµπές που βρήκατε
στο Υπουργείο, επρόκειτο απλά για ελέγχους νοµιµότητας διο-
ρισµών και όχι για κοµµατικό υποκειµενισµό. Φανείτε τουλάχι-
στον, στοιχειωδώς αξιοπρεπείς πολιτικά.

Τώρα το άρθρο 50 -εκεί το τερµατίσατε- τροποποιεί τη διαδι-
κασία που αφορά τη διαδικασία κατάταξης υποψηφίων για πλή-
ρωση θέσεων εκπαιδευτικών. Διαβάζω λέξη-λέξη από την
Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής: «Τροποποιεί». Πείτε µου τι
τροποποιεί, αν το αντιλαµβάνεστε. Τη δυνατότητα των αποφοί-
των των κολλεγίων να διορίζονται στην εκπαίδευση χωρίς καµµία
πιστοποίηση και χωρίς καµµία αναγνώριση υψηλών ακαδηµαϊκών
προσόντων; Το τονίζω το «υψηλών». 

Έρχοµαι στο τρίτο ψέµα. Η ευρωπαϊκή οδηγία που επικαλείστε
-και µην προσπαθήσετε στην οµιλία σας, κυρία Υπουργέ, πάλι να
το καλύψετε- δίνει τη δυνατότητα αναγνώρισης τίτλων κράτους-
µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε τις ίδιες προϋποθέσεις και
όρους άλλου κράτους-µέλους. Μας επιτρέπει, δηλαδή, το Ενω-
σιακό Δίκαιο να θέσουµε προϋποθέσεις όπως αυτές του ΔΟΑ-
ΤΑΠ. Εσείς τι κάνετε; Επιτρέπετε να ανοίξει το χειρότερο «µαγαζί
παιδείας», να βγάζει χρήµατα και να «παράγει» δασκάλους.
Υπάρχει αυτό στην Ευρώπη; Μπορεί, δηλαδή, να ανοίξει κάποιος
εδώ στην Ελλάδα ένα παρόµοιο ίδρυµα και να πάει ο απόφοιτός
του να διοριστεί στο γαλλικό σχολείο; Όχι. Γιατί δεν µπορεί; Γιατί
έχουν προϋποθέσεις. 

Διαβάζετε λάθος -δηλαδή ψεύδεστε- την ευρωπαϊκή οδηγία.
Πρόκειται για επιστολή της Κοµισιόν, που σηµαίνει διάλογο επί
του περιεχοµένου και µάλιστα σε λίγα, συγκεκριµένα ζητήµατα,
και όχι παραποµπή και πρόστιµο, κυρία Υπουργέ. Μην το επανα-
λάβετε. Είναι ενδεικτικότατο αυτό που µεθοδεύετε. Ο τίτλος που
είχαµε «για τη διακρίβωση των υψηλών ακαδηµαϊκών προσόντων
του προσωπικού» αντικαθίσταται από τη φράση «για τη διακρί-
βωση των προσόντων». Το «υψηλών» φεύγει. Είστε αξιοκράτες
και άριστοι.

Ισχυριστήκατε ότι υποκινηθήκατε από τη δική µας διακυβέρ-
νηση, κυρία Υπουργέ. Αν σας ξέφυγαν αυτά τα νοµικά να το πι-
στέψω. Σας προσκοµίσαµε στην αρµόδια επιτροπή ΦΕΚ, το 1283,
µε τον πίνακα προσόντων διορισµού, όπου πουθενά δεν εντάσ-
σονται οι κάτοχοι πτυχίων κολλεγίων χωρίς αναγνώριση ισοτι-
µίας. Πώς λέτε ότι το κάναµε εµείς; Και δεν θα µπορούσε άλ-
λωστε, αφού οι εν λόγω πίνακες εκδόθηκαν επί ΣΥΡΙΖΑ. Εµείς εί-
µαστε αυτοί που βάλαµε ως προϋπόθεση το ΔΟΑΤΑΠ. Είναι µια
καταργηµένη µνηµονιακή διάταξη του 2012, που τώρα επαναφέ-
ρετε. Και µε αυτήν επιβεβαιώνετε τους φόβους µας ότι η τροπο-
ποίηση του άρθρου 16 του Συντάγµατος, σας ενδιαφέρει µόνο
για τη µε διαβλητές προϋποθέσεις απόδοση προνοµίων. 

Συνάδελφοί του ΚΙΝΑΛ, εσείς είστε υπέρ των ιδιωτικών πανε-
πιστηµίων. Γιατί δεν συναινείτε, λοιπόν, για την είσοδό τους από
το παράθυρο, που τώρα η Κυβέρνηση προσπαθεί; Να είµαστε
σαφείς. Και αυτό είναι και προς την κοινωνία, που κάποιοι γονείς
θα παγιδευτούν, και προς τη νεολαία, που κάποιοι νέοι θα βρουν
διέξοδο: Όταν θα ξαναέρθει ο ΣΥΡΙΖΑ στην κυβέρνηση -και να
είστε σίγουροι ότι θα ξαναέρθει- αυτά θα τα καταργήσουµε και
δεν θα ισχύουν.

Τώρα, ως προς την κατάργηση των τριάντα επτά τµηµάτων,
µε κορυφαίο παράδειγµα -έξω από τα τριάντα επτά- τη Νοµική
της Πάτρας. Αλήθεια, κύριοι Υπουργοί, γιατί δεν εντάσσετε στην
επαναξιολόγηση, αυτή που θέτετε για τα τριάντα επτά, και τη Νο-

µική Σχολή της Πάτρας; Γιατί δεν την εντάσσετε; Σε αυτή τη δια-
δικασία έχετε έρθει σε αντίθεση µε το σύνολο των σχολών και
των πρυτανικών σχηµάτων. Έχετε κάνει ένα µέτωπο. Δεν ξέρω
αν είναι καλή αρχή για µια Υπουργό Παιδείας να τίθεται αντιµέ-
τωπη µε όλη την πανεπιστηµιακή κοινότητα. Εδώ θα είµαστε και
θα δούµε πόσο θα σεβαστείτε τη γνώµη τους. 

Πλέον προσωπικά βρίσκοµαι σε ένα χρονικό στάδιο, όπου
µπορώ να προβώ σε µερικούς αφαιρετισµούς σχετικά µε το Υ-
πουργείο σας. Στην αρχή σκέφτοµαι αν απλά διαφέρουµε στην
απόδοση του ίδιου περιεχοµένου στην έννοια της ελευθερίας και
της δηµοκρατίας. Μετά σκέφτοµαι ότι είστε απλά υπέρ κάποιων
ιερών, απόρροια κάποιου πολιτικού φονταµενταλισµού. Πλέον
είµαι πεπεισµένος ότι δεν ισχύει ούτε το ένα ούτε το άλλο. Απλά
άγεσθε και φέρεσθε εκεί που φυσάει ο άνεµος των περιορισµέ-
νων συµφερόντων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε, κύριε συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Τελειώνω.
Κυρία Υπουργέ, ο ανεκδιήγητος Περιφερειάρχης Βορείου Αι-

γαίου, που πρόσκειται στη Νέα Δηµοκρατία, κάλεσε χθες τα δε-
καπενταµελή συµβούλια των µαθητών να τους µιλήσει για το
µεταναστευτικό, δηλαδή για τις δηλητηριώδεις ρατσιστικές του
απόψεις. Πείτε µου το εξής: Ως προϊσταµένη των σχολείων το
ξέρετε; Παρεµβήκατε; Έχει δικαίωµα να φωνάζει και µάλιστα
υποχρεωτικά να λέει ότι πρέπει να πάνε οι µαθητές στην περιφέ-
ρεια να τους κάνει διδαχή; Οφείλετε να απαντήσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Δεν
θέλω να καταχραστώ τον χρόνο.

Καταθέσαµε µία τροπολογία που αφορά το Τµήµα Κοινωνικής
Εργασίας. Είναι για κάποιο τµήµα των ΤΕΙ Πατρών, το οποίο δεν
µπόρεσε -και λογικά- να ενταχθεί στο πανεπιστήµιο, διότι δεν
υπήρχαν οι δύο κατευθύνσεις. Τώρα που έγινε, ρωτάω αν δέχε-
στε ή όχι. Σάς έχω ενηµερώσει έγκαιρα. 

Τέλος, είπε ο συνάδελφος της Πλειοψηφίας για τη «δικτατορία
των µετριοτήτων». Έχετε δίκιο. Μας επιβάλλετε δικτατορία των
µετριοτήτων: στελέχη χωρίς πτυχία, στελέχη µε ψεύτικα πτυχία,
στελέχη µε ψεύτικα βραβεία και µηδενική αξιολόγηση όσον
αφορά την αξιοσύνη τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Μάρκου, δεν
έχω άλλο χρόνο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Είστε µια Κυβέρνηση δικτατορίας
των µετριοτήτων.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Λοιπόν, κατ’ αρχάς,
σε συνεννόηση µε τον Πρόεδρο της Βουλής, σε ό,τι αφορά τη
διαδικασία έχω να σας πω ένα ευχάριστο νέο. Η ονοµαστική ψη-
φοφορία θα διεξαχθεί την Πέµπτη, αφού προηγηθεί ο κοινοβου-
λευτικός έλεγχος και πριν αρχίσει η συζήτηση για το σχέδιο
νόµου, για τον εκλογικό νόµο. Απόψε, βεβαίως, θα εξαντληθεί ο
κατάλογος των οµιλητών. Άρα ας µην «ανοίγουν τα σκόρδα σας»
και αρχίσουµε αντί για επτά τα δέκα λεπτά. Να επωφεληθούµε
και να τελειώσουµε σε µια σωστή ώρα.

Τον λόγο έχει ο κ. Χριστόφορος Βερναρδάκης, Βουλευτής του
ΣΥΡΙΖΑ.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ: Αγαπητές συναδέλφισσες
και αγαπητοί συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που έχουµε ανά χείρας
αποτελεί τον ορισµό της αποδόµησης της δηµόσιας παιδείας και
µιας καταστροφικής ιδεοληψίας για τα πανεπιστηµιακά ιδρύµατα
της χώρας. 

Θα σταθώ ιδιαίτερα στα τρία βασικά του σηµεία, που διέπονται
από ακραία κοινωνική και ταξική µεροληψία και σκιαγραφούν ένα
ευρύτερο σχέδιο για την παιδεία και γενικότερα την ελληνική κοι-
νωνία.

Πρώτον, η θεσµοθέτηση νέας διοικητικής αρχής, της Εθνικής
Αρχής Ανώτατης Εκπαίδευσης. Συνεχίζεται η εφαρµογή του
στρατηγικού στόχου των νεοφιλελεύθερων να ιδρύονται ανεξάρ-
τητες διοικητικές αρχές, στις οποίες ανατίθενται κεντρικά ζητή-
µατα σχεδιασµού δηµόσιων πολιτικών και τυπικά καθήκοντα
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κυβερνητικής ύλης έξω από τον νοµοθετικό, κοινοβουλευτικό και
πολιτικό έλεγχο. Η καινούργια αρχή δεν αξιολογεί προγράµµατα
σπουδών και ακαδηµαϊκές διαδικασίες. Αυτό θα ήταν εύλογο και
εν πολλοίς αποδεκτό. Η καινούργια αρχή αναλαµβάνει τον σχε-
διασµό και τον έλεγχο σκληρού πυρήνα δηµόσιων πολιτικών,
όπως είναι η πολιτική για τη δηµόσια παιδεία και τα πανεπιστή-
µια, η χρηµατοδότηση από τον εθνικό προϋπολογισµό, ο σχεδια-
σµός και η λειτουργία τµηµάτων, κριτήρια ίδρυσης ή
κατάργησης, η σύνδεση µε την παραγωγική οικονοµία. 

Δεν έχουµε, όµως, µόνο τη γνωστή ιδεοληψία να ανατίθενται
καθήκοντα δηµόσιων πολιτικών σε υβρίδια που δεν ανήκουν ούτε
στην εκτελεστική, ούτε στη νοµοθετική ούτε βεβαίως και στη δι-
καστική εξουσία. Έχουµε και κάτι ακόµα πιο άγαρµπο, την επα-
ναφορά επί της ουσίας των αλήστου µνήµης συµβουλίων
διοίκησης του νόµου Διαµαντοπούλου, εκείνων των µορφωµά-
των, δηλαδή, που ποτέ δεν κατάφεραν να υπερκεράσουν σε πο-
λιτική νοµιµοποίηση µέσα στην ακαδηµαϊκή κοινότητα τις
εκλεγµένες πρυτανείες και τα πρυτανικά συµβούλια. Σήµερα τα
νεκρά αυτά συµβούλια ανασταίνονται διά µέσου της νέας αρχής,
που στόχος της είναι να παραβιάσει την ακαδηµαϊκή αυτοτέλεια
και να επιβάλλει στην πανεπιστηµιακή και ερευνητική κοινότητα
τις πολιτικές διάλυσης του δηµόσιου εκπαιδευτικού συστήµατος.

Δεύτερο ζήτηµα: Η θεσµοθέτηση του νέου τρόπου χρηµατο-
δότησης των πανεπιστηµίων -το 80%-20%- µέσω της διαδικασίας
αξιολόγησης. Αντιπαρέρχοµαι το γεγονός ότι η Κυβέρνηση δεν
εγγυάται κανένα επίπεδο γενικής χρηµατοδότησης των πανεπι-
στηµίων. Σε τι συνολικό ποσό χρηµατοδότησης θα εκφραστεί
αυτό το 80%; Πώς απαντά η Κυβέρνηση στο γεγονός ότι είχαµε
µέχρι το 2015 ραγδαία υποχρηµατοδότηση των πανεπιστηµίων
και παρά το γεγονός ότι καταβλήθηκαν προσπάθειες στα επό-
µενα χρόνια αναπλήρωσης, ωστόσο είναι φαντάζοµαι κοινός
τόπος ότι τα πανεπιστήµια υποχρηµατοδοτούνται, ακόµα και στις
βασικές λειτουργικές τους ανάγκες; Εποµένως επί ποίας χρηµα-
τοδότησης σκοπεύετε να εφαρµόσετε αυτή την πολιτική του
80%-20%; 

Αντιπαρέρχοµαι, επίσης, το γεγονός ότι δυστυχώς, κυρία
Υπουργέ, εµφανίζεστε να µην έχετε σαφή επίγνωση των οικονο-
µικών δεδοµένων του κρατικού προϋπολογισµού. Σας έκανα την
ίδια ερώτηση στις επιτροπές και µου απαντήσατε άλλα αντί
άλλων, ότι δήθεν ο προϋπολογισµός του 2020 δίνει αύξηση 110
εκατοµµύρια στο Υπουργείο Παιδείας, αγνοώντας ότι το ποσό
αυτό, πέραν του ότι είναι τραγικά µικρό, αφορά στις µισθολογι-
κές ωριµάνσεις των εκπαιδευτικών όλων των βαθµίδων και όχι
στην ενίσχυση των λειτουργικών αναγκών των νηπιαγωγείων, των
σχολείων, των πανεπιστηµίων. Επίσης, αγνοείτε ότι έχετε µείωση
του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων κατά 55 εκατοµµύρια
και ότι έχετε µείωση των µεταβιβαστικών δαπανών κατά 15 εκα-
τοµµύρια, που κρίνουν και το λειτουργικό επίπεδο της εκπαίδευ-
σης.

Δεν µπορώ, όµως, να αντιπαρέλθω το γεγονός ότι γύρω από
αυτή την ιστορία της χρηµατοδότησης στήνετε ένα παιχνίδι εξα-
πάτησης των πανεπιστηµίων.

Τι σηµαίνει να συνδέεις την αξιολόγηση µε τη χρηµατοδότηση,
όταν η χρηµατοδότηση βάσει του προϋπολογισµού είναι ετήσια,
αλλά οι κύκλοι αξιολόγησης γίνονται ανά τετραετία; Το αποτέλε-
σµα θα είναι σαφές: Μαρασµός, υποχρηµατοδότηση, κλείσιµο
ακαδηµαϊκών και ερευνητικών δοµών τελείως συνειδητά. 

Δεν µπορώ, επίσης, να αντιπαρέλθω την απόλυτη και παρά-
λογη εµµονή στο σχήµα αξιολόγησης χρηµατοδότησης. Αυτή
ήταν η βασική εµµονή του νόµου Διαµαντοπούλου που θεω-
ρούσε τα πανεπιστήµια σφαίρες αναξιοκρατίας που στερούν πό-
ρους και δεν αξιολογούνται. Το ξέραµε αυτό τόσα χρόνια.
Γίνονται αξιολογήσεις -και µάλιστα σκληρές- και από εξωτερι-
κούς και από εσωτερικούς κριτές. Μόλις πριν από λίγες µέρες
εσείς παρουσιάσατε την έκθεση της ΑΔΙΠ για την αξιολόγηση
των πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων της προηγούµενης χρονιάς.
Επειδή, όµως, δεν µπορεί να σταθεί το επιχείρηµα ότι τα πανεπι-
στήµια δεν αξιολογούνται και το επιστηµονικό τους διδακτικό ή
ερευνητικό έργο είναι υψηλό έτσι κι αλλιώς, άρα πώς θα συνδέ-
σετε την αξιολόγηση µε τη χρηµατοδότηση; Το πάτε διά της τε-
θλασµένης. Αν η πραγµατικότητα δεν συµφωνεί µε τις

ιδεοληψίες σας, τόσο το χειρότερο για την πραγµατικότητα. Θα
αλλάξουµε τον ορισµό της αξιολόγησης. 

Τι κάνετε; Πρώτον, δίνετε την έρευνα στο Υπουργείο Ανάπτυ-
ξης, όταν τα πανεπιστήµια παράγουν το 80% της έρευνας, γιατί
δήθεν πρέπει να συνδεθεί η έρευνα µε την αγορά. Αγνοείτε τα
βασικά. Αν η αγορά ενδιαφέρεται για την έρευνα, ενδιαφέρεται
για εφαρµοσµένη έρευνα και όχι για βασική έρευνα, δηλαδή το
άλφα και το ωµέγα µιας ερευνητικής πολιτικής, πανεπιστηµιακής
και δηµόσιας. 

Το κυριότερο, όµως, είναι ότι αλλάζετε την έννοια της αξιολό-
γησης. Δεν έχουµε τώρα ακαδηµαϊκή αξιολόγηση. Έχουµε δήθεν
αξιολόγηση της αγοράς, πόσοι απόφοιτοι απορροφώνται στην
αγορά εργασίας. Σας κάλεσα και στην επιτροπή να µας πείτε:
Όλα τα πανεπιστήµια και όλα τα τµήµατα εφάπτονται µε τον ίδιο
τρόπο σε αυτό που αποκαλούµε αγορά εργασίας; Οι απόφοιτοι,
παραδείγµατος χάριν, του Ιστορικού-Αρχαιολογικού Τµήµατος
είναι στον ίδιο βαθµό µε τους αποφοίτους του Πολυτεχνείου,
ακόµα και αν ενσωµατώναµε προς στιγµή το επιχείρηµα το δικό
σας; Ποιοι απόφοιτοι; Αυτοί που συνεχίζουν σε µεταπτυχιακά ή
αυτοί που δεν θα κάνουν µεταπτυχιακά; Αυτοί που κάνουν δεύ-
τερο πτυχίο και σε τι βάθος χρόνου και σε τι θέσεις εργασίας;
Εσείς µιλάτε για την ευελιξία της αγοράς εργασίας και τη συνεχή
εναλλαγή εργασιών των εργαζοµένων κατά τη διάρκεια του ερ-
γασιακού τους βίου και ξαφνικά θα αξιολογηθούν για προπτυ-
χιακές σπουδές που αφορούν ένα µικρό µόνο χρονικό σηµείο
του βίου τους, του επαγγελµατικού και του µεταφοιτητικού.

Και, τέλος πάντων, τα πανεπιστήµια τα αξιολογείτε για κάτι για
το οποίο έχουν ευθύνη η αγορά και οι ιδιωτικές επιχειρήσεις; Την
αγορά ποιος την αξιολογεί, όταν αδιαφορεί για επενδύσεις στην
έρευνα -µόλις το 8% των επενδυόµενων δαπανών στην έρευνα
προέρχονται από τον ιδιωτικό τοµέα στην Ελλάδα- και αδιαφορεί
και για τους µισθούς και για τις συνθήκες εργασίας των αποφοί-
των; Αυτή η αξιολόγηση της αγοράς δεν είναι επιστηµονική,
ερευνητική και διδακτική. Και, βεβαίως, εάν προσθέσουµε το γε-
γονός ότι θα διευρύνει το χάσµα µεταξύ κεντρικών και περιφε-
ρειακών ιδρυµάτων και αν προσθέσουµε, επίσης, και τη
µεταφορά της έρευνας από το Υπουργείο Παιδείας στο Υπουρ-
γείο Ανάπτυξης, έχουµε ένα πολύ ωραίο σχήµα: Πανεπιστήµια
µε παροχή µόνο εκπαιδευτικού έργου, χωρίς ερευνητικό αντί-
στοιχο, που υποβαθµίζονται τελικά σε κάτι αντίστοιχο των κολ-
λεγίων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Την ανοχή σας για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Τρίτο ζήτηµα: Αναστολή και νοµοθετικά των τριάντα επτά τµη-

µάτων, των νέων τµηµάτων. Σας το είπαν και οι εκπρόσωποι των
φορέων στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής, σας το είπαν και ο
Πρόεδρος της Επιτροπής Πρυτάνεων και ο Πρύτανης του ΕΚΠΑ
ότι δεν ισχύει. Και ξανά και ξανά γίνεται αναφορά στο ίδιο επι-
χείρηµα, ότι δεν αξιολογήθηκαν, ότι ήταν τροπολογίες της τε-
λευταίας στιγµής κ.λπ.. 

Εδώ, όµως, δεν είναι µόνο η αναστολή των τριάντα επτά τµη-
µάτων. Εδώ έχουµε µια συνέχεια πολιτικής, που δείχνει, βεβαίως,
ότι δεν ασκείται αποσπασµατική πολιτική βάσει νοµοθετηµάτων,
τροπολογιών σε άσχετα νοµοσχέδια κ.λπ.. Πράγµατι, πρέπει να
σας αναγνωρίσουµε ότι έχετε µια συνεκτική πολιτική. Είναι η ανα-
στολή της λειτουργίας των διετών προγραµµάτων επαγγελµατι-
κής εκπαίδευσης για τους αποφοίτους των ΕΠΑΛ, είναι η
κατάργηση της δυνατότητας ελεύθερης πρόσβασης των µαθη-
τών στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, σε τµήµατα ελεύθερης επιλο-
γής, είναι η µείωση των εισακτέων, είναι η εισαγωγή της βάσης
του «10», είναι η θέσπιση χρονικού ορίου φοίτησης, είναι η από-
δοση καθεστώτος ισοτιµίας των πτυχίων των κολλεγίων. Έχουµε,
δηλαδή, µια συνολική επίθεση στο καθεστώς της δηµόσιας παι-
δείας στην Ελλάδα. Πέρα από το κοινωνικό τετελεσµένο, αυτό
δηµιουργεί και νοµικό προηγούµενο για προσλήψεις, παραδείγ-
µατος χάριν, σε άλλους κλάδους, όπως οι µηχανικοί και εύφορο
έδαφος για ασάφειες που θα δηµιουργήσουν µια σειρά από νο-
µική ύλη για δικηγορικά γραφεία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

8310 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κεντρική στρατηγική κατεύθυνση της Κυβέρνησης είναι ο

ασφυκτικός περιορισµός της κοινωνικής κινητικότητας µέσω του
εκπαιδευτικού µηχανισµού. Ο στόχος είναι να περιοριστεί η πρό-
σβαση των λαϊκών τάξεων στη δηµόσια εκπαίδευση, να συγκρο-
τήσει ένα ανατροφοδοτούµενο σύστηµα διαρκούς επιλογής και
αποκλεισµών µε πρόσχηµα την αριστεία και την αξιολόγηση που
ξεκινά από τη νηπιακή και στοιχειώδη εκπαίδευση, µορφοποιείται
στη δευτεροβάθµια και φτάνει στον τελικό της προορισµό, στην
τριτοβάθµια εκπαίδευση. 

Η στρατηγική αυτή πρέπει να εµποδιστεί. Είναι βέβαιο ότι η
πανεπιστηµιακή, η εκπαιδευτική και η ερευνητική κοινότητα της
χώρας, τα λαϊκά στρώµατα και η νεολαία θα υπερασπιστούν τη
δηµόσια και δωρεάν παιδεία ως κοινωνικό αγαθό ελεύθερης πρό-
σβασης, θα υπερασπιστούν πολιτικές ενίσχυσης της κοινωνικής
κινητικότητας µέσω του εκπαιδευτικού µηχανισµού και θα ακυ-
ρώσουν ολιγαρχικής έµπνευσης στρατηγικές «αριστοκρατικοποί-
ησης» του εκπαιδευτικού αγαθού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Βερναρδάκη,
κι εγώ πρέπει να υπερασπιστώ την κανονικότητα της συνεδρία-
σης. 

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ: Ο νόµος αυτός θα αποδειχ-
θεί ανεφάρµοστος και θα καταργηθεί στην πράξη, όπως καταρ-
γήθηκε ο «ιδεολογικός του πατέρας», ο νόµος Διαµαντοπούλου.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε.
Ο κ. Μάριος Κάτσης, Βουλευτής ΣΥΡΙΖΑ, έχει τον λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε µπροστά µας ένα νοµο-

σχέδιο του Υπουργείου Παιδείας, το οποίο κατά τη γνώµη µου
αντανακλά τη νεοφιλελεύθερη εµµονή της Κυβέρνησης ενάντια
στα δηµόσια πανεπιστήµια και στη δηµόσια παιδεία στο σύνολό
της. Μπορεί η Υπουργός Παιδείας να συνελήφθη σε πανελλαδι-
κής εµβέλειας κανάλι να µην ξέρει το ποσοστό του ΑΕΠ που δα-
πανάται για την παιδεία, όµως το «ξήλωµα του πουλόβερ» ξέρει
να το κάνει µια χαρά. 

Πρώτον, η Κυβέρνηση έρχεται µε νόµο και συγκεκριµένα µε
το άρθρο 33 να αναστείλει τη λειτουργία τριάντα επτά νέων πα-
νεπιστηµιακών τµηµάτων που ίδρυσε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ.
Αυτό το κάνει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε νόµο! Κρα-
τήστε το αυτό! 

Προηγουµένως καταργήσατε και τα διετή προγράµµατα σπου-
δών, που θα κόστιζαν όσο τα χρήµατα που θα δίνει η Κυβέρνησή
σας στη σχολή της Βοστόνης: δύο εκατοµµύρια ευρώ ετησίως
για να κάνετε ρουσφέτια στην οµογένεια εν όψει της ψήφου των
αποδήµων ή δεν ξέρω κι εγώ τι άλλο, όπως κατηγορεί τον κ. Μη-
τσοτάκη και το site της οµογένειας, το «Καλάµι». 

Δεύτερον, το Υπουργείο, αφού πρώτα µας είπε ότι τα νέα τµή-
µατα δεν έχουν τη σύµφωνη γνώµη της ΑΔΙΠ, άρα δεν µπορούν
να προχωρήσουν, έρχεται µε το παρόν σχέδιο νόµου και την κα-
ταργεί. Τόσο πολύ σέβεται, λοιπόν, η Νέα Δηµοκρατία την ανε-
ξάρτητη αρχή που την καταργεί και στη θέση της φτιάχνει την
Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης, που ούτε ανεξάρτητη θα
είναι και θα έχει και αυξηµένες αρµοδιότητες. 

Τι κάνετε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας;
Φτιάχνετε µια νέα αρχή στα µέτρα σας, που στην ουσία θα ακο-
λουθεί τις πολιτικές σας αποφάσεις και εσείς θα κρύβεστε πίσω
απ’ αυτή την αρχή, φορτώνοντάς της το πολιτικό κόστος αυτών
των αποφάσεων για να αµβλύνετε τις κοινωνικές αντιδράσεις.

Τρίτον, η Κυβέρνηση εισάγει ένα νέο µοντέλο χρηµατοδότη-
σης των ΑΕΙ, που προβλέπει ότι η χρηµατοδότηση των ΑΕΙ θα γί-
νεται κατά 80% βάσει γενικών κριτηρίων και κατά 20% βάσει
ειδικών κριτηρίων. Πώς, λοιπόν, θα κατανείµεται αυτό το 20%;
Όπως θέλει το Υπουργείο. Αφού πρώτα ιδρύετε την Εθνική Αρχή
Ανώτατης Εκπαίδευσης, που είναι κοµµένη και ραµµένη στα
µέτρα σας, όπως προείπαµε, µετά από εισήγηση του Ανώτατου
Συµβουλίου της η Υπουργός Παιδείας θα καθορίσει τα κριτήρια
κατανοµής, τους δείκτες ποιότητας και επιτευγµάτων και θα κα-
τανείµει τη χρηµατοδότηση. Άρα η Υπουργός και η ηγεσία του
Υπουργείου θα κρατάνε πλέον την «κάνουλα» της χρηµατοδότη-

σης προς τα ΑΕΙ, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για το αυτοδιοίκητο
των ιδρυµάτων. 

Άρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας, για να
καταλάβετε τι σας περιµένει αν σήµερα υπερψηφίσετε αυτό το
νοµοσχέδιο, για να λειτουργήσει στην εκλογική σας περιφέρεια
κάποιο από τα καινούργια τµήµατα -εάν και εφόσον δηλαδή- θα
παρακαλάτε την πανίσχυρη κ. Κεραµέως και τον κ. Διγαλάκη να
παρέµβει στη νέα ΑΔΙΠ, να έχει θετική εισήγηση και µετά να νο-
µοθετήσετε τη λειτουργία του τµήµατος, δηλαδή κατά περί-
πτωση και µε βάση πολιτικές σκοπιµότητες, αυτό για το οποίο
κατηγορείτε εµάς.

Όµως, δεν σταµατάτε εδώ τη διάλυση της δηµόσιας παιδείας.
Με το άρθρο 50 προβλέπεται ότι οι τίτλοι σπουδών που χορη-
γούνται από τα ιδιωτικά κολλέγια, γίνονται δεκτοί από τον ΑΣΕΠ
για διορισµό στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση.
Έρχεστε, δηλαδή, µε αυτόν τον τρόπο να παρακάµψετε το άρθ-
ρο 16 του Συντάγµατος, βάζοντας τους αποφοίτους των κολλε-
γίων στο δηµόσιο. Και, ναι, στο κάτω-κάτω το Σύνταγµα, για να
αναθεωρηθεί το συγκεκριµένο άρθρο, χρειάζεται τη συναίνεση
µεγάλου µέρους της πλειοψηφίας των Βουλευτών. Άρα, γιατί
πάτε να το παρακάµψετε και να το πάτε «από το παράθυρο»;

Δεν αρκεί, λοιπόν, κατ’ εσάς, κάποιος να έχει διαβάσει και να
γράψει καλά για να αποφοιτήσει, αρκεί να είναι από ευκατάστατη
οικογένεια, για να µπορεί να πληρώνει τα δίδακτρα των κολλε-
γίων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να καταλάβουν και οι πολί-
τες που µας παρακολουθούν, την προχειρότητα, την εµµονή και
την ανευθυνότητα, µε την οποία χειρίζεται η Κυβέρνηση τα θέ-
µατα της ανώτατης εκπαίδευσης, θα σας πω τι βιώσαµε εµείς
στη Θεσπρωτία µε το Τµήµα Μετάφρασης και Διερµηνείας στην
Ηγουµενίτσα, που ίδρυσε τον Οκτώβρη του 2018 η κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ και καταργεί σήµερα η Νέα Δηµοκρατία, αφήνοντας
τη Θεσπρωτία εκτός ακαδηµαϊκού χάρτη µετά από είκοσι πέντε
χρόνια. Και επειδή τη χρησιµοποιεί συνέχεια τη Θεσπρωτία και
το Τµήµα Μετάφρασης και Διερµηνείας ο κ. Διγαλάκης ως αρ-
νητικό αντιπαράδειγµα, θα απαντήσω πολύ αναλυτικά.

Αρχικά, λοιπόν, τα τοπικά στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας και
ο τοπικός Βουλευτής της Αντιπολίτευσης τότε µας κατηγορού-
σαν ότι κλείνουµε το υπάρχον ΤΕΙ της πόλης. Παρένθεση: Μας
κατηγορούσε η Νέα Δηµοκρατία, που είναι αυτή που το 2013 µε
το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ» έκλεισε το ένα Τµήµα Ιχθυοκοµίας και τα
άλλα δύο τµήµατα τα συγχώνευσε στο ένα, που ήταν προβληµα-
τικό, που παρέµεινε στην Ηγουµενίτσα.

Ενώ, λοιπόν, µας κατηγορούσατε ότι θέλουµε να κλείσουµε το
τµήµα του ΤΕΙ, όταν φέραµε το ν.4559/2018, τον νόµο που ιδρύει
το Τµήµα Μετάφρασης και Διερµηνείας της Σχολής Κοινωνικών
Επιστηµών του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων µε έδρα την Ηγουµενί-
τσα, η Νέα Δηµοκρατία τον καταψήφισε αυτόν τον νόµο, γιατί
δεν λειτούργησε, λέει, από τον πρώτο κύκλο. 

Αυτά λέγατε. Προεκλογικά, βέβαια, ο τοπικός Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας µάς έλεγε ότι το τµήµα ιδρύθηκε λόγω της
αντιπολιτευτικής στάσης και πίεσης της Νέας Δηµοκρατίας.
Μετά, όµως, γίνατε Κυβέρνηση. Ξεκινήσατε να εφαρµόζετε το
σχέδιο συρρίκνωσης των ΑΕΙ µε µείωση των εισακτέων και κλεί-
σατε τη Νοµική Σχολή της Πάτρας. Από τότε χάθηκε τελείως η
µπάλα. Από τη µία, ο Υφυπουργός Παιδείας, ο κ. Διγαλάκης, σε
επίκαιρη ερώτησή µου για τη µη λειτουργία του τµήµατος έλεγε
ότι ήταν πολιτική απόφαση της Νέας Δηµοκρατίας, που βασί-
στηκε στη γνωµοδότηση της ΑΔΙΠ. 

Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, κύριε Διγαλάκη
και κυρία Κεφάλα, που νωρίτερα σάς άκουσα απ’ αυτό εδώ το
Βήµα –σηµειώνω ότι είναι καλύτερο να ασχολείστε µε τον Νοµό
Ιωαννίνων και όχι µε την υπόλοιπη Ήπειρο, διότι ούτε «Ηπειρω-
τάρχης» είστε ούτε τη Θεσπρωτία γνωρίζετε- θα σας πω ότι στην
περίπτωση της Ηγουµενίτσας υπάρχει γνώµη της ΑΔΙΠ και θα
την καταθέσω στα Πρακτικά, η οποία γνώµη της ΑΔΙΠ είναι από
τις 9-5-2017. Άρα καταρρίπτεται το παράδειγµα που φέρνετε ότι
δεν υπάρχουν γνωµοδοτήσεις ΑΔΙΠ και ότι όλα αυτά τα τµήµατα
έγιναν χωρίς ακαδηµαϊκά προσόντα. Η διοίκηση της ΑΔΙΠ τότε
ήταν εκείνη η διοίκηση που βρήκαµε εµείς, όταν γίναµε κυβέρ-
νηση, χωρίς να την αλλάξουµε, πριν τελειώσει η θητεία της.
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Καταθέτω, λοιπόν, τη γνωµοδότηση στα Πρακτικά, για να
έχετε γνώση και να µη λέτε ότι δεν γνωρίζετε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Κάτσης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Ακούστε να δείτε το οξύµωρο. Καταργεί την ΑΔΙΠ µε αυτό το
νοµοσχέδιο, που έχει ήδη γνωµοδοτήσει για το τµήµα και ο ίδιος
το αγνοούσε και απ’ ό,τι φαίνεται, συνεχίζει να το αγνοεί. Πριν
από λίγο ανέβηκε σε αυτό εδώ το Βήµα και ανέφερε και την από-
φαση της συγκλήτου για το Τµήµα Μετάφρασης και Διερµηνείας
στην Ηγουµενίτσα, µε την οποία είναι αντίθετη η σύγκλητος στη
λειτουργία του τµήµατος. 

Αυτό που ξέχασε να πει ο Υφυπουργός είναι, πρώτον, ότι η
απόφαση της συγκλήτου βγήκε χρονικά αµέσως µετά την από-
φαση και την πρόθεση του Υπουργείου να αναστείλει τη λειτουρ-
γία του τµήµατος, η οποία απόφαση λήφθηκε, χωρίς να ερωτηθεί
κανένας από την ακαδηµαϊκή κοινότητα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεύτερον, ξέχασε να πει επίσης ότι η Σύγκλητος του Πανεπι-
στηµίου Ιωαννίνων και του ΤΕΙ Ηπείρου τόσο στη συζήτηση που
προηγήθηκε του νόµου, που ίδρυε το Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων,
όσο και κατά τη διάρκεια της νοµοθέτησης, συµφωνούσε µε το
Τµήµα Μετάφρασης και Διερµηνείας και είναι καταγεγραµµένο
στα Πρακτικά. Συµφωνούσε, λοιπόν, µε την ίδρυση του τµήµα-
τος. Το γιατί άλλαξε στάση η Σύγκλητος του Πανεπιστηµίου
Ιωαννίνων, µετά την απόφαση της αναστολής του Υπουργείου
και αφού είχε διαρρεύσει ότι η χρηµατοδότηση για τα ΑΕΙ θα γί-
νεται µε αξιολόγηση από τον Υπουργό, είναι κάτι που πρέπει να
το απαντήσει η ίδια η σύγκλητος. Επίσης, να µας πει η Σύγκλητος
του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων και γιατί είναι η µοναδική σύγκλη-
τος ανώτατου εκπαιδευτικού ιδρύµατος πανελλαδικά, που έσ-
πευσε να εναρµονιστεί µε τις προθέσεις του Υπουργείου στο ζή-
τηµα αυτό. Εµένα κάπου πάει το µυαλό µου, αλλά δεν µπορώ να
είµαι και µάντης. 

Επίσης, ο Υπουργός ανέφερε ότι η έδρα της σχολής είναι µα-
κριά, δηλαδή στα Γιάννενα, ενώ το τµήµα είναι στην Ηγουµενί-
τσα. Εδώ σηκώνουµε τα χέρια ψηλά. Δεν το έχετε ξαναδεί, δη-
λαδή, να συµβαίνει αυτό, κύριε Υπουργέ, έτσι; Θέλετε να µας
πείτε ότι αυτό είναι πρωτοφανές, είναι καινοφανές. Γιατί δεν
βγαίνετε εδώ να πάρετε το πολιτικό κόστος και να πείτε ξεκά-
θαρα ότι δεν θέλετε την τριτοβάθµια εκπαίδευση στη Θεσπρω-
τία, γι’ αυτό δεν θα λειτουργήσει πανεπιστηµιακό τµήµα στην
Ηγουµενίτσα. Μόνο γι’ αυτό. Αυτός είναι ο λόγος και σας το λέω
ευθέως. 

Δεν σας αρέσει το Τµήµα Μετάφρασης και Διερµηνείας στην
Ηγουµενίτσα; Τα κάναµε εµείς όλα λάθος; Ωραία. Δηµιουργήστε,
λοιπόν, άλλο τµήµα. Δεν σκοπεύετε, όµως, να κάνετε κάτι τέτοιο,
γιατί θέλετε µόνο να διαλύετε και θέλετε να αφήνετε και τη Θε-
σπρωτία εκτός τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. 

Τι ακούγαµε όλο αυτό το διάστηµα στη Θεσπρωτία; 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κάτση, δεν

µπορώ άλλο να αφήσω να µιλάτε για τη Θεσπρωτία.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Ο κύριος

Υπουργός, για να εισηγηθεί αυτό το κατάπτυστο νοµοσχέδιο,
µας φέρνει ως αντιπαράδειγµα. Δεν µπορεί να συνεχίζεται αυτό
το πράγµα. Και µπορεί να αλλάξει και η γνώµη της Αντιπροσω-
πείας.

Τι ακούγαµε, λοιπόν, αυτό το διάστηµα στη Θεσπρωτία; Τα το-
πικά στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας και ο κυβερνητικός Βουλευ-
τής µάς έλεγαν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε, σας παρα-
καλώ. 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Ακούγαµε ότι το Υπουργείο δεν έχει κανέναν λόγο για το αν

ιδρύεται ένα τµήµα, αν λειτουργεί ή αν καταργείται, αλλά είναι
θέµα της συγκλήτου του κάθε Ιδρύµατος. 

Δυστυχώς, όµως, για τους συµπολίτες µου η πραγµατικότητα

δεν µπορεί να κρυφτεί για πολύ. Με το άρθρο 33 τελειώνει το
παραµύθι. Η Κυβέρνηση φέρνει νόµο να αναστείλει τα τριάντα
επτά τµήµατα και οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας θα ανα-
λάβουν την ευθύνη να συνταχθούν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κάτση, κλείστε
αµέσως.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: … ή µε την τοπική κοινωνία ή µε το κόµµα
σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε αµέσως!
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Γι’ αυτό κι εµείς θα φέρουµε ονοµαστική

ψηφοφορία. Τέρµα η διπροσωπία, τέρµα ο λαϊκισµός!
Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Να υπενθυµίσω ότι

µε βάση τον Κανονισµό της Βουλής ο οποιοσδήποτε από τους
τριακόσιους Βουλευτές µπορεί να µιλάει για οποιοδήποτε θέµα
του οποιουδήποτε νοµού ανά την επικράτεια και όχι µόνο για τον
νοµό στον οποίο εκλέγεται. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής των Ελλήνων, είκοσι πέντε µαθητές και µαθήτριες και δύο
εκπαιδευτικοί τους από την Ελληνογαλλική Σχολή Αγίας Παρα-
σκευής (δεύτερο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης, ο κ. Κυριάκος Βελόπουλος,
έχει τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Θέλω να καλησπερίσω και εγώ µε τη σειρά µου τα παιδιά.
Φαντάζοµαι ότι τους ενδιαφέρει πάρα πολύ η σηµερινή κου-
βέντα, αλλά είµαι στη δυσάρεστη θέση, κυρία Υπουργέ, να πω
ότι ένα τέτοιο ζήτηµα µείζονος σηµασίας για την παιδεία συζη-
τείται, θα έλεγα -και θα το πω έτσι ωµά, για να το καταλάβουν
και τα παιδιά- άρπα-κόλλα.

Λυπούµαι, που το λέω αυτό, αλλά αν καταλαβαίναµε τι σηµαί-
νει παιδεία ή αν καταλαβαίναµε συνολικά τι σηµαίνει εκπαιδευ-
τικό σύστηµα, δεν θα φθάναµε εδώ. Φθάσαµε εδώ, γιατί έχουµε
ένα σαθρό εκπαιδευτικό σύστηµα. Έχουµε ένα σύστηµα, που δη-
µιουργεί παιδιά «παπαγάλους», χωρίς οξυδέρκεια, κυρίως χωρίς
κριτική σκέψη, µε συνέπεια η σηµερινή κοινωνία να είναι εύπλα-
στη σε κάθε ανοησία των τηλεοράσεων, µέσω της πλύσεως εγ-
κεφάλου, διότι τους λείπει η κριτική ικανότητα. 

Δεν είναι κάτι απλό, είναι κάτι σηµαντικό. Λόγω και της ιδιότη-
τός µου, διότι ασχολούµαι µε την παιδεία, θα σας πω, κύριε
Υπουργέ, τι είχε πει πριν από χιλιάδες χρόνια ο µεγάλος φιλόσο-
φος ο Αριστοτέλης. Είχε πει το εξής και θέλω να το ακούσετε.
Αυτοί που µελέτησαν προσεκτικά τον τρόπο διακυβέρνησης των
ανθρώπων, πρέπει να έχουν πειστεί πως η τύχη των εθνών εξαρ-
τάται από την εκπαίδευση των νέων. 

Μέσα σε τρεις προτάσεις, κυρία Υπουργέ, τα λέει όλα. Κι εγώ
αναρωτιέµαι, κυρία Υπουργέ, που δεν µε ακούτε, αλλά δεν έχει
σηµασία. Θα κάνω ό,τι έκανε ο φίλος µου ο κ. Κάτσης εδώ, που
µιλούσε για τη Θεσπρωτία. Θα µιλάω µόνος µου εγώ και θα λέω
τα δικά µου, όπως κάνουν όλοι οι συνάδελφοι εδώ, που ο καθέ-
νας µιλάει για τον νοµό του όπου δεν έγινε πανεπιστήµιο. Να κά-
νουµε σε όλη την Ελλάδα, σε κάθε νοµό, πέντε πανεπιστήµια, για
να εξυπηρετήσουµε τα µικροκοµµατικά οφέλη του καθενός, τα
ψηφοθηρικά µας οφέλη. Δεν είναι λογική αυτή. Όταν ακούω τον
Θεσσαλονικιό ή τον Λαρισαίο, που εγώ εκλέγοµαι εκεί, ή τον Λά-
κωνα να αγωνίζεται για το αν θα γίνει το πανεπιστήµιο στην πε-
ριοχή του, σηµαίνει ότι δεν τον ενδιαφέρει η ουσία της παιδείας,
αλλά τον ενδιαφέρει η ψηφοθηρία. Με αυτά τα πράγµατα εµείς
διαφωνούµε ριζικά και το λέω καθαρά. 

Εγώ θα ξεκινήσω από τα απλά. Πριν από µερικά χρόνια, όταν
εγώ ήµουν φοιτητής, το Υπουργείο Παιδείας λεγόταν Υπουργείο
Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων. Ξαφνικά, ένα πρωί έφυγε
το «Εθνικής Παιδείας». Όταν φεύγει το «Εθνικής» από µέσα, κυ-
ρία Υπουργέ, σηµαίνει κάτι πολύ απλό, ότι φεύγει το έθνος. Φεύ-
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γει το έθνος, η συνήθεια, τα έθιµα, οι παραδόσεις. Γιατί, ξέρετε,
η λέξη «έθνος» µπορεί να ενοχοποιείται από την ηγεµονική θέση
της Αριστεράς ως κακή έννοια, αλλά για εµένα είναι πολύ σηµαν-
τική έννοια συνεκτικού ιστού. Ενώνει το έθνος απέναντι σε όλα
αυτά που έρχονται. Εάν δεν αγαπάς το έθνος σου, δεν µπορείς
ποτέ να προχωρήσεις ως µία οµάδα και ένα σύνολο. Είναι δεδο-
µένο. 

Ξέρετε, τι µε ενόχλησε, κυρία Υπουργέ; Πριν ακόµα φέρετε το
νοµοσχέδιο, η δουλειά σας είναι να ανοίξετε τζαµιά στην Κω και
στη Ρόδο; Την ώρα που κλιµακώνει τις διεκδικήσεις η Τουρκία,
ξαφνικά ένα πρωί αποφασίσατε να κάνετε τζαµιά στην Κω και στη
Ρόδο. Εγώ αναρωτιέµαι: Γιατί να κάνουµε τα τζαµιά εκεί; Ναι,
είναι απόφαση του Υπουργείου Θρησκευµάτων, κύριε Φάµελλε,
και εάν δεν το ξέρετε, να το µάθετε, δεν είναι κακό αυτό. 

Εµείς, λοιπόν, έχουµε µια τακτική. Τα διαπραγµατευτικά µας
χαρτιά δεν τα «καίµε» την ώρα που διεκδικεί η Τουρκία, τα όποια
διαπραγµατευτικά χαρτιά. Δεν τα χαρίζουµε τζάµπα. Το λέω, για
να το καταλάβετε, γιατί κάνετε λάθη τραγικά. 

Ακούστε τι ισχύει για εµάς, κύριοι συνάδελφοι, που αγωνιστή-
κατε και έχετε ηγεµονική θέση. Και αναφέροµαι στην ψευτοαρι-
στερά, γιατί σας φοβάται η Νέα Δηµοκρατία. Έχει έναν τρόµο η
Νέα Δηµοκρατία, ακούει ψευτοαριστερά και τρέµει, λες και είστε
εσείς οι µεγάλοι ιδεολόγοι! Δεν είστε τίποτα πραγµατικά, γιατί
εκπροσωπείτε το τίποτα. 

Ήρθατε στην Κυβέρνηση ως ένα κόµµα που ήταν εναντίον των
µνηµονίων, εναντίον των αντιλαϊκών µέτρων και κάνατε τα χειρό-
τερα από ό,τι έκαναν αυτοί, που τουλάχιστον δεν κρύβονται κιό-
λας. Είναι µε τον καπιταλισµό. Είναι η άποψή τους.  

Εµείς θέλουµε την «επανελλήνιση». Θέλουµε ένα σχολείο που
το παιδί θα µαθαίνει τι σηµαίνει να είναι Έλληνας. Θέλουµε ένα
σχολείο που το παιδί θα βγαίνει µε αγωγή, µε παιδεία, µε γνώση,
όχι -ξέρετε- γνώση εξειδικευµένη, αλλά αγωγή, να µάθει από τον
δάσκαλο και τον καθηγητή τι σηµαίνει να έχει αγωγή. 

Δυστυχώς η πολιτική αγωγή έχει καταργηθεί. Γι’ αυτό βγάλαµε
πολίτες -θα το πω ευθέως- άβουλους και όχι ενεργούς πολίτες.
Και αυτό ήταν η στόχευση όλου του πολιτικού συστήµατος είτε
από την ψευτο-Αριστερά, είτε από τη Δεξιά είτε από τη Νέα Δη-
µοκρατία είτε από το ΠΑΣΟΚ. Ο στόχος ήταν να µη βγουν ενερ-
γοί πολίτες. Ο στόχος ήταν να βγουν άβουλοι, εξαρτηµένοι πο-
λίτες. Διότι από την παιδεία βγαίνει ο ενεργός πολίτης. Αν δεν το
καταλάβετε, δυστυχώς, θα κτυπήσετε σε αυτό που λέω πολλές
φορές, το τείχος της ιστορίας. 

Κυρία Υπουργέ µου, το νοµοσχέδιο το φέρατε µε προχειρό-
τητα. Ιδεολογικά συµφωνούµε στην ιδιωτική παιδεία µε αστερί-
σκους. Το νοµοσχέδιο είναι πρόχειρο. Το λέω ευθέως. Δεν έγινε
καµµία ουσιαστική συζήτηση µε τα υπόλοιπα κόµµατα, κυρία
Υπουργέ. Γιατί; Δεν έγινε ουσιαστική συζήτηση. Ξέρετε τι εννοώ.
Όταν η Κυβέρνηση έρχεται να κάνει µια τέτοια τοµή, πρέπει να
κάνει µία ουσιαστική συζήτηση. 

Τι φέρνετε εδώ; Φέρνετε τις δέκα εντολές της Κεραµέως. Είναι
σαν να είστε ο νέος Θεός και λέτε ότι οι δέκα εντολές οι δικές
σας θα ακολουθηθούν κατά γράµµα από όλους. Δεν γίνεται έτσι
στη δηµοκρατία. Δεν µπορούµε να µιλάµε για δηµοκρατία, όταν
αποφασίζει η Κυβέρνηση για οποιοδήποτε νοµοθετικό έργο,
χωρίς να ακούσει καµµία πρόταση των άλλων κοµµάτων. Και δεν
είναι µόνο αυτό. Συνολικά είναι το πρόβληµα.

Ιδεολογικά συµφωνούµε. Στην αξιολόγηση σαφώς και θα συµ-
φωνήσω. Ποιος θα διαφωνούσε εδώ µέσα; Να σας πω εγώ ποιος
διαφωνεί, κύρια Υπουργέ, µε την αξιολόγηση. Ο αποτυχηµένος,
ο τυχοδιώκτης και ο απατεώνας διαφωνεί µε την αξιολόγηση,
είτε πολιτικός είτε επαγγελµατίας απατεώνας. Γιατί, αν εγώ είµαι
καλός, να αµφισβητήσω την αξιολόγηση, δηλαδή να αξιολογήσει
το Υπουργείο, ο εργοδότης µου ότι είµαι καλός ή κακός; 

Πού είναι εκείνοι οι επιθεωρητές, κυρία Υπουργέ µου, που πή-
γαιναν στα δηµοτικά σχολεία -θυµάµαι εγώ- και έβλεπαν τον δά-
σκαλο αν κάνει καλά τη δουλειά του; Έτσι και πάει επιθεωρητής,
θα τον τσιµεντώσουν οι ψευτο-Αριστεροί. Αυτή είναι η πραγµα-
τικότητα. 

Για εµένα, ξέρετε, η ανάγκη «επανελληνίσεως» είναι πολύ ση-
µαντική. Μιλάµε, όµως, για αξιολόγηση και εγώ αναρωτιέµαι:
Ποιος θα αξιολογήσει τους αξιολογητές. Ποιος θα αξιολογήσει;

Το πρόβληµα -ξέρετε- και στην Ελλάδα δεν είναι ότι δεν υπάρ-
χουν ελεγκτικοί µηχανισµοί. Το πρόβληµα είναι ότι είναι ανεξέ-
λεγκτοι οι ελεγκτικοί µηχανισµοί. Γιατί; Διότι διορίζονται από
εσάς, από την εκάστοτε κυβέρνηση. Αυτό είναι το πρόβληµα. 

Αντί, λοιπόν, να κάτσουµε όλοι µαζί και να αποφασίσουµε πώς
θα είναι αυτή η αξιολόγηση -από ποιους θα απαρτίζεται, τα φυ-
σικά πρόσωπα-, εσείς λέτε «θα αποφασίζω εγώ». Δεν γίνεται αυ-
τό. Δεν είστε εσείς ο Θεός µε τις δέκα εντολές που πρέπει να τη-
ρούµε απαρέγκλιτα εµείς.  

Στη Γερµανία, που γνωρίζω πέντε πράγµατα παραπάνω, γιατί
εκεί γεννήθηκα -ήταν µετανάστες οι γονείς µου κ.λπ.- οι αξιολο-
γήσεις γίνονται. Οι αξιολογήσεις, όµως, εκεί περνούν οικουµε-
νικά. Δεν περνούν µόνο από την κυβέρνηση. Θέλω να το καταλά-
βετε. Είναι λάθος αυτό που κάνετε. 

Έρχοµαι στα ιδιωτικά κολλέγια. Κυρία Υπουργέ, εγώ θέλω
ιδιωτικά πανεπιστήµια. Τι καινούργιο κόλπο είναι αυτό; Τα κολ-
λέγια να γίνουν πανεπιστήµια. Δεν το καταλαβαίνω. Ειλικρινά, έ-
χω µια απορία. Και τι σηµαίνει πανεπιστήµιο; Μιλάω για πραγµα-
τικό πανεπιστήµιο, όµως, µε αξιόλογο πρόγραµµα σπουδών, µε
έλεγχο. Ναι, να γίνει έλεγχος. Διότι αν γίνει θα έχουµε και οικο-
νοµικό όφελος. Να σπουδάζουν οι Αφρικανοί, οι Ασιάτες, οι Ευ-
ρωπαίοι -αν θέλετε- ελληνικό πολιτισµό. Για παράδειγµα, κάντε
µια Ιατρική Σχολή στην Κω, µια Ιατρική Σχολή του Ιπποκράτους,
πανεπιστηµιακού επιπέδου, ιδιωτικής φύσεως -αν θέλετε- αλλά
να λέγεται «Ιπποκράτειος Ιατρική Σχολή» που την ξέρουν όλοι
και να πηγαίνουν όλοι οι ξένοι να σπουδάζουν εκεί ιατρική. Έτσι,
ναι. Θέλετε Φιλοσοφική µε Αριστοτέλη και Πλάτωνα; Ναι. Δεν κα-
ταλαβαίνω τι σας έχει πιάσει τώρα µε τα κολλέγια. Διότι τα πε-
ρισσότερα κολλέγια είναι του εξωτερικού. 

Ακούστε τι έγκληµα κάνατε, κυρία Υπουργέ. Το κολλέγιο του
εξωτερικού ισοσταθµίζεται µε το ελληνικό πανεπιστήµιο. Τα
λεφτά, όµως, που θα δίνει ο Έλληνας θα πηγαίνουν πάλι έξω. Ε-
γώ θέλω ελληνικά πανεπιστήµια που τα λεφτά να µένουν εδώ.
Ναι, να είναι από Έλληνες επιχειρηµατίες. Ναι, να είναι σε συνερ-
γασία µε τον δηµόσιο τοµέα. Τα λεφτά, όµως, να µείνουν εδώ,
αφού κάθε  χρόνο έχουµε αιµορραγία, πακτωλό δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ στο εξωτερικό και χάνουµε λεφτά. Και ξέρετε, κυρία
Υπουργέ, δεν είναι όπως παλιά που είχαµε τη δραχµή. Τώρα, η
Ελλάς δεν τυπώνει χρήµα. Αυτό σηµαίνει ότι όταν εγώ στέλνω
2,5 δισεκατοµµύρια και 3 δισεκατοµµύρια για δίδακτρα στην Αγ-
γλία, τη Γερµανία ή στη Γαλλία, πρέπει να δανειστώ και δυόµισι
δισεκατοµµύρια, τρία δισεκατοµµύρια για να τα στείλω στο εξω-
τερικό. Άρα η χασούρα είναι πέντε δισεκατοµµύρια µε έξι δισε-
κατοµµύρια. Και αυτό το λέω στους ιδεοληπτικά συµπεριφερό-
µενους -δήθεν- αριστερούς οι οποίοι οι περισσότεροι σπούδασαν
στο εξωτερικό. 

Άλλο και αυτό. Ακούστε τώρα: Είναι αριστεροί, µένουν στην
Εκάλη, σπούδασαν στο εξωτερικό, αλλά δεν θέλουν ιδιωτικά πα-
νεπιστήµια. Μιλάµε για τον ορισµό της πολιτικής φαυλότητας.
Δεν υπάρχει πιο φαύλο πολιτικό σύστηµα από αυτό που έχουµε
εδώ. Είµαι υπέρ των ιδιωτικών πανεπιστηµίων για να σπουδάσω
εγώ, είµαι εναντίον του να γίνουν ιδιωτικά πανεπιστήµια στην Ελ-
λάδα, είµαι υπέρ του λαού, αλλά µένω στην Εκάλη. Πιστέψτε µε,
δεν τα καταλαβαίνω αυτά. Εγώ τουλάχιστον λέω ότι µένω στο
Πανόραµα Θεσσαλονίκης, είµαι καλά οικονοµικά και ευκατάστα-
τος, είµαι µε τον καπιταλισµό. Το καταλαβαίνω. Βέβαια, δεν
φταίνε αυτοί. Φταίνε αυτοί που τους ψηφίζουν. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Θέλω να σας πω και κάτι ακόµη, το οποίο έχω µπροστά µου.
Όσον αφορά τα πανεπιστήµια, θα πω στους φίλους µου τους
αριστερούς ποια είναι η λογική τους. Και θέλω να το ακούσετε,
κύρια Υπουργέ, αυτό, γιατί το έχει πει ο Ιωσήφ Στάλιν. «Η εκπαί-
δευση είναι ένα όπλο, οι συνέπειες του οποίου εξαρτώνται από
το ποιος το κρατάει στα χέρια του και σε ποιον το έχει στραµ-
µένο». Αυτό το είπε ο Ιωσήφ Στάλιν. Εξαιρετική ρήση. Αυτό, λοι-
πόν, το όπλο το είχε εδώ και δεκαετίες, κυρία Κεραµέως, η ιδεο-
ληπτική Αριστερά, η ψευτο-Αριστερά. Στα πανεπιστήµια µέσα
είχε παρατάξεις που έδερναν ο ένας τον άλλον, ασκούσαν βία,
τσιµέντωναν καθηγητές, δεν τους άφηναν να µιλήσουν. Ήταν
εξαρτηµένος ο καθηγητής στο πανεπιστήµιο από το αν θα τον
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εκλέξουν ή θα τον κάνουν πρύτανη. Μιλάµε για το όργιο της συ-
ναλλαγής. 

Τι να πω για την ασφάλεια και τις κτηριακές υποδοµές. Δείτε
πανεπιστήµια, κυρία Υπουργέ µου. Χαίρεστε εσείς µε αυτή την
εικόνα που είστε Υπουργός; Κοιτάξτε, κύρια Υπουργέ, είναι καλή
η εικόνα. Κοιτάξτε, πώς είναι το ελληνικό πανεπιστήµιο. Να το
χαίρεστε! Υπουργός Παιδείας δεν είστε; Αυτό είναι ένα από τα
πανεπιστήµια, κύριοι. Κοιτάξτε εικόνες για να καταλάβετε τι πα-
νεπιστήµια έχουµε. Και αυτοί όλοι -ξέρετε- είναι ψευτο-αριστε-
ροί. Είναι αυτοί που εγώ λέω «Μάο, Μάο, αναρχοάπλητοι». Δεν
είναι πραγµατικοί αριστεροί, διότι οι πραγµατικοί Αριστεροί σέ-
βονται τους χώρους. 

Καταθέτω στα Πρακτικά τις φωτογραφίες για να βλέπουν κά-
ποιοι και να µαθαίνουν. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθεί-
σες φωτογραφίες, οι οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών
της Βουλής)

Έχουµε βία σε καθηγητές, βία σε τρίτους, παρεµπόριο, λα-
θρεµπόριο, ναρκωτικά, καταλήψεις. 

Κυρία Υπουργέ, θέλετε να κάνετε καλό και να µείνει το όνοµά
σας γραµµένο ως η καλύτερη Υπουργός Παιδείας; Καταργήστε
τις παρατάξεις στα πανεπιστήµια αύριο το πρωί. Καταργήστε
όλα τα κόµµατα και τις παρατάξεις που είναι άντρο ανοµίας και
συναλλαγής µεταξύ καθηγητών και φοιτητικών παρατάξεων.
Γιατί δεν το κάνετε; Γιατί δεν το κάνετε, κυρίες, που είστε εδώ
µέσα και κόπτεστε για την παιδεία; Στα λόγια όλοι κόπτεστε.
Όταν έρχεται, όµως, η κοµµατική σας συναλλαγή, κάνετε πίσω.
Καταργήστε τις παρατάξεις στα πανεπιστήµια. Είναι έγκληµα
αυτό που κάνετε µε τα παιδιά µας. Διότι από εκεί µέσα τα διχά-
ζετε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ξέρω ότι κάποιοι συµφωνείτε µαζί µου σε αυτό που λέω. Επα-

ναλαµβάνω ότι από εκεί διχάζεται η νεολαία µας. Διχάζεται από
τη ΜΑΚΙ, την ΠΑΣΠ και ένα σωρό αηδίες. Τι χρειάζεται το παιδί
µου που σπουδάζει σήµερα οικονοµικά στο πανεπιστήµιο τη φοι-
τητική παράταξη; Να σας πω εγώ τι τη χρειάζεται. Τη χρειάζεται
για να πάει ο συνδικαλιστής της Νέας Δηµοκρατίας ή του ΠΑΣΟΚ
και να πει «ξέρω τον καθηγητή, έλα σε εµάς και περνάς τα µαθή-
µατα». Σοβαρά µιλάµε τώρα; Δεν τα ξέρετε αυτά; 

Κυρία Υπουργέ, δεν τα ξέρετε εσείς αυτά; Τα γνωρίζετε εσείς
αυτά, κυρία Υπουργέ; Γίνονται ή δεν γίνονται αυτά στα πανεπι-
στήµια; 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Θα σας απαντήσω. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Αφού γίνονται λοιπόν, καταργήστε τις παρατάξεις να τε-
λειώνει το παραµύθι. Και ο Πρωθυπουργός είναι ο µεταρρυθµι-
στής. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Είπα ότι θα σας απαντήσω.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Δεν είπε «ναι». Δεν το ξέρει η κυρία Υπουργός. Δεν ξέρει
τι γίνεται στα πανεπιστήµια, εν πάση περιπτώσει. Δεν µπορώ να
καταλάβω. Όλοι δεν τα ξέρουν εδώ. Κανείς δεν τα ξέρει. 

Πάµε στο γελοίο. Εδώ, ο Ρουβικώνας, κυρία Υπουργέ, διαθέτει
γραφείο σε ελληνικό πανεπιστήµιο. Είστε µε τα καλά σας; Και
είστε Υπουργός Παιδείας και το δέχεστε; Ο Ρουβικώνας διαθέτει
-επαναλαµβάνω- δικό του γραφείο αυτόνοµα. Και το λέω για να
καταλάβετε πού έχουµε φτάσει την Ελλάδα. Είναι τραγωδία, κύ-
ριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας. 

Συµφωνούµε σε µερικά πράγµατα. Ας βρούµε την κοινή λογική
µας. Είναι τα παιδιά µας, το αύριο της Ελλάδας, µιας Ελλάδας
µπολιασµένης, όπως λέει ο Μητσοτάκης, µε Ιµπραήµ και Χασάν.
Άλλο είναι αυτό. Είναι, όµως, τα παιδιά µας, το µέλλον του τόπου
µας. Πώς το ανέχεστε όλο αυτό; Πώς δεν αντιλαµβάνεστε την
αναγκαιότητα ότι το παιδί µας πρέπει να µάθει ελληνικά, πρέπει
να µάθει να µιλάει ελληνικά; Βγαίνουν ρεπορτάζ κάθε µέρα στα
κανάλια και τους ρωτάνε τι έγινε την 28η Οκτωβρίου και λέει ο
καθένας το µακρύ και το κοντό του. Δεν ντρεπόµαστε λίγο; Δεν

ντρέπεται κανείς εδώ µέσα; Το µόνο που σας ενδιαφέρει είναι τα
κόµµατά σας; Το µόνο που σας ενδιαφέρει είναι το αν θα υπάρχει
το ΠΑΣΟΚ, η Νέα Δηµοκρατία, η Ελληνική Λύση, ο ΣΥΡΙΖΑ και τα
υπόλοιπα κόµµατα; Αυτό σας ενδιαφέρει µόνο; Δεν σας ενδια-
φέρει το αύριο της Ελλάδος; 

Το χειρότερο απ’ όλα, κυρία Υπουργέ, είναι ότι δεν υπάρχει
συσχέτιση της αγοράς εργασίας µε τα πανεπιστήµια. Θα σας πω
ένα παράδειγµα. 

Είµαι από αυτούς που αγωνιούν. Το έχω πει χίλιες φορές, κυ-
ρία Υπουργέ. Η Ελλάς έχει επτά χιλιάδες φαρµακευτικά βότανα,
εκ των οποίων τα δύο χιλιάδες επτακόσια είναι αυτοφυή. Ξέρετε
τι σηµαίνει φαρµακευτικό βότανο, κυρία Υπουργέ; Σηµαίνει τζί-
ρος πάνω από 70 δισεκατοµµύρια. Σας το λέει ένας που ασχο-
λείται. Ξέρετε ότι δεν υπάρχει στην Ελλάδα σχολή βοτανολογίας,
κυρία Υπουργέ; Ψάξτε το λιγάκι. Είµαστε η µοναδική χώρα στην
Ευρώπη που δεν έχει σχολή βοτανολογίας. Η χώρα που έχει τα
περισσότερα βότανα και αυτοφυή που γίνονται φαρµακευτικά
δεν έχει σχολή βοτανολογίας. Μπορείς να κάνεις φαρµακοβιο-
µηχανία. Αυτό είναι από τα πιο απλά πράγµατα. 

«Αξιολόγηση». «Πανεπιστήµια». «Να κάνουµε ιδιωτικά». Παιδιά,
εδώ δεν υπάρχει πανεπιστήµιο. Στην Ελλάδα, λοιπόν, δεν υπάρ-
χει η έννοια «βοτανολόγος», αλλά φυτοθεραπευτής, που θερα-
πεύει τα φυτά δηλαδή. 

Για να σπουδάσεις φυτοθεραπευτής είναι διετής η φοίτηση σε
ιδιωτικό σχολείο, σε ιδιωτική εκπαίδευση µέσω σεµιναρίων, λέει,
ιδιωτικών ΙΕΚ και το µεταπτυχιακό είναι στο ΑΠΘ, µε κόστος
1.500 ευρώ το εξάµηνο. 

Γιατί το λέω αυτό; Στο Εδιµβούργο στη Σκοτία είναι τετραετής
η φοίτηση, κυρία Υπουργέ, στην Ιατρική Βοτανική. Στον Καναδά
για το δίπλωµα φυτοθεραπείας- βοτανολογίας είναι τριετής η
φοίτηση. Στη Βαρκελώνη στην Ισπανία υπάρχει σχολή ISMET µε
πρόγραµµα δεκάµηνο. Λέω, δηλαδή, ότι η Ελλάδα που έχει ένα
συντριπτικό πλεονέκτηµα, πρέπει να κάνει την πανεπιστηµιακή
εκπαίδευση τεχνοκρατική, γιατί η τεχνολογία τροφίµων είναι το
αύριο. 

Βγάζει τα παιδιά µας όλα πολιτικούς επιστήµονες, κυρία
Υπουργέ. Γιατί τι δουλειά θα κάνουν αυτά τα παιδιά; Δίνουµε πτυ-
χία πολιτικών επιστηµόνων. Γιατί; Θα γίνουν όλοι Βουλευτές;
Όλοι θα γίνουν Υπουργοί; Βγάζουµε νοµικούς, δικηγόρους και
δουλειά δεν έχουν οι άνθρωποι. Γυρίστε, λοιπόν, ανάποδα το πα-
νεπιστήµιο και φτιάξτε νέες σχολές που θα έχουν παραγωγική
αξία και σύνδεση µε την αγορά. Δεν γίνεται αλλιώς! Δεν γίνεται!
Υπάρχει υπερπληθώρα δικηγόρων, πολιτικών επιστηµόνων. Είναι
άνεργα παιδιά που τριγυρνούν στα καφέ και τα µπαράκια. Γιατί;
Γιατί δεν έχετε σχέδιο και πρόγραµµα.

Πάµε τώρα στο νοµοσχέδιο και στο άρθρο 34. Κυρία Υπουργέ
µου, δεν ξέρω γιατί, αλλά έχετε ένα πρόβληµα µε τη θρησκεία,
κάτι που µε στενοχωρεί, γιατί σας συµπαθώ. Τι πρόβληµα µε την
Ορθοδοξία είναι αυτό; Απαλοιφή θρησκεύµατος και ιθαγένειας
από απολυτήρια και πιστοποιητικά σπουδών. Θα µου πείτε για
το Σ.τ.Ε. Ναι, αλλά το Σ.τ.Ε. είπε ότι οι ψευδοµουφτήδες είναι
παράνοµοι. Έτσι λέει η εισήγηση. Είπε κι άλλα το Σ.τ.Ε. για µι-
σθούς και συντάξεις πολλές φορές και δεν τα εφαρµόσατε. Εδώ
γιατί τα εφαρµόζετε; Ό,τι είναι εναντίον της ιστορίας, της θρη-
σκείας, του πολιτισµού µας εφαρµόζεται ρητά και κατηγορηµα-
τικά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Προέδρου της Ελληνικής Λύσης)

Άρθρο 50, κατάργηση αργίας Τριών Ιεραρχών. Μου είπατε ότι
συµφωνεί και ο Ιερώνυµος. Καλά, ο Ιερώνυµος όποτε µιλάει είναι
εναντίον της θρησκείας. Και το λέω χαριτολογώντας. Δεν έχει
κάνει και κάτι καλό. Είναι απών παντού. Απουσιάζει από παντού.
Ό,τι είναι εναντίον είναι εκεί, µαζί. Θυµάστε µε τον κ. Τσίπρα. Δεν
έχει κάνει κάτι για την Ορθοδοξία. Έχει µια αντίληψη. Είναι και
λόγω τους γήρατος. Μπορεί ο άνθρωπος να είναι και µεγάλος
σε ηλικία, υπέργηρος, το αντιλαµβάνοµαι. Όµως, για ποιον λόγο; 

Μην µου πείτε τώρα ότι αυτοί οι δάσκαλοι θα διδάσκουν για
τους Τρεις Ιεράρχες την ώρα που θα κάνουν σχολείο εκεί. Γιατί
αν οι δάσκαλοι ήταν καλοί, δεν θα είχαµε την κατάντια του εκ-
παιδευτικού συστήµατος. Γιατί όλα ξεκινούν από τον δάσκαλο
και τον καθηγητή, ο οποίος είναι πρώτα ΚΚΕ, πρώτα Νέα Δηµο-
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κρατία, πρώτα Ελληνική Λύση, πρώτα ΠΑΣΟΚ, πρώτα ΣΥΡΙΖΑ και
µετά είναι Έλληνας δάσκαλος. 

Αν ήµασταν σοβαρή χώρα, θα λέγαµε ότι καταργούµε αυτά τα
ΕΛΜΕ µε κοµµατικά κριτήρια των δασκάλων. Θα είναι δάσκαλοι,
θα πληρώνονται από το δηµόσιο και τέρµα αυτά που ξέρανε.
Γιατί όποια ανακοίνωση βλέπεις της ΕΛΜΕ είναι εναντίον της Ελ-
λάδος, εναντίον της ιστορίας, εναντίον της Ορθοδοξίας και εναν-
τίον της αυτοχθονίας των Ελλήνων. Όποια ανακοίνωση της
ΕΛΜΕ και να διαβάσετε τα τελευταία δέκα χρόνια είναι έτσι. Άρα
η ροπή τους, η τάση τους και η στάση τους είναι συγκεκριµένη. 

Εγώ δεν περιµένω από τους δασκάλους τίποτα. Το έχω πει χί-
λιες φορές. Τι έκανε, λοιπόν, η Νέα Δηµοκρατία για τη θρησκεία;
Μη τροποποίηση βιβλίων θρησκευτικών του Γαβρόγλου. Γιατί,
κυρία Υπουργέ µου, να διδάσκουµε ότι είναι Ινδιάνα η Παναγία
µου; Για πες µου εσύ τώρα, κυρία Υπουργέ: Είναι Ινδιάνα η Πα-
ναγία µας; Αυτό το βιβλίο έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ. Την έκανε Απάτσι,
Σεγέν και Σιού. Για ποιον λόγο το θείο βρέφος να είναι Ινδιάνος
της φυλής των Σεγέν και να µη σεβόµαστε τη θρησκεία του άλ-
λου; Ας σεβαστούµε τη θρησκεία των µουσουλµάνων, αλλά να
σέβεστε και τη θρησκεία τη δική µας. Για ποιον λόγο; Πού είναι
η ισοδικία µεταξύ των θρησκειών; 

Μη επαναφορά του χριστιανικού όρκου. Τι σας πειράζει, κυρία
Υπουργέ µου, το παιδάκι το πρωί να λέει τον εθνικό ύµνο και να
έχουµε έπαρση σηµαίας, όπως κάνουν στην Αµερική, όπως γα-
λουχείται το εθνικό φρόνηµα; Να πιστεύουν στη σηµαία, ας µην
πιστεύουν στο έθνος. Να πιστεύουν σε αυτή τη σηµαία, ότι συµ-
βολίζει την ενότητα ενός λαού, ενός κράτους. Γιατί να µη γίνεται
η έπαρση και η υποστολή της σηµαίας; Γιατί να µη λέµε µια προ-
σευχούλα στο Θεούλη, ρε παιδιά; Δεν το καταλαβαίνω αυτό.
Γιατί σώνει και καλά; 

Μη ποινικοποίηση της βλασφηµίας. Μπορώ να βρίσω εγώ,
κυρία Υπουργέ, Θεούς, Παναγίες και Χριστούς -µακριά από δω-
αλλά αν πω κάτι για τον Αλάχ, πάω για ρατσισµό. Σοβαρό κράτος
είναι αυτό;

Και για να κλείσω και να µην τρώω τον χρόνο σας, δεν θα πω
περισσότερα, θα πω µόνο το εξής: Την ώρα που συµβαίνουν όλα
αυτά, κύριοι συνάδελφοι, σήµερα γίνονται οι κρίσεις στον Ελλη-
νικό Στρατό, κυρίως στην Πυροσβεστική. Για να καταλάβετε τι
κόµµα είστε, για να εξυπηρετήσετε δέκα, δεκαπέντε δικούς σας,
αυξάνετε τον αριθµό των στρατηγών. Τι να σας πω, ρε παιδιά! Ο
Χριστός και η Παναγία! 

Είστε σοβαρή Κυβέρνηση τώρα και για να εξυπηρετήσετε µε-
ρικούς κολλητούς της Νέας Δηµοκρατίας, αντί να τους αποστρα-
τεύσετε, τους κάνετε όλους στρατηγούς; Κάντε δέκα χιλιάδες
στρατηγούς. Πόσοι είναι από την Πυροσβεστική; Επτά χιλιάδες
µέλη; Κάντε τους όλους στρατηγούς. Δώστε γαλόνια, κάντε τους
στρατηγούς για να τους εξυπηρετήσετε. Τι είναι ο στρατηγός;
Γι’ αυτό και δεν σέβονται πλέον τους στρατηγούς κάποιοι εξ
υµών ή εξ ηµών. 

Το λέω για να καταλάβετε πού είναι η αριστεία. Ποια αριστεία
θα µου πείτε, όταν ο φίλος µου ο Μάκης Βορίδης για επτακόσια
άτοµα στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης έδωσε και δώδεκα
χιλιάρικα. Ωραία πράγµατα. Large ο Υπουργός! Όπως large είστε
όλοι σας, αλλά µόνο για τους δικούς σας. Για τους άλλους είστε
αλλιώς. 

Τώρα θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε, δύο λεπτά, όχι παραπάνω.
Πάµε στον Χαφτάρ. Κυρία Υπουργέ µου, επειδή είναι θέµατα

σοβαρά, φοβάµαι ότι τις επόµενες µέρες -το λέω εδώ για πρώτη
φορά- τα πράγµατα θα κλιµακωθούν. Σας το λέω για να είµαστε
προετοιµασµένοι. Πείτε στον Πρωθυπουργό, λοιπόν, να µη µιλάει
πολύ, αλλά να κάνει σύγκληση πολιτικών Αρχηγών. 

Η Τουρκία δεν προκαλεί. Η Τουρκία διεκδικεί. Τα έχετε µπερ-
δέψει εδώ µέσα. Ποτέ η Τουρκία δεν προκάλεσε. Η Τουρκία είναι
προβλέψιµη και διεκδικεί, άρα δεν προκαλεί. Πρόκληση είναι
άλλο πράγµα. Όταν διεκδικείς έδαφος, είσαι σωβινιστής, µιλιτα-
ριστής. Τέρµα! Να τα ξεκαθαρίσουµε στο µυαλό µας.

Άρα, λοιπόν, θέλω να καταγγείλω και τα µέσα σας, τον «ΣΚΑΪ»
σας, το «STAR» σας, τον «ALPHA» σας, που ενώ ήµουν ο µόνος
πολιτικός Αρχηγός που είδε την κυβέρνηση Χαφτάρ, που είδε και
τον Μακ Ντάουι στο «KING GEORGE», όλοι το έθαψαν. Να χαί-
ρεστε την ενηµέρωσή σας!

Θυµάµαι ότι ήσασταν εδώ και καταγγέλλατε τον ΣΥΡΙΖΑ ότι
ελέγχει όλα τα µέσα. Σήµερα είστε χειρότεροι από αυτούς. Χει-
ρότεροι! Εξυπηρετείτε και σας υπηρετεί. Εκπρόσωπος Τύπου
είναι η καινούργια υπάλληλος του Αλαφούζου και του Μαρινάκη,
για να µην ξεχνιόµαστε. Τι να συζητάµε τώρα; Ούτε να κρυφτείτε
δεν µπορείτε. Δηλαδή η χαρά δεν σας αφήνει! Φαίνεται, δεν χρει-
άζεται κάτι άλλο. 

Βέβαια, να πω στον κύριο Πρωθυπουργό ότι δεν θέλω να πάει
στη Χάγη. Θα είναι έγκληµα. Συµφωνώ µε τον Αντώνη Σαµαρά.
Μπορεί να διαφωνώ σε πολλά µε τον Αντώνη Σαµαρά, όπως µε
τον αγωγό ΤΑΠ, που δεν παίρναµε τέλη διελεύσεως και δεν συµ-
φώνησα τότε να κατέβω µε τη Νέα Δηµοκρατία και αρνήθηκα,
αλλά αυτό µε τη Χάγη, αν το κάνετε, κυρία Υπουργέ, είναι σαν
να αυτοκτονεί η Ελλάς. Γιατί πηγαίνουµε να συζητήσουµε αν
είναι δικό µας αυτό που έχουµε εµείς. 

Αν θέλει να πάει στη Χάγη και είναι µάγκας ο κ. Μητσοτάκης,
πρώτα να συνεδριάσουµε µαζί και να θέσουµε πέντε βασικά ζη-
τήµατα διεκδίκησης. Πρώτον, Ποντίους στον Πόντο. Δεύτερον,
Ίµβρος και Τένεδος αυτοδιοίκητο, σύµφωνα µε τη Συνθήκη της
Λωζάννης, κυρία Υπουργέ, το ξέρετε καλά. Είναι υποχρεωµένη
η Τουρκία να έχει το αυτοδιοίκητο. Τρίτον, κρυπτοχριστιανοί
στην Τουρκία. Τέταρτον, Πατριαρχείο. Και πέµπτον, απόσυρση
των τουρκικών δυνάµεων εισβολής και κατοχής από την Κύπρο.
Μόνο έτσι πας στην Χάγη. Θέτεις πέντε, έξι δικά σου ζητήµατα,
για να µη φτάσεις στο σηµείο να αυτοκτονείς συζητώντας µόνο
το τι δικαιούται ο άλλος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και κλείνοντας θα πω το εξής. Ο κύριος Πρωθυπουργός -ακού-

στε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας!- όταν έκανε ξανά το Υπουρ-
γείο Μεταναστευτικής Πολιτικής βάζοντας τον σάκο του µποξ
-συγγνώµη, τον κ. Μηταράκη- να κάνει τον Υπουργό, είχε πει: «Αν
γνώριζα για το προσφυγικό, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, αυτά
που γνωρίζω σήµερα, πριν έξι µήνες, δεν θα καταργούσα το
Υπουργείο Μεταναστευτικής Πολιτικής, γι’ αυτό και έσπευσα να
το επανιδρύσω.». 

Είχαµε πριν µερικά χρόνια τον άλλον που ήταν εξαπατηµένος.
Είχε «εξαπάτηση». Δεν ήταν καλά ο άνθρωπος, είχε αυταπάτες.
Τώρα έχουµε έναν που δεν γνώριζε. Ο ένας αυταπάτες, ο άλλος
δεν γνώριζε, γι’ αυτό φτάσαµε στον πάτο και δυστυχώς µε αυτά
που κάνετε, έχει και πιο κάτω. Δυστυχώς το λέω αυτό. Γι’  αυτό
λέω να ακούτε τι λέµε για να πάτε καλά την πατρίδα, αλλιώς πάτε
στα βράχια!

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω να κάνω µία ανακοίνωση προς το Σώµα. 

Η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών Υποθέ-
σεων καταθέτει τις εκθέσεις της στα σχέδια νόµου του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών: 1) «Κύρωση της συµφωνίας µεταξύ της Κυ-
βέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης των
Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής σχετικά µε τα προξενικά προ-
νόµια και τις ασυλίες» και 2) «Κύρωση του πρωτοκόλλου τροπο-
ποίηση της Συµφωνίας Αµοιβαίας Αµυντικής Συνεργασίας
µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυ-
βέρνησης των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής».

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Υπουργέ, για
κάποια παρέµβαση θέλετε τον λόγο; 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Αν µου επιτρέπετε για λίγα λεπτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, έχετε τον
λόγο. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για τις παρατηρήσεις. Θα
ήθελα να αναφερθώ επιγραµµατικά σε κάποια θέµατα που θίξατε
τα οποία πιστεύω ότι είναι ανακριβή. 

Πρώτον, αναφορικά µε τη διαβούλευση, έγινε ουσιαστικότατη
συζήτηση, κατ’ αρχάς προ της κατάθεσης του νοµοσχεδίου και
µε εκπροσώπους του κόµµατος σας, τους οποίους µε πολύ µε-
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γάλη χαρά υποδεχθήκαµε στο Υπουργείο και κάναµε µια ουσια-
στική συζήτηση. Καταγράψαµε γόνιµες προτάσεις που είχαν και
όλα αυτά ελήφθησαν υπ’ όψιν στην όλη διαδικασία. Έγινε δηµό-
σια διαβούλευση σχεδόν είκοσι ηµερών. Είχε µικρή απήχηση.
Είχε περίπου εκατόν εννέα σχόλια µόνο. Θέλω να πω ότι δεν
υπήρχε µεγάλη κριτική. Υπήρχαν µόλις εκατόν εννέα σχόλια, αν
θυµάµαι καλά, από τη δηµόσια διαβούλευση. Έγινε και µια εξαντ-
λητική συζήτηση στην Επιτροπή Μορφωτικών, όπως επίσης και
πολλές συζητήσεις µε τη σύνοδο πρυτάνεων. Τα λέω όλα αυτά
γιατί δεν υπάρχει κάτι που να µην έχει καλυφθεί στη δηµόσια συ-
ζήτηση εν ευρεία έννοια. 

Σηµείο δεύτερο, ανεξαρτησία της Εθνικής Αρχής Ανώτατης
Εκπαίδευσης. Σήµερα που µιλάµε προ της ψήφισης του νόµου,
τον πρόεδρο της αρχής τον ορίζει ο Υπουργός Παιδείας. Εµείς
είπαµε όχι! Τον πρόεδρο της αρχής τον ορίζει η Βουλή, η Επι-
τροπή Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής. Ενισχύουµε την ανε-
ξαρτησία και τα µέλη της επιτροπής επιλέγονται κατόπιν δηµό-
σιας προκήρυξης. 

Σηµείο τρίτο, τα κολλέγια. Θα τα πω αναλυτικά εν συνεχεία
στην τοποθέτησή µου. Όµως, αναρωτηθήκατε γιατί δεν έχουµε
ιδιωτικά πανεπιστήµια.

Κύριε Πρόεδρε, να κάνετε την ερώτησή σας εδώ στην Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση. Αυτή είναι που καταψήφισε την πρόταση
της Νέας Δηµοκρατίας για αναθεώρηση του άρθρου 16 να πάψει
η χώρα µας να είναι η µοναδική χώρα στον κόσµο, στην οποία
δεν επιτρέπεται η ίδρυση µη κρατικών πανεπιστηµίων.

Σηµείο τέταρτο. Μιλήσατε για τα πανεπιστήµια και την κατά-
στασή τους και γι’ αυτό ακριβώς ως ένα πρώτο σηµαντικό βήµα,
κύριε Πρόεδρε, φέραµε τη ρύθµιση για το πανεπιστηµιακό άσυ-
λο. Αποκαταστήσαµε το άσυλο στην πραγµατική του έννοια, να
µπορούν οι φοιτητές, οι καθηγητές, όλο το ακαδηµαϊκό προσω-
πικό να µιλάει ελεύθερα, να εκφράζεται ελεύθερα χωρίς να φο-
βάται ότι λίγα µέτρα παρακάτω θα του επιτεθεί κάποιος γι’ αυτά
που είπε, γι’ αυτά που εξέφρασε.

Και χαίροµαι πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε, που το κόµµα σας, η
παράταξή σας στήριξε αυτή την πολύ σηµαντική ρύθµιση. Και αν
κάνετε ένα γύρο στα πανεπιστήµια της χώρας, θα δείτε ήδη
πόσο έχει βελτιωθεί η κατάσταση σε πολλά πανεπιστήµια. Δεν
θέλω να ονοµατίσω πανεπιστήµια για ευνόητους λόγους. Έχου-
µε, όµως, µια σηµαντική βελτίωση.

Σηµείο πέµπτο για το σχολείο. Είπατε οι µαθητές να έχουν
αγωγή. Συµφωνούµε απόλυτα και γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο
µαζί µε την Υφυπουργό, την κ. Ζαχαράκη, εισηγούµαστε και ήδη
µελετάµε νέες θεµατικές που θα εισαχθούν στο υποχρεωτικό
ωρολόγιο πρόγραµµα και θα έχουν στόχο ακριβώς αυτόν, µια ευ-
ρύτερη διαπαιδαγώγηση των παιδιών. Διότι πολύ σηµαντική η
γνώση, πολύ σηµαντικά τα µαθήµατα αυτά καθαυτά, αλλά το
σχολείο έχει µια ευρύτερη αποστολή, να βγάλει στην κοινωνία
πιο σφαιρικά διαµορφωµένους πολίτες. Γι’ αυτό, λοιπόν, εισά-
γουµε µαθήµατα που έχουν να κάνουν µε τον σεβασµό στον άλ-
λον, µε τον εθελοντισµό, µε τέτοιες έννοιες πολύ σηµαντικές που
θεωρούµε ότι είναι καίριες στη διαµόρφωση της προσωπικότη-
τας.

Μιλήσατε και για τους επιθεωρητές. Όπως έχουµε ήδη ανα-
κοινώσει, θα επανέλθουν οι σχολικοί σύµβουλοι, οι οποίοι θα
έχουν έναν πολύ σηµαντικό ρόλο στο όλο σχήµα της λειτουργίας
του σχολείου.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω τον λόγο για ένα
λεπτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Πρό-
εδρε, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Η κυρία Υπουργός µάς είπε ότι την παιδεία που χρειάστηκε
πενήντα χρόνια για να κατεδαφιστεί, θα τη φτιάξει σε δέκα µέρες
µετά από διαβούλευση είκοσι ηµερών.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Δεν είπα αυτό, κύριε Πρόεδρε. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Αυτά δεν γίνονται. Ούτε ο Θεός ο ίδιος δεν τα κάνει, που
σε επτά ηµέρες έκανε το σύµπαν.

Πάµε, λοιπόν, στην ουσία. 
Όσο για τη Βουλή που θα επιλέγει τα άτοµα, κυρία Υπουργέ,

είναι η µισή αλήθεια. Εσείς είστε η πλειοψηφία. Εσείς ορίζετε.
Τους φέρνετε εκεί πέρα, άρα λοιπόν ποια; Εσείς. Το κόµµα σας.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Προτιµάτε να αποφασίζει ο Υπουργός ή η Βουλή;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ακούστε. Το κόµµα σας. Η δηµοκρατία λέει πενήντα συν
ένα, όχι ότι κυβερνάω µε 40%. Είναι η δηµοκρατία µε τον εκλο-
γικό νόµο που φτιάξατε και κυβερνάτε µε 40% και 30%. Σε µένα
τα λέτε αυτά;

Πάµε στην ουσία. Πηγαίνετε τώρα στα πανεπιστήµια. Αυτά που
έδειξα προηγουµένως είναι σηµερινές εικόνες από τα πανεπι-
στήµια. Πώς είναι ωραία και καλά; Σοβαρά µιλάµε; 

Ένα θα πω. Θέλετε να µιλήσουµε σοβαρά; Καταργείστε τις πα-
ρατάξεις σας. Πρώτα εσείς ως Νέα Δηµοκρατία καταργείστε τη
ΔΑΠ και µετά θα τους βάλουµε αυτούς εκεί στην παγίδα να κα-
ταργήσουν και αυτοί τις παρατάξεις. Οι παρατάξεις είναι το µε-
γαλύτερο έγκληµα των πανεπιστηµίων. Δεν το κάνετε. Τα υπό-
λοιπα είναι µια θεωρία που τη λέµε έτσι για να περνάει η ώρα
µας.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Φάµελλος Σωκράτης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Ορίστε, κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είχα

την αίσθηση ότι λαµβάνοντας τον λόγο η κυρία Υπουργός αµέ-
σως µετά την οµιλία του κ. Βελόπουλου θα είχε κάτι να πει για
τις σκοταδιστικές και αντιδηµοκρατικές απόψεις οι οποίες εκφω-
νήθηκαν από το Βήµα της Βουλής.

Όµως, η κ. Κεραµέως δεν είπε τίποτα για τις απόψεις για την
κατάργηση των παρατάξεων των φοιτητών, δεν είπε τίποτα για
τις απόψεις για την κατάργηση των συνδικαλιστικών δικαιωµάτων
των εργαζοµένων.

Το ζήτηµα, κυρία Κεραµέως -και σας προκαλώ- είναι: Δεν
έχετε το δηµοκρατικό αίσθηµα και την άποψη να τοποθετηθείτε
σε τέτοιες αντιδηµοκρατικές απόψεις που έρχονται µέσα στην
ελληνική Βουλή; Γιατί κάποιοι εδώ µέσα ανησυχούν, γιατί το δη-
µοκρατικό φρόνηµα των Ελλήνων φοιτητών οδήγησε στην πτώση
της χούντας και στο έπος του Πολυτεχνείου. Όµως, φαίνεται ότι
κάποιοι άλλοι κάνουν πλάτη σε τέτοιες συζητήσεις.

Κυρία Κεραµέως, θεωρώ ότι είναι υποχρέωσή σας να πάρετε
τον λόγο επί προσωπικού, αν θεωρείτε ότι τουλάχιστον έχετε
αυτό το φρόνηµα, και να τοποθετηθείτε κατά των απόψεων για
την κατάργηση των φοιτητικών παρατάξεων και των συνδικαλι-
στικών ενώσεων των εκπαιδευτικών. Αλλιώς, θα είστε µε την Ευ-
ρώπη του Μεσαίωνα και όχι µε την Ευρώπη του Διαφωτισµού.
Αλλιώς, θα συνηγορείτε σε αυτές τις απόψεις.

Όµως, κύριε Πρόεδρε, επί της ουσίας του νοµοσχεδίου οφεί-
λω να οµολογήσω ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας απο-
δεικνύεται ιδιαίτερα ευρηµατική, όταν πρέπει να εξυπηρετήσει
τα συµβόλαια που έκανε πριν από τις εκλογές. Σας βγάζουµε το
καπέλο για τον τρόπο µε τον οποίο βρίσκετε να ξεφύγετε από το
άρθρο του Συντάγµατος που απαγορεύει ρητά την ίδρυση ανω-
τάτων σχολών από ιδιώτες.

Εκτός αν πρέπει να δώσετε τα εύσηµα, κυρία Κεραµέως,
στους ιδιοκτήτες κολλεγίων που σας έγραψαν το άρθρο 50, γιατί
µάλλον έτσι είναι γραµµένο αυτό το άρθρο. Ακόµη και η «ΚΑΘΗ-
ΜΕΡΙΝΗ» σήµερα αµφισβητεί το αν υπάρχει γνώµη της Ευρω-
παϊκής Ένωσης που σας οδηγεί µονοσήµαντα στο άρθρο 50 και
προσέξτε το.

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, που δεν εκπροσωπεί τα συµφέροντα
των Ελλήνων, που δεν εκπροσωπεί τα συµφέροντα των φοιτη-
τών, των αποφοίτων των ελληνικών πανεπιστηµίων κάνει ακόµα
µία πάσα σε συµφέροντα και εξυπηρετεί εις βάρος του δηµοσίου
πανεπιστηµίου τους ιδιοκτήτες των κολλεγίων ή τους συνεργα-
ζόµενους τάχατες ιδιοκτήτες µε σφραγίδες που δεν προσφέρουν
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στη γνώση, αλλά τάχατες πουλάνε πτυχία σε πολλά από τα παι-
διά.

Πρακτικά ο τίτλος του νοµοσχεδίου είναι: «Εξαπάτηση της αρι-
στείας λόγω συναλλαγής µε ιδιωτικά κολλέγια εις βάρος του ελ-
ληνικού πανεπιστηµίου», γιατί είστε µία Κυβέρνηση της εξαπά-
τησης και της συναλλαγής.

Πριν φτάσω στα θέµατα της αριστείας, πρέπει να ξεκαθαρί-
σουµε ότι αυτό δεν είναι ούτε ιδεοληψία της Νέας Δηµοκρατίας
ούτε εµµονή. Είναι επιλογή συναλλαγής και ξεπουλήµατος του
δηµοσίου συµφέροντος. Ουσιαστικά είναι µια επιδοµατική πολι-
τική κρατικοδίαιτων συµφερόντων και ουσιαστικά είναι µια ανα-
κύκλωση της δεξιάς µιζέριας που µας έφερε στη χρεοκοπία, γιατί
αυτή η Κυβέρνηση είναι εχθρική απέναντι σε οτιδήποτε δηµιουρ-
γείται στον δηµόσιο χώρο και ιδιαίτερα εχθρική απέναντι σε θέ-
µατα γνώσης και προόδου. Η µόνη µεταρρύθµιση της Νέας Δη-
µοκρατίας είναι οι ιδιωτικοποιήσεις. Μέχρι εκεί φτάνουν.

Όµως, η Κυβέρνηση µε το άρθρο 50 παρακάµπτει το Σύν-
ταγµα και απαξιώνει τα πανεπιστήµια, αλλά και την προσπάθεια
των νέων και όλη τη δουλειά των εκπαιδευτικών. Το λέει αυτό ο
ΣΥΡΙΖΑ; Όχι. Το λέει η σύγκλητος του Μετσόβιου Πολυτεχνείου,
που λέει ότι η επαγγελµατική εξίσωση των αποφοίτων κολλεγίων
υποβαθµίζει τη δηµόσια εκπαίδευση, οξύνει το πρόβληµα ανερ-
γίας και αίρει στην πράξη το άρθρο 16 του Συντάγµατος. Το λέει
η κοσµητεία της Φιλοσοφικής Σχολής, που λέει ότι δεν ακολουθεί
η Κυβέρνηση ούτε προτάσεις του Συµβουλίου Ευρώπης ούτε της
Ευρωπαϊκής Ένωσης ούτε της UNESCO. 

Προφανώς, αφού είναι µε την Ευρώπη, έτσι κι αλλιώς πριν από
τη µεταρρύθµιση του Διαφωτισµού είναι µε την Ευρώπη του Με-
σαίωνα η κ. Κεραµέως, γιατί επιλέγει να µην αντιτεθεί σε αντιδη-
µοκρατικές και σκοταδιστικός απόψεις που ακούγονται εδώ µέσα
και δεν βάζει υπ’ όψιν του ελληνικού Κοινοβουλίου ούτε εφαρ-
µόζει το ότι οι σπουδαστές των κολλεγίων δεν επιλέγονται µε
εξετάσεις πανελλαδικές, τα προσόντα τους είναι λιγότερα, έχουν
παρακολουθήσει λιγότερα µαθήµατα, δεν έχουν κάνει πρακτική
άσκηση, δεν συνδυάζουν την εκπαίδευσή τους µε έρευνα, δεν
έχουν αξιολογηθεί από ανώτατη αρχή και, βέβαια, και οι εκπαι-
δευτικοί τους, οι διδάσκοντές τους δεν µπορούν να θεωρηθούν
ισότιµοι. Έτσι απαξιώνει χιλιάδες απόφοιτους που περιµένουν
στην ουρά και πρακτικά το µόνο που κάνει είναι να πει στους γο-
νείς που ξοδεύτηκαν, στα παιδιά που προσπάθησαν, στα παιδιά
που σπούδασαν, στους ανέργους που περιµένουν, ότι αυτή είναι
η αριστεία της Νέας Δηµοκρατίας.

Η αριστεία είναι µόνο για τους ιδιοκτήτες των κολλεγίων. Δεν
είναι ούτε για τους φοιτητές ούτε για τους µαθητές ούτε για τους
γονείς ούτε για όσους προσπαθούν για την προκοπή. Η ανισό-
τιµη διαχείριση των νέων, η ανισότιµη  διαχείριση της Ελλάδας
είναι αυτό που κάνει η Νέα Δηµοκρατία, η οποία κλείνει την
πόρτα στους αρίστους, γιατί υπάρχουν πάρα πολλοί που µόχθη-
σαν  και πετάτε στο καλάθι των αχρήστων την προσπάθεια των
παιδιών.

Αριστεία για εσάς, βέβαια, είναι οι καναλάρχες, όπως αριστεία
ήταν οι ιδιοκτήτες των ιδιωτικών ΙΕΚ τότε που κλείνατε την επαγ-
γελµατική εκπαίδευση για να µπορέσετε να τακτοποιήσετε τους
δικούς σας. Είναι απάτη η αριστεία της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί
είναι γνωστό ότι υπάρχουν χαµηλού επιπέδου -και µε σφραγίδες
τάχατες- ιδιωτικά κολλέγια στο εξωτερικό που µπορούν να µετα-
φέρουν εδώ χαµηλού επιπέδου, αν θέλετε, εργαζόµενους, που
πιθανά θέλετε να τους οδηγήσετε και σε χαµηλές αµοιβές.

Ταυτόχρονα, δηµιουργείτε ασφυξία στα πανεπιστήµια γιατί
τους δίνετε πολύ λιγότερους πόρους, ιδιαίτερα στα αδύναµα και
περιφερειακά πανεπιστήµια. Το επόµενο βήµα έχει την ίδια στό-
χευση, το κλείσιµο του δηµοσίου πανεπιστηµίου. Αγνοούνται οι
ανθρωπιστικές - κοινωνικές σπουδές στα κριτήρια χρηµατοδό-
τησης, σε αντίθεση µε τη σύνοδο των πρυτάνεων, γιατί δεν τα
λέει µόνο ο ΣΥΡΙΖΑ αυτά.

Και, τελικά, η υποβάθµιση των ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυ-
µάτων, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι υποβάθµιση της Ελλά-
δας. Η Νέα Δηµοκρατία επιλέγει στον παγκόσµιο ανταγωνισµό
της γνώσης να υποβαθµίσει την Ελλάδα, διότι δεν την ενδιαφέρει
ούτε το εθνικό συµφέρον. Εξάλλου γι’ αυτό χάρισε την έρευνα
στον κ. Άδωνι Γεωργιάδη. 

Ταυτόχρονα υποβαθµίζει και την ανώτατη εκπαίδευση διά της
υποβάθµισης της αρχής της ανώτατης εκπαίδευσης και ακυρώ-
νει την ανεξαρτησία και κλείνει τριάντα επτά τµήµατα, που τα πε-
ρισσότερα εξ αυτών είναι στην περιφέρεια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όµως, θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι υποβαθµίζετε και τα
θέµατα της περιβαλλοντικής εκπαίδευσης, διότι παρ’ ότι η δική
µας Κυβέρνηση αναβάθµισε τα κέντρα περιβαλλοντικής εκπαί-
δευσης, τα συνέδεσε µε την αειφόρο ανάπτυξη και ίδρυσε και-
νούργια κέντρα, ήρθε η κ. Κεραµέως και καταργεί τα κέντρα για
την αειφορία και ταυτόχρονα κλείνει τα έξι νέα κέντρα περιβαλ-
λοντικής εκπαίδευσης που είχε δηµιουργήσει η προηγούµενη κυ-
βέρνηση, ένα εκ των οποίων είναι και στον Δήµο Θέρµης, στον
δήµο από τον οποίο προέρχοµαι.

Και, µάλιστα, έχουν το θράσος σε ερώτηση, την οποία κατα-
θέσαµε, που περιγράφουµε και την προκήρυξη και την ίδρυση
των κέντρων από το 2018 µάλιστα -δύο χρόνια πριν- να λένε ότι
το κλείσιµο των κέντρων περιβαλλοντικής εκπαίδευσης -γιατί
είναι έξι κέντρα περιβαλλοντικής εκπαίδευσης που κλείσατε-
οφείλεται σε ελλείψεις χρηµατοδότησης.

Όµως το ψέµα τους φαίνεται, διότι υπάρχουν -και τις κατα-
θέτω στη Βουλή, κύριε Πρόεδρε- συνεχόµενες πράξεις του Υ-
πουργείου Ανάπτυξης ακόµα και τώρα, τον Δεκέµβριο του 2019,
ύψους τουλάχιστον 3 εκατοµµυρίων ευρώ, που αποδεικνύουν ότι
η χρηµατοδότηση υπάρχει και είναι ΕΣΠΑ.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άρα είναι ψέµα ακόµα και σε ερώτηση αυτό που απάντησε η
Κυβέρνηση, το ότι κλείνει τα κέντρα περιβαλλοντικής εκπαίδευ-
σης λόγω έλλειψης χρηµατοδότησης αλλά, αντίθετα, το σωστό
είναι ότι κλείνει τα κέντρα περιβαλλοντικής εκπαίδευσης γιατί,
πρώτον, πιθανά υπάρχουν συνεννοήσεις και αδιαφάνεια στην
επιλογή εκπαιδευτικών, δεύτερον, έχει εµµονή στο να είναι αντί-
θετος µε οτιδήποτε θέλει ο ΣΥΡΙΖΑ για την πρόοδο του τόπου,
για την παιδεία και το περιβάλλον -και αυτός είναι ο σκοταδισµός
για τον οποίο είναι επικίνδυνη η Νέα Δηµοκρατία και προσωπικά
η κ. Κεραµέως- και γιατί έχει κάνει µια απάτη εις βάρος και της
αριστείας και της νεολαίας και της καλής προσπάθειας, µια
απάτη και εις βάρος του περιβάλλοντος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Φάµελλε, ο-
λοκληρώστε, παρακαλώ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Φανταστείτε, το Υπουργείο Παιδείας
και η Νέα Δηµοκρατία κλείνει µε επιλογή της κέντρα περιβαλλον-
τικής εκπαίδευσης στην Ελλάδα. Μπράβο! Και εις ανώτερα!

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Οικονόµου Ιωάννης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο χώρος της παιδείας είναι εκεί-

νος στον οποίο κατ’ εξοχήν έχουν δοκιµαστεί και έχουν εφαρµο-
στεί οι περισσότερες µεταρρυθµίσεις και νοµοθετικές παρεµ-
βάσεις από κάθε άλλον τοµέα ευθύνης της κεντρικής κυβέρνη-
σης.

Είναι αλήθεια ότι κυρίως στα πρώτα χρόνια αυτές οι αλλαγές
επέτρεψαν στην ελληνική εκπαίδευση να διανύσει µια σηµαντική
απόσταση. Η καθιέρωση της κοινής νέας ελληνικής γλώσσας, η
µεικτή εκπαίδευση, οι πανελλήνιες εξετάσεις, ώστε να εξαφανι-
στεί η ευνοιοκρατία, αποτέλεσαν βασικά και σηµαντικά βήµατα
εκσυγχρονισµού του εκπαιδευτικού µας συστήµατος.

Τέλος, καθοριστική παράµετρος της πορείας εκείνης της πε-
ριόδου υπήρξε η προσήλωση των πολιτικών για την εκπαίδευση
στην ευρωπαϊκή προοπτική που ανοιγόταν για τη χώρα. 

Κάπου εκεί, όµως, τα σηµαντικά και τα σπουδαία σταµάτησαν
και ξεκίνησαν τα παράδοξα. Πέρα από κάποιες αποσπασµατικές,
επιµέρους χρήσιµες διορθωτικές κινήσεις, στη µεγάλη τους πλει-
ονότητα οι δεκάδες «µεταρρυθµιστικές» παρεµβάσεις που ακο-
λούθησαν προσανατολίστηκαν στη λογική τού «κόβε, ράβε, ξή-
λωνε» για την παιδεία και, πάντως, τελικά απέτυχαν στην πιο µε-
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γάλη πρόκληση που είχαν να αντιµετωπίσουν. Δεν κατάφεραν,
δηλαδή, να εξασφαλίσουν στην εκπαιδευτική διαδικασία, στη
διάρθρωση και στο περιεχόµενο των σπουδών την ποιότητα που
απαιτούταν.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να µπορεί η χώρα να
ανταποκρίνεται στις ανάγκες ενός ραγδαία µεταβαλλόµενου εγ-
χώριου και διεθνούς περιβάλλοντος, ο βασικός και ο κεντρικός
στόχος των µεταρρυθµίσεων που επιχειρούµε, των όποιων αλ-
λαγών γίνονται στο κοµµάτι της παιδείας, θα πρέπει να είναι η
εξασφάλιση υψηλής ποιότητας εκπαίδευσης. Οι επιχειρούµενες
αλλαγές θα πρέπει να οδηγούν στην παραγωγή µόρφωσης υψη-
λής στάθµης, η οποία θα αφοµοιώνει έγκαιρα τη γνώση που πα-
ράγεται σε κάθε γωνιά της Γης και την ίδια στιγµή θα συµβάλλει
και στην παραγωγή και στη διάδοσή της. 

Χρειαζόµαστε, δηλαδή, στην παιδεία πολιτικές που θα επιτρέ-
πουν στην εκπαιδευτική διαδικασία να συνδέεται δυναµικά µε την
απασχόληση και τις µεταβολές που τη χαρακτηρίζουν, που θα
παρέχουν πολλαπλές επιλογές, που θα παρέχουν ευκαιρίες, που
θα εγγυώνται ευκαιρίες σε όλους και ιδιαίτερα στους πιο αδύνα-
µους.

Για να προχωρήσουµε προς αυτή την κατεύθυνση σε όλο το
φάσµα της εκπαιδευτικής διαδικασίας -και πάντως σίγουρα στην
τριτοβάθµια εκπαίδευση- χρειαζόµαστε µια κουλτούρα µακρο-
πρόθεσµου στρατηγικού σχεδιασµού, χρειαζόµαστε περισσό-
τερη αυτονοµία, χρειαζόµαστε και διαρκή αξιολόγηση και πιστο-
ποίηση των προγραµµάτων σπουδών, αξιολόγηση στη βάση στό-
χων και ζητουµένων, πάνω στα οποία κρίνεται όχι µόνο στην Ελ-
λάδα, αλλά παντού στον κόσµο, το αν η ανώτατη εκπαίδευση
µπορεί να είναι το µέτρο της ευηµερίας, της ποιότητας ζωής, της
µείωσης των ανισοτήτων, αλλά και της αντίδρασης σε κρίσεις και
καθοδικούς κύκλους σαν κι αυτούς που βιώσαµε πρόσφατα στη
χώρα µας.

Η καθιέρωση της εθνικής αρχής ανώτατης εκπαίδευσης έρχε-
ται να απαντήσει στην ανάγκη να αντιµετωπιστεί ένα έλλειµµα
που για δεκαετίες χαρακτηρίζει την ελληνική ανώτατη εκπαί-
δευση, ένα έλλειµµα σε ό,τι αφορά τον µακροπρόθεσµο σχεδια-
σµό, την αξιολόγηση αλλά και την πιστοποίηση των σπουδών.

Είναι ένα έλλειµµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που διαµόρ-
φωσε στη χώρα µας µεγάλη αναντιστοιχία µεταξύ των γνωστικών
πεδίων πολλών πανεπιστηµιακών τµηµάτων και σχολών και των
δεξιοτήτων και των γνώσεων τις οποίες έχει ανάγκη η αγορά ερ-
γασίας, ένα έλλειµµα που είχε ως αποτέλεσµα ο σχεδιασµός για
τα καινούργια τµήµατα να γίνεται στο πόδι, οι καταργήσεις και
οι συγχωνεύσεις τµηµάτων να αποδίδονται σε κριτήρια, όπου οι
συσχετισµοί πολιτικής ισχύος, τα παιχνίδια εξουσίας, τα παίγνια
ισχύος έπαιζαν πολύ µεγαλύτερο ρόλο από τα αµιγώς ακαδη-
µαϊκά και εκπαιδευτικά κριτήρια.

Το πιο πρόσφατο -ίσως το πιο χαρακτηριστικό- παράδειγµα
αυτής της λογικής ήταν ο κατακερµατισµός του ΤΕΙ Στερεάς Ελ-
λάδος -ένα ΤΕΙ Στερεάς Ελλάδος διαµελίστηκε σε τρία πανεπι-
στηµιακά τµήµατα- και η πρωτοφανής ακαδηµαϊκή υποβάθµιση
της Περιφέρειας Στερεάς Ελλάδος, αφού η Στερεά και συγκε-
κριµένα η Λαµία είναι η µόνη από τις δεκατρείς πρωτεύουσες πε-
ριφερειών που έχει µείνει χωρίς έδρα πανεπιστηµίου και χωρίς
ενιαίο εκπαιδευτικό ίδρυµα.

Και πιστεύω, κυρία Υπουργέ, ότι είναι υποχρέωση της νέας
αρχής να επανεξετάσει άµεσα το όλο θέµα, όχι απλώς για να
απαντήσει στα «γιατί» των κατοίκων της Φθιώτιδας ούτε, φυσικά,
από γινάτι, αλλά για να αξιολογήσει µε αµιγώς εκπαιδευτικά,
ακαδηµαϊκά και αναπτυξιακά κριτήρια αν µια περιοχή µε τον ια-
µατικό πλούτο, µε τη µεγαλύτερη παραγωγή επιτραπέζιας ελιάς,
µε ιστορικά και αρχαιολογικά µνηµεία, όπως ο Γοργοπόταµος, η
Αλαµάνα, οι Θερµοπύλες, µε τη γεωγραφική θέση που κατέχει,
δικαιούται µε βάση αυτά τα κριτήρια να αποτελέσει έδρα ενός
ενιαίου και συγκροτηµένου πανεπιστηµιακού ιδρύµατος. Είναι
άµεση ανάγκη από τη σύστασή της η αρχή να ασχοληθεί πολύ
σοβαρά µε αυτή την πρόκληση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από το περιεχόµενο του νοµο-
σχεδίου γίνεται αντιληπτό ότι η εθνική αρχή αποκτά έναν νευ-
ραλγικό ρόλο στο εκπαιδευτικό µας σύστηµα και είναι υποχρέ-
ωση της Κυβέρνησής µας, κυρία Υπουργέ, να θωρακίσει την

αρχή µε την αξιοκρατία, το κύρος, το επιστηµονικό βάθος και την
ακαδηµαϊκή αίγλη που απαιτείται, προκειµένου να διαδραµατίσει
τον ρόλο της.

Επιπλέον και σε συνδυασµό µε την κριτική που διατυπώνεται
για το άρθρο 50 –και, προσοχή, µιλώ για τις λογικές επιφυλάξεις
που εκφράζουν για την εφαρµογή του άρθρου 50 αρκετοί συµ-
πολίτες µας και όχι για τις κραυγές ή για την υποκρισία ή για µια
θεωρία που εξαντλείται στον στείρο αρνητισµό και στην τελε-
τουργική σχεδόν και χωρίς περιεχόµενο ιδεολογική καταγγελία
της εµπορευµατοποίησης της εκπαίδευσης- θα πρότεινα η και-
νούργια αρχή να επεκτείνει το πεδίο των αρµοδιοτήτων της,
κυρία Υπουργέ, όχι µόνο στα δηµόσια πανεπιστήµια αλλά και σε
κάθε δοµή µεταλυκειακής εκπαίδευσης.

Θα µου πείτε, µα εδώ η σύνδεση γίνεται µε βάση τους οικονο-
µικούς πόρους, το 20% που βάσει της αξιολόγησης θα µπορούν
να παίρνουν τα δηµόσια ιδρύµατα, σύµφωνοι. Μπορεί αυτό να
µη γίνεται στις µη δηµόσιες δοµές, µπορεί, όµως, να συνδεθεί η
επιµελητεία ή, εν πάση περίπτωση, η εποπτεία της αρχής κατά
τη γνώµη µου µε το αν το περιεχόµενο των σπουδών, η εκπαι-
δευτική διαδικασία, ο τρόπος µε τον οποίο λαµβάνονται οι τίτλοι
είναι αυτού του επιπέδου που να δικαιολογεί την ισότιµη διεκδί-
κηση θέσεων αποφοίτων από αυτές τις σχολές µε αποφοίτους
του δηµοσίου πανεπιστηµίου, των κρατικών πανεπιστηµίων στο
ελληνικό δηµόσιο.

Με αυτές τις σκέψεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω
ότι το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα είναι ένα πολύ ουσια-
στικό βήµα στην κατεύθυνση να γίνει η εκπαίδευση και ιδιαίτερα
η δηµόσια παιδεία µια δύναµη που θα δηµιουργεί ακατάπαυστα
νέους τοµείς γνώσης, µια δύναµη που θα δηµιουργεί νέα επαγ-
γέλµατα, που θα τροφοδοτεί µε θέσεις εργασίας την πραγµατική
οικονοµία και κυρίως µια δύναµη που θα δηµιουργεί µορφωµέ-
νους και χειραφετηµένους πολίτες, µια δύναµη που θα δηµιουρ-
γεί περήφανους και κοσµοπολίτες Έλληνες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσουµε τον
λόγο στον επόµενο οµιλητή, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα δύο µαθήτριες και µαθητές και τρεις συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από το 5ο Γυµνάσιο Πάτρας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η κ. Σκόνδρα Ασηµίνα από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρία και κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο σηµατοδοτεί αλλαγή προς το
καλύτερο, ειδικά στον τρόπο που αντιλαµβάνεται η Κυβέρνηση,
βεβαίως, αλλά και το µεγαλύτερο από το σύνολο του ελληνικού
λαού τον ρόλο και τη λειτουργία που διαδραµατίζει η τριτοβάθ-
µια εκπαίδευση στην πατρίδα µας.

Θέλω να σταθώ σε αυτό το σηµείο, διότι ακούγοντας κάποιους
συναδέλφους περί επίθεσης στην παιδεία, περί διάλυσής της και
άλλα παρόµοια, µου δηµιουργείται η εντύπωση πως ή για µια
ακόµη φορά βλέπουν το δέντρο και χάνουν το δάσος ή πως επί-
σης για µια ακόµα φορά υποκρίνονται ασύστολα. 

Όλοι γνωρίζουµε τις φουρτούνες που αντιµετωπίζει εδώ και
πάρα πολλά χρόνια η ανώτατη παιδεία στην Ελλάδα. Επίσης,
όλοι αντιλαµβανόµαστε ότι µεγάλο µέρος ευθύνης πέφτει στις
πλάτες του πολιτικού συστήµατος και όχι στην ίδια την ακαδη-
µαϊκή κοινότητα και πιο συγκεκριµένα σε εκείνες τις πολιτικές
δυνάµεις που αντιµετώπιζαν και συνεχίζουν να αντιµετωπίζουν
το ζήτηµα της ανώτατης εκπαίδευσης και των εκπαιδευτικών
ιδρυµάτων µε ιδεοληψία και µικροκοµµατικές σκοπιµότητες, µε
αριστερές ψευδοευαισθησίες, µε αντιλήψεις ξεπερασµένες και
καταδικασµένες από την κοινωνία. 

Ωστόσο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ανώτατη παιδεία σε
ολόκληρο τον υπόλοιπο κόσµο εξελίσσεται, εκσυγχρονίζεται,
βελτιώνεται και ανταγωνίζεται µεταξύ της, παραδίδοντας στην
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ελεύθερη διεθνή αγορά επιστήµονες άρτια εκπαιδευµένους, που
προσφέρουν τις γνώσεις και τις υπηρεσίες τους. Το να προσπα-
θούµε στην Ελλάδα -µάταια θα έλεγα εγώ- να εξαιρέσουµε την
εγχώρια ανώτατη παιδεία από αυτές τις διεθνείς εξελίξεις, µόνο
εµάς τους ίδιους θα βλάψει και, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ,
αυτό πρέπει να το λάβετε σοβαρά υπ’ όψιν.

Ο υπόλοιπος κόσµος προχωρά και δεν µας περιµένει. Το τρένο
θα χαθεί οριστικά και τα παιδιά µας θα υπολείπονται σε γνώσεις
και δεξιότητες των συναδέλφων τους από το εξωτερικό. Εκεί βρί-
σκεται για µένα η ουσία του ζητήµατος.

Έρχεται, λοιπόν, η σηµερινή ηγεσία του Υπουργείου και θέτει
τα απαραίτητα θεµέλια για την αναδιάρθρωση και λειτουργία των
ιδρυµάτων, ώστε αυτά να µπορέσουν να ανταποκριθούν στις
ανάγκες µιας σύγχρονης και άκρως ανταγωνιστικής αγοράς ερ-
γασίας, να παράγουν ολοκληρωµένη και εξωστρεφή έρευνα και
να έχουν ουσιαστική αυτονοµία διοικητική αλλά και οικονοµική.
Και φυσικά η θέσπιση σχέσης µεταξύ αξιολόγησης και χρηµατο-
δότησης, που για πρώτη φορά γίνεται, είναι χρήσιµο και προς τη
σωστή κατεύθυνση.

Στην αρµόδια επιτροπή παρουσιάστηκαν απόψεις και βελτιω-
τικές προτάσεις των φορέων. Γνωρίζοντας το υψηλό αίσθηµα ευ-
θύνης της Κυβέρνησης είναι βέβαιο ότι αυτές ελήφθησαν υπ’
όψιν στο τελικό κείµενο του νοµοσχεδίου.

Τρεις είναι οι βασικοί άξονες των νοµοθετικών ρυθµίσεων: Η
Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης, που αντικαθιστά την περιο-
ρισµένη σε αρµοδιότητες ΑΔΙΠ, η απελευθέρωση των ειδικών λο-
γαριασµών κονδυλίων έρευνας, που είναι το κεντρικό εργαλείο
χρηµατοδότησης της έρευνας στα πανεπιστήµια και οι λοιπές
ρυθµίσεις, που στοχεύουν κυρίως στην επίλυση λειτουργικών και
γραφειοκρατικών προβληµάτων.

Η νέα αυτή αρχή θα καταστεί κεντρικός πυλώνας λειτουργίας
της ανώτατης εκπαίδευσης, ώστε να συµβάλει καθοριστικά στην
ενίσχυση και αναβάθµιση των πανεπιστηµίων. Θα ασχολείται µε
τη διαµόρφωση µιας εθνικής στρατηγικής για την τριτοβάθµια
εκπαίδευση, την αξιολόγηση, την πιστοποίηση και τη διασφάλιση
της ποιότητας των προγραµµάτων σπουδών και των ιδρυµάτων. 

Και σε όσους από εσάς, ακούγοντας και µόνον τη λέξη «αξιο-
λόγηση» δυσανασχετείτε, οφείλω να πω ότι υλοποιείται η προ-
εκλογική δέσµευση της Κυβέρνησής µας να ενισχυθεί η διαφά-
νεια σε όλα τα ζητήµατα που αφορούν την ανώτατη παιδεία και
να γίνουν πράξη οι καλύτερες εκπαιδευτικές και ερευνητικές
πρακτικές.

Στο κοµµάτι των ΕΛΚΕ δεν θα σταθώ ιδιαίτερα, καθώς ήδη έχει
αναλυθεί αρκετά. Οι ρυθµίσεις απαλλάσσουν τα ιδρύµατα από
τη βαριά γραφειοκρατία, που συνιστά τροχοπέδη για τη διεξα-
γωγή της έρευνας, ενισχύοντας όµως ταυτόχρονα τις εγγυήσεις
διαφάνειας και λογοδοσίας. 

Πέρα, όµως, από τις ρυθµίσεις για τα πανεπιστήµια, το νοµο-
σχέδιο δηµιουργεί και προϋποθέσεις για µία πιο σύγχρονη πρω-
τοβάθµια εκπαίδευση, µε πιο ευέλικτες διαδικασίες, µακριά από
γραφειοκρατικές αγκυλώσεις, για ένα σχολείο που θα παρέχει
γνώσεις και δεξιότητες στους αυριανούς πολίτες, που πρέπει να
είναι έτοιµοι για να αντιµετωπίσουν τις προκλήσεις της ζωής. 

Θεσπίζεται το κρατικό πιστοποιητικό πληροφορικής, το οποίο
αποκτάται κατόπιν εξετάσεων. Είναι ακόµη ένα εφόδιο για τους
νέους µας, που καλούνται να ανταποκριθούν σε ένα σύγχρονο
και ανταγωνιστικό ψηφιακό περιβάλλον.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο νόµος Γαβρόγλου δηµιούρ-
γησε ένα χάος. Αναστάτωσε την ανώτατη παιδεία, διαµόρφωσε
έναν νέο ακαδηµαϊκό χάρτη, µε συγχωνεύσεις ΑΕΙ - ΤΕΙ, µε κα-
ταργήσεις σχολών και δηµιουργία νέων, εκ των οποίων πολλά
χωρίς ακαδηµαϊκά κριτήρια, χωρίς µελέτη βιωσιµότητας και σκο-
πιµότητας και επίσης χωρίς κατοχυρωµένα επαγγελµατικά δι-
καιώµατα. Η µόνη σκοπιµότητα ήταν η ρουσφετολογική, αφού
ιδρύονταν ή καταργούνταν τµήµατα στο γόνατο, την ώρα που
ψηφιζόταν το νοµοσχέδιο στη Βουλή.

Σωστή η αναστολή, λοιπόν, κυρία Υπουργέ, ώστε να ληφθούν
υπ’ όψιν όλες οι παράµετροι. Πολλές περιοχές βίωσαν αυτή την
άναρχη κατάσταση, όπως και η Καρδίτσα µε τα τµήµατα Διατρο-
φής και Διαιτολογίας, Τεχνολογίας Ξύλου και Επίπλου, ένα τµή-
µα-πρότυπο, εξωστρεφές και µοναδικό στη χώρα Δασοπονίας

και Φυσικού Περιβάλλοντος, που είτε διασπάστηκαν είτε µετα-
φέρθηκαν, χωρίς να ληφθεί υπ’ όψιν ότι επρόκειτο για τµήµατα
δυναµικά ευρέως αναγνωρισµένα, µε επαγγελµατικά δικαιώµατα
και προϋποθέσεις εξέλιξης, όπου φοιτούσαν στο σύνολο περισ-
σότεροι από δύο χιλιάδες φοιτητές.

Σε αυτό το σηµείο, κυρία Υπουργέ, θέλω να καταθέσω την
προσωπική µου άποψη ότι η τεχνολογική εκπαίδευση πρέπει και
πάλι να συσταθεί στη χώρα µας, διότι αποτελεί βασικό πυλώνα
εκπαίδευσης και επαγγελµατικής σταδιοδροµίας νέων ανθρώ-
πων, που προσφέρουν αναγκαίες υπηρεσίες στην κοινωνία και
την οικονοµία.

Ελπίζω, επίσης κυρία Υπουργέ, και το ζητώ ευθέως η νέα αρχή
να επανεξετάσει προσεκτικά τη θέση της Καρδίτσας στον ακα-
δηµαϊκό χάρτη, να µην αδικηθεί, να επανακτήσουν οι νέοι µας
αυτά που δικαιούνται εκεί και να µην υστερούν σε σχέση τουλά-
χιστον µε τους όµορους νοµούς.

Αγαπητοί συνάδελφοι, θα κλείσω την τοποθέτησή µου κρατών-
τας αυτό που θεωρώ ουσία του παρόντος νοµοσχεδίου: Η Κυ-
βέρνηση υλοποιεί τα υποσχεθέντα. Δηµιουργεί ένα σύγχρονο
πλαίσιο λειτουργίας και εποπτείας της ανώτατης παιδείας. Επι-
τρέπει στα ιδρύµατα να προσφέρουν σπουδές υψηλοτάτου επι-
πέδου σε κλάδους αιχµής, ανταποκρινόµενες στις απαιτήσεις
του µέλλοντος. Σταµατάµε έτσι τη συνεχιζόµενη φυγή εξειδικευ-
µένου ανθρώπινου δυναµικού στο εξωτερικό, προάγουµε την
εξωστρέφεια και τη διεθνοποίηση των ελληνικών ΑΕΙ, εξασφαλί-
ζοντας την απαραίτητη τεχνογνωσία στους µελλοντικούς µας
επιστήµονες να µπορέσουν να προσφέρουν ουσιαστικά στην ελ-
ληνική κοινωνία και την ελληνική οικονοµία. 

Η Νέα Δηµοκρατία ακολουθώντας πιστά µία πολιτική ισχυρο-
ποίησης του ρόλου της δηµόσιας παιδείας και των ελληνικών πα-
νεπιστηµίων εισάγει ρυθµίσεις, που θα αναδείξουν την πραγµα-
τική ποιότητά τους και το υψηλό επίπεδο σπουδών που παρέχουν
στη νέα γενιά.

Σε θέµατα εθνικής παιδείας δεν χωρούν ούτε κοµµατικές ούτε
ιδεολογικές αγκυλώσεις. Κατ’ επέκταση το νοµοσχέδιο οφείλει
να τύχει της στήριξης όλων µας και σε όσους αντιδρούν λέγον-
τας ότι οι ρυθµίσεις έπρεπε να είναι καλύτερες, απαντώ: ο εχ-
θρός του καλού είναι όντως το καλύτερο. Ωστόσο αυτό δεν
αποτελεί δικαιολογία να µη στηριχθούν ρυθµίσεις βελτιωτικές,
που µας φέρνουν ένα βήµα πιο κοντά στο καλύτερο.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Δηµήτριος Χαρίτου από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι της Πλειοψηφίας, δεν ξέρω αν πιστεύετε στα

σοβαρά ότι µε τις ρυθµίσεις που φέρνετε θα συµβάλετε στην
αναβάθµιση των πανεπιστηµίων, ώστε να καταστούν ανταγωνι-
στικά στο διεθνές περιβάλλον.

Τουλάχιστον στους επτά πρώτους µήνες της διακυβέρνησής
σας δεν µας έχετε δείξει τέτοια δείγµατα γραφής. Αντίθετα, αυτό
που συστηµατικά παρακολουθούµε είναι να ροκανίζετε µε κάθε
ευκαιρία το Σύνταγµα και συγκεκριµένα τις διατάξεις που προ-
στατεύουν τη δηµόσια παιδεία και το αυτοδιοίκητο των πανεπι-
στηµίων.

Αιφνιδιαστικά και χωρίς τη συναίνεση της εκπαιδευτικής κοι-
νότητας καταργήσατε το πανεπιστηµιακό άσυλο, καταργήσατε
τη δυνατότητα της ελεύθερης πρόσβασης στην τριτοβάθµια εκ-
παίδευση που θα ήταν η ανάσα πνοής για να κρατηθούν ζωντανά
τα περιφερειακά πανεπιστήµια, όπως το Δηµοκρίτειο. Αναστεί-
λατε τη λειτουργία των διετών προγραµµάτων σπουδών για τους
αποφοίτους των ΕΠΑΛ, αγνοώντας επιδεικτικά τις συγκλήτους
που είχαν δεχτεί τις προτάσεις και υλοποιούσαν τις ρυθµίσεις.

Και σήµερα τι διαπιστώνουµε µε τις ρυθµίσεις που φέρνετε;
Ότι µάλλον άλλα έχετε στο µυαλό σας. Όχι την αναβάθµιση της
ανώτατης εκπαίδευσης αλλά µάλλον την υποβάθµισή της. Τι
άλλο σηµαίνει εξοµοίωση των πτυχίων των ιδιωτικών κολεγίων µε
αυτά των πανεπιστηµίων, ευτελίζοντας κάθε έννοια ακαδηµαϊκό-
τητας;

Φαίνεται ότι σας κατατρύχουν οι εµµονές σας να φέρετε από
το παράθυρο αυτό που δεν µπορέσατε να περάσετε από την
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πόρτα, δηλαδή την αναθεώρηση του άρθρου 16 του Συντάγµα-
τος για τα δηµόσια πανεπιστήµια. Και τι κάνετε; Μηχανεύεστε
τρόπους, βαφτίζοντας το κρέας ψάρι, δηλαδή αναγνωρίζοντας
ουσιαστικά την ισοτιµία των πτυχίων των κολεγίων µε αυτά των
δηµόσιων πανεπιστηµίων, πολλά εκ των οποίων είναι διεθνώς
αναγνωρισµένα για την ποιότητα των σπουδών τους. 

Αυτό είναι για σας το περιεχόµενο της αριστείας που δήθεν
πρεσβεύετε, εξοµοιώνοντας τα αµφιβόλου περιεχοµένου σπου-
δών κολλέγια µε τα πανεπιστήµια; Δεν αντιλαµβάνεστε ότι µε τέ-
τοιες ρυθµίσεις τα πρώτα που θα πληγούν θα είναι τα περιφε-
ρειακά πανεπιστήµια, όταν θα βγάζετε µε τον σωρό πτυχία µε
επαγγελµατικά δικαιώµατα, αλλά χωρίς καµµία ακαδηµαϊκότητα;
Αφήστε µας. Δεν µας ακούτε. Ακούστε τουλάχιστον τι σας λένε
οι περισσότερες σύγκλητοι να γίνει, που διαφωνούν µε τη ρύθ-
µιση και σας ζητούν να µην προχωρήσετε. Όµως, µάλλον εσάς
δεν ιδρώνει το αυτί σας!

Τώρα γίνεται αντιληπτό, κύριοι συνάδελφοι, γιατί εν µία νυκτί
καταργήσατε τα τριανταεπτά νέα τµήµατα που είχαν ήδη ιδρυθεί
µε νόµο και επρόκειτο να λειτουργήσουν το 2020, µεταξύ των
οποίων ήταν και αυτά της Καβάλας, που τόσο ανέµενε και η ακα-
δηµαϊκή κοινότητα και η τοπική κοινωνία!

Δυστυχώς εσείς καταργείτε τµήµατα. Εµείς στη Θράκη ανα-
µέναµε την ίδρυση και λειτουργία των έξι νέων τµηµάτων που
είχε δροµολογήσει η σύγκλητος από κοινού µε την τοπική κοινω-
νία, πρόταση ώριµη νοµοθετικά από την προηγούµενη ηγεσία
του Υπουργείου Παιδείας, που σήµερα βρίσκεται στα συρτάρια
σας, κυρία Υπουργέ Ελπίζω να µην την έχετε πετάξει.

Χθες από τη συνάντησή µου µε τις πρυτανικές αρχές προ-
έκυψε ότι θα τους ζητήσετε εκ νέου να υποβάλουν τις προτάσεις
τους για την ίδρυση και λειτουργία των νέων τµηµάτων. Τι να πει
κανείς;

Μου φαίνεται, κυρία Υπουργέ, ότι «όποιος δεν θέλει να ζυµώ-
σει, δέκα µέρες κοσκινίζει»! Σε µια χρονική στιγµή που τα πανε-
πιστήµια βγαίνουν από έναν βαρύ χειµώνα υποχρηµατοδότησης
και υποστελέχωσης, πριν λίγο πληροφορήθηκα από τα τοπικά
µέσα στον νοµό µου ότι υπέβαλε την παραίτησή της η πρόεδρος
και αντιπρόεδρος του Τµήµατος Παρευξείνιων λόγω αδυναµίας
λειτουργίας.

Και ενώ σήµερα, αυτή την περίοδο, τα πανεπιστήµια ανέµεναν
και ήταν η στιγµή να τους αποδοθούν οι αναγκαίες πιστώσεις,
ώστε πράγµατι στη νέα εποχή που ανοίγεται για τη χώρα να συµ-
βάλουν ως κρίσιµος παράγοντας ανάπτυξης, εσείς τι κάνετε; Έρ-
χεστε και τους κόβετε στην ουσία ένα µέρος της χρηµατοδό-
τησης και µάλιστα, στο όνοµα της αξιολόγησης ή για να γίνουν
πιο ανταγωνιστικά.

Με τη σηµερινή χρηµατοδότηση των πανεπιστηµίων αυτά µε
δυσκολία καλύπτουν τις ανελαστικές τους δαπάνες και εσείς µε
τη ρύθµιση που φέρνετε τους δίνετε το 80% της ήδη µειωµένης
χρηµατοδότησης, ενώ το υπόλοιπο 20% θα είναι ζητούµενο.

Στην πραγµατικότητα θέτετε τα πανεπιστήµια υπό επιτροπεία,
καταλύοντας έµµεσα την αυτοτέλειά τους. Δηµιουργείτε σχολές
πολλών ταχυτήτων, που για να επιβιώσουν µέσα στη ζούγκλα
που τους ρίχνετε, θα επιδίδονται σε άκρατο ανταγωνισµό. Ανα-
λαµβάνετε πολύ µεγάλες ευθύνες, γιατί πυροδοτείτε εσωτερικές
διαµάχες στην επιστηµονική και ερευνητική κοινότητα της χώ-
ρας.

Τα πιο µεγάλα, όµως, θύµατα αυτών των ρυθµίσεων θα είναι
τα περιφερειακά πανεπιστήµια. Τα οδηγείτε σε αναζήτηση πό-
ρων εκτός δηµόσιας χρηµατοδότησης, χωρίς να αντιλαµβάνεστε
τις τεράστιες δυσκολίες που θα αντιµετωπίσουν για να ανταπο-
κριθούν στα κριτήρια αξιολόγησης.

Αναφέροµαι κυρίως στο Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο, που λόγω
και της γεωγραφικής του θέσης θα βρεθεί σε αδυναµία να αντα-
ποκριθεί σε αυτά, µε αποτέλεσµα να βρεθεί µε περικοµµένη χρη-
µατοδότηση.

Να σας θυµίσω, κυρία Υπουργέ, ότι λίγα µόλις χιλιόµετρα µετά
τον Έβρο γιγαντώνεται το πανεπιστήµιο της Αδριανούπολης, σε
αντίθεση µε το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο, το οποίο δυστυχώς
θα οδηγήσετε σταδιακά σε µαρασµό. Καταλαβαίνετε τι κάνετε;

Ελπίζω να αντιλαµβάνεστε ότι τυχόν υποχώρηση αυτού του
περιφερειακού πανεπιστηµίου θα συµπαρασύρει ένα τεράστιο

κοµµάτι της οικονοµικής και πολιτιστικής ζωής της περιοχής µας.
Κύριοι της Κυβέρνησης, αν το πραγµατικό σας ενδιαφέρον

ήταν να επιβραβεύσετε τους καλύτερους, δηλαδή να δώσετε κί-
νητρα στα πανεπιστήµια, θα µπορούσατε να θεσµοθετήσετε µια
πρόσθετη χρηµατοδότηση ως µπόνους, διαµορφώνοντας απο-
δεκτά κριτήρια αξιολόγησης, µε τη συναίνεση των πανεπιστηµίων
και όχι να διανέµεται το 20% προφανώς µε αδιαφανή και, ενδε-
χοµένως, προσωπικά κριτήρια.

Φοβάµαι ότι άλλα είναι τα ελατήρια των ρυθµίσεών σας. Δυ-
στυχώς δεν οδηγούν στην αναβάθµιση της ανώτατης εκπαίδευ-
σης. Δίνετε µεγαλύτερο µέρος στον ιδιωτικό τοµέα και, δυστυ-
χώς, το βάρος της εκπαίδευσης το επωµίζονται µε επώδυνο τρό-
πο οι οικογενειακοί προϋπολογισµοί. Διαχειρίζεστε την παιδεία
ως εµπόρευµα. Οι έχοντες θα έχουν τις ευκαιρίες, οι υπόλοιποι
στον Καιάδα!

Καταψηφίζω, λοιπόν, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο µε τις ρυθ-
µίσεις που φέρατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Στεφανάδης Χριστόδουλος από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΣ ΣΤΕΦΑΝΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι Βουλευτές, ο

σύγχρονος κόσµος είναι σε αναταραχή -είναι κοινώς αποδεκτό
αυτό- και βέβαια υπάρχει µια συνεχής αναθεώρηση αξιών. Κα-
λείται να αντιµετωπίσει µια αυξηµένη περιβαλλοντική αλλαγή συν
τοις άλλοις και µια αυξηµένη ροή, µετακίνηση πληθυσµών. Η πα-
τρίδα µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα δεινοπαθεί απ’
αυτή την προσφυγική-µεταναστευτική κρίση και ειδικά τα νησιά
του ανατολικού Αιγαίου και ειδικότερα η Σάµος, όπου το πρό-
βληµα είναι µη διαχειρίσιµο.

Η λύση για κάποιους λαούς βρίσκεται στα όπλα, ενώ παράλ-
ληλα βλέπουν τη γενική αναταραχή σαν ευκαιρία να δείξουν για
ακόµη µια φορά τις ιµπεριαλιστικές διαθέσεις, όπως, παραδείγ-
µατος χάριν, ο κακός µας γείτονας. Όµως, όπως είπε ο Μάρτιν
Λούθερ Κινγκ δεν υπάρχει χειρότερο όπλο να χρησιµοποιήσει ο
άνθρωπος για να αλλάξει τον κόσµο από την εκπαίδευση. 

Η Ελλάδα από την αρχαιότητα είναι µια χώρα που χαρακτηρί-
ζεται για τον πολιτισµό της. Τέχνες, φυσική, µαθηµατικά, αστρο-
νοµία, ιατρική είναι κάποια από τα πεδία που αναπτύχθηκαν εδώ,
σε αυτούς τους τόπους των προγόνων µας και που οφείλουµε
να τις εξελίξουµε. Οφείλουµε προς όλους τους µεγάλους επι-
στήµονες, που γεννήθηκαν εδώ σε αυτή την πατρίδα, να συνεχί-
σουµε την ατέρµονη, σπειροειδή εξέλιξη προς τα πάνω, πάντα
βέβαια ανοδικά. Αν θεωρήσουµε κοινώς αποδεκτό ότι πρέπει ο
καθένας να καλλιεργεί τα ταλέντα και τις δεξιότητες του και να
τροφοδοτεί µε νέα γνώση, µε νέες τεχνικές, µε νέα έρευνα, τότε
είναι αναγκαίο η Ελλάδα να επενδύσει σε έναν από τους κλάδους
που την έχει αναδείξει διαχρονικά από την αρχαιότητα, δηλαδή
την παιδεία της.

Το παρόν νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας είναι απάν-
τηση σε όλους εκείνους που θεωρούν ότι η ισχύς είναι µόνο
στρατιωτική. Το µεγαλύτερο εφόδιο, σύµφωνα µε τον Πλάτωνα,
που φέρνει κάποιος µαζί του όταν πηγαίνει στον Άδη είναι η παι-
δεία και η αγωγή του. Όµως, όπως όλα τα πράγµατα έτσι και
στην παιδεία για να επιτευχθεί η ποιότητα πρέπει να υπάρχουν
κάποιοι κανόνες. Κανόνες που στόχο έχουν τόσο να ορίσουν τα
ποιοτικά κριτήρια της εκπαίδευσης όσο και να τα διασφαλίσουν.
Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα τελευταία χρόνια
πολλές αυθαίρετες ανακατατάξεις έλαβαν χώρα στην ακαδη-
µαϊκή κοινότητα.

Έκθεση του ΟΟΣΑ, δηλαδή του Οργανισµού Οικονοµικής Συ-
νεργασίας και Ανάπτυξης, το 2016 έδειξε ότι ολοένα και περισ-
σότερο µειώνονται τα χρήµατα που διατίθεται παγκόσµια για την
παιδεία, την έρευνα και την ανάπτυξη. Πρέπει εποµένως να κα-
ταλάβουµε ότι υπάρχει άµεση σχέση ανάµεσα στην ανάκαµψη
από την οικονοµική κρίση -που ιδιαίτερα µας ενδιαφέρει σήµερα-
και την επένδυση, την επιστήµη, την έρευνα και την παιδεία. Η
Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης, η ΕΘΑΕ, µε αυτό το προ-
τεινόµενο νοµοσχέδιο, στόχο έχει προφανώς να διαµορφώσει
µια εθνική στρατηγική στα θέµατα που σχετίζονται µε την τριτο-
βάθµια εκπαίδευση, την αξιολόγηση και την πιστοποίηση της δια-
σφάλισης της ποιότητας στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα
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της χώρας µας.
Σηµαντικό κοµµάτι αυτού του νοµοσχεδίου που συζητάµε είναι

η εξωστρέφεια των ελληνικών εκπαιδευτικών ιδρυµάτων και η
ανάγκη να είναι σε πλήρη ταύτιση µε τις κατευθυντήριες οδηγίες
και προσλαµβάνουσες του ευρωπαϊκού χώρου της ανώτατης εκ-
παίδευσης.

Βασικά θέµατα που σχετίζονται µε την ισότητα και τον σεβα-
σµό στον συνάνθρωπο, έρχονται στο προσκήνιο για πρώτη φορά
και θα παίξουν πλέον καθοριστικό ρόλο στην αξιολόγηση των
ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων, όπως η ισότητα των φύλων,
η προσβασιµότητα σε άτοµα µε αναπηρία και η στρατηγική διε-
θνοποίηση των ιδρυµάτων. Δεν είναι στόχος µόνο να ανταποκρί-
νονται τα πανεπιστήµια µας στα διεθνή και ευρωπαϊκά πρότυπα,
αλλά οφείλεται να βελτιώνεται συνεχώς η ποιότητα, η αποτελε-
σµατικότητα και η απόδοσή τους.

Με τον νέο νόµο στο θέµα της χρηµατοδότησης που προτείνει
το Υπουργείο ενισχύεται η αυτονοµία των ανώτατων εκπαιδευτι-
κών ιδρυµάτων, αφού πρέπει τα ανώτατα αυτά ιδρύµατα να θέ-
σουν στόχους µε σαφή χρονοδιαγράµµατα, έχοντας κυρίως ως
γνώµονα την εθνική στρατηγική για την ανώτατη εκπαίδευση.

Σηµαντικό κοµµάτι αυτού του νοµοσχεδίου που προτείνει το
Υπουργείο µας είναι ο ανασχηµατισµός των ειδικών λογαρια-
σµών κονδυλίων έρευνας, το γνωστό ΕΛΚΕ. Η έρευνα, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, από τη φύση της απαιτεί ευελιξία. Αυτή την
ευελιξία όσο και την ποιότητα έρχεται να επαναφέρει η Κυβέρ-
νηση στην ανώτατη εκπαίδευση. Μέχρι τώρα η γραφειοκρατία
χαρακτήριζε κάθε στάδιο διεξαγωγής έρευνας, στοιχίζοντας πο-
λύτιµο χρόνο στους ερευνητές επιστήµονες. Η διεξαγωγή ποι-
οτικής έρευνας είναι αναγκαία για να έχουν τα πανεπιστήµιά µας
ισχυρή παρουσία σε διεθνές επίπεδο, αφού οι παγκόσµιοι δεί-
κτες αξιολόγησης βασίζονται στο ερευνητικό κοµµάτι, πέρα από
τα ποιοτικά χαρακτηριστικά που η ΕΘΕΑ, η νέα αρχή, θα να ανα-
βαθµίσει. Δεν είναι τυχαίο ότι µόνο τρία ελληνικά πανεπιστήµια
βρίσκονται στη γενική κατάταξη στα πρώτα πεντακόσια παγκο-
σµίως, το Εθνικό Καποδιστριακό, το Αριστοτέλειο και το Εθνικό
Μετσόβιο Πολυτεχνείο.

Επιµέρους κατηγορίες αξιολόγησης αφορούν στην εξωστρέ-
φεια των πανεπιστηµίων, στην αριστεία, σε ποιοτικά κριτήρια που
σχετίζονται µε την ισότητα, τις συνθήκες διδασκαλίας και άλλα.
Αυτά, δηλαδή, που έρχεται να βελτιώσει το Υπουργείο Παιδείας.

Ωστόσο, σηµαντικοί επιστήµονες βρίσκονται στη χώρα µας,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοί, στους οποίους αν δινόταν η ευ-
καιρία και οι δυνατότητες θα µπορούσαν να συµβάλουν καθορι-
στικά στην καλύτερη αξιολόγηση των πανεπιστηµίων µας. Πι-
στεύουµε ότι το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο συµβάλλει σε αυτή
την κατεύθυνση, δηλαδή στον ορθολογισµό της χρηµατοδότη-
σης, την αντικειµενικότερη κατανοµή χώρων, µε τελικό αποτέλε-
σµα την αναβάθµιση των ανώτατων πνευµατικών ιδρυµάτων.

Σας καλώ να στηρίξετε αυτό το νοµοσχέδιο, το οποίο συµβάλ-
λει καθοριστικά στην πρόοδο της ανώτατης εκπαίδευσης στην
Ελλάδα και στην εξέλιξη της επιστήµης, µέσω της έρευνας, αφού
όπως έλεγε και ο Σωκράτης «η µόρφωση, όπως ακριβώς µια εύ-
φορη γη, φέρνει όλα τα καλά».

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Γκίκας Στέφανος από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι, µετά τον καταστρο-

φικό νόµο Γαβρόγλου, µε πολύ µεγάλη ικανοποίηση είδαµε
αυτόν τον νόµο να κατατίθεται στη Βουλή σήµερα, που µε δυο
λόγια αυτό που προσπαθεί να κάνει είναι να αναβαθµίσει την
ανώτατη εκπαίδευση, υιοθετώντας βέλτιστες πρακτικές από το
εξωτερικό και να κάνει τα πανεπιστήµια µας, τα ανώτατα εκπαι-
δευτικά ιδρύµατα, αντάξια µε αυτά του εξωτερικού, ώστε ευελ-
πιστούµε σε λίγα χρόνια να συναγωνίζονται επαξίως αυτά τα
ιδρύµατα.

Υπάρχουν αρκετές διατάξεις και καινοτοµίες σε αυτό το νοµο-
σχέδιο. Επιτρέψτε µου για συντοµία χρόνου να αναφερθώ -βέ-
βαια τα είπαν κι άλλοι συνάδελφοι, αλλά θεωρώ κρίσιµο να τα
πω κι εγώ- σε τρία θέµατα από αυτά τα οποία περιλαµβάνει το
νοµοσχέδιο. Το ένα Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης, η

ΕΘΑΕ όπως λέγεται η οποία αντικαθιστά την αρχή η οποία έχει
ψηφιστεί από την προηγούµενη κυβέρνηση, που είναι η αρχή δια-
σφάλισης και πιστοποίησης της ποιότητας στην ανώτατη εκπαί-
δευση, την ΑΔΙΠ, η οποία, κακά τα ψέµατα, δεν µπόρεσε να στα-
θεί στο ύψος των περιστάσεων, δεν ικανοποίησε τους λόγους για
τους οποίους ιδρύθηκε.

Οι αρµοδιότητες, λοιπόν, της εθνικής αυτής αρχής εµπλουτί-
ζονται σε τρεις πολύ σηµαντικούς τοµείς: στον στρατηγικό σχε-
διασµό, στη χρηµατοδότηση των ανώτατων εκπαιδευτικών
ιδρυµάτων και στην αξιολόγησή τους. Συγκεκριµένα το Ανώτατο
Συµβούλιο της Εθνικής Αρχής εισηγείται στον Υπουργό Παιδείας
τετραετές πρόγραµµα εθνικής στρατηγικής για την ανώτατη εκ-
παίδευση, κάτι που γίνεται για πρώτη φορά. Εισηγείται επιπλέον
την ίδρυση, τη συγχώνευση, την κατάργηση τµηµάτων σχολών,
πανεπιστηµίων, παρακολουθεί -και αυτό είναι πολύ σηµαντικό-
τη µετάβαση των αποφοίτων στην αγορά εργασίας, εισηγείται
προτάσεις για τη διασφάλιση της υψηλής ποιότητας στην ανώ-
τατη εκπαίδευση, αλλά και βεβαίως ασχολείται µε την κατανοµή
της ετήσιας επιχορήγησης των ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµά-
των.

Στη χρηµατοδότηση των ΑΕΙ συµβαίνει µία σηµαντική καινοτο-
µία, το 80% θα διανέµεται πλέον βάσει αντικειµενικών κριτηρίων,
ενώ το υπόλοιπο 20% συνδέεται µε τους δείκτες ποιότητας του
Ιδρύµατος. Δίνεται, λοιπόν, η δυνατότητα στα εκπαιδευτικά ιδρύ-
µατα να είναι το κίνητρο για να µπορέσουν να αντλήσουν αυτούς
τους πόρους, να βελτιώσουν τους τοµείς της έρευνας, της εξω-
στρέφειας και, βεβαίως, την ποιότητα και την αποτελεσµατικό-
τητα της εκπαίδευσης.

Ένα άλλο σηµείο που θα ήθελα να σταθώ, το οποίο είναι πολύ
σηµαντικό, είναι οι ειδικοί λογαριασµοί κονδυλίων έρευνας. Θυ-
µάµαι όταν παρέλαβε η κυρία Υπουργός, την είχα επισκεφθεί στο
γραφείο της και της µετέφερα ένα αίτηµα καθηγητών του Ιονίου
Πανεπιστηµίου, που όπως ξέρετε η έδρα του είναι στην Κέρκυρα,
µεταφέροντας ακριβώς αυτό, δηλαδή ότι µε αυτό το σύστηµα
που υπήρχε δεν µπορούσε να προωθηθεί σωστά η έρευνα και τα
προγράµµατα και ζητούσαν να παύσει αυτή η µεγάλη γραφει-
οκρατία.

Με αυτό, λοιπόν, το νοµοσχέδιο και µε τις διατάξεις που περι-
λαµβάνει ακριβώς αυτό γίνεται: Περιορίζεται, εγώ θα πω ουσια-
στικά παύεται, η οποιαδήποτε γραφειοκρατική αγκύλωση που
δυσχέραινε την υλοποίηση των ερευνητικών έργων και προγραµ-
µάτων.

Έτσι, µεταξύ άλλων, ο προϋπολογισµός κάθε έργου ή προ-
γράµµατος θα είναι αυτοτελής και διακριτός σε σχέση µε τον
προϋπολογισµό των υπολοίπων έργων, ενώ για τα πολυετή έργα
θα είναι συνοπτικός και δεν θα πραγµατοποιείται επιµέρους κα-
τανοµή των κονδυλίων στα έτη. Αυτό βοηθάει πάρα πολύ. Συνο-
πτικά προβλέπεται µεγαλύτερη ευελιξία στη λειτουργία των
ΕΛΚΕ προκειµένου να διευκολυνθεί το έργο των ερευνητών,
χωρίς να παραµερίζεται ωστόσο -και αυτό είναι πολύ σηµαντικό-
η διαφάνεια και η λογοδοσία.

Θα ήθελα να πω µία κουβέντα για την αναστολή των τριάντα
επτά τµηµάτων, που έγινε τόσος λόγος, στο άρθρο 33. Αυτά τα
τµήµατα ιδρύθηκαν επί ΣΥΡΙΖΑ, αλλά χωρίς να έχει προηγηθεί η
υποχρεωτική από τον νόµο αξιολόγησή τους από την προηγού-
µενη ανεξάρτητη αρχή, την ΑΔΙΠ. Δεν έγιναν µελέτες σκοπιµό-
τητας, εξίσου σηµαντικό, και, βεβαίως, δεν διαπιστώθηκε ποτέ η
αναγκαιότητα και η βιωσιµότητά τους. Επειδή αγγίζουν πάρα
πολλές περιοχές, πολύ σωστά στο παρόν νοµοσχέδιο λέµε ότι
αναστέλλεται η λειτουργία τους µέχρις ότου η νέα ανεξάρτητη
αρχή, αφού αξιολογήσει όλες τις παραµέτρους και τους παρά-
γοντες, αποφασίσει εάν θα λειτουργήσουν ή όχι.

Μια κουβέντα και για το άρθρο 50. Νοµίζω ότι από το 2005
ήδη, µε οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, προβλεπόταν οι κάτο-
χοι πτυχίων του εξωτερικού, τα οποία αναγνωρίζονταν από ΔΟ-
ΑΤΑΠ, να µπορούν να λαµβάνουν µέρος σε προσλήψεις σε
εξετάσεις µέσω ΑΣΕΠ. Επί τέσσερα χρόνια η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ
αυτό το άφησε να υπάρχει. Λίγο πριν τις εκλογές, προφανώς για
µικροπολιτικούς λόγους, µε νόµο κατήργησε αυτή τη διαδικασία.
Νοµίζω ότι πολύ σωστά η Κυβέρνησή µας και το Υπουργείο Παι-
δείας το επαναφέρει και για λόγους που µας επιβάλλει η Ευρω-
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παϊκή Ένωση αλλά και διότι είναι δίκαιο.
Εν κατακλείδι, κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

θεωρώ ότι είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο προάγει την ανώτατη
εκπαίδευση, ακολουθεί καλές πρακτικές του εξωτερικού και είµαι
βέβαιος ότι µετά από λίγα χρόνια τα πανεπιστήµιά µας θα είναι
ισάξια και στο ερευνητικό πεδίο που τόσα χρόνια, δυστυχώς, δεν
είχαµε τη δυνατότητα. Γι’ αυτό βεβαίως το υπερψηφίζουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει η κ. Κυριακή Μάλαµα από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα να ξεκινήσω µε µία δια-

πίστωση. Η Νέα Δηµοκρατία, όπως άλλωστε το δηλώνει και η ίδια
σε κάθε ευκαιρία, διακατέχεται από σύνδροµο αναπόλησης -θα
έλεγα- των µνηµονίων στην εκπαίδευση. Είναι στον ιδεολογικό
της πυρήνα η υποχρηµατοδότηση της δηµόσιας παιδείας και οι
χάρες, βέβαια, στους ιδιώτες, στους κολλεγιάρχες, στους σχο-
λάρχες, στους φορείς της ιδιωτικής εκπαίδευσης συνολικότερα.

Η σηµερινή Κυβέρνηση δεν διαπιστώνει κανένα πρόβληµα
υποχρηµατοδότησης των πανεπιστηµίων, δεν την ενδιαφέρει αν
υπάρχει επαρκές διδακτικό και ερευνητικό προσωπικό στα πανε-
πιστήµια, δεν την ενδιαφέρουν οι σχέσεις εργασίας µέσα στα
ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα, οι υποδοµές έρευνας, η φοιτη-
τική µέριµνα. Την ενδιαφέρει µόνο να περικόψει, να τιµωρήσει,
να αξιολογήσει και να καθαρίσει -τάχα µου δήθεν- τα πανεπιστή-
µια. Στην πραγµατικότητα η νέα Κυβέρνηση δεν κοµίζει καµµία
νέα ιδέα για την παιδεία, απλώς επιστρέφει στο µνηµόνιο για να
προωθήσει την ιδιωτική εκπαίδευση σε βάρος της δηµόσιας.

Το νοµοσχέδιο αυτό προφανώς δεν αποτελεί κάποια µεταρ-
ρυθµιστική τοµή, όπως µε στόµφο δηλώνουν οι συνάδελφοι της
Πλειοψηφίας, απλώς µετονοµάζει φορείς που ήδη υπάρχουν,
όπως είναι η αρχή που αξιολογεί τα δηµόσια πανεπιστήµια και η
οποία αλλάζει όνοµα από Αρχή Διασφάλισης και Πιστοποίησης
της Ποιότητας στην Ανώτατη Εκπαίδευση σε Εθνική Αρχή Ανώ-
τατης Εκπαίδευσης. Αυτή η µετονοµασία υπαγορεύεται προφα-
νώς από την ανάγκη χειραγώγησης της ανεξαρτησίας της αρχής,
του διορισµού µιας νέας διοίκησης σε αυτή και του ελέγχου της
από την Κυβέρνηση.

Τι θα κάνει όµως αυτή η αρχή; Τίποτα το καινοφανές. Απλά θα
αξιολογήσει τα πανεπιστήµια µε κριτήρια που θα καθορίζονται
από τον ίδιο τον Υπουργό Παιδείας, όπως αναφέρεται στο άρθρο
16 παράγραφος 2Γ του νοµοσχεδίου και θα εφαρµοστεί τιµωρη-
τική αξιολόγηση, περικόπτοντας το 20% της χρηµατοδότησης σε
όσα ιδρύµατα δεν εντάσσονται στα κριτήρια του Υπουργού. Τι
θα συµβεί σε όσα ιδρύµατα δεν προσέρχονται ως επαίτες στο
γραφείο του Υπουργού; Δεν θα λαµβάνουν το 20% της χρηµα-
τοδότησής τους πολύ απλά. Εάν αυτό δεν είναι η χειρότερη
µορφή κοµµατικοποίησης των πανεπιστηµίων, τότε τι είναι;

Ισχυρίζεται η ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας ότι η αξιολό-
γηση θα είναι εξωτερική και αντικειµενική, καθώς θα εδράζεται
σε ποσοτικούς δείκτες, όπως είναι ο αριθµός αποφοίτησης των
φοιτητών και η απορρόφησή τους από την αγορά εργασίας. Με
τον τρόπο αυτό φυσικά ανοίγει η γνωστή νεοφιλελεύθερη κερ-
κόπορτα για την άλωση των περιφερειακών πανεπιστηµίων, τα
οποία είναι διαρκώς υποστελεχωµένα και µε ελλιπείς υποδοµές
φοιτητικής µέριµνας. Αντί να αυξηθεί η χρηµατοδότηση εκεί
ακριβώς όπου εντοπίζονται αυτά τα προβλήµατα, το Υπουργείο
θα εντείνει κι άλλο το χάσµα µέσα από το κλείσιµο της κάνουλας
της χρηµατοδότησης και θα δηµιουργήσει δηµόσια πανεπιστήµια
πολλαπλών ταχυτήτων σε βάρος των φοιτητών, των οικογενειών
τους και γενικώς της δηµόσιας παιδείας συνολικότερα.

Και εκεί ακριβώς έρχεται η πολιτική αυτή να συνδυαστεί µε το
όραµα της νέας Κυβέρνησης για «ελεύθερα κολλέγια», για ιδιω-
τική τριτοβάθµια εκπαίδευση, την οποία προσπαθεί, µάλιστα, να
εξισώσει ως προς το θέµα των επαγγελµατικών δικαιωµάτων µε
τη δηµόσια.

Με το άρθρο 50 του νοµοσχεδίου η ηγεσία του Υπουργείο Παι-
δείας κάνει δώρο στους κολλεγιάρχες την επαγγελµατική ισοδυ-
ναµία των τίτλων σπουδών κολεγίων µε τα πτυχία των αποφοίτων
των δηµόσιων πανεπιστηµίων για όσους θέλουν να εργαστούν
ως εκπαιδευτικοί στη δηµόσια εκπαίδευση. Μπράβο! Δηλαδή για

τον διορισµό ενός εκπαιδευτικού δεν θα απαιτείται πλέον πτυχίο
ελληνικού πανεπιστηµίου ή πανεπιστηµίου της αλλοδαπής, που
έχει αναγνωριστεί από τον ανάλογο δηµόσιο οργανισµό, θα
αρκεί ένα πτυχίο κολεγίου, που, σύµφωνα µε το άρθρο 50 του
νοµοσχεδίου, θα είναι πλέον επαγγελµατικά ισοδύναµο.

Αυτή τη διάταξη άραγε την επικροτεί η εκπαιδευτική κοινό-
τητα, την επικροτούν τα δηµόσια πανεπιστήµια; 

Εντύπωση µου προκάλεσε η συµπεριφορά της ηγεσίας του
Υπουργείου και των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας στη συ-
νεδρίαση της ακρόασης των φορέων επί του συγκεκριµένου ζη-
τήµατος στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων. Ούτε λίγο
ούτε πολύ οι εκπρόσωποι της Κυβέρνησης και της Πλειοψηφίας
επέπληξαν εντελώς άκοµψα τους πρυτάνεις, τους καθηγητές δη-
λαδή του πανεπιστηµίου και τους φορείς του εκπαιδευτικού κό-
σµου που εξέφρασαν την οργιώδη αντίθεσή τους στη συγκεκρι-
µένη διάταξη.

Δυστυχώς το σηµερινό νοµοσχέδιο όχι απλώς αγνοεί τις ανάγ-
κες της δηµόσιας εκπαίδευσης, όχι απλώς υποβιβάζει την πορεία
χιλιάδων επιστηµόνων των ελληνικών πανεπιστηµίων, εξισώνον-
τας δηλαδή τα δηµόσια πανεπιστήµια µε τα κολλέγια, όχι απλώς
βυθίζει τα ΑΕΙ στην υποχρηµατοδότηση, αλλά µας γυρνάει πίσω
στις πιο σκοτεινές µνηµονιακές µέρες της παιδείας.

Τα ελληνικά πανεπιστήµια έχουν ανάγκη από στήριξη και όχι
από τιµωρία. Οι αδιόριστοι εκπαιδευτικοί έχουν ανάγκη από προ-
στασία των πτυχίων τους και όχι την υποβάθµισή τους µέσω της
εξίσωσης µε τους τίτλους σπουδών των κολλεγίων. Η δηµόσια
παιδεία γενικά έχει ανάγκη από χρηµατοδότηση, από διορισ-
µούς, από µέριµνα, από ισχυρές δοµές, από δυνατά δηµόσια πα-
νεπιστήµια. 

Η Κυβέρνηση δεν έχει τίποτα από αυτά στις προτεραιότητές
της. Αντίθετα, θέλει καταστολή, υποχρηµατοδότηση, υποβάθ-
µιση και αυτά ακριβώς νοµοθετεί.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενη οµιλήτρια
είναι η κ. Γκαρά Αναστασία από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σήµερα να συζη-

τήσουµε ένα νοµοσχέδιο µε διατάξεις οι οποίες αγγίζουν τον πυ-
ρήνα της δηµόσιας εκπαίδευσης, ένα ακόµη νοµοσχέδιο που δεν
κάνει τίποτε άλλο από το να απορρυθµίζει το τοπίο της εκπαί-
δευσης προς τέρψιν και ικανοποίηση συγκεκριµένων ιδιωτικών
συµφερόντων. Υιοθετεί αρκετές ακραίες νεοφιλελεύθερες πολι-
τικές, ισοπεδώνει τη δηµόσια παιδεία, διογκώνει τις ανισότητες,
εµπαίζει τη νεολαία µας.

Η σηµερινή ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας απολύτως προ-
βλέψιµη και βαθιά ιδεοληπτική, όπως συνηθίζει, κάνοντας πράξη
τα λόγια του κ. Μητσοτάκη περί οδοστρωτήρα που θα σαρώσει
τα πάντα µπορεί να µην ξέρει τι ποσοστό ακριβώς επί του ΑΕΠ
δαπανάται στον τοµέα της παιδείας, ωστόσο ξέρει πολύ καλά να
κάνει ό,τι χρειάζεται ώστε να αποδιαρθρώσει, να επιτεθεί και τε-
λικά να ισοπεδώσει τη δηµόσια παιδεία στη χώρα.

Πιστή, λοιπόν, στο παραπάνω δόγµα µε το άρθρο 33 του πα-
ρόντος σχεδίου νόµου η ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας επιλέ-
γει να αναστείλει επ’ αόριστον τη λειτουργία των τριάντα επτά
νέων τµηµάτων πανεπιστηµίου. Η λειτουργία αυτών των τµηµά-
των ήταν πρόταση και είχε σχεδιαστεί από τα ίδια τα ιδρύµατα.
Δεν σέβεται η Κυβέρνηση ούτε τα ίδια τα πανεπιστήµιά µας για
τα οποία κοµπάζει πολλές φορές όταν ανεβαίνουν στη λίστα των
ευρωπαϊκών αξιόλογων πανεπιστηµίων.

Η προηγούµενη ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας είχε ήδη
δροµολογήσει τη λειτουργία τους. Εσείς, όµως, κύριοι Υπουργοί,
έρχεστε να κλείσετε επ’ αόριστον τα συγκεκριµένα τµήµατα,
επειδή ο µόνος στόχος σας είναι η συρρίκνωση και η υποβάθµιση
-ξαναλέω- της δηµόσιας παιδείας. 

Και το κάνετε αυτό τη στιγµή που για το Δηµοκρίτειο Πανεπι-
στήµιο Θράκης αδιαφορείτε πλήρως, διότι και το Δηµοκρίτειο
Πανεπιστήµιο Θράκης µε απόφαση της συγκλήτου είχε προτείνει
την ίδρυση νέων τµηµάτων, προτάσεις ρεαλιστικές, προτάσεις
αναγκαίες, προτάσεις απαραίτητες κυρίως για το ίδιο το πανεπι-
στήµιο αλλά και για την τοπική µας κοινωνία. Οι προτάσεις αυτές
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είχαν γίνει αποδεκτές, είχαν υιοθετηθεί από την προηγούµενη
κυβέρνηση, αλλά και πάλι εσείς αυτές τις προτάσεις τις απορρί-
πτετε.

Βέβαια όλα τα παραπάνω δεν έρχονται σαν κεραυνός εν αι-
θρία. Μέσα σε έξι µήνες διακυβέρνησής σας έχετε ήδη προλάβει
να καταργήσετε τα διετή προγράµµατα επαγγελµατικής εκπαί-
δευσης για τους αποφοίτους των ΕΠΑΛ για να κατευθύνετε ίσως
τους σπουδαστές στα ιδιωτικά ΙΕΚ. Έτσι κι αλλιώς γνωρίζουµε
ότι αρκετές φορές τους σπουδαστές τους έχετε αντιµετωπίσει
σαν πελάτες και όχι σαν σπουδαστές µε δικαιώµατα στη δηµόσια
εκπαίδευση.

Επίσης, ήδη έχετε καταργήσει τη δυνατότητα ελεύθερης πρό-
σβασης των µαθητών στην τριτοβάθµια εκπαίδευση επικαλούµε-
νοι την αριστεία.

Με το άρθρο 16 -συνεχίζω- στο παρόν σχέδιο νόµου βάζετε
µία βόµβα στα θεµέλια όλων των ιδρυµάτων µειώνοντας τη χρη-
µατοδότηση κατά 20% µε προκάλυµµα ξεπερασµένες ακόµη και
στην ευρωπαϊκή πρακτική µεθόδους αξιολόγησης, αξιολόγησης
που µε άλλοθι την κατ’ επίφαση επίκληση της αριστείας -εδώ έχει
έναν σαφή τιµωρητικό και αυταρχικό χαρακτήρα- προτείνετε ου-
σιαστικά µέτρα που θα ενισχύσουν και θα διευρύνουν τις ανισό-
τητες µεταξύ των ελληνικών πανεπιστηµίων, των σπουδαστών
αλλά και των καθηγητών και είναι βέβαιο ότι κυρίως τα ιδρύµατα
της περιφέρειας είναι αυτά που θα πληρώσουν τελικά το µάρ-
µαρο από τις περικοπές χρηµατοδότησης.

Με αυτή την αντιεκπαιδευτική και τιµωρητική σας ρύθµιση
οδηγείτε τα δηµόσια πανεπιστήµια σε ιδιωτικούς φορείς για την
κάλυψη βασικών υπηρεσιών και µε µαθηµατική ακρίβεια θα αναγ-
κάσετε τµήµατα είτε να συρρικνωθούν είτε να κλείσουν. 

Αν υπάρχει περικοπή για ένα έτος αναρωτιέµαι πώς θα ορθο-
ποδήσουν ξανά τα πανεπιστήµια, ώστε να διεκδικήσουν το επι-
πλέον 20% που είχαν χάσει την προηγούµενη χρονιά;

Κυρίες και κύριοι, το πιο χυδαίο όµως, το πιο ακραία νεοφιλε-
λεύθερο στο παρόν σχέδιο νόµου είναι η αναγνώριση των πτυ-
χίων των κολλεγίων και των ιδρυµάτων της αλλοδαπής ως ισό-
τιµων των ελληνικών δηµόσιων πανεπιστηµίων κάνοντας τα δεκτά
από τον ΑΣΕΠ και µάλιστα χωρίς να έχει προηγηθεί καµµία από-
φαση ή εξέταση από το ΔΟΑΤΑΠ. Παρακάµπτετε, δηλαδή, το
άρθρο 16 του Συντάγµατος, αφού δεν καταφέρατε να το αναθε-
ωρήσετε κατά την Αναθεώρηση του Συντάγµατος. 

Πλήττετε ευθέως τους αποφοίτους των ελληνικών πανεπιστη-
µίων, τους υπηρετούντες εκπαιδευτικούς, τους χιλιάδες αδιόρι-
στους αναπληρωτές εκπαιδευτικούς, οι οποίοι τρέχουν κάθε
χρόνο στα πιο µακρινά σηµεία της χώρας για να διδάξουν και
εσείς έρχεστε και βάζετε από το παράθυρο ή από την πόρτα, θα
έλεγα καλύτερα, τους απόφοιτους µε πτυχία αµφιβόλου αξίας
και επιπέδου ιδιωτικών κολεγίων στο εκπαιδευτικό µας σύστηµα
για να διδάξουν τα παιδιά µας.

Με τη διάταξη αυτή η Κυβέρνηση του Μητσοτάκη εµπαίζει τη
νέα γενιά, δεν αναγνωρίζει τις θυσίες και τους κόπους των νέων
παιδιών, αποδεικνύει ότι για αυτή, για την Κυβέρνηση που επικα-
λείται την αριστεία, τελικά αριστεία δεν είναι οι υψηλοί βαθµοί
εισαγωγής στην ανώτατη εκπαίδευση, δεν είναι ο κόπος των παι-
διών µας, αλλά αριστεία για αυτούς είναι το αν έχει κάποιος να
δαπανήσει αρκετές χιλιάδες ευρώ για να αγοράσει ένα πτυχίο
από ένα άγνωστο κολλέγιο.

Αυτό το µήνυµα περνάτε, κύριοι και κυρίες, στους εκπαιδευτι-
κούς, στους φοιτητές σε όλους τους νέους ανθρώπους ότι εσείς
ακόµη και στον χώρο της εκπαίδευσης δεν αναγνωρίζετε σπου-
δαστές, εκπαιδευτικούς, δασκάλους, καθηγητές, βλέπετε µόνο
πελάτες και νούµερα. Οποίος τυχαίνει να έχει ένα παχύ πορτο-
φόλι θα µπορεί να προσλαµβάνεται στη θέση του παιδιού µιας
λαϊκής, µιας µέσης οικογένειας που µόχθησε σε όλη του τη ζωή
για να καταφέρει να γίνει εκπαιδευτικός. Αποθεώνετε, δηλαδή,
την αριστεία της τσέπης και του χρήµατος.

Δυστυχώς φέρνετε µια διάταξη ντροπιαστική και παρεµπιπτόν-
τως, κύριε Υπουργέ, κυκλοφορούν σήµερα δηµοσιεύµατα στον
Τύπο που λένε ότι η γνωµοδότηση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής,
την οποία έχετε επικαλεστεί, ουδεµία σχέση έχει µε όσα έχετε
αναφέρει. Παρακαλώ να µας διευκρινίσετε τελικά τι συµβαίνει.
Η γνωµοδοτική απόφαση της Κοµισιόν 4016/19 αναφέρει τον

κλάδο των εκπαιδευτικών ή όχι; Μήπως είναι καθαρά πολιτική
σας επιλογή;

Σε κάθε περίπτωση βέβαια εµείς ζητάµε την απόσυρση της
ντροπιαστικής διάταξης που εξισώνει τα πτυχία των ελληνικών
δηµόσιων πανεπιστηµίων µε αυτά αγνώστων αµφιβόλου αξίας
περιεχοµένου και ποιότητας κολλεγίων. Άλλωστε µας το ανέφε-
ραν και στην επιτροπή όλοι οι φορείς, η ΟΛΜΕ, η ΔΟΕ, η ΟΙΕΛΕ,
οι οµοσπονδίες, ενώ επίσης εξέδωσαν αποφάσεις και οι σύγκλη-
τοι αρκετών πανεπιστηµίων ζητώντας την απόσυρση της διάτα-
ξης, ενώ και οι συµπολίτες µας αυτή τη στιγµή διαδηλώνουν έξω
στην πλατεία Συντάγµατος ζητώντας την απόσυρση αυτής της
διάταξης.

Ζητούµε, λοιπόν, και εµείς την απόσυρσή της, διότι καταψη-
φίζοντας αυτό το νοµοσχέδιο δεν θα επιτρέψουµε την υποβάθ-
µιση του ελληνικού δηµόσιου πανεπιστηµίου και του εκπαιδευ-
τικού µας συστήµατος, δεν θα επιτρέψουµε τον εµπαιγµό της
νέας γενιάς, δεν θα επιτρέψουµε το πισωγύρισµα στο δηµόσιο
σύστηµα και στο δηµόσιο συµφέρον.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.
Αναγνωστοπούλου από το ΣΥΡΙΖΑ.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κυρία Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων της Βουλής, όταν
συζητούσαµε το νοµοσχέδιο, η κυρία Υπουργός είχε πει ότι το
άρθρο 16 του σχεδίου νόµου που συζητάµε εδώ στην Ολοµέλεια
σήµερα αποτελεί ιδεολογική τοµή. Το ακούσαµε και από συνα-
δέλφους της Νέας Δηµοκρατίας. 

Σε τι συνίσταται αυτή η ιδεολογική τοµή; Συνίσταται σε ένα
πράγµα, στη βαθµιαία απόσυρση της πολιτείας από την υποχρέ-
ωσή της να χρηµατοδοτεί τη δηµόσια εκπαίδευση, κυρίως, βέ-
βαια, την ανώτατη εκπαίδευση.

Αυτό, λοιπόν, που είναι δικαίωµα όλων των πολιτών και υπο-
χρέωση της πολιτείας γίνεται µε το άρθρο 16 διαπραγµατεύσιµο
χαρτί, µε εργαλείο την αξιολόγηση, την οποία αξιολόγηση θα
κάνει η ανώτατη αρχή, η ΕΘΑΑΕ, όπως ονοµάζεται, η οποία λει-
τουργεί στον σκληρό πυρήνα των δηµόσιων πολιτικών για την
παιδεία. Δεν είναι η ΑΔΙΠ -ο κ. Βερναδάκης πάρα πολύ ωραία το
εξήγησε- στον σκληρό πυρήνα της δηµόσιας εκπαίδευσης. 

Δυστυχώς εµένα δεν µου θυµίζει κανένα σύγχρονο ευρωπαϊκό
κράτος. Ας µου πείτε ένα παράδειγµα, εκτός από το Ηνωµένο
Βασίλειο που είδαµε πώς έφτασε η δηµόσια παιδεία. Εµένα µου
θυµίζει το αντίστοιχο ανώτατο συµβούλιο εκπαίδευσης της Τουρ-
κίας, στο οποίο χρεώνονται πάρα πολλά από τα κακά της ανώ-
τατης εκπαίδευσης εκεί. Δεν θέλω να επεκταθώ. 

Τι σηµαίνει, όµως, ένα τέτοιο εργαλείο το οποίο θα αξιολογεί;
Και τι κρύβεται; Και τι εµµονή ιδεοληπτική είναι αυτή που έχει και
προσωπικά η κυρία Υπουργός αλλά και η Νέα Δηµοκρατία; Είναι
πιστή σε αυτό που άνοιξε η προκάτοχός της, η κ. Διαµαντοπού-
λου, σ’ αυτή την κατηγορία, ότι τα πανεπιστήµιά µας είναι σφαί-
ρες αναξιοκρατίας. Άρα χρειάζονται κάποιον από πάνω, έναν
επιθεωρητή, ο οποίος θα πρέπει να ελέγχει τι γίνεται σε αυτές
τις σφαίρες αναξιοκρατίας. 

Εγώ δεν ξέρω τι σχέση έχει η Υπουργός µε τα πανεπιστήµια.
Θέλω να ρωτήσω, όµως, τους συναδέλφους της Νέας Δηµοκρα-
τίας που είναι και πανεπιστηµιακοί. 

Δεν ντρεπόµαστε σ’ αυτή την Αίθουσα να µιλάµε για πανεπι-
στήµια τα οποία δεν αξιολογούνται και για πανεπιστηµιακούς που
δεν αξιολογούνται; Δεν ντρεπόµαστε; Εγώ ντρέποµαι να απο-
τελώ µέρος της Βουλής και να ακούω τέτοια πράγµατα και να
µην µπορώ να υπερασπιστώ τους ανθρώπους οι οποίοι αξιολο-
γούνται πολύ περισσότερο από οποιονδήποτε άλλο και τα ιδρύ-
µατα τα οποία αξιολογούνται συνεχώς. 

Άρα κάποιο άλλο νόηµα έχει όλη αυτή η επίθεση: Απόσυρση
της πολιτείας, υποχρηµατοδότηση, η οποία έτσι κι αλλιώς είναι
υπαρκτή. Δέκα χρόνια κρίσης, τα πανεπιστήµια µετά βίας καλύ-
πτουν τα λειτουργικά τους έξοδα. 

Θέλω να µου απαντήσει κάποιος, ει δυνατόν η κυρία Υπουρ-
γός. Τι σηµαίνει το 20% της δηµόσιας χρηµατοδότησης κατόπιν
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αξιολόγησης; Ετήσιας; Μετά από τέσσερα χρόνια; Και τι θα γί-
νεται στο ενδιάµεσο διάστηµα; Πώς θα µπορούν να λειτουργή-
σουν τα πανεπιστήµια;

Φωνάζετε όλοι να ανέβουν στη διεθνή κατάταξη κ.λπ.. Τα κρι-
τήρια τα οποία παίζουν πρώτιστη σηµασία είναι: Η στελέχωση,
πόσα µέλη ΔΕΠ υπάρχουν και οι υποδοµές που υπάρχουν. 

Πείτε µου: Είχατε καµµία πρόνοια για τη στελέχωση των ανώ-
τατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων, τα οποία έχουν ανάγκη από
κόσµο; 

Από τις πρώτες προσπάθειες που κάναµε συστηµατικά ήταν
να προκηρύξουµε νέες θέσεις και όχι µόνο για την υποστελέ-
χωση, αλλά και για τους πανάξιους νέους επιστήµονες που έ-
χουµε και δεν έβρισκαν δουλειά στα πανεπιστήµια. 

Αυτό, λοιπόν, είναι το πρώτο. Είναι µία εµµονή να αποσυρθεί
σιγά-σιγά το δηµόσιο απ’ αυτή τη µεγάλη του υποχρέωση. Η δεύ-
τερη εµµονή -τεράστια εµµονή- και πραγµατικά αντίφαση είναι
ότι ακούγαµε µία Υπουργό, η οποία και όταν η Νέα Δηµοκρατία
ήταν στην αξιωµατική αντιπολίτευση και ως τοµεάρχης φώναζε
από το πρωί ως το βράδυ ότι «φεύγουν τα παιδιά µας στο εξω-
τερικό και γιατί δεν κάνουµε ιδιωτικά πανεπιστήµια κ.λπ.;». Και
όταν δηµιουργούνται νέα τµήµατα ή και σχολές µε αποφάσεις
συγκλήτων -να θυµίσω εδώ ότι αυτή η ΕΘΑΑΕ πραγµατικά υπο-
νοµεύει τη δηµοκρατικότητα και το αυτοδιοίκητο των πανεπιστη-
µίων, και αν υπάρχει αντίλογος ας µου τον πείτε, δεν τον άκουσα
µέχρι τώρα- εκεί το Υπουργείο έρχεται και λέει ότι «αναστέλλεται
η λειτουργία τους». 

Θα επαναξεταστούν -λέει- αυτά τα τριάντα επτά τµήµατα. Αν
επανεξεταστούν, εγώ θέλω να επανεξεταστεί και η Νοµική Σχολή
του Πανεπιστηµίου Πατρών, ανάµεσα στα άλλα τα οποία ανα-
στέλλονται.

Φτάνω στο άρθρο 50, γιατί δυστυχώς δεν έχω χρόνο εδώ. Με
το άρθρο 50 δεν εξισώνονται µόνο τα πτυχία των κολεγίων µε τα
δηµόσια πανεπιστήµια. Δεν έχουµε µία εξίσωση µόνο προς τα
κάτω. 

Κύριε Στυλιανίδη, έχουµε την πραγµατική δικτατορία, όχι των
µετριοτήτων, των δικτατορία των µη ελεγχόµενων από κανένα
και τη δικτατορία των ιδιωτικών κολεγίων. 

Ο ΔΟΑΤΑΠ ιδρύθηκε -διαβάστε όταν ιδρύθηκε ο ΔΟΑΤΑΠ,
τότε λεγόταν ΔΙΚΑΤΣΑ- ακριβώς για να µπορούν να ελέγχονται
τα ακαδηµαϊκά προσόντα. Και τώρα έρχεται µία διάταξη η οποία,
όχι µόνο εξισώνει προς τα κάτω τα δηµόσια πανεπιστήµια, δεν
ελέγχει καθόλου τα ακαδηµαϊκά προσόντα. 

Εκεί, όµως, υπάρχει και ένα άλλο χτύπηµα µεγάλο. Υπάρχει
στον ίδιο τον εκπαιδευτικό κόσµο, όχι γιατί θα βρεθεί τόσος κό-
σµος στην ανεργία, όχι επειδή τα πτυχία τους και οι κόποι µιας
ζωής ευτελίζονται και εξευτελίζονται, αλλά γίνεται και κάτι άλλο. 

Αντιµετωπίζετε τους εκπαιδευτικούς ως υπαλλήλους τρίτης
κατηγορίας: «Μπορούν να διδάξουν δεξιότητες;». Λες και οι δε-
ξιότητες και η εκπαίδευση είναι playmobil. Λες και δεν χρειάζεται
ένας ολόκληρος κόσµος, µορφωτικός, παιδαγωγικός, για να µπο-
ρέσει ο εκπαιδευτικός να λειτουργήσει.

Θέλω να σας ρωτήσω: Πού θα ήταν αυτή η χώρα µετά από
δέκα χρόνια κρίσης, αν δεν είχαµε αυτούς τους κακοπληρωµέ-
νους εκπαιδευτικούς στα δηµόσια σχολεία, όπου τώρα εσείς επι-
βάλλετε, όχι µόνο δικτατορία των µετριοτήτων, δικτατορία των
ανύπαρκτων! 

Θα κλείσω λέγοντας ένα πράγµα. Το πρόγραµµά σας είναι νε-
οφιλελεύθερο -το ξέρουµε- µε έναν επαρχιωτισµό, ο οποίος είναι
άνευ προηγουµένου. 

Τριών Ιεραρχών! Δεν θα πω τίποτα άλλο. Το ότι η θρησκευτική
συνείδηση πρέπει να είναι -αναφέροµαι στο άρθρο 16- πρέπει να
είναι ορθόδοξη κατήχηση αυτό το έχουµε καταλάβει από την
κυρία Υπουργό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Θέλω, όµως, να πω
µία τελευταία κουβέντα. Η αργία δεν είναι τεµπελιά. Και όχι µόνο
δεν είναι τεµπελιά. Η ίδια η Εκκλησία, οι ιερωµένοι κ.λπ., στην
οθωµανική αυτοκρατορία όταν υπήρξε Σύνταγµα το 1908 έκαναν
διαδηλώσεις για την καθιέρωση των θρησκευτικών αργιών. Δεν
τη θεώρησαν ποτέ τεµπελιά. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Χρήστος Γιαννούλης από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχα
αποφασίσει να µην πάρω τον λόγο στη συζήτηση για το νοµο-
σχέδιο για την παιδεία, γιατί έχω τη βεβαιότητα ότι στον ΣΥΡΙΖΑ
πλαισιωνόµαστε από εξαιρετικούς ακαδηµαϊκούς δασκάλους και
δασκάλες, οι οποίοι έχουν περάσει ίσως το πιο σηµαντικό στάδιο
αξιολόγησης µέσα στα ελληνικά πανεπιστήµια, που είναι η αγά-
πη, ο σεβασµός και η αποδοχή τους από τους φοιτητές ως πα-
νεπιστηµιακών δασκάλων. 

Παρατηρώντας, όµως, για πολύ ώρα την Υπουργό Παιδείας
να είναι βυθισµένη ή στις ενοχές ή στις σκέψεις της ή στο κινητό
της, εν αντιθέσει µε τον κ. Στυλιανίδη ή την κ. Κεφαλίδου, που
από την αυτοπρόσωπη παρουσία τους φαίνεται ποιος πραγµα-
τικά ενδιαφέρεται για το δηµόσιο πανεπιστήµιο, θέλω να ρωτήσω
το εξής, µάλλον όχι να ρωτήσω, αλλά να επιβραβεύσω την κ. Κε-
ραµέως, γιατί πραγµατικά είναι συνεπής σε µία γραµµή η οποία
καταγγελλόταν προεκλογικά και την ακολουθεί µε δογµατική επι-
µονή. 

Το πρόβληµα δεν είναι πώς θα ενισχυθούν τα δηµόσια πανε-
πιστήµια, το ζήτηµα είναι πώς θα ενισχυθούν τα ιδιωτικά -δεν
ξέρω τι να πω ως προσδιορισµό- πανεπιστήµια, µεσολαβητές, εν-
διάµεσοι απόδοσης πτυχιακών τίτλων, που οδηγούν σε µία επαγ-
γελµατική σταδιοδροµία;

Ακούσατε όµως την κ. Αναγνωστοπούλου, που είναι µία από
τους ακαδηµαϊκούς δασκάλους, µία δασκάλα την οποία σέβονται
και αγαπούν οι φοιτητές. Αυτό µπορείτε να το πιστοποιήσετε και
στο πεδίο δράσης, που είναι τα πανεπιστήµια και όχι τα κλειστά
κοµµατικά γραφεία, αυτά που παράγουν τους υπερήλικες διοι-
κητές νοσοκοµείων ή τους διπλοαµειβόµενους µετακλητούς συµ-
βούλους -και µε σύνταξη και µε αµοιβή. Εκεί µπορείτε, πραγµα-
τικά, να δείτε πώς γίνεται η αξιολόγηση και µε ποια δεδοµένα. 

Είπε, λοιπόν, η κ. Αναγνωστοπούλου -και πολύ ορθά- ότι σε
όλο αυτό το πλέγµα που προσπαθείτε να χτίσετε γύρω από τη
δηµόσια εκπαίδευση, φαίνεται να µη σέβεστε έναν από τους
πρωταγωνιστές αυτής της αλυσίδας, τους πανεπιστηµιακούς δα-
σκάλους. Και είναι δικαίωµά σας να το κάνετε, εφόσον έχετε την
πολιτική αλαζονεία µιας ισχυρής Πλειοψηφίας. 

Ξέρετε, όµως, τα παιδιά έχουν έναν πολύ σκληρό τρόπο να εκ-
φράζουν την αλήθεια, όπως την αλήθεια που εξέφρασε ο Αντώ-
νης, που φοιτά στην Α’ λυκείου στους Αµπελόκηπους Θεσσαλο-
νίκης, µία σχετικά φτωχή περιοχή. Ονειρεύεται να ακολουθήσει
θετική κατεύθυνση, αλλά µέχρι αυτή την ώρα που συζητάµε χη-
µικός δεν έχει µπει στην τάξη του, κυρία Υπουργέ. Όσο και αν
αναζητήσετε στο «Google» ή σε άλλες µηχανές αναζήτησης, θα
δείτε ότι στους Αµπελόκηπους δεν έχει πατήσει το πόδι του χη-
µικός για να διδάξει τον Αντώνη, ο οποίος σε δύο χρόνια θέλει
να δοκιµάσει τις δεξιότητές του στη δηµόσια τριτοβάθµια εκπαί-
δευση, στη θετική κατεύθυνση.

Θέλω να σας ρωτήσω και κάτι άλλο, αν είστε κάτοικοι αυτής
της χώρας. Την ώρα που θέλετε να εξισώσετε τα πτυχία των ιδιω-
τικών κολλεγίων σχεδόν µε τα πτυχία της δηµόσιας τριτοβάθµιας
εκπαίδευσης, έχετε ακούσει για τα µεταπτυχιακά τα οποία απο-
κτούν από ξένα πανεπιστήµια πολίτες, που τη γλώσσα της χώρας
ούτε καν µπορούν να την ψιθυρίσουν; Έχετε ακούσει για τα µε-
ταπτυχιακά από τη Βουλγαρία, που πολίτες οι οποίοι όχι µόνο
δεν µιλούν τη γλώσσα -και δεν αναφέροµαι σε διεθνή πανεπιστή-
µια ή σε διεθνή τµήµατα που θα µπορούσατε να µου πείτε ότι
είναι ξενόγλωσσα, είναι στα αγγλικά- αλλά ίσως οι ιδιοκτήτες
τους δεν γνωρίζουν και πού είναι η γειτονική χώρα; Όλα αυτά τα
εισάγετε και µε την απειλή ποινών, γιατί για ποινές πρόκειται σε
σχέση µε τη χρηµατοδότηση των δηµόσιων εκπαιδευτικών ιδρυ-
µάτων. 

Είστε, πραγµατικά, συνεπής στις προγραµµατικές σας επιδιώ-
ξεις, γιατί προγραµµατικές δεσµεύσεις δεν ήταν. Ήταν µία
ακόµα παρελκυστική προσπάθεια, ήταν ένα ακόµη από τα ψέ-
µατα που, δυστυχώς, ενώ τα ψελλίζατε, έφταναν µε πολύ µεγάλη
ένταση στην κοινή γνώµη και το ακροατήριο, ένα από τα πολλά
ψέµατά σας, γι’ αυτό και δεν σας αναγνωρίζεται πλέον το πολι-
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τικό ήθος να επιχειρείτε και να εµφανίζεστε ως υπερασπιστές
του δηµοσίου συµφέροντος. 

Γιατί και µε µία σειρά αποφάσεων σε άλλους τοµείς της πολι-
τικής, της εκτελεστικής εξουσίας αλλά και του νοµοθετικού
έργου, έχετε -σε πολύ µικρό χρονικό διάστηµα, µόλις επτά µή-
νες- χάσει αυτό το πολιτικό ηθικό δικαίωµα. Γνωρίζετε πολύ καλά
ότι είναι άπειρα, πολλαπλάσια και εκπληκτικά άπειρα τα παρα-
δείγµατα που έχετε καταφέρει να δηµιουργήσετε στους επτά αυ-
τούς µήνες. 

Θέλω να αναφερθώ ειδικά σε δύο περιπτώσεις, στις οποίες
αναφέρθηκαν και άλλοι συνάδελφοι. Πραγµατικά ο πόνος µε τον
οποίο εµφανιζόσασταν πριν τις 7 Ιουλίου για τους εκπαιδευτι-
κούς µετανάστες, για τα νέα παιδιά που βρίσκονταν στο εξωτε-
ρικό, ήταν απίστευτος. Έφτανε στα όρια της υποκριτικής τελειό-
τητας. Δεν µπορούσε κανείς να συναγωνιστεί ή να υποψιαστεί
ότι όλο αυτό δεν είναι µία καλή ηθοποιία, αλλά µία κακή υποκρι-
σία.

Και τι κάνετε τώρα, όχι εσείς προσωπικά, άλλος συνάδελφός
σας, µέγας θιασώτης της πολιτικής απάτης και του ψέµατος,
Υπουργός Εργασίας; Πεντέµισι χιλιάδες επιστήµονες, µε ιδιαί-
τερα υψηλά τυπικά προσόντα, το 10% εκ των οποίων είναι κάτο-
χοι διδακτορικών, στελέχωσαν για πρώτη φορά το ελληνικό
δηµόσιο, την ελληνική δηµόσια διοίκηση και όχι µόνο, µε θαυµα-
στά αποτελέσµατα. Με την εµµονή και τον δογµατισµό που έχετε
για καθετί δηµόσιο, επιλέγετε να τους πετάξετε στον δρόµο και
να στήσετε µία ακόµη επικοινωνιακή ποµφόλυγα, µε τους πεντα-
κόσιους νέους που θα επιστρέψουν από το εξωτερικό. 

Θα µπορούσα να πω και άλλα, αλλά θέλω να µην παραλείψω,
στα λίγα δευτερόλεπτα που αποµένουν, να αναφερθώ και στα
ΕΠΑΛ. Δεν είναι ακριβώς στις αρµοδιότητές σας, αλλά θέλω να
αναφερθώ στους εκπαιδευτικούς των σχολών µαθητείας του
ΟΑΕΔ. 

Δεν ξέρω αν το γνωρίζετε ότι υπάρχουν εκπαιδευτικοί µε τις
υποχρεώσεις των εκπαιδευτικών δευτεροβάθµιας, ακόµα και τρι-
τοβάθµιας εκπαίδευσης στις σχολές µαθητείας του ΟΑΕΔ, µε τις
ίδιες υποχρεώσεις, οι οποίοι όµως δεν έχουν το δικαίωµα να υπο-
βάλουν ως έµπειροι εκπαιδευτικοί τις αιτήσεις τους στις νέες
δοµές που ετοιµάζετε. 

Να µη µιλήσω για την ειδική αγωγή. Φαντάζοµαι αυτό πρέπει
να εµπίπτει στα όρια της πολιτικής σας ευθιξίας. Είπαµε για τον
χηµικό που λείπει στους Αµπελόκηπους, αλλά στην ειδική αγωγή
τι να πω; Απορώ πώς υπάρχει αυτός ο καθρέφτης της συνείδη-
σης τον οποίο αποφεύγετε; 

Ξέρετε όµως, κυρία Κεραµέως, τι δεν θα αποφύγετε; Δεν θα
αποφύγετε να είστε η δεύτερη Υπουργός, µετά τον Βασίλη Κον-
τογιαννόπουλο, που µάλλον θα δει τον δρόµο της εξόδου, όχι
γιατί δέχεστε αντιπολιτευτικά πυρά από εµάς, αλλά γιατί δεν θα
καταφέρετε να αποκτήσετε την αγάπη δύο βασικών παραγόντων
και την εµπιστοσύνη του εκπαιδευτικού συστήµατος σε αυτή τη
χώρα, των µαθητών, των φοιτητών και των εκπαιδευτικών. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Η κ. Καλλιόπη
Βέττα από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο. 

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου

Παιδείας που συζητάµε σήµερα στην Ολοµέλεια, έρχεται να προ-
στεθεί σε µία αλυσίδα νοµοθετηµάτων που συµπυκνώνουν τον
ιδεολογικό κορµό της Κυβέρνησης, άκρατος νεοφιλελευθερι-
σµός, υποταγή στα ιδιωτικά συµφέροντα, έλλειψη συναίνεσης
και συνεννόησης, αδιαφορία για τα κοινωνικά κεκτηµένα.

Ήδη από τις πρώτες µέρες φάνηκε η απόφαση της Κυβέρνη-
σης να στηρίξει απροκάλυπτα τα ιδιωτικά συµφέροντα. Η κατάρ-
γηση της Γενικής Γραµµατείας Έρευνας και η εκχώρηση του
αντικειµένου σε ένα κατεξοχήν οικονοµικό Υπουργείο, αυτό της
Ανάπτυξης, εκφράζει τη βούληση για υπαγωγή της έρευνας στα
κελεύσµατα των αγορών, χωρίς να λαµβάνεται υπ’ όψιν ο ανε-
ξάρτητος επιστηµονικός και εκπαιδευτικός της χαρακτήρας. 

Με τη διάλυση της ΑΔΙΠ, της Αρχής Διασφάλισης και Πιστο-
ποίησης της Ποιότητας, ενός µακρόχρονου, ανεξάρτητου και δο-
κιµασµένου θεσµού και τη σύσταση της Εθνικής Αρχής Ανώτα-

της Εκπαίδευσης καταργείται η ανεξαρτησία του οργάνου, µιας
και µέχρι πρότινος ο εποπτικός ρόλος των εκάστοτε Υπουργών
εξαντλούνταν στον έλεγχο νοµιµότητας των αποφάσεων, ενώ
από εδώ και στο εξής, σύµφωνα µε το νοµοθετικό κείµενο, ο
Υπουργός θα έχει τον πλήρη έλεγχο, άρα και την υψηλή εποπτεία
όλων των αποφάσεων.

Πολλά είναι επίσης τα χαρακτηριστικά που αναδεικνύουν τον
ψευδεπίγραφο εκσυγχρονισµό που επαγγέλλεστε, όπως η προ-
απαιτούµενη απόφαση του Υπουργικού Συµβουλίου για τον ορι-
σµό των µελών, η δυνατότητα της αρχής να εισηγείται την ολική
ή µερική αναστολή της χρηµατοδότησης ενός ΑΕΙ -και αναρω-
τιέµαι πόσο δόκιµη συνταγµατικά µπορεί να είναι αυτή η διάταξη-
η τιµωρία των πανεπιστηµίων, ιδιαίτερα των περιφερειακών στα
οποία θα περικόπτεται ένα σηµαντικό ποσό δηµόσιας χρηµατο-
δότησης, της τάξης του 20%, αν δεν συγκεντρώνουν τα κριτήρια
που θέτετε. 

Ωστόσο για την οικονοµία του χρόνου θα κάνω µία ειδικότερη
αναφορά σε δύο µόνο ζητήµατα. 

Το πρώτο αφορά το άρθρο 33, για την κατάργηση των τριάντα
επτά πανεπιστηµιακών τµηµάτων, έξι εκ των οποίων ήταν δροµο-
λογηµένα να λειτουργήσουν στο Πανεπιστήµιο της Δυτικής Μα-
κεδονίας. Για την αξιοπιστία του πολιτικού συστήµατος ας µη
σχολιάσω το γεγονός ότι στην επίσηµη σελίδα του Υπουργείου
είχε συµπεριληφθεί αρχικά και τµήµα που λειτουργεί κανονικά,
δείγµα της προχειρότητας µε την οποία λειτουργήσατε. Και
µιλάω για το Τµήµα Τουρισµού του Ιονίου Πανεπιστηµίου που
έχει εκατό φοιτητές.

Δεν µπορεί να µείνει ασχολίαστο όµως το γεγονός ότι το
Υπουργείο αγνόησε πρώτα απ’ όλα τους µαθητές οι οποίοι θα
ήθελαν να σπουδάσουν δωρεάν ένα συγκεκριµένο επιστηµονικό
αντικείµενο, καθώς επίσης και την τοπική κοινωνία, της δυτικής
Μακεδονίας εν προκειµένω, η οποία για ένα ακόµη ζήτηµα έπειτα
από αυτό της βεβιασµένης και της πρόχειρης απολιγνιτοποίησης
ενηµερώνεται για τις αποφάσεις της Κυβέρνησης από τα κανάλια
και τις εφηµερίδες. Και τέλος, αγνόησε τα αρµόδια πανεπιστη-
µιακά όργανα τα οποία, σύµφωνα µε τη νοµοθεσία, έχουν απο-
φασιστικό ρόλο στη σύσταση των τµηµάτων. Ο αυταρχισµός, θα
έλεγα, στο µεγαλείο του! Αντί να επιδιωχθούν συναινέσεις και
συζητήσεις, να κοστολογηθούν τα νέα τµήµατα, να εξεταστούν
προγράµµατα σπουδών και να ιεραρχηθούν οι εκπαιδευτικές και
κοινωνικές ανάγκες, τα νέα πανεπιστηµιακά τµήµατα όπως και οι
µελλοντικοί φοιτητές τους δίνονται ως χάρισµα στα ιδιωτικά κολ-
λέγια, ως δωράκια στις κερδοσκοπικές επιδιώξεις των ιδιοκτητών
τους. Κανένα παράδοξο για µας που γνωρίζουµε τις επιδιώξεις
σας. Ωστόσο µε όλα αυτά αποκαλύπτεστε στην ελληνική κοινω-
νία, την εµπιστοσύνη της οποίας θα χάσετε ταχύτατα.

Όσον αφορά στο άλλο ζήτηµα που εµπεριέχεται στο νοµοσχέ-
διο -µιλήσανε και πολλοί συνάδελφοι-, την ουσιαστική  καταστρα-
τήγηση του άρθρου 16 του Συντάγµατος µε την απόδοση επαγ-
γελµατικών δικαιωµάτων σε αποφοίτους κολλεγίων, δεν θέλω να
µακρηγορήσω πάνω σε αυτό, απλώς θέλω να κάνω µία ειδική
αναφορά, σε κάτι που παραπλανητικά χρησιµοποιεί η Κυβέρνηση
ως υπεράσπιση των πρωτοβουλιών της. Επανέρχεται συνεχώς η
κυρία Υπουργός, επικαλούµενη ότι υπάρχει ευρωπαϊκή οδηγία
για την προώθηση της συγκεκριµένης ρύθµισης και ότι εµείς εδώ
και τέσσερα χρόνια την είχαµε υιοθετήσει. Η ουσιαστική διαφορά
έγκειται στο γεγονός ότι εσείς ανοίγετε τον δρόµο για διορισµό
στη δηµόσια εκπαίδευση σε αποφοίτους κολλεγίων µε αµφισβη-
τήσιµη επιστηµονική αξιοπιστία, ενώ εµείς το είχαµε αποκλείσει
εξαρχής. Αποδίδετε επαγγελµατικά δικαιώµατα και πρόσβαση
στον δηµόσιο τοµέα, ενώ εµείς ασκούσαµε -και σε πολύ δύσκο-
λες εποχές, να θυµηθούµε- το δικαίωµα για τη χάραξη εθνικής
πολιτικής στην εκπαίδευση κόντρα στις επιδιώξεις, διεθνείς ή εγ-
χώριες, για την πριµοδότηση της ιδιωτικής εκπαίδευσης.

Κάτι τελευταίο. Αναρωτιέµαι πού είναι όλοι αυτοί που κατηγο-
ρούσαν τον ΣΥΡΙΖΑ για την κατάργηση της βάσης του «10» για
την εισαγωγή στα πανεπιστήµια. Όλοι αυτοί που κόπτονταν για
την υποβάθµιση των πανεπιστηµίων, γιατί δεν τοποθετούνται
τώρα που βλέπουν αυτούς τους υποψήφιους φοιτητές να κατευ-
θύνονται σε ακριβοπληρωµένα κολλέγια για να µπορέσουν να
σπουδάσουν και να αποκτήσουν επαγγελµατικά εφόδια; Τα συµ-
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περάσµατα δικά σας. 
Κλείνοντας, θέλω να απευθυνθώ τόσο στους παριστάµενους

αλλά κυρίως σε αυτούς που ακούνε έξω από την Αίθουσα και ει-
δικότερα σε αυτούς που σήµερα διαδηλώνουν στην πλατεία. Η
δηµόσια εκπαίδευση όσο και αν κάποιοι την επιβουλεύονται και
την υποσκάπτουν διαρκώς, όπως εξάλλου συµβαίνει µε την υγεία
και τις υποδοµές, έχει γερά στηρίγµατα στην ελληνική κοινωνία.
Έχει αποδείξει διαχρονικά ότι στηρίζει την επιστηµονική πρόοδο,
επιµορφώνει και θωρακίζει τη νέα γενιά και συµβάλλει στην κοι-
νωνική και οικονοµική ανάπτυξη. Θέλω να διαβεβαιώσω ότι θα
συνεχίσει να το κάνει, σε πείσµα πολλών, και από αυτή την επί-
θεση θα βγει ισχυρότερη χάρη στη στήριξη των εκπαιδευτικών,
των σπουδαστών, των υπαλλήλων της σε όλες τις βαθµίδες, σε
όλους τους τοµείς, κυρίως όµως χάρη στη στήριξη της ελληνικής
κοινωνίας, η οποία της πιστώνει σε µεγάλο βαθµό τις θεµελιώ-
δεις αλλαγές που συνέβησαν στη χώρα τις τελευταίες δεκαετίες,
αλλαγές που δεν οφείλονται στα αµφίβολης ποιότητας κολλέγια
που εσείς πριµοδοτείτε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Χειµάρας Θεµιστοκλής από τη Νέα Δηµοκρατία και θα ακολου-
θήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής
κ. Κωνσταντόπουλος. 

ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ (ΘΕΜΗΣ) ΧΕΙΜΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε συχνά για ανάπτυξη,
επενδύσεις, φορολογία, οικονοµία, αλλά ξεχνάµε τι βρίσκεται
στη βάση ενός επιτυχηµένου πολιτικού και οικονοµικού συστή-
µατος. Αυτό δεν είναι άλλο από την παιδεία. Είναι το άλφα και το
ωµέγα, ο θεµέλιος λίθος. Δεν είναι τυχαίο ότι οι χώρες που πέ-
τυχαν και διατηρούν υψηλούς ρυθµούς ανάπτυξης, επένδυσαν
πρωτίστως στην ποιότητα της παρεχόµενης εκπαίδευσης. Τα πα-
νεπιστήµια ανέδειξαν µέσω της έρευνας τα συγκριτικά πλεονε-
κτήµατα του τόπου και η πολιτεία τα αξιοποίησε επενδύοντας
πολιτικά αλλά και πόρους πάνω σε αυτά, και αυτό είναι τόσο
απλό. 

Η ανώτατη εκπαίδευση µιας χώρας είναι δείκτης κοινωνικής,
οικονοµικής και πολιτικής ανάπτυξης και προόδου. Το νοµοσχέ-
διο που έχουµε µπροστά µας σήµερα, επεµβαίνει σε καίρια ζη-
τήµατα της ανώτατης εκπαίδευσης. Προχωρά στη σύσταση µιας
ανεξάρτητης αρχής, υπεύθυνης για τη διαµόρφωση της εθνικής
στρατηγικής στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. Την ίδια στιγµή επι-
λύει χρόνια προβλήµατα των ΕΛΚΕ δηµιουργώντας ένα πιο ευέ-
λικτο και ευπροσάρµοστο πλαίσιο λειτουργίας, αντιµετωπίζοντας
την αυξηµένη γραφειοκρατία που προκύπτει από την προβληµα-
τική εφαρµογή του δηµόσιου λογιστικού.

Σε διεθνές επίπεδο η ιδέα της ποιοτικής αξιολόγησης των πα-
νεπιστηµίων προήλθε από αυτή ακριβώς την ανάγκη σύνδεσής
τους µε την αγορά και τις πηγές χρηµατοδότησης. Στις ΗΠΑ ακο-
λουθείται ένα εθελοντικό πρόγραµµα αξιολόγησης των πανεπι-
στηµίων, ενώ σε πολλές ευρωπαϊκές χώρες όπως η Αγγλία, η
Ολλανδία και η Σουηδία λειτουργούν θεσµοθετηµένες ανεξάρ-
τητες αρχές, οι οποίες είναι επιφορτισµένες µε την αξιολόγηση
των ιδρυµάτων. 

Ο διεθνής φορέας αξιολόγησης Times Higher Education κα-
τατάσσει τα κορυφαία πανεπιστήµια στην Ευρώπη βάσει της ποι-
ότητας της διδασκαλίας. Η αξιολόγηση εστιάζει σε θέµατα σπου-
δών, διδακτικού προσωπικού, ποιότητας υπηρεσιών του ιδρύµα-
τος, ευκαιριών για την ανάπτυξη δεξιοτήτων, ερευνητικής παρα-
γωγικότητας του προσωπικού και άλλα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αλήθεια είναι πως στην Ελ-
λάδα του χθες σε πολλά πεδία της δηµόσιας διοίκησης, της λει-
τουργίας ουσιαστικά του κράτους και των δοµών του η λέξη
αξιολόγηση παρέµενε άγνωστη. Και το αντιλαµβάνοµαι, η αλή-
θεια είναι σήµερα σε αυτή την Αίθουσα µε τις τοποθετήσεις των
συναδέλφων του ΣΥΡΙΖΑ που έχω ακούσει από το πρωί. 

Ειδικότερα στην ανώτατη εκπαίδευση η αξιολόγηση αποτελεί
προϋπόθεση διασφάλισης της ορθολογικής ανάπτυξης. Σήµερα
απαντούµε στις ανάγκες των καιρών συνδέοντας άµεσα την αξιο-
λόγηση των πανεπιστηµίων µε µέρος της κρατικής χρηµατοδό-

τησης που αυτά λαµβάνουν. Πρόκειται για ένα µέτρο δοκιµα-
σµένο διεθνώς και όχι για µια διαδικασία τιµωρητικής αξιολόγη-
σης, όπως άστοχα το χαρακτηρίσατε, αγαπητοί συνάδελφοι του
ΣΥΡΙΖΑ. 

Η απουσία κεντρικού σχεδιασµού και ο ευκαιριακός, σχεδόν
πελατειακός τρόπος δράσης της εκάστοτε κυβέρνησης, ας λέµε
την αλήθεια, αποτελούσαν ανέκαθεν παθογένειες της ανώτατης
εκπαίδευσης. Οι πρόσφατες διατάξεις του νόµου Γαβρόγλου
µέσω του οποίου ιδρύθηκαν τριάντα επτά νέα τµήµατα σχολών
χωρίς κανέναν σχεδιασµό, ανέδειξαν µε τον καλύτερο τρόπο την
ανάγκη ύπαρξης µιας ανεξάρτητης αρχής, µιας αρχής που θα
διαµορφώνει µε επιστηµονική προσέγγιση και ακαδηµαϊκή τεκ-
µηρίωση τον χάρτη της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης της χώρας.
Η Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης που ιδρύεται µε το προς
ψήφιση νοµοσχέδιο υπηρετεί αυτόν ακριβώς τον σκοπό. Η Κυ-
βέρνησή µας στέκεται πέρα και µακριά από µικροπολιτικά συµ-
φέροντα και λογικές που ήθελαν κάθε χωριό και ΤΕΙ, κάθε πόλη
και πανεπιστήµιο. 

Η ανάγκη του ορθολογικού σχεδιασµού αναδείχθηκε στον µέ-
γιστο βαθµό κατά την εφαρµογή του νόµου Γαβρόγλου. Φέρνω
στη µνήµη µου τη διαβούλευση της εποχής µεταξύ Υπουργού
και τοπικών φορέων, σχετικά µε το αίτηµα δηµιουργίας ανεξάρ-
τητου Πανεπιστηµίου Στερεάς Ελλάδας. Αξίζει να αναφέρω πως
η περιφέρειά µου είναι η µοναδική περιφέρεια της χώρας που
δεν διαθέτει αυτόνοµο πανεπιστήµιο. Για να ενισχύσουµε την
πρότασή µας τότε για την ίδρυση αυτόνοµου πανεπιστηµίου οι
τοπικοί φορείς, και συγκεκριµένα η Περιφερειακή Ένωση Δήµων
και η Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδας, ανέθεσαν σε επιτροπή αξιό-
λογων επιστηµόνων του τόπου την προετοιµασία µιας τεκµηριω-
µένης πρότασης, την οποία θα έθεταν στον Υπουργό Παιδείας.
Ενόσω, λοιπόν, οι φορείς της Στερεάς Ελλάδας προσπαθούσαν
να παραµείνουν ενωµένοι στη διεκδίκηση ενός κοινού στόχου, ο
οποίος θα υπηρετούσε το αυτονόητο, δηλαδή να αποκτήσει και
η Στερεά Ελλάδα τον δικό της αυτόνοµο πόλο ανώτατης τριτο-
βάθµιας εκπαίδευσης, την ίδια στιγµή το Υπουργείο Παιδείας επι-
χείρησε και πέτυχε, τολµώ να πω, να αποµονώσει αυτοδιοικη-
τικούς και Βουλευτές, να διασπάσει τον τότε κοινό αγώνα και να
διαµελίσει τα υπάρχοντα τµήµατα του ΤΕΙ Στερεάς Ελλάδας σε
τρία ΑΕΙ των Αθηνών και ένα της Θεσσαλίας. Το αναφέρω απλώς
ως παράδειγµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

Αυτή ήταν η λογική του χθες, που ανέφερα στην αρχή της οµι-
λίας µου. Αυτή ήταν η µεθοδολογία ανάπτυξης της ανώτατης εκ-
παίδευσης στη χώρα µας. Αυτή τη λογική αλλάζουµε θα το πα-
ρόν νοµοσχέδιο. 

Και για να σταθώ στην ουσία του παραδείγµατος της Στερεάς
Ελλάδας, συµφωνούµε νοµίζω πως δεν είναι δυνατόν η Στερεά
Ελλάδα να είναι η µόνη περιφέρεια χωρίς αυτόνοµη πανεπιστη-
µιακή δοµή. Είναι επίσης δεδοµένο, πως η ανάπτυξη των ισχυρών
περιφερειών της Ευρώπης στηρίχτηκε στη λειτουργία των πανε-
πιστηµίων που λειτουργούν στον τόπο τους. Είναι, λοιπόν, ένα
δίκαιο αίτηµα.

Το ερώτηµα, όµως, είναι ποιοι ή ποιος και, κυρίως, µε ποια κρι-
τήρια θα εξετάσει τη βιωσιµότητα της πρότασης. Οι τοπικοί φο-
ρείς µπορεί να λένε αυτά που πολιτικά πιστεύουν. Είναι, όµως,
αντικειµενικοί; Είναι δουλειά των τοπικών φορέων, των Βουλευ-
τών ή των Υπουργών, να κατευθύνουν στρατηγικά την ανάπτυξη
των πανεπιστηµίων στη χώρα µας; Κατηγορηµατικά όχι, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι. Κι αυτό το όχι νοµίζω πως πρέπει να το
πούµε όλοι σε αυτή την Αίθουσα σήµερα. 

Για τους λόγους αυτούς, από την πλευρά µου, χαιρετίζω την
πρόταση της Κυβέρνησης για την ίδρυση της Ανεξάρτητης
Αρχής Ανώτατης Εκπαίδευσης, γιατί είµαι σίγουρος πως θα επα-
νεξετάσει την αναγκαιότητα ίδρυσης µιας αυτόνοµης πανεπιστη-
µιακής δοµής στην Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδας, µε έδρα τη
Λαµία. 

Γιατί είναι χρέος µας να εµποδίσουµε τη διαφυγή µυαλών- όχι
µόνο από τις µεγάλες πόλεις στο εξωτερικό- αλλά και από την
περιφέρεια προς τα µεγάλα µητροπολιτικά κέντρα. Είναι χρέος
µας να µεριµνούµε για όλες τις περιφέρειες της Ελλάδας, ειδικά
όταν αυτές διαθέτουν συγκριτικά πλεονεκτήµατα αλλά και ικανό
ανθρώπινο δυναµικό, και το χρέος µας αυτό θα το υπηρετήσουµε
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στο ακέραιο.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της
Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα τρεις µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το Γενικό Λύκειο Ξυλοκάστρου,
(πρώτο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κινήµατος
Αλλαγής, ο κ. Κωνσταντόπουλος.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, τα ζητήµατα, τα προβλήµατα και κυρίως
ο στρατηγικός σχεδιασµός και η λειτουργία της εκπαίδευσης,
απαιτούν διάλογο, ευήκοα ώτα, συνθέσεις και συναινέσεις.

Αναζητούνται, λοιπόν, συγκλίσεις µε διάλογο, όχι ανοχή στις
συντεχνίες και εξυπηρετήσεις συµφερόντων. Αναζητούνται συµ-
πορεύσεις που έχουν στόχο την ενίσχυση της δηµόσιας δωρεάν
εκπαίδευσης και τη στήριξη του εκπαιδευτικού σε όλες τις βαθ-
µίδες. Επιδιώκονται συνθέσεις που έχουν στο κέντρο τον µα-
θητή, τον φοιτητή, τις γνωστικές αναζητήσεις του και τις κοινω-
νικές του προσδοκίες. Επιδιώκονται συγκλίσεις για την ποιοτική
βελτίωση των σπουδών στην τριτοβάθµια εκπαίδευση και τη σύν-
δεσή τους, φυσικά, µε την αγορά εργασίας. Και τέλος, απαιτείται
γενναία χρηµατοδότηση και κονδύλια για τη λειτουργία των σχο-
λείων, των πανεπιστηµίων, µε στόχο, φυσικά, την οικονοµική τους
αυτοδυναµία.

Γνωρίζετε, κυρία Υπουργέ και κύριε Υπουργέ, ότι πολλά σχο-
λεία έχουν προβεί σε συµβολικές καταλήψεις και τούτο γιατί δεν
επαρκεί η χρηµατοδότηση στη θέρµανση. Γνωρίζετε επίσης, ότι
ακόµα και σήµερα παρά τον πολύ µεγάλο αριθµό προσλήψεων,
υπάρχουν κενά στα σχολεία και έλλειψη διδακτικού προσωπικού
στα πανεπιστήµια.

Γνωρίζετε, επίσης, κυρία Υπουργέ, ότι το ΙΝΕΔΙΒΙΜ δυσκο-
λεύεται να πληρώσει τις καθαρίστριες. Γνωρίζετε ότι ο ΕΟΠΠΕΠ
ακόµα δεν µπορεί να προχωρήσει στις εξετάσεις για τα επαγγελ-
µατικά δικαιώµατα των αποφοίτων των ΙΕΚ. Επίσης, γνωρίζετε
ότι το ίδιο συµβαίνει και στις εξετάσεις για το Μητρώο των Πι-
στοποιηµένων Εκπαιδευτών. Γνωρίζετε, φυσικά, κυρία Υπουργέ
και κύριε Υπουργέ, ότι ο ΔΟΑΤΑΠ κρατά σε οµηρία, θα έλεγα,
χιλιάδες πτυχιούχους, µεταπτυχιακούς και διδάκτορες, που ανα-
µένουν ακόµα την ισοτιµία και την αντιστοιχία και φυσικά, τούτο
για να διεκδικήσουν το δικαίωµα στην εργασία. 

Είµαι σίγουρος, κυρία Υπουργέ, ότι τα γνωρίζετε όλα αυτά,
όπως τα γνώριζαν και οι προκάτοχοί σας. Κι αυτό δεν είναι µόνο
έγνοια δικιά σας αλλά είναι έγνοια και των προκατόχων σας.
Όπως έλεγε, όµως, ο Δελµούζος «την έγνοια του παιδιού αν µια
φορά τη νιώσεις, θα σε συντροφεύει για πάντα». Αυτή η έννοια,
κυρία Υπουργέ, δεν αντιµετωπίζεται, φυσικά, χωρίς προγραµµα-
τισµό, χωρίς σχεδιασµό και χωρίς πόρους.

Μιλήσατε για την πρωτοβουλία σας, κυρία Υπουργέ, να κατα-
θέσετε µια πρόταση στον Πρωθυπουργό για τα οικονοµικά της
εκπαίδευσης. Φυσικά, καλώς το σκεφτήκατε και δεν διαφωνούµε.
Εδώ να σας θυµίσω την Επιτροπή Εµπειρογνωµόνων που σύ-
στησε η προηγούµενη κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ για τα οικονο-
µικά της εκπαίδευσης, την οποία κι εµείς κι εσείς ψηφίσατε και
συµµετείχαµε από κοινού και της οποίας το έργο περιορίστηκε
στην έναρξη της λειτουργίας, θα έλεγα, µε την παρουσία του
τότε Πρωθυπουργού του κ. Τσίπρα. Ποια η τύχη της; Ουδείς
γνωρίζει. Μάλλον, θα έλεγα, ήταν κι αυτή αποτέλεσµα της προ-
σφιλούς τακτικής της προηγούµενης κυβέρνησης να υπόσχεται
τα πάντα ανέξοδα και να υλοποιεί, φυσικά, τα προαποφασισµένα.

Συµπερασµατικά, λοιπόν, έχω να πω τούτο. Δεν έχει σηµασία
η σύσταση των επιτροπών αλλά η λειτουργία τους. Γι’ αυτό, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γεγονός ότι η πολιτική της κυ-
βέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ στο χώρο της παιδείας δηµιούργησε

τεράστια προβλήµατα και µάλιστα, θα έλεγα, σε όλες τις βαθµί-
δες. 

Ο επανασχεδιασµός του χάρτη της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης
και των διοικήσεων των πανεπιστηµίων, οι αλλαγές στις πανελ-
λαδικές εξετάσεις και του τρόπου πρόσβασης στα πανεπιστήµια,
οι αλλαγές στις δοµές της διοίκησης και της εποπτείας της εκ-
παίδευσης, µε την κατάργηση του Σχολικού Συµβούλου, την
εκλογή των στελεχών έναντι της επιλογής και τέλος, το σύστηµα
διορισµών και η υποβάθµιση των ΕΑΕΕΠ, έφεραν µια νέα τάξη
πραγµάτων, η οποία υπηρετούσε εµµονές και ιδεοληψίες, αντί
καινοτοµίες και προοδευτισµό. 

Θα πω, επίσης, για µία ακόµη φορά το πόσο µεθοδικά αλλά
και βάναυσα ξηλώθηκε ο ν.4009/2011 της κυβέρνησης ΠΑΣΟΚ,
ο νόµος Διαµαντοπούλου, ο οποίος είχε ψηφιστεί από τα 4/5 της
Βουλής κι όµως, εν µία νυκτί καταργήθηκε. Πετάχτηκε, δηλαδή,
στο καλάθι των αχρήστων µία κοινοβουλευτική, ευρύτατη συναί-
νεση από τα 4/5 της Βουλής και στη θέση του ήρθε η διάλυση
στα πανεπιστήµια τόσο σε διοικητικό όσο και επιστηµονικό επί-
πεδο. 

Επιτρέψτε µου εδώ να αναφέρω προς µελέτη το διαρκές έγ-
κληµα που συντελείται στην τριτοβάθµια εκπαίδευση στη δυτική
Ελλάδα και πιο συγκεκριµένα στο νοµό από τον οποίο προέρχο-
µαι και εκλέγοµαι, το Νοµό Αιτωλοακαρνανίας. Να θυµίσω ότι το
2012, καταργήθηκε µε τον νόµο Αρβανιτόπουλου το Πανεπιστή-
µιο Δυτικής Ελλάδος, µε έδρα το Αγρίνιο. Το 2015, µε µεγάλο
αγώνα, ακυρώσαµε στη Βουλή εδώ τη µεταφορά των τριών πα-
νεπιστηµιακών τµηµάτων από το Αγρίνιο στην Πάτρα. Και τέλος
το 2019 µε τον ν.4610, τα πανεπιστηµιακά τµήµατα του Αγρινίου
βρέθηκαν σε κατάργηση και οµηρία. Η δε Γεωπονική Σχολή που
ιδρύθηκε, µε δύο τµήµατα στο Αγρίνιο και τρία στο Μεσολόγγι,
βρίσκονται είτε σε αναστολή ή εν µέρει σε υπολειτουργία.

Κι ερχόµαστε στο σήµερα, όπου επισήµως, θα έλεγα, µε το
παρόν σχέδιο νόµου, µε το άρθρο 33, αναστέλλεται η λειτουργία
του Τµήµατος Γεωργικής Βιοτεχνολογίας µε έδρα το Αγρίνιο,
που ανήκει στη Σχολή Γεωπονικών Επιστηµών. Οι αποφάσεις
αυτές -και η συγκεκριµένη- µας βρίσκουν πλήρως αντίθετους.

Σας καταθέσαµε, κυρία Υπουργέ, νοµοτεχνική ρύθµιση, ανα-
φέρθηκε η εισηγήτρια µας, η κ. Κεφαλίδου, διεξοδικώς και επι-
µόνως, η οποία αφορά τα τµήµατα που γράφτηκαν πρωτοετείς
και αναστέλλεται σήµερα η λειτουργία τους. Σας καλούµε να την
κάνετε αποδεκτή.

Ωστόσο, θα πρέπει να τονίσω την προχειρότητα της λήψης
των αποφάσεων και ιδιαίτερα από το Υπουργείο Παιδείας. Να
έρθω στον Υπουργό Γαβρόγλου το 2019 και να θυµίσω ότι εν µία
νυκτί καταργήθηκε το Τµήµα Διαχείρισης Πολιτισµικού Περιβάλ-
λοντος και Νέων Τεχνολογιών του Αγρινίου, ένα τµήµα µε τρια-
κόσιους προπτυχιακούς, επτακοσίους αποφοίτους, δεκαεπτά
µέλη ΔΕΠ κι ένα µεταπτυχιακό πρόγραµµα σε λειτουργία, και µά-
λιστα εδώ το οξύµωρο είναι ότι το εν λόγω τµήµα πιστοποιήθηκε
από την ΑΔΙΠ το Γενάρη του 2019 και καταργήθηκε από τον κ.
Γαβρόγλου τον Μάιο του 2019.

Να σας γνωρίσω ωστόσο, κύριοι Υπουργοί, ότι το τµήµα αυτό
βρίσκεται σε κατάληψη και µάλιστα το έφερα ως θέµα συζήτη-
σης στον κ. Διγαλάκη προ ηµερών στη Βουλή.

Σας καλώ και σήµερα να κάνετε πράξη την επανίδρυσή του.
Άλλωστε και εσείς, κύριε Διγαλάκη, απαντήσατε θετικώς αφότου
φυσικά υπάρξει εισήγηση από την Σύγκλητο του Πανεπιστηµίου
Πατρών είτε από την νέα  Μπορείτε να αντικαταστήσετε την
ΑΔΙΠ, δηλαδή, την ΕΘΑΑΕ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα είναι το συµπέρασµα, déjà
vu, προµνησία. Ο ένας διαλύει ιδρύοντας -βλέπετε ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ- και ο άλλος ακυρώνει αναστέλλοντας, βλέπετε Νέα Δη-
µοκρατία. Τα συµπεράσµατα, λοιπόν, δικά σας.

Αγαπητοί συνάδελφοι -το είχαµε επισηµάνει και κατά το πα-
ρελθόν- τα νοµοσχέδια του Υπουργείου Παιδείας κατορθώνουν
να µονοπωλούν τη συζήτηση και µάλιστα για άρθρα τα οποία δεν
είναι αµιγώς το σπλάχνο του νοµοθέτη. Το ίδιο συµβαίνει και
τώρα. Μέσα στις άλλες διατάξεις του νοµοσχεδίου για την Εθ-
νική Αρχή της Ανώτατης Εκπαίδευσης, ΕΘΑΕΕ, τους ΕΛΚΕ και
λοιπές διατάξεις, το άρθρο 50, µονοπωλεί σχεδόν τη συζήτηση.
Πυροδοτεί αντιδράσεις, δηµιουργεί µεγάλη αναστάτωση στο
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στάτους της εκπαίδευσης της χώρας µας. Ήδη µε αναφορές που
έχουν γίνει στην επιτροπή, έχει επανέλθει η συζήτηση και για το
άρθρο 16 του Συντάγµατος. Θα έλεγα «ό γέγονε γέγονε και τα
γεγενηµένα ουκ απογίγνονται».

Αγαπητοί συνάδελφοι, το άρθρο 50 επηρεάζει µε αρνητικό
τρόπο και µάλιστα καθοριστικό -θα έλεγα- το σήµερα και το
αύριο της εκπαίδευσης. Υποβαθµίζει το επιστηµονικό, παιδαγω-
γικό στάτους των εκπαιδευτικών. Όλοι γνωρίζουµε ότι τα κολλέ-
για στη χώρα µας διαµορφώθηκαν στο πλαίσιο της κατάρτισης
και καµµία σχέση δεν έχουν µε την γενική παιδεία. Δεν είναι δυ-
νατόν, λοιπόν, µε µία νοµοθετική ρύθµιση να µετατρέπονται σε
ακαδηµαϊκά ισοδύναµα των πανεπιστηµίων.

Προχωράτε στην ακαδηµαϊκή αναγνώριση των κολλεγίων της
αλλοδαπής πέραν της επαγγελµατικής τους αναγνώρισης. Αυτό
δηµιουργεί µείζον πρόβληµα µε την ποιότητα της παρεχόµενης
εκπαίδευσης στης χώρα µας. Υποβαθµίζεται το επιστηµονικό και
παιδαγωγικό πεδίο των πτυχιούχων εκπαιδευτικών. Δεν είναι τυ-
χαίο -θα έλεγα- ότι µέχρι τώρα τα προγράµµατα των κολλεγίων
δεν είχαν αµιγώς τους κλάδους των εκπαιδευτικών. Τώρα πολύ
φοβάµαι ότι θα γίνει µια βιοµηχανία παραγωγής δασκάλων, νη-
πιαγωγών, φιλολόγων µαθηµατικών, και αυτό -όπως αντιλαµβά-
νεστε- εµείς το αντιµαχόµεθα σθεναρά.

Οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ στήριξαν την επιστηµονική και
επαγγελµατική εξέλιξη των εκπαιδευτικών, έκαναν τοµές µε την
ίδρυση των παιδαγωγικών τµηµάτων και τον θεσµό του σχολικού
συµβούλου. Εποµένως, είµαστε αντίθετοι σε µία τέτοια νοµοθε-
τική ρύθµιση που ανατρέπει το εργασιακό, επιστηµονικό και εκ-
παιδευτικό καθεστώς στη χώρα µας. 

Εµείς τι θέλουµε; Θέλουµε δηµόσια παιδεία, δωρεάν παιδεία
µε ίσες ευκαιρίες µόρφωσης και πρόσβασης, χωρίς αποκλει-
σµούς και ταξικούς διαχωρισµούς. Γι’ αυτό δεν στηρίζουµε το
άρθρο 50 και σας καλούµε, κυρία Υπουργέ, να το αποσύρετε.

Αλλάζετε τον καταστατικό χάρτη της εκπαίδευσης µε όρους
ελεύθερης αγοράς και κερδοσκοπίας. Εµείς, ως Κίνηµα Αλλα-
γής-ΠΑΣΟΚ, έχουµε διαµορφώσει ένα προοδευτικό πολιτικό σχέ-
διο για την παιδεία και την εκπαίδευση. Σας καλούµε, λοιπόν, σε
ένα ανοιχτό διάλογο και διαβούλευση, για να συζητήσουµε από
κοινού όλοι σε αυτή την Αίθουσα χωρίς προαπαιτούµενα, χωρίς
θέσφατα, χωρίς αγκυλώσεις, ώστε να σταµατήσει επιτέλους το
«ράβε-ξήλωνε» στη δηµόσια παιδεία και στην εκπαίδευση, ώστε
να διαµορφωθεί ένα εθνικό σχέδιο για την εκπαίδευση. 

Αυτή είναι η απαίτηση της κοινωνίας. Αυτή είναι απαίτηση των
πολιτών. Αυτή είναι απαίτηση της νέας γενιάς, που πήρε το ιµάτιό
της και έφυγε στο εξωτερικό. Είναι αυτό το brain drain, που πρέ-
πει -όλοι να το εγγυηθούµε- να γίνει brain gain. Αυτή η γενιά που
θα πρέπει να γυρίσει πάλι πίσω, θα είναι η γενιά που θα αλλάξει
την Ελλάδα και αυτό θα πρέπει να είναι το στοίχηµα όλων µας.

Τέλος, κυρία Υπουργέ, κατατέθηκε από το Κίνηµα Αλλαγής µια
τροπολογία για την ισότιµη -θα έλεγα- αποκατάσταση και αντι-
µετώπιση των προβληµάτων που δηµιούργησαν οι πληµµύρες
και οι καταστροφές στην Πάτρα. Εδώ µε την τροπολογία που
σας καταθέτουµε τι ζητάµε; Ζητάµε αποκατάσταση της αδικίας,
ώστε όλοι οι µαθητές να τύχουν του ευεργετήµατος της πρόσβα-
σης στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, ανεξαιρέτως το πού βρέθη-
καν µετά την καταστροφή, εάν δηλαδή πήγαν σε σχολεία όµορων
δήµων ή όχι.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Σαρακιώτης από τον ΣΥΡΙΖΑ για επτά λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την ανάπτυξη των δοµών

της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, στη συρρίκνωση και στην απα-
ξίωσή τους. Από µία εκπαιδευτική πολιτική µε άξονα τον σεβασµό
στο κράτος δικαίου και στις συνταγµατικές πρόνοιες για τη δη-
µόσια και δωρεάν παιδεία, στην εµπορευµατοποίηση και στην κα-
ταπάτηση κάθε δηµοκρατικής κατάκτησης. Μέσα στις δύο παρα-
πάνω προτάσεις θα µπορούσε να συµπυκνωθεί η πολιτική της

σηµερινής Κυβέρνησης όσον αφορά τον ευαίσθητο τοµέα της
παιδείας.

Και για να µην ξεχνιόµαστε, του σηµερινού νοµοσχεδίου έχουν
ήδη προηγηθεί η επ’ αόριστο αναστολή των δωρεάν διετών προ-
γραµµάτων σπουδών επαγγελµατικής εκπαίδευσης, η κατάρ-
γηση της Νοµικής Σχολής της Πάτρας, η κατάργηση του πανε-
πιστηµιακού ασύλου, ενώ έπεται και συνέχεια σύµφωνα µε τις
προαναγγελθείσες διαγραφές φοιτητών και τη µείωση των εισα-
κτέων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολυάριθµες είναι οι εκπαιδευ-
τικές µεταρρυθµίσεις της περιόδου της Μεταπολίτευσης, οι
οποίες αφορούσαν όλες τις βαθµίδες και άλλαξαν άλλες σε µι-
κρότερο και άλλες σε µεγαλύτερο βαθµό τη φυσιογνωµία του
εκπαιδευτικού συστήµατος της χώρας.

Ουδείς, ωστόσο ο Υπουργός τόλµησε να προτάξει µε τόσο εµ-
µονικό τρόπο τις ιδεοληψίες του ενάντια σε κάθε έννοια σεβα-
σµού του Συντάγµατος. Πώς αλλιώς θα µπορούσε να χαρακτη-
ρίσει κανείς την υπονόµευση του αυτοδιοίκητου των πανεπιστη-
µίων, που αποτελεί θεµέλιο λίθο της λειτουργίας τους; Πώς να
σχολιάσουµε τα µέτρα χρηµατοδοτικού στραγγαλισµού των ΑΕΙ
µε σκοπό τη διεύρυνση του πελατολογίου των ιδιωτικών κολε-
γίων; Είναι πασιφανές και βέβαιο ότι η απαξίωση του δηµόσιου
πανεπιστηµίου έχει αποκλειστικά αυτόν τον σκοπό.

Και το σκεπτικό σας είναι πολύ απλό: Αφού δεν καταφέρατε
να καταργήσετε το άρθρο 16 µέσω της κορυφαίας διαδικασίας
της συνταγµατικής Αναθεώρησης, έρχεστε σήµερα να το καταρ-
γήσετε µε έµµεσο τρόπο αλλά ουσιαστικό. Αυτός άραγε είναι ο
σεβασµός σας στους θεσµούς, στο Σύνταγµα, στις κοινοβουλευ-
τικές διαδικασίες; 

Με την ίδια εµµονή αναστέλλετε και τη λειτουργία τριάντα
επτά νέων τµηµάτων σε έντεκα πανεπιστήµια της χώρας, κρίνον-
τας εκ των προτέρων ότι είναι ακατάλληλα και περιορισµένης δυ-
ναµικής ή τυγχάνουν χαµηλής απήχησης στην αγορά εργασίας.
Με αυτό το σκεπτικό φέρατε µία αντιµεταρρύθµιση, ενδεικτικό
του ότι έχετε µάθει µόνο να καταργείτε και να καταστρέφετε, όχι
να δηµιουργείτε.

Θα ήθελα να σταθώ στην κατάργηση του Τµήµατος Λογοθε-
ραπείας του Πανεπιστηµίου Θεσσαλίας. Το εν λόγω τµήµα εδ-
ρεύει στη Λαµία, µία πολύπαθη πόλη όσον αφορά τις δοµές της
τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, µιας και ουδείς έχει ξεχάσει τις ηµέ-
ρες εφαρµογής του περίφηµου σχεδίου «ΑΘΗΝΑ» επί Νέας Δη-
µοκρατίας και πάλι το 2013, το οποίο είχε ως αποτέλεσµα την
κατάργηση του Πανεπιστηµίου Στερεάς Ελλάδος.

Και αναρωτιόµαστε. Δεν ανταποκρίνεται ένα τµήµα λογοθερα-
πείας στις ανάγκες της σύγχρονης κοινωνίας και της αγοράς ερ-
γασίας; Η διεθνής εµπειρία συµφωνεί µαζί σας άραγε; Σύµφωνα
µε το Career Cast, το Γραφείο Στατιστικών Εργασίας του Υπουρ-
γείου Εργασίας των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής, το επάγ-
γελµα του λογοθεραπευτή κατατάχθηκε µεταξύ των δέκα
επαγγελµάτων µε τον υψηλότερο δείκτη απασχολησιµότητας, ει-
σοδηµάτων και ποιοτικών συνθηκών εργασίας στον δυτικό
κόσµο. Ενώ σύµφωνα και µε δηµοσιεύµατα της «ΚΑΘΗΜΕΡΙ-
ΝΗΣ», η λογοθεραπεία συγκαταλέγεται στα επαγγέλµατα που θα
παρουσιάσουν τα επόµενα χρόνια αυξηµένη ζήτηση. Μάλιστα τα
δηµοσιεύµατα αυτά στηρίζονται και σε µελέτες της αγαπηµένης
ορισµένων απ’ σας της McKinsey.

Την ίδια στιγµή, επίσης, ελληνικά ινστιτούτα εξάγουν παρόµοια
συµπεράσµατα, σηµειώνοντας µεταξύ άλλων ότι οι απόφοιτοι δι-
αιτολογίας, λογοθεραπείας, φυσικοθεραπείας έχουν καλύτερες
προοπτικές.

Στον βωµό, όµως, µιας χρεοκοπηµένης ιδεοληψίας δεν θυσιά-
ζονται µόνο οι επιστηµονικές παραδοχές ή οι λοιπές εκτιµήσεις
της αγοράς. Αγνοείται επιδεικτικά και η φωνή των εκπροσώπων
της τοπικής αυτοδιοίκησης, που σας διαβεβαιώνω, κυρία Υπουρ-
γέ και κύριοι συνάδελφοι ότι µόνο στον ΣΥΡΙΖΑ δεν ανήκουν.

Συγκεκριµένα στις 4-12-2019 είναι το ψήφισµα του δηµοτικού
συµβουλίου του Δήµου Λαµιέων, το οποίο και υπογράφεται από
τη συντριπτική πλειοψηφία των παρατάξεων, κατά της απόφασης
της Υπουργού Παιδείας. Στις 15 Νοεµβρίου του 2019 έχουµε δη-
µόσιες δηλώσεις του Περιφερειάρχη Στερεάς Ελλάδας κ. Φάνη
Σπανού σε περιφερειακό τηλεοπτικό σταθµό, των οποίων µέρος
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παραθέτω αυτολεξεί: «Η αναστολή των δύο συν δύο τµηµάτων
προφανώς ενοχλεί, προφανώς δεν θα έπρεπε να γίνει, προφανώς
είναι κάτι που µας βρίσκει ξεκάθαρα αντίθετους. Έτσι αυτό είναι
κάτι που ξεκάθαρα στεκόµαστε απέναντι.».

Κύρια Υπουργέ, η επιχειρηµατολογία σας υπέρ της αναστολής
των πανεπιστηµιακών τµηµάτων βλέπετε ότι δεν µπορεί να πείσει
ούτε τα δικά σας στελέχη, δηµάρχους και περιφερειάρχες.
Οπότε µην κουράζεστε µε την ρητορική σας, προκειµένου να πεί-
σετε τους Βουλευτές της Αντιπολίτευσης υπέρ της ορθότητας
αυτών.

Η ιδεοληψία σας δεν διαταράσσεται από τίποτα ούτε από τις
επιστηµονικές παραδοχές ούτε από τα προτάγµατα της αγοράς
ούτε και από τις εκκλήσεις των αυτοδιοικητικών. 

Πραγµατικά άκουσα προηγουµένως Βουλευτές της Συµπολί-
τευσης προερχόµενους από την Περιφέρεια της Στερεάς Ελλά-
δος να µιλούν σήµερα για την ίδρυση Πανεπιστηµίου Στερεάς
Ελλάδας, βασιζόµενοι προφανώς στο άρθρο 34 του νοµοσχεδίου
του ΣΥΡΙΖΑ, του ν.4589/2019, και απόρησα µε την υποκρισία. Σή-
µερα που θα ψηφίσουν την κατάργηση τεσσάρων τµηµάτων στη
Στερεά, έρχονται και µας παρουσιάζουν ένα όραµα για δηµιουρ-
γία Πανεπιστηµίου Στερεάς Ελλάδας.

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, σταµατήστε να κα-
ταργείτε, να υπονοµεύετε και να καταστρέφετε. Προτείνετε, δια-
βουλευτείτε και δηµιουργείστε µε αφετηρία το Σύνταγµα και το
κεκτηµένο των προηγούµενων ετών. Η τριτοβάθµια εκπαίδευση
δεν έχει περιθώρια για νέα πισωγυρίσµατα καθώς πλήρωσε
ακριβά τα πεπραγµένα της περιόδου 2000-2014.

Κυριότερος εκφραστής της Κυβέρνησης κατά των νέων µέχρι
σήµερα ήταν ο κ. Βρούτσης, ο εµπνευστής του υποκατώτατου
µισθού, ο οποίος σήµερα κωφεύει στις εκκλήσεις χιλιάδων νέων
επιστηµόνων οι οποίοι στελεχώνουν κρίσιµους τοµείς της δηµό-
σιας διοίκησης. 

Μην προσπαθείτε να τον µιµηθείτε, κυρία Υπουργέ. Επιτέλους
εµπιστευτείτε τους νέους της χώρας, σταµατήστε να οριοθετείτε
το µέλλον τους µε όρους µικροκοµµατικούς και συντηρητικούς,
οι οποίοι οδήγησαν χιλιάδες εξ αυτών στη φυγή τους στο εξω-
τερικό την προηγούµενη δεκαετία. Ας µην επιστρέψουµε σε
αυτές τις ηµέρες και ας αποφασίσουµε ότι µοναδική διέξοδος
είναι η στήριξη πάση θυσία των βωµών έρευνας και διδασκαλίας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ, κύριε συνά-
δελφε, που «κρατήσατε» και τον χρόνο σας.

Τον λόγο έχει ο κ. Αβραµάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ για επτά λεπτά.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ηγεσία του Υπουργείου Παι-

δείας και προσωπικά η Υπουργός Παιδείας, κ. Κεραµέως, είναι
και αδιάβαστη και ιδεοληπτική. Πολύ πρόσφατα σε συνέντευξή
της σε ένα φιλικό περιβάλλον στον «ΣΚΑΙ» σε επανειληµµένες εκ-
κλήσεις του δηµοσιογράφου Καµπουράκη για το ποια είναι τα
κονδύλια και η χρηµατοδότηση της παιδείας από τον προϋπολο-
γισµό, απέφυγε να απαντήσει επανειληµµένως. Δεν γνώριζε ούτε
αυτό ακόµα το 2,88% του ΑΕΠ που δίνεται στην παιδεία, παρ’
όλο που ήθελε να µας πείσει ότι έχει ολοκληρωµένο σχέδιο για
την παιδεία.

Βέβαια δεν είναι µόνο ότι είναι αδιάβαστη αλλά είναι και βα-
θύτατα ιδεοληπτική η θέση της και η στάση της. Αυτό έχει να
κάνει, βέβαια, µε τη γενικότερη πολιτική της Κυβέρνησης όσον
αφορά τα δηµόσια πανεπιστήµια. Είναι γνωστή η θέση της Νέας
Δηµοκρατίας για την παράκαµψη του άρθρου 16 όσον αφορά τα
δηµόσια πανεπιστήµια και τη βούλησή της να προχωρήσει στην
ίδρυση ιδιωτικών πανεπιστηµίων. 

Σήµερα µε την κατάθεση του νοµοσχεδίου κάνει ένα βήµα πα-
ραπάνω. Προχωρά στην ίδρυση ιδιωτικών κολεγίων και µάλιστα
λέγοντας και επιλέγοντας ότι οι απόφοιτοι αυτών των κολεγίων
θα µπορούν να διοριστούν οι πτυχιούχοι τους στη δηµόσια εκ-
παίδευση. Αυτό, βέβαια, προκαλεί σαφέστατες αντιδράσεις και
στην εκπαιδευτική κοινότητα και στους φοιτητικούς συλλόγους. 

Τρία είναι τα σηµεία του νοµοσχεδίου στα οποία µπορούµε να
επικεντρωθούµε. Πρώτον, είναι η µείωση της χρηµατοδότησης

όσον αφορά τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα. Αυτό επιτυγχά-
νεται µέσω της αξιολόγησης που θα εξηγήσω παρακάτω. 

Δεύτερο βασικό καθοριστικό σηµείο, είναι ο διορισµός πτυχι-
ούχων από κολλέγια στη δηµόσια εκπαίδευση µε όποιες αντιδρά-
σεις αυτό προκαλεί στην εκπαιδευτική κοινότητα και όχι µόνο. 

Και τρίτον, η κατάργηση των τριάντα επτά νέων τµηµάτων τα
οποία είχαν σχεδιαστεί µε αποφάσεις των συγκλήτων των ίδιων
των πανεπιστηµίων και τα οποία είχε σχεδιάσει η κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ, αλλά η Νέα Δηµοκρατία προχωρεί στην αναστολή αυτής
της απόφασης.

Ταυτόχρονα βλέπουµε ότι ενώ επιλέγει να χρηµατοδοτήσει τη
Θεολογική Σχολή της Βοστώνης και να στηρίξει, όπως η ίδια λέει,
την οµογένεια -πράγµα στο οποίο δεν είµαστε αντίθετοι, αλλά
µπορεί να γίνει µε πολλούς τρόπους αυτό- δεν επιλέγει να δώσει
αυτά τα δύο εκατοµµύρια ευρώ εκεί που θα µπορούσαν να πάνε,
όσον αφορά τα προγράµµατα σπουδών σε δεκατέσσερα πανε-
πιστήµια διετούς φοιτήσεως στα οποία θα φοιτούσαν χίλιοι πεν-
τακόσιοι περίπου φοιτητές τον χρόνο. Είναι µια πολιτική η οποία
δείχνει το ταξικό της πρόσηµο. 

Φυσικά µας είπαν ότι θα δοθούν από κονδύλια του Υπουργείου
Εξωτερικών, δεν µας είπαν, όµως, από ποια κονδύλια. Είναι ζη-
τούµενο στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Φίλη προς την κ. Κερα-
µέως.

Η Κυβέρνηση αρχίζει να αποκαλύπτει το σχέδιό της για τη µε-
τάβαση σε ένα εκπαιδευτικό σύστηµα που θα κυριαρχείται και
θα καθοδηγείται από τις επιταγές της αγοράς. Τα ιδιωτικοοικο-
νοµικά συµφέροντα και η εξυπηρέτησή τους αποτελεί κύριο µέ-
ληµα της Νέας Δηµοκρατίας, η οποία προωθεί σταδιακά µια
µεταρρύθµιση που πλήττει καίρια τα συµφέροντα της συντριπτι-
κής πλειοψηφίας του ελληνικού λαού. 

Η κατάργηση της Αρχής Διασφάλισης και Πιστοποίησης Ποι-
ότητας στην ανώτατη εκπαίδευση και η δηµιουργία στη θέση της
Εθνικής Αρχής Ανώτατης Εκπαίδευσης δεν είναι απλώς ένας
τρόπος για να απαλλαγεί η Κυβέρνηση από µια διοίκηση µιας
ανεξάρτητης αρχής. Η επέκταση των αρµοδιοτήτων που επιχει-
ρείται, η µετάβαση πρακτικά εκτελεστικής εξουσίας σε µια ανε-
ξάρτητη αρχή όπως είναι η κατανοµή της χρηµατοδότησης στα
ΑΕΙ και ο σχεδιασµός του ακαδηµαϊκού χάρτη, έχει ως στόχο την
πλήρη αναµόρφωση της ανώτερης εκπαίδευσης. 

Η αναστολή επ’ αόριστο της λειτουργίας των τριάντα επτά
νέων τµηµάτων που είχαν σχεδιαστεί από τα ίδια τα πανεπιστήµια
και προχωρούσε στην υλοποίησή τους η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και
το Υπουργείο Παιδείας, που θα ανταποκρινόταν σε πραγµατικές
ανάγκες της κοινωνίας και της οικονοµίας και θα έδινε διέξοδο
σε χιλιάδες νέους που θα ήθελαν να αποκτήσουν ανώτερη εκ-
παίδευση, γίνεται για να εξυπηρετήσει τους δογµατισµούς της
νεοφιλελεύθερης Κυβέρνησης, δηµιουργώντας πρακτικά πελα-
τεία για τα ιδιωτικά κολλέγια αµφιβόλου ακαδηµαϊκής αξίας.

Η ταυτόχρονα αναγνώριση πτυχίων των κολλεγίων χωρίς κα-
νένα ακαδηµαϊκό κριτήριο, χωρίς αξιολόγηση της εκπαίδευσης
που προσφέρουν, µε την απλή διασύνδεσή τους µε παγκοσµίως
άγνωστα ακαδηµαϊκά ιδρύµατα, η παροχή στους απόφοιτούς
τους δικαιώµατος να προσληφθούν ακόµα και ως διδάσκοντες
στη δηµόσια εκπαίδευση και δευτεροβάθµια εκπαίδευση σε συν-
δυασµό µε τη διατυπωµένη πρόθεση αυτοχρηµατοδότησης των
εκπαιδευτικών ιδρυµάτων και µονάδων αποκαλύπτουν τη βαθιά
σας απέχθεια για τη δηµόσια εκπαίδευση στη χώρα.

Επιχειρείτε µια άνευ προηγουµένου συνολική υποβάθµιση του
δηµόσιου σχολείου σε όλες τις βαθµίδες. Υπονοµεύετε τον ρόλο
των εκπαιδευτικών και δηµιουργείτε χωρίς λόγο διχαστικές λο-
γικές σε όλο το φάσµα της εκπαίδευσης. Η πολιτική που ακολου-
θείτε ειδικά στην εκπαίδευση, εκφεύγει κατά πολύ από την εντο-
λή που σας έδωσε ο ελληνικός λαός. 

Η νέα αρχή που δηµιουργείτε θα εποπτεύεται ασφυκτικά από
το Υπουργείο Παιδείας, γεγονός που θέτει εν αµφιβόλω τη ανε-
ξαρτησία της. Η ευθύνη κατανοµής της χρηµατοδότησης στη
νέα αρχή γίνεται για να αποφύγει η Κυβέρνηση το πολιτικό κό-
στος της ούτως ή άλλως µείωσης της χρηµατοδότησης της παι-
δείας και της έρευνας. 

Η ανάθεση της ευθύνης κατάρτισης του ακαδηµαϊκού κράτους
περιορίζει πρακτικά την αυτονοµία των πανεπιστηµίων. Η δηµι-
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ουργία µιας νέας αρχής συνεπάγεται την απουσία της χώρας
µας από το ευρωπαϊκό δίκτυο των ανεξάρτητων αρχών διασφά-
λισης της ποιότητας στην εκπαίδευση, αφού πρέπει πρώτα να
εξεταστεί το αν η ΕΘΑΑΕ θα πληροί τα κριτήρια συµµετοχής σε
αυτό το δίκτυο. Η όλη διαδικασία ένταξης µπορεί να διαρκέσει
τουλάχιστον έναν χρόνο.

Δεν είναι, όµως, µόνο αυτό το πρόβληµα µε το σηµερινό νο-
µοσχέδιο. Επιχειρείτε την άµεση σύνδεση της χρηµατοδότησης
των ΑΕΙ µε τα αποτελέσµατα της αξιολόγησης των ΑΕΙ. Όλοι
συµφωνούµε ότι και στα πανεπιστήµια πρέπει να υπάρχει αξιο-
λόγηση, πρέπει να αξιολογούνται. Διαφωνούµε, ίσως, στο πώς
ιεραρχούµε τα κριτήρια, τι θεωρεί ο καθένας πιο σηµαντικό από
το έργο που προσφέρουν τα πανεπιστήµια.

Σύµφωνα µε το σχέδιό σας το 80% της ούτως ή άλλως µικρής
χρηµατοδότησης των ΑΕΙ θα παρέχεται στη βάση γενικών κριτη-
ρίων, όπως ο αριθµός των φοιτητών, το εκτιµώµενο ετήσιο κό-
στος σπουδών ανά φοιτητή για κάθε πρόγραµµα σπουδών, τη
διάρκεια των προγραµµάτων σπουδών, το µέγεθος και τη γεω-
γραφική διασπορά του ιδρύµατος. Το υπόλοιπο 20% θα παρέχε-
ται εφόσον τα ΑΕΙ ανταποκρίνονται στα ειδικά κριτήρια, όπως
είναι η ποιότητα και η αποτελεσµατικότητα της εκπαιδευτικής
διαδικασίας, η ερευνητική δραστηριότητα, η διεθνοποίηση, η δια-
σύνδεση µε την αγορά εργασίας. 

Τα ιδρύµατα που θα αποτύχουν σε αυτά τα ειδικά κριτήρια θα
χάσουν το 20% της χρηµατοδότησης το οποίο θα κατανεµηθεί
σε άλλα ιδρύµατα, σε αυτά που πετυχαίνουν τους στόχους. 

Τα προβλήµατα αυτής της διαδικασίας που φέρνετε είναι
πάρα πολλά. Το πρώτο είναι ότι όσες σχολές δεν συνδέονται
άµεσα µε την ιδιωτική αγορά εργασίας, θα χάνουν µεγάλο µέρος
της χρηµατοδότησης. Το δεύτερο είναι ότι θα υποχρεώνεται το
σύνολο των ακαδηµαϊκών ιδρυµάτων σε έναν ιδιότυπο ανταγω-
νισµό όπου θα υπάρξει ένα κυρίαρχο µοντέλο για τα προγράµ-
µατα σπουδών. Δεν θα υπάρχει διαφοροποίηση και θα υποχρεω-
θεί το ελληνικό και κατά πολύ καλό ακαδηµαϊκό ελληνικό πανε-
πιστήµιο να προσαρµοστεί στις συνθήκες της αγοράς, µε ό,τι
αυτό συνεπάγεται για την επιστηµονική έρευνα και την παιδεία
γενικότερα.

Τα ιδρύµατα που δεν θα ανταποκριθούν στα κριτήρια που βά-
ζετε θα γίνονται ολοένα και φτωχότερα, µε συνέπεια είτε να κλεί-
σουν είτε να αναζητήσουν άλλους πόρους. Πρακτικά θα µειώ-
σετε σηµαντικά τον αριθµό των φοιτητών που θα σπουδάζουν
δωρεάν, θα περιορίσετε τον αριθµό των τµηµάτων που λειτουρ-
γούν στην περιφέρεια και θα υποβαθµίσετε πολύ την παρεχό-
µενη εκπαίδευση. 

Σήµερα κάνετε το πρώτο βήµα για να χαλάσει ένας από τους
κύριους στόχους της ελληνικής οικογένειας, τη δυνατότητα να
αποκτήσουν τα παιδιά τους ανώτερη µόρφωση και µια καλύτερη
ζωή. Το µέλλον που ετοιµάζετε για τη νέα γενιά, είναι να τους δί-
νετε τη δυνατότητα ταξικά να µπορούν να έχουν πρόσβαση στην
εκπαίδευση και στις συνθήκες ζωής τους. Θέλετε να απαξιώσετε
πλήρως τη δηµοσία εκπαίδευση και το κάνετε µε το επιχείρηµα
ότι τα πανεπιστήµια πρέπει να προσαρµοστούν και να προσαρ-
µόσουν τα προγράµµατα σπουδών τους σε ό,τι αφορά την αγο-
ρά.

Κλείνοντας, για να µη «φάω» τον χρόνο, έχω να πω ότι µια κοι-
νωνία, ένα κράτος κρίνεται από τη διασφάλιση των δηµόσιων κοι-
νωνικών αγαθών του όπως είναι η υγεία και η παιδεία. Η δυνα-
τότητα πρόσβασης στη δηµόσια υγεία και στη δηµόσια παιδεία
είναι κριτήριο ποιότητα της δηµοκρατίας µας. Η κοινωνική συ-
νοχή είναι απαραίτητος συνεκτικός κρίκος για µια κοινωνία και
ένα κράτος που θέλει να σέβεται τον εαυτό του και τους πολίτες
του.

Κλείνοντας θα ήθελα να πω ότι είστε οι τελευταίοι µέσα σε
αυτή την Αίθουσα που δικαιούστε να µιλάτε για αριστεία. Πλέον
µόνο σαν κακόγουστη φάρσα ακούγεται µετά τις επιλογές που
κάνατε όλο αυτό το εξάµηνο όσον αφορά τη στελέχωση της δη-
µόσιας διοίκησης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Βολουδάκης από τη Νέα Δηµοκρατία και
αµέσως µετά η κ. Παπαρήγα από το ΚΚΕ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΜΑΝΟΥΣΟΣ - ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ,

κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι παθογένειες της ελληνικής

κοινωνίας που οδήγησαν ή έστω έκαναν βαθύτερες τις συνέπειες
της κρίσης, και όχι µόνο την κρίση στην οικονοµική της διάσταση,
όχι µόνο όσον αφορά την οικονοµική κρίση που ζήσαµε αλλά και
την κρίση των θεσµών, έχουν σε έναν βαθµό τις ρίζες τους στο
τι συνέβαινε στα πανεπιστήµια τις τελευταίες δεκαετίες.

Το πανεπιστήµιο στο παρελθόν ήταν ένας τόπος κοινωνικής
ανέλιξης. Έρχονταν παιδιά που δεν είχαν τα µέσα από την οικο-
γένειά τους, δεν µπορούσαν να έχουν έναν τρόπο ζωής ανάλογο
µε τις δυνατότητές τους και τις επιθυµίες τους και µπορούσαν
µέσα από το πανεπιστήµιο να βρουν τον δρόµο τους. Αυτό πα-
λιότερα άρχισε σιγά-σιγά να σβήνει. Και άρχισε να σβήνει υπό
την επήρεια των ιδεών της Αριστεράς και είναι ένα από τα ενδια-
φέροντα παράδοξα της σύγχρονης ελληνικής ιστορίας. Η ιδεο-
λογική ηγεµονία της Αριστεράς οδήγησε στη βαθύτερη διαχω-
ριστική γραµµή µεταξύ των κοινωνικών τάξεων, γιατί στέρησε
από τα παιδιά των φτωχότερων οικογενειών τη δυνατότητα µέσα
από το πανεπιστήµιο να πάνε µπροστά και να προκόψουν, ενώ,
βέβαια, δεν µπορούσε να στερήσει τη δυνατότητα στα παιδιά
των πλουσίων οικογενειών να πάνε σε ένα ξένο πανεπιστήµιο και
να έχουν µετά µια αντίστοιχη πορεία στην υπόλοιπη ζωή τους.

Πιστεύω ότι η κατηφόρα ξεκίνησε µε τον νόµο-πλαίσιο του
1982. Τότε άρχισε σιγά-σιγά να παρεισφρέει ένα άλλο πνεύµα
στο πανεπιστήµιο. Άρχισε να υποχωρεί η έννοια του πανεπιστη-
µίου ως χώρου, πρωτίστως, µάθησης και έρευνας αλλά και κοι-
νωνικής ανέλιξης και παρεισέφρησε η λογική της ήσσονος
προσπάθειας, του βολέµατος. 

Οι συνδικαλιστικές παρατάξεις που κυριάρχησαν, καλλιέργη-
σαν την ιδέα ότι το πτυχίο είναι δικαίωµα όποιου µπαίνει στο πα-
νεπιστήµιο και στη συνέχεια ο διορισµός είναι, επίσης, δικαίωµα
όποιου έχει ένα πτυχίο. 

Ακόµα παρεισέφρησε -και αυτό ήταν το βαρύτερο από όλα- η
συναλλαγή. Εκπαιδεύτηκαν σιγά-σιγά οι νέοι Έλληνες, τα παιδιά
µας στην περίοδο που ξεκίνησε εκείνα τα χρόνια, στην ιδέα ότι
µπορούν να ανταλλάσσουν την πολιτική τους επιρροή µε κάποιο
προσωπικού χαρακτήρα αντάλλαγµα. Δεν το ακούτε πρώτη
φορά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αριστεράς. Οι συνδικα-
λιστικές σας παρατάξεις …

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: …εδώ και πενήντα χρόνια …
ΜΑΝΟΥΣΟΣ - ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ: Θα το ακού-

σετε, κύριε Φίλη. Τόσο στις µέρες στις οποίες κυριαρχούσατε
εσείς στο πανεπιστήµιο και ως φοιτητής, από ό,τι ξέρω, αλλά και
ως … 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Πρώτη φορά το ακούτε …
ΜΑΝΟΥΣΟΣ - ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ: Θα πω αυτά

που θέλω, κύριε Φίλη, και θα τα ακούσετε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας παρακαλώ πολύ,

κύριε συνάδελφε, περιοριστείτε στον λόγο σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ρουσφέτια, ρουσφέτια …
ΜΑΝΟΥΣΟΣ - ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ: Κύριε Φίλη,

ακούτε πρώτη φορά ότι οι συνδικαλιστικές παρατάξεις αντάλ-
λασσαν επιρροή στα πανεπιστήµια µε τους καθηγητές για να
έχουν ευνοϊκή µεταχείριση; Τα ακούτε πρώτη φορά; Οι νόµοι
τους οποίους εσείς φέρνατε και στηρίζατε και οι παρατάξεις που
κυριαρχούσαν στα πανεπιστήµια, οι δικές σας το έκαναν αυτό. 

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ποιος έκανε τις αντιγραφές; 
ΜΑΝΟΥΣΟΣ - ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ: Δεν αµφι-

σβητώ ότι …
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Όσο και να φωνάξετε, εγώ θα τα πω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας παρακαλώ, κύριοι

συνάδελφοι!
ΜΑΝΟΥΣΟΣ - ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ: Καλό είναι να

συνηθίσετε να τα ακούτε, γιατί, ξέρετε, έχω να σας πω ένα άλλο
πολύ σηµαντικό νέο. Αυτά όλα τα οποία εσείς εδώ φέρνετε ως
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τάχα µου αποκαλύψεις, ότι, ξέρετε, εµείς θέλουµε να συνδέ-
σουµε τα πανεπιστήµια µε την αγορά, ότι φέρνουµε µια σκληρή
αξιολόγηση, όλα αυτά τα πράγµατα δεν είναι κανένα µυστικό.
Αυτό είναι το πρόγραµµά µας. 

Σας έχω και ένα άλλο νέο. Αυτά, ξέρετε, τα ψήφισε ο ελληνι-
κός λαός, γιατί πια αυτό που ήταν κάποτε το πεδίο της ιδεολογι-
κής σας ηγεµονίας, έχει γίνει πεδίο µειοψηφικό στο οποίο µόνο
περιθωριακά στοιχεία µπορούν να επικεντρώνονται, οι ίδιοι αυτοί
οι οποίοι σας ενίσχυσαν στην προσπάθειά σας να καταργήσετε
την άλλη ουσιώδη και συνδεόµενη µε αυτά µεταρρύθµιση, να εµ-
ποδίσετε την κατάργηση του ασύλου.

Έγιναν στο παρελθόν αρκετές προσπάθειες και από τη Μα-
ριέττα Γιαννάκου και από την Άννα Διαµαντοπούλου να αλλάξει
η κατάσταση στα πανεπιστήµια. Το σηµερινό σχέδιο νόµου φέρ-
νει µια συστηµατική προσπάθεια να αντιµετωπιστεί συνολικά το
πρόβληµα, µε τρόπο που θα βάλει και µακροπρόθεσµες βάσεις
σε αυτό. Αξιολόγηση τόσο µέσα στα πανεπιστήµια όσο και µε-
ταξύ των πανεπιστηµίων, σύγκριση και αξιολόγηση, πιστοποίηση,
αυτοδιοίκηση, σύνδεση της χρηµατοδότησης µε τα αποτελέ-
σµατα, όπως συµβαίνει σε όλο τον κόσµο. Αυτό θέλουν οι Έλλη-
νες πολίτες, θέλουν τα παιδιά τους να έχουν πρόσβαση σε µια
παιδεία ανάλογη µε αυτή που έχουν τα παιδιά σε όλες τις προ-
οδευµένες χώρες του κόσµου.

Απορώ πώς γίνεται όλη αυτή η φασαρία µε τη σύνδεση της
χρηµατοδότησης µε τα αποτελέσµατα, όταν το ποσοστό της
χρηµατοδότησης που συνδέεται µε τα αποτελέσµατα στην πραγ-
µατικότητα είναι ένα 20%. Το 80% παραµένει µε τα παλιά κριτή-
ρια ουσιαστικά µε το µέγεθος του πανεπιστηµίου. Μόνο για αυτό
το 20% που συνδέεται µε τα αποτελέσµατα, προκαλείται όλη
αυτή η φασαρία. 

Κατά την άποψή µου, κύριε Υπουργέ, θα έπρεπε να έχετε και
παραπάνω από 20% ή, εν πάση περιπτώσει, να έχετε σε βάθος
χρόνου µια αύξηση του ποσοστού αυτού. 

Πρέπει να πω δύο λόγια για την πρωτοβάθµια εκπαίδευση,
γιατί εδώ συνεχίζονται προβλήµατα του παρελθόντος και, βέ-
βαια, προβλήµατα που έγιναν χειρότερα, σαφέστατα, µε πρό-
νοιες των νόµων Γαβρόγλου. Αναφέροµαι στα κενά στην πρωτο-
βάθµια εκπαίδευση. Σε αρκετά σχολεία των Χανίων, στα Σφακιά,
στην Παλαιοχώρα, στην Κάντανο, στις Βουκουλιές υπάρχουν
ακόµη και σήµερα κενά και µάλιστα κενά σε πανελλαδικώς εξε-
ταζόµενα µαθήµατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Κυρία Πρόεδρε, ίσως χρειαστώ µισό λεπτό παραπάνω.
Αυτό έχει συµβεί, παρά το γεγονός ότι έχουν γίνει τρία κύµατα

προσλήψεων αναπληρωτών και µάλιστα έχουν γίνει και τοπικές
προκηρύξεις που έχουν βγει άγονες. Αυτό γιατί έχει συµβεί; Αυτό
έχει συµβεί, γιατί καταργήθηκε µε ρυθµίσεις του κ. Γαβρόγλου
ως Υπουργού Παιδείας τόσο η επαρκής µοριοδότηση για τα απο-
µακρυσµένα σχολεία όσο και η ποινή που υπήρχε για όσους, ενώ
είχαν προσληφθεί, αρνούνταν τον διορισµό. Αυτά πρέπει, κύριε
Υπουργέ, να επανέλθουν άµεσα. Και αργήσαµε σε αυτό. 

Με ικανοποίηση διαπιστώνω ότι στο άρθρο 58 προβλέπεται,
τουλάχιστον, για την Ειδική Αγωγή η επαναφορά της ποινής,
γιατί δεν µπορεί κάποιος να αρνείται τον διορισµό, δηλαδή να
πάει στο σχολείο που τον περιµένουν να διδάξει, και να δηµιουρ-
γεί την ανάγκη να γίνει καινούργια προκήρυξη και να µένουν τα
παιδιά χωρίς εκπαιδευτικούς. 

Κύριε Υπουργέ, -εσείς δεν έχετε αρµοδιότητα σε αυτό και λεί-
πει και η Υπουργός, αλλά τα έχουµε πει και εκτός του Βήµατος-
θα πρέπει οπωσδήποτε το συντοµότερο να επανέλθουν οι ρυθ-
µίσεις αυτές, για να υπάρχουν και κίνητρα αλλά και ποινές για
τους εκπαιδευτικούς για τα αποµακρυσµένα σχολεία. 

Θα πρέπει να καλυφθούν άµεσα τα κενά, όπου υπάρχουν
ακόµα, και µάλιστα ειδικώς όπου υπάρχουν κενά που αφορούν
εξεταζόµενα στις πανελλήνιες εξετάσεις µαθήµατα να υπάρξει
µια ρύθµιση αντίστοιχη µε αυτή που υπάρχει για τις πυρόπληκτες
και γενικά για τις πληγείσες από φυσικές καταστροφές περιοχές,
όπου τα παιδιά δεν έχουν διδαχθεί τα µαθήµατά τους σωστά, να
έχουν µια ευνοϊκή µεταχείριση στις πανελλήνιες. 

Αυτά προς τα παρόν. Θεωρώ ότι το νοµοσχέδιο είναι προφα-

νώς µια πολύ σηµαντική τοµή στα θέµατα της παιδείας µας.
Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Κυρία Παπαρήγα, έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ: Θα το επαναλάβω. Το Κοµµουνι-

στικό Κόµµα Ελλάδας είναι ριζικά αντίθετο στην ισοτίµηση των
πτυχίων των ιδιωτικών κολλεγίων, ξένων που υπάρχουν στην Ελ-
λάδα ή είναι στο εξωτερικό, µε τα πτυχία των αποφοίτων από τις
σχολές που στελεχώνουν την εκπαίδευση στην Ελλάδα, όπως και
µε τη γνωµοδότηση για το ποιοι θα µπορούν να δουλέψουν στα
σχολεία στη µουσική και καλλιτεχνική παιδεία, από φορείς οι
οποίοι είναι έξω από τη δικαιοδοσία και τις αρµοδιότητες του
Υπουργείου Παιδείας. 

Θέλω να σταθώ περισσότερο στο βασικό θέµα που περιλαµ-
βάνει το νοµοσχέδιο και που έχει σχέση µε τον τίτλο «Πιστοποί-
ηση, Αξιολόγηση, Χρηµατοδότηση». Βέβαια, όλα τα αντιλαϊκά
µέτρα, νοµοθεσίες, όλες οι πιο επιθετικές για τους λαούς γενι-
κότερα πολιτικές, πάντα διακοσµούνται είτε από ουδέτερες φρά-
σεις είτε από φράσεις που είναι λογικοφανείς. 

Σου λέει, γιατί να µην υπάρχει αξιολόγηση στα πανεπιστήµια; 
Και να κάνω και έναν παραλληλισµό. Αυτά που ζούµε τα τελευ-

ταία χρόνια στη Μέση Ανατολή πώς ξεκίνησαν; Με το σύνθηµα
για τον εκδηµοκρατισµό των αραβικών καθεστώτων, µε την «Αρα-
βική Άνοιξη», που χειροκρότησαν όλα τα κόµµατα πλην Λακεδαι-
µονίων, για να χρησιµοποιήσω τον προσφιλή όρο, όταν απευθύ-
νονται σ’ εµάς, πλην ΚΚΕ.

Αυτό το νοµοσχέδιο, πραγµατικά, συνειδητά βεβαίως, είναι
επιλογή και νοµίζω ότι είναι σύµφωνη και µε τον χαρακτήρα της
Νέας Δηµοκρατίας και µε ό,τι έλεγε προεκλογικά. Δεν νοµίζω ότι
υπάρχει καµµία παρεκτροπή, που ψάχνει ο ΣΥΡΙΖΑ να βρει. Είναι
ένα βαθύ µαχαίρωµα κυριολεκτικά στο πολυτραυµατισµένο
σώµα της παιδείας. 

Και θέλω να αναφέρω ορισµένα µαχαιρώµατα ουσιαστικά που
έχει δεχθεί η παιδεία διαχρονικά από τις κυβερνήσεις µε έναν
στόχο, να δεθεί πιο σφιχτά, πιο συστηµατικά, πιο βαθιά η παιδεία,
άρα οι επιστήµονες και τα πτυχία, µε τους νόµους της αγοράς,
µε τους επιχειρηµατικούς οµίλους.

Το 2005, µε κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας και Υπουργό Παι-
δείας την κ. Γιαννάκου έγινε το περίφηµο ΑΔΙΠ, το σύστηµα αξιο-
λόγησης – πιστοποίησης. Ο κ. Βερναρδάκης τώρα ανακάλυψε
ότι αυτό το σύστηµα έχει ταξικό χαρακτήρα. Και µε την ευκαιρία,
επειδή δεν µπορώ να το αναλύσω, αφήνω για τα Πρακτικά τις
αξιολογήσεις που έκανε η µέχρι τώρα Επιτροπή Αξιολογήσεων,
που τώρα αλλάζει και όνοµα, σε ελληνικά πανεπιστήµια, για να
δει κανείς τον ταξικό χαρακτήρα. Και αυτά είναι περσινά, δεν
είναι ούτε του 2005 ούτε του 2011. Είναι κατά τη διάρκεια της
θητείας του ΣΥΡΙΖΑ.

Τα καταθέτω για τα Πρακτικά, γιατί δεν µπορώ να τα αναλύσω.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αλεξάνδρα Παπαρήγα κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ποιοι είναι οι προηγούµενοι σταθµοί που έφεραν αυτό το νο-
µοσχέδιο; Είναι γεγονός ότι όλες οι κυβερνήσεις καθυστέρησαν
τα µέτρα, γιατί υπήρχαν αντιστάσεις και από ένα µέρος των πα-
νεπιστηµιακών και επίσης και από αγωνιζόµενους φοιτητές. Το
2005 είναι η αξιολόγηση – πιστοποίηση, µέσα στην οποία καλ-
λιεργείται το έδαφος και για τη σύνδεση µε τη χρηµατοδότηση.
Το 2011 ο νόµος Διαµαντοπούλου. Το 2013 ο νόµος του κ. Αρ-
βανιτόπουλου που δεν προχώρησε. Ήθελε να κάνει τις συγχω-
νεύσεις αλλά δίστασε να το κάνει, γιατί υπήρχαν πολύ µεγάλες
αντιδράσεις. Και έρχεται ο νόµος εκείνος, τον οποίο θεωρώ κο-
ρυφαίο σε σχέση µε το τι έγινε το ’05, το ’11 και το ’13, του κ.
Γαβρόγλου, η ανωτατοποίηση των ΤΕΙ, η δηµιουργία σχολών δί-
χρονων, τρίχρονων, η ένταξη των ΤΕΙ στα ΑΕΙ. Τι δηµιουργεί; Δια-
φοροποίηση σχολών, διαφοροποίηση πτυχίων. Έχει καθαρά
ταξικό χαρακτήρα και υπαγορεύθηκε από την αγορά, όπως λέτε
εσείς, και κυρίως από βιοµήχανους, εφοπλιστές κ.λπ.. Ήταν εν-
ταγµένο.
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Ο νέος νόµος έρχεται τώρα γάντι. Πιο ανοιχτά σε σχέση µε τον
προηγούµενο βάζει τη χρηµατοδότηση, 80 - 20. Ένας Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας που µίλησε -τον παρακολούθησα- είπε το
εξής: «Είναι δειλό το βήµα 80 - 20, είναι µια αρχή». Το 80 - 20 θα
γίνει 50 - 50 αύριο και µπορεί να γίνει 20 - 80, να ανατραπεί. Δη-
λαδή υποχρηµατοδότηση από το κράτος της παιδείας. Μπορεί
να αντιστραφεί. Και άµα είναι να αντιστραφεί κιόλας και να γίνε-
ται µε κριτήριο την αξιολόγηση, µπορεί και να µεγαλώσει, διότι
τότε θα είναι το τζάµπα χρήµα για τους βιοµηχάνους και τους
ιδιώτες.

Οι ταξικοί φραγµοί στην παιδεία υπήρχαν πάντα. Τώρα όµως
µπαίνουν καινούργιοι. Υπήρχαν και όταν µαζικά έµπαιναν στα πα-
νεπιστήµια και παιδιά από την εργατική τάξη και παιδιά της αγρο-
τιάς, τις δεκαετίες ’70-’80, διότι οι επιχειρηµατίες είχαν ανάγκη
από πιο µορφωµένο φθηνό εργατικό δυναµικό. Οι πόρτες άνοι-
ξαν. Ήταν βεβαίως και αντικειµενική τάση, οι σύγχρονες ανάγκες
που οδηγούσαν τους γονείς να κόβουν χρήµατα από πάρα πολλά
πράγµατα για να τροφοδοτούν τα φροντιστήρια κ.λπ., την ιδιω-
τική παραπαιδεία, προκειµένου τα παιδιά τους -είχαν το δικαίωµα
να το κάνουν ατοµικά- να φθάσουν στα πανεπιστήµια.

Ταξικοί φραγµοί υπήρχαν και σε αυτές τις συνθήκες. Καµµία
κυβέρνηση, κανένα υπουργείο δεν τόλµησε να κάνει κάθε τέσ-
σερα χρόνια µία αξιολόγηση της κοινωνικής προέλευσης των
φοιτητών και των σπουδαστών κατά σχολή, κατά συγκρότηµα και
κατά περιοχή, για να δούµε αν υπήρχαν ή όχι ταξικοί φραγµοί. Ο
ΣΥΡΙΖΑ τώρα τους ανακάλυψε. Όταν είναι η Νέα Δηµοκρατία,
υπάρχουν ταξικοί φραγµοί. Όταν ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ, τους είχε κα-
ταργήσει. Για να δούµε ποια ήταν η σύνθεση. Βεβαίως υπήρχαν
ταξικοί φραγµοί. Αλλά δεν φτάνει αυτό τώρα στο σύστηµα. Το
σύστηµα τώρα πια καθιερώνει ανάµεσα στα πανεπιστήµια να
υπάρχει µια ταξική διαφοροποίηση, που θα οδηγήσει στο να λει-
τουργούν τα πανεπιστήµια σαν αγορά των σουπερµάρκετ, θα
έχεις την ισχυρή αλυσίδα σουπερµάρκετ και την πιο αδύναµη.
Θα γίνονται εξαγορές και συγχωνεύσεις και θα κλείσουν αναγ-
καστικά πάρα πολλές σχολές. Ακόµα δεν θα έχουν και φοιτητές. 

Οι ταξικοί φραγµοί υπήρχαν ακόµα και όταν δεν υπήρχε βάση
στις εισαγωγικές. Το λέω αυτό γιατί έχει περισσέψει υποκρισία
σ’ αυτή την Αίθουσα. Εγώ αναγνωρίζω ότι οι Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας, οι περισσότεροι που µίλησαν -ή µάλλον, για να
είµαι ειλικρινής, όσοι παρακολούθησα- ήταν πολύ ωµοί σε αυτό
το ζήτηµα: Πανεπιστήµιο ίσον αγορά. Έρευνα ίσον αγορά. Μα,
δεν ακούστηκε µία φράση που να λέει: «Φέρτε µας έναν κατά-
λογο». Η έρευνα πριν απ’ όλα αφορά τη γενική έρευνα που έχει
σχέση µε τις ανθρώπινες ανάγκες,  τις ανάγκες της ελληνικής
κοινωνίας, τις ανάγκες του λαού. Σύγχρονες έρευνες δεν υπάρ-
χουν. Τι ανάγκη έχει η αγορά. Θα κάνουµε έρευνα για τον Χόντο,
να κάνουµε έρευνα για τα «JUMBO», θα κάνουµε έρευνα, δεν
ξέρω, για το «ΠΛΑΙΣΙΟ», για τον «ΚΩΤΣΟΒΟΛΟ» κ.λπ.. Έρευνα
αγοράς.

Εποµένως, τώρα χρειάζεται άλλου τύπου ανώτατη εκπαί-
δευση. Θα λέγεται δηµόσια. Μα, κοιτάξτε να δείτε. Γιατί να έρ-
θουν ξένα πανεπιστήµια στην Ελλάδα; Είναι γεµάτη σχολές η
Ελλάδα, κάθε πόλη έχει και από ένα πανεπιστήµιο, µικρό, µε-
γάλο, σχολές κ.λπ.. Λέτε για την Κύπρο. Μα, στην Κύπρο δεν
υπήρχε πανεπιστήµιο, η αγορά ήταν ελεύθερη και πήγε το ιδιω-
τικό. Εδώ στην Ελλάδα όταν µερικές πανεπιστηµιακές σχολές
κλείσουν, µπορεί να έρθει και κανένας, αλλά γιατί να έρθουν,
όταν έχουν τα ελληνικά πανεπιστήµια, τα δήθεν δηµόσια, που πα-
ράγουν έργο για τον ιδιωτικό, τον καπιταλιστικό τοµέα;

Και µε την έννοια αυτή αν δείτε την αξιολόγηση που έκανε η
ΑΔΙΤ στα πανεπιστήµια, θα δείτε ένα στοιχείο της αξιολόγησης:
Να µειωθούν τα γενικά µαθήµατα τα υποχρεωτικά που εξασφα-
λίζουν ένα υπόβαθρο, που έτσι πρέπει να είναι, υπόβαθρο γενι-
κής µόρφωσης για κάθε επιστηµονικό αντικείµενο. Αυτή είναι η
εποχή µας η εποχή των καινοτοµιών και της ψηφιοποίησης κ.λπ..
Ακριβώς απαιτεί ένα ανεβασµένο ενιαίο γενικό επίπεδο γνώσεων,
ούτως ώστε και η εξειδίκευση να έχει και αυτή υψηλό επίπεδο.
Και έλεγε ακόµα από το πρώτο και δεύτερο έτος -αυτές ήταν οι
παρατηρήσεις που έκανε στα πανεπιστήµια, τα έχω δώσει ανα-
λυτικά- να περάσουν τα µαθήµατα επιλογής. 

Φθάνουν στο σηµείο να κάνουν παρατηρήσεις στη Φιλοσοφική

Σχολή, που εν πάση περιπτώσει η Φιλοσοφική Σχολή δεν βγάζει
επιστήµονες που παράγουν ή είναι στις υπηρεσίες, ότι πρέπει να
αυξηθούν τα µαθήµατα επιλογής και ότι η Φιλοσοφική Σχολή
πρέπει να λειτουργήσει και µε ιδιώτες και µε άλλους φορείς της
αγοράς. Δεν ξέρω τι ακριβώς εννοούσαν.

Εποµένως, εδώ η αξιολόγηση δεν υπολογίζει το επίπεδο της
γνώσης, της µόρφωσης. Εάν σε όλες τις επιστήµες εφαρµόζεται
η αντικειµενική επιστηµονική µεθοδολογία, αυτά δεν αξιοποιούν-
ται. Διαβάζοντας αυτές τις εκθέσεις αξιολόγησης, οι οποίες
έχουν δηµοσιευθεί εδώ και πάρα πολλούς µήνες, τις έχουµε δη-
µοσιεύσει και στον «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗ», εµένα µου θύµισε το εξής
πράγµα, ότι οι επιστήµονες που θα βγαίνουν πια, θα λειτουργούν
όπως λειτουργούν τα πρωτόκολλα της χηµειοθεραπείας, δηλαδή
θα είναι εκτελεστικά όργανα η µεγάλη πλειοψηφία των επιστη-
µόνων. 

Φυσικά, θα υπάρχει και µια ελίτ επιστηµόνων, που θα κάνει
πολύ επιτελικό έργο, ενταγµένη βαθιά µέσα στο σύστηµα. Θα
είναι τα ανώτερα στελέχη της ιεραρχίας σε µια επιχείρηση ή σ’
έναν κλάδο κ.λπ.. Η παραγωγή επιστηµόνων για να κάνουν κα-
θαρά εκτελεστική δουλειά, χωρίς κρίση, χωρίς να σκέφτονται,
χωρίς να αντιδρούν -φυσικά, θα υπάρχουν αντιδράσεις, γιατί
αυτό είναι ζήτηµα πάλης, κινήµατος κ.λπ.- και θα είναι µε τα πρω-
τόκολλα, όπως είναι της χηµειοθεραπείας. Σου λέει αυτός ο
τύπος του καρκίνου είναι, πάρε αυτό το πρωτόκολλο. Ένας θεός
ξέρει πόσο µελετηµένο και γενικευµένο είναι, δεν το ξέρω, γιατί
οι εταιρείες φτιάχνουν τα πρωτόκολλα. Έτσι λειτουργούν οι επι-
στήµονες, καθαρά εκτελεστική δουλειά, όπως έκανε ο χειρώνα-
κτας εργάτης ή πολύ περισσότερο και πιο ουσιαστικά όπως κάνει
ο εργάτης σ’ ένα πλήρως αυτοµατοποιηµένο εργοστάσιο, όπου
πατάει κουµπιά, δουλεύει µε κουµπιά και τρελαίνεται κιόλας µε
το γνωστό σύστηµα. Εάν δεν πατήσει σωστά το κουµπί, εάν δεν
προσέξει, µπορεί να µπερδευτεί και η αλυσίδα. Αυτός είναι ο στό-
χος, έτσι να λειτουργεί η πλειοψηφία των επιστηµόνων. 

Εποµένως, για να ολοκληρώσω, δεν χρειάζεται να καταργη-
θούν τα δηµόσια πανεπιστήµια. Θα µειωθούν και θα γίνουν και
δηµόσια πανεπιστήµια τα οποία θα είναι αναγνωρισµένα διεθνώς,
γιατί θα βοηθούν πάρα πολύ και τον εξαγωγικό προσανατολισµό
της Ελλάδας και τη δράση των ελληνικών επιχειρήσεων, των µο-
νοπωλίων, εγχώριων και ξένων, διεθνώς. Γιατί να ιδιωτικοποι-
ηθούν; Γιατί να γενικευτεί η ιδιωτική παιδεία; Έτσι και αλλιώς
γενικευµένη είναι και έχει κυκλώσει τη δηµόσια εκπαίδευση. Και
το λέω, γιατί; Τώρα χωριζόµαστε εδώ στη Βουλή, αυτοί που είναι
µε τη δηµόσια και αυτοί που θέλουν την ιδιωτικοποίηση. Μου θυ-
µίζει πάρα πολύ την κοινωνικοποίηση που έκανε το ΠΑΣΟΚ στη
δεκαετία του 1980 µε τις «προβληµατικές». Ακριβώς το ίδιο είναι.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαριστώ

πολύ.
Τον λόγο έχει η κ. Μακρή από τη Νέα Δηµοκρατία για επτά

λεπτά.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι προτεινόµενες ρυθµίσεις που

φέρνει το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµά-
των είναι σε πλήρη συµφωνία µε τις προεκλογικές δεσµεύσεις
του Κυριάκου Μητσοτάκη. Εδώ λέω παρενθετικά ότι για εµάς
αυτό είναι έπαινος και όχι ψόγος. Πρόκειται για δεσµεύσεις που
αφορούν στον µετασχηµατισµό των ανώτατων εκπαιδευτικών
ιδρυµάτων σε πυλώνες, τόσο σε τοπικό όσο και σε περιφερειακό
επίπεδο, πυλώνες που θα αναπτύξουν και θα βελτιώσουν τις συ-
νεργασίες και τις δικτυώσεις µε τον κόσµο της παραγωγής και
της επιχειρηµατικότητας, µε τους κοινωνικούς φορείς και µε τα
ιδρύµατα του εσωτερικού και του εξωτερικού. 

Είναι η πρώτη φορά που επιχειρείται η θεµελίωση καινοτόµου
εθνικής στρατηγικής για την εκπαίδευση, η οποία να βρίσκεται
σε συνέργεια και αγαστή συνεργασία µε τη γενικότερη εθνική
στρατηγική ανάπτυξης, αλλά και µε τη στρατηγική ανάπτυξης
των τοπικών κοινωνιών και οικονοµιών, µετεξελίσσοντας την
ΑΔΙΠ σε Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης. 

Θέτει, επιτέλους, τα εχέγγυα αντικειµενικής αξιολόγησης όλων
των τµηµάτων, των σχολών και των πανεπιστηµίων, ενώ συνδέει
µε κριτήρια ανάπτυξης και εναρµόνισης µε το ευρωπαϊκό περι-
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βάλλον ένα µέρος της κρατικής χρηµατοδότησης. 
Τα κριτήρια αυτά είναι εκείνα που ανέκαθεν αποτελούσαν ζη-

τούµενο, ιδίως στα χρόνια της κρίσης. Η διασύνδεση της εκπαί-
δευσης και της επαγγελµατικής πιστοποίησης µε την αγορά
εργασίας -και αυτό για εµάς δεν είναι ωµότητα, είναι αναγκαιό-
τητα και ειλικρίνεια- η ποιότητα του εκπαιδευτικού προσωπικού
και των υπηρεσιών, που αυτό προσφέρει στους εκπαιδευόµε-
νους, η κατοχύρωση και η ανταγωνιστικότητα των επαγγελµατι-
κών δικαιωµάτων πανευρωπαϊκά και η εξωστρέφεια- διεθνοποίη-
ση των ακαδηµαϊκών ιδρυµάτων.

Ακόµη, το παρόν νοµοσχέδιο έρχεται να απαντήσει σ’ ένα κε-
φαλαιώδες ερώτηµα, κάτι που οι προηγµένες χώρες έχουν απο-
σαφηνίσει εδώ και δεκαετίες και βαδίζουν σταθερά και στρα-
τηγικά. Ποιος ασκεί έρευνα; Η παρούσα νοµοθετική πρωτοβου-
λία επιλέγει ένα µεικτό συνεργατικό µοντέλο. Το Υπουργείο
Επενδύσεων και Ανάπτυξης, στο οποίο ανήκει η Γενική Γραµµα-
τεία Έρευνας και Τεχνολογίας, διασφαλίζει, λόγω εξειδίκευσης
και τεχνογνωσίας, την καινοτοµία και τον αναπτυξιακό χαρα-
κτήρα της έρευνας, ενώ το καθ’ ύλην αρµόδιο Υπουργείο Εθνι-
κής Παιδείας και Θρησκευµάτων παρακολουθεί την ουσία της
έρευνας και τη συµβατότητά της µε την κοινωνία και την αγορά
εργασίας της χώρας.

Πώς θα συµβούν όλα αυτά; Πρώτον, µε την ενίσχυση και αξιο-
ποίηση του θεσµικού εργαλείου που έχει στη διάθεσή της η πο-
λιτεία, δηλαδή την Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης, για την
αναβάθµιση και τη βελτίωση της ποιότητας των δηµοσίων ΑΕΙ,
µε ένα ταχύ, αποφασιστικό, αποτελεσµατικό και σύγχρονο
τρόπο. Ο τρόπος αυτός τεκµηριώνεται από τη θέσπιση νέων δια-
τάξεων, πέραν αυτών του υφισταµένου θεσµικού πλαισίου, των
οποίων διατάξεων µε ευθύνη της προηγούµενης Κυβέρνησης η
εφαρµογή έγινε µόνο επιλεκτικά και όχι πλήρως. Υπενθυµίζεται
ότι η πλήρης εφαρµογή αφορούσε σε διατάξεις για την υλοποί-
ηση εθνικής στρατηγικής, για τη χρηµατοδότηση των ιδρυµάτων
µέσω προγραµµατικών συµβάσεων, καθώς και για δράσεις για
τη θέσπιση και χρηµατοδότηση των κέντρων αριστείας στα ΑΕΙ.
Οι διατάξεις αυτές µε το παρόν νοµοσχέδιο ενισχύονται και τί-
θενται ως µέρος ενός ισχυρού και συνεκτικού θεσµικού πλαισίου,
που περιβάλλει τη λειτουργία της νέας αρχής. 

Θα το επιτύχουµε, επίσης, µε την προσπάθεια εξορθολογι-
σµού και διάρθρωσης της πιο άναρχης αναιτιολόγητης και πρό-
χειρης αναδιάρθρωσης του χάρτη της ανώτατης εκπαίδευσης,
στην οποία προχώρησε η προηγούµενη κυβέρνηση όχι µόνο µε
τη δηµιουργία σε µια νύχτα νέων ιδρυµάτων, τµηµάτων και ερευ-
νητικών δοµών, αλλά και µε την ταυτόχρονη κατάργηση υφιστα-
µένων σε βάρος της ποιότητας, της επιστήµης και των ακαδηµαϊ-
κών αξιών. 

Το έργο αυτό ανατίθεται στην ΕΘΑΑΕ, η οποία χρησιµοποιεί
την εµπειρογνωµοσύνη και τη διεθνή εµπειρία στα συστήµατα
ποιότητας της ανώτατης εκπαίδευσης ως µέθοδο για τη συγκρό-
τηση των αναγκαίων λύσεων ή προτάσεων. 

Θα πρέπει να σηµειωθεί ότι η παραπάνω αναδιάρθρωση του
χάρτη, εκτός των άλλων, έθεσε και ένα σοβαρό ζήτηµα σύνθεσης
και λειτουργίας των οργάνων διοίκησης της πρώην ΑΔΙΠ, αφού
δηµιούργησε ασυµβατότητες στις ιδιότητες των µελών του συµ-
βουλίου µε όσα το υφιστάµενο θεσµικό πλαίσιο προέβλεπε. Επο-
µένως, η αναγκαιότητα της ανασυγκρότησης των οργάνων
διοίκησης της πρώην ΑΔΙΠ υπεβλήθη κατ’αρχάς για λόγους απο-
κατάστασης της νοµιµότητας και στη συνέχεια για λόγους διεύ-
ρυνσης των αρµοδιοτήτων της. 

Επιπλέον, µε τις προτεινόµενες διατάξεις επιδιώκεται η ριζική
αναµόρφωση των διαδικασιών και του πλαισίου χρηµατοδότησης
των ΑΕΙ µε εφαρµογή για πρώτη φορά σύνδεσης µέρους της
κρατικής χρηµατοδότησης των πανεπιστηµίων µε αξιολόγηση και
µε κεντρικό στόχο τη διαρκή βελτίωση της ποιότητας της λει-
τουργίας τους. Συνεπώς διαµορφώνεται ένα πιο ευέλικτο και ευ-
προσάρµοστο πλαίσιο λειτουργίας των ειδικών λογαριασµών
κονδυλίων έρευνας, που αποτελούν το κεντρικό εργαλείο χρη-
µατοδότησης της έρευνας που διενεργείται στα ανώτατα εκπαι-
δευτικά ιδρύµατα, καθώς και στους ερευνητικούς και τεχνολογι-
κούς φορείς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι καιρός η χώρα µας να κα-

λύψει τα κενά σε επιδόσεις και να εµφανίσει επιτέλους την εικόνα
ενός οργανωµένου και σύγχρονου τοπίου στον τοµέα της ανώ-
τατης εκπαίδευσης προς όφελος των φοιτητών µας, των οικογε-
νειών τους και της εθνικής µας οικονοµίας, προς όφελος της
αγοράς εργασίας και της κοινωνίας, συναγωνιζόµενη επάξια τα
αντίστοιχα διεθνή συστήµατα ανώτατης εκπαίδευσης. 

Στον στόχο αυτό συµβάλλει αποφασιστικά το νέο νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Παιδείας µε την ενίσχυση και αναδιάρθρωση της
ανεξάρτητης αρχής, που δεν περιελάβανε ο νόµος για την επι-
τελικότητα του κράτους. Ήρθε, συνεπώς, η ώρα να συµπληρωθεί
αρκετά σύντοµα και αυτό το κενό και αξίζουν θερµά συγχαρητή-
ρια στην Υπουργό κ. Νίκη Κεραµέως, στον αρµόδιο Υφυπουργό,
τον κ. Διγαλάκη, καθώς και στους υπηρεσιακούς παράγοντες. 

Τελειώνοντας, δεν θέλω να παραλείψω να επαινέσω και την
ορθή απόφαση για τη γιορτή των Τριών Ιεραρχών. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κυρία συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Μπαρτζώκας από τη Νέα Δηµοκρατία για
επτά λεπτά.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, το γεγονός ότι ο δηµό-

σιος διάλογος επικεντρώνεται κυρίως στα ζητήµατα της οικονο-
µίας δεν πρέπει ούτε για µια στιγµή να µας κάνει να ξεχνάµε ότι
η παιδεία ήταν, είναι και θα είναι το κορυφαίο εθνικό θέµα. Η παι-
δεία είναι το βασικό συστατικό της ανάπτυξης και η απόλαυση
του δηµόσιου αγαθού της παιδείας, όχι µιας οποιασδήποτε παι-
δείας, αλλά µιας ποιοτικής παιδείας, µιας παιδείας σύγχρονης,
µιας παιδείας, που απορροφά και κάνει κτήµα της όλες τις και-
νοτοµίες, σας διαβεβαιώνω ότι βρίσκεται στην κορυφή των προ-
τεραιοτήτων όλων των Ελλήνων. 

Άρα, η δηµόσια εκπαίδευση ήταν, είναι και θα είναι πάντα
εθνικό αίτηµα. Οι ρυθµίσεις που φέρνει το σηµερινό νοµοσχέδιο
αποδεικνύουν ότι η φωνή των πολιτών επιτέλους ακούγεται. Η
Νέα Δηµοκρατία, άλλωστε, πάντα καταφέρνει να απαντά σε όλα
τα σύγχρονα κρίσιµα ερωτήµατα. Η κοινοβουλευτική εβδοµάδα
που διανύουµε θα το επιβεβαιώσει. 

Στο ερώτηµα «κυβερνησιµότητα ή ακυβερνησία» απαντά δυ-
νατά κυβερνησιµότητα, θεσπίζοντας έναν εκλογικό νόµο δίκαιο.
Στο θέµα της εκλογής του Προέδρου της Δηµοκρατίας απαντά
δυνατά µε συναίνεση, επιλέγοντας µια εξέχουσα ενωτική προ-
σωπικότητα. 

Στο µείζον ερώτηµα αν η ελληνική εκπαίδευση θα εξακολουθεί
να παραµένει µε το βλέµµα στραµµένο στο παρελθόν, το σηµε-
ρινό νοµοσχέδιο έρχεται να το διαψεύσει αυτό και να απαντήσει.
Το βλέµµα είναι στραµµένο µόνο στο µέλλον. Για τη Νέα Δηµο-
κρατία και την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη η δηµόσια
εκπαίδευση σε όλες τις βαθµίδες της είναι το µέσο για κοινωνική
κινητικότητα, το µέσο για τη δηµιουργία ολοκληρωµένων ανθρώ-
πων και συνειδητοποιηµένων πολιτών, το µέσο για τη δηµιουργία
µιας κοινωνίας µε µεγαλύτερη συνοχή και ισότητα, το µέσο για
να ξεφύγει κάποιος από τη φτώχεια. 

Εµείς, που ανήκουµε στις νεότερες γενιές και βιώσαµε έντονα
την απογοήτευση και την αδυναµία σύνδεσης της εκπαίδευσης
µε την αγορά εργασίας, εµείς που καταγόµαστε από περιφέρειες
που οι εισοδηµατικές ανισότητες είναι πολύ έντονες και η φτώ-
χεια µεγάλη, ξέρουµε ότι η µοναδική διέξοδος της νέας γενιάς
είναι η πρόσβαση σε ποιοτική εκπαίδευση. Όµως, η ποιότητα
στην εκπαίδευση και συγκεκριµένα στην τριτοβάθµια εκπαίδευση
δεν είναι µια γενική και αόριστη έννοια. Ποιότητα σηµαίνει αξιο-
λόγηση, σηµαίνει διακρίσεις, σηµαίνει ένταξη στην αγορά εργα-
σίας, ποιοτικές και φρέσκες δεξιότητες, εξωστρέφεια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν σχέδιο νόµου τα
χαρακτηριστικά αυτά ενσωµατώνονται στην τριτοβάθµια εκπαί-
δευση. Για πρώτη φορά η τριτοβάθµια εκπαίδευση συνδέεται άρ-
ρηκτα µε την οικονοµική ανάπτυξη. Η εθνική στρατηγική για την
εκπαίδευση γίνεται τµήµα του σχεδιασµού για ανάπτυξη. Είναι
αυτή που την τροφοδοτεί και την παρακολουθεί. Άλλωστε, πώς
µπορεί να γίνει αλλιώς; Πώς µπορούµε να µιλάµε για οικονοµική
ανάπτυξη, για κοινωνική ευηµερία, για πρόοδο, για επενδύσεις,
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για πολλές και καλές θέσεις εργασίας, αν δεν αξιοποιούµε τον
σηµαντικότερο παραγωγικό συντελεστή, το διανοητικό µας κε-
φάλαιο; 

Χωρίς ενδοιασµούς, αλλά µε αυτοπεποίθηση, τα Ανώτατα Εκ-
παιδευτικά Ιδρύµατα επιτέλους υπόκεινται σε αξιολόγηση από
τη νεοσύστατη ενισχυµένη Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης
και είναι καινοτοµία το ότι µέρος της χρηµατοδότησης των πα-
νεπιστηµίων θα εξαρτάται και από την αξιολόγησή τους. 

Σ’ αυτόν τον άξονα η Αξιωµατική Αντιπολίτευση επιχείρησε µια
πλήρη διαστρέβλωση της πραγµατικότητας. Ακούστηκε ότι όπου
εφαρµόστηκε η σύνδεση της αξιολόγησης µε τη χρηµατοδό-
τηση, δεν έφερε τα επιθυµητά αποτελέσµατα, ότι η Νέα Δηµο-
κρατία επιχειρεί να εφαρµόσει ένα επιχειρηµατικό µοντέλο στη
δηµόσια εκπαίδευση, ότι θα εξαφανιστούν τα περιφερειακά πα-
νεπιστήµια. 

Παρά το γεγονός ότι δεν µας εκπλήσσουν οι ιδεοληψίες και η
επιλεκτική ανάγνωση της πραγµατικότητας από την Αντιπολί-
τευση, εξακολουθεί να µας απογοητεύει το ότι δεν υπάρχει ένας
ελάχιστος κοινός παρονοµαστής για ζητήµατα που αφορούν το
µέλλον των παιδιών µας, γιατί η αλήθεια είναι ότι το µοντέλο της
διασύνδεσης αξιολόγησης και χρηµατοδότησης εφαρµόζεται
στα πιο αξιοζήλευτα εκπαιδευτικά συστήµατα, όπως παραδείγ-
µατος χάρη της Φινλανδίας και αυτό αποδίδει και αυτό δεν µπο-
ρούµε να το αποκρύπτουµε από τον ελληνικό λαό, γιατί η αλή-
θεια επίσης είναι ότι το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας δεν
εισάγει καµµία καινούργια λογική. Υιοθετεί απλά και µόνο τη λο-
γική και τη φιλοσοφία που πλέον έχει υιοθετήσει ο φοιτητής, ο
Έλληνας γονιός, όλη η ελληνική κοινωνία, δηλαδή τη λογική της
αξιοκρατίας, της διαφάνειας, της λογοδοσίας και της ευθύνης.

Επίσης, δεν είναι καινούργιο το ότι η πολιτεία οφείλει να στη-
ρίζει µε κάθε τρόπο και να ενισχύει την έρευνα, όχι να της θέτει
γραφειοκρατικές τρικλοποδιές, κάτι το οποίο γινόταν συχνά
µέχρι σήµερα. 

Το παρόν νοµοσχέδιο απαντά και σ’ αυτή την παθογένεια. Επι-
στρέφει στους ερευνητές την αυτονοµία να δράσουν µέσα σ’ ένα
πλαίσιο λειτουργίας ευέλικτο, διαφανές και αποτελεσµατικό.
Κατ’ αυτόν τον τρόπο, επιστρέφει ευεργετικά τα αποτελέσµατα
της έρευνας εκεί όπου ανήκουν, στην ίδια την κοινωνία. 

Το νοµοσχέδιο περιέχει επίσης διατάξεις, που λύνουν πολλά
µικρά και χρόνια προβλήµατα της εκπαιδευτικής πραγµατικότη-
τας. Αναλύθηκαν εκτενώς αυτά. Αναφέροµαι φυσικά, στις ευνοϊ-
κές διατάξεις για τις µεταθέσεις των πολυτέκνων εκπαιδευτικών,
στον εξορθολογισµό των σχολικών εκδροµών, στις εκκρεµότητες
της λειτουργίας του Διεθνούς Πανεπιστηµίου και του Πανεπιστη-
µίου Δυτικής Αττικής. Αυτό δεν είναι λίγο. Τα πολλά µικρά προ-
βλήµατα αθροίζουν τη σύνθετη προβληµατική πραγµατικότητα,
που αντιµετωπίζει σήµερα η εκπαίδευση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε λίγο διάστηµα η χώρα µας
θα γιορτάσει τα διακόσια χρόνια από την επανάσταση του 1821.
Η γιορτή αυτή θα µας υπενθυµίσει ότι ο µετασχηµατισµός της
Ελλάδος από επαρχία της οθωµανικής αυτοκρατορίας σε σύγ-
χρονο νεωτερικό κράτος δεν έγινε µόνο µε τα άρµατα και τα
όπλα, αλλά κυρίως µε την παιδεία και την πνευµατική ανάταξη
του λαού. Οι δάσκαλοι του γένους και οι αγωνιστές της ελευθε-
ρίας υπήρξαν ο θεµέλιος λίθος της επανάστασης. Θα µας υπεν-
θυµίσει ότι η παιδεία είναι πάντα το βασικό συστατικό της εθνικής
ανασυγκρότησης. Θα µας πάει ακόµα πιο πίσω στον χρόνο, στο
«αιέν αριστεύειν» του Οµήρου για να µας τονίσει ότι η αριστεία
δεν είναι ρετσινιά, αλλά δυνατότητα και ζητούµενο, για να µας
τονίσει ότι η µετριότητα στην ανώτατη εκπαίδευση δεν ταιριάζει
ούτε στο εκπαιδευτικό προσωπικό της ακαδηµαϊκής κοινότητας
ούτε στον Έλληνα φοιτητή ούτε στον Έλληνα γονέα. 

Με το βλέµµα, λοιπόν, στραµµένο στο µέλλον, στο καλύτερο
µέλλον που αξιώνει η νέα γενιά, ας της επιτρέψουµε να είναι µια
νικήτρια γενιά, ψηφίζοντας αυτό το νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστούµε πο-
λύ κι εµείς, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής
Λύσης κ. Βιλιάρδος για έξι λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω λέγοντας ότι

όσους οικονοµολόγους και αν προσλάβει ο Πρωθυπουργός, για
να εκπονήσουν πρόγραµµα για την ανάπτυξη, όπως µε την Επι-
τροπή που ανακοίνωσε, τεκµηριώνοντας πως, αφ’ ενός µεν δεν
έχει σχέδιο, αφ’ ετέρου ότι δεν εµπιστεύεται το οικονοµικό του
επιτελείο ούτε το Υπουργείο Ανάπτυξης, δεν πρόκειται να τα κα-
ταφέρει εάν δεν επιλύσει προηγουµένως το πρόβληµα του θη-
ριώδους δηµοσίου χρέους, του µοναδικού στην ιστορία «κόκ-
κινου» ιδιωτικού, καθώς επίσης και εάν δεν καταργήσει την απο-
τυχηµένη πολιτική των µνηµονίων. Επίσης, δεν θα τα καταφέρει
εάν δεν διεκδικήσει αυτά που µας οφείλει η Γερµανία, όπως είναι
οι πολεµικές επανορθώσεις που πάρα πολλοί Γερµανοί οικονο-
µολόγοι τοποθετούν στα 290 δισεκατοµµύρια ευρώ ή τις αποζη-
µιώσεις για το σκάνδαλο των ρύπων, το «dieselgate» της γερµα-
νικής αυτοκινητοβιοµηχανίας, όπου η Ελλάδα είναι η µοναδική
χώρα που δεν τις απαίτησε, χωρίς να εξαιρείται ούτε η ίδια η Γερ-
µανία. Είκοσι πέντε δισεκατοµµύρια δολάρια εισέπραξαν οι Ηνω-
µένες Πολιτείες µόνο από τη «VOLKSWAGEN», ενώ εµείς
συνεχίζουµε να σκύβουµε το κεφάλι στην καγκελάριο. Ακόµη και
σε γεωπολιτικά θέµατα, περιµένουµε να σωθούµε από τη Λιβύη. 

Εδώ θέλουµε να τονίσουµε ότι η Γερµανία δεν είναι φίλη µας.
Ήταν, είναι και θα είναι εχθρός µας, ενώ εάν δεν το έχουµε κα-
ταλάβει ακόµη µετά από δέκα χρόνια µνηµονίων και ληστείας, τα
δεινά µας θα συνεχιστούν. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο, επισηµαίνοντας ότι τα προβλήµατα
δεν λύνονται µε νοµοσχέδια αλλά µε πράξεις, ο εισηγητής της
Ελληνικής Λύσης κ. Μπούµπας το ανέλυσε διεξοδικά, οπότε δεν
υπάρχει λόγος να επαναλαµβανόµαστε. 

Έτσι, εµείς θα αναφερθούµε σε γενικότερα θέµατα που αφο-
ρούν την παιδεία, ξεκινώντας από το ότι η Ελλάδα έχει 44,3%
αποφοίτους τριτοβάθµιας εκπαίδευσης στους νέους ηλικίας από
είκοσι έως τριάντα πέντε ετών, οπότε βρίσκεται πάνω από τον
µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης που είναι 40,7%, ξεπερνών-
τας επιπλέον χώρες όπως η Γερµανία, η Ιταλία, η Αυστρία, η
Ισπανία και η Πορτογαλία, σύµφωνα µε στοιχεία της Eurostat που
θα καταθέσουµε στα Πρακτικά. 

Την ίδια στιγµή, όµως, έχουµε τα υψηλότερα ποσοστά ανερ-
γίας όσον αφορά τους νέους πτυχιούχους, αφού απασχολείται
µόλις το 52%, όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά, όταν ο
µέσος όρος της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι 80%.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τονίζουµε ξανά µόλις το 52%, οπότε είναι δυστυχώς φυσιολο-
γικό να συνεχίσουν να φεύγουν οι νέοι πτυχιούχοι µας, αφού δια-
φορετικά απαξιώνονται, γεγονός που σηµαίνει ότι πρόκειται για
µια χαµένη γενιά, για χαµένα νιάτα και για χαµένες σπουδές. 

Δεν φταίει πάντως µόνο η βαθιά ύφεση που προκάλεσε στην
πατρίδα µας η καταστροφική πολιτική των µνηµονίων -που ασφα-
λώς συνεχίζονται- αλλά επιπλέον η χαµηλή προστιθέµενη αξία
στην οικονοµία µας, η οποία µειώνεται συνεχώς µετά το 2010.
Για παράδειγµα, συνεχίζουµε να πουλάνε χύµα -οπότε φθηνά- τα
προϊόντα µας, ενώ δραστηριοποιούµαστε σε τοµείς χαµηλής τε-
χνολογίας µε δεκάδες χιλιάδες ανταγωνιστές.

Όσον αφορά τους κλάδους της πανεπιστηµιακής εκπαίδευ-
σης, το µεγαλύτερο ποσοστό τους αφορά τους αποφοίτους θε-
τικών επιστηµών, όπως είναι οι µηχανικοί, χωρίς, όµως, να
υπάρχουν ανάλογες θέσεις εργασίας, αφού η βιοµηχανία µας
αποτελεί µόνο το 8% του ΑΕΠ µας, έναντι 15% του µέσου όρου
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και σχεδόν 23% της Γερµανίας. Οι από-
φοιτοι σχολών επιχειρηµατικών σπουδών και πληροφορικής είναι
λιγότεροι, σε σχέση µε την Ευρωπαϊκή Ένωση -όπως θα κατα-
θέσουµε επίσης στα Πρακτικά έναν πίνακα- ενώ µε βάση τα στοι-
χεία του ΣΕΒ -που επίσης θα καταθέσουµε στα Πρακτικά- οι δύο
στους τρεις υποαπασχολούνται, µε αποτέλεσµα να µειώνεται η
παραγωγικότητα της Ελλάδας σε όλους σχεδόν τους κλάδους,
µε εξαίρεση -ευτυχώς- τη µεταποίηση. Πώς θα ανταγωνιστούµε
-αλήθεια- έτσι τις άλλες χώρες;

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-
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θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Περαιτέρω, ένας στους τρεις Έλληνες εργαζόµενους απορ-
ροφάται από τον τουρισµό, σύµφωνα µε µελέτη της Γενικής Συ-
νοµοσπονδίας Εργατών Ελλάδος, ενώ µε βάση άλλες έρευνες οι
νέοι πτυχιούχοι δεν εγκαταλείπουν την Ελλάδα µόνο για να
βρουν θέσεις εργασίας, αλλά επιπλέον αναζητώντας ένα καλύ-
τερο επιχειρηµατικό περιβάλλον, µια αξιοπρεπή αντιµετώπιση και
προοπτικές για το µέλλον τους, σηµειώνοντας πως µεταξύ άλλων
τους διώχνει το «σύστηµα των δικών µας παιδιών». 

Όλα αυτά γίνονται επειδή εµείς επιµένουµε ανόητα να απαγο-
ρεύουµε την ιδιωτική εκπαίδευση µε το άρθρο 16 του Συντάγµα-
τος και συνεχίζουµε να δωρίζουµε τεράστια ποσά στο εξωτερικό,
χάνοντας παράλληλα έσοδα πάνω από 10 δισεκατοµµύρια ευρώ
και φόρους για το δηµόσιο της τάξης των 3 δισεκατοµµυρίων
ευρώ ή πάνω από έναν ΕΝΦΙΑ, καθώς επίσης εξάγοντας το πιο
πολύτιµο δυναµικό µας, το ανθρώπινο, αντί τα προϊόντα και τις
υπηρεσίες µας. Δολοφονούµε, δηλαδή, µόνοι µας, ως αυτόχει-
ρες, την πατρίδα µας, διώχνουµε τα παιδιά µας και τα καταδικά-
ζουµε στην εξορία, πληρώνοντας επιπλέον θηριώδη πόσα, κάτι
που ισοδυναµεί µε το µε το άκρον άωτον του µαζοχισµού και της
εθνικής ανοησίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα πάρω και τη δευτερολογία µου, κυρία Πρόεδρε.
Με βάση τον προϋπολογισµό, το Υπουργείο Παιδείας θα στη-

ριχθεί συνολικά µε 5,46% δισεκατοµµύρια ευρώ ή µε 2,8% του
ΑΕΠ µας, από τα οποία τα 4,95 δισεκατοµµύρια ευρώ θα προέλ-
θουν από τον τακτικό προϋπολογισµό και τα 500 εκατοµµύρια
ευρώ από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Στην τριτοβάθ-
µια εκπαίδευση θα δοθούν 900 εκατοµµύρια ευρώ ή το 0,5% του
ΑΕΠ µας, εκ των οποίων τα 647 εκατοµµύρια ευρώ στα ΑΕΙ και
τα 253 εκατοµµύρια ευρώ στη Γενική Γραµµατεία Ανώτατης Εκ-
παίδευσης. Σύµφωνα, όµως, µε τη Eurostat η δαπάνη για την τρι-
τοβάθµια εκπαίδευση είναι ίση µε το 0,7% του ΑΕΠ µας, όταν ο
µέσος όρος της Ευρωζώνης βρίσκεται στο 1,2% του ΑΕΠ και της
Τουρκίας υπερβαίνει το 1,5%, όπως θα καταθέσουµε στα Πρα-
κτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εκτός αυτού, η αναλογία των φοιτητών ανά καθηγητή είναι χει-
ρότερη στην Ελλάδα, σε σχέση µε πολλές χώρες της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, αφού αντιστοιχούν 38,7 φοιτητές ανά ακαδηµαϊκό
προσωπικό, όπως φαίνεται στο γράφηµα, που επίσης θα κατα-
θέσουµε στα Πρακτικά, έναντι 15 του µέσου όρου της Ευρωζώ-
νης.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Συνολικά, το ακαδηµαϊκό προσωπικό υπολογίζεται στα δεκαεν-
νέα χιλιάδες άτοµα στην Ελλάδα, οπότε υπάρχει έλλειψη είκοσι
χιλιάδων ατόµων συγκριτικά µε τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, κάτι που οφείλεται κυρίως στις περικοπές των µνηµο-
νίων. 

Εντούτοις, ορισµένα ελληνικά πανεπιστήµια συµπεριλαµβά-
νονται στα χίλια κορυφαία διεθνώς, σύµφωνα µε το ισπανικό Κέν-
τρο Ερευνών, που συλλέγει πληροφορίες από είκοσι οκτώ
χιλιάδες πανεπιστήµια, όπως είναι το Καποδιστριακό Πανεπιστή-
µιο που βρίσκεται στη θέση 217, το Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης
στη θέση 256, το Μετσόβιο στη θέση 354, το Πανεπιστήµιο Πα-
τρών στη θέση 530, των Ιωαννίνων στην θέση 555 και της Κρήτης
στη θέση 636. Υπάρχουν φυσικά και άλλες αξιολογήσεις από δια-
φορετικούς οργανισµούς, οι οποίες τεκµηριώνουν πως παρά τις
χαµηλές δαπάνες τα πανεπιστήµιά µας βρίσκονται σε καλή θέση,
κάτι που θα µπορούσε να αλλάξει ριζικά προς το καλύτερο, εάν
ξοδεύαµε τα ίδια χρήµατα µε τον µέσο όρο της Ευρωζώνης.

Κλείνω µε το θέµα της έρευνας και ανάπτυξης. Οφείλουµε να

σηµειώσουµε εδώ εν πρώτοις, πως η Ευρωπαϊκή Ένωση µε τη
στρατηγική 2020 έχει θέσει ως στόχο το 3% του ΑΕΠ. Ο µέσος
όρος σήµερα είναι στο 2,06%, εκ των οποίων το 1,36% προέρχε-
ται από τις επιχειρήσεις και µόλις το 0,23% από τα κράτη. Στην
Ελλάδα, όµως, οι δαπάνες είναι µόλις της τάξης του 1% του ΑΕΠ,
αν και αυξήθηκαν λίγο τα τελευταία χρόνια, όπως θα καταθέ-
σουµε στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εντούτοις, η έρευνα στην Ελλάδα εµφανίζει σηµαντικές επι-
δόσεις, κρίνοντας από µελέτη του Εθνικού Κέντρου Τεκµηρίω-
σης του 2018, κατά την οποία ο αριθµός των δηµοσιεύσεων των
Ελλήνων ερευνητών αυξήθηκε τα τελευταία χρόνια και βρίσκεται
σταθερά πάνω από τις δέκα χιλιάδες ετησίως, από πέντε χιλιάδες
εκατόν είκοσι το 2000. Έχουν αυξηθεί, επίσης, οι αναφορές και
βελτιώνεται η συνεργασία µε ξένους φορείς. Αξιοσηµείωτο είναι
επιπλέον το γεγονός ότι γίνεται καλύτερη χρήση των ερευνητι-
κών κεφαλαίων στην Ελλάδα, αφού εκπονούνται επτά χιλιάδες
διακόσιες σαράντα οκτώ δηµοσιεύσεις ανά 1 εκατοµµύριο ευρώ,
όταν ο αντίστοιχος αριθµός στη Γερµανία είναι µόλις χίλιες δια-
κόσιες εξήντα µία δηµοσιεύσεις ανά 1 εκατοµµύριο ευρώ. Είναι
µια τεράστια διαφορά υπέρ της Ελλάδας, η οποία τεκµηριώνει
τις µεγάλες δυνατότητες των Ελλήνων που θα µπορούσαν κυ-
ριολεκτικά να πετύχουν θαύµατα, εάν δεν υπήρχε το κοµµατικό
πελατειακό κράτος.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα τρεις µαθητές και µαθήτριες και δύο
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Γενικό Λύκειο Ξυλοκάστρου
(δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Φίλης από τον ΣΥΡΙΖΑ, για επτά λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καθώς η χώρα µας παλεύει να

βγει από την κρίση, η σηµασία της εκπαίδευσης είναι καθορι-
στική για το µέλλον της κοινωνίας. Αντί, όµως, να συζητούµε µε
όρους µέλλοντος, παλινδροµούµε στις παθογένειες του παρελ-
θόντος. Ακούµε διάφορα ιδεοληπτικά σχήµατα, όπως ότι η εκ-
παίδευση πρέπει να υποταχθεί στην αγορά. Πρόκειται για νεο-
φιλελεύθερο δόγµα το οποίο, όµως, παράδοξα απηχεί χρεοκο-
πηµένα µοντέλα κρατικού σχεδιασµού. Πρόκειται για τις δύο
όψεις του οικονοµισµού, που αµφισβητούν τη σχετική αυτονοµία
της εκπαίδευσης από την οικονοµία και διαλύουν την ακαδηµαϊκή
ιδιαιτερότητα των πανεπιστηµίων.

Αγορά ή δηµοκρατικός προγραµµατισµός είναι το δίληµµα;
Δηλαδή µια ανάπτυξη, που θα σέβεται τα δικαιώµατα της µεγά-
λης πλειοψηφίας των πολιτών ή µια ανάπτυξη θεραπαινίδα των
µεγάλων επιχειρήσεων;

Προβάλλεται ως βασική σταθερά η ανάγκη αξιολόγησης, αλλά
αυτή η ανάγκη επιβάλλεται µόνο στον δηµόσιο τοµέα και µάλι-
στα, µε όρους καταναγκασµού και τιµωρίας. Ο ιδιωτικός τοµέας,
στην περίπτωσή µας η ιδιωτική εκπαίδευση, τίθεται εκτός αξιο-
λόγησης, παρ’ ότι της αποδίδεται ισότιµο στάτους δηµόσιας εκ-
παίδευσης.

Γενικότερα, ποιος αξιολογεί την αγορά; Μήπως ο καταναλω-
τής, ο πελάτης, όπως µας λένε; Δηλαδή, η αγορά υποκαθιστά
την κοινωνία και τη δηµοκρατία; Όλα γίνονται εµπόριο; Ποιος
αξιολογεί, µε ποια κριτήρια; Αυτό είναι το πραγµατικό ερώτηµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα επικεντρώσω την οµιλία µου
στο άρθρο 50 του νοµοσχεδίου που αφορά στα κολέγια. Φυτεύ-
τηκε στο νοµοσχέδιο διαγωνισµός για διορισµό προσωπικού εκ-
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παιδευτικών στο δηµόσιο. Φυτεύτηκε στο νοµοσχέδιο µετά τη
διαβούλευση, δηλαδή προωθείται ερήµην των φορέων, οι οποίοι
-τα πανεπιστήµια, η ΟΛΜΕ, η ΔΟΕ, η ΟΙΕΛΕ, οι φοιτητές- έχουν
καταστήσει σαφές ότι πρόκειται για ρύθµιση casus belli. Το από-
γευµα έγινε και συλλαλητήριο έξω από τη Βουλή. 

Η Υπουργός Παιδείας ισχυρίζεται ότι η νέα ρύθµιση επιβάλλε-
ται από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Είναι ψέµα. Η Κυβέρνηση λει-
τουργεί ως delivery των κολεγίων χαµηλής στάθµης. Ας δούµε τι
ισχύει στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Η οδηγία 2005/36 ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου ρυθµίζει το γενικό καθεστώς της αναγνώρισης των
επαγγελµατικών προσόντων -κεφάλαιο 1- το καθεστώς της αυ-
τόµατης αναγνώρισης των επαγγελµατικών προσόντων που απο-
δεικνύονται µε την επαγγελµατική πείρα -κεφάλαιο 2- και το κα-
θεστώς αυτόµατης αναγνώρισης επαγγελµατικών προσόντων
για συγκεκριµένα επαγγέλµατα -κεφάλαιο 3- και όχι τον τρόπο
αναγνώρισης και αντιστοίχισης τίτλων σπουδών της αλλοδαπής.

Φυσικά και εύλογα περιορίζεται στα επαγγελµατικά προσόντα,
γιατί σύµφωνα µε το ενωσιακό δίκαιο, τα εκπαιδευτικά συστή-
µατα εµπίπτουν στην αρµοδιότητα των κυβερνήσεων των κρατών
µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, οι οποίες µπορούν και πρέπει
να εφαρµόζουν τους δικούς τους κανόνες, όσον αφορά την ανα-
γνώριση των τίτλων σπουδών-πτυχίων που έχουν αποκτηθεί σε
άλλη χώρα. 

Η Συνθήκη του Μάαστραχτ στο άρθρα 126-127 και η Συνθήκη
του Άµστερνταµ άρθρα 141 και 150 επιβεβαιώνουν την εθνική
αρµοδιότητα. Χαρακτηριστικά στο άρθρο 126 του Μάαστριχτ
αναφέρεται ότι η κοινότητα συµβάλλει στην παιδεία, σεβόµενη
πλήρως την αρµοδιότητα των κρατών µελών. Επίσης, η κοινό-
τητα εφαρµόζει πολιτικές επαγγελµατικής εκπαίδευσης, που
στηρίζεται και συµπληρώνει τη δράση των κρατών µελών. 

Συχνά, η χώρα µας έχει γίνει αποδέκτης παρατηρήσεων της
επιτροπής αναφορικά µε την εφαρµογή της οδηγίας 2005/36 και
την ταχύτητα διοικητικής διεκπεραίωσης των όσων ορίζονται
σχετικά µε τη διαδικασία αναγνώρισης των επαγγελµατικών προ-
σόντων, που αποκτήθηκαν στην αλλοδαπή. Στις παρατηρήσεις
αυτές η ελληνική πλευρά είθισται να απαντά θεσµικά και αρµο-
δίως, όπως και έκανε τουλάχιστον επί των ηµερών µας. 

Σήµερα, όµως, η Υπουργός δεν αρκείται στην καθιερωµένη
απάντηση στις παρατηρήσεις, αλλά προχωρά σε µία πράξη, η
οποία δεν είναι µόνο νοµοθετικά ανήκουστη και πολιτικά ύπουλη,
αλλά πολύ περισσότερο θεσµικά επικίνδυνη. Αποδίδει στην αι-
τιολογηµένη γνώµη 4061/2019 της Ευρωπαϊκής Επιτροπής προς
τη χώρα µας, περιεχόµενο που βολεύει τον πολιτικό της σχεδια-
σµό, ώστε να περιβάλλει µε µανδύα νοµιµοποίησης τη δική της
νοµοθετική παρέµβαση και το άρθρο 50 του παρόντος. Μία αι-
τιολογηµένη γνώµη της κοµισιόν, την οποία αρνήθηκε να προ-
σκοµίσει στη Βουλή και µέρος του περιεχοµένου, τις συστάσεις
δηλαδή, πληροφορηθήκαµε σήµερα από καθηµερινή εφηµερίδα. 

Αξιώνουµε -το είπαµε και στην επιτροπή, το λέµε κι εδώ- να
κατατεθούν στη Βουλή τόσο η αιτιολογηµένη γνώµη όσο και η
απάντηση του Υπουργείου Παιδείας. Φοβούµαι ότι θα έχουµε
αποκαλύψεις αν όσα γράφονται σήµερα στις εφηµερίδες είναι
αληθινά. Το ξαναλέµε. Να καταθέσετε στη Βουλή τα έγγραφα,
να µάθουµε τι διαβουλεύεστε µυστικά και ύπουλα εις βάρος των
συµφερόντων της ελληνικής νεολαίας. 

Επεκτείνει, λοιπόν, η κυρία Υπουργός τα όσα εισηγείται η επι-
τροπή και πηγάζουν από τις αρχές για την ελεύθερη κίνηση των
πολιτών εντός Ευρωπαϊκής Ένωσης την άσκηση των επαγγελ-
µάτων και της αµοιβαίας εµπιστοσύνης µεταξύ των κρατών
µελών και αποπειράται να τα εφαρµόσει στη µετακίνηση των τίτ-
λων εκπαίδευσης, όχι µόνο των προερχόµενων από άλλα κράτη-
µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του Ηνωµένου Βασιλείου και
από όλο τον κόσµο, όπως για παράδειγµα από τις Ηνωµένες Πο-
λιτείες, από µόλις επέστρεψε χωρίς να έχουµε πλήρη ενηµέρωση
τι έκανε ακριβώς εκεί. 

Με λίγα λόγια, κατάφορα µπροστά στα µάτια του υπηρεσιακών
παραγόντων, των µελών του Κοινοβουλίου και των πολιτών που
διαδηλώνουν σήµερα έξω από τη Βουλή, αποδεικνύει χοντρο-
κοµµένα αυτό για το οποίο κατηγορήθηκαν πολλοί νεοφιλελεύ-
θεροι Υπουργοί των κυβερνήσεων πριν το 2015: την εργαλειο-

ποίηση των οδηγιών των ευρωπαϊκών θεσµών ώστε να δικαιολο-
γηθεί η εφαρµογή ακραίων νόµων υπέρ των εγχώριων οικονοµι-
κών συµφερόντων και ενάντια στον πολίτη. 

Συµπερασµατικά, η αιτιολογηµένη γνώµη 4061/2019, αν κρί-
νουµε από τα στοιχεία που αποκάλυψε η δηµοσιογραφική έρευ-
να και δεν διαψεύστηκαν από το Υπουργείο, δεν αφορά στους
εκπαιδευτικούς -το τονίζω- αλλά άλλα επαγγέλµατα.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Διαψεύστηκαν. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Δεν ζητάει επαγγελµατική ισοδυναµία που
εσείς σπεύδετε να δώσετε, χωρίς να διαπιστωθούν τα επαγγελ-
µατικά προσόντα, ενώ καθιστά σαφές ότι η αναγνώριση των προ-
σόντων για χώρες εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης πρέπει να γίνει µε
αυξηµένα κριτήρια.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Διαψεύστηκε, κύριε Φίλη. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Από ποιον; 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Από µένα. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Τα στοιχεία να µας φέρετε. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Εντάξει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Την απάντηση που στείλατε στην Κοµισιόν

και την αιτιολογηµένη γνώµη στην Κοµισιόν. Τα στοιχεία. Οι δια-
ψεύσεις δεν έχουν καµµία αξία. Ψεύδεστε ασυστόλως συνέχεια.
Είστε ντελίβερι ιδιωτικών συµφερόντων. Αυτό κάνετε. Τα στοι-
χεία στη Βουλή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κι όµως, µπορούσατε να έρθετε σε διάλογο µε την Κοµισιόν

και να διαµορφώσετε ένα πλαίσιο εξέτασης και διαπίστωσης των
προσόντων, όπως έκανε παραδείγµατος χάριν ο Δικηγορικός
Σύλλογος της Αθήνας πριν εγγράψει πτυχιούχους εξωτερικού
στο µητρώο ασκούµενων. Λειτουργείτε, λοιπόν, ως ντελίβερι των
κολλεγίων. Για να µην αποκαλυφθεί η τακτική σας αυτή αποκρύ-
πτεται το εν λόγω έγγραφο, το περιεχόµενο του οποίου όµως
επικαλείστε επανειληµµένως ως αναπόφευκτη επιταγή. Το έγ-
γραφο, κυρία Υπουργέ, εδώ,  σήµερα στη Βουλή, όχι αύριο. Την
απάντησή σας. Τι λέει ακριβώς. 

Συνεπώς, η δηµοσιογραφική πένα που παρουσίαζε τη Δευτέρα
στην εφηµερίδα «ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ» -της παράταξής σας- την Υ-
πουργό ως µεσίτρια ακινήτων αµερικανικού πανεπιστηµίου, πρέ-
πει από αύριο να διορθώσει και να της αποδώσει και τη νέα της
ιδιότητα, της πωλήτριας ετοιµοπαράδοτων πτυχίων µε εθνική
αναγνώριση.

Προφανώς, το Υπουργείο Παιδείας παραγκωνίζει το εθνικό
πλαίσιο προσόντων, το οποίο έχει ενταχθεί στο Ευρωπαϊκό Πλαί-
σιο προσόντων. Προβλέπει οκτώ επίπεδα και καµµία κυβέρνηση
δεν τόλµησε να εντάξει αυτά τα κολέγια αν και εντάχθηκαν τα
ΙΕΚ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διάταξη που η κυβέρνηση
φέρνει σήµερα στη Βουλή ορίζει ότι πτυχία που χορηγούνται από
ΑΕΙ της αλλοδαπής γίνονται δεκτά από το ΑΣΕΠ για τον διορισµό
των εκπαιδευτικών πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευ-
σης στα δηµόσια σχολεία, εφόσον έχουν απόφαση αναγνώρισης
επαγγελµατικής ισοδυναµίας τίτλου σπουδών τριτοβάθµιας εκ-
παίδευσης µε συναφή τίτλου σπουδών για κλάδο εκπαιδευτικού.
Χωρίς, δηλαδή, να απαιτείται η αναγνώριση των επαγγελµατικών
προσόντων του αιτούντος, όπως ορίζει η οδηγία και το ενωσιακό
δίκαιο, αλλά και χωρίς να απαιτείται η αναγνώριση και η αντιστοί-
χιση του πτυχίου της αλλοδαπής µε πτυχίο της ηµεδαπής από
τον ΔΟΑΤΑΠ, όπως ορίζει το εθνικό δίκτυο. 

Για την άσκηση, δηλαδή, του νοµοθετικά κατοχυρωµένου
επαγγέλµατος του εκπαιδευτικού στην Ελλάδα και την πρόσ-
ληψή του στο δηµόσιο σχολείο δεν απαιτείται πλέον ούτε προ-
ηγούµενη άσκηση του επαγγέλµατος σε άλλο κράτος-µέλος ού-
τε εγγραφή σε σχετική επαγγελµατική ένωση στη χώρα του πα-
νεπιστηµίου, που απονέµεται ο τίτλος σπουδών ούτε έστω
ύπαρξη βεβαίωσης για τα επαγγελµατικά του δικαιώµατα από
σχετικό οργανισµό του κράτους-µέλους της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Φυσικά, επουδενί σύστηµα ελέγχου επί των ουσιωδών απο-
κλίσεων ως προς τη διάρκεια, το γνωστικό αντικείµενο και το
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επίπεδο των αλλοδαπών τίτλων. Με τον τρόπο αυτό µπορεί
πλέον, για παράδειγµα, ο νέος διοικητής της ΕΥΠ, κ. Κοντολέων,
ή ο πρόσφατα παραιτηθείς Υφυπουργός εξαιτίας σκανδάλου,
σχετικού µε τις σπουδές του, κ. Διαµατάρης και όλη η ψευδοα-
ριστεία σας να βρεθεί πάνω από νέους και νέες, που αγωνίστη-
καν σκληρά και ίδρωσαν να πάρουν ένα πτυχίο και να πορευθούν
τίµια στη ζωή τους. 

Η κυρία Υπουργός στην απελπισµένη προσπάθειά της να δι-
καιολογήσει τα ψεύδη της υποστήριξε ότι τα κολέγια στην χώρα
µας αξιολογούνται από το Υπουργείο Παιδείας. Όσοι γνωρίζουν,
γελούν. Η αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου δεν αξιολογεί,
αλλά διαπιστώνει, τυπικές προϋποθέσεις των κολεγίων, όπως η
κτηριακή κατάσταση και τα τυπικά προσόντα του προσωπικού.
Την ευθύνη αξιολόγησης έχουν τα ποικιλώνυµα πανεπιστήµια
του εξωτερικού µε τα οποία συνδέονται τα κολέγια. Τα «πανεπι-
στήµια» αυτά λειτουργούν ως πλυντήρια πτυχίων, το τονίζω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Τελειώνω.
Τούτων δεδοµένων, η αναγνώριση από το παράθυρο των ακα-

δηµαϊκών δικαιωµάτων στους αποφοίτους των επίµαχων κολε-
γίων συνιστά µηχανισµό της συνολικής υποβάθµισης της τριτο-
βάθµιας εκπαίδευσης και υπονόµευσης των δικαιωµάτων των
νέων στην εκπαίδευση και την εργασία.

Κυρία Πρόεδρε, σε µισό λεπτό τελειώνω. 
Κυρία Υπουργέ, υποσχεθείτε µας τουλάχιστον, εάν πιστεύετε

έστω και στο ελάχιστο στην ορθότητα και την τιµιότητα των όσων
υποστηρίζετε, ότι το θάρρος σας ότι θα αποκαλυφθεί η σηµερινή
νοµοθετική σκευωρία θα είναι ανάλογο µε το θράσος της νοµο-
θετικής σας πρότασης σήµερα στο Ελληνικό Κοινοβούλιο και να
αναλάβετε τις ευθύνες σας. Γιατί σήµερα δεν συζητάµε απλά µία
διάταξη που εναντιώνεται στο άρθρο 16 του Συντάγµατος, αλλά
πολύ περισσότερο το ηθικό παράδειγµα που δίνει µια Υπουργός
Παιδείας στα παιδιά µας, ευτελίζοντας τη σηµασία της εκπαίδευ-
σης για να υπερασπιστεί τα οικονοµικά συµφέροντα λίγων εµπό-
ρων της κατάρτισης. Η παιδεία τελεί υπό τη συνταγµατική εγγύ-
ηση του άρθρου 16. Συνεπώς, οποιαδήποτε γνωµοδότηση µας
φέρετε εδώ -γιατί κάτι διαβάζω στον Τύπο- δεν έχει καµµία σο-
βαρή τύχη. 

Μαζί µε όλους του πανεπιστηµιακούς και εκπαιδευτικούς φο-
ρείς, µαζί µε τα άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης όλα τα άλλα
εκτός Ελληνικής Λύσης, ακόµα και µαζί µε την παράταξή σας
στους εκπαιδευτικούς, τη ΔΑΚΕ,  ζητάµε να αποσύρει το άρθρο
50. Πρόκειται για casus belli. Αυτή η νοµοθετική σκευωρία δεν
µας δεσµεύει και θα µας βρει απέναντι η εφαρµογή του νόµου,
για να µην εφαρµοστεί στην πράξη και να καταργηθεί όταν προ-
κύψουν νέοι κοινοβουλευτικοί συσχετισµοί. Ούτε  η δύναµη που
θα σας δώσει πολιτικά ο κ. Μητσοτάκης ερχόµενος στη Βουλή
µπορεί να αλλάξει την πραγµατικότητα. Οι νέοι, οι πολίτες έχουν
βγάλει τα συµπεράσµατά τους. Είστε ντελίβερι µεγάλων ιδιωτι-
κών συµφερόντων. Ντροπή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε. 
Τον λόγο τώρα έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας ΜέΡΑ25, κ. Βαρουφάκης, για δεκαπέντε λεπτά.  
ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Ευχαρι-

στώ, κυρία Πρόεδρε.
Ως πανεπιστηµιακός, θεωρώ υποχρέωσή µου πέραν των ιδε-

ολογικών και πολιτικών µας διαφορών, κυρία Υπουργέ, να προ-
σεγγίζω οποιοδήποτε νοµοσχέδιο αφορά στην παιδεία ευλαβικά
και εποικοδοµητικά. Στα θέµατα παιδείας έχουµε καθήκον στη
µέγιστη συνεννόηση. 

Όµως, κυρία Υπουργέ, δεν µπορώ να µην αναφερθώ στην ει-
σαγωγή µου στην έλλειψη φιλοδοξίας, την έλλειψη συγκρότη-
σης, την ποιοτική ανεπάρκεια και την προχειρότητα που αναδύει
αυτό το νοµοσχέδιο.  Εκπροσωπείτε µία νέα Κυβέρνηση που µι-
λάει για αριστεία και αστικές αξίες.

Περίµενα να κάνετε τουλάχιστον µια προσπάθεια στο πρώτο
σας νοµοσχέδιο για την παιδεία, να επιδείξετε αυτές τις αξίες,
να µας πείσετε ότι τις υπηρετείτε, αν µη τι άλλο τις ενστερνίζε-

στε, ενστερνίζεστε τις δικές σας αξίες, ότι τις καταλαβαίνετε.
Αντί γι’ αυτό, αντί για µια ολοκληρωµένη και συγκροτηµένη πρό-
ταση για την παιδεία, βιαστήκατε να καταθέσετε ένα διεκπεραι-
ωτικό νοµοσχέδιο. Φαίνεται σαν να το έχει γράψει κάποιος που
δεν κατανοεί τη διαφορά µεταξύ εµπορεύµατος και παιδείας, µε-
ταξύ µόρφωσης και κατάρτισης, κάποιος νοµοθέτης, που δεν
εκτιµά τη διαφορά µεταξύ µιας φώκιας που µπορεί να εκπαιδευ-
τεί, αλλά ποτέ να µορφωθεί και ενός ανθρώπου, νέου ή µεγαλύ-
τερου, που και µπορεί και πρέπει και να µορφωθεί και να εκπαι-
δευτεί. Σαν να το έγραψε µια οµάδα συνεργατών σας, που πάνω
απ’ όλα ανέλαβε εργολαβικά να εξυπηρετήσει τα συµφέροντα
των γνωστών κολεγίων, που φύονται στη σκιά του υποχρηµατο-
δοτούµενου πανεπιστηµίου.

Όπως και σε περιπτώσεις άλλων συναδέλφων σας, µιλάτε σαν
να κυβερνάτε µια κανονική χώρα. Κυρίες και κύριοι, η κανονικό-
τητα δεν θα επιστρέψει στη χώρα µας, επειδή εσείς κλείνετε τα
µάτια στην πραγµατικότητα, που αντιµετωπίζουν οι Έλληνες πο-
λίτες, υποθέτοντας µια πλασµατική νέα κανονικότητα. Χιλιάδες
σχολικές µονάδες έκλεισαν στα χρόνια της κρίσης και δεν ξανά-
νοιξαν, γιατί η κρίση συνεχίζεται. Τα πανεπιστήµιά µας έχασαν
µεγάλο ποσοστό συναδέλφων, που είτε βγήκαν στη σύνταξη είτε
µετανάστευσαν, χωρίς ποτέ να αναπληρωθούν, λόγω των µνη-
µονιακών περιορισµών. Σχολεία και πανεπιστήµια παραµένουν
σήµερα στο αλληγορικό πάτωµα, από πλευράς κονδυλίων και
προσωπικού. Οι µαθητές και οι φοιτητές µας παρατηρούν τους
απαξιωµένους δασκάλους τους και άγονται και φέρονται από την
αγωνία της υποβάθµισης των σπουδών τους. Κάθε χρόνο οι πρω-
τοετείς µας έρχονται από τα λύκεια στα πανεπιστήµια µε όλο και
χαµηλότερο επίπεδο γνώσεων, ιδίως στα µαθηµατικά, µε όλο και
πιο πεσµένο ηθικό, παρακολουθώντας τα παιδιά των κατεχόντων,
που έχουν εγκαταλείψει το ελληνικό σύστηµα εκπαίδευσης από
τα δεκαπέντε τους, µετά την Α’ λυκείου πηγαίνοντας στο IΒ, µια
διαδικασία που ουσιαστικά κόβει τη νεολαία ανάµεσα στα δύο,
δροµολογώντας τις σπουδές στο εξωτερικό για µια µεγάλη µει-
οψηφία, των οποίων οι σχετικά ευκατάστατοι γονείς δεν βλέπουν
πλέον τον λόγο να πληρώνουν φόρους για πανεπιστήµια, στα
οποία τα παιδιά τους έτσι κι αλλιώς δεν θα πήγαιναν και τα εγ-
γόνια τους έτσι κι αλλιώς δεν θα πάνε.

Κυρία Υπουργέ, καµµία χώρα, της οποία η άρχουσα τάξη απο-
σύρει τα παιδιά της από τα δεκαπέντε τους από το εκπαιδευτικό
εθνικό σύστηµα, δεν µπορεί να χρηµατοδοτήσει όπως πρέπει και
µπορεί τα δηµόσια λύκεια και πανεπιστήµια. Παρ’όλα αυτά, παρά
την οικονοµική κατάρρευση στη δηµόσια παιδεία µας, θέλω από
το Βήµα της Βουλής να αποτίσω φόρο τιµής στους ήρωες συνα-
δέλφους, καθηγητές λυκείων και πανεπιστηµίων, που µε ανύπαρ-
κτους πόρους, µε ένα κράτος εχθρικό απέναντι τους και όχι µόνο
από τη δική σας κυβέρνηση, τις κυβερνήσεις του µνηµονιστάν,
της χρεοδουλοπαροικίας, κρατούν Θερµοπύλες, κρατούν το κερί
της δύσκολης γνώσης αναµµένο κόντρα στις θύελλες της συνε-
χιζόµενης κρίσης. 

Σε αυτό το περιβάλλον, κυρία Υπουργέ, έρχεστε να νοµοθε-
τήσετε. Και ποιο είναι το πρώτο πράγµα που κάνετε; Πετάτε στο
καλάθι των αχρήστων το τελευταίο αποµεινάρι του κοινωνικού
συµβολαίου της χώρας. Ένας θεσµός κατάφερε να καταχωρηθεί
στη συνείδηση των Ελλήνων, µετά το 1974 ως αξιοκρατικός: οι
πανελλαδικές εξετάσεις για εισαγωγή στα πανεπιστήµια.

Η ελληνική κοινωνία κατάφερε να πείσει τον εαυτό της ότι τα
παιδιά τα οποία κάθονται και πασχίζουν, δουλεύουν, περνάνε
στις εξετάσεις, θα µπουν αξιοκρατικά στα πανεπιστήµια -όσο και
να µην µας αρέσει το σύστηµα των εξετάσεων, πάντως είναι αξιο-
κρατικό- και ότι όταν θα βγουν απ’ αυτά σε µια είτε ισχνή αγορά
εργασίας πριν την κρίση, σε µια αποδεκατισµένη αγορά εργα-
σίας στη διάρκεια της κρίσης, ίσως τουλάχιστον να µπορούν να
εξαργυρώσουν τη δουλειά τους, την επιτυχία τους, µε µια θέση
εκπαιδευτικού στο δηµόσιο σύστηµα.

Είναι θλιβερό για µένα, ως πανεπιστηµιακό, το ότι χρόνια τώρα
οι φοιτητές µας είχαν αυτόν το στόχο ή πολλοί απ’ αυτούς είχαν
αυτόν το στόχο. Εγώ θα ήθελα να έχουν υψηλότερους στόχους,
να έχουν πολλούς διαφορετικούς στόχους, αλλά τουλάχιστον
ήταν µια αναγνώριση από τη µεριά του δηµοσίου αυτή η µικρή
προοπτική, λέγοντάς τους «δουλέψτε, τουλάχιστον αν είστε φι-
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λόλογοι, φυσικοί θα έχετε το προβάδισµα για έναν διορισµό σε
ένα λύκειο, σε ένα γυµνάσιο, σε ένα σχολείο». Δεν δικαιούστε να
τους στερήσετε αυτή τη µικρή προοπτική, λέγοντάς τους ότι και
αυτοί, που δεν πέρασαν στις πανελλαδικές εξετάσεις και αγόρα-
σαν ένα πτυχίο από κάποιο κολέγιο της συµφοράς, ουσιαστικά
εξισώνονται. Λειτουργείτε, όχι ως Υπουργός Παιδείας, αλλά ως
διεκπεραιωτής εντολών του καρτέλ κολεγίων πριν καν προσποι-
ηθείτε ότι τα αξιολογείτε. Πραγµατικά, πρέπει να πω -και πείτε
µε αφελή- ότι δεν το περίµενα από σας αυτό, τουλάχιστον στο
άµεσο µέλλον. Περίµενα ότι θα κρατήσετε τουλάχιστον τα προ-
σχήµατα. Δεν το κάνετε.

Μιας και αναφέρθηκα στην αξιολόγηση, ας έλθω στα άρθρα 2
και 12 του νοµοσχεδίου σας. Βλέπουµε ότι από την Ανεξάρτητη
Αρχή Διασφάλισης της Ποιότητας στην Ανώτατη Εκπαίδευση
περνάµε τώρα στην Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης. Τι κρύ-
βει αυτό; Στο άρθρο 2 µιλάτε για µια συνέχιση αυτού που έκανε
η προηγούµενη αρχή, δηλαδή αξιολόγηση και πιστοποίηση των
πανεπιστηµίων. Στο άρθρο 12 όµως, έρχεστε να προσθέσετε την
παροχή υπεργολαβίας ουσιαστικά από την Εθνική Αρχή Ανώτα-
της Εκπαίδευσης σε άλλους οίκους που θα πιστοποιούν κολέγια
της Ελλάδας που συνεργάζονται µε πανεπιστήµια του εξωτερι-
κού, άλλα κολέγια στο εξωτερικό κ.ο.κ..

Τι νοµίζετε ότι είναι η µόρφωση, κυρία Υπουργέ; Αµορτισέρ,
ελάσµατα ή τυριά των οποίων την ποιότητα µπορεί να την πιστο-
ποιήσει κάποιος ιδιώτης εκ µέρους του ελληνικού λαού; Κυρία
Υπουργέ, διαπιστώνω κάτι το αναµενόµενο. Ότι έρχεστε φουριό-
ζοι -θα το δούµε αυτό σε επόµενα νοµοσχέδια, δεν έχω καµµία
αµφιβολία γι’ αυτό- να µεταφέρετε στην Ελλάδα συστήµατα πο-
σοτικής αξιολόγησης των πανεπιστηµίων, ξεπατικώνοντας αντί-
στοιχα συστήµατα από το εξωτερικό και συγκεκριµένα από τη
Βρετανία και την Αυστραλία.

Επειδή τυχαίνει να έχω ζήσει και τα δύο συστήµατα στο πετσί
µου, να έχω δει την ανάπτυξη τέτοιων συστηµάτων από το µηδέν
µέχρι το άπειρο, τόσο στη Βρετανία στην δεκαετία του ‘80 και
του ‘90 όσο και στην Αυστραλία για δώδεκα χρόνια, επιτρέψτε
µου να µοιραστώ µαζί σας την εµπειρία µου απ’ αυτά τα συστή-
µατα αξιολόγησης, που ήδη από το σηµερινό νοµοσχέδιο φαίνε-
ται ότι προσανατολίζεστε στην αντιγραφή τους. Μπορεί εσείς να
εκτελείτε εργολαβικά τις εντολές σας και να µην έχετε διάθεση
να ακούσετε αυτήν την εµπειρία, αλλά θέλω να ελπίζω ότι υπάρ-
χουν συνάδελφοι της συµπολίτευσης, που πασχίζουν αρκετά για
την παιδεία, και να ακούσουν κάποια κοµµάτια απ’ αυτή την εµ-
πειρία µου. Βλέπω ότι στο νοµοσχέδιο είναι η πρώτη αρχή, ο
προποµπός ότι το 20% της χρηµατοδότησης των πανεπιστηµια-
κών τµηµάτων θα δίνεται µετά από µια αξιολόγηση, θα εξαρτών-
ται από την αρχή της µέτρησης της επίτευξης συγκεκριµένων
στόχων. Για παράδειγµα ταχύτητα αποφοίτησης κατά µέσον όρο,
τον αριθµό των ευρωπαϊκών κονδυλίων που τα µέλη ΔΕΠ ενός
τµήµατος καταφέρουν να κερδίσουν, ο αριθµός των αλλοδαπών
φοιτητών κ.λπ. 

Κυρία Υπουργέ, όταν µετράµε ένα µέγεθος στη φύση, αυτή
δεν ενδιαφέρεται γι’ αυτό. Όταν µετρήσουµε τη θερµοκρασία
είτε στο Σουφλί είτε στη Σούδα, ο καιρός δεν ασχολείται µε το
γεγονός ότι εµείς µετρήσαµε και δεν αλλάζει τη συµπεριφορά
του. Όµως, στις κοινωνικές, εκπαιδευτικές, γενικά σε όποια δρα-
στηριότητα µετρούµε τους ανθρώπους, έχουµε αντίκτυπο στη
συµπεριφορά τους. Πάρτε για παράδειγµα την ταχύτητα απο-
φοίτησης: Αν εσείς κάνετε το µέγα σφάλµα να συνδέσετε τη χρη-
µατοδότηση ενός τµήµατος, µε την ταχύτητα αποφοίτησης των
φοιτητών, σας διαβεβαιώ ότι η ταχύτητα αποφοίτησης των φοι-
τητών θα αυξηθεί ραγδαία, ανεξάρτητα από τις γνώσεις των φοι-
τητών. Πληθωρισµός βαθµών, πληθωρισµός πτυχίων αν διασυν-
δέσετε αυτού του είδους τη µέτρηση µε τη χρηµατοδότησή τους.

Πάρτε για παράδειγµα αυτό που γράφει το νοµοσχέδιό σας
για τη διασύνδεση των κονδυλίων έρευνας που καταφέρνουν να
πετύχουν, να κερδίσουν τα µέλη ΔΕΠ ενός τµήµατος. Εάν δια-
συνδέσετε τις πιθανότητες επιβίωσης του τµήµατος, τη χρηµα-
τοδότησή του µε αυτό να ξέρετε ότι πλέον οι καθηγητές µας, οι
συνάδελφοί µου δεν θα γράφουν βιβλία. Εκεί που έγραφαν βι-
βλία ή άρθρα τώρα θα συντάσσουν τη µία αίτηση µετά την άλλη
για να αποσπούν ερευνητικά κονδύλια.

Με άλλα λόγια, λάβετε υπ’ όψιν ότι όταν µετράς κάτι στο πα-
νεπιστήµιο τείνεις να µεγιστοποιείς αυτό που µετράται και να
ελαχιστοποιείς την ποιότητα που δεν µετριέται. Με άλλα λόγια,
θα φέρετε την υποχώρηση των ποιοτήτων στο όνοµα της µέτρη-
σής τους. Είναι µία διεθνής πρακτική και είναι µία διεθνής διαπί-
στωση.

Επί της ουσίας, αυτά τα λογιστικά συστήµατα, τα οποία εισήχ-
θησαν πρώτη φορά στη Βρετανία και αργότερα στην Αυστραλία
και έρχονται τώρα εδώ, έναν στόχο είχαν πάντα και δεν µιλάω
για σας, µιλάω γι’ αυτούς που τα εισήγαγαν, τον Σερ Κιθ Τζόζεφ,
τον Υπουργό Παιδείας της κ. Θάτσερ που ήταν ο πρώτος διδά-
ξας. Στόχο έχουν να ελαχιστοποιούν το πολιτικό κόστος της µεί-
ωσης κονδυλίων συνολικά για την ανώτατη εκπαίδευση, την ώρα
που κονδύλια µεταφέρονται από κάποια τµήµατα σε κάποια άλλα
τµήµατα, συνήθως από τα τµήµατα ανθρωπιστικών σπουδών,
από τα τµήµατα κλασικών σπουδών σε τµήµατα εµπορικών σπου-
δών ΜBA κ.λπ..

Κυρία Υπουργέ, µε τέτοιου είδους ποσοτικοποίηση των ποι-
οτήτων δεν θα ενισχύσετε την αριστεία, θα ενισχύσετε την εξου-
σία αυτών που ελέγχουν τις φόρµουλες, τις εξισώσεις, το
λογιστικό σύστηµα. Στο ιδεολογικό επίπεδο υπάρχει η δηµιουρ-
γία ενός τέτοιου δηµόσιου πανεπιστηµιακού συστήµατος ηµι-
αγοράς. Και γιατί ηµι-αγοράς; Ποτέ δεν µπορεί η αγορά, ο ιδιω-
τικός τοµέας να παράσχει πανεπιστηµιακή εκπαίδευση, ποτέ µε
όρους αγοράς. Θα υπάρξει ποτέ επιχειρηµατίας στην Ελλάδα,
που θα πλήρωνε έναν καθηγητή πανεπιστηµίου, και όχι µόνο
εµένα, έναν οποιοδήποτε σοβαρό καθηγητή πανεπιστηµίου, για
να διδάσκει έξι ώρες την εβδοµάδα, ένα σοβαρό µισθό για να
µπορέσει να είναι ανταγωνιστικό το πανεπιστήµιο; Κανένας επι-
χειρηµατίας δεν θα το έκανε ποτέ αυτό. Μη µου µιλάτε για ιδιω-
τικά πανεπιστήµια στις Ηνωµένες Πολιτείες. Έχετε σπουδάσει
στις Ηνωµένες Πολιτείες και ξέρετε πολύ καλά ότι στο Harvard -
παρά το γεγονός ότι είναι πολύ ενδιαφέροντα τα υψηλότατα δί-
δακτρα, µιλάµε για 40, 50, 60 και 70 χιλιάδες δολάρια τον χρόνο
ανά φοιτητή- παρ’ όλα αυτά, ξέρετε πολύ καλά, τι ποσοστό των
λειτουργικών εξόδων ενός Harvard, ενός Stanford καλύπτονται
από τα δίδακτρα, το πολύ 35%. Με άλλα λόγια δεν λειτουργούν
µε κανόνες αγοράς.

Όταν, λοιπόν, δεν υπάρχει περίπτωση η αγορά να παράσχει
πανεπιστηµιακή παιδεία, αυτό που βλέπουµε είναι να δηµιουρ-
γούνται συστήµατα ηµι-αγοράς σαν αυτό που λίγο-λίγο εισάγει
σήµερα στην Ελλάδα το νοµοσχέδιό σας. Το ιδεολογικό επίπεδο
είναι ότι ο φοιτητής αντιµετωπίζεται ως αυτόβουλος καταναλω-
τής του οποίου οι προτιµήσεις οριοθετούν το πανεπιστήµιο, ο
πελάτης που ξέρει τι θέλει και ο καθηγητής είναι ένας πάροχος
εκπαιδευτικών υπηρεσιών. 

Το αποτέλεσµα λογιστικών συστηµάτων, που δηµιουργούν
συνθήκες αγοράς µέσα στο δηµόσιο πανεπιστήµιο -αυτό που
έγινε στη Βρετανία, στην Αυστραλία και αλλού και τώρα το φέρ-
νετε κι εδώ- επιτρέψτε µου να προβλέψω από την εµπειρία µου,
ποια θα είναι τα αποτελέσµατα, ακόµα και αν το εφαρµόσετε
κατά κόρον και επιτυχηµένα.

Να ξεκινήσουµε µε τα καλά, που θα έχει αυτό το σύστηµα:
Θα υπάρχει πραγµατικά µία ποιοτική αναβάθµιση του χώρου,

των εγκαταστάσεων, γιατί πρέπει να προσελκύσουµε πελάτες.
Τα προγράµµατα σπουδών θα είναι όντως πιο ελκυστικά να τα
διαβάζεις. Θα υπάρχει εγρήγορση, οι καθηγητές θα τρέχουν από
δω και από κει και θα κάθονται πολύ λιγότερο από ό,τι κάθονται
σήµερα, γιατί ο πελάτης έχει δίκιο. Η αποφοίτηση θα είναι όντως
πιο γρήγορη αν διασυνδέσετε τη χρηµατοδότηση των πανεπι-
στηµίων µε τον ρυθµό αποφοίτησης των φοιτητών και θα υπάρχει
και µια διαφάνεια κανόνων, θα ξέρουµε ποια είναι η φόρµουλα,
κάθε τµήµα πόσα χρήµατα παίρνει ανάλογα µε τους ποσοτικούς
δείκτες που θα έχετε εισάγει. Αυτά είναι τα καλά.

Αυτά θα είναι τα κακά του συστήµατος: Θα έχετε δηµιουργή-
σει µία επιχειρηµατική τάξη καθηγητών -υπάρχει ήδη, θα γίνει
πολύ χειρότερα, θα γίνουν κράτος εν κράτει- θα έχετε εµπορευ-
µατοποιήσει πλήρως τα προγράµµατα σπουδών, θα έχετε δώσει
κίνητρα στους συναδέλφους καθηγητές -το είπα και πριν, θα το
πω άλλη µία φορά γιατί έχει σηµασία- αντί να διαβάζουν και να
γράφουν βιβλία, να γράφουν άρθρα και εκεί που θα έγραφαν
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άρθρα, να µη γράφουν πλέον άρθρα, αλλά να συµπληρώνουν αι-
τήσεις για να παίρνουν κονδύλια από την Ευρωπαϊκή Ένωση ή
να γράφουν και να ξαναγράφουν το βιογραφικό τους.

Τώρα έρχοµαι στα άσχηµα, τα οποία είναι δεδοµένο µε µαθη-
µατική ακρίβεια ότι θα έρθουν:

Πρώτον, η υποχώρηση της δύσκολης γνώσης. Γιατί αν διασυν-
δέεις την αξιολόγηση των καθηγητών µε την άποψη των φοιτη-
τών, σας διαβεβαιώ ότι για τον καθηγητή ο πιο εύκολος τρόπος
για να αυξήσει την αξιολόγησή του, µεταξύ των φοιτητών του,
είναι µέσω της υποχώρησης της δύσκολης γνώσης και διασυν-
δέεται αυτό.

Δεύτερον, εκεί που οι προκαταλήψεις των φοιτητών µας ήταν
ο δαίµονας που οι καθηγητές έπρεπε να εξορκίσουµε, σήµερα
θα γίνουν τα αφεντικά µας. Η φροντιστηριοποίηση της πανεπι-
στηµιακής παιδείας, ο διχασµός, που φέρνει η ηµι-εµπορευµα-
τοποίηση. Για να το πω απλά: εάν εισάγετε οποιοδήποτε πο-
σοτικό κριτήριο και πείτε για παράδειγµα αυτό, που αναφέρει το
νοµοσχέδιο σας ότι η χρηµατοδότηση ενός τµήµατος θα είναι
ανάλογη µε τα ευρωπαϊκά κονδύλια έρευνας που καταφέρνουν
να κερδίσουν τα µέλη ΔΕΠ, τότε ξαφνικά σε ένα τµήµα το οποίο
θα πηγαίνει καλύτερα, γιατί κάποιοι πήραν ερευνητικά κονδύλια,
οι καθηγητές που τα έφεραν θα αρχίσουν να έχουν απαιτήσεις
για µπόνους, γιατί είναι αυτοί, οι οποίοι ανέβασαν τον µέσο όρο
του τµήµατος. Αµέσως αρχίζει ένας διχασµός, γιατί δεν είναι κα-
θόλου σίγουρο ή για την ακρίβεια είναι απόλυτα σίγουρο ότι
αυτός που έφερε τα κονδύλια ή αυτός που εισάγει την καλύτερη
σκέψη ότι είναι αναγκαστικά και ο καλύτερος δάσκαλος ή ο κα-
λύτερος ερευνητής.

Έτσι, φέρνετε την αναποτελεσµατικότητα, γιατί όλοι θα αρχί-
σουν να κυνηγάνε τη µεγιστοποίηση των δεικτών, ανεξάρτητα
από τη σχέση αυτών των δεικτών ποσοτικοποίησης µε τις αξίες.
Αυτολογοκρισία, γιατί ένας σοβαρός καθηγητής και πρόεδρος
τµήµατος, ο οποίος θέλει να βοηθήσει το τµήµα να επιβιώσει, για
να µη χάσουν τη δουλειά τους νέοι ερευνητές ή για να διορι-
στούν, θα αναγκαστεί να δηµοσιεύει στα περιοδικά και στις θε-
µατικές, που µεγιστοποιούν τους δείκτες σας, όχι αναγκαστικά
εκεί που θεωρεί ότι έχει να κάνει τη µεγαλύτερη επιστηµονική
συνεισφορά.

Τέλος, φέρνετε την υποχώρηση αρχικά των επικίνδυνων ιδεών,
γιατί οι επικίνδυνες ιδέες δεν έχουν µεγάλη αγοραία αξία σε
αυτά τα συστήµατα αξιολόγησης. Μετά την υποχώρηση των επι-
κίνδυνων και ανατρεπτικών ιδεών θα υποχωρήσουν όλες οι ιδέες.
Διότι, να σας θυµίσω, µιας και θεωρείτε τους εαυτούς σας φιλε-
λεύθερους, ότι αυτό το οποίο επέτρεψε στους Άνταµ Σµιθ και
Φρίντιχ Φον Χάγιεκ να γράψουν τα κείµενα, που αυτή τη στιγµή
αποτελούν τη βάση της δικής σας ιδεολογίας, ήταν ότι δεν βασί-
ζονταν σε τέτοια συστήµατα αξιολόγησης, ήταν ότι δεν βασίζον-
ταν σε κανένα σύστηµα, το οποίο έκρινε τον µισθό τους ανάλογα
µε αυτά που έγραφαν.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στη «χρεοδουλοπαροικία η
Ελλάς», κρίνοντας από το νοµοσχέδιο και από αυτά που θα ακο-
λουθήσουν είµαι σίγουρος, τα εισαγόµενα εργαλεία της ολιγαρ-
χίας δίχως σύνορα, όπως είναι ο «ΗΡΑΚΛΗΣ» στα «κόκκινα δά-
νεια», η αξιολόγηση των πανεπιστηµίων, η ποσοτική αξιολόγηση
που φέρνετε, βρίσκουν σε αυτή τη χώρα τις πιο χυδαίες εφαρ-
µογές τους. Αρχής γενοµένης µε την Εθνική Αρχή της Ανώτατης
Εκπαίδευσης, που συνοδεύεται µε το δωράκι στους κολεγιάρ-
χες.

Τέλος, ας είµαστε ειλικρινείς, κύρια Υπουργέ, αυτά τα συστή-
µατα αξιολόγησης αφορούν τους φτωχούς και τους µικροµεσαί-
ους. Ποτέ η αριστοκρατία δεν ήθελε να στείλει τα παιδιά της σε
πανεπιστήµιο, το οποίο υπόκειται σε τέτοιους κανόνες, σε τέτοιο
σύστηµα λογιστικής διαχείρισης κονδυλίων.

Για να το πω απλά -αν δεν κάνω λάθος, εσείς πήγατε στο Har-
vard- το Harvard δεν υπόκειται σε τέτοιους κανόνες, το Cam-
bridge δεν υπόκειται σε τέτοιους κανόνες, η Οξφόρδη δεν
υπόκειται σε τέτοιους κανόνες. Το Πανεπιστήµιο του Μπέρµιγ-
χαµ υπόκειται σε τέτοιους κανόνες και το Πανεπιστήµιο του Μάν-
τσεστερ και τώρα σε λίγο και το Πανεπιστήµιο Αθηνών, το Πα-
νεπιστήµιο Πελοποννήσου κ.ο.κ..

Ποτέ οι πραγµατικά κατέχοντες, οι ολιγάρχες, δεν θα έστελναν

τα παιδιά τους σε συστήµατα όπου οι καθηγητές πρέπει να άγον-
ται και να φέρονται από ένα λογιστικό σύστηµα ηµι-αγοράς.

Αναφέρθηκα πριν και έτσι θα κλείσω, κυρία Πρόεδρε, στον Κιθ
Τζόζεφ, που ήταν ο ιδεολογικός γκουρού της Θάτσερ, ο πρώτος
Υπουργός Παιδείας της πρώτης κυβέρνησης της Θάτσερ, ήταν
ο άνθρωπος, ο οποίος εισήγαγε αυτά τα συστήµατα ηµι-αγοράς,
τα οποία δειλά-δειλά φέρνετε εσείς τώρα, σαράντα χρόνια µετά.

Ο Κιθ Τζόζεφ ήταν ένας εξαιρετικός διανοούµενος, είχε όµως
και το θάρρος του λόγου του. Ήµουν αρκετά µικρός τότε, αλλά
τον θυµάµαι σε µια διαµάχη µε τον πρύτανη του πανεπιστηµίου,
στο οποίο ήµουν τότε προπτυχιακός φοιτητής. Ο  πρύτανης του
πανεπιστηµίου του είπε: «Υπουργέ, εάν εφαρµόσουµε το σύ-
στηµα το οποίο µας φέρνεις µε τους δείκτες µέτρησης, χρηµα-
τοδότησης, κ.λπ., θα αναγκαστώ ως πρύτανης να κλείσω το
τµήµα Φιλοσοφίας, γιατί απλά δεν βγαίνει, δεν έχει τη ζήτηση µε-
ταξύ των φοιτητών. Πώς µπορούµε να έχουµε ένα πανεπιστήµιο,
να το ονοµάζουµε πανεπιστήµιο όταν δεν έχει πια τµήµα Φιλο-
σοφίας;». Ο Σερ Κιθ Τζόζεφ γύρισε και του είπε: «Ε, τότε να το
πείτε κάτι άλλο».

Δεν έχετε, κυρία Υπουργέ ούτε καν αυτή την όµορφη ειλικρινή
κυνικότητα του Κιθ Τζόζεφ.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Τον λόγο έχει τώρα η Υπουργός Παιδείας, η κ. Νίκη Κεραµέως
για δεκαοκτώ λεπτά.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ξεκινήσω ευχόµενη
γρήγορα περαστικά στον συνάδελφο του ΣΥΡΙΖΑ, τον κ. Τρύ-
φωνα Αλεξιάδη.

Με το παρόν νοµοσχέδιο βάζουµε τα θεµέλια για την αναδιάρ-
θρωση και αναπλαισίωση της λειτουργίας της ανώτατης εκπαί-
δευσης µε ιδρύµατα αυτόνοµα, αυτοδιοίκητα, εξωστρεφή σε
κοινό βηµατισµό µε την αγορά εργασίας.

Καίριο, θεµελιώδες βήµα γι’ αυτόν το µετασχηµατισµό είναι,
κατά την άποψή µας, η ουσιαστική ενίσχυση της ανεξάρτητης
αρχής, που διασφαλίζει την ποιότητα της τριτοβάθµιας εκπαί-
δευσης. Προχωρούµε, λοιπόν, στην ίδρυση της Εθνικής Αρχής
Ανώτατης Εκπαίδευσης, η οποία αντικαθιστά την περιορισµένη
και προϋπάρχουσα Αρχή Διασφάλισης και Πιστοποίησης της
Ποιότητας στην ανώτατη εκπαίδευση.

Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ακαδηµαϊκός χάρ-
της της χώρας αποτέλεσε αντικείµενο άναρχης, αυθαίρετης,
άκριτης αναδιάταξης τα τελευταία χρόνια. Συµβιβασµοί, εξυπη-
ρέτηση συµφερόντων και πολιτικών σκοπιµοτήτων, κοντόφθαλ-
µος στρατηγικός σχεδιασµός, έλλειψη µελετών σκοπιµότητας
και βιωσιµότητας. 

Σε αυτήν την Αίθουσα ήµασταν όλοι ή κάποιοι όταν είδαµε να
δηµιουργούνται πανεπιστηµιακά τµήµατα στο παρά πέντε της
ψήφισης νοµοθετηµάτων µε βουλευτικές τροπολογίες µε µόλις
δύο προτάσεις αιτιολόγηση, ενώ ταυτόχρονα οι δυνατότητες και
οι προοπτικές ανάπτυξης και αναβάθµισης της παιδείας είναι
εξαιρετικά σηµαντικές.

Με το παρόν νοµοσχέδιο δηµιουργούµε µια σύγχρονη λει-
τουργική και αποτελεσµατική ανεξάρτητη αρχή, µια αρχή για τη
διαµόρφωση εθνικής στρατηγικής για την τριτοβάθµια εκπαί-
δευση, την αξιολόγηση, την πιστοποίηση, τη διασφάλιση της ποι-
ότητας προγραµµάτων σπουδών και ιδρυµάτων και θέτουµε ως
στόχο η νέα αυτή αρχή να καταστεί κεντρικός πυλώνας λειτουρ-
γίας της ανώτατης εκπαίδευσης και να συµβάλει καθοριστικά
στην ενίσχυση και αναβάθµισή της. Η πολιτεία οφείλει να δηµι-
ουργεί τις συνθήκες εκείνες, µέσα στις οποίες η ελληνική ανώ-
τατη εκπαίδευση θα ανθίσει και το ανθρώπινο δυναµικό της θα
µεγαλουργήσει.

Η νέα, λοιπόν, ενισχυµένη σρχή εισηγείται το πρόγραµµα εθνι-
κής στρατηγικής για την ανώτατη εκπαίδευση, τις προγραµµατι-
κές συµφωνίες Υπουργείου και ΑΕΙ, αξιολογεί τα ΑΕΙ και απο-
φασίζει εάν πληρούν ποιοτικές προϋποθέσεις για να οργανώνουν
προγράµµατα σπουδών πρώτου, δεύτερου και τρίτου κύκλου,
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αξιολογεί ερευνητικές µονάδες εντός των ΑΕΙ για πρώτη φορά,
πιστοποιεί την ποιότητα των εσωτερικών συστηµάτων διασφάλι-
σης της ποιότητας ΑΕΙ και τα προγράµµατα σπουδών και ex ante
και ex post και εκ των προτέρων και εκ των υστέρων, διενεργεί
θεµατικές αξιολογήσεις των ΑΕΙ επίσης για πρώτη φορά για πα-
ράδειγµα µε κριτήριο την πρόσβαση στα άτοµα µε ειδικές ανάγ-
κες. Βεβαίως, εισηγείται την ίδρυση, συγχώνευση, κατάτµηση,
κατάργηση και µετονοµασία των ΑΕΙ, σχολών και τιµηµάτων. 

Εδώ, βεβαίως, θυµόσαστε όλοι τα τριάντα επτά πανεπιστη-
µιακά τµήµατα, τα οποία ιδρύθηκαν όπως-όπως από την προ-
ηγούµενη κυβέρνηση, όπως είπα προηγουµένως ακόµη και µε
βουλευτικές τροπολογίες των τελευταίων λεπτών.

Η νέα αυτή αρχή εισηγείται και την κατανοµή του ετήσιου προ-
ϋπολογισµού επιχορηγήσεων στα ΑΕΙ. Εισηγείται, κυρίες και κύ-
ριοι -και αυτή ίσως είναι µια πολύ σηµαντική ρύθµιση- την κα-
τανοµή του 20% της τακτικής χρηµατοδότησης στα ΑΕΙ µε βάση
τους δείκτες ποιότητας και επιτευγµάτων του κάθε ιδρύµατος.
Και αυτή, κυρίες και κύριοι, είναι ίσως η σηµαντικότερη από όλες
τις ρυθµίσεις. Γιατί; Γιατί υποδηλώνει µια αλλαγή φιλοσοφίας,
µια αλλαγή νοοτροπίας, η σύνδεση µέρους της κρατικής χρηµα-
τοδότησης των πανεπιστηµίων µε την αξιολόγησή τους.

Κύριες και κύριοι, το λέγαµε προγραµµατικά, το πράττουµε
µετεκλογικά. Πολιτικές βάσει τεκµηρίωσης, όχι στην τύχη, όχι πε-
ριπτωσιολογικά, µια προσπάθεια που ξεκίνησε από τη κ. Μα-
ριέττα Γιαννάκου, συνεχίστηκε από την κ. Άννα Διαµαντοπούλου
και τώρα αυτή η προσπάθεια ενισχύεται, επεκτείνεται.

Τι ισχύει σήµερα, αναφορικά µε την κατανοµή της κρατικής
χρηµατοδότησης; Σήµερα που µιλάµε, αυτό το οποίο υπερασπί-
ζεται ο ΣΥΡΙΖΑ µετά µανίας είναι ο εκάστοτε Υπουργός Παιδείας
να µπορεί αυθαίρετα να αποφασίζει πόσα λεφτά θα πάρει το
κάθε πανεπιστήµιο. Αυτό ισχύει σήµερα, αυτό είναι αυτό το οποίο
εφάρµοσε τόσα χρόνια ο ΣΥΡΙΖΑ.

Εµείς διαφωνούµε µε αυτό και διαφωνούµε, παρ’ότι έχουµε
την εξουσία τώρα. τι λέµε; Η τακτική χρηµατοδότηση να δίνεται
κατά 80% στη βάση αντικειµενικών κριτηρίων. Τι θα πει αντικει-
µενικά κριτήρια; Αριθµός φοιτητών, γεωγραφική διασπορά του
ιδρύµατος. Άλλο είναι ένα ίδρυµα, το οποίο είναι συγκεντρωµένο
σε µία πόλη και άλλο ένα ίδρυµα, το οποίο είναι σε δύο σε τρεις
πόλεις, σε δύο και τρία νησιά. Λοιπόν 80% στη βάση αντικειµενι-
κών κριτηρίων και 20% στη βάση κριτηρίων ποιότητας και απο-
τελεσµάτων, πυλώνες που το ίδιο το ίδρυµα θα µπορεί να επι-
λέγει. 

Θα µπορεί να επιλέξει ένα ίδρυµα αν θέλει για παράδειγµα να
εστιάσει στην έρευνα και να κριθεί βάσει για παράδειγµα των
αναφορών και ετεροαναφορών που έχουν τα µέλη ΔΕΠ ή της
απορροφητικότητας ευρωπαϊκών κονδυλίων έρευνας. Ένας
άλλος πυλώνας είναι η εξωστρέφεια, πόσους Έλληνες φοιτητές
στέλνει το πανεπιστήµιο στο εξωτερικό; Πόσους ξένους φοιτητές
προσελκύει το ελληνικό πανεπιστήµιο στην Ελλάδα; Συνεργασίες
που συνάπτει µε αλλοδαπά ιδρύµατα;

Αυτή η ρύθµιση ακριβώς σέβεται και υπηρετεί την αυτονοµία
των πανεπιστηµίων. Γιατί; Γιατί το κάθε ίδρυµα θα µπορεί να δια-
λέξει τον ή τους πυλώνες, που το ενδιαφέρουν και βάσει αυτών
των πυλώνων και της επίδοσής του σε αυτούς τους πυλώνες να
αξιολογηθεί. Λοιπόν, 80% αντικειµενικά κριτήρια, 20% κριτήρια
ποιότητας.

Επειδή ακριβώς θέλουµε το ρόλο της νέας αυτής αρχής και
τον θεωρούµε τόσο κρίσιµο ενισχύουµε την ανεξαρτησία της. Σή-
µερα ο Πρόεδρος ορίζεται µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας.
Εµείς στο νοµοσχέδιο το οποίο συζητείται αυτήν τη στιγµή προ-
τείνουµε να υπάρχει πρόταση Υπουργικού Συµβουλίου προς τη
Βουλή και η Βουλή θα αποφασίζει για τον ορισµό του Προέδρου
και τα λοιπά µέλη θα ορίζονται κατόπιν ανοιχτής δηµόσιας προ-
κήρυξης.

Κυρίες και κύριοι, ο διάλογος που αναπτύχθηκε και µε αφορµή
την εκτενή δηµόσια διαβούλευση, αλλά και στην επιτροπή ήταν
εξαιρετικά γόνιµος. Ευχαριστώ θερµά όλους τους συναδέλφους
για τις πολύ εποικοδοµητικές προτάσεις τους, πολλές από αυτές
έχουν ήδη ενσωµατωθεί και θα κατατεθούν τώρα και οι τελευ-
ταίες µέσω νοµοτεχνικών βελτιώσεων.

Για παράδειγµα, έχουµε ενσωµατώσει την πρόταση του ΣΥ-

ΡΙΖΑ για ρητή αναφορά στον έλεγχο νοµιµότητας, που ασκεί το
Υπουργείο επί της εθνικής αρχής. Έχουµε, επίσης, τροποποιήσει
τη διάταξη αναφορικά µε το φοιτητικό πάσο της ΑΣΤΕ κατόπιν
των επισηµάνσεων του ΣΥΡΙΖΑ. 

Έχουµε ενσωµατώσει προτάσεις του ΚΙΝΑΛ για συµπερίληψη
των εξοπλισµών και των υποδοµών στα κριτήρια ποιότητας, για
αναφορά που έκανε η κ. Κεφαλίδου στα όργανα του πανεπιστη-
µίου. Έχουµε ενσωµατώσει παρατηρήσεις της Επιστηµονικής
Υπηρεσίας της Βουλής αναφορικά µε τη θητεία του γενικού δι-
ευθυντή και του διευθυντή του Κέντρου Μελετών και Ερευνών.

Κυρίες και κύριοι, έρχοµαι στον δεύτερο άξονα του νοµοσχε-
δίου: ΕΛΚΕ. Μου έκανε εντύπωση, κύριε Πρόεδρε, κύριε Βαρου-
φάκη -είστε πανεπιστηµιακός µε µεγάλη εµπειρία στο πανεπι-
στήµιο- ότι δεν άκουσα κάτι για τη µεγάλη απελευθέρωση των
κονδυλίων έρευνας. Αν ρωτήσει κανείς οποιονδήποτε πανεπιστη-
µιακό στη χώρα µας ποιο είναι ένα από τα µεγαλύτερα προβλή-
µατα που συναντάει σήµερα στην καθηµερινότητά του, θα σας
απαντήσει αυτό το υπεργραφειοκρατικό πλαίσιο των ΕΛΚΕ. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, προσβλέπουµε σε µεγαλύτερη ευελιξία, αί-
ρουµε τις γραφειοκρατικές αγκυλώσεις του υφιστάµενου πλαι-
σίου, το οποίο χαρακτηρίζεται από µία βαριά γραφειοκρατική
δοµή µε διαδικασίες, που συνιστούν τροχοπέδη για τη διεξαγωγή
της έρευνας.

Με τις ρυθµίσεις που προτείνουµε απαλλάσσουµε τα ιδρύµατα
από ένα περιττό διαδικαστικό βάρος και ενισχύουµε ταυτόχρονα
εγγυήσεις διαφάνειας και λογοδοσίας. 

Για να µιλήσουµε µε παραδείγµατα, σήµερα που µιλάµε µε το
υφιστάµενο πλαίσιο των ΕΛΚΕ, όπως µας το παρέδωσε η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση, για την παραµικρή δαπάνη είτε αυτή είναι
η αγορά ενός εισιτηρίου για να έρθει ένας ερευνητής από το
εξωτερικό να κάνει µία διάλεξη είτε είναι για να αγοράσουµε εξο-
πλισµό ή ένα toner, χρειάζονται αποφάσεις επί αποφάσεων,
µήνες ολόκληροι, προκειµένου να πραγµατοποιηθεί αυτή η δα-
πάνη. 

Εµείς ερχόµαστε εδώ σε µία ειλικρινή προσπάθεια, µετά από
έναν εκτενή διάλογο µε τα πανεπιστήµια, µε την αρωγή των πα-
νεπιστηµίων, προκειµένου ακριβώς να δώσουµε ξανά ώθηση
στην έρευνα, να δώσουµε τη δυνατότητα στους πανεπιστηµια-
κούς µας να ασχολούνται µε την ουσία της δουλειάς τους, µε την
ερευνητική δραστηριότητα, αντί να ασχολούνται µε γραφειοκρα-
τικές διαδικασίες. 

Το ανέφερα και στην επιτροπή. Πριν από ένα διάστηµα, που
ήµουν σε περιοδεία στη Θεσσαλία, µιλώντας µε µέλη της ακα-
δηµαϊκής κοινότητας µε ρώτησαν τι θα κάνει η Νέα Δηµοκρατία
για τα θέµατα των πανεπιστηµίων. Και όταν τους ρώτησα: «τι νο-
µίζετε ότι πρέπει να κάνει;», το πρώτο πράγµα που µου είπαν
είναι: «Βγάλτε τις «µπάλες» από τα πόδια µας, απελευθερώστε
τους ΕΛΚΕ, να µπορέσουµε να κάνουµε δουλειά µας». Αυτό, λοι-
πόν, ακριβώς κάνουµε. 

Κυρίες και κύριοι, απελευθερώνουµε το πλαίσιο, γιατί δεν αξί-
ζει στους Έλληνες ακαδηµαϊκούς δασκάλους και στη θέση που
αυτοί κατέχουν στο διεθνές στερέωµα να ασκούν το λειτούρ-
γηµά τους µέσα σε ένα τοπίο το οποίο λειτουργεί όπως λειτουρ-
γεί, µε τόσες γραφειοκρατικές αγκυλώσεις. 

Όλες αυτές οι ενέργειες που κάνουµε, και αναφορικά µε την
ανεξάρτητη αρχή και αναφορικά µε τους ειδικούς λογαριασµούς
κονδυλίων έρευνας, όλες αυτές οι πρωτοβουλίες, αποδεικνύουν
εµπράκτως πόσο πιστεύουµε στην ελληνική δηµόσια ανώτατη
εκπαίδευση, πως θεωρούµε ότι µπορούµε και οφείλουµε να τους
δώσουµε εκείνα τα εργαλεία για να πάνε ακόµα παραπάνω, να
βελτιωθούν ακόµη περισσότερο. Και αυτός είναι ο στόχος της
Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Έρχοµαι τώρα σε ένα άλλο ζήτηµα για το οποίο έγινε πολύς
λόγος - προφανώς λόγω ένδειας επιχειρηµάτων επί των άλλων
δύο- και ακούστηκαν πολλές ανακρίβειες και αήθεις κατηγορίες.
Αναφέροµαι προφανώς στο άρθρο 50 και τη ρύθµιση για τα λε-
γόµενα κολλέγια. 

Γιατί προβλέπεται αυτή η διάταξη; Γιατί υπάρχουν επαγγελµα-
τίες που έχουν αποκτήσει το πτυχίο τους σε κάποιο πανεπιστήµιο
άλλου κράτους - µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, έχουν απο-
κτήσει επαγγελµατικά δικαιώµατα σε άλλη χώρα της Ευρωπαϊ-
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κής Ένωσης και το ενωσιακό δίκαιο προβλέπει την ελευθερία εγ-
κατάστασης και άσκησης του επαγγέλµατός τους αυτού σε οποι-
αδήποτε χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Επειδή πολλά ακούστηκαν εδώ για αντισυνταγµατικότητες, για
κατάφωρες παραβιάσεις του άρθρου 16 κ.λπ., εγώ θα σας δια-
βάσω αυτολεξεί τη διατύπωση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της
Βουλής. 

Λέει η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής: «Η υποχρέωση των
κρατών - µελών να αναγνωρίζουν τις επαγγελµατικές ικανότητες
τις οποίες πιστοποιεί τίτλος σπουδών που έχει αποκτηθεί σε
άλλο κράτος - µέλος ερείδεται ευθέως στο πρωτογενές δίκαιο
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και, ειδικότερα, στις διατάξεις που
προστατεύουν την ελευθερία κυκλοφορίας των εργαζοµένων και
την ελευθερία εγκατάστασης». Το καταθέτω στα Πρακτικά για
όσους δεν το έχουν διαβάσει ακόµα.

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων
κυρία Νίκη Κεραµέως καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι συζητάµε; Συζητάµε για µία
θεµελιώδη αρχή της Ευρωπαϊκής Ένωσης, έναν θεµέλιο λίθο της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, να µπορούν οι εργαζόµενοι να κυκλοφο-
ρούν, να εργάζονται ελεύθερα, χωρίς να έχουν επιπλέον προ-
σκόµµατα. 

Θα ήθελα, όµως, να έρθω στις αιτιάσεις της αντιπολίτευσης
και, δη, ξεκινώντας από τον ΣΥΡΙΖΑ. Ο ΣΥΡΙΖΑ στις συνεδριάσεις
της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων µίλησε για ντροπιαστική
διάταξη, µείζον θέµα, παράκαµψη του άρθρου 16, δικτατορία,
διάταξη που «φυτεύτηκε».

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Αυτή, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διάταξη που
«φυτεύτηκε» φαίνεται ότι όλως τυχαίως «φυτεύτηκε» και στις
προκηρύξεις του ΣΥΡΙΖΑ τα χρόνια που ήταν κυβέρνηση. Έχου-
µε και λέµε: 

Πρόσκληση ΣΥΡΙΖΑ για προσωπικό στην Αρχή Εξέτασης Προ-
δικαστικών Προσφυγών 2018: Η επαγγελµατική ισοδυναµία των
κολλεγίων αναγνωρίζεται κανονικά. 

Πρόσκληση ΣΥΡΙΖΑ για προσωπικό στην Αρχή Προστασίας Δε-
δοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα 2018: Η επαγγελµατική ισοδυ-
ναµία των κολλεγίων αναγνωρίζεται κανονικά. 

Πρόσκληση ΣΥΡΙΖΑ για προσωπικό στο Εθνικό Κέντρο Δηµό-
σιας Διοίκησης 2018: Η επαγγελµατική ισοδυναµία των κολλε-
γίων αναγνωρίζεται κανονικά. 

Πρόσκληση ΣΥΡΙΖΑ για γιατρό στο Υπουργείο Διοικητικής Ανα-
συγκρότησης 2017: Η επαγγελµατική ισοδυναµία των κολλεγίων
αναγνωρίζεται κανονικά. 

Πρόσκληση ΣΥΡΙΖΑ για γιατρό στο Υπουργείο Πολιτισµού και
Αθλητισµού 2018: Η επαγγελµατική ισοδυναµία των κολλεγίων
αναγνωρίζεται κανονικά. 

Πρόσκληση ΣΥΡΙΖΑ για εκατό ογδόντα έξι θέσεις τακτικού
προσωπικού στο Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού 2018: Η
επαγγελµατική ισοδυναµία των κολλεγίων αναγνωρίζεται κανο-
νικά. 

Πρόσκληση ΣΥΡΙΖΑ για προσωπικό στα δικαστήρια στο Υ-
πουργείο Δικαιοσύνης 2017: Η επαγγελµατική ισοδυναµία των
κολλεγίων αναγνωρίζεται κανονικά. 

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων
κυρία Νίκη Κεραµέως καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Η αλήθεια είναι ότι είχα πολύ περισσότερες, αλλά έχω και πε-
ριορισµένο χρόνο. 

Πάµε, όµως, και στους εκπαιδευτικούς. Γιατί εδώ µιλάµε συγ-
κεκριµένα για εκπαιδευτικούς. 

Πρόσκληση ΣΥΡΙΖΑ για εκπαιδευτικούς γενικής εκπαίδευσης
2018: Η επαγγελµατική ισοδυναµία των κολλεγίων αναγνωρίζεται
κανονικά. Υπογραφή: Κωνσταντίνος Γαβρόγλου. 

Πρόσκληση ΣΥΡΙΖΑ για εκπαιδευτικούς ειδικής αγωγής 2017:

Η επαγγελµατική ισοδυναµία των κολεγίων αναγνωρίζεται κανο-
νικά. Υπογραφή: Κωνσταντίνος Γαβρόγλου. 

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Νίκη Κεραµέως καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Πάλι λέτε ψέµατα! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, µην

διακόπτετε.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ψέµατα…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Διαβάστε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, όχι

διάλογο. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Έρχοµαι, όµως, στο πιο ενδιαφέρον. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Δεν θα σταµατήσετε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ! Θα

πάρει µετά τον λόγο η κυρία Φωτίου και αν λέει ψέµατα, ας µας
το πει. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Γιατί το πιο ενδιαφέρον; Γιατί αφορά τον αγαπητό µου κ. Νίκο
Φίλη, ο οποίος είπε πολύ βαριές εκφράσεις, µίλησε για delivery
κολλεγίων κ.ο.κ., αν δεν κάνω λάθος.

Πρόσκληση υποψηφίων εκπαιδευτικών Γενικής Εκπαίδευσης
2016: Η επαγγελµατική ισοδυναµία των κολλεγίων αναγνωρίζεται
κανονικά. 

Μαντέψτε τον υπογράφοντα. Νικόλαος Φίλης! Το καταθέτω
στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Νίκη Κεραµέως καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πόση πια υποκρισία; Πόση πια υποκρισία; 
Τι έκανε, λοιπόν, ο ΣΥΡΙΖΑ, για να λέµε τα πράγµατα όπως

έχουν; Για τέσσερα χρόνια αναγνώριζε κανονικότατα την επαγ-
γελµατική ισοδυναµία των αποφοίτων των κολλεγίων ως όφειλε,
µε βάση την ευρωπαϊκή οδηγία και το ενωσιακό δίκαιο. Επί τέσ-
σερα χρόνια. Σας ανέφερα δέκα ή έντεκα προκηρύξεις. Υπάρ-
χουν πολύ περισσότερες. Επί τέσσερα χρόνια, λοιπόν, όλα «µέ-
λι-γάλα». 

Ήρθε, όµως, το 2019 και το 2019 είχαµε εκλογές. Οπότε, τι
έπρεπε να γίνει; Ο ΣΥΡΙΖΑ τότε, λίγους µήνες πριν τις εκλογές,
προφανώς για να γίνει αρεστός σ’ ένα συγκεκριµένο ακροατήριο,
αποφάσισε να κηρύξει τάχα πόλεµο στα κολλέγια και ψήφισε διά-
ταξη που αποκλείει τους αποφοίτους των κολεγίων αυτών από
συµµετοχή σε διαγωνισµούς εκπαιδευτικών. Μόνο εκπαιδευτι-
κών! 

Γι’ αυτή, λοιπόν, την ξεκάθαρη παραβίαση µας έχει στείλει
προειδοποιητική επιστολή η Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

Άκουσα, λοιπόν, δηλώσεις από στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ ότι δεν
υπάρχει επιστολή. Τώρα άκουσα ότι είναι ψέµα η επιστολή ή ότι
η επιστολή δεν αναφέρεται καθόλου σε εκπαιδευτικούς.

Θα έπρεπε όσοι έχετε διατελέσει τουλάχιστον σε υπουργικές
θέσεις να ζυγίζετε τους λόγους δηµοσίου συµφέροντος, για τους
οποίους δεν µπορώ να καταθέσω την επιστολή στα Πρακτικά.
Όµως ευχαρίστως θα τη δείξω εµπιστευτικά στους εισηγητές
των κοµµάτων που το επιθυµούν. Και θα σας διαβάσω, επίσης,
το εξής, διότι ρωτήθηκα αν η επιστολή αφορά ή όχι τους εκπαι-
δευτικούς. Διότι γράφεται στον Τύπο ότι δεν αφορά καθόλου εκ-
παιδευτικούς. 

Λέει, λοιπόν, συγκεκριµένα η επιστολή ότι η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή θεωρεί ότι το άρθρο 54 παράγραφος 5 του ν.4589, νόµος
Γαβρόγλου, της 29ης Ιανουαρίου 2019, δεν συνάδει µε το άρθρο
1, άρθρο 2 παράγραφος 1 και το άρθρο 4 παράγραφος 1 της
οδηγίας 2005/36, καθώς προβλέπει ότι οι εκπαιδευτικοί της πρω-
τοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, που έχουν αποκτή-
σει τον τίτλο σπουδών τους σε άλλο κράτος - µέλος της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, πρέπει να αποκτήσουν ακαδηµαϊκή αναγνώριση
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του τίτλου σπουδών από το ΔΟΑΤΑΠ, αντί να προβλέπει ότι οι εν
λόγω εκπαιδευτικοί µετά την απόκτηση επαγγελµατικής αναγνώ-
ρισης των τίτλων σπουδών τους, σύµφωνα µε τις διατάξεις του
προεδρικού διατάγµατος 38/2010 κ.ο.κ., πρέπει να µπορούν να
συµµετέχουν σε διαγωνισµούς για την πρόσληψη εκπαιδευτικών
τόσο στον ιδιωτικό όσο και στον δηµόσιο τοµέα. 

Γι’ αυτούς που λένε ότι η επιστολή δεν υπάρχει, ότι είναι ψέ-
µατα ότι αφορά τους εκπαιδευτικούς, καλώ τους εισηγητές των
κοµµάτων να έρθουν να δουν την επιστολή και να ανακαλέσουν
τις αναφορές τους περί µη ύπαρξης της επιτροπής.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Την απάντησή σας, όχι ψεµατάκια µεταξύ
µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Φίλη, σας πα-
ρακαλώ.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Έρχοµαι λοιπόν και στο ΚΙΝΑΛ. Η εν λόγω οδηγία 2005 περί ης
γίνεται ο λόγος, για την αναγνώριση επαγγελµατικής ισοδυνα-
µίας, ενσωµατώθηκε στο ελληνικό δίκαιο από εσάς, το ΠΑΣΟΚ,
όταν ήσασταν κυβέρνηση, µε το προεδρικό διάταγµα του 2010.
Άρα ήσασταν αυτοί -και σωστά- που φροντίσατε να εφαρµοστεί
η ευρωπαϊκή νοµοθεσία στη χώρα µας και να αναγνωρίζονται
αυτά τα πτυχία. 

Το 2010 λοιπόν οι συνάδελφοι του ΚΙΝΑΛ είπατε «ναι», η επαγ-
γελµατική ισοδυναµία των πτυχίων αυτών πρέπει να αναγνωρί-
ζεται. Το 2019, αγαπητοί συνάδελφοι του Κίνηµα Αλλαγής, είπατε
ξανά «ναι». Πού το είπατε το «ναι»; Είπατε «ναι» ώστε η επαγγελ-
µατική ισοδυναµία των πτυχίων αυτών να αναγνωρίζεται. Πώς;
Όταν ο ΣΥΡΙΖΑ έφερε τη διάταξη το 2019, λίγους µήνες πριν τις
εκλογές, όπου ξαφνικά απέκλειε τους αποφοίτους των κολλεγίων
από τις εκπαιδευτικές θέσεις, το Κίνηµα Αλλαγής ψήφισε «όχι».
Άρα θέλατε τα κολλέγια µέσα. 

Δύο φορές, το 2010 και το 2019, ψηφίσατε να αναγνωρίζεται
κανονικά η επαγγελµατική ισοδυναµία των αποφοίτων των κολ-
λεγίων. Τώρα; Μας είπατε ότι θα ψηφίσετε «όχι». Κάπου χάνω
τον συλλογισµό. 

Συµπερασµατικά, λοιπόν, γιατί νοµοθετούµε τη διάταξη αυτή;
Γιατί είναι βασική, θεµελιώδης αρχή της Ευρωπαϊκής Ένωσης η
ελεύθερη κυκλοφορία και εγκατάσταση εργαζοµένων εντός Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, γιατί αν έχεις πάρει ένα πτυχίο σε µία άλλη
χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, π.χ. φιλολογίας και έχεις επαγ-
γελµατικά δικαιώµατα στη χώρα αυτή, µπορείς να έρθεις στην
Ελλάδα να εξασκείς αυτά τα επαγγελµατικά δικαιώµατα. Και βε-
βαίως πραγµατοποιείται έλεγχος για την ποιότητα των σπουδών
που παρακολούθησες, για την ποιότητα του Ιδρύµατος από το
οποίο αποφοίτησες. Πρόκειται για µια διάταξη που ισχύει στο δη-
µόσιο εδώ και χρόνια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτέλους ας βάλουµε ένα
τέλος στο λαϊκισµό. Η ρύθµιση αυτή εξασφαλίζει αυτό που ίσχυε
τόσα χρόνια και κατήργησε ο ΣΥΡΙΖΑ λίγους µήνες πριν τις εκλο-
γές, µόνο και µόνο για να γίνει αρεστός σε ένα συγκεκριµένο
ακροατήριο. Ίσα µέτρα και ίσα σταθµά στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
όπως ισχύει και σε τόσες άλλες υπηρεσίες. Η χώρα µας οφείλει
να σέβεται και σέβεται ως κράτος - µέλος της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης το ενωσιακό δίκαιο και την κείµενη νοµοθεσία, όπως αυτή
ορίζεται στη σχετική οδηγία που διασφαλίζει για όλους ευκαιρίες
χωρίς αποκλεισµούς. 

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, λίγο ακόµα χρόνο. 
Το νοµοσχέδιο προβλέπει σηµαντικές διατάξεις και όσον

αφορά τα σχολεία. Και αυτό γιατί πέρα από το να αγωνιζόµαστε
για ένα πιο ελεύθερο και πιο αυτόνοµο πανεπιστήµιο, αγωνιζό-
µαστε και για ένα σχολείο, στο οποίο επίσης θα υπάρχουν µεγα-
λύτεροι βαθµοί αυτονοµίας, στο οποίο θα δείξουµε µεγαλύτερη
εµπιστοσύνη στους εκπαιδευτικούς. Και γι’ αυτό η διάταξη που
αφορά τις σχολικές εκδροµές, βάσει της οποίας πλέον οι εκδρο-
µές στο δηµοτικό αποφασίζονται από το σχολείο και δεν απαι-
τούνται εγκρίσεις επί εγκρίσεων από τις περιφερειακές διευθύν-
σεις, κινείται ακριβώς σε αυτή την κατεύθυνση. 

Το σύγχρονο σχολείο δεν παρέχει µόνο γνώσεις, παρέχει και
δεξιότητες. Γι’ αυτό και η ρύθµιση αναφορικά µε τη θέσπιση του

Κρατικού Πιστοποιητικού Πληροφορικής είναι και αυτή µία πολύ
σηµαντική ρύθµιση στην κατεύθυνση της ενίσχυσης των δεξιο-
τήτων των νέων µας.

Μία αναφορά στη ρύθµιση σχετικά µε τους εκπαιδευτικούς που
επιλέγουν να µην εµφανιστούν για να αναλάβουν υπηρεσία. Όπως
ξέρετε, ο στόχος όλων µας είναι η εύρυθµη λειτουργία των σχο-
λείων. Ο ΣΥΡΙΖΑ έκανε δύο µεγάλα κακά αναφορικά µε αυτό. Κα-
τήργησε τη διπλή µοριοδότηση στις δυσπρόσιτες περιοχές και
δεύτερον, κατήργησε την ποινή για όποιον δεν εµφανίζεται.

Και ερωτώ: Αυτός ο οποίος δεν εµφανίζεται, δεν είναι αφερέγ-
γυος απέναντι στο ελληνικό κράτος; Τι θα γίνουν τα παιδιά, η κοι-
νωνία η οποία δεν έχει εν τέλει δάσκαλο; Και εκείνος όµως ο
δάσκαλος και ο καθηγητής που πηγαίνει στις δυσπρόσιτες πε-
ριοχές, δεν πρέπει να έχει επιπλέον µοριοδότηση; Δεν πρέπει η
πολιτεία να τον ανταµείψει µέσω επιπλέον µοριοδότησης; Το κα-
τήργησε ο ΣΥΡΙΖΑ.

Εµείς λοιπόν, µαζί µε την Υφυπουργό, την κυρία Ζαχαράκη, θα
θεσµοθετήσουµε και την επιπλέον µοριοδότηση, αλλά εισηγού-
µαστε και τον αποκλεισµό για δύο επιπλέον χρόνια εάν ο εκπαι-
δευτικός δεν εµφανιστεί…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Γιατί; Γιατί σε κάθε περίπτωση, ακόµα κι αν έχει κάποιο πρό-
βληµα υγείας ή οτιδήποτε, υπάρχουν ειδικές διατάξεις που επι-
τρέπουν ακριβώς την αναβολή της ορκωµοσίας, την άδεια άνευ
αποδοχών κ.ο.κ.. Οφείλουµε όµως όλοι να σταθούµε δίπλα στις
τοπικές κοινωνίες και στα παιδιά µας. Και δικαιούται το κάθε
παιδί, όπου κι αν βρίσκεται στη χώρα, να έχει έναν δάσκαλο και
έναν καθηγητή όπως ακριβώς προβλέπεται. 

Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής. Μου προκάλεσε πολύ
µεγάλο ενδιαφέρον η ονοµαστική ψηφοφορία που κατέθεσε ο
ΣΥΡΙΖΑ. Τέθηκαν τρία άρθρα στην ονοµαστική ψηφοφορία.
Πρώτο το άρθρο 16, αναφορικά µε τη σύνδεση χρηµατοδότησης
και αξιολόγησης. Διαφωνεί ο ΣΥΡΙΖΑ να συνδεθεί η χρηµατοδό-
τηση µε την αξιολόγηση. Τι προτείνει άρα; Ο ΣΥΡΙΖΑ θέλει ο εκά-
στοτε Υπουργός να αποφασίζει αυθαίρετα για το πώς θα δίνονται
τα λεφτά στα πανεπιστήµια. Ενδιαφέρον! Στοιχείο πρώτο. 

Στοιχείο δεύτερο. Έχει καταθέσει ονοµαστική για το άρθρο
33, βάσει του οποίου αναστέλλεται η έναρξη λειτουργίας των
τριάντα επτά τµηµάτων που δηµιουργήθηκαν όπως-όπως. Και
επειδή ξεχνάµε καµιά φορά σε αυτή την Αίθουσα, να θυµίσω για
παράδειγµα πώς ιδρύθηκε ένα τµήµα µε βουλευτική τροπολογία
τελευταίων λεπτών και µε αιτιολογία δυόµισι γραµµών: «Ιδρύεται
Τµήµα για την ίδρυση του οποίου έχει ενηµερωθεί και είναι σύµ-
φωνη η Διοικούσα Επιτροπή».

Έτσι ίδρυε ο ΣΥΡΙΖΑ πανεπιστηµιακά τµήµατα και εµείς λέµε
ότι δεν αξίζουν τα παιδιά µας να υπάρχει τέτοιος ακαδηµαϊκός
χάρτης, χωρίς ακαδηµαϊκά κριτήρια χωρίς µελέτες σκοπιµότητας
και βιωσιµότητας.

Καταθέτω στα Πρακτικά την ίδρυση πανεπιστηµιακών τµηµά-
των από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Νίκη Κεραµέως καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Σε ποια πόλη είναι αυτό; 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Θα ήθελα να κλείσω µε το εξής. 
Θα ήθελα να ευχαριστήσω πάρα πολύ τον Υφυπουργό, τον κ.

Βασίλη Διγαλάκη, ο οποίος εργάστηκε πάρα πολύ σκληρά για το
νοµοσχέδιο αυτό, την Υφυπουργό, την κυρία Σοφία Ζαχαράκη,
που και εκείνη εργάστηκε πολύ σκληρά για όλες τις διατάξεις
που αφορούν στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση
και τους Γενικούς Γραµµατείς, τον κ. Αποστόλη Δηµητρόπουλο
και την κυρία Αναστασία Γκίκα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-
µε. 

8342 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα οκτώ µαθήτριες και µαθητές και έξι εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το Δηµοτικό Σχολείο Πηγής και το
Δηµοτικό Σχολείο Λυγαριάς Τρικάλων. 

Η Βουλή σας καλωσορίζει. Καλή χρονιά, καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η κυρία Φωτίου για επτά λεπτά, στη συνέχεια η
κυρία Ράπτη η οποία έχει ζητήσει εδώ και µία ώρα τον λόγο και
θα της τον δώσουµε…

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, έχω
ζητήσει και εγώ τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ναι, το έχω υπ’ όψιν
µου. Μετά τον κ. Μεϊκόπουλο, συµφωνούµε; 

Κυρία Φωτίου, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, παρακολού-

θησα µε µεγάλο ενδιαφέρον αυτό το επικοινωνιακό σόου της
Υπουργού, η οποία εµφάνισε χιλιάδες έγγραφα, λες και δεν
ήξερε ακριβώς τον νόµο Αρβανιτόπουλου, όπου είχε κάνει όλο
αυτό το bypass του Συντάγµατος. Βέβαια δεν άκουσα µία λέξη,
µα µία λέξη για την απάντηση που έστειλε εκείνη στην Ευρω-
παϊκή Επιτροπή. 

Κατά τα άλλα, µε µεγάλη αλαζονεία µάς εξήγησε πράγµατα
τα οποία στην πραγµατικότητα, στο βάθος κόβουν την πρόσβαση
και αλλάζουν εντελώς πράγµατι τον πανεπιστηµιακό χάρτη, φτιά-
χνοντας δυσκολίες, δηµιουργώντας εµπόδια στην πρόσβαση
στην ανώτατη εκπαίδευση. 

Εξάλλου, αυτό είναι ένα νοµοσχέδιο που θα προστεθεί στην
πολύ µακριά σειρά προσπαθειών συρρίκνωσης του ελληνικού δη-
µόσιου πανεπιστηµίου, που µε συνέπεια διεξάγει τόσα χρόνια η
Νέα Δηµοκρατία. Η δηµόσια και δωρεάν παιδεία στην Ελλάδα,
και ιδιαίτερα η τριτοβάθµια, λειτούργησε ως µηχανισµός ανόδου
της ελληνικής κοινωνίας, άµβλυνσης των ανισοτήτων και προ-
ώθησης της κοινωνικής κινητικότητας προς τα µεσαία στρώµατα.

Ο ελληνικός λαός έχει αναγνωρίσει από πολύ νωρίς την αξία
του δηµόσιου πανεπιστηµίου και κάνει ό,τι µπορεί για να σπου-
δάσει τα παιδιά του σε αυτό. Άλλωστε η πανεπιστηµιακή εκπαί-
δευση των παιδιών του ήταν η µόνη διέξοδος απέναντι στα τείχη
που είχε ορθώσει το µετεµφυλιοπολεµικό κράτος στην κοινωνική
πλειοψηφία. Οι ελίτ ποτέ δεν είδαν µε καλό µάτι τη µαζική πρό-
σβαση των χαµηλών και µεσαίων στρωµάτων στην ανώτατη δη-
µόσια εκπαίδευση, για τρεις βασικούς λόγους. 

Πρώτον, όλα τα κοινωνικά αγαθά, συγκεκριµένα η υγεία, η κοι-
νωνική ασφάλιση, η πρόνοια, το νερό, η ενέργεια και ασφαλώς
η παιδεία συνιστούν πολύ σηµαντικούς τοµείς για την κερδοφο-
ρία του ιδιωτικού κεφαλαίου. Σας φαίνεται αδιανόητο να υψώνε-
ται ο φραγµός του άρθρου 16 απέναντι στην επιδίωξη του
µεγάλου κεφαλαίου για κέρδος. Την ανώτατη εκπαίδευση τη βλέ-
πετε ως αγορά προϊόντων, γι’ αυτό και ο κ. Μητσοτάκης έλεγε
τους φοιτητές «πελάτες». 

Το νοµοσχέδιο εξοφλά γραµµάτια αυτών που σας έφεραν
στην εξουσία. Δεν έχει καµµία σχέση µε…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Ο λαός φέρνει στην εξουσία. Ο λαός
µάς έφερε, οι λαϊκές οικογένειες µάς έφεραν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, κύριε
Καλαφάτη. Προηγουµένως δεν σας άρεσε που έκαναν το ίδιο
στην Υπουργό. Μην κάνετε το ίδιο στην κ. Φωτίου. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Δεν έχει καµµία σχέση µε αξιολόγηση ή µε
εκπαίδευση. Θεωρείτε αδιανόητο να χρηµατοδοτείται η παιδεία
από τους φόρους των εχόντων, γι’ αυτό δεν φείδεσθε προσπα-
θειών να περικόψετε τον προϋπολογισµό. Δεν είναι τυχαίο ότι η
κ. Κεραµέως λάβρα, όλες τις λεπτοµέρειες γνωρίζουσα, αγνο-
ούσε µέχρι προ τινων ηµερών ακριβώς ποιο είναι το ποσοστό που
δαπανά η χώρα µας για την παιδεία. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των):…(Δεν ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρία Υπουργέ, σας
παρακαλώ.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Έµαθε ότι είναι 2,6% του ΑΕΠ και ότι είναι
από τα χαµηλότερα στον ευρωπαϊκό µέσο όρο. 

Το κεφάλαιο και τα κόµµατα που το εκπροσωπούν, η Νέα Δη-
µοκρατία δηλαδή, δεν ενδιαφέρονται για τη µόρφωση των πολι-
τών η οποία διαπλάθει συνειδητοποιηµένους πολίτες, αλλά
επιθυµούν την εξασφάλιση ειδικευµένου υποαµειβόµενου προ-
σωπικού µε δεξιότητες αντίστοιχες µε τις ανάγκες των επιχειρή-
σεων. Τέτοιες υπόσχονται τα πάσης φύσεως κολλέγια, µε µία
λεπτοµέρεια: οι απόφοιτοι δεν θα σταµατήσουν σε όλη τους τη
ζωή, καθ’ όλο τον εργασιακό βίο να µετεκπαιδεύονται συνεχώς
από την τσέπη τους πληρώνοντας πάντα οι ίδιοι για να επικαιρο-
ποιούν τις µειωµένες γνώσεις τους και δεξιότητες. 

Αφού, λοιπόν, προσπαθήσατε για δύο δεκαετίες να καταργή-
σετε το άρθρο 16 του Συντάγµατος και επιτρέψατε την ίδρυση
ιδιωτικών πανεπιστηµίων και αφού δεν τα καταφέρατε χάρη στην
αποφασιστική αντίσταση του πανεπιστηµιακού χώρου και κινή-
µατος, συνεχίζετε τώρα την προσπάθεια µε αυτό το νοµοσχέδιο.
Δεν µπορέσατε να εξισώσετε τα πτυχία των κολλεγίων µε των ελ-
ληνικών πανεπιστηµίων και των ισότιµων µε αυτά ξένων πανεπι-
στηµίων. Επιτρέπετε όµως τώρα την πρόσληψη αποφοίτων κολ-
λεγίων σε θέσεις του δηµοσίου, για τις οποίες σύµφωνα µε τον
νόµο απαιτείται πτυχίο πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης. Είναι
πραγµατικά το bypass του άρθρου 16. Το έχουµε πει εδώ και
πολύ καιρό. Έτσι το ακυρώνετε και γνωρίζετε πολύ καλά τι κά-
νετε.

Η Νέα Δηµοκρατία που οµνύει στην αριστεία, για τους άλλους
πάντα, γιατί  για τα «δικά της παιδιά» δεν ισχύει -το είδαµε πια
σε όλες τις προσλήψεις που έχετε κάνει όλον αυτό τον καιρό-,
επιµένει στη βάση του «10» για την εισαγωγή στα πανεπιστήµια
µε µοναδικό στόχο να µειώσει τον αριθµό των εισακτέων. Φθά-
σατε στο σηµείο να κόβετε το επίδοµα παιδιού, το επίδοµα στέ-
γης, το ΚΕΑ, αν ένα παιδί επαναλάβει την τάξη λόγω απουσιών.
Έχετε, λοιπόν, εδώ ένα βασικό πρόβληµα. Ξέρετε ότι το «10»
κάθε χρονιά ανάλογα µε τη δυσκολία των θεµάτων αλλάζει και
άρα εσάς ποιο είναι το πρόβληµά σας; Να µειώσετε ακριβώς αυ-
τούς που θα περάσουν στις εισαγωγικές εξετάσεις. Και έχετε το
θράσος όταν σπρώχνετε αυτά τα παιδιά να αναζητήσουν το µέλ-
λον τους στο εξωτερικό να λέτε ότι σας απασχολεί η αντιµετώ-
πιση του brain drain. 

Την ίδια στιγµή µειώσατε τους εισακτέους µε την κατάργηση
τριάντα επτά τµηµάτων, συµπεριλαµβανοµένης της Νοµικής Σχο-
λής της Πάτρας, καταργήσατε τις διετείς σπουδές αποφοίτων
ΕΠΑΛ στα πανεπιστήµια ώστε να αποκτήσουν µία ανώτερη επάρ-
κεια πανεπιστηµιακή και γνωσιολογική. Γιατί βέβαια ο ψυκτικός
από το Περιστέρι πρέπει να παραµείνει ψυκτικός από το Περι-
στέρι, δεν πρέπει να µάθει παραπάνω! Γι’ αυτό τα κόψατε. Αυτό
που σας απασχολεί είναι να εµπεδώσετε στη συνείδηση των γο-
νιών ότι για να σπουδάσουν τα παιδιά τους απαιτείται να διαθέ-
τουν το ποσό των διδάκτρων που ζητάει ο κολλεγιάρχης, όπως
συµβαίνει στις ΗΠΑ και σε πολλές ακόµα χώρες που έχουν ασπα-
στεί αυτό το µοντέλο, όπου τα παιδιά των µεσαίων και χαµηλών
στρωµάτων αποκλείονται από την ανώτατη εκπαίδευση ή χρεώ-
νονται για µια ζωή. Τα φοιτητικά δάνεια στην Αµερική ανέρχονται
σε 1,5 τρισ. δολάρια, ποσό που αντιστοιχεί στο 7% του συνολικού
χρέους της χώρας. Δεν θα εκπλαγώ αν αρχίσει η κ. Κεραµέως,
µε αυτό το ίδιο ύφος που είδαµε σήµερα, να διαφηµίζει τα φοι-
τητικά δάνεια. Θα είναι το επόµενο βήµα.

Ο ελληνικός λαός είναι διατεθειµένος να κάνει τα πάντα για να
δει τα παιδιά του να σπουδάζουν και να προκόβουν. Δυστυχώς,
µε την πολιτική σας στον βωµό της εξασφάλισης περισσότερων
πελατών για τα ιδιωτικά κολλέγια ορθώνετε εµπόδια σε αυτό το
όνειρο των νέων.

Κυρία Κεραµέως, σας άκουσα να µιλάτε µε την αλαζονεία της
νίκης. Σύντοµα όµως ο λαός θα σας πληρώσει τη διάψευση των
προσδοκιών του.

Καταψηφίζουµε αυτό το νοµοσχέδιο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Φωτίου. 

Θα δώσω δύο λεπτά στον Υφυπουργό κ. Διγαλάκη, ο οποίος
έχει ζητήσει τον λόγο. 
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Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε Υφυπουργέ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΔΙΓΑΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρη-

σκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν πω αυτό που ήθελα να πω θα πω στην κυρία Φωτίου ότι

ο ελληνικός λαός µάς έχει φέρει εδώ που είµαστε και το πρό-
γραµµα το οποίο µας ζήτησε να εφαρµόσουµε, εφαρµόζουµε.

Ήθελα να σχολιάσω το εξής. Βλέπω δυστυχώς ότι ο Πρό-
εδρος του ΜέΡΑ25 έχει φύγει από την Αίθουσα. Δεν θα παρενέ-
βαινα -καθυστέρησε µέχρι να µου δοθεί ο λόγος-, αλλά επειδή
αυτό το επιχείρηµα έχει ακουστεί και αλλού ήθελα να το ανα-
φέρω. Ο κ. Βαρουφάκης προσπάθησε να δαιµονοποιήσει τη
χρήση ποσοτικών δεικτών στις αξιολογήσεις και έφερε ως παρά-
δειγµα τον δείκτη τον οποίο αναφέρουµε ότι θα κοιτάζει η Ανε-
ξάρτητη Αρχή, η ΕΘΑΑΕ. Αυτό που θα κοιτάζει, ένας από τους
δείκτες που θα κοιτάζει θα είναι και το ποσοστό αποφοίτησης,
δηλαδή πόσο τοις εκατό των φοιτητών αποφοιτά σε σχέση µε
τους φοιτητές που µπαίνουν µέσα στο πανεπιστήµιο. Και εκεί
πέρα δηµιουργήθηκε το σενάριο ότι τα πανεπιστήµια, προκειµέ-
νου να παίξουν µε το σύστηµα, αυτό που θα κάνουν για να το ξε-
γελάσουν είναι ότι θα δίνουν ουσιαστικά εύκολα πτυχία και µε
αυτόν τον τρόπο θα µπορούν να παίρνουν την αξιολόγηση. 

Ο κ. Βαρουφάκης είναι ακαδηµαϊκός, είναι πανεπιστηµιακός.
Αξιολογήσεις γίνονται σε όλον τον κόσµο και γίνονται µε συγκε-
κριµένους τρόπους. Όταν µία επιτροπή εξωτερικής αξιολόγησης
από εµπειρογνώµονες πηγαίνει σε ένα πανεπιστήµιο µεταξύ
άλλων αυτό που κάνει είναι ότι ζητάει από τους καθηγητές να
της δείξουν υποδείγµατα εξετάσεων και γραπτών των φοιτητών.
Όλα αυτά τα πράγµατα λοιπόν στη διαδικασία της αξιολόγησης
τα κοιτάζουν και δεν µπορεί κανείς να κοροϊδέψει το σύστηµα µε
αυτόν τον τρόπο.

Ήθελα, τέλος, να πω σε σχέση µε το παράδειγµα που αναφέρ-
θηκε για θερµοκρασία στη Σούδα και στα Χανιά, ότι ναι, είναι
ένας δείκτης που αυτό που θα µας δείξει είναι ότι στο Διδυµό-
τειχο και στο Δηµοκρίτειο πρέπει να δώσουµε περισσότερα χρή-
µατα για τη θέρµανση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ
και για την τήρηση του χρόνου.

Τον λόγο έχει η κ. Ράπτη, για δώδεκα λεπτά.
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ,

κύριε Υπουργέ, 
µε το νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα προτείνονται ρυθµί-

σεις - θεµέλια για την αναβάθµιση της εθνικής στρατηγικής για
την ανώτατη εκπαίδευση στη χώρα µας. Αυτό γίνεται, όπως είπε
και η κυρία Υπουργός, µε την αναµόρφωση του πλαισίου της
χρηµατοδότησης, της αξιολόγησης, της πιστοποίησης και της
διασφάλισης της ποιότητας της ανώτατης εκπαίδευσης.

Το πρώτο και καθοριστικό βήµα είναι η δηµιουργία αυτής της
νέας, σύγχρονης Εθνικής Αρχής Ανώτατης Εκπαίδευσης, η οποία
αντικαθιστά την Αρχή Διασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποι-
ότητας, αυτήν την αρχή την οποία ο ίδιος ο ΣΥΡΙΖΑ είχε υποβαθ-
µίσει, αφού δεν γνωµοδότησε ποτέ για τη δηµιουργία κανενός
από τα εκατόν εξήντα ένα και πλέον τµήµατα που ίδρυσε επί των
ηµερών του, όπως είπε ο Υφυπουργός, ο κ. Διγαλάκης.

Η αρχή αυτή εφοδιάζεται µε ευρείες αρµοδιότητες, που της
επιτρέπουν να λειτουργήσει αποτελεσµατικά και να εκπληρώσει
την αποστολή της µε στέρεες εγγυήσεις ανεξαρτησίας, ενσωµα-
τώνοντας ταυτόχρονα και βέλτιστες διεθνείς πρακτικές. Η νέα
αρχή θα θέσει τις βάσεις για την αναµόρφωση του νόµου - πλαι-
σίου, µε γνώµονα την ενίσχυση του αυτοδιοίκητου και της διαρ-
κούς αξιολόγησης, αλλά και της εξωστρέφειας των πανεπιστη-
µίων.

Δυστυχώς, τα τελευταία χρόνια γίναµε µάρτυρες ενός κρατι-
κού σχεδιασµού για τα εκπαιδευτικά µας ιδρύµατα κοντόφθαλ-
µου, χωρίς ακαδηµαϊκά κριτήρια, χωρίς εκθέσεις σκοπιµότητας
και βιωσιµότητας -είναι µία πραγµατικότητα αυτό, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, όσο κι αν αυτό σας ενοχλεί- παρά
συντεθειµένου πάντα µε γνώµονα µικροκοµµατικά συµφέροντα
και προεκλογικές σκοπιµότητες.

Η Κυβέρνησή µας µε το παρόν νοµοσχέδιο τολµά και καινο-
τοµεί, καθώς µε τις εισαγόµενες ρυθµίσεις πιστοποιούνται προ-
γράµµατα σπουδών πριν από την έναρξη λειτουργίας τους, εξε-

τάζεται αν τα πανεπιστήµια πληρούν όντως ποιοτικές προϋποθέ-
σεις για να οργανώνουν όλα τα προγράµµατα σπουδών τους και
συνδέεται και εξαρτάται για πρώτη φορά µέρος της κρατικής
χρηµατοδότησης από την αξιολόγησή τους, όπως θα αναλυθεί
παρακάτω. Στόχος είναι πάντα η διαρκής ποιοτική αναβάθµισή
του. 

Προς την ίδια κατεύθυνση της διαρκούς βελτίωσης αυτής της
ποιότητας των ελληνικών πανεπιστηµίων, στα οποία όλοι φοιτή-
σαµε και ξέρουµε πόσα και ποια πράγµατα χρειάζονται, προβλέ-
πονται στο νευραλγικό τοµέα της έρευνας σηµαντικές βελτιώ-
σεις στη λειτουργία των ειδικών λογαριασµών κονδυλίων έρευ-
νας, που είναι το βασικό χρηµατοδοτικό εργαλείο της πανεπιστη-
µιακής µας έρευνας. 

Αυτοί οι λογαριασµοί, ειπώθηκε πολλές φορές, είναι δυσλει-
τουργικοί, το γνωρίζουν όλοι όσοι σχετίζονται καθ’ οιονδήποτε
τρόπο µε αυτούς και την παιδεία, και τις περισσότερες φορές
δυσχεραίνουν το ερευνητικό έργο, τόσο των πανεπιστηµίων όσο
και των ερευνητικών φορέων. Με τις νέες ρυθµίσεις γίνονται πιο
ευέλικτοι, ούτως ώστε να προάγεται όχι µόνο η επιστηµονική
έρευνα, αλλά να µην χάνονται και οι ειδικοί ερευνητικοί πόροι. 

Αποδεδειγµένα, λοιπόν, η Κυβέρνησή µας προασπίζεται το δη-
µόσιο πανεπιστήµιο, προωθεί την ποιοτική αναβάθµισή του και
στηρίζει ουσιαστικά όχι µόνο το εκπαιδευτικό, αλλά και το πολύ
σηµαντικό ερευνητικό έργο που αυτό παράγει. 

Επίσης, πολλές αναγκαίες τοµές γίνονται και σε επιµέρους
διαδικαστικά ζητήµατα για τη λειτουργία των σχολικών µονάδων
κι όλες αυτές οι αλλαγές γίνονται στην κατεύθυνση του εκσυγ-
χρονισµού της αποτελεσµατικότητας, της απλούστευσης των
διαδικασιών, αλλά και της ενίσχυσης της αυτονοµίας των σχολι-
κών µονάδων. Αυτές οι αλλαγές αποδεικνύουν περίτρανα την ιδε-
ολογική µας πίστη στην αυτοτέλεια της σχολικής µονάδας και
στην εµπιστοσύνη και υποστήριξή µας στον ρόλο του εκπαιδευ-
τικού. 

Η νέα αρχή ανώτατης εκπαίδευσης θα έχει νέα δοµή και θα
διέπεται από νέες αρχές λειτουργίας. Θα αποτελείται, όπως ει-
πώθηκε, από τρία όργανα, η επιλογή των οποίων γίνεται µετά
από δηµόσια προκήρυξη και του Προέδρου, ο οποίος επιλέγεται
από την Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής, δηλαδή
υπό συνθήκες πλήρους διαφάνειας, αµεροληψίας και αξιοκρα-
τίας. 

Αυτή η καθαρή αξιοκρατική δοµή, η οποία ενισχύει την ανε-
ξαρτησία και την αυτονοµία των ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυ-
µάτων, δεν κατανοούµε γιατί ενοχλεί τον ΣΥΡΙΖΑ. Είναι προφανές
ότι ενοχλείται γιατί έχει αλλεργία σε οποιαδήποτε έννοια αξιολό-
γησης και αριστείας, τόσο των δηµοσίων δοµών όσο και των
ιδρυµάτων της χώρας. 

Το ανώτατο συµβούλιο αυτής της αρχής θα εισηγείται στον
Υπουργό το πρόγραµµα της εθνικής στρατηγικής για την ανώ-
τατη εκπαίδευση, αυτή την περίφηµη εθνική στρατηγική την
οποία τόσα χρόνια συζητάµε κι ακόµα δεν έχουµε καταφέρει να
υλοποιήσουµε. Γιατί εµείς θα έχουµε πρόγραµµα εθνικής στρα-
τηγικής για την ανώτατη εκπαίδευση, το οποίο και θα το υλοποι-
ήσουµε.

Θα εισηγείται, επίσης, την ίδρυση, τη συγχώνευση, την κατά-
τµηση και κατάργηση πανεπιστηµίων και σχολών, τις ετήσιες
προγραµµατικές συµφωνίες µεταξύ Υπουργείου Παιδείας και
ΑΕΙ, την κατανοµή του ετήσιου προϋπολογισµού επιχορήγησης
στα ΑΕΙ µε τον τρόπο που ειπώθηκε, δηλαδή το 80% της κρατι-
κής χρηµατοδότησης µε βάση αντικειµενικά κριτήρια, του αριθ-
µού των φοιτητών, της γεωγραφικής διασποράς και του 20% της
κρατικής χρηµατοδότησης µε βάση ενδεικτικούς δείκτες ποιότη-
τας, στους οποίους θα επιλέγει να αξιολογηθεί κάθε ΑΕΙ. Αυτό
είναι άλλη µία σηµαντική καινοτοµία, δηλαδή, το ίδιο το ανώτατο
εκπαιδευτικό ίδρυµα να επιλέγει τους ενδεικτικούς δείκτες στους
οποίους θα αξιολογηθεί. 

Όπως ειπώθηκε, αυτοί οι δείκτες αφορούν στην αποτελεσµα-
τικότητα της εκπαιδευτικής διαδικασίας, στην  ερευνητική δρα-
στηριότητα που πρέπει να έχει το ίδρυµα αυτό και τη διεθνο-
ποίηση του ιδρύµατος. Μόνο αν δεν επιτευχθούν οι δείκτες ποι-
ότητας, τους οποίους το ίδιο το ανώτατο εκπαιδευτικό ίδρυµα -
επιµένω σ’ αυτό- έχει επιλέξει, τότε µόνο το ποσό που αντιστοιχεί
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στο 20% της επιχορήγησης θα κατανέµεται στην επιχορήγηση
άλλων ιδρυµάτων.

Αυτή η πρόβλεψη έχει προκαλέσει την αντίδραση του ΣΥΡΙΖΑ,
ο οποίος προεξοφλεί ότι τα πανεπιστήµια θα χάσουν αυτό το
20% γιατί δεν θα πιάσουν τους δείκτες ποιότητας. Γιατί αυτή η
καταδίκη στην αποτυχία των ιδρυµάτων µας, αγαπητοί συνάδελ-
φοι, εκ προοιµίου µάλιστα; Αυτό συµβαίνει γιατί στην πραγµατι-
κότητα ο ΣΥΡΙΖΑ είναι αυτός που υποτιµά και δεν πιστεύει στο
ελληνικό πανεπιστήµιο, σε αντίθεση µε όσα φαινοµενικά υποστη-
ρίζει. Ισχυρίζεται ακόµη ότι κάτι τέτοιο θα δηµιουργήσει ανισό-
τητες και διαµάχες µεταξύ των πανεπιστηµίων, καθώς άλλα
ιδρύµατα θα έχουν πετύχει τους δείκτες και αλλά όχι.

Εµείς, όµως, θεωρούµε ότι είναι πολύ σηµαντικό το ίδιο το εκ-
παιδευτικό ίδρυµα να επιλέγει τον τοµέα που θέλει να αξιολογη-
θεί, ακριβώς γιατί πιστεύουµε στην αυτονοµία του δηµόσιου
πανεπιστηµίου. Κι επειδή ακριβώς πιστεύουµε στο ελληνικό δη-
µόσιο πανεπιστήµιο, θεωρούµε ότι αν όλα τα ιδρύµατα λειτουρ-
γήσουν οργανωµένα, ακολουθώντας τους κανόνες αξιοκρατίας
και διαφάνειας που θέτουµε, θα αξιοποιήσουν τις διαδικαστικές
διευκολύνσεις και θα µπορούν να επιτύχουν όλους τους δείκτες
ποιότητας που εκείνα έχουν επιλέξει και θα λάβουν έτσι το σύ-
νολο της κρατικής επιχορήγησης.

Το Συµβούλιο της Αξιολόγησης και Πιστοποίησης είναι αυτό
που θα αξιολογεί τα εκπαιδευτικά ιδρύµατα γενικά, αλλά και ει-
δικότερα, στο αν πληρούν τις απαιτούµενες προϋποθέσεις ποι-
ότητας, για να οργανώνουν τα προγράµµατα σπουδών πρώτου,
δευτέρου και τρίτου κύκλου. 

Θα πιστοποιεί, επίσης, και την ποιότητα αυτών των προγραµ-
µάτων. Σε αυτό το σηµείο θέλω να επισηµάνω δύο πολύ σηµαν-
τικές καινοτοµίες που εισάγει το νοµοσχέδιο. Για πρώτη φορά
θα αξιολογούνται τα προγράµµατα σπουδών που πρόκειται να
ιδρυθούν πριν την έναρξη λειτουργίας τους, µε αντικειµενικά εκ-
παιδευτικά κριτήρια. Γιατί, σε αντίθεση µε το ΣΥΡΙΖΑ, που καταρ-
γούσε τα εκπαιδευτικά ιδρύµατα χωρίς καµία αξιολόγηση, εµείς
βάζουµε κανόνες αξιολόγησης και διαφάνεια σε όλα τα στάδια
ίδρυσης και λειτουργίας των ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµά-
των.

Στο πλαίσιο αυτό, αναστέλλεται και η έναρξη εκπαιδευτικής
λειτουργίας των τριάντα επτά νέων τµηµάτων στις έντεκα σχολές
που ίδρυσε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ χωρίς καµµία αξιολόγηση,
παρακάµπτοντας, όπως είπαµε προηγουµένως και τη σχετική
διαδικασία που ο ίδιος ο ΣΥΡΙΖΑ είχε ψηφίσει. Άλλωστε, κι εσείς
εδώ, δια της εκπροσώπου σας, παραδέχτηκε ότι δεν είχαν καν
ολοκληρώσει σε πολλά από αυτά τα ιδρύµατα τη διαδικασία
πρόσληψης του αναγκαίου επιστηµονικού καθηγητικού προσω-
πικού για τη λειτουργία τους.

Φυσικά δεν πρόκειται για µία «άνευ ετέρου» κατάργησή τους,
όπως παραπλανητικά και για λόγους εντυπωσιασµού µας λέτε,
αλλά τα τµήµατα αυτά θα αξιολογηθούν µε βάση συγκεκριµένα
αντικειµενικά κριτήρια από την εθνική αρχή, θα γίνουν οι προβλε-
πόµενες µελέτες βιωσιµότητας κι αν όλα αυτά πληρούν τα κρι-
τήρια, τότε αυτά θα λειτουργήσουν κανονικά.

Η Κυβέρνησή µας βάζει, επιτέλους, τέλος στις µικροπολιτικές
τακτικές που ταλαιπώρησαν το χώρο της ανώτατης εκπαίδευσης
όλα τα προηγούµενα χρόνια. 

Επίσης, θεσµοθετούνται για πρώτη φορά θεµατικές και συγ-
κριτικές αξιολογήσεις των ιδρυµάτων σε πεδία, όπως η ισότητα
των φύλων, η προσβασιµότητα των ατόµων µε αναπηρία, η ηλε-
κτρονική µάθηση και η διεθνοποίηση. Τα πεδία αυτά ακριβώς
άπτονται των θεµελιωδών, ατοµικών και κοινωνικών δικαιωµάτων
και βρίσκονται στον πυρήνα της πολιτικής µας. Επιδιώκουµε δεν
να αποτελέσουν και βασικές παραµέτρους της νέας κουλτούρας
που δηµιουργούµε στην ανώτατη εκπαίδευση.

Ιδιαίτερα σηµαντικές θεωρούµε τις παρεµβάσεις που γίνονται
µε το παρόν νοµοσχέδιο και σε επιµέρους ζητήµατα που αποδει-
κνύουν έµπρακτα την κοινωνική µας ευαισθησία και την προτε-
ραιότητα που δίνουµε στην κοινωνική πολιτική. 

Θεσπίζουµε, για πρώτη φορά, Κρατικό Πιστοποιητικό Πληρο-
φορικής, εξειδικεύοντας το άρθρο 5, που θεωρεί ως ισότητα την
παροχή και πιστοποίηση της γνώσης και εξαλείφει τον ψηφιακό
αναλφαβητισµό, όπως εύστοχα είπε ο αξιότιµος εισηγητής µας.  

Υποστηρίζουµε τη σχολική εκπαίδευση σε αποµακρυσµένες ή
παραµεθόριες περιοχές, θεσπίζοντας τριετή αποκλεισµό από το
διορισµό και τις προσλήψεις εκπαιδευτικών που διορίζονται µεν
σε σχολεία πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης και
δεν αναλαµβάνουν υπηρεσία ή αναλαµβάνουν υπηρεσία και πα-
ραιτούνται εντός έτους από τη δηµοσίευση του ΦΕΚ.   

Στοχεύουµε µε αυτόν τον τρόπο στην εξάλειψη του απαράδε-
κτου φαινοµένου οι διοριζόµενοι στις αποµακρυσµένες περιοχές
είτε να µην εµφανίζονται να αναλάβουν υπηρεσία, είτε να παραι-
τούνται σε σύντοµο χρονικό διάστηµα από την εµφάνιση τους.
Έτσι θα αποφεύγονται οι δυσλειτουργίες στη διεξαγωγή των µα-
θηµάτων και οι µαθητές θα απολαµβάνουν απρόσκοπτα την πα-
ροχή εκπαίδευσης µε τους ίδιους όρους και τις ίδιες συνθήκες
µε αυτούς των υπολοίπων περιοχών.

Περαιτέρω µεριµνούµε και για την προστασία της πολύτεκνης
οικογένειας, γιατί µε το παρόν νοµοσχέδιο προτείνεται η ένταξη
των πολυτέκνων εκπαιδευτικών στις ειδικές κατηγορίες µετάθε-
σης του άρθρου 13 του προεδρικού διατάγµατος 50/1996, ώστε
αυτοί να µπορούν πλέον να µετατίθενται κατά προτεραιότητα
από περιοχή σε περιοχή. Γιατί για µας, συνάδελφοι και συναδέλ-
φισσες, οι συνταγµατικές επιταγές για την προστασία των ατο-
µικών δικαιωµάτων, όπως είναι η συνταγµατική επιταγή για την
προστασία της πολυτεκνικής οικογένειας του άρθρου 21 του
Συντάγµατος, δεν είναι απλώς διακηρυκτικού χαρακτήρα, αλλά
γίνονται κάθε µέρα και µε κάθε ευκαιρία πράξη.

Περαιτέρω -και θα το επισηµάνω και αυτό- η επαναφορά της
σχολικής εορτής µε το άρθρο 56 κατά την ηµέρα εορτασµού των
Τριών Ιεραρχών -που ο ΣΥΡΙΖΑ είχε καταργήσει- αποτελεί για
µας σηµαντική αποκατάσταση στην εκπαίδευση των µαθητών,
που έχουν πλέον τη δυνατότητα να ενηµερωθούν για το πνευµα-
τικό έργο των Πατέρων της Ορθοδοξίας και για τη µεγάλη συµ-
βολή τους στη διασύνδεση της Ορθοδοξίας µε το ελληνικό
πνεύµα.

Τέλος, θέλω να σταθώ και στο σηµείο -που συζητήθηκε πολύ
και έχει προκαλέσει τις αντιδράσεις στη δηµόσια συζήτηση- ανα-
φορικά µε τη δυνατότητα συµµετοχής υποψηφίων για το διορι-
σµό ή την πρόσληψη τους µέσω ΑΣΕΠ των κατόχων αναγνώρι-
σης των επαγγελµατικών τους προσόντων και της περίφηµης
επαγγελµατικής ισοδυναµίας του τίτλου σπουδών τους.

Είναι πραγµατικά εντελώς προσχηµατικές οι αντιδράσεις του
ΣΥΡΙΖΑ. Και η Υπουργός κατέδειξε προηγουµένως φέρνοντας
ενώπιόν σας πλειάδα από ΦΕΚ τα οποία κατεδείκνυαν του λόγου
το αληθές, ότι όλα τα προηγούµενα χρόνια η δυνατότητα αυτή
υπήρχε και µε προηγούµενη νοµοθετική πρόβλεψη, που εσείς
συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ εφαρµόζατε κανονικά. Και πότε την κα-
ταργήσατε; Τον Ιανουάριο του 2019 µε τον νόµο 4589 λίγο πριν
τις εκλογές και µόνο για τους εκπαιδευτικούς. Αν δεν είναι αυτό
διάκριση και δεν είναι αυτό ρύθµιση µόνο και µόνο για µικροπο-
λιτική και για ψηφοθηρική αιτία, ποιο είναι;

Τέλος, να θυµίσω στον ΣΥΡΙΖΑ -και επίσης το γνωρίζει- ότι η
κατάργηση αυτή έχει οδηγήσει στην έκδοση της παρατήρησης -
για την οποία µιλήσαµε εδώ- της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και η
χώρα µας πράγµατι κινδυνεύει να παραπεµφθεί στο Ευρωπαϊκό
Δικαστήριο, αν δεν συµµορφωθεί µε την ευρωπαϊκή οδηγία
2005/36. 

Η εισαγόµενη διάταξη, λοιπόν, δεν κάνει τίποτε άλλο παρά να
αποκαθιστά τη νοµιµότητα. Και όταν µας καλείτε επανειληµµένα
να αποσύρουµε τη διάταξη αυτή, στην ουσία µας καλείτε να πα-
ραβιάσουµε την ευρωπαϊκή νοµοθεσία, να αφήσουµε τη χώρα
να παραπεµφθεί στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο και κατά πάσα πι-
θανότητα να καταδικαστεί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα αλλάζει και πορεύεται
µε σταθερά και αποφασιστικά βήµατα προς το µέλλον. Στην παι-
δεία του µέλλοντός µας, όπως εµείς την οραµατιζόµαστε, αιχµή
του δόρατος είναι η ανώτατη εκπαίδευση. Η Κυβέρνησή µας
θέλει µία καλά οργανωµένη εκπαίδευση υψηλού επιπέδου, αυ-
τόνοµη, ποιοτική και ανταγωνιστική, εξωστρεφή µε έµφαση στην
έρευνα και την καινοτοµία. Και αυτή θέλει να δοµήσει µε τις νο-
µοθετικές της πρωτοβουλίες.

Τα πανεπιστήµιά µας επιτέλους θα αξιολογούνται συστηµα-
τικά και βάσει µετρήσιµων αποτελεσµάτων, ώστε να επιτυγχάνε-
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ται η διαρκής ποιοτική τους αναβάθµιση. Αλλά ταυτόχρονα εξα-
σφαλίζεται και η πολυπόθητη αυτονοµία, ώστε να µπορούν απρό-
σκοπτα να επιτελέσουν την υψηλή αποστολή τους.

Σε πείσµα των πολιτικών δυνάµεων της καθυστέρησης η χώρα
θα αποκτήσει καλύτερα δηµόσια και εξωστρεφή πανεπιστήµια,
θα αποκτήσει ξενόγλωσσα προγράµµατα και θα τονώσει την
έρευνα και την καινοτοµία. Χωρίς να κάνουµε εκπτώσεις και προ-
σηλωµένοι στους υψηλούς µας στόχους για τη δηµόσια παιδεία,
αλλάζουµε τον χάρτη της ανώτατης εκπαίδευσης. Με την ανώ-
τατη εκπαίδευση -όπως σήµερα την αναµορφώνουµε- η χώρα
µας θα εξελίσσεται καθηµερινά και προς όφελος της ελληνικής
κοινωνίας σε αυτό που έχει οραµατιστεί ο Πρωθυπουργός µας,
δηλαδή σε ένα σπουδαίο εκπαιδευτικό κέντρο όχι µόνο των Βαλ-
κανίων αλλά και ολόκληρης της Νοτιοανατολικής Ευρώπης.

Γι’ αυτόν το λόγο και σας καλώ να υπερψηφίσουµε αυτό το νο-
µοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε
την κ. Ράπτη.

Θα ήθελα να ενηµερώσω το Σώµα ότι µε την ολοκλήρωση του
καταλόγου των οµιλητών, θα προχωρήσουµε σήµερα στην ψή-
φιση επί της αρχής και επί των άρθρων του νοµοσχεδίου που δεν
περιλαµβάνονται στην αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας.

Γι’ αυτόν το λόγο παρακαλώ τους εισηγητές και τους ειδικούς
αγορητές των Κοινοβουλευτικών Οµάδων να παραµείνουν στην
Αίθουσα κατά τη λήξη της συζήτησης για τη διενέργεια της ψη-
φοφορίας. Τηρείτε το χρόνο και προλαβαίνουµε και την κυρία
Ξενογιαννακοπούλου.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε, πότε αποφα-
σίστηκε αυτό για την ψηφοφορία;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Απλά σας ενηµε-
ρώνω. Νοµίζω ότι καταλαβαινόµαστε.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Δεν έγινε συζήτηση. Είχαµε µείνει µε την
εντύπωση ότι θα πάει αύριο η ψηφοφορία…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Την Πέµπτη ήταν η
ψηφοφορία.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Η ονοµαστική. Αυτό δεν είπατε; Για να κα-
ταλάβω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μόνο η ονοµαστική.
Τα υπόλοιπα άρθρα θα γίνουν σήµερα.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Άρα θα µας δώστε δευτερολογία για να
επιχειρηµατολογήσουµε. Διότι εγώ δεν έχω κάνει χρήση της δευ-
τερολογίας µου για παράδειγµα. Βάλτε το στον προγραµµατισµό
σας. 

Στην πρωτοµιλία είχαµε πει ότι θα υπάρξει και δευτεροµιλία –
όσοι δε εξαντλήσαµε τον χρόνο- για να µπορέσουµε να πούµε
κάποια πράγµατα επί των άρθρων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Βεβαίως.
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Λέτε, λοιπόν, ότι αυτή η διαδικασία θα

εξαντληθεί σήµερα. Και για την Πέµπτη θα µείνει µόνο το θέµα
της ονοµαστικής ψηφοφορίας. Οπότε στον προγραµµατισµό
βάλτε τουλάχιστον ότι εγώ θα θέλω να έχω δευτεροµιλία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Βεβαίως και θα έχετε.
Δεν θα σας την στερήσουµε.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει ο κ. Μεϊ-

κόπουλος.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. Να ευχηθώ και εγώ µε τη σειρά µου ταχεία ανάρρωση στον
αγαπηµένο φίλο και συνάδελφο Τρύφωνα Αλεξιάδη, να επιστρέ-
ψει ο άνθρωπος γερός και δυνατός κοντά µας.

Άκουσα προηγουµένως έκπληκτος κάποιους συναδέλφους
από τη Νέα Δηµοκρατία να ισχυρίζονται ότι για τις παθογένειες
και στρεβλώσεις -που όντως υπάρχουν- στην ελληνική δηµόσια
ανώτατη εκπαίδευση αποκλειστικό αίτιο αποτελεί η ιδεολογική
ηγεµονία της Αριστεράς. Αν ισχύει κάτι τέτοιο, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, τότε η φοιτητική παράταξη που πρόσκειται στη Νέα
Δηµοκρατία, η ΔΑΠ ΝΔΦΚ, -η οποία µάλιστα τα τελευταία χρόνια
καταλαµβάνει πρωτιά στις φοιτητικές εκλογές, είναι πρώτη δύ-
ναµη- είναι µία κρυφό µαρξιστική οργάνωση και προτρέπω την

Κυβέρνηση να εισηγηθεί στο κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας να
διαγράψει όλη την φοιτητική νεολαία ΔΑΠ ΝΔΦΚ ως αποκλει-
στική υπεύθυνη για την τραγική εικόνα της ελληνικής δηµόσιας
ανώτατης εκπαίδευσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι τα δείγµατα γραφής
είναι ξεκάθαρα αναφορικά µε την πολιτική που θέλει να ασκήσει
Νέα Δηµοκρατία στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. Τρεις κατά τη
γνώµη µου είναι οι άξονες: αναστολή, συρρίκνωση, κατάργηση.
Τον Νοέµβριο του 2019 η Υπουργός Παιδείας ανακοίνωσε -και
βεβαιώνεται µε το άρθρο 33 του παρόντος νοµοσχεδίου- ότι προ-
χωρεί στην αναστολή τριάντα επτά νέων πανεπιστηµιακών τµη-
µάτων, τα οποία όπως προέβλεπε ο νόµος Γαβρόγλου θα λει-
τουργούσαν το ακαδηµαϊκό έτος 2020 - 2021.

Νωρίτερα έβαλε τέλος στην ίδρυση της Νοµικής Σχολής του
Πανεπιστηµίου Πατρών και ανέστειλε επ’ αόριστον τα δωρεάν
διετή προγράµµατα σπουδών επαγγελµατικής εκπαίδευσης. Από
τα εξήντα πέντε, λοιπόν, διετή προγράµµατα σπουδών που ανέ-
στειλαν τη λειτουργία τους, θα επωφελούνταν περίπου χίλιοι πεν-
τακόσιοι απόφοιτοι των ΕΠΑΛ, οι οποίοι θα ελάµβαναν δωρεάν
επαγγελµατική εκπαίδευση υψηλού επιπέδου και επαγγελµατικά
πιστοποιητικά ευρωπαϊκών προδιαγραφών, ώστε να βγουν στην
αγορά εργασίας και να µπορούν να ανταποκριθούν στις σύγχρο-
νες ανάγκες για νέες ειδικότητες. Το κονδύλι για τα προγράµ-
µατα αυτά ήταν 2 εκατοµµύρια ευρώ και θα βοηθούσαν χίλια
πεντακόσια παιδιά για το µέλλον τους σε αυτήν τη χώρα. 

Αντίθετα σε µία άλλη κρίση προκλητικής και επιλεκτικής γεν-
ναιοδωρίας επιχορηγείται µε 2 εκατοµµύρια ευρώ η Θεολογική
Σχολή της Βοστώνης, ένα ιδιωτικό ίδρυµα των ΗΠΑ µε εκατόν
πενήντα σπουδαστές και σκοπό την εκπαίδευση ιερέων. Τελικά,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κοστίζουν ακριβά οι δηµόσιες σχέ-
σεις και η προβολή της Κυβέρνησης στην οµογένεια και ακόµα
χειρότερα, γιατί αυτές γίνονται σε βάρος της εκπαίδευσης των
νέων στη χώρα µας.

Ξέρουµε όλοι -άλλωστε δεν αποτελεί µυστικό- ότι η Νέα Δη-
µοκρατία ποτέ δεν είδε µε καλό µάτι τη δωρεάν δηµόσια παιδεία
και αποπειράθηκε ουκ ολίγες φορές να ανοίξει την πόρτα στους
ιδιώτες. Στο, πλαίσιο λοιπόν, αυτής της τροµακτικής σταυροφο-
ρίας εναντίον του δωρεάν δηµοσίου πανεπιστηµίου εντάσσονται
πολλές από τις διατάξεις του παρόντος νοµοσχεδίου µε τη γνω-
στή πλέον τακτική της Κυβέρνησης να αλλάζει ότι δεν µπορεί να
ελέγξει και να βαφτίζει αναβάθµιση την εκ των έσω υπονόµευσή
του. 

Πράγµατι, λοιπόν, καταργεί την Ανεξάρτητη Αρχή Διασφάλι-
σης και Πιστοποίησης Ποιότητας στην ανώτατη εκπαίδευση µετά
από δεκαπέντε χρόνια λειτουργίας της. Ξηλώνει τη διοίκηση και
αλλάζει το νοµικό της πλαίσιο. Έτσι, λοιπόν, γεννιέται η Εθνική
Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης, στην οποία µάλιστα µεταφέρονται
αρµοδιότητες που ανήκουν στην Κυβέρνηση.

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, µε αυτόν τον τρόπο κατασκευάζει µία
αρχή κατ’ επίφαση ανεξάρτητη, αφού ουσιαστικά θα βρίσκεται
υπό τον ασφυκτικό έλεγχο και θα λειτουργεί ως κυµατοθραύ-
στης για τις επικείµενες µεταρρυθµίσεις για τα ΑΕΙ, που θα δη-
µιουργήσουν χάος.

Από το ραντάρ αυτό δεν ξεφεύγει ούτε η χρηµατοδότηση των
ΑΕΙ. Η Κυβέρνηση αντιλαµβάνεται τα πανεπιστήµια ως επιχειρή-
σεις και αλλάζει το µοντέλο και τα κριτήρια χρηµατοδότησής
τους. 

Θεσµοθετείται, λοιπόν, το 80%-20% µε το 20% της κρατικής
χρηµατοδότησης να εξαρτάται από ειδικά κριτήρια, όπως η ποι-
ότητα, η αποτελεσµατικότητα της εκπαιδευτικής διαδικασίας και
η ερευνητική δραστηριότητα. Αν το ΑΕΙ, λοιπόν, δεν πιάσει έπειτα
από αξιολόγηση τους δείκτες ποιότητας και επιτευγµάτων, δεν
θα λάβει τη χρηµατοδότηση η οποία θα ανακατανεµηθεί στη χρη-
µατοδότηση των άλλων ΑΕΙ. 

Με λίγα λόγια τιµωρεί και εξουθενώνει αντί να ενισχύει τα πα-
νεπιστηµιακά ιδρύµατα, δηµιουργεί ένα κλίµα ανταγωνισµού και
όχι συνεργασίας και νοµιµοποιεί τη µείωση της χρηµατοδότησης
των πανεπιστηµίων κατά 20%. 

Και φτάνω τώρα στο περιβόητο άρθρο 50 µε το οποίο τροπο-
ποιείται ο νόµος για τους διορισµούς στην εκπαίδευση και έρχε-
ται η Κυβέρνηση -σωστά το είπατε η κυρία Φωτίου- να εξοφλήσει

8346 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



πολιτικά γραµµάτια και να τιµήσει τις υποσχέσεις στους ιδιοκτή-
τες των κολεγίων. 

Έτσι, λοιπόν, τα πτυχία από εκπαιδευτικά ιδρύµατα του εξω-
τερικού καθώς και των συνεργαζόµενων µε αυτά κολλεγίων θα
γίνονται δεκτά από το ΑΣΕΠ για προσλήψεις στην εκπαίδευση.
Δηλαδή, σε µία ήδη µεγάλη δεξαµενή αποφοίτων και εκπαιδευ-
τικών που υπηρετούν στην εκπαίδευση, οι οποίοι µε κόπο και στε-
ρήσεις των οικογενειών τους εισήλθαν και αποφοίτησαν από το
ελληνικό πανεπιστήµιο, η Κυβέρνηση στοιβάζει αποφοίτους µε
προσόντα και τίτλους σπουδών που δεν ελέγχονται και δεν αξιο-
λογούνται από κανέναν. Με απλά λόγια εξισώνει ένα πτυχίο
σπουδών τριών ετών στο εξωτερικό µε την τετραετή ή πενταετή
πλήρη φοίτηση σε ελληνικό πανεπιστήµιο.

Και πείτε, κυρία Κεραµέως, κυρία Υπουργέ, ότι εµείς είµαστε
ιδεοληπτικοί, έχουµε φετίχ µε τη δηµόσια ανώτατη εκπαίδευση.
Δεν αντιδράνε, όµως, ιδεοληπτικοί σε αυτήν τη διάταξη. Η πλει-
οψηφία των συγκλήτων των πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων της
χώρας παραδίδει σήµερα ψηφίσµατα και η οποία εναντιώνεται
σε αυτήν ακριβώς τη διάταξη. Σήµερα µάλιστα στη θύελλα των
αντιδράσεων προστέθηκε και το Πανεπιστήµιο Θεσσαλίας. Είναι
η σύγκλητοι των πανεπιστηµίων εµµονικές, δεν έχουν διαβάσει
σωστά την ευρωπαϊκή οδηγία; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο, κατά τη
γνώµη µου πάντα, χαρακτηρίζεται από τρία πράγµατα: εµµονές,
ξενολαγνεία, υποκρισία. Επαναφέρετε τη βάση του δέκα για πρό-
σβαση σε δηµόσια πανεπιστήµια τη στιγµή που πληµµυρίζετε τη
χώρα µε πτυχιούχους αµφιβόλων προσόντων και σπουδών. 

Σχεδιάζετε τη µείωση των εισακτέων, για να οδηγήσετε τους
νέους στα κολλέγια τα οποία, βέβαια, επιδιώκετε σταδιακά να
εξισώσετε πλήρως µε τα δηµόσια πανεπιστήµια.

Κλείνετε τµήµατα, χτυπάτε τα περιφερειακά ιδρύµατα, προκα-
λείτε χρηµατοδοτική ασφυξία γιατί αυτό είναι το master plan για
την έλευση ιδιωτικών πανεπιστηµίων και επιχειρήσεων από το
εξωτερικό. 

Το παρόν, λοιπόν, νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
αποτελεί προσβολή σε όλους εκείνους που φοίτησαν, φοιτούν
και θα επιλέξουν να φοιτήσουν στο δωρεάν δηµόσιο ελληνικό
πανεπιστήµιο. Σας καλώ να το καταψηφίσετε.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-
µε.

Τον λόγο έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Μαριλίζα Ξενογιαννακοπούλου.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα συµφωνήσω σε ένα σηµείο
µε την κυρία Υπουργό και την πολύ έντονη παρέµβαση που έκα-
νε, στην οποία απέκρυψε πολλές αλήθειες και παρουσίασε τα
πράγµατα ιδιαίτερα µονοδιάστατα και µονόπλευρα: Υπάρχει µία
αλλαγή νοοτροπίας και φιλοσοφίας. Είναι αλήθεια, κυρία Υπουρ-
γέ. 

Γιατί από την πρώτη στιγµή µετά τις 7 Ιουλίου, που ανέλαβε
τη διακυβέρνηση η Νέα Δηµοκρατία, σε όλες τις πολιτικές, τις
οικονοµικές, τις κοινωνικές, και κατ’ εξοχήν στον χώρο της παι-
δείας, υπάρχει αλλαγή φιλοσοφίας. Γιατί στον τοµέα της παι-
δείας είδαµε από την πρώτη ηµέρα που αναλάβατε το Υπουργείο
να εφαρµόζετε και εσείς και η Κυβέρνηση συλλογικά για τα θέ-
µατα αυτά µία καθαρά νεοφιλελεύθερη και συντηρητική πολιτική.

Από τα πρώτα νοµοσχέδια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που
ήρθαν µετά τις εκλογές µε αποσπασµατικό τρόπο και µάλιστα
για πολύ σηµαντικά θέµατα είδαµε να καταργείται το πανεπιστη-
µιακό άσυλο, να καταργείται η δυνατότητα των αποφοίτων των
ΕΠΑΛ να έχουν πρόσβαση διετούς φοίτησης στα ΑΕΙ, κάτι που
είχαν δεχθεί τα Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα στη χώρα µας.
Είδαµε τον προποµπό αυτού του νοµοσχεδίου µε το αναπτυξιακό
νοµοσχέδιο, που βέβαια δεν είχε καµµία σχέση να είναι εκεί,
όπου θεσπίσατε την επαγγελµατική ισοτιµία και µάλιστα να επε-
κτείνετε την οδηγία του 2005/36 στην οποία αναφέρεστε και
πέραν των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Γιατί προφανώς
αυτό που σήµερα συζητάµε είναι µία συνδυασµένη πολιτική που

εσείς είχατε ήδη στρώσει το χαλί και όσον αφορά όχι µόνο το
Ηνωµένο Βασίλειο, που υπάρχει µια ειδική διαδικασία λόγω
Brexit, αλλά κυρίως για τις Ηνωµένες Πολιτείες.

Ποια είναι σήµερα η βασική ουσία και η στόχευση αυτού του
σχεδίου νόµου; Η βασική ουσία και η στόχευση είναι η αποδυνά-
µωση της δηµόσιας παιδείας, είναι η συρρίκνωσή της και σε επί-
πεδο δαπανών, αλλά και σε επίπεδο προοπτικής. Αυτό γίνεται µε
αυτό το σχέδιο νόµου. 

Και εδώ πρέπει να δούµε και τα τρία σηµεία που εµείς έχουµε
θέσει σε ονοµαστική ψηφοφορία, κυρία Υπουργέ, για την οποία
εκφράσατε µεγάλη έκπληξη. Γιατί ακριβώς και τα τρία αυτά
άρθρα αποτυπώνουν τη δική σας η φιλοσοφία για το πώς στο-
χεύετε να συρρικνώσετε και να χτυπήσετε τη δηµόσια ανώτατη
παιδεία.

Και να τα πάρουµε ένα-ένα. Όσον αφορά την κατάργηση της
ΑΔΙΠ, εδώ έχουµε µία άλλη έκφραση του επιτελικού κράτους.
Όποια αρχή δεν σας βολεύει, όποια αρχή δεν την ελέγχετε από-
λυτα την καταργείτε.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Δεν καταργείται.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Στην ουσία, καθώς πή-
ρατε τις αρµοδιότητές της όσον αφορά την αξιολόγηση και
ιδρύετε µία νέα αρχή την οποία φέρατε προς ψήφιση σήµερα
εδώ. Γιατί είναι η δική σας αντίληψη όσον αφορά αυτά τα θέ-
µατα.

Και βέβαια, αναφερθήκατε -και έτσι έρχοµαι κατευθείαν στο
πρώτο θέµα, που έχει να κάνει µε την τιµωρητική αξιολόγηση του
20% που πλέον εισάγετε και τη συνδέετε µε τη χρηµατοδότηση
των ΑΕΙ- και είπατε πριν, από αυτό το Βήµα, ότι κατά την προ-
ηγούµενη περίοδο της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ δεν γινόταν καµµία
αξιολόγηση στα πανεπιστήµια. 

Μα, δεν είναι αλήθεια αυτό. Τα πανεπιστήµια, τα ΑΕΙ, είναι κατ’
εξοχήν χώρος όπου γίνεται συνεχής αξιολόγηση. Και, φυσικά,
υπήρχαν τα κριτήρια αντικειµενικής αξιολόγησης και µέσα από
την ΑΔΙΠ, τα οποία και εσείς έχετε διατηρήσει σε έναν βαθµό,
όσον αφορά το 80% που έχετε αποτυπώσει στο νοµοσχέδιο.

Τι κάνετε, όµως, συνδέοντας τη χρηµατοδότηση µε αυτά τα
ασαφή ποιοτικά κριτήρια, όπως τα ονοµάζετε.

Ξέρετε, κυρία Υπουργέ, τα πανεπιστήµια δεν είναι πολυεθνικές
εταιρείες ούτε εµπορικές εταιρείες. Δεν µπορεί να έρχεστε και
να βάζετε τέτοιου είδους ζητήµατα ποσοστών όσον αφορά την
αξιολόγηση, να εξαρτάτε από αυτήν τη χρηµατοδότηση των ΑΕΙ,
κάτι που θα έχει πολύ συγκεκριµένα αποτελέσµατα. 

Τα αποτελέσµατα θα είναι πρώτα απ’ όλα ότι το σύστηµα αυτό
θα λειτουργήσει τιµωρητικά για τα ΑΕΙ. Το πρώτο θύµα σε αυτήν
την ιστορία θα είναι τα περιφερειακά πανεπιστήµια. Θα δηµιουρ-
γήσετε εσωτερικές αντιθέσεις και αντιπαλότητες µεταξύ της
ακαδηµαϊκής και της ερευνητικής κοινότητας, και σίγουρα στην
πορεία αυτό θα λειτουργήσει σωρευτικά δηµιουργώντας προ-
βλήµατα συνολικά απαξίωσης αυτών των πανεπιστηµίων. 

Δεν υπάρχει καµµία δικαιολογία γιατί, αν θέλετε στα αλήθεια
να ενθαρρύνετε τα πανεπιστήµια, θα µπορούσατε να έρθετε και
να θεσπίσετε θετικά στοιχεία αξιολόγησης. Να υπάρχει δηλαδή
επιβράβευση των πανεπιστηµίων και όχι τιµωρητική µείωση της
χρηµατοδότησης µε τον τρόπο που εσείς το εισάγετε. 

Και πολύ περισσότερο µε τη νεοφιλελεύθερη ιδεοληψία σας
τη νεοφιλελεύθερη -και σας το είπαν και πολλοί άλλοι εισηγητές
και οµιλητές από την Αντιπολίτευση και όχι µόνο από τον ΣΥΡΙΖΑ,
αλλά και απ’ όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης- έρχεστε και
φέρνετε συνταγές οι οποίες εκεί που εφαρµόστηκαν στις πιο
ακραίες νεοφιλελεύθερες στιγµές δηµιουργήσαν προβλήµατα
και τώρα πλέον υπάρχουν αλλαγές. 

Όταν, δηλαδή, έρχονται οι άλλες ευρωπαϊκές χώρες που
εφάρµοσαν τέτοια µοντέλα και τώρα τα τροποποιούν, και µάλι-
στα υπάρχουν και διεθνείς και ευρωπαϊκές µελέτες γύρω από
αυτά τα θέµατα, εσείς εµµένετε στο παρωχηµένο και αποτυχη-
µένο µοντέλο όσον αφορά τα θέµατα της παιδείας µέσα από
αυτήν την οπτική. 

Είπατε, κυρία Υπουργέ, όσον αφορά τα τριάντα επτά τµήµατα
που αναστέλλετε ότι ιδρύθηκαν από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
µε καθαρά πελατειακά κριτήρια και συναλλαγή. 
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Προσβάλλετε, βέβαια, µε αυτόν τον τρόπο κατ’ εξοχήν τα ίδια
τα πανεπιστήµια, τις συγκλήτους που είχαν εισηγηθεί γύρω απ’
όλα αυτά τα θέµατα. Αυτό το παραγνωρίζετε, δεν σας ενδιαφέ-
ρει. Δεν σας ενδιαφέρει τι εισηγούνται τα ίδια τα πανεπιστήµια.
Δεν σας ενδιαφέρει ότι ακόµα και ο πρύτανης του Καποδιστρια-
κού Πανεπιστηµίου στηλιτεύει τη δική σας απόφαση. 

Και πολύ περισσότερο, όταν ήδη τα ΑΕΙ είχαν κάνει τον προ-
γραµµατισµό τους στο πώς θα τα στελεχώσουν αυτά τα τµήµατα
βάσει των αναγκών τους. Πολλά από αυτά τα τµήµατα θα δίνανε
τους έδιναν µια νέα πνοή, επειδή αναφερθήκατε προηγούµενα
ότι τώρα µε αυτό το σχέδιο νόµου «θα ανθίσει η ανώτατη παι-
δεία».

Πάµε, λοιπόν, τώρα στο κρίσιµο θέµα, στο µείζον θέµα, που
είναι το άρθρο 50, όπου εδώ πραγµατικά παραβιάζεται το Σύν-
ταγµα, κυρία Υπουργέ, µε τον τρόπο που εισάγετε αυτό το νο-
µοσχέδιο. Γιατί έρχεστε από την πίσω πόρτα, όχι απλώς όπως
εσείς ισχυριστήκατε και εκεί βασίσατε όλη σας την τοποθέτηση
να µιλήσετε για επαγγελµατική ισοτιµία, αλλά έρχεστε να παρα-
βιάσετε και να διαστρεβλώσετε απαιτούµενα τα ακαδηµαϊκά προ-
σόντα, κυρία Υπουργέ.

Επειδή αναφερθήκατε -και δεν µπορούµε να το αφήσουµε
αναπάντητο αυτό- προηγούµενα στις κυβερνήσεις του ΣΥΡΙΖΑ
µέχρι το 2018, ότι υπήρχαν µια σειρά από προκηρύξεις, κυρίως
για αναπληρωτές καθηγητές, όπου συνέχισε να υπάρχει ανα-
φορά βάσει του νόµου του 2012 του τότε Υπουργού Παιδείας,
του κ. Αρβανιτόπουλου, να ξεκαθαρίσουµε εδώ, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, τα θέµατα. 

Ήταν στο πλαίσιο του µεσοπρόθεσµου τότε µνηµονιακού προ-
γράµµατος 2013 - 2016, όπου υπήρχε ρητή αυτή η αναφορά.
Είναι σαφές ότι η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ το 2015 - 2016, κάτω
από αυτές τις πολύ δύσκολες συνθήκες της επαναδιαπραγµά-
τευσης, είχε ως πρώτη προτεραιότητα -το είπε και ο κ. Φίλης- να
συνεχίσουν να λειτουργούν τα σχολεία µε αναπληρωτές καθη-
γητές. Αυτή ήταν η πρώτη µας προτεραιότητα. 

Και από εκεί και πέρα, να ξεκαθαρίσουµε ότι µόλις βγήκαµε
από τα µνηµόνια τον Αύγουστο του 2018 -γιατί να θυµίσουµε εδώ
ότι για δέκα χρόνια δεν είχε γίνει ούτε µία πρόσληψη µόνιµου κα-
θηγητή στην ελληνική εκπαίδευση, δεν υπήρχαν προσλήψεις. Επί
δέκα χρόνια τα σχολεία είχαν την αγωνία αν θα ανοίξουν κάθε
Σεπτέµβριο µε αναπληρωτές καθηγητές κυρία Υπουργέ. Το 2018
µπορέσαµε να ανακοινώσουµε ότι µπαίνουµε σε µια άλλη φάση,
όπου είχαµε περιθώρια χάραξης πολιτικής. Μπορέσαµε µε τον
κανόνα ένα προς ένα όσον αφορά τις προσλήψεις στο δηµόσιο
και φυσικά και στην εκπαίδευση -κάτι που ποτέ εσείς επίσηµα
δεν έχετε ακόµα επιβεβαιώσει ως Κυβέρνηση. Μιλάω συνολικά
για τη δηµόσια διοίκηση και φυσικά και για την εκπαίδευση. Τότε,
λοιπόν, εξαγγείλαµε από κοινού µε τον Υπουργό Παιδείας, τον
κ. Γαβρόγλου και την κ. Τζούφη που ήταν Υφυπουργός, δεκα-
πέντε χιλιάδες προσλήψεις από το 2019 έως το 2021, ξεκινώντας
µε τους τεσσεράµισι χιλιάδες για την ειδική αγωγή το 2019, που
η δική σας κυβέρνηση, ενώ είχε πλήρως προχωρήσει η προκή-
ρυξη, τα έχει παραπέµψει τώρα εντός του 2020. Σε αυτήν την
προκήρυξη υπάρχει σαφώς η πρόβλεψη για τον ΔΟΑΤΑΠ. Το λέω
αυτό επειδή είπατε ότι στην ειδική αγωγή δεν υπήρχε η πρό-
βλεψη για τον ΔΟΑΤΑΠ, και δεν είναι αλήθεια αυτό. Από εκεί και
πέρα, ο προγραµµατισµός των προσλήψεων για το 2020 και το
2021 ήταν από πέντε χιλιάδες διακόσιους πενήντα µόνιµους κα-
θηγητές. 

Με τον νόµο τότε του Κώστα Γαβρόγλου θέσπισε αυτόν τον
προγραµµατισµό και τη διαδικασία µε τους πίνακες, για να υπάρ-
χει η δυνατότητα και η ασφάλεια γι’ αυτές τις δεκαπέντε χιλιάδες
προσλήψεις, άλλαξε ο νόµος Αρβανιτόπουλου. Μπορούν πλέον
να συµµετέχουν στις προκηρύξεις του ΑΣΕΠ, υποψήφιοι µε
υψηλά ακαδηµαϊκά προσόντα, καθώς και φυσικά, η πρόβλεψη
της έγκρισης και της πιστοποίησης από τον ΔΟΑΤΑΠ των ακα-
δηµαϊκών τίτλων τους. Αυτή είναι η πραγµατικότητα, κυρία
Υπουργέ, και αυτό καταργείτε σήµερα. 

Αναφέρατε ότι υπάρχει µια επιστολή αιτιολογηµένης γνώµης
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Μάλιστα τη δείξατε και στους ει-
σηγητές των κοµµάτων. Εδώ µπαίνουν τα εξής ερωτήµατα, κυρία
Υπουργέ: Εσείς τι απαντήσατε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή; 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Υπάρχει αυτή επιστολή τώρα; Να ανακαλέσετε!

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Είπατε ότι τη δείξατε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ!
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Είναι ψέµα! Είπατε ότι είναι ψέµατα...
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρία Υπουργέ, καλέ-

σατε τους εισηγητές και δείξατε µια επιστολή. 
Το πρώτο θέµα: Αυτή η επιστολή πρέπει να κατατεθεί στη

Βουλή, γιατί έχετε υποχρέωση να την καταθέσετε. Δεν είναι κάτι
απόρρητο η αλληλογραφία µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή.

Από εκεί και πέρα, το ερώτηµα είναι εσείς ως υπεύθυνη Υ-
πουργός πώς χειρίζεστε αυτό το θέµα. Αυτό είναι το όραµά σας
για την παιδεία; Γιατί, τότε δικαιολογείται όλη αυτή η κριτική που
έχετε υποστεί, ότι όλη η υπόθεση είναι –επειδή αναφερθήκατε
σε συναλλαγές- προς όφελος των κολλεγίων, όπου τα κολλέγια,
φυσικά, δεν είναι, όπως εσείς παρουσιάσατε, τα Ανώτατα Εκπαι-
δευτικά Ιδρύµατα στις ευρωπαϊκές χώρες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Μιλάµε για κολλέγια χωρίς καµµία αξιολόγηση, την ώρα που
εσείς έρχεστε και εισάγετε µε αυτό το νοµοσχέδιο τιµωρητική
αξιολόγηση όσον αφορά τα δηµόσια ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύ-
µατα και στην ουσία ανοίγετε µία συγκεκριµένη φάµπρικα κολ-
λεγίων από εδώ και πέρα. Αυτή είναι η πραγµατικότητα, κυρία
Υπουργέ. 

Να ξέρετε ότι αυτές οι προκηρύξεις και αυτή η λογική που
µπαίνει µε αυτό το σχέδιο νόµου θα δοκιµαστεί και στα δικαστή-
ρια. Θα δοκιµαστεί και όσον αφορά τη συνταγµατικότητά της και
όσον αφορά το αν υπερβαίνετε την ευρωπαϊκή νοµοθεσία. 

Τουλάχιστον, η δική µου εµπειρία από την Ευρώπη είναι ότι,
όπως δείξατε µε το αναπτυξιακό νοµοσχέδιο, εσείς επεκτείνετε
την ευρωπαϊκή νοµοθεσία, παίρνετε αφορµή, δεν δώσατε µάχη
για το δηµόσιο πανεπιστήµιο και πολύ γρήγορα όλα αυτά θα γυ-
ρίσουν εναντίον σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Τον λόγο έχει ο κ. Καλαµατιανός Διονύσιος - Χαράλαµπος από

τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς, να πούµε περαστικά

στον Τρύφωνα Αλεξιάδη για την περιπέτεια που έχει µε την υγεία
του.

Η εισαγωγή προς ψήφιση στην ολοµέλεια ενός νοµοσχεδίου
για την παιδεία δηµιουργεί τις συνθήκες για να υπάρξει εκτενής
συζήτηση, διάλογος και συνεννόηση για τα ζητήµατα και τα προ-
βλήµατα που αντιµετωπίζει η δηµόσια εκπαίδευση.

Θα είχαµε και εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ τη διάθεση να συµβάλλουµε
στην κατεύθυνση αυτή. Όµως, δυστυχώς, οι νεοφιλελεύθερες
εµµονές που διακατέχουν το νοµοσχέδιο, οι ακραίες ιδεοληψίες
και η συνειδητή επιλογή της απαξίωσης µε άµεσο και έµµεσο
τρόπο του δηµόσιου συστήµατος εκπαίδευσης της χώρας δεν
µας το επιτρέπουν. 

Μας οδηγείτε ακόµη µια φορά να πούµε ότι δεν έχετε στον
σχεδιασµό σας την πραγµατική ενίσχυση της δηµόσιας εκπαί-
δευσης, ούτε έχετε στρατηγικό βηµατισµό, αλλά ούτε και επί-
γνωση των προβληµάτων που αντιµετωπίζουν τα ελληνικά σχο-
λεία και τα ελληνικά πανεπιστήµια. 

Παραλάβατε ένα νοικοκυρεµένο δηµόσιο σύστηµα εκπαίδευ-
σης µε καθηγητές και βιβλία στην ώρα τους, µε αυξήσεις των
κονδυλίων στην έρευνα και µε έναν διαγωνισµό προσλήψεων εκ-
παιδευτικών που ήταν έτοιµος και τον καθυστερήσατε αναίτια. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο εισάγεται ρυθµίσεις για τη χρηµατο-
δότηση των ΑΕΙ, που µάλλον τα έχετε µπερδέψει µε ανώνυµες
εταιρείες. Προβλέπεται χρηµατοδότηση 80% και 20% µε βάση
γενικά και ειδικά κριτήρια. 

Όµως, η διάκριση αυτή στη χρηµατοδότηση θα διευρύνει τις
ανισότητες µεταξύ των ελληνικών ΑΕΙ, θα εντείνει την εσωστρέ-
φεια και θα πυροδοτήσει εσωτερικές διαµάχες στην επιστηµο-
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νική και ερευνητική κοινότητα της χώρας. 
Παράλληλα, θα αποδυναµώσει τα περιφερειακά πανεπιστήµια.

Αντιµετωπίζει τα ΑΕΙ ως σουπερµάρκετ που τα αξιολογεί ο οικο-
νοµικός διευθυντής και ουσιαστικά αλλοιώνετε συστατικά στοι-
χεία του ακαδηµαϊσµού. 

Με το άρθρο 33 αναστέλλετε επ’ αόριστον τη λειτουργία των
τριάντα επτά νέων τµηµάτων ΑΕΙ που είχε θεσµοθετήσει ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Το Υπουργείο αναφέρει πως ιδρύθηκαν δήθεν υπηρετών-
τας µικροπολιτικές σκοπιµότητες, δήθεν χωρίς συγκεκριµένα
ακαδηµαϊκά κριτήρια, δήθεν χωρίς να έχουν προηγηθεί οι απαι-
τούµενες µελέτες σκοπιµότητας και βιωσιµότητας και χωρίς τη
γνώµη της ΑΔΙΠ. 

Ωστόσο, η συγκεκριµένη επιχειρηµατολογία καταρρίπτεται
από τα ίδια τα πανεπιστήµια, τους πρυτάνεις και τις συγκλήτους.
Τα ίδια τα πανεπιστήµια πρότειναν τη θεσµοθέτηση των νέων
τµηµάτων, ενώ είχαν την αποκλειστική ευθύνη για τη λειτουργία
τους.

Επιτρέψτε µου να αναφερθώ στο Τµήµα Επιστηµών Φυσικής
Αγωγής και Αθλητισµού στον Πύργο, τµήµα στο οποίο αναστέλ-
λετε τη λειτουργία του. Η ειδική αυτή αναφορά δεν οφείλεται
µόνο στην εντοπιότητά µου, αλλά και στην ειδική σηµασία του
τµήµατος αυτού. Με την προκλητική αυτή απόφαση η Κυβέρ-
νησή σας καταφέρνει ένα ακόµα χτύπηµα στον κατάφωρα αδι-
κηµένο Νοµό Ηλείας. 

Πρόσφατα θρηνήσαµε στον αυτοκινητόδροµο του θανάτου
Πάτρα - Πύργος δύο ακόµα θύµατα, µάλιστα εκπαιδευτικών, που
κάθε µέρα ταξίδευαν στον δρόµο αυτό για να διδάξουν σε σχο-
λείο της Ηλείας.

Η Κυβέρνησή σας καθυστερεί την εξέλιξη των εργασιών τού
ήδη εγκεκριµένου, χρηµατοδοτηµένου και κατασκευαζόµενου
έργου µε τραγικά αποτελέσµατα. Οφείλει επιτέλους να συνεχίσει
την κατασκευή του µε χρονικό ορίζοντα ολοκλήρωσης το 2023,
όπως έχει σχεδιαστεί και υλοποιείται. 

Η Νέα Δηµοκρατία, συνεπής στη διαχρονική καταστροφική πο-
λιτική για τον νοµό, επιλέγει να αναστείλει -παντελώς αναιτιολό-
γητα, αδικαιολόγητα- τη λειτουργία του ιδρυµένου για πρώτη
φορά στην Ηλεία πανεπιστηµιακού τµήµατος. Είναι χαρακτηρι-
στικό αυτό για τη νεοφιλελεύθερη εµµονή σας. Ένα τµήµα για
το οποίο προβλεπόταν έναρξη λειτουργίας το 2020. Θα αποτε-
λούσε σηµείο αναφοράς, όχι µόνο για την πόλη του Πύργου,
αλλά συνολικά για την Ηλεία και ολόκληρη τη χώρα. Η λειτουργία
του, εξαιτίας της σύνδεσης µε την Αρχαία Ολυµπία, µπορεί να
το καταστήσει φάρο παγκόσµιας προβολής και ανάδειξης του
ολυµπισµού. Η ίδρυση µάλιστα ξενόγλωσσου τµήµατος θα προ-
σέλκυε φοιτητές από όλον τον κόσµο µε θετικότατα αποτελέ-
σµατα στην ανάδειξη της Ολυµπίας.

Ερωτώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: Υπάρχει κάποιο άλλο
σηµείο σε ολόκληρο τον κόσµο που είναι πιο κατάλληλο για την
ίδρυση και λειτουργία Τµήµατος Επιστηµών Φυσικής Αγωγής και
Αθλητισµού από τον γενέθλιο τόπο του ολυµπισµού και των
Ολυµπιακών Αγώνων; 

Η Κυβέρνησή σας επιµένει στην επιλογή αυτή, ενώ από τον
Ιούνιο του 2019 το Πανεπιστήµιο Πατρών έχει αποφασίσει τη λει-
τουργία του τµήµατος στον Πύργο. Και ο Δήµος Πύργου έχει δη-
λώσει επανειληµµένα ότι µπορεί να συµβάλει µε κάθε τρόπο στη
διάθεση των απαραίτητων υποδοµών για τη λειτουργία του τµή-
µατος. Καταδικάζουµε λοιπόν µε τον πλέον απόλυτο τρόπο την
πολιτική επιλογή της νέας κυβερνητικής απόφασης που απαξιώ-
νει την Ηλεία και οδηγεί τον τόπο σε οπισθοδρόµηση και µαρα-
σµό. 

Τέλος, µε το άρθρο 50 του νοµοσχεδίου τροποποιείτε τον
ν.4589/2019 για τους διορισµούς στην εκπαίδευση. Προβλέπετε
πως τα πτυχία που χορηγούνται από τα εκπαιδευτικά ιδρύµατα
της αλλοδαπής, συµπεριλαµβανοµένων και των κολεγίων που συ-
νεργάζονται µε πανεπιστήµια του εξωτερικού, γίνονται δεκτά από
το ΑΣΕΠ. Η ρύθµιση είναι πιο «προωθηµένη» ακόµα και από την
οδηγία 36/2005 σχετικά µε την αναγνώριση των επαγγελµατικών
προσόντων. Αποτελεί πλήγµα για τους αποφοίτους των ελληνι-
κών πανεπιστηµίων, τους υπηρετούντες εκπαιδευτικούς και βάζει
από την πίσω πόρτα τους αποφοίτους των κολλεγίων στο εκπαι-
δευτικό σύστηµα. 

Πέραν της ταξικής µεροληψίας που διακατέχει τη ρύθµιση,
προκύπτουν µια σειρά από ζητήµατα εκπαιδευτικής επάρκειας,
ποιότητας και αριστείας. Αποτελεί διάταξη που ευνοεί µε έκδηλο
τρόπο τους κολεγιάρχες, τα ιδιωτικά συµφέροντα που δραστη-
ριοποιούνται στην εκπαίδευση, διευρύνει και ενδυναµώνει την
υπάρχουσα αγορά απόκτησης τίτλου σπουδών εντός και εκτός
της χώρας. Κινείται ανταγωνιστικά προς το δηµόσιο πανεπιστή-
µιο και τους αποφοίτους του. Καταληκτικά, αναµένεται να δηµι-
ουργήσει νοµικό προηγούµενο για προσλήψεις σε άλλους κλά-
δους, όπως στους µηχανικούς, νοµικές ασάφειες και προσφυ-
γές. 

Συµπερασµατικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας συρρικνώνει τη δηµόσια εκπαίδευση. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κάνω µια διακοπή, µήπως σταµατήσουν να µιλάνε. Ευχαριστώ.
Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας συρρικνώνει τη δηµόσια

εκπαίδευση, κλείνει τα δηµόσια πανεπιστηµιακά τµήµατα, δεν σέ-
βεται τα δηµόσια πανεπιστήµια. Ναρκοθετεί το µέλλον πολλών
περιφερειακών ιδρυµάτων και µειώνει τη χρηµατοδότησή τους.
Εισάγει ανταποδοτικά και ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια αξιολόγη-
σης. Σχεδιάζει τη λειτουργία τους σύµφωνα µε κανόνες που δεν
αρµόζουν σε δηµόσια ιδρύµατα. Την ίδια στιγµή µεριµνά για την
ισότιµη µεταχείριση των πτυχίων των κολεγίων µε διαδικασίες
fast track. Δεν έχει ως όραµα την ενίσχυση της δηµόσιας και δω-
ρεάν παιδείας για όλους χωρίς διακρίσεις. Αντιµετωπίζει τη δη-
µόσια τριτοβάθµια εκπαίδευση σαν ανώνυµη εταιρεία, το επανα-
λαµβάνω για να εµπεδώσετε. 

Εµείς βρισκόµαστε στον αντίποδα αυτής της πολιτικής και γι’
αυτόν τον λόγο καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Καλαµατιανό. 

Έχει δίκιο ο κ. Καλαµατιανός. Κάντε ησυχία. Όταν είστε εδώ
και µιλάνε από κάτω, δεν σας αρέσει εσάς. Και το κάνει και σε
συναδέλφους από την ίδια παράταξη, όχι µόνο από την άλλη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι α-
πό τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού
ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργά-
νωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της Αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», δεκατρείς µαθήτριες
και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γυµνάσιο Γόν-
νων Λάρισας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. Καλή χρονιά, καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ κ. Τζούφη, για ένα λεπ-
τό.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Κύριε Πρόεδρε, είχα ζητήσει από την
κυρία Υπουργό για το θέµα που δηµιουργήθηκε µε την επιστολή
να µας την καταθέσει στα Πρακτικά στην διάρκεια των επιτροπών
και επέµεινα σε αυτό. Μέχρι στιγµής δεν την έχει καταθέσει.
Εφόσον είναι δηµόσιο έγγραφο, την παρακαλώ και τώρα να το
καταθέσει, για να έχουµε τη δυνατότητα να το δούµε µε την ησυ-
χία µας.

Επίσης, το λέω και δηµοσίως, γιατί είµαστε σε ανοιχτή διαδι-
κασία, το ζήτησε και η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος κ. Ξενο-
γιαννακοπούλου: Εάν η ίδια έχει απαντήσει σε αυτό το αίτηµα
της επιτροπής, την παρακαλούµε να µας ενηµερώσει, γιατί νο-
µίζω το δικαιούµαστε. Αλλά ως δηµόσιο έγγραφο θέλω να κατα-
τεθεί στα Πρακτικά. Το είχα ζητήσει και προ διηµέρου. Αν το είχε
καταθέσει η αρµόδια Υπουργός, δεν θα υπήρχε καµµία σύγχυση.
Αναφέρθηκε ο κ. Φίλης σε θέµατα που είχαν δει το φως της δη-
µοσιότητας, σε δηµοσιεύµατα. Εποµένως, αν η ίδια το είχε υλο-
ποιήσει, δεν θα είχαµε αυτό το πρόβληµα. Νοµίζω σήµερα θα το
καταθέσει. Την παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Βεβαίως. 
Είναι αυτή η ενηµέρωση που σας έκανε κατ’ ιδίαν προηγού-

µενα;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Δεν είναι επαρκής, διότι δεν µπορώ στα

όρθια να διαβάσω µια επιστολή τεσσάρων σελίδων, προκειµένου
να τοποθετηθούµε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, δεν θέλω να αδι-
κήσω και την Υπουργό.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Και νοµίζω ότι δεν το χρειάζοµαι µόνο
εγώ, αλλά και οι υπόλοιποι, εντάξει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει η κυρία
Υπουργός για ένα λεπτό.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Ο ΣΥΡΙΖΑ στην επιτροπή πρώτα έλεγε -και όχι µόνο στην επι-
τροπή, σε δηµόσιες δηλώσεις- ότι λέω ψέµατα και η επιστολή
δεν υπάρχει. Η δεύτερη θέση ήταν ότι τελικά υπάρχει επιστολή,
αλλά δεν αναφέρεται σε εκπαιδευτικούς. Έκανα λοιπόν ρητή
αναφορά, εξήγησα ότι για λόγους δηµοσίου συµφέροντος δεν
δηµοσιοποιήθηκε, που ειδικά εσείς που έχετε διατελέσει υπουρ-
γός καταλαβαίνετε ότι υπάρχουν λόγοι δηµοσίου συµφέροντος
που υπηρετούν να µην δηµοσιοποιούνται αυτές οι επιστολές. Σας
την έδειξα κατ’ ιδίαν. Πειστήκατε, ήταν ξεκάθαρο ότι και υπάρχει
επιστολή και αναφέρεται σε εκπαιδευτικούς και από εκεί και
πέρα νοµίζω έχετε όλο το περιεχόµενο που µπορούσατε να έχετε
και θα σας παρακαλούσα να ανακαλέσετε αναφορικά µε το ότι
έλεγα ψέµατα ότι υπάρχει επιστολή και αναφορικά µε το ότι
έλεγα ψέµατα σχετικά µε την αναφορά στους εκπαιδευτικούς. Η
επιστολή και υπάρχει και αναφέρεται σε εκπαιδευτικούς και ανα-
φέρεται στον νόµο Γαβρόγλου συγκεκριµένα, τον οποίο κρίνει
ότι δεν συνάδει µε το Ενωσιακό Δίκαιο, και νοµίζω ότι όλα αυτά
απορρέουν ξεκάθαρα από την επιστολή. Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, ολοκληρώθηκε,

τελείωσε.
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Επιµένω για την κατάθεση του δηµοσίου

εγγράφου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει ο κ.

Μπλούχος Κωνσταντίνος από τη Νέα Δηµοκρατία, ο Δραµινός. 
Ελάτε, γιατρέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΛΟΥΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανασύρω από το εµπορικόν

δελτίον του Εµµανουήλ Ροΐδη το 1875: «Η αγορά ως επί το πλεί-
στον ζωηρά. Τα είδη του συρµού υποστηριγµένα. Παιδεία: Ολίγαι
κάσσαι καλής ποιότητος εις διαµετακόµισιν, αλλά εντελώς αζή-
τητοι. Το εξοδευόµενον πράγµα κατωτάτης ποιότητος και εις µι-
κράς τιµάς». Γνωστός ο Ροΐδης για τους ευφυέστατους σαρκα-
στικούς αφορισµούς του. 

Αναρωτιέµαι, αγαπητοί συνάδελφοι της Αντιπολιτεύσεως, αν
και ο φανατικότερος υποστηρικτής σας δύναται να ισχυριστεί ότι
αποδώσατε κάποιο αριστερό κοινωνιοκεντρικό αποτύπωµα κατά
τη διακυβέρνησή σας στην παιδεία, αν ελαττώθηκαν οι παθογέ-
νειες, αν µετεβλήθη κατά τι η ποιότητα της τριτοβάθµιας παι-
δείας µας. Αλλά κακώς διερωτώµαι, γιατί αυτήν την πραγµα-
τικότητα -δεν εκτιµώ καλή ή κακή- εσείς την παγιώσατε τόσα
χρόνια µε τη θεόπνευστη καθήλωσή σας σε ξερά συνθήµατα,
επαναστατώντας πάντα σε κάθε προσπάθεια µεταρρύθµισης.
Και όχι µόνον αυτό, όχι µόνο δηλαδή συνέχεστε και συγχωνεύε-
στε µε τις γνωστές δυνάµεις αδράνειας και αντίδρασης του συ-
στήµατος, αλλά προχωρήσατε ακόµα παραπέρα, µε τις επιεικείς
αστοχίες Γαβρόγλου και το επαπειλούµενο χάος στον ακαδη-
µαϊκό χάρτη. Μα τόση άλογη και αστοιχείωτη ανακατωσούρα;
Θέλω να πω ότι, ξαστοχώντας την αλαζονεία που επιδείξατε και
την καιροσκοπική σας προσέγγιση ακόµα και στον τοµέα της παι-
δείας, αστοχείτε κατηγορώντας το Υπουργείο για αποσπασµα-
τική νοµοθέτηση που ήταν καταφανέστατα απαραίτητη για να
θεραπεύσει τις βλάβες που εσείς επιφέρατε και να διορθώσει τις
ανωµαλίες που ανέκυψαν. Επίσης άστοχο είναι το ότι καθυστέ-
ρησε η νοµοθέτηση, αλλά µάλλον αυτό προδίδει την αγωνία σας
για την προοπτική και τον σχεδιασµό της Κυβέρνησης. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, είναι σηµαντικό να µην λαϊκίζουµε µε
την παιδεία. Είναι αδήριτη ανάγκη να αποτυπώσουµε την όποια
πραγµατικότητα -αυτή είναι και η πρόκληση- χωρίς υποκρισία. 

Ποιες ήταν οι όψεις του λαϊκισµού µέχρι σήµερα; Λαϊκή
γλώσσα, λαϊκή παιδεία, όπως λαϊκή υγεία και ό,τι άλλο. Ο λαϊκι-
σµός σας µιλάει τη γλώσσα του λαού, νοιάζεται για τη µόρφωση

του λαού, όπως εν παραλλήλω σκοτώνεται για την υγεία του
λαού και ό,τι άλλο.

Όµως, κυρίες και κύριοι, η άλλη όψη του λαϊκισµού εκπαιδευ-
τικά οργανώνει µια παιδεία, που µοναδική της οργάνωση είναι η
κυριαρχία των απαίδευτων, αλλά λαϊκιστικά κοµµατικά πεπαιδευ-
µένων και καρπός της η µαζική παραγωγή πτυχιούχων, εν πολ-
λοίς, ανίδεων και επιστηµόνων που δεν επίστανται παρά τα αλ-
φαβητάρια των κινηµάτων σας και εµπλουτίζουν τις λίστες των
ανέργων.

Είναι, λοιπόν, απαραίτητο ως πρωταρχικό βήµα -το τονίζω
αυτό για την πλευρά της Ελάσσονος, που υποστηρίζει ότι ξεκι-
νάµε λάθος- προτού γίνει και εφαρµοστεί οτιδήποτε στον σχε-
διασµό της Κυβέρνησης, να αξιολογηθεί ουσιαστικά η υπάρχου-
σα κατάσταση ως ένας αξιολογικός έλεγχος αναφοράς. Μείζον
είναι αυτός ο έλεγχος να διαθέτει σαφείς ασφαλιστικές δικλείδες
και να υφίστανται αδιαµφισβήτητα κριτήρια. 

Το νοµοσχέδιο κατά το µέρος που αφορά τα ΑΕΙ έχει τρεις βα-
σικές αρχές, που οφείλουµε να προσέξουµε. Πρώτον, αξιολό-
γηση, αξιοκρατία, αξιοπρέπεια, καταδίκη του κατεστηµένου της
παρακµής, του κατεστηµένου της άκρατης παιδοκολακείας, του
άκαµπτου κρατισµού. 

Δεύτερον, ανταµοιβή στον χρήσιµο και σηµαντικό, διόρθωση
και βελτίωση στον λιγότερο σηµαντικό. 

Τρίτον, ελευθερία µέσα στο πλαίσιο της διαρκούς προσπά-
θειας για βελτίωση. 

Η ίδρυση µιας αρχής, που θα ελέγχει και θα αξιολογεί τη στρα-
τηγική πολιτική κάθε ιδρύµατος και κάθε προγράµµατος σπου-
δών, που θα ελέγχει το αποτέλεσµα κάθε προσπάθειας και η
οποία θα απαγορεύει την άναρχη και αυθαίρετη δηµιουργία προ-
γραµµάτων σπουδών, χωρίς συµβιβασµούς και κοντόφθαλµες
σκοπιµότητες, µε ρόλο πραγµατικά ανεξάρτητο και όχι απλά
συµβουλευτικό, νοµίζω πως είναι κάτι παραπάνω από απαραί-
τητη. Αξιολόγηση µε γνώµονα την εξωστρέφεια, την αποτελε-
σµατικότητα, την επιστηµονική και ερευνητική δραστηριότητα,
την επαγγελµατική απορροφητικότητα των αποφοίτων και ναι,
ανάλογη χρηµατοδότηση.

Όλοι µας, ακόµη και εσείς, αναγνωρίζουµε τον ανορθολογισµό
και αναχρονισµό, την αναντιστοιχία και τη µη συµπόρευση και µη
προσαρµογή των προγραµµάτων σπουδών στις σύγχρονες εξε-
λίξεις και τις απαιτήσεις πλέον ανεπτυγµένων πρακτικών. 

Η αναγκαιότητα, λοιπόν, είναι δεδοµένη και αδιαµφισβήτητη.
Άρα, και η αξιολογική σάρωση του ακαδηµαϊκού χάρτη επιβάλ-
λεται επιτακτικά, προτού προβούµε σε οποιεσδήποτε παρεµβά-
σεις. Συνακόλουθα, λοιπόν, κρίνεται σκόπιµο να αναβαθµιστεί η
-κατά την Ελάσσονα- εύηχη, συµβουλευτική, παροπλισµένη και
παραγκωνισµένη ΑΔΙΠ σε ουσιαστικό όργανο µε αυξηµένες αρ-
µοδιότητες, µε αποφυγή σχετικοποιηµένων κριτηρίων ποιότητος,
µε δικλείδες αποφυγής µεροληψίας και κυβερνητικού ασφυκτι-
κού καναλιζαρισµού. 

Ας εξηγηθούµε λίγο παραπάνω. Η εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ,
πιστή στον γνωστό εξ αδρανείας αριστερόσχηµο βερµπαλισµό
σας, κατηγόρησε την Κυβέρνηση ότι το παρόν είναι σε συντηρη-
τική κατεύθυνση. Μάλλον συντηρητική κρίνεται η προσήλωσή
σας στην αδράνεια και η ιδεοληπτική σας ύπνωση, γιατί για την
Κυβέρνηση αυτό είναι αυτονόητος εκσυγχρονισµός. 

Μιλήσατε για εκ προοιµίου προαναγγελία συρρίκνωσης του
ακαδηµαϊκού χάρτη, ενώ εµείς µιλάµε για εξορθολογισµό των
στρεβλώσεων και του χάους. Κινδυνολογήσατε για περικοπές και
επικείµενη κατάργηση του αυτοδιοίκητου, ενώ εµείς κρίνουµε
απαραίτητο τον έλεγχο των δαπανών και το νοικοκύρεµα και ταυ-
τόχρονα προσδοκούµε την απελευθέρωση του αυτοδιοίκητου σε
υγιείς δυνάµεις.

Προκρίνατε µέχρι και ρήγµα µε την ακαδηµαϊκή κοινότητα. Εάν
φυσικά εννοήσατε τη ρήξη µε τον ισοπεδωτισµό, την άρνηση
στην επικράτηση των µετρίων και των ανεπαρκών, την επιβολή
των πιο απαραίτητων προσόντων, τότε συµφωνούµε, ναι, εµείς,
αγαπητοί συνάδελφοι υπερθεµατίζουµε κάθε προσπάθεια για
βελτίωση, εσείς την αναθεµατίζετε. Αντιδρούµε στον ασποσκο-
ρακισµό κάθε αξιοκρατίας, που εσείς την εµπαίζετε και την χρη-
σιµοποιείτε για να εµπαίζονται οι αφελείς. 

Ας µην γελιόµαστε και ας µην θέτουµε επιφανειακά ψευτοδι-
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λήµµατα. Ή αναγνωρίζουµε την παρακµή µας ή την αποσιω-
πούµε ή προβληµατιζόµαστε µηρυκαστικά. Το πρόβληµα της παι-
δείας είναι χρηµατοδοτικό, στελεχιακό, του χάρτη, ιδεολογικό,
είναι τέλος-τέλος πολιτικό. Πέρα από την κατάφωρη χρεοκοπία
των µεταρρυθµίσεων, την αναχρονιστική αγκύλωση των αναλυ-
τικών προγραµµάτων, τους ανάπηρους νόµους, τις ατελέσφορες
διοικητικές βελτιώσεις, µένει µετέωρο το νόηµα της εκπαιδευτι-
κής µας προσήλωσης. 

Εξορθολογισµό και νοικοκύρεµα χρειάζεται η παιδεία και όχι
κατ’ ανάγκην χρήµατα, όπως και αµείλικτη αξιοκρατία σε κάθε
πτυχή της. Επί της παιδείας να επιδεικνύουµε περισσότερη πο-
λιτική αξιοπρέπεια, συναίσθηση ευθύνης και πατριωτισµό, διότι
η ευθύνη στην παιδεία είναι πατριωτισµός. Και αυτήν την πατριω-
τική ευθύνη επιδεικνύει αυτή η Κυβέρνηση. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Αχµέτ Ιλχάν από το Κίνηµα Αλλαγής. 
ΑΧΜΕΤ ΙΛΧΑΝ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να κάνω ένα σχόλιο προς την Υπουργό

όσον αφορά το θέµα ότι το Κίνηµα Αλλαγής στην προηγούµενη
κοινοβουλευτική θητεία είχε ψηφίσει το νοµοσχέδιο για την ανα-
γνώριση των κολλεγίων.

Κυρία Υπουργέ, θέλω να σας θυµίσω ότι εµείς είµαστε υπέρ
της επαγγελµατικής αναγνώρισης και του ισοδύναµου, αλλά όχι
στην ισοτιµία. Το θέµα της ισοτιµίας είναι κάτι άλλο, που έχει
σχέση µε τον ΔΟΑΤΑΠ και έχει απόλυτη σχέση και µε διάφορα
συνταγµατικά θέµατα. 

Εγώ θα ήθελα να επικεντρωθώ στην οµιλία µου, κύριε Πρό-
εδρε, περισσότερο στη λειτουργία του ΔΟΑΤΑΠ, πέραν του νο-
µοσχεδίου, για να δούµε ποιες είναι οι παθογένειες που υπάρ-
χουν στον ΔΟΑΤΑΠ.

Ξέρετε ότι ο ΔΟΑΤΑΠ είναι ένας οργανισµός που ιδρύθηκε το
2005 µε τον ν.3328. Θεσπίστηκε τότε η περίφηµη διάταξη του
άρθρου 11. Το άρθρο 11 λέει ότι οι αποφάσεις και τα σχετικά πι-
στοποιητικά πρέπει να εκδίδονται για τις περιπτώσεις αναγνώρι-
σης ισοτιµίας µέσα σε εξήντα ηµέρες και για τις περιπτώσεις
ισοτιµίας και αντιστοιχίας µέσα σε ενενήντα ηµέρες από τη συγ-
κέντρωση των απαραίτητων στοιχείων, ενώ σε κάθε περίπτωση
απόκλισης από τις ως άνω προθεσµίες, λόγω έλλειψης στοι-
χείων, εκδίδεται αιτιολογηµένη απόφαση του οργανισµού. 

Αυτά λέει το άρθρο 11 του νοµοσχεδίου. Ποια είναι, όµως, η
πραγµατικότητα; Εφαρµόζεται το άρθρο 11 του νοµοσχεδίου;
Υπάρχουν υπερβολικές και αδικαιολόγητες καθυστερήσεις. Νο-
µίζω ότι όλοι οι συνάδελφοι που ασχολούνται και έχουν αποφοί-
τους πανεπιστηµίων από ξένες χώρες ξέρουν τι γίνεται στον
ΔΟΑΤΑΠ. Υπάρχουν καθυστερήσεις, που σε ορισµένες περιπτώ-
σεις φτάνουν µέχρι και τα τέσσερα χρόνια, κυρία Υπουργέ, για
τη διεκπεραίωση αιτήσεων αναγνώρισης αλλοδαπών τίτλων ως
ισότιµων και αντίστοιχων προς τους απονεµόµενους από τα ηµε-
δαπά ιδρύµατα ανώτατης εκπαίδευσης. Δηλαδή, πού είναι οι
εξήντα ηµέρες, πού είναι τα τέσσερα χρόνια; 

Νέοι συµπολίτες µας, που πήγαν στο εξωτερικό και σπούδα-
σαν και ξόδεψαν τόσες χιλιάδες ευρώ, έρχονται και παρ’ ότι
έχουν καταθέσει πλήρη και άρτιο φάκελο, ταλαιπωρούνται περι-
µένοντας χωρίς αποτέλεσµα να ολοκληρωθεί η διαδικασία ανα-
γνώρισης των πτυχίων τους για χρόνια, χωρίς να µπορούν να
λάβουν καµµία ουσιαστική πληροφορία για την πορεία της υπό-
θεσής τους. 

Οι απαντήσεις των υπαλλήλων είναι µονότονες και επαναλαµ-
βανόµενες, χωρίς περιεχόµενο και σαφές χρονοδιάγραµµα: «Οι
υποθέσεις σας είναι στους εισηγητές, περιµένουν για υπογραφή,
περιµένουν για κρίση». Και όλα αυτά για όσους έχουν τη δυνα-
τότητα να πάνε µέχρι τον ΔΟΑΤΑΠ, γιατί υπάρχει και πλήρης
αδυναµία τηλεφωνικής επικοινωνίας µε τον οργανισµό, που επι-
βαρύνει τους πολίτες που ζουν εκτός Αθηνών και Θεσσαλονίκης,
οι οποίοι και είναι αναγκασµένοι να ταξιδέψουν, προκειµένου να
έχουν την όποια πληροφόρηση για την αίτησή τους. 

Η πραγµατικότητα, λοιπόν, βρίσκεται πολύ µακριά από τα όσα
ορίζει ο νόµος για τη λειτουργία του εν λόγω Οργανισµού, του

ΔΟΑΤΑΠ. Και ενώ αυτή είναι η κατάσταση, η υπηρεσία του
Υπουργείου Παιδείας υποστηρίζει ότι η λειτουργία του οργανι-
σµού έχει βελτιωθεί σηµαντικά, καθώς υπάρχει εντυπωσιακή επί-
σπευση διαδικασιών στο Υπουργείο Παιδείας για την επαγγελ-
µατική ισοδυναµία των πτυχίων των κολλεγίων και των ξένων πα-
νεπιστηµίων. 

Μα, στα αλήθεια, είστε ευχαριστηµένοι µε αυτήν την κατά-
σταση; Πράγµατι, από τις 20 Μαΐου 2019 έχει τεθεί σε λειτουργία
και η ηλεκτρονική πλατφόρµα e-Doatap, η οποία όµως και αυτή
δεν φαίνεται να λειτουργεί αποτελεσµατικά. Αφ’ ενός δεν έχει
µειώσει τον χρόνο διεκπεραίωσης των διαδικασιών αναγνώρισης
και αφ’ ετέρου υπάρχουν πολλές καταγγελίες πολιτών για τη µη
ανταπόκριση του οργανισµού στα ερωτήµατα που του στέλνον-
ται. 

Το βασικό θέµα, όµως, δεν είναι η ταλαιπωρία των ενδιαφερο-
µένων µόνο. Η κατάσταση που παρουσιάζει ο εν λόγω οργανι-
σµός µε τις αδικαιολόγητες καθυστερήσεις στις υποθέσεις των
διαδικασιών αναγνώρισης τίτλων ξένων πανεπιστηµίων επί της
ουσίας οδηγεί νέους συµπολίτες µας στον αποκλεισµό από την
αγορά εργασίας. 

Είναι εγκληµατικό, κύριε Υπουργέ, νέοι επιστήµονες να βρί-
σκονται όµηροι στις ανεπάρκειες του ΔΟΑΤΑΠ και να οδηγούνται
στην ανεργία, ενώ οι οικογένειές τους την ίδια στιγµή να εξαντ-
λούνται ηθικά και οικονοµικά. Όλα αυτά συµβαίνουν τη στιγµή
που η Κυβέρνηση κάνει αισιόδοξες εξαγγελίες περί προοπτικών
αντιστροφής του brain drain. Μα, πώς θα έλθουν και γιατί να έλ-
θουν στην Ελλάδα οι επιστήµονες που έχουν ολοκληρώσει τις
σπουδές τους στο εξωτερικό, όταν θα πρέπει να αντιµετωπίσουν
µια τέτοια κατάσταση για να αναγνωριστούν οι τίτλοι σπουδών
τους; Κατανοώ πως τα τελευταία χρόνια όλο και περισσότεροι
νέοι επιλέγουν να κάνουν µεταπτυχιακές σπουδές στο εξωτε-
ρικό, αλλά αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν πρέπει να λυθεί αυτό το
θέµα. 

Πιστεύω, κύριε Υπουργέ, ότι πρέπει να φέρετε µια νέα ρύθµιση
η οποία να εκσυγχρονίζει το υπάρχον θεσµικό πλαίσιο για να
δούµε τελικά πώς µπορούµε να επιταχύνουµε αυτή τη διαδικασία
για να τηρηθεί τελικά ο νόµος, δηλαδή για κάποιον που τελειώνει
το πανεπιστήµιο στο εξωτερικό πότε θα αναγνωριστεί ο τίτλος
του. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

Επ’ ευκαιρία, κύριε Υπουργέ, αφού βλέπω εδώ την κ. Ζαχα-
ράκη, θέλω να της πω το εξής: Πριν από λίγο πήρα µια επιστολή,
κυρία Υφυπουργέ, από το Σωµατείο «Σύνδεσµος Σχολικών Εφο-
ρειών Μειονοτικών Σχολείων Δυτικής Θράκης» που εδρεύει στην
Κοµοτηνή. Σας εστάλη σήµερα. Μπορεί να µην τη διαβάσατε
ακόµα. Κάνει αναφορά στην εορτή των Τριών Ιεραρχών. 

Εµείς χαιρετίζουµε την απόφασή σας και σας ευχαριστούµε
θερµά –και σας το λέω δηµόσια- κατ’ αρχάς για το ότι δεν θα
είναι αργία η εορτή των Τριών Ιεραρχών και τα µαθήµατα θα γί-
νονται κανονικά στα σχολεία και αν θέλει το σχολείο µπορεί να
εκκλησιαστούν τα παιδιά. Αυτή, όµως, η διαταγή δεν µπορεί να
ισχύει για τα µειονοτικά σχολεία. Εδώ πρέπει µε νέα σας από-
φαση να εξαιρεθούν τα µειονοτικά σχολεία απ’ αυτήν τη διαδι-
κασία και να τηρείται κανονικά το ωρολόγιο πρόγραµµα, δηλαδή
τα παιδιά να πηγαίνουν στο σχολείο. Δεν είναι αργία και το χαι-
ρετίζουµε αυτό και τα παιδιά θα πηγαίνουν στο σχολείο και σας
ευχαριστούµε. Να µη χάσουν τα παιδιά τα µαθήµατα, αλλά ιδίως
στα µειονοτικά σχολεία αυτό δηµιουργεί σύγχυση και θα ήθελα
να το καταθέσω αυτό και για τα Πρακτικά της Βουλής, εάν δεν
το έχετε διαβάσει, προκειµένου να µη δηµιουργούνται εντυπώ-
σεις και διάφορες παρερµηνείες ότι υποχρεούνται τα παιδιά και
προκειµένου να µη δηµιουργούνται κάποια θέµατα µε κάποιους
δασκάλους που ίσως να θέλουν να δώσουν µια άλλη ερµηνεία
απ’ αυτήν που υπάρχει στις καλές προθέσεις σας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αχµέτ Ιλχάν καταθέτει για τα

Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η οποία βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλείται στο Βήµα ο
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Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδος της Νέας Δηµοκρατίας
και Πρωθυπουργός κ. Κυριάκος Μητσοτάκης.

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ευ-
χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κατ’αρχάς θα ήθελα να ευχηθώ περαστικά στον συνάδελφο κ.
Αλεξιάδη που πληροφορήθηκα ότι έχει µια περιπέτεια µε την
υγεία του. Ευχόµαστε όλα τα καλά και να είναι σύντοµα πάλι µαζί
µας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σύµφωνα µε τον Πλάτωνα η παι-
δεία είναι ο δεύτερος ήλιος των ανθρώπων και ακριβώς αυτή την
ακτινοβολία του δεύτερου ήλιου υπηρετεί και το νοµοσχέδιο το
οποίο συζητάµε σήµερα. Είναι µια τολµηρή, µια συνεκτική δέσµη
µεταρρυθµίσεων που απελευθερώνει την ανώτατη εκπαίδευση
από τον ασφυκτικό έλεγχο του Υπουργείου. Είναι µια δέσµη µε-
ταρρυθµίσεων που καθιερώνουν την αξιολόγηση στα πανεπιστή-
µια, συνδέοντάς τη µε τη χρηµατοδότηση και την παραγωγή
επιστηµονικού έργου. Είναι µια δέσµη µεταρρυθµίσεων που ενι-
σχύουν την έρευνα, αίροντας αγκυλώσεις της γραφειοκρατίας
που δυστυχώς την καθηλώνουν εδώ και δεκαετίες, όπως γνωρί-
ζουν πολύ καλά συνάδελφοι Βουλευτές οι οποίοι είναι και πανε-
πιστηµιακοί. 

Αυτό το τρίπτυχο σχεδιασµός – αξιολόγηση - ευελιξία συµπυ-
κνώνει το περιεχόµενο και τους στόχους των διατάξεων που ει-
σηγείται σήµερα η κυβερνητική πλειοψηφία. Θεωρώ, όµως, ότι
το πνεύµα τους είναι πολύ ευρύτερο. Θα έλεγα ότι είναι καθο-
λικό. Η παιδεία -το λέµε πολλές φορές σ’ αυτή την Αίθουσα- απο-
τελεί πεδίο εθνικό και καθώς στη χώρα µας η δηµόσια εκπαίδευ-
ση υπήρξε ανέκαθεν «ιµάντας» κοινωνικής κινητικότητας και µο-
χλός ατοµικής προκοπής, αναδεικνύεται και σήµερα ως το πολι-
τικό σύνορο ανάµεσα στην πραγµατική πρόοδο και στην
καµουφλαρισµένη συντήρηση. 

Σ’ αυτά, λοιπόν, τα µεγάλα ζητούµενα καλείται να απαντήσει
τώρα η πατρίδα µας. Η Κυβέρνησή µας σηκώνει το γάντι στις
προκλήσεις των καιρών. Γι’ αυτές τις θέσεις άλλωστε, µαζί µε
εκείνες για την οικονοµία και την ασφάλεια των πολιτών, ψηφί-
στηκε από τους πολίτες και είναι αποφασισµένη να τις κάνει πρά-
ξη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Στην αρχή της τρίτης δεκαετίας του εικοστού πρώτου αιώνα

µε τον σκληρό διεθνή ανταγωνισµό, την κούρσα της τεχνολογίας,
τις µεγάλες προκλήσεις της κλιµατικής αλλαγής, τα στοιχήµατα
της πράσινης ανάπτυξης, η εκπαίδευση παίρνει τον χαρακτήρα
της πιο σηµαντικής επένδυσης για κάθε τόπο. Δεν είναι τυχαίο
ότι όλα τα προηγµένα κράτη συνδέουν το µέλλον τους µ’ αυτήν
και ιδίως µε την τριτοβάθµια εκπαίδευση και τη µεταπτυχιακή
έρευνα. 

Η Ελλάδα δυστυχώς εισέρχεται σ’ αυτόν τον πόλεµο της γνώ-
σης απογυµνωµένη. Μόλις πέρυσι, χωρίς προετοιµασία, χωρίς
καµµία ακαδηµαϊκή αξιολόγηση, αναδιατάχθηκε ο ακαδηµαϊκός
χάρτης της χώρας. Με κριτήρια αµιγώς ψηφοθηρικά λίγο πριν
τις εκλογές ιδρύθηκαν ανά την επικράτεια νέα πανεπιστηµιακά
τµήµατα αµφίβολης βιωσιµότητας, πολλά εκ των οποίων –το θυ-
µόµαστε καλά- ιδρύθηκαν µε βουλευτικές τροπολογίες, τις
οποίες έκανε δεκτές ο Υπουργός στην κυριολεξία την τελευταία
στιγµή. 

Την ίδια ώρα που συνέβαινε αυτό, έµπαινε µεθοδικά στο περι-
θώριο η ανεξάρτητη αρχή που ήταν αρµόδια για την ποιότητα
του εκπαιδευτικού έργου χωρίς αντικειµενικά κριτήρια επιδό-
σεων, τα κονδύλια για τα πανεπιστήµια συσσωρεύονταν στο τα-
µείο του Υπουργού για να µοιραστούν κατά το δοκούν, ενώ οι
ειδικοί λογαριασµοί έρευνας «βάλτωναν» στη γραφειοκρατία, µε
συνέπεια όλο και περισσότερα ερευνητικά επιστηµονικά προ-
γράµµατα να εγκαταλείπουν τα ελληνικά ανώτατα ιδρύµατα. 

Αδιάψευστος µάρτυρας ο ευρωπαϊκός ερευνητικός δείκτης.
Το 2018 η χώρα µας είχε δεκαεννιά χιλιάδες οκτακόσιες πενήντα
δύο επιστηµονικές δηµοσιεύσεις, η Αγγλία είχε διακόσιες έντεκα
χιλιάδες, η Γερµανία εκατόν ογδόντα χιλιάδες, η Γαλλία εκατόν
είκοσι χιλιάδες, άλλες τόσες και η Ιταλία. Πρόκειται, βέβαια, για
χώρες µε µεγαλύτερο πληθυσµό και µε παράδοση στην έρευνα

αλλά και κατά κεφαλήν αναγωγή να κάνετε, θα αντιληφθείτε τον
βαθµό της υστέρησης. Αυτή η υστέρηση δίνει και το µέτρο της
προσπάθειας που έχουµε να κάνουµε. 

Υπάρχει, όµως, και µια άλλη όψη. Το γεγονός ότι και µέσα σ’
αυτές τις δύσκολες συνθήκες η Ελλάδα συγκρατείται ακόµα στη
δέκατη έβδοµη θέση µεταξύ τριάντα οκτώ κρατών, ένα δηλώνει,
ότι το δηµόσιο πανεπιστήµιο αντιστέκεται και παράγει και ότι
παρά το µεθοδικό «ξήλωµα» της σηµαντικής µεταρρύθµισης του
2011, οι εργάτες του, οι καθηγητές, οι φοιτητές, οι ερευνητές
επιµένουν να προκόβουν, υπερβαίνοντας τα εµπόδια που το ίδιο
το κράτος συχνά βάζει. Αυτές οι νησίδες της προόδου και της
αριστείας είναι εδώ, είναι µαζί µας, µας καλούν να τις πολλαπλα-
σιάσουµε µέσα από ένα συνολικό µεταρρυθµιστικό σχέδιο. 

Θα το ξαναπώ: Έχω βαθιά πίστη στο ελληνικό δηµόσιο πανε-
πιστήµιο, το οποίο όµως θα ανοίξει πραγµατικά τα φτερά του
µόνο αν του δοθούν οι δυνατότητες να αποφασίζει το ίδιο για το
ταξίδι του στη γνώση και την έρευνα, κάτι που επιχειρεί να κάνει
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.

Είναι µια πρόταση ελευθερίας για τα δηµόσια πανεπιστήµια,
µια πρόταση χειραφέτησης, µια πρόταση ελευθερίας, αλλά και
ευθύνης ταυτόχρονα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα παραπάνω δεδοµένα απαν-
τάµε σήµερα µε ένα νοµοσχέδιο το οποίο κάνει τρία σηµαντικά
βήµατα που οδηγούν τα ελληνικά δηµόσια πανεπιστήµια στη νέα
εποχή. Βήµα πρώτο: Η χώρα αποκτά Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκ-
παίδευσης, ένα όργανο το οποίο έρχεται να αντικαταστήσει την
παλιά ΑΔΙΠ, µε ενισχυµένες αρµοδιότητες, κυρίως, όµως, να
αποτελέσει και ένα θεσµικό αντίβαρο στις όποιες παρεµβάσεις
της εκάστοτε κυβέρνησης, του εκάστοτε Υπουργού. Είναι στην
ουσία ένα ανεξάρτητο όργανο προώθησης της αυτονοµίας της
παιδείας απέναντι σε ένα συγκεντρωτικό κράτος - πατερούλη.
Γιατί εθνική αρχή θα είναι στο εξής ο έγκυρος αρωγός της πολι-
τείας στη χάραξη µιας µακρόπνοης στρατηγικής για την ανώτατη
εκπαίδευση, µια στρατηγικής η οποία -όλοι θα συµφωνήσουµε
φαντάζοµαι- ότι θα πρέπει να ξεπερνάει και τον ορίζοντα του εκά-
στοτε εκλογικού κύκλου.

Ακριβώς γι’ αυτό και πρέπει, κυρία Υπουργέ, να συγκροτείται
από πρόσωπα υψηλού, υψηλοτάτου ακαδηµαϊκού επιπέδου.
Πρόεδρος θα επιλέγεται από την Επιτροπή Θεσµών και Διαφά-
νειας της Βουλής, ενώ τα µέλη του Ανώτατου Συµβουλίου, όπως
και του Συµβουλίου Αξιολόγησης και Πιστοποίησης θα ορίζονται
από τον Πρόεδρο της Αρχής και από δύο καθηγητές πρώτου
βαθµού. Λειτουργώντας ανεξάρτητα, αξιοποιώντας διεθνή πρό-
τυπα, αποφασίζοντας µε κριτήρια επιστηµονικά, τα στελέχη της
νέας αρχής θα συµβάλλουν σταδιακά, µεθοδικά στην αναδιά-
ταξη, αλλά και στην κατανοµή των τµηµάτων ανά την επικράτεια
και όχι πλέον µε όρους τοπικισµού ή ψηφοθηρικών κελευσµάτων,
αλλά µε βάση τις υπαρκτές ανάγκες και της κοινωνίας, αλλά και
της οικονοµίας.

Κεντρικότερη, όµως, αποστολή αυτού του νέου θεσµού είναι
η συνεχής αξιολόγηση των ανώτατων ιδρυµάτων, µε κριτήρια τα
οποία θα προτάσσουν τον παραγωγικό ρόλο, αλλά και την κοι-
νωνική διάσταση των πανεπιστηµίων, ώστε κάθε σχολή να µπορεί
να ακολουθεί πια τη δικιά της δυναµική, µε µετρήσιµους στόχους
να αναβαθµίζεται διαρκώς. Είναι µια διαδικασία που γεφυρώνεται
µε την επόµενη µεγάλη τοµή του νοµοσχεδίου, που δεν είναι
άλλο από το τολµηρό βήµα το οποίο κάνουµε, να συνδέσουµε
την αξιολόγηση των πανεπιστηµίων µε τη χρηµατοδότησή τους.
Έτσι, τα κονδύλια του κρατικού προϋπολογισµού δεν θα διατί-
θενται µε βάση τα σχέδια των Υπουργών, τις παρεµβάσεις Βου-
λευτών ή διαφόρων οµάδων πίεσης, αλλά µε όρους επιδόσεων
στη µόρφωση και στον καθηµερινό πολιτισµό που θα διαµορφώ-
νεται µέσα από τις σχολές. Το σύνολο των ιδρυµάτων θα βαθµο-
λογείται µέσω µιας διευρυµένης βεντάλιας κριτηρίων από το
διεθνές επιστηµονικό τους αποτύπωµα, από την απορρόφηση
των αποφοίτων τους στην αγορά εργασίας, µέχρι τον σεβασµό
στην ισότητα των φύλων, την παροχή προσβασιµότητας σε άτο-
µα µε ειδικές ανάγκες στην καθηµερινή τους λειτουργία, όπως
συµβαίνει δηλαδή σε όλα τα πανεπιστήµια του κόσµου.

Προσοχή, όµως, το κράτος εξακολουθεί να εγγυάται τη βιω-
σιµότητα των σχολών. Η ετήσια επιχορήγηση θα καταρτίζεται
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κατά 80% βάσει αντικειµενικών δεδοµένων -αριθµός φοιτητών,
κόστος σπουδών, γεωγραφική θέση του κάθε ιδρύµατος. Όµως
σε ποσοστό 20% θα καθορίζεται από δείκτες που θα επιλεγούν
τα ίδια ποιότητα διδασκαλίας, πρωτοτυπία της επιστηµονικής
έρευνας, δυναµική, εξωστρέφεια. Όλα αυτά θα αποτελούν ένα
κίνητρο για µεγαλύτερη κρατική χρηµατοδότηση.

Το τρίτο σηµαντικό βήµα που κάνει το νοµοσχέδιο είναι η απε-
λευθέρωση της έρευνας και της καινοτοµίας. Οι δύο αυτοί δεί-
κτες µπορεί σήµερα να αποτελούν κεντρικές προτεραιότητες σε
όλα τα ανεπτυγµένα κράτη, αφού εκεί κρύβεται η ανταγωνιστι-
κότητα των οικονοµιών τους, στην Ελλάδα, όµως, κινδυνεύουν
να µετατραπούν σε έναν εφιάλτη που κρύβεται πίσω από τέσ-
σερα γράµµατα: «ΕΛΚΕ», οι διαβόητοι ειδικοί λογαριασµοί κον-
δυλίων και έρευνας. Δηµιουργήθηκαν ως µια πηγή άρδευσης
υποτίθεται πρωτοπόρων επιστηµονικών προγραµµάτων που
φύονται στα ελληνικά πανεπιστήµια. Στην πράξη, όµως, κατέλη-
ξαν ολοένα και πιο δαιδαλώδεις, αδιαφανείς µηχανισµοί, µακριά
από τους στόχους τους. Η Υπουργός, όπως και πολλοί συνάδελ-
φοι, εξέθεσαν συγκεκριµένα παραδείγµατα γύρω από την αφό-
ρητη γραφειοκρατία που διέπει το σηµερινό πλαίσιο λειτουργίας
των ειδικών λογαριασµών, κονδυλίων και έρευνας. Αυτό αλλάζει. 

Οι νέες ρυθµίσεις απαλλάσσουν τους επιστηµονικούς υπευθύ-
νους της έρευνας από διαδικαστικά βάρη τα οποία θεωρούµε ότι
είναι παντελώς περιττά. Η λειτουργία των ΕΛΚΕ γίνεται απλού-
στερη, γρηγορότερη, περισσότερο διαφανής τελικά, κύριε
Υπουργέ και λιγότερο γραφειοκρατική. Η στόχευση κάθε προ-
γράµµατος έτσι θα εξειδικεύεται, η εξέλιξη του θα παρακολου-
θείται και η πρόοδός του θα είναι διαρκώς µετρήσιµη. Αυτό
εξάλλου ήταν και πάγιο αίτηµα και των ερευνητών και των πανε-
πιστηµιακών όλης της χώρας. Το ικανοποιούµε σήµερα. Είµαι σί-
γουρος ότι θα τονώσει την καινοτοµία και την έρευνα που τόσο
έχει ανάγκη η εθνική οικονοµία.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, παρουσίασα συνοπτικά τις τρεις
µεγάλες τοµές στο νοµοσχέδιο. Είναι µια συνέχεια πολλών πρω-
τοβουλιών για την ανώτατη παιδεία που ξεκίνησαν µε την προ-
σπάθεια για την αποκατάσταση του πραγµατικού πανεπιστηµια-
κού ασύλου. Συνεχίστηκαν µε την έναρξη των ξενόγλωσσων προ-
γραµµάτων και την απελευθέρωση των µεταπτυχιακών σπουδών
και συνοδεύονται από την ένταση των συνεργασιών µε φηµι-
σµένα ιδρύµατα άλλων χωρών. 

Στα πλαίσια της πρόσφατης επίσκεψης που κάναµε στις Ηνω-
µένες Πολιτείες µαζί µε την Υπουργό Παιδείας είχαµε την ευκαι-
ρία να διαγνώσουµε το εντονότατο ενδιαφέρον σηµαντικότατων
αµερικανικών πανεπιστηµίων και τεχνολογικών ιδρυµάτων για συ-
νεργασία µε ελληνικά πανεπιστήµια. Ενδεικτικά αναφέρω ότι σε
µια ανοιχτή πρόσκληση την οποία κάναµε για να διαγνώσουµε
αυτό το ενδιαφέρον, να εντάξουµε αµερικανικά πανεπιστήµια σε
ένα πρόγραµµα για δώδεκα πανεπιστήµια τα οποία θα επισκε-
φθούν τη χώρα µας στα τέλη Μαρτίου, είχαµε εκατόν ενενήντα
αµερικανικά πανεπιστήµια τα οποία εκδήλωσαν ενδιαφέρον να
διερευνήσουν τις προοπτικές συνεργασίας µε ελληνικά δηµόσια
ακαδηµαϊκά ιδρύµατα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Καταλαβαίνετε, λοιπόν, τις τεράστιες προοπτικές οι οποίες

ανοίγονται σε αυτό το πεδίο. Θέλω να χαιρετίσω και τη σηµαν-
τική προσπάθεια την οποία κάνει το Εθνικό Καποδιστριακό Πα-
νεπιστήµιο µε το πρώτο ξενόγλωσσο πρόγραµµα το οποίο προ-
σφέρεται σε φοιτητές του εξωτερικού µε δίδακτρα -κατά την
άποψή µου- εξαιρετικά λογικά για την ποιότητα των γνώσεων
που θα παρέχει και το οποίο ήδη έχει αρχίσει να διαφηµίζεται
στο εξωτερικό και µπορώ να σας πω ότι συγκεντρώνει πολύ µε-
γάλο ενδιαφέρον από φοιτητές του εξωτερικού. Εξάλλου, ποιος
δεν θα ήθελε να έρθει να σπουδάσει Ιστορία, Φιλοσοφία, κλασι-
κές σπουδές στην Ελλάδα, στο Εθνικό Καποδιστριακό Πανεπι-
στήµιο; Και όµως, όλα αυτά τα τελείως αυτονόητα -για τη δικιά
µας παράταξη τουλάχιστον- δεν έγιναν πράξη εδώ και τόσα χρό-
νια. Ήρθε η ώρα να σπάσουµε αυτό το ταµπού των ιδεοληψιών
και να κάνουµε επιτέλους όλοι µαζί ένα µεγάλο άλµα στο µέλ-
λον.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Το πλαίσιο το οποίο θέτουµε σε εφαρµογή δίνει στο ακαδη-

µαϊκό και το ερευνητικό προσωπικό των ανώτατων ιδρυµάτων κί-
νητρα για να µπορούν να βελτιώνουν το επιστηµονικό τους έργο
και να αναβαθµίσουν ταυτόχρονα και τη δικιά τους θέση. Και οι
φοιτητές µε αυτόν τον τρόπο θα αποκτούν πρόσβαση σε προ-
γράµµατα σπουδών σύγχρονα και από καθηγητές αυξηµένων
προσόντων, κάτι που αυτόµατα καθιστά πιο ισχυρά και πιο αντα-
γωνιστικά τα πτυχία τους. Αλλά και οι υποψήφιοι φοιτητές θα επι-
λέγονται καθώς η διαδικασία της αξιολόγησης θα παρέχει σε
αυτούς και στις οικογένειές τους µία σαφή και αντικειµενική ει-
κόνα του επιπέδου σπουδών της σχολής ή του τµήµατος που τε-
λικά θα επιλέξουν. Τελικά όµως τα πανεπιστήµια κι αυτό είναι το
πιο σηµαντικό, θα αποκτούν τα ίδια τη δυνατότητα να καθορίζουν
την πορεία τους διαχειριζόµενα ανάλογα και τους πόρους. 

Και βέβαια, κυρία Υπουργέ, θέλω να τονίσω ότι µε αυτόν τον
τρόπο ένα βάρος της ευθύνης περνάει πια από το Υπουργείο
Παιδείας στις διοικήσεις των δηµόσιων πανεπιστηµίων. Μερικές
φορές αισθάνοµαι ότι υπήρχαν πρυτάνεις και διοικήσεις που
ίσως κάπου να βολεύονταν µε αυτή την λογική ότι τελικά για όλες
τις σηµαντικές αποφάσεις θα πρέπει να αποφασίσει ο Υπουργός
ή η Υπουργός Παιδείας. Αυτό αλλάζει τώρα. Ελευθερία, όπως
σας είπα και πριν, σηµαίνει ευθύνη. Και η ευθύνη αυτή θα απο-
τυπωθεί µέσα από τη διαδικασία αξιολόγησης που θα µετατοπί-
σει τελικά το βάρος της λήψης σηµαντικών αποφάσεων από το
Υπουργείο στα ίδια τα πανεπιστήµια. Έτσι τουλάχιστον αντιλαµ-
βάνοµαι προσωπικά την έννοια του αυτοδιοίκητου των πανεπι-
στηµίων. Συνταγµατικά κατοχυρωµένη πλην όµως στην πράξη
ακυρωµένη από ένα σύστηµα το οποίο τελικά µετέθετε σηµαντι-
κές αποφάσεις πάντα στη γραφειοκρατία του Υπουργείου ή τε-
λικά στον ίδιο τον Υπουργό. 

Θέλω να τονίσω ότι οι µεταρρυθµίσεις για τις οποίες µιλάµε
σήµερα και από τις οποίες πιστεύω ότι θα προκύψουν πολύ ση-
µαντικά οφέλη για το δηµόσιο πανεπιστήµιο δεν θα στοιχίσουν
ούτε ένα ευρώ, επαναλαµβάνω, ούτε ένα ευρώ, στα δηµόσια τα-
µεία. Μεγάλες αλλαγές συχνά δεν είναι ζήτηµα χρηµάτων αλλά
απόφασης. Το αντίθετο θα σας έλεγα. Το να µπορέσει η χώρα
µας να µετατραπεί σε ένα περιφερειακό εκπαιδευτικό κέντρο
προσελκύοντας φοιτητές από το εξωτερικό, οι οποίοι θα κατα-
βάλουν δίδακτρα για να µπορούν να σπουδάζουν προπτυχιακά
ή µεταπτυχιακά στην Ελλάδα, θα δώσει τη δυνατότητα στα πα-
νεπιστήµια να έχουν µία σηµαντική πρόσθετη πηγή εσόδων. Η
απελευθέρωση των ΕΛΚΕ από τη γραφειοκρατία του προηγού-
µενου καθεστώτος θα τους δώσει τη δυνατότητα να διεκδική-
σουµε περισσότερα ερευνητικά προγράµµατα, να είναι ακόµα
πιο ανταγωνιστικοί στον ευρωπαϊκό ερευνητικό χάρτη.

Το νοµοσχέδιο συµπεριλαµβάνει και άλλες διατάξεις τις
οποίες κρίνω ότι είναι ιδιαίτερα σηµαντικές, όπως η θέσπιση για
πρώτη φορά στη χώρα κρατικού πιστοποιητικού πληροφορικής,
αλλά και την συµβολική δυνατότητα αλλά ταυτόχρονα πολύ ου-
σιαστική δυνατότητα που δίνουµε στα σχολεία να µπορούν να
αποφασίζουν τα ίδια για τις µαθητικές εκδροµές. Θυµάµαι να
µου περιγράφει η Υπουργός πόσα διαφορετικά στάδια αδειών
και υπογραφών χρειαζόντουσαν για να µπορέσει ένα σχολείο να
κάνει µία µαθητική εκδροµή. Αυτό αλλάζει πια. Έχουµε αρκετή
εµπιστοσύνη στα σχολεία και στις διευθύνσεις τους να µπορούν
να αποφασίζουν τα ίδια για το που θα πηγαίνουν εκδροµές.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κρίση µάς έκανε να συνειδη-

τοποιήσουµε ότι η επένδυση στην παιδεία αποτελεί µια προϋπό-
θεση εθνικής επιβίωσης. Πιστεύω ότι όλοι µας αφήνουµε πίσω
αυτό το απατηλό στερεότυπο ενός πτυχίου το οποίο απλά απο-
τελεί το αυτόµατο διαβατήριο για µία σίγουρη δουλειά είτε στο
δηµόσιο είτε στον ιδιωτικό τοµέα. Έχουν αλλάξει οι καιροί πια
και έχει έρθει η ώρα να προσαρµοστούµε στα νέα δεδοµένα. Οι
σηµερινοί φοιτητές είναι οι πρώτοι οι οποίοι γνωρίζουν ότι ο πα-
νεπιστηµιακός τίτλος που θα αποκτήσουν δεν πρέπει να είναι ένα
ξερό χαρτί. Το ειδικό βάρος του θα κρίνεται από τη σκληρή δου-
λειά που προηγήθηκε στη σχολή που το χορήγησε. 

Οι αυστηροί κριτές του µέλλοντος δεν θα είναι πια µία δηµόσια
υπηρεσία η οποία θα δώσει σε κάποιον ο οποίος διεκδικεί την εί-
σοδο του στο δηµόσιο τον χαρακτηρισµό ΠΕ και όχι ΔΕ. Οι αυ-
στηροί κριτές του µέλλοντος θα είναι άλλοι. Θα είναι η µεταβαλ-
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λόµενη κοινωνία και η ανταγωνιστική οικονοµία. Και γι’ αυτό ακρι-
βώς και δεν σταµατάµε. Θα ακολουθήσει ένα πλήρες σχέδιο για
µεταρρυθµίσεις στη δευτεροβάθµια και στην πρωτοβάθµια εκ-
παίδευση. Θα το κάνουµε µε µέθοδο, µε διάλογο χωρίς αιφνιδια-
σµούς χωρίς εκπλήξεις, αν και έχουµε ήδη περιγράψει σε µεγάλη
λεπτοµέρεια ποιες είναι οι προθέσεις µας σχετικά µε την ανα-
µόρφωση των σχολείων. 

Θα διεξάγουµε αυτόν τον διάλογο όµως ταυτόχρονα µε την
αποφασιστικότητα ότι έχει έρθει η ώρα να γυρίσουµε σελίδα µε
νέα µαθήµατα, µε νέους τρόπους διδασκαλίας που θα δίνουν και
πάλι την πρωτοβουλία στους διδάσκοντες, στους καθηγητές,
στους δασκάλους, στους διευθυντές και όχι στο Υπουργείο. Στο
λύκειο, στο γυµνάσιο, στο δηµοτικό, στο νηπιαγωγείο χτυπάει τε-
λικά η καρδιά της γνώσης. Και όπως και στην προσχολική αγωγή,
στην προσχολική ηλικία, διαµορφώνεται ο σκελετός των χαρα-
κτήρων των αυριανών πολιτών, διαµορφώνονται εν πολλοίς και
ενδεχόµενες ανισότητες που θα συνοδεύουν τα παιδιά για το
υπόλοιπο της ζωής τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ίσως σε κάποιους αυτά τα λόγια
µου να ακούγονται ως συµβουλές. Είναι όµως πολιτικές µου θέ-
σεις που τις διατυπώνω στη γλώσσα της αλήθειας. Χωρίς σύγ-
χρονη παιδεία, έρευνα και καινοτοµία, δεν υπάρχει νέος πλούτος
και ευηµερία. Χωρίς ευηµερία και κοινωνική συνοχή δεν υπάρχει
µέλλον για έναν τόπο. Αυτό το µέλλον είµαστε έτοιµοι να το χτί-
σουµε. Τώρα ξέρουµε και µπορούµε. 

Μόλις προχθές είδα µία δηµοσκόπηση σύµφωνα µε την οποία
σχεδόν οκτώ στους δέκα Έλληνες, 78% αν δεν κάνω λάθος, δή-
λωσε πως συµφωνεί µε τη σύνδεση της χρηµατοδότησης των
πανεπιστηµίων µε την αξιολόγησή τους. Είναι ακόµα ένα µήνυµα
ωριµότητας των πολιτών. Και νοµίζω ότι όλες οι πολιτικές δυνά-
µεις έχουµε καθήκον αυτό το µήνυµα να το ακούσουµε και να
συµβαδίσουµε µε το αίτηµα της κοινωνίας. 

Η ουσία του νοµοσχεδίου µέχρι στιγµής απ’ όσο έχω παρακο-
λουθήσει τη συζήτηση έχει συναντήσει σποραδικές αντιδράσεις.
Εκκινούσαν περισσότερο από συντεχνιακές λογικές και από την
ανάγκη να υπερασπιστεί η Αξιωµατική Αντιπολίτευση την πολι-
τική την οποία ακολούθησε. Η ακαδηµαϊκή κοινότητα όµως στη
µεγάλη της πλειοψηφία συντάχθηκε µε το πνεύµα του νοµοσχε-
δίου, συµφώνησε µε το γράµµα του. 

Καλό είναι, λοιπόν, ο κάθε Βουλευτής πριν από την ονοµαστική
ψηφοφορία να ξανασκεφτεί τη θέση του πριν διατυπώσει ένα
αβασάνιστο «όχι». Ο χώρος της εκπαίδευσης απαιτεί την ίδια αί-
σθηση ευθύνης ανάλογη µε αυτή των εθνικών θεµάτων. Και καλό
θα ήταν επιτέλους να µην βάζουµε το µέλλον των νέων µας στην
αρένα του κοµµατικού ανταγωνισµού. 

Μπορούµε να διαµορφώσουµε µία εθνική συναίνεση για να
φτιάξουµε µαζί τα δηµόσια πανεπιστήµια της Ελλάδος, µε ερευ-
νητικά προγράµµατα που θα ενισχύουν την εθνική οικονοµία, µε
σύγχρονες σπουδές που θα οδηγούν τελικά τα παιδιά µας σε
καλές δουλειές µε ελευθερία και δηµιουργία για τις επόµενες γε-
νιές. Και τότε, ποιος ξέρει, ίσως συµµεριστώ και εγώ ένα παλιό
σύνθηµα που ακουγόταν στα αµφιθέατρα από την Αριστερά:
Πρώτοι στα µαθήµατα, πρώτοι στον αγώνα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρία Ξενογιαννακο-

πούλου, έχετε δικαίωµα δευτερολογίας.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Ακούγοντας τον Πρωθυπουργό, κ. Μητσοτάκη, θα ήθελα να

παρατηρήσω τρία σηµεία. Πρώτα από όλα δεν είναι αληθές ότι
η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ έκανε τις προτάσεις, όσον αφορά τη
µεγάλη αλλαγή στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα, χωρίς σχέ-
διο. Υπήρξε συγκεκριµένη στρατηγική, όσον αφορά την ενοποί-
ηση των ΤΕΙ και την αναβάθµιση συνολικά της ανώτατης εκπαί-
δευσης στη χώρα µας. Έγινε µε συγκεκριµένο σχέδιο και στρα-
τηγική, για να προχωρήσει η δηµόσια ανώτατη εκπαίδευση χωρίς
διακρίσεις και ανισότητες εσωτερικά, για τη νέα γενιά της χώρας
µας, για την ανάπτυξη και την κοινωνική συνοχή. Επίσης, η ίδρυ-
ση των τριάντα επτά αυτών τµηµάτων, που δυστυχώς το παρόν

νοµοσχέδιο παγώνει τη λειτουργία τους, έγινε επίσης µετά από
συγκεκριµένες εισηγήσεις των ίδιων των εκπαιδευτικών ιδρυµά-
των και των συγκλήτων τους και δεν υπήρξε µέχρι στιγµής επαρ-
κής αιτιολόγηση, από την Κυβέρνηση της ΝΔ γιατί δεν προ-
χωράει η ενεργοποίηση τους.

Το δεύτερο σηµείο, το οποίο θα ήθελα να αναφέρω, είπε ο κ.
Μητσοτάκης προηγούµενα ότι αυτή είναι µια µεταρρύθµιση που
έρχεται να απελευθερώσει τα πανεπιστήµια, αναφερόµενος κυ-
ρίως στην τιµωρητική αξιολόγηση των ΑΕΙ του 20% της χρηµα-
τοδότησής τους. Εµείς συµφωνούµε απόλυτα µε την αξιολό-
γηση. Εξάλλου, είχαµε θέσει συγκεκριµένες διαδικασίες αξιολό-
γησης και αλίµονο αν τα πανεπιστήµια δεν είναι χώρος συνεχούς
αξιολόγησης. Όµως, κύριε Πρωθυπουργέ δεν πρόκειται να απε-
λευθερωθούν τα πανεπιστήµια µε αυτόν τον τρόπο, µε την
απειλή της µείωσης των πιστώσεών τους κατά 20%. Το αποτέλε-
σµα, που θα δείτε πολύ γρήγορα, θα είναι µια χειραγώγηση δυ-
στυχώς, µε τα περιφερειακά πανεπιστήµια να µένουν πίσω, θα
υπάρξει ανακατανοµή πόρων, όσον αφορά την ανώτατη εκπαί-
δευση και θα διευρυνθούν οι µεγάλες ανισότητες στον χώρο της
παιδείας. Ιδιαίτερα, θέτοντας ποσοτικά κριτήρια, τα οποία µπορεί
να αρµόζουν σε λογικές του ιδιωτικού τοµέα, αλλά σίγουρα δεν
συνάδουν µε την ανώτατη εκπαίδευση. Να υπενθυµίσω επίσης,
επειδή πρέπει να λέµε την πραγµατικότητα σε αυτήν την αί-
θουσα, και επειδή αναφέρθηκε ο Πρωθυπουργός, ότι όσον
αφορά τα ξενόγλωσσα τµήµατα, που είναι κάτι πολύ θετικό, είχαν
ξεκινήσει από την Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, µάλιστα σε συνεργα-
σία µε το Διεθνές Πανεπιστήµιο το συγκεκριµένο πρόγραµµα
που αναφέρατε, όσον αφορά το Εθνικό Καποδιστριακό Πανεπι-
στήµιο της Αθήνας, για να είµαστε εντάξει.

Μια φράση κλείνοντας: Κύριε Πρωθυπουργέ, δεν είναι αλήθεια
ότι δεν χρειάζονται δαπάνες για την παιδεία. Την περίοδο της
κρίσης υπήρξε υποστελέχωση και υποχρηµατοδότηση. Το 2015
η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ βρήκε µια µείωση των δαπανών 34%
στην παιδεία από την έναρξη της κρίσης και µε ένα Μεσοπρόθε-
σµο Πρόγραµµα, το οποίο προέβλεπε περαιτέρω µείωση 1 δις.
Η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ στις σκληρές τότε µνηµονιακές στιγ-
µές, στις οποίες ήταν ακόµα η χώρα µας, το 2016 - 2018 έκανε
µια µεγάλη αύξηση των δαπανών συνολικά για την παιδεία, η
οποία έφτασε στο 2,9% του ΑΕΠ. Μάλιστα στον προϋπολογισµό
του 2019 η αύξηση ήταν 6,17%, όταν στον παρόντα προϋπολο-
γισµό του 2020 είναι µόνο 2,36%. Χρειάζεται σαφώς και η αξιο-
λόγηση, αλλά χρειάζεται και ουσιαστική στήριξη του δηµόσιου
πανεπιστηµίου.

Και επειδή ο Πρωθυπουργός δεν αναφέρθηκε στο άρθρο 50,
καταλαβαίνω ότι υπάρχει αµηχανία και εσωτερικά στην Κυβέρ-
νηση, όσον αφορά την αντισυνταγµατική διάσταση που έχει η
παραβίαση του άρθρου 16 του Συντάγµατος µε αυτόν τον τρόπο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Έχει ζητήσει και θα
λάβει τον λόγο η Υπουργός Παιδείας, κ. Νίκη Κεραµέως.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Τέσσερα σηµεία. Σηµείο πρώτο: Είπατε ότι όχι, δεν έγινε χωρίς
σχέδιο η αναδιάρθρωση του ακαδηµαϊκού χάρτη. Να σας υπεν-
θυµίσω ότι έγινε χωρίς ακαδηµαϊκά κριτήρια, χωρίς µελέτες σκο-
πιµότητας και βιωσιµότητας, χωρίς καν να σεβαστείτε τον νόµο
που εσείς οι ίδιοι ψηφίσατε. Ψηφίσατε νόµο που έλεγε ότι είναι
υποχρεωτική η γνώµη της ΑΔΙΠ και η ΑΔΙΠ δήλωσε στην Επι-
τροπή Μορφωτικών ότι δεν γνωµοδότησε για ούτε ένα από τα
τριάντα επτά νέα πανεπιστηµιακά τµήµατα που ιδρύσατε άκριτα,
αυθαίρετα, χωρίς καθόλου ακαδηµαϊκά κριτήρια. Και για του
λόγου το αληθές, επειδή µιλήσατε για σχέδιο, αναρωτιέµαι αν
αυτή η βουλευτική τροπολογία είναι διαφορετική από την προ-
ηγούµενη, γιατί υπήρχαν διαφορές όπως θυµόσαστε, βάσει της
οποίας ιδρύθηκε τα τελευταία λεπτά της συνεδρίασης εκείνης,
πανεπιστηµιακό τµήµα µε λίγες γραµµές αιτιολόγηση. Αυτό συ-
νιστά σχέδιο για εσάς ακαδηµαϊκού χάρτη; Το καταθέτω στα
Πρακτικά παρακαλώ.

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Νίκη Κεραµέως καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
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γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σηµείο δεύτερον, για την αξιολόγηση: Είναι σαφές ότι διαφω-
νεί η Αξιωµατική Αντιπολίτευση αναφορικά µε τη σύνδεση κρατι-
κής χρηµατοδότησης και αξιολόγησης. Ερωτώ και απάντηση δεν
έχω πάρει: Τι προτείνετε; Το νυν σύστηµα, βάσει του οποίου ο
εκάστοτε Υπουργός Παιδείας έχει απόλυτη ευχέρεια να κατανεί-
µει την κρατική χρηµατοδότηση, όπως εκείνος κρίνει; Και άρα,
ένα σύστηµα το οποίο ευνοεί πελατειακές σχέσεις; Εµείς παρ’
ότι είµαστε τώρα, χάρη στον ελληνικό λαό, στην εξουσία λέµε
«όχι». Βάζουµε όρια και θέλουµε αντικειµενικά κριτήρια και κρι-
τήρια ποιότητας, γιατί πιστεύουµε στα ελληνικά πανεπιστήµια και
πιστεύουµε ότι οφείλουµε ως πολιτεία να τους δώσουµε κίνητρα
για να βελτιωθούν έτι περαιτέρω.

Σηµείο τρίτο, ξενόγλωσσα. Η αλήθεια είναι ότι πήρε πάνω από
δύο χρόνια στο Πανεπιστήµιο Αθηνών να πάρει έγκριση. Πήρε
πολλαπλές αρνητικές απαντήσεις από τον τότε Υπουργό και µά-
λιστα, η κυβέρνηση σας νοµοθέτησε µια διάταξη που προέβλεπε
ότι αν ένα πανεπιστήµιο θέλει να ιδρύσει ένα αγγλόφωνο πρό-
γραµµα, πρέπει αναγκαστικά να συνεργάζεται µε το Διεθνές Πα-
νεπιστήµιο. Εµείς λοιπόν, αγαπητή κυρία εκπρόσωπε της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, το αλλάζουµε αυτό. Φέρνουµε προ-
σεχώς διατάξεις που θα απελευθερώσουν πλήρως τα ξενόγλωσ-
σα προγράµµατα, θα µπορεί το κάθε πανεπιστήµιο, αυτόνοµα να
αποφασίζει την ίδρυση αγγλόφωνου προγράµµατος.

Και τέταρτο σηµείο: Κατ’ αρχήν, ο κύριος Πρωθυπουργός ανα-
φέρθηκε στις δαπάνες του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου. Δεν κο-
στίζει τίποτα να απελευθερώσει το πρόγραµµα του ΕΛΚΕ, για
παράδειγµα, να απελευθερώσει την έρευνα. Ούτε ένα ευρώ.
Είναι καθαρά θέµα πολιτικής βούλησης. Δεν κοστίζει τίποτα στο
κράτος το να πεις «βάζω κριτήρια αντικειµενικά κατά 80%, αξιο-
λόγησης κατά 20%». Δεν κοστίζουν ούτε ένα ευρώ όλα αυτά. Ξέ-
ρετε όµως κάτι; Ο προϋπολογισµός που κατατέθηκε αύξησε τον
προϋπολογισµό για την παιδεία κατά 113 εκατοµµύρια ευρώ και
προέβλεψε και τεσερσήµισι χιλιάδες µόνιµους διορισµούς στην
ειδική αγωγή και πέντε χιλιάδες µόνιµους διορισµούς στην γενική
εκπαίδευση. Τι έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ για όλα αυτά; Είπε «όχι»! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Καταψήφισε και την αύξηση του κρατικού προϋπολογισµού και

τους µόνιµους διορισµούς! Αυτό έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ! Τόσο πολύ
θέλει να επενδύσουµε χρήµατα στην παιδεία. Εµείς διαφέρουµε
και µάλιστα, το προσεχές διάστηµα καταθέτουµε και ένα πληρέ-
στερο σχέδιο για το πώς θα αυξήσουµε τα οικονοµικά για την
παιδεία.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλείται στο Βήµα ο

κ. Βασίλειος Βασιλειάδης.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ (ΛΑΚΗΣ) ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Πρωθυπουργέ, κύριοι Υπουργοί, αγαπητές και αγαπητοί

συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου που συζητούµε σήµερα, αφορά τον
νευραλγικό τοµέα της παιδείας. Φυσικά κάθε νοµοθέτηση στην
οποία προβαίνει το Σώµα είναι σηµαντική. Ωστόσο, θεωρώ πως
ειδικότερα στα θέµατα της παιδείας οφείλουµε να είµαστε ιδιαί-
τερα προσεκτικοί και συνεπείς. Και αυτό επειδή οι παρεµβάσεις
στις οποίες προβαίνουµε στην παιδεία έχουν µακροπρόθεσµο
αντίκτυπο. Επηρεάζουν τα παιδιά µας, τους πολίτες του µέλλον-
τος. Νοµίζω πως εκφράζω τη µεγάλη πλειοψηφία των πολιτών,
όταν λέω πως περιµένουµε πολλά στον τοµέα αυτόν από την Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω πως το παρόν σχέδιο
νόµου κινείται στη σωστή κατεύθυνση. Κατά την άποψή µου,
προχωρά σε δύο σηµαντικές παρεµβάσεις στην τριτοβάθµια εκ-
παίδευση, για τις οποίες θα γίνω συγκεκριµένος. Παράλληλα ει-
σάγει και κάποιες λειτουργικές ρυθµίσεις στο σύνολο των βαθ-
µίδων, σε κάποιες από τις οποίες θα αναφερθώ επιγραµµατικά.

Η πρώτη σηµαντική παρέµβαση αφορά στην ίδρυση της Εθνι-
κής Αρχής Ανώτατης Εκπαίδευσης, σε αντικατάσταση της Αρχής
Διασφάλισης και Πιστοποίησης Ποιότητας στην ανώτατη εκπαί-

δευση. Πρόκειται για ένα καινούργιο, αναβαθµισµένο φορέα, δο-
µηµένο στα πρότυπα επιτυχηµένων ευρωπαϊκών κυρίως παρα-
δειγµάτων. Οι ενισχυµένες αρµοδιότητές της περιλαµβάνουν τη
χάραξη της εθνικής στρατηγικής για την τριτοβάθµια παιδεία, η
οποία ορθώς κατά την άποψή µου φεύγει από το Υπουργείο. Η
ίδρυση, η συγχώνευση, η κατάργηση των πανεπιστηµίων, σχο-
λών και τµηµάτων θα πρέπει να γίνεται µε ουσιαστικά κριτήρια
και µε αποτελεσµατική µέθοδο, όχι µε βουλευτικές τροπολογίες
και σε µια πελατειακή λογική.

Με τα αντικειµενικά κριτήρια τα οποία θεσπίζονται θα πρέπει
επιτέλους να αποκτήσει πανεπιστηµιακό τµήµα και η Πέλλα, η
οποία δεν διαθέτει κανένα αυτή τη στιγµή. Έτσι, θα µπορέσει να
συνεισφέρει στον εθνικό πανεπιστηµιακό χάρτη, είτε µε τη βαθιά
γνώση των αγροτικών θεµάτων, που διαθέτει µε ένα τµήµα αγρο-
τικής ανάπτυξης για παράδειγµα, είτε αξιοποιώντας την πλούσια
µακεδονική πολιτιστική παράδοσή της σε ένα τµήµα ιστορίας ή
αρχαιολογίας.

Περιλαµβάνουν επίσης την κατανοµή της χρηµατοδότησης και
ταυτόχρονα την αξιολόγηση των ιδρυµάτων και των ερευνητικών
µονάδων αυτών. Εδώ εντοπίζω τη σηµαντικότερη –κατά τη γνώ-
µη µου- καινοτοµία του σχεδίου νόµου, τη σύνδεση δηλαδή πο-
σοστού 20% της χρηµατοδότησης ενός ιδρύµατος µε τη διαδι-
κασία αξιολόγησης, το δε υπόλοιπο 80% θα κατανέµεται µε
σαφώς ορισµένα αντικειµενικά κριτήρια. Αυτή η καινοτοµία θα
δώσει κίνητρα στο ελληνικό δηµόσιο πανεπιστήµιο να προγραµ-
µατίζει σε βάθος χρόνου και να προσαρµόζεται στις σύγχρονες
εκπαιδευτικές ανάγκες.

Δυστυχώς, δεν καταφέραµε να αλλάξουµε το άρθρο 16 του
Συντάγµατος ούτε και σε αυτή την πρόσφατη Αναθεώρηση.
Όµως, ας µη γελιόµαστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ελ-
ληνικό δηµόσιο πανεπιστήµιο ήδη ανταγωνίζεται ιδιωτικά ιδρύ-
µατα. Και δεν αναφέροµαι τόσο εντός της χώρας, όσο στο
εξωτερικό, στην Κύπρο και σε άλλες ευρωπαϊκές και µη χώρες.
Για να είναι λοιπόν ανταγωνιστικό, οφείλει να βελτιώνεται διαρ-
κώς. Η µέθοδος που προτείνει το Υπουργείο µε το σηµερινό σχέ-
διο νόµου είναι προς αυτή την κατεύθυνση.

Η δεύτερη ουσιαστική παρέµβαση αφορά την έρευνα. Παρα-
δοσιακά στη χώρα µας η έρευνα θεωρείται δευτερεύουσας ση-
µασίας, πίσω από την εκπαιδευτική δραστηριότητα. Μάλιστα, για
πολλά χρόνια είχε δαιµονοποιηθεί. Όσοι έχουµε σπουδάσει σε
ελληνικά πανεπιστήµια θυµόµαστε τα συνθήµατα: «Έξω η έ-
ρευνα από τα πανεπιστήµια», λες και δεν είναι το πανεπιστήµιο
κατ’ εξοχήν χώρος για την έρευνα. Λες και δεν είναι η έρευνα
πρωτεύουσας σηµασίας για το πανεπιστήµιο.

Με το σχέδιο νόµου που καλούµαστε να ψηφίσουµε σήµερα
αναδιοργανώνεται το πλαίσιο λειτουργίας των ειδικών λογαρια-
σµών κονδυλίων έρευνας. Οι ΕΛΚΕ αποτελούν το βασικό και δυ-
στυχώς σε πολλές περιπτώσεις το µοναδικό χρηµατοδοτικό
εργαλείο των πανεπιστηµίων και των ερευνητικών φορέων της
χώρας. Η δαιδαλώδης γραφειοκρατία που ισχύει µέχρι σήµερα,
συχνά λειτουργούσε αποτρεπτικά για ερευνητικές πρωτοβου-
λίες, ενώ πολλές φορές στερούσε πολύτιµους πόρους ανθρώπι-
νου δυναµικού από το ίδιο το ερευνητικό έργο.

Με αυτό το σχέδιο νόµου µειώνεται η γραφειοκρατία, απλο-
ποιούνται οι διαδικασίες, διακόπτεται η απώλεια πόρων λόγω µη
απορρόφησης, ενώ και εδώ εισάγεται σύνδεση µέρος της χρη-
µατοδότησης από το κράτος µε την αξιολόγηση των ιδρυµάτων.

Αναφορικά µε τις υπόλοιπες ρυθµίσεις του σχεδίου νόµου ξε-
χωρίζω αρχικά τη θέσπιση του κρατικού πιστοποιητικού πληρο-
φορικής, το οποίο έλειπε πραγµατικά από το Εθνικό Σύστηµα
Πιστοποιήσεων, και αφορά ένα σηµαντικό κλάδο δεξιοτήτων που
θα κυριαρχήσουν, αν δεν µονοπωλήσουν στην οικονοµία του µέλ-
λοντος.

Επίσης, διευκολύνεται επιτέλους, θα έλεγα, η προσέλκυση αλ-
λοδαπών σπουδαστών για βραχυχρόνια εκµάθηση της ελληνικής
γλώσσας. Η ελληνική θα έπρεπε να είναι σήµερα από τις πιο δια-
δεδοµένες ξένες της µητρικής γλώσσες. Το γεγονός ότι δεν είναι
διαδεδοµένη δεν οφείλεται στο ενδιαφέρον των πολιτών ευρω-
παϊκών και τρίτων χωρών, το οποίο παραµένει αυξηµένο, αλλά
στην αδυναµία της ελληνικής πολιτείας να πάρει σχετικές πρω-
τοβουλίες. Αυτή λοιπόν είναι µία πρωτοβουλία του Υπουργείου
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προς τη σωστή κατεύθυνση.
Διασφαλίζεται ακόµη η µετακίνηση των εκπαιδευόµενων στα

σχολεία δεύτερης ευκαιρίας που κατοικούν µακριά από την έδρα
της δοµής στην οποία φοιτούν. Δεν υπάρχει κανένας λόγος να
µην εντάσσονται στο σύστηµα µεταφοράς µαθητών δηµόσιων
σχολείων.

Οι πολύτεκνοι εκπαιδευτικοί εντάσσονται στις ειδικές κατηγο-
ρίες µετάθεσης και να µετατίθενται κατά προτεραιότητα και από
περιοχή σε περιοχή, αλλά και εντός της ίδιας περιοχής. Πρόκει-
ται για ένα ακόµα µέτρο της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας
για την προστασία της πολύτεκνης οικογένειας.

Τέλος, επιστρέψτε µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να επι-
κροτήσω και την εκτενή διαδικασία διαβούλευσης που ακολου-
θήθηκε.

Για τους λόγους αυτούς, σας καλώ λοιπόν να στηρίξετε το
προς συζήτηση σχέδιο νόµου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Πολάκης για επτά λεπτά.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, εγώ είµαι

ένας από αυτούς που ενστερνίστηκαν το σύνθηµα: «Πρώτοι στα
µαθήµατα, πρώτοι στον αγώνα». Ήταν της ΚΝΕ αυτό το σύν-
θηµα, δεν φωναζόταν τόσο στα αµφιθέατρα. Ο Γρηγόρης Φαρά-
κος είχε πει αυτό το σύνθηµα, ότι θέλουµε ανθρώπους ελεύθερα
µυαλά που να ξέρουν την επιστήµη τους, να ξέρουν το αντικεί-
µενό τους και να µπορούν ταυτόχρονα να αγωνίζονται για κοινω-
νική δικαιοσύνη, ελευθερία, σοσιαλισµό, για µία άλλη κοινωνία.

Επειδή λοιπόν ήµουν ένας από αυτούς που ενστερνίστηκαν το
σύνθηµα -ενώ ούτε ο κ. Μητσοτάκης ήταν, ούτε η κ. Κεραµέως
ήταν σε αυτούς τους ανθρώπους, γιατί δεν σπούδασαν εδώ κατ’
αρχάς- θα σας πω ένα άλλο σύνθηµα το οποίο θα φωνάζουν σε
λίγο καιρό οι φοιτητές, όταν θα επισκέπτεστε τα ελληνικά πανε-
πιστήµια.

Κυρία Κεραµέως, ξέρετε τι θα σας φωνάζουν; «Εµείς µατώ-
νουµε στις πανελλαδικές και εσείς µας φέρνετε αλεξιπτωτιστές».
Έχετε αντιστρέψει την πραγµατικότητα. Έχετε γυρίσει το κεφάλι
στα πόδια.

Εσείς που είστε της αριστείας, της διαρκούς προσπάθειας,
του κόπου και της κούρασης, µπορείτε να µου εξηγήσετε σας
παρακαλώ -καταργώντας την τροπολογία που φέραµε εµείς, που
είχαµε καταργήσει τον νόµο του κ. Αρβανιτοπούλου που επέ-
τρεπε στους αποφοίτους των ιδιωτικών κολεγίων απροσδιορί-
στου αξίας, γιατί κανείς δεν τα ελέγχει, να συµµετέχουν στους
διορισµούς του δηµοσίου- πώς φέρνετε τώρα αυτό το πράγµα;
Είναι οι άριστοι εκεί; Είναι η φωλιά τους;

Ένας άνθρωπος ο οποίος κουράζεται, ένα παιδί µιας φτωχής
λαϊκής οικογένειας ή µιας µικροµεσαίας οικογένειας, για το
οποίο η οικογένειά του πληρώνει φροντιστήρια και το οποίο κου-
ράζεται, ξενυχτάει, διαβάζει, πετυχαίνει, δίνει πανελλαδικές και
µπαίνει, αυτός πρέπει να έχει ανταγωνιστή αυτόν που µπορεί η
οικογένεια του, λόγω οικονοµικής θέσης, να αγοράσει, να αγο-
ράσει –επαναλαµβάνω για τρίτη φορά- να αγοράσει ένα πτυχίο
από ένα τέτοιου τύπου κολέγιο, τέτοιου τύπου ίδρυµα από εδώ
ή απέξω;

Να σας το πω εγώ πολύ χύµα. Δεν σας έχει πιάσει καµµία ανα-
γκαιότητα εφαρµογής ενωσιακού δικαίου. Δεν υπάρχουν αυτά
που λέτε. Είναι ψευτιές όλα. Αυτό που σας έχει πιάσει είναι το
εξής. Ήρθατε στην εξουσία µέσα από ένα ευρύ µπλοκ κοινωνι-
κών δυνάµεων που συγκρότησαν το αντιΣΥΡΙΖΑ µέτωπο. Τώρα
έχουν έρθει όλοι αυτοί και σας λένε: «Δώσε και µένα, µπάρµπα».
Δηλαδή οι ιδιοκτήτες των κολεγίων, αυτοί στους οποίους εµείς
βάλαµε όρους και κανόνες έρχονται και σας λένε: «Άνοιξέ µας
πεδίο κερδοφορίας». Και αυτό κάνετε, γιατί ουσιαστικά τι δηµι-
ουργείτε; Λέτε και κλείνετε το µάτι προς αυτούς: «Κοιτάξτε,
όποια οικογένεια τα καταφέρνει και έχει λεφτά σε εσάς θα έρχε-
ται. Γιατί να κουράζεται να δώσει πανελλαδικές; Με το αποτέλε-
σµα και µε το πτυχίο που θα πάρει, θα µπορεί να διεκδικήσει
θέση».

Υπάρχει και κάτι άλλο βαθύτερο, ιδεολογικά πιο βαθύ. Ξέρετε,

η ιστορία της κοινωνικής αµφισβήτησης στην Ελλάδα έχει περά-
σει διαχρονικά µέσα από τον χώρο της ανώτατης εκπαίδευσης.
Πάρα πολλοί που είµαστε εδώ µέσα, από όλες τις παρατάξεις,
περάσαµε στο επιστηµονικό και κοινωνικό σχολειό της ανώτατης
εκπαίδευσης, που ήταν ένα σχολειό και κοινωνικής κινητικότη-
τας, το οποίο το λέτε και το ξαναλέτε.

Έχετε πάρει χαµπάρι -το έχετε πάρει χαµπάρι, το ξέρετε πολύ
καλά- ότι µε αυτό που κάνετε, σταµατάτε αυτή την κοινωνική κι-
νητικότητα; Αυτοί που έχουν σήµερα, και δεν µιλάω για την
αστική τάξη, µιλάω για κάποια ανώτερα µεσαία στρώµατα, είναι
αυτό το µπλοκ των κοινωνικών δυνάµεων του 15%-20% που σας
στηρίζει. Και λέτε: «Εσείς, παιδιά µου, θα είστε αύριο αυτοί που
θα διοριστούν τα παιδιά σας» και όχι ένα παιδί µιας εργατικής οι-
κογένειας, µιας αγροτικής οικογένειας, όπως είµαι εγώ.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ: 40%.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Σε λίγο καιρό να µου το ξαναµετρήσεις.
Λοιπόν, εσείς θα είστε αυτοί που αύριο θα είστε οι εκλεκτοί

της οποιασδήποτε δουλειάς.
Και δεν µου λέτε τώρα κάτι άλλο, εφόσον θέλετε τόσο πολύ

τις καλύτερες δουλειές που λέτε τώρα για τα πανεπιστήµια, για
την αξιολόγηση, για το ένα, για το άλλο και ότι έτσι θα έχει αξία
το πτυχίο κλπ., γιατί διαλύετε τις εργασιακές ρυθµίσεις, τις
οποίες είχαµε εφαρµόσει εµείς από τον Αύγουστο του ’19 που
βγήκαµε από τα µνηµόνια µε βάση ό,τι ζητάει ο ΣΕΒ για την απε-
λευθέρωση των απολύσεων, µε τους µισθούς των τριακοσίων
ευρώ που ξαναήρθαν, µε την αντιστροφή της σχέσης µόνιµης
από µερικής απασχόλησης που έχει γίνει το τελευταίο εξάµηνο;

Έχετε πάρει χαµπάρι ότι τον Ιούλιο η ανεργία ήταν 16,9%;
Τώρα είναι 17,2%. Σύντοµα θα βγει, τόσο είναι. Μετά από πέντε
χρόνια διαρκούς πτώσης της ανεργίας είναι το πρώτο εξάµηνο
που ανέβηκε. Είναι επειδή ήρθε η ανάπτυξη και επειδή ετοιµάζε-
ται και στρώνεται το έδαφος για τις καλύτερες δουλειές. Δεν κά-
νετε αυτό.

Δεύτερη ερώτηση: Μπορείτε να µου εξηγήσετε εσείς πάλι που
είστε οι νεοφιλελεύθεροι, που είστε αυτοί που θέλουν να φέρουν
το καινούργιο και την καινοτοµία και το ένα και το άλλο τι χρι-
στιανοταλιµπανισµός είναι αυτός να δώσετε δύο εκατοµµύρια
ευρώ στη Θεολογική Σχολή της Βοστόνης την ίδια στιγµή που
περικόπτετε τα δωρεάν διετή προγράµµατα για τους αποφοίτους
των ΕΠΑΛ, εξήντα νοµίζω είναι αυτά τα προγράµµατα, τα οποία
τόσο θα κόστιζαν;

Τι θα προσφέρουν αυτά τα δύο εκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή
2,5 εκατοµµύρια δολάρια; Μήπως να γλιτώσουν κάποιοι µητρο-
πολίτες εκεί και οι αρχιεπίσκοποι να πάνε φυλακή; Χαϊδεύετε τη
θρησκοληψία και την προγονοπληξία και την πατριδοκαπηλία
ενός κοµµατιού της οµογένειας για να πάρετε κάνα ψηφαλάκι
αύριο.

Εκεί η Αρχιεπισκοπή, που σε αυτήν ανήκει αυτή η Θεολογική
Σχολή και κατά τα άλλα είστε το νεοφιλελεύθερο ρεύµα, ρεύµα
σκοταδισµού είστε…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Θα το πω πολύ ανοιχτά. Γράφουν οι οµογενειακές σελίδες -

και διέψευσε το- ότι δέκα εκατοµµύρια ευρώ έχει έλλειµµα η Αρ-
χιεπισκοπή εκεί, γιατί τα δώσανε στον Πατριάρχη Βαρθολοµαίο
από δωρεές που µαζεύτηκαν για να χτιστεί ο Άγιος Νικόλαος στο
σηµείο Zero, εκεί που έπεσαν οι Πύργοι και αυτά χαθήκαν. Τώρα
τους ψάχνει η αµερικανική εφορία και για να µην πάνε φυλακή
τους σπρώχνετε πέντε εκατοµµύρια δολάρια αναδροµικά από
πέρσι µπας και βρουν και τα άλλα πέντε δανεικά για να γλιτώ-
σουν τη φυλακή, γιατί για αυτό το κάνετε και κατά τα άλλα είστε
το νεοφιλελεύθερο ρεύµα.

Λοιπόν, πάµε και σε κάτι ακόµα. Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα την
ανοχή σας για δύο λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, κύριε Πολάκη,
δεν έχετε δύο λεπτά. Κλείστε, σας παρακαλώ. Ξεπεράσατε τον
χρόνο. Είναι να µιλήσουν πάρα πολλοί και θα περάσουν τα µε-
σάνυχτα. Ολοκληρώστε σε ένα λεπτό.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ήθελα να πω για το θέµα της χρηµατο-
δότησης, δεν θα επεκταθώ, όµως, έχουν απαντήσει πάρα πολ-
λοί.

Ναι, υπάρχει και άλλος τρόπος, κυρία Κεραµέως. Υπάρχει και
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άλλος τρόπος βέβαια. Από πότε πρέπει να οικτίρεται ο Υπουργός
εάν έχει πολιτικό σχέδιο για την κατανοµή της χρηµατοδότησης,
δεν το κατάλαβα;

Με βάση τη λογική σας ξέρετε τι µας λέτε; Η λογική σας πού
οδηγεί και αυτό από µόνο, γιατί υπάρχει και άλλος τρόπος να
γίνει. Το ΕΛΚΕ τι είναι; Δεν είναι ο τρόπος που ένα πανεπιστήµιο,
το οποίο αξίζει και ερευνά και µελετά παίρνει χρήµατα παρα-
πάνω; Γιατί την χρηµατοδότηση του 100% την σπάτε σε 80% και
σε 20%; Θα οδηγήσετε σε µείωση. Να δώσετε αυτό που πρέπει
να δώσετε και να το αυξήσετε παραπάνω από αυτό που το αυ-
ξήσαµε εµείς που το είχατε κουτσουρέψει από τα επτά δισεκα-
τοµµύρια στα τέσσερα και το ξαναπήγαµε στα έξι, να δώσετε
παραπάνω και το τµήµα που θέλει να καινοτοµεί και να ερευνά
παίρνει από τον ΕΛΚΕ. Το µόνο σωστό σηµείο του νοµοσχεδίου
είναι η απλοποίηση των διαδικασιών του ΕΛΚΕ, αλλά να λέτε ότι
αυτό το εφάρµοσε ο Λοβέρδος το 2012. Όλο αυτό το λογισµικό
ο Ανδρέας ο Λοβέρδος το έφτιαξε.

Λοιπόν, πάµε στο τελευταίο. Επειδή είπατε πολλά, κυρία Κε-
ραµέως, είναι και ο κ. Διγαλάκης δίπλα σας. Σε εσάς απευθύνο-
µαι τώρα, κύριε Διγαλάκη. Γιατί καταργείτε το Τµήµα των Μη-
χανικών Φυσικών Πόρων του Ελληνικού Μεσογειακού Πανεπιστη-
µίου στην Κρήτη; Υπάρχουν τρεις Βουλευτές από τα Χανιά. Εσείς
που λέτε ότι πρέπει να συνδέσουµε τα πανεπιστήµια µε την πα-
ραγωγή η έρευνα των υδρογονανθράκων κάτω από την Κρήτη
δεν θα γίνει; Δεν θα υπάρχει ζήτηση τα επόµενα χρόνια για χηµι-
κούς µηχανικούς που είναι η µετεξέλιξη του Τµήµατος των Μη-
χανικών Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος του ΤΕΙ Κρήτης;
Αυτό γιατί το καταργείτε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κύριε Πολά-
κη.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Καταθέτω όλα τα στοιχεία που υπάρχει
απόφαση της Συγκλήτου…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δώστε τα στοιχεία και
ολοκληρώστε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Όχι, όχι, γιατί έχει πει ένα κάρο ψέµατα
η κ. Κεραµέως.

Λοιπόν, απόφαση της συγκλήτου, απόφαση της συνέλευσης
της σχολής, πολυκριτηριακή ανάλυση µελέτης που λέει τι χρει-

άζεται, τα 350.000 παραπάνω µετά το τρίτο εξάµηνο για να λει-
τουργήσει το τµήµα που θα παράξει µηχανικούς που θα έχουµε
τεράστια ζήτηση που θα έχουν ακριβοπληρωµένες δουλειές
αύριο-µεθαύριο αυτοί και αυτό καταργείτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εντάξει, κύριε Πο-
λάκη. Ξεπεράσατε τα δέκα λεπτά. Δεν έχετε ειδική µεταχείριση.
Σας παρακαλώ θερµά.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Αυτό είναι το ψευδεπίγραφο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Θα ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε. Μην

ταράζεστε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κοιτάξτε να δείτε οι

υπόλοιποι σέβονται τον χρόνο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Τα καταθέτω στα Πρακτικά, γιατί κατέ-

θεσε διάφορες τροπολογίες η κ. Κεραµέως. Γιατί δεν µας λέτε
την πόλη που είναι; Φοβάστε µην σας µαλώσει ο Βουλευτής σας
που είναι από εκεί; Γιατί δεν µας λέτε την πόλη που είναι τα τµή-
µατα αυτά που ιδρύθηκαν; Γιατί δεν µας την λέτε; 

Εγώ σας λέω ότι εδώ αν κλείσει αυτό, κύριε Διγαλάκη θα φταί-
τε εσείς, θα φταίει η κ. Μπακογιάννη, θα φταίει ο κ. Βολουδάκης
για τα Χανιά. Και αντί να ασχολείστε µε το real estate στο λόφο
Καστέλι να ασχοληθείτε για να λειτουργήσει αυτό το τµήµα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής, κ. Παύλος Πολάκης, καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κυρία Υπουρ-
γέ, έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Πρώτα απ’ όλα θα ήθελα να καταθέσω για τα Πρακτικά νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις στο σχέδιο νόµου.

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων, κ.
Νίκη Κεραµέως καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες
νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής: 
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ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Και δεύτερον, θα ήθελα να κάνω µία επισήµανση, γιατί είναι η
πολλοστή φορά που στέλεχος του ΣΥΡΙΖΑ αναφέρεται στη µεί-
ωση της χρηµατοδότησης. Μα, πόσο λίγη εµπιστοσύνη…

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Δεν είπα µείωση…
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Είπατε τη λέξη «µείωση», να ανατρέξτε στα Πρακτικά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Πολάκη, µην

διακόπτετε.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Είπατε την λέξη «µείωση». 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Είπα «δώστε παραπάνω».
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Σας προκαλώ να ανατρέξετε στα Πρακτικά. Και δεν είστε ο
µόνος. Είναι πολλά τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ που µιλάνε συστηµα-
τικά για µείωση κατά 20%. Ε, λοιπόν, να η διαφοροποίηση µεταξύ
ΣΥΡΙΖΑ και Νέας Δηµοκρατίας. Εµείς πιστεύουµε στα ελληνικά
πανεπιστήµια, πιστεύουµε στο ανθρώπινο δυναµικό των πανεπι-
στηµίων και πιστεύουµε ότι έχουν όλα τα πανεπιστήµια τα εχέγ-
γυα για να πιάσουν τα κριτήρια ποιότητας.

Εσείς προεξοφλείτε µείωση, γιατί εσείς δεν πιστεύετε στα ελ-
ληνικά πανεπιστήµια. Να είναι τα πράγµατα ξεκάθαρα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΔΙΓΑΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός, ο κ. Διγαλάκης.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΔΙΓΑΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Πολάκη, χαίροµαι που η τοποθέτησή σας έδειξε ακρι-
βώς αυτή τη διαφορά στις αξίες τις οποίες πρεσβεύουµε. Είπαµε
εµείς ανάπτυξη µε κριτήρια, µε σχεδιασµό, µε ανεξάρτητες αρ-
χές. Εσείς επιµένετε στα κριτήρια τα παλιά, τα παλαιοκοµµατικά,
τα µικροπολιτικά. Νοµίζατε ότι επειδή εγώ είµαι από το Νοµό Χα-
νίων, έχω εκλεγεί Βουλευτής στο Νοµό Χανίων, θα µε φέρετε σε
δύσκολη θέση να µην κάνουµε κάτι οριζόντιο, να µην εφαρµοστεί
αυτό σε όλη την Ελλάδα, αλλά να εξαιρέσουµε τα Χανιά. Κάνετε
λάθος, κύριε Πολάκη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο κ. Μαµουλάκης έ-
χει τον λόγο για επτά λεπτά.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο θα µπορούσε να έχει τίτλο
«Οι τρεις ταφές της δηµόσιας και δωρεάν παιδείας της κ. Κερα-
µέως». 

Με την εξαίρεση των θετικών ρυθµίσεων για την ευελιξία των
ΕΛΚΕ µε το σηµερινό νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση και η ηγεσία του
Υπουργείου Παιδείας επιδιώκουν να απαξιώσουν και να υποβαθ-
µίσουν την ανώτατη εκπαίδευση της χώρας µας µε τρεις διακρι-
τούς διαφορετικούς τρόπους.

Πρώτον, µέσα από τη σύνδεση της χρηµατοδότησης των πα-
νεπιστηµίων µε την αξιολόγησή τους. Έχουµε πει επανειληµµέ-
νως ότι και ο ΣΥΡΙΖΑ συµφωνούµε στην αξιολόγηση ασφαλώς
των πανεπιστηµιακών µας ιδρυµάτων, αλλά η συνάρτηση της
αξιολογήσεως µε τη χρηµατοδότηση λοχεύει µεγάλους κινδύ-
νους δηµιουργίας πανεπιστηµίων και γενικότερα ανωτάτων και
ανωτέρων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων δύο ταχυτήτων.

Δεύτερον, µέσα από την εξίσωση των επαγγελµατικών δικαιω-
µάτων των αποφοίτων των ιδιωτικών κολλεγίων µε αυτά των απο-
φοίτων των δηµόσιων πανεπιστηµίων. 

Και τρίτον, µέσα από το κλείσιµο µεγάλου αριθµού από ίδρυ-
σης νέων ακαδηµαϊκών τµηµάτων. 

Με τον µετασχηµατισµό της ΑΔΙΠ στη Νέα Εθνική Αρχή Ανώ-
τατης Εκπαίδευσης το Υπουργείο στην πραγµατικότητα δεν
κάνει τίποτα άλλο παρά να αποποιείται την αρµοδιότητα για την
ίδρυση, τον προσδιορισµό της σκοπιµότητας και τη λειτουργία
όλων των ακαδηµαϊκών τµηµάτων της χώρας. 

Με αυτόν τον τρόπο µία αµιγώς πολιτική απόφαση, ποια τρι-
τοβάθµια παιδεία αρµόζει στους πολίτες της χώρας µας, µετα-
φέρεται σε ένα σώµα ειδικών που βάσει του νόµου, ο οποίος θα
διέπει τη λειτουργία της νέας αρχής, δεν θα µπορεί παρά µόνο
να γνωµοδοτεί µε κριτήρια της αγοράς.

Ωστόσο, το µεγαλύτερο πρόβληµα των διατάξεων για τη νέα

ΑΔΙΠ είναι η σύνδεση των αποτελεσµάτων της αξιολόγησης, που
προείπα, των πανεπιστηµίων που πραγµατοποιεί η νέα αρχή µε
τη χρηµατοδότηση των πανεπιστηµίων, όπως προβλέπει το άρθ-
ρο 16 του παρόντος σχεδίου νόµου.

Άλλωστε -τι τραγική ειρωνεία- το άρθρο 16 του παρόντος νο-
µοσχεδίου µε το άρθρο 16 του Συντάγµατος θα διαφέρουν και
περαιτέρω. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το µέτρο της χρηµατοδότησης
των πανεπιστηµίων µε κριτήρια αξιολόγησης έρχεται να εφαρ-
µοστεί µέσα σε συγκεκριµένες συνθήκες που διαµορφώθηκαν
στα χρόνια της κρίσης. 

Θα υλοποιηθεί µέσα σ’ ένα πλαίσιο υποχρηµατοδότησης µίας
δεκαετίας και πέρα, η οποία µόνο µερικώς αντιµετωπίστηκε, κυ-
ρίως την τελευταία διετία. Θα υλοποιηθεί σε συνθήκες ακραίας
υποστελέχωσης και γήρανσης του επιστηµονικού προσωπικού
µας. 

Εποµένως, το µέτρο της χρηµατοδότησης των πανεπιστηµίων
µε κριτήρια αξιολόγησης θα οδηγήσει µε µαθηµατική ακρίβεια
στην ένταση των ανισοτήτων µεταξύ των διαφορετικών ιδρυµά-
των της χώρας. 

Τα ήδη ανεπτυγµένα πανεπιστήµια, τα καλύτερα στελεχωµένα
και αυτά µε δυναµικές και ανταγωνιστικές ερευνητικές υποδοµές
θα αντλήσουν περισσότερους πόρους. Αντίθετα, αυτά που δεν
έχουν ακόµα συγκροτήσει ισχυρούς ερευνητικούς βραχίονες δεν
θα µπορέσουν να αποκτήσουν αυτή τη δυνατότητα λόγω της
υποχρηµατοδότησης τους και θα οδηγηθούν, δια της διολισθή-
σεως, σ’ έναν φαύλο κύκλο υποχρηµατοδότησης και, τελικά,
στην απαξίωση.

Επιπλέον, η εξίσωση των επαγγελµατικών δικαιωµάτων των
αποφοίτων των κολεγίων µε αυτά των αποφοίτων των δηµόσιων
πανεπιστηµίων οδηγεί στην πλήρη απαξίωση της αξίας των πτυ-
χίων των τελευταίων. 

Ταυτόχρονα, υπονοµεύονται οι πρώτοι, µετά από χρόνια, µε-
γάλης έκτασης διαγωνισµοί του ΑΣΕΠ που δροµολογούνται αυτή
την περίοδο, καθώς τα αποτελέσµατά τους θα βουλιάξουν σε µία
θάλασσα ενστάσεων, που θα προκύψουν από τη νοµική απροσ-
διοριστία που η εν λόγω ρύθµιση προκαλεί. 

Με τη διάταξη του άρθρου 50 ουσιαστικά αίρεται στην πράξη
το άρθρο 16 του Συντάγµατος, που προστατεύει το κοινωνικό
αγαθό της δηµόσιας ανώτατης εκπαίδευσης. 

Ταυτόχρονα, βέβαια, η απόδοση πλήρων επαγγελµατικών δι-
καιωµάτων στους αποφοίτους των κολεγίων λειτουργεί συµπλη-
ρωµατικά και µε το τελευταίο ατόπηµα του εν λόγω νοµοσχεδίου,
δηλαδή µε το οριστικό κλείσιµο τριάντα επτά -τονίζω, τριάντα
επτά- υπό σύσταση νέων ακαδηµαϊκών τµηµάτων. 

Οι νέοι φοιτητές, που θα απορροφούνταν στα νέα καινοτόµα
ακαδηµαϊκά πεδία που δηµιουργήθηκαν από την προηγούµενη
κυβέρνηση και σήµερα καταργούνται τεχνηέντως, κατευθύνονται
προς τα διάφορα ΙΕΚ, που φέρουν ατυχώς τη βούλα κάποιου
ανύπαρκτου αγγλικού πανεπιστηµίου.

Επιτρέψτε µου εδώ να αναφερθώ λίγο περισσότερο ωστόσο
ως Βουλευτής Ηρακλείου στη µεταχείριση που έτυχε το νεοσυ-
σταθέν Ελληνικό Μεσογειακό Πανεπιστήµιο, του οποίου, µάλι-
στα, η ίδρυση ψηφίστηκε και από τους Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας. Στη συγκρότηση των εν λόγω τµηµάτων είχε οδη-
γηθεί ο τότε Υπουργός Παιδείας κ. Γαβρόγλου, µετά από πόρι-
σµα επιτροπής που αποτελούνταν από ακαδηµαϊκούς εγνωσµέ-
νου κύρους, της οποίας επικεφαλής ήταν ο πρόεδρος του Ιδρύ-
µατος Τεχνολογίας και Έρευνας. Πάνω σε αυτό το πόρισµα πά-
τησε ο ιδρυτικός νόµος του ΕΛΜΕΠΑ.

Ως προς τα συγκεκριµένα τµήµατα, η ακαδηµαϊκή κοινότητα
και η κοινωνία της Κρήτης δεν έχουν λάβει καµµία απάντηση για
τους λόγους για τους οποίους η συγκρότηση των νέων τµηµάτων
δεν ανταποκρίνεται σε ακαδηµαϊκά κριτήρια, όπως δηλώνει η νυν
ηγεσία του Υπουργείου.

Για τα τµήµατα, που σήµερα καταργούνται υπάρχουν εν εξε-
λίξει επιτροπές µε αρµοδιότητα τον προσδιορισµό των προγραµ-
µάτων σπουδών και των απαιτούµενων υποδοµών των σχετικών
τµηµάτων. 

Ενδεικτικό της προετοιµασίας που έχει γίνει είναι ότι, για πα-
ράδειγµα, στον Άγιο Νικόλαο ο δήµος, σε συνεργασία µε τη δι-
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οίκηση του Ελληνικού Μεσογειακού Πανεπιστηµίου, έχουν ήδη
προσδιορίσει και τους χώρους στους οποίους θα αναπτύσσον-
ταν αθλητικές υποδοµές του υπό κατάργηση πλέον Τµήµατος
Φυσικής Αγωγής και Αθλητισµού.

Τα τµήµατα αυτά δεν θα εντάσσονταν στο µηχανογραφικό του
2020, αλλά σε αυτό του 2021 και, ως εκ τούτου, υπήρχε άφθονος
χρόνος για τη στελέχωση και την άρτια συγκρότησή τους.

Στην πραγµατικότητα, αυτό που στοχοποιήθηκε ήταν συνολικά
το πρόγραµµα ανάπτυξης του Ελληνικού Μεσογειακού Πανεπι-
στηµίου για λόγους πολιτικούς και, δυστυχώς, όχι ακαδηµαϊκούς.

Ενδεικτικό του ύφους και του ήθους διακυβέρνησης του κ. Δι-
γαλάκη, ο οποίος φέρει και την καταγωγή του από το νησί, είναι
συντοπίτης µου, άλλωστε, είναι ότι η διοίκηση του ιδρύµατος
ενηµερώθηκε -παρακαλώ να σηµειωθεί αυτό- την ίδια ηµέρα που
εκδόθηκε η σχετική υπουργική απόφαση. 

Η ακαδηµαϊκή κοινότητα, δηλαδή, ούτε ρωτήθηκε ούτε κλή-
θηκε να τοποθετηθεί επί του θέµατος, γεγονός που αναδεικνύει
και τον τρόπο µε τον οποίο αντιλαµβάνεται ο συντοπίτης µου
Υφυπουργός την έννοια του αυτοδιοίκητου των πανεπιστηµίων. 

Κυρίες και κύριοι της συµπολίτευσης, ο σηµερινός νόµος δεν
τιµάει ούτε εσάς ούτε την ακαδηµαϊκή κοινότητα της χώρας, η
οποία έχει ήδη εκφραστεί αρνητικά απέναντι στο υπό ψήφιση νο-
µοσχέδιο. Για τον λόγο αυτό, σας καλούµε έστω και την τελευ-
ταία στιγµή να αποσύρετε τα προσβλητικά ως προς το Σύνταγµα
άρθρα 16, 33 και 50.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-
µε για τη τήρηση του χρόνου. 

Καλώ στο Βήµα τον κ. Θραψανιώτη από τον ΣΥΡΙΖΑ για επτά
λεπτά. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Επιτρέψτε µου και εµένα να ευχηθώ στον συνάδελφο, τον Τρύ-

φωνα Αλεξιάδη, περαστικά γρήγορα και να αντιµετωπίσει το πρό-
βληµα µε επιτυχία.

Επιτρέψτε µου, επίσης, από αυτό εδώ το Βήµα να κάνω µία
αναφορά σ’ έναν φίλο, συνάδελφο και σύντροφο, ο οποίος έφυγε
πρόωρα από τη ζωή, έναν συνάδελφο ο οποίος τίµησε µε το
ήθος, την εντιµότητα και την καλοσύνη του το Κοινοβούλιο, τον
Αντώνη Μπαλωµενάκη. 

Ελπίζω και πιστεύω ότι η Βουλή θα αποδώσει τον δέοντα σε-
βασµό που του ανήκει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα το σχέδιο

νόµου του Υπουργείου Παιδείας, του οποίου ορισµένες διατάξεις
πλήττουν τον πυρήνα της δηµόσιας εκπαίδευσης, µια και σε αυτό
προβλέπεται η αναστολή της λειτουργίας τριάντα επτά νέων πα-
νεπιστηµιακών τµηµάτων, η χρηµατοδότηση των πανεπιστηµίων
µε βάση την αξιολόγησή τους, καθώς και ο διορισµός εκπαιδευ-
τικών στη δηµόσια εκπαίδευση µε πτυχίο κολεγίων χωρίς ανα-
γνώριση. 

Οι προτεινόµενες αλλαγές έρχονται να υλοποιήσουν µία εµ-
µονική αντίληψη, η οποία βρίσκεται στον πυρήνα της πολιτικής
της Νέας Δηµοκρατίας, που δεν είναι άλλη από το «όσο λιγότερο
κράτος τόσο περισσότερος αέρας στον ιδιωτικό τοµέα». 

Είναι µία άκρως νεοφιλελεύθερη αντίληψη, προσαρµοσµένη
στην ιδέα «όταν οι λίγοι περνούν καλά, τότε και οι πολλοί πρέπει
να πειστούν ότι µπορούν να επιβιώσουν µε λιγότερα, ακόµα και
µε 200 ευρώ», όπως διατείνεται Υπουργό σας.

Μιµείστε εκείνον που προσπαθεί να τετραγωνίσει τον κύκλο,
όταν, όµως, δεν τα καταφέρνει γιατί οι νόµοι της φυσικής δεν το
επιτρέπουν, τότε προσπαθεί να διαστρεβλώσει την πραγµατικό-
τητα. Και σε αυτό θα πρέπει να σας αναγνωρίσουµε ότι τα κατα-
φέρνετε µία χαρά. 

Τι επιδιώκετε, αλήθεια, µε την αναγνώριση των κολεγίων, µία
µνηµονιακή δέσµευση την οποία ο ΣΥΡΙΖΑ κατήργησε µε την
έξοδο από τα µνηµόνια τον Αύγουστο του 2018; 

Το Υπουργείο, επικαλούµενο το κοινοτικό δίκαιο, επιχειρεί την
ακαδηµαϊκή αναγνώριση πτυχίων που δίνουν τα κολλέγια. Κά-
ποιος µπορεί να αναρωτηθεί ότι «τι κακό υπάρχει άραγε σ’
αυτό;». Και, όµως, υπάρχει. Διότι ουσιαστικά καταργείται ο υπεύ-

θυνος για την ακαδηµαϊκή ισοτιµία φορέας, που είναι ο ΔΟΑΤΑΠ. 
Αναγνωρίζονται τα πτυχία που είναι αδιαβάθµιτα, χωρίς έλεγχο

των κολεγίων για το ωρολόγιο πρόγραµµα τους, τα προσόντα
των διδασκόντων και τις υποδοµές. Με λίγα λόγια, χωρίς έλεγχο
της ποιότητας της παρεχόµενης εκπαίδευσης. 

Δεν µπορείτε, όµως, επιλεκτικά να επικαλείστε το ευρωπαϊκό
δίκαιο. Διότι η νοµοθεσία οφείλει να προστατεύει και τους εκπαι-
δευτικούς, κάτι που στην πράξη δεν γίνεται όταν έχουµε εκπαι-
δευτικούς διαφόρων ταχυτήτων στους µισθούς και τα εργασιακά
δικαιώµατα. 

Ανέφερε η κυρία Υπουργός προηγουµένως ότι οι µαθητές πρέ-
πει να έχουν το δικαίωµα στη µόρφωση. Σωστά! Έρχεται, όµως,
να τιµωρήσει µε τρία χρόνια αναστολή του δικαιώµατός τους να
διοριστούν όταν δεν παρουσιαστούν στην θέση που διορίζονται. 

Υπάρχουν, όµως, πάρα πολλά παραδείγµατα αναπληρωτών
εκπαιδευτικών που πηγαίνουν κάπου να πιάσουν δουλειά, αλλά
δεν βρίσκουν σπίτι να νοικιάσουν και µένουν για καιρό στα αυτο-
κίνητα µέχρι να βρουν χώρο να µείνουν ή παραιτούνται από αυτό
το δικαίωµα που έχουν.

Αξίζει να επισηµάνουµε τους κινδύνους που κρύβονται πίσω
από τη διάταξη του 80% για τη χρηµατοδότηση των πανεπιστη-
µίων και του 20% ως πριµοδότηση για την παρουσία τους. Πρό-
κειται για µία επιλογή µε στόχο την απαξίωση των δηµόσιων πα-
νεπιστηµιακών τµηµάτων, τα οποία, προκειµένου να επιβιώσουν
στις νέες ανταγωνιστικές συνθήκες, θα πρέπει να λειτουργήσουν
µε όρους ιδιωτικής επιχείρησης.

Παρακάµπτεται, δηλαδή, πλαγίως το άρθρο 16 του Συντάγµα-
τος, που κατοχυρώνει τη δηµόσια και δωρεάν εκπαίδευση.

Είναι γνωστό ότι τα πανεπιστήµια έχουν µείωση της χρηµατο-
δότησης εξαιτίας χρεοκοπίας της χώρας, της επιβολής των µνη-
µονίων –δικό σας κατόρθωµα, για να µην ξεχνιόµαστε- αλλά και
των παγίων συνειδητών πολιτικών σας επιλογών. Η Κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ αύξησε τον κρατικό προϋπολογισµό κατά 45% εν µέσω
µνηµονίων και έρχεται τώρα το Υπουργείο να πει ότι θα δίνει
µόνο το 80% της κρατικής χρηµατοδότησης και τα υπόλοιπα
µετά από αξιολόγηση.

Αναφέρθηκαν πολλοί συνάδελφοι και στις τεχνικές λεπτοµέ-
ρειες για την ετήσια χρηµατοδότηση των πανεπιστηµίων, καθώς
και την αξιολόγηση κάθε τέσσερα χρόνια. Αν, πράγµατι, θέλετε
να στηρίξει τα δηµόσια πανεπιστήµια και να δώσετε κίνητρα για
βελτίωση, θα µπορούσατε, κυρία Υπουργέ, να θεσπίσετε πρό-
σθετα κονδύλια πέρα από τον κρατικό προϋπολογισµό, εφόσον
όµως ήταν επαρκή, που θα δίνονται στα πανεπιστήµια, όταν και-
νοτοµούν, ως επιβράβευση.

Όσον αφορά την αναστολή λειτουργίας των τριάντα επτά πα-
νεπιστηµιακών τµηµάτων, για να δικαιολογήσετε την απόφασή
σας προσφεύγετε στην προσφιλή τακτική συκοφάντησης της πο-
λιτικής της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ. Επιχειρείτε να δικαιολογήσετε
την αναστολή λειτουργίας των νεοϊδρυθέντων τµηµάτων, µε
στόχο την κατάργησή τους, ισχυριζόµενοι ότι συγκροτήθηκαν
προεκλογικά και για ψηφοθηρικούς λόγους από την προηγού-
µενη κυβέρνηση, χωρίς επαρκή τεκµηρίωση.

Είναι γνωστό όµως ότι µε τον ν.4610/2019 ιδρύθηκε µεταξύ
άλλων και το Ελληνικό Μεσογειακό Πανεπιστήµιο. Για πρώτη
φορά µετά από σαράντα χρόνια λειτουργίας του πανεπιστηµίου
στην Κρήτη, µε εµπεριστατωµένη και τεκµηριωµένη µελέτη χω-
ροθετήθηκαν στο Λασίθι πανεπιστηµιακά τµήµατα, έπειτα από
διαβούλευση και µε τη στήριξη της τοπικής κοινωνίας. Στο Λασίθι
προστέθηκαν στα ήδη λειτουργούντα τµήµατα η Σχολή Επιστη-
µών Φυσικής Αγωγής και Αθλητισµού στον Άγιο Νικόλαο και Φυ-
σικοθεραπείας στην Ιεράπετρα. 

Η συγκεκριµένη πρόταση σε συνδυασµό µε τα ήδη λειτουρ-
γούντα τµήµατα Διατροφής και Διαιτολογίας στη Σητεία, Διοίκη-
σης Οικονοµίας στον Άγιο Νικόλαο, αλλά και το Κέντρο Φυσικής
Ιατρικής και Αποκατάστασης στη Νεάπολη, που προχωρεί σε συ-
νεργασία µε την Περιφέρεια Κρήτης, δηµιουργούν συνέργεια µε-
ταξύ τους και έχουν έναν κοινό στόχο, τη βελτίωση της ποιότη-
τας ζωής του ανθρώπου.

Να, λοιπόν, ποιο θα ήταν το αποτέλεσµα σε συνδυασµό µε τον
τουρισµό, τον πρωτογενή τοµέα, το φυσικό και το πολιτιστικό
απόθεµα, που δηµιουργούν ευνοϊκές προοπτικές, ώστε ο Νοµός
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Λασιθίου να αναπτυχθεί θεαµατικά περαιτέρω. 
Κυρία Υπουργέ, επιτρέψτε µου να κάνω µία αναφορά στην

απάντηση που δώσατε στον συνάδελφο, τον κ. Μαµουλάκη, για
το θέµα της κατάργησης των πανεπιστηµιακών τµηµάτων. Λέτε
ότι η αναφορά υποβλήθηκε, ενώ δεν είχε φτάσει στο Υπουργείο
Παιδείας η απόφαση της συγκλήτου. 

Να σας θυµίσω -το γνωρίζετε καλύτερα από µένα- ότι µε βάση
τον ν.4619 η απόφαση της συγκλήτου µπορεί να υποβληθεί µέχρι
30 Απριλίου. Είµαι βέβαιος -και το γνωρίζω αυτό- ότι το Ελληνικό
Μεσογειακό Πανεπιστήµιο έχει προχωρήσει στη σύνταξη της µε-
λέτης και ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά τη Σχολή Φυσικής Αγωγής και
Αθλητισµού και είναι έτοιµο να την υποβάλει µέχρι το όριο που
προβλέπει η ηµεροµηνία 30 Απριλίου του 2019.

Κάτι ακόµα, στην απάντησή σας τον Φεβρουάριο του 2019 στη
χωροθέτηση του πανεπιστηµίου αναφερθήκατε στους τρεις νο-
µούς, Χανιά, Ρέθυµνο και Ηράκλειο. Το Λασίθι, όπου χωροθε-
τούνται τα νέα τµήµατα, το ξεχάσατε. Δεν ξέρω αν το ξεχάσατε
γιατί πέφτει λίγο µακριά από το Λασίθι ή αν ενστερνίζεστε το
ανέκδοτο, που κυκλοφορεί, ότι η Και δεν  έχει τέσσερις νοµούς,
τους εξής τρεις: Χανιά, Ηράκλειο και Ρέθυµνο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Καλώ στο Βήµα τον
κ. Ζεϊµπέκ Χουσεΐν από τον ΣΥΡΙΖΑ. Έχει τον λόγο για επτά λεπ-
τά.

ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ξεκινήσω την οµιλία µου,

θέλω να ευχηθώ κι εγώ καλή ανάρρωση και περαστικά στον σύν-
τροφο και φίλο Τρύφωνα Αλεξιάδη.

Η σηµερινή συνεδρίαση µας θυµίζει καταστάσεις του παρελ-
θόντος, όταν όλος ο εκπαιδευτικός κόσµος αντέδρασε και εµπό-
δισε τις αντιεκπαιδευτικές ρυθµίσεις και τη καταστρατήγηση του
άρθρου 16 του Συντάγµατος. Θα ήταν σκόπιµο λοιπόν να ξανα-
θυµηθούµε το άρθρο αυτό που προβλέπει ότι η παιδεία αποτελεί
βασική αποστολή του κράτους, ότι όλοι οι Έλληνες έχουν δι-
καίωµα δωρεάν παιδείας σε όλες τις βαθµίδες της, ότι η ανώτατη
εκπαίδευση παρέχεται αποκλειστικά από ιδρύµατα, που αποτε-
λούν νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, µε πλήρη αυτοδιοί-
κηση, ενώ τα ιδρύµατα αυτά τελούν υπό την εποπτεία του κρά-
τους, έχουν δικαίωµα να ενισχύονται οικονοµικά από αυτό και η
σύσταση ανώτατων σχολών από ιδιώτες απαγορεύεται. Αν µελε-
τήσουµε το άρθρο 16, στα σηµεία είναι ξεκάθαρο ότι το παρόν
σχέδιο νόµου πλήττει διατάξεις του Συντάγµατος. 

Ξεκινώντας από τα άρθρα 1 µέχρι 19, βλέπουµε την κατάρ-
γηση της Αρχής Διασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας
στην ανώτατη εκπαίδευση και τη µετατροπή της σε Εθνική Αρχή
Ανώτατης Εκπαίδευσης. Μετά από δέκα πέντε χρόνια λειτουρ-
γίας της ΑΔΙΠ, η Κυβέρνηση προβαίνει στην αλλαγή του ονόµα-
τος, του τρόπου εκλογής της διοίκησης, των αρµοδιοτήτων της
και παρεµβαίνει στην ανεξάρτητη αρχή ξηλώνοντας τη διοίκησή
της. Προσπαθεί να δηµιουργήσει µία νέα αρχή, κρατικά ελεγχό-
µενη και όχι ανεξάρτητη, υπό την εποπτεία του Υπουργείου Παι-
δείας. 

Το πιο δυσάρεστο όµως είναι ότι µεταβάλλει τη χρηµατοδό-
τηση των πανεπιστηµίων ορίζοντας ότι τα ΑΕΙ θα χρηµατοδο-
τούνται κατά 80%, µε βάση τα γενικά κριτήρια, δηλαδή τον
αριθµό των φοιτητών, το µέγεθος του πανεπιστηµίου την τοπο-
θεσία του και το κόστος ανά φοιτητή, ενώ το υπόλοιπο 20% θα
παρέχεται µετά από ένα ατέρµονο κυνήγι ειδικών κριτηρίων που
ορίζονται από την αγορά. Πιο συγκεκριµένα, το πανεπιστήµιο,
για να αποκτήσει την υπόλοιπη χρηµατοδότηση, θα πρέπει να
επιτύχει σε κάποιους δείκτες ποιότητας και επιτευγµάτων, ερευ-
νητικής δραστηριότητας, διεθνοποίησης, διασύνδεσης µε την
αγορά εργασίας και αν δεν επιτύχει, θα χάσει το συγκεκριµένο
ποσοστό.

Η συγκεκριµένη διάταξη ανοίγει ένα παράθυρο για τη µείωση
της χρηµατοδότησης των πανεπιστηµίων, τα οποία πάνω από
δέκα χρόνια υποχρηµατοδοτούνται, ενώ εισάγει και µοντέλα χρη-
µατοδότησης που εφαρµόζονται στην αγορά. Κανείς δεν θα µπο-
ρεί πλέον να εγγυηθεί την ανεξαρτησία των πανεπιστηµίων και
του ερευνητικού έργου, καθώς θα οδηγηθούν σε αναζήτηση

πόρων εκτός του δηµοσίου, κατά παρέκκλιση του Συντάγµατος,
ενώ τα περιφερειακά πανεπιστήµια θα πληγούν πολύ περισσό-
τερο.

Συνεχίζοντας βλέπουµε ότι µετά την αναστολή λειτουργίας
των διετών προγραµµάτων επαγγελµατικής εκπαίδευσης, για
τους αποφοίτους των ΕΠΑΛ και των τµηµάτων ελεύθερης πρό-
σβασης η Κυβέρνηση αναστέλλει επ’ αόριστον τη λειτουργία των
τριάντα επτά νέων τµηµάτων ΑΕΙ. Να θυµίσουµε ότι τα συγκεκρι-
µένα τµήµατα αποτελούσαν προτάσεις των ίδιων των πανεπιστη-
µίων και η κατάργησή τους παρακάµπτει το αυτοδιοίκητό τους. 

Η διάταξη πλήττει κυρίως τα περιφερειακά πανεπιστήµια. Ένα
από αυτά είναι και το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο Θράκης, το ο-
ποίο σε συνεργασία µε την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ είχε καταθέσει
συγκεκριµένες προτάσεις για τη σύσταση νέων τµηµάτων, που
ήταν πολύ σηµαντικό για την τοπική κοινωνία. Η σηµερινή Κυβέρ-
νηση ωστόσο δείχνει να απαξιοί επιδεικτικά. 

Επίσης, θα ήθελα να αναφερθώ σε ένα πολύ σηµαντικό και επί-
καιρο θέµα, αυτό της προκήρυξης για τον διορισµό εκπαιδευτι-
κών πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. Οι αιτή-
σεις που έχουν ήδη ξεκινήσει για τους εκπαιδευτικούς της πρω-
τοβάθµιας αξίζει να θυµίσουµε ότι έγιναν νόµος του κράτους από
την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. 

Ο ν.4589/2019 ήρθε έναν µόλις χρόνο αφού η χώρα µας βγήκε
από τα µνηµόνια. Στόχος της κυβέρνησής µας ήταν να επαναφέ-
ρουµε το ένα προς ένα στις προσλήψεις στο δηµόσιο, µε προτε-
ραιότητα στις προσλήψεις εκπαιδευτικών µετά από έντεκα
χρόνια αδιοριστίας. 

Τον νόµο αυτό όχι µόνο τον καταψηφίσατε, αλλά και τον
χλευάσατε. Καθυστερήσατε όσο ήταν δυνατόν τις προσλήψεις
στην ειδική αγωγή και µέσα στις διακοπές των Χριστουγέννων
βγάλατε την πρόσκληση για τους εκπαιδευτικούς της γενικής εκ-
παίδευσης, χωρίς να ορίζετε επακριβώς πόσοι εκπαιδευτικοί θα
προσληφθούν ανά κλάδο. 

Τέτοια είναι και η περίπτωση των εκπαιδευτικών µειονοτικής
εκπαίδευσης ΠΕ73 του προγράµµατος της µειονοτικής εκπαίδευ-
σης. Αίτηµά τους είναι η κάλυψη των διατιθέµενων οργανικών θέ-
σεων, για να µην πάει χαµένη η πρωτοβουλία της Κυβέρνησης
του ΣΥΡΙΖΑ που συµπεριέλαβε στο σχεδιασµό της τους εκπαι-
δευτικούς µειονοτικής εκπαίδευσης.

Σας καλούµε, λοιπόν, να προσλάβετε τουλάχιστον όσους εκ-
παιδευτικούς εργάζονται ήδη αναπληρωτές, οι οποίοι είναι κάτω
από πενήντα στον αριθµό, καθώς η µειονοτική εκπαίδευση είναι
εξαιρετικά υποστελεχωµένη και χρειάζεται η Κυβέρνηση να δεί-
ξει αν τη στηρίζει ή όχι.

Τέλος, το τραγικό που φαίνεται µε αυτό το σχέδιο νόµου είναι
η αναγνώριση των τίτλων σπουδών από τα ιδιωτικά κολλέγια. Πα-
ρακάµψατε έτσι το άρθρο 16 του Συντάγµατος, υποτιµήσατε τη
δηµόσια δωρεάν εκπαίδευση εξισώνοντας τα πτυχία των ΑΕΙ µε
τα κολλέγια. Όλος ο εκπαιδευτικός κόσµος έχει αντιδράσει κι
εσείς κωφεύετε. Το Υπουργείο Παιδείας µε το συγκεκριµένο
άρθρο δείχνει απίστευτο θράσος και προφανώς προσπαθεί να
κάνει πράξη την ιδιωτικοποίηση της εκπαίδευσης εκµεταλλευό-
µενο την αγωνία χιλιάδων αναπληρωτών που τρέχουν να κατα-
θέσουν τα δικαιολογητικά τους και εσείς πετάτε τα προσόντα
τους από το παράθυρο.

Νοµίζω ότι η σηµερινή ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας µε
αυτό το νοµοσχέδιο έδειξε τα πιο αντιδραστικά και αντιεκπαιδευ-
τικά δείγµατα γραφής. Καταπατά τη συνταγµατική κατοχύρωση
της εκπαίδευσης και περιγελά τους εκπαιδευτικούς. Σας καλώ,
λοιπόν, να αποσύρετε το άρθρο 50 και να γίνετε επιτέλους λίγο
πιο σαφής µε τους διορισµούς των εκπαιδευτικών, διορισµούς
για τους οποίους η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ εργάστηκε σκληρά και
εξασφάλισε, παρά το ασφυκτικό δηµοσιονοµικό πλαίσιο.

Εµείς σε κάθε περίπτωση θα είµαστε εδώ, για να προστατεύ-
σουµε την εκπαίδευση και τον εκπαιδευτικό κόσµο ενάντια στις
δικές σας πολιτικές απαξίωσης της παιδείας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κ.
Κούβελας Δηµήτριος από τη Νέα  Δηµοκρατία, για επτά λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

8364 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το
παρόν σχέδιο νόµου βάζει επιτέλους τα θεµέλια για την αναδιάρ-
θρωση και κυρίως τον εκσυγχρονισµό της λειτουργίας της ανώ-
τατης εκπαίδευσης στη χώρα µας, µε πανεπιστηµιακά ιδρύµατα
αυτόνοµα, αυτοδιοίκητα και κυρίως εξωστρεφή στην πράξη
πλέον και όχι στα λόγια. 

Το πανεπιστήµιο προετοιµάζει τους αυριανούς επαγγελµατίες
σε κάθε τοµέα και συνεπώς είναι απολύτως αναγκαίο να βρίσκε-
ται σε παράλληλη πορεία και κοινό βηµατισµό διαρκώς µε την
αγορά εργασίας. Έτσι, το πανεπιστήµιο θα πρέπει να παρακο-
λουθεί στενά τις εξελίξεις και να είναι πρωτοπόρο τόσο στη θε-
ωρία όσο και στην έρευνα. Η τέταρτη βιοµηχανική επανάσταση
σχεδόν ολοκληρώθηκε. Το πανεπιστήµιό µας οφείλει τουλάχι-
στον να συµπορευτεί µαζί της. 

Το πρώτο και αναγκαίο βήµα που επιτυγχάνεται µε το παρόν
σχέδιο νόµου είναι η ουσιαστική ενίσχυση της ανεξάρτητης
αρχής, της µέχρι τώρα ΑΔΙΠ, που διασφαλίζει την ποιότητα της
τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, µέσα από την ίδρυση της νέας Εθνι-
κής Αρχής Ανώτατης Εκπαίδευσης.

Υπάρχουν τρεις βασικοί άξονες σε αυτό το νοµοσχέδιο, όπως
παρουσιάστηκε εκτενώς από την ηγεσία του Υπουργείου Παι-
δείας στις εργασίες της αρµόδιας επιτροπής. 

Ο πρώτος άξονας αφορά την Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαί-
δευσης που ιδρύεται µε συγκεκριµένους στόχους. Κατ’ αρχάς
διευρύνονται οι υφιστάµενες αρµοδιότητες που είχε όσον αφορά
την πιστοποίηση, ενισχύεται η αρχή µε νέες, επιµέρους αρµοδιό-
τητες, τα µέλη της επιλέγονται πλέον µε πρόσθετες εγγυήσεις
και επιπλέον ορίζονται δύο εξαιρετικής σηµασίας και ρόλου συµ-
βούλια, τα οποία θα επικουρήσουν το έργο της αρχής. Είναι το
ανώτατο συµβούλιο και το συµβούλιο αξιολόγησης και πιστοποί-
ησης. Η ίδρυση της νέας αρχής συνιστά ενίσχυση, προστασία
και φυσικά την αναβάθµιση της τριτοβάθµιας εκπαίδευσής µας. 

Το πανεπιστήµιο στην Ελλάδα είναι κοινός τόπος πια πως τα
τελευταία χρόνια απαξιώθηκε. Η παιδεία των νέων ανθρώπων αν-
τιµετωπίστηκε µε φοβικά και ιδεοληπτικά σύνδροµα άλλων επο-
χών. Επίσης λειτούργησε και σαν καταφύγιο µπαχαλάκηδων και
άσυλο για παράνοµες δραστηριότητες. Τώρα, µετά την αναβάθ-
µιση του καθεστώτος ασύλου, µια από τις πρώτες και πολύ ση-
µαντικές µεταρρυθµίσεις της Κυβέρνησης Μητσοτάκη, δίνουµε
στο πανεπιστήµιο την ξεχωριστή θέση που του αρµόζει σε µία
ευνοµούµενη και οργανωµένη πολιτεία.

Ο δεύτερος άξονας του νοµοσχεδίου αφορά στην απελευθέ-
ρωση των λογαριασµών ΕΛΚΕ, δηλαδή των Ειδικών Λογαρια-
σµών Κονδυλίων Έρευνας, που είναι το κεντρικό εργαλείο χρη-
µατοδότησης της έρευνας, που διενεργείται στα πανεπιστήµια
και στους ερευνητικούς και τεχνολογικούς φορείς. Με το νέο νο-
µοθετικό πλαίσιο επιδιώκεται η αποφυγή των γραφειοκρατικών
αγκυλώσεων του υφιστάµενου πλαισίου, που τόσο έχει ταλανίσει
την υπόθεση αυτή στα πανεπιστήµια, και επιτυγχάνεται µεγαλύ-
τερη ευελιξία στη λειτουργία των ειδικών αυτών λογαριασµών
αυξάνοντας ταυτόχρονα και τη λογοδοσία και τη διαφάνεια. Έτσι
περισσότερα ερευνητικά προγράµµατα θα µπουν σε εφαρµογή
και θα ανατρέψουµε µε τον τρόπο αυτόν την τάση υποαπορρο-
φητικότητας των διαθέσιµων ευρωπαϊκών κονδυλίων. Τελικά, µε
το προηγούµενο καθεστώς η έρευνα στα πανεπιστήµιά µας οδη-
γούνταν σε υποχρηµατοδότηση. Αυτό θα αποδειχθεί και προς
όφελος των νέων ερευνητών, οι οποίοι διψούν για κίνητρα παρα-
µονής στην πατρίδα µας αντί να ξενιτευτούν στο εξωτερικό για
καλύτερη τύχη. 

Από την άλλη, κάνουµε τοµή στην κατανοµή των χρηµάτων στα
πανεπιστήµια. Μέχρι σήµερα αυτό γινόταν περίπου όπως ήθελε
ο κάθε Υπουργός. Θα µπορούσε δηλαδή να αποφασίσει τόσο,
µεγαλύτερο, µικρότερο µέρος των διαθέσιµων αυτών κονδυλίων
να κατευθυνθούν σε περισσότερα ή λιγότερα, ακόµη και σε ένα
πανεπιστηµιακό ίδρυµα. Αυτό αλλάζει. Εισάγονται αυστηρά και
δίκαια κριτήρια. Η τακτική χρηµατοδότηση των πανεπιστηµίων
σε ποσοστό 80% θα κατανέµεται πλέον στη βάση αντικειµενικών
κριτηρίων που έχουν να κάνουν µε τον αριθµό των φοιτητών, το
είδος του εκάστοτε προγράµµατος σπουδών και τη γεωγραφική
θέση του κάθε ιδρύµατος. Ιδίως το τελευταίο θα αποτελέσει κί-
νητρο για την προσέλκυση και αξιόλογων εξωτερικών ερευνητών

και συνεργατών στα προγράµµατα που θα «τρέχουν» τα πανεπι-
στήµια στις παραµεθόριες κυρίως περιοχές και στα νησιά µας. 

Πρόσφατα συζητούσαµε για το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο στη
Θράκη όπου ιδέες και όρεξη υπάρχουν πάρα πολλές από τους
εκεί καθηγητές. Δυσκολεύονται όµως να προσελκύσουν -αυτό
µας λέγανε- αξιόλογους εξωτερικούς συνεργάτες λόγω των
πολύ χαµηλών αποδοχών που προκύπτουν εξαιτίας της περιορι-
σµένης χρηµατοδότησης που είχαν τα ερευνητικά προγράµµατα.
Εποµένως, αντικειµενικά κριτήρια για το 80% της τακτικής χρη-
µατοδότησης και όσον αφορά το υπόλοιπο ποσοστό του 20%,
αυτό θα συνδέεται µε κριτήρια ποιοτικά, όπως είναι, για παρά-
δειγµα, το µέγεθος της ερευνητικής δραστηριότητας που ανέ-
πτυξε συγκεκριµένο ίδρυµα, πόσα ερευνητικά κονδύλια έχει ήδη
απορροφήσει τα προηγούµενα χρόνια, πόσους Έλληνες φοιτη-
τές στέλνει για παρακολούθηση εκπαιδευτικών προγραµµάτων
στο εξωτερικό, πόσους ξένους φοιτητές προσελκύει τελικά στο
ελληνικό πανεπιστήµιο, καθώς και ποιο είναι το είδος και κυρίως
ο αριθµός των συνεργασιών που συνάπτουν µε αντίστοιχα ξένα
εκπαιδευτικά ιδρύµατα. Ακόµη και ποιες είναι οι δυνατότητες
πρόσβασης των ΑΜΕΑ στα πανεπιστήµια αυτά. Δηλαδή οι δεί-
κτες αξιολόγησης παράλληλα θα λειτουργήσουν και σαν κίνητρα
αναβάθµισης του πανεπιστηµίου και των διαδικασιών.

Ο τρίτος άξονας αφορά άλλες ρυθµίσεις, οι οποίες στοχεύουν
στην επίλυση λειτουργικών σχολικών προβληµάτων, από τις σχο-
λικές εκδροµές µέχρι την ενίσχυση σχολικών µονάδων.

Τέλος, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θέλω να αναφερθώ σε ένα
πολύ ευαίσθητο και λεπτό ζήτηµα, που δεν είναι άλλο από τους
πολύτεκνους εκπαιδευτικούς. Χαίροµαι γιατί ως νέος Βουλευτής
από το ξεκίνηµα αυτής της διακυβέρνησης διαπιστώνω ότι υπάρ-
χει σε πολύ µεγάλο βαθµό συναντίληψη και µε την κυρία Υπουρ-
γό και µε τους αρµόδιους Υφυπουργούς προκειµένου να ικανο-
ποιήσουµε δίκαια αιτήµατα αυτών των συµπολιτών µας. Με το
παρόν σχέδιο νόµου µεριµνούµε ιδιαίτερα για τη στήριξη της πο-
λύτεκνης οικογένειας. Οι πολύτεκνοι εκπαιδευτικοί θα µπορούν
πλέον να εντάσσονται σε ειδικές κατηγορίες µετάθεσης και έτσι
κατά προτεραιότητα να µετακινούνται τόσο από περιοχή σε πε-
ριοχή όσο και µέσα στην ίδια την περιοχή. Θα πρότεινα, λοιπόν,
να σκύψουµε όλοι µαζί στο ζήτηµα του διορισµού των πολύτε-
κνων εκπαιδευτικών και κυρίως στην επανεξέταση των κριτηρίων
αλλά και των µορίων που δίνονται σε αυτούς. Δεν µπορεί τα
µόρια να είναι µόλις τρία για κάθε παιδί, για κάθε ανήλικο τέκνο.
Αυτό πρέπει να το ξαναδούµε, κυρίες και κύριοι Υπουργοί.

Οι καιροί που διανύουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι Βου-
λευτές, είναι απαιτητικοί και οι νέες κοινωνικές προκλήσεις µε-
γάλες. Ένα είναι βέβαιο: βασικός πυλώνας προόδου για την
Ελλάδα ήταν και θα είναι πάντα η παιδεία της. Και µιας και µιλάµε
για την παιδεία, πάντα µας έρχονται στο νου κουβέντες µεγάλων
αρχαίων Ελλήνων. Έλεγε ο Διογένης, λοιπόν, ότι η παιδεία για
τους νέους είναι σωφροσύνη, για τους φτωχούς πλούτος και για
τους πλούσιους στολίδι. Ας µην ξεχνάµε ότι τελικά, κυρίες και
κύριοι Βουλευτές, όλα είναι ζήτηµα παιδείας.

Συντάσσοµαι και εγώ µε την υπερψήφιση του παρόντος νοµο-
σχεδίου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κ.
Ιωάννης  Πασχαλίδης από τη Νέα Δηµοκρατία, για επτά λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, η καινοτόµος ρύθµιση του παρόντος νοµο-

σχεδίου που προβλέπει ότι η χρηµατοδότηση των εκπαιδευτικών
ιδρυµάτων θα γίνεται µέσω αξιολόγησης, αποτελεί τη µεγάλη αλ-
λαγή στον τοµέα της παιδείας, η οποία συµβολίζει µάλιστα και
τη συνολική αλλαγή νοοτροπίας, δεδοµένου ότι µέχρι σήµερα ο
κάθε Υπουργός µπορούσε να αποφασίσει κατά το δοκούν για τη
χρηµατοδότηση των ΑΕΙ. Έτσι, µε το νέο νοµοσχέδιο από τον
απεµπολούνται εξουσίες από το Υπουργείο Παιδείας προς τα πα-
νεπιστήµια, ενώ ορίζονται αντικειµενικά και ποιοτικά κριτήρια
χρηµατοδότησης. 

Πιο συγκεκριµένα, στο Κεφαλαίο Α’ του παρόντος νοµοσχε-
δίου, άρθρα 1-19, µε το άρθρο 1 θεσµοθετείται η νέα αρχή για
την τριτοβάθµια εκπαίδευση υπό τον τίτλο Εθνική Αρχή Ανώτα-
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της Εκπαίδευσης, στόχος της οποίας είναι η επιβράβευση της
προσπάθειας, καθώς µέχρι σήµερα δεν υπήρχαν αντικειµενικά
κριτήρια και κριτήρια αξιοκρατίας. 

Η Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης θα αντικαταστήσει την
περιορισµένη και προϋπάρχουσα Αρχή Διασφάλισης και Πιστο-
ποίησης της Ποιότητας στην Ανώτατη Εκπαίδευση. Θα αποτελεί-
ται δε από τον Πρόεδρο, ο οποίος θα επιλέγεται από το Υπουρ-
γικό Συµβούλιο, κατόπιν ανοιχτής δηµόσιας προκήρυξης στους
Έλληνες πανεπιστηµιακούς της Ελλάδος και του εξωτερικού, το
ανώτατο συµβούλιο, το συµβούλιο αξιολόγησης και το γενικό δι-
ευθυντή, ενώ οι ειδικότερες αρµοδιότητες θα είναι το πρό-
γραµµα εθνικής στρατηγικής για την ανώτατη εκπαίδευση και η
κατανοµή του ετήσιου προϋπολογισµού επιχορήγησης στα ΑΕΙ.

Η σηµαντικότερη, βέβαια, αρµοδιότητα της εθνικής αρχής διά
του ανωτάτου συµβουλίου της θα είναι η κατανοµή 20% της χρη-
µατοδότησης αυτής µέσω αξιολόγησης, που ουσιαστικά θα απο-
τελέσει το κίνητρο στα ΑΕΙ να βελτιωθούν σε στόχους που τα ίδια
επιλέγουν, στο πλαίσιο της αυτονοµίας τους, παραδείγµατος
χάριν ποιότητα εκπαίδευσης, ερευνητική δραστηριότητα, δρά-
σεις εξωστρέφειας, ενώ το υπόλοιπο 80% της τακτικής επιχορή-
γησης θα κατανέµεται στα ΑΕΙ σύµφωνα µε το συνολικό αριθµό
των εγγεγραµµένων φοιτητών, το εκτιµώµενο κόστος σπουδών
ανά φοιτητή, τη γεωγραφική διασπορά του ιδρύµατος κ.λπ..

Ειδικότερα, το Συµβούλιο Αξιολόγησης και Πιστοποίησης της
ΕΘΑΑΕ θα είναι επιφορτισµένο µε την αξιολόγηση των ΑΕΙ, την
πλήρωση των ποιοτικών προϋποθέσεων για να οργανώνουν προ-
γράµµατα σπουδών Α’, Β’ και Γ’ κύκλου, την πιστοποίηση των
εσωτερικών συστηµάτων διασφάλισης της ποιότητας των ΑΕΙ και
των προγραµµάτων σπουδών, καθώς και τη διενέργεια θεµατι-
κών αξιολογήσεων των ΑΕΙ και ειδικότερα όσον αφορά τη στρα-
τηγική διεθνοποίησης, την ισότητα των φύλων, την πρόσβαση
των ατόµων µε αναπηρία, την εξωστρέφεια κ.λπ.. Στην περί-
πτωση που ένα ΑΕΙ δεν επιτύχει τους δείκτες ποιότητας στους
οποίους έχει επιλέξει να αξιολογηθεί, τότε η επιχορήγηση που
δεν θα λάβει ως συνέπεια της αξιολόγησής του θα κατανεµηθεί
ως επιχορήγηση των λοιπών ΑΕΙ. 

Αξίζει επιπλέον να σηµειωθεί ότι επανέρχεται ο θεσµός της
αριστείας και µε το άρθρο 19 του παρόντος νοµοσχεδίου θεσµο-
θετείται η ανάδειξη κέντρων αριστείας στην ανώτατη εκπαί-
δευση. Κριτήρια δε για την ανάδειξη των κέντρων είναι η εξαι-
ρετική ποιότητα και η αποτελεσµατικότητα του διδακτικού και
ερευνητικού έργου, η σύνδεση διδασκαλίας και έρευνας κλπ.

Στο Κεφάλαιο Β’ του παρόντος νοµοσχεδίου, άρθρα 20-27, πι-
στοποιείται ένα σηµαντικό µέρος των διατάξεων του Όγδοου Κε-
φαλαίου του ν.4485/2017 και θεσµοθετείται ένα πιο ευέλικτο και
ευπροσάρµοστο πλαίσιο για ειδικούς λογαριασµούς κονδυλίων
έρευνας, που αποτελούν το κεντρικό εργαλείο χρηµατοδότησης
της έρευνας που διενεργείται στα πανεπιστήµια και στους ερευ-
νητικούς και τεχνολογικούς φορείς.

Έτσι, µε το νέο νοµοθετικό πλαίσιο επιδιώκεται η αποφυγή των
γραφειοκρατικών εµποδίων του υφιστάµενου πλαισίου και επι-
τυγχάνεται µεγαλύτερη ευελιξία και λειτουργία των ΕΛΚΕ, αυξά-
νοντας ταυτόχρονα τη λογοδοσία και τη διαφάνεια, ενώ µπαίνει
φρένο στην απώλεια ερευνητικών πόρων.

Το Κεφάλαιο Γ’ του νοµοσχεδίου, άρθρα 28-32, εκκινεί µε το
άρθρο 28, σύµφωνα µε το οποίο θεσπίζεται για πρώτη φορά στη
χώρα µας το Κρατικό Πιστοποιητικό Πληροφορικής, το οποίο
αποκτάται κατόπιν εξετάσεων και θα πιστοποιεί τη γνώση του
χειρισµού ηλεκτρονικού υπολογιστή στην επεξεργασία κειµένου
υπολογιστικών φύλλων και υπηρεσιών διαδικτύου, ενώ δίνεται
και η δυνατότητα να επεκταθεί, µε απόφαση του Υπουργείου
Παιδείας και Θρησκευµάτων, η πιστοποίηση και σε άλλα ψη-
φιακά αντικείµενα.

Στο Κεφάλαιο Δ’, άρθρα 33-58, και ειδικότερα µε το άρθρο 33,
αναστέλλεται η έναρξη λειτουργίας των τριάντα επτά νέων τµη-
µάτων που ιδρύθηκαν από την προηγούµενη κυβέρνηση, δεδο-
µένου ότι δεν έχει τηρηθεί η διαδικασία αξιολόγησής τους από
τα αρµόδια όργανα. Η τήρηση της διαδικασίας αυτής θα επιτρέ-
ψει την αξιολόγηση των νέων τµηµάτων από τη νέα αρχή, µε βα-
σικό κριτήριο τη σύνδεσή τους µε την αγορά.

Στο πλαίσιο προσέλκυσης φοιτητών από το εξωτερικό, ήδη µε

το άρθρο 43 του νοµοσχεδίου διευκολύνεται η προσέλκυση αλ-
λοδαπών σπουδαστών για εκµάθηση της ελληνικής γλώσσας.
Όπως άλλωστε δήλωσε και η κυρία Υπουργός, στόχος του Υ-
πουργείου είναι να ενισχύσει πρωτοβουλίες για την εξωστρέφεια
των ελληνικών ΑΕΙ, όπως καλοκαιρινά προγράµµατα σπουδών,
όπου φοιτητές θα συνδυάζουν τις σπουδές µε τις διακοπές,
καθώς και τις συνέργειες µεταξύ ελληνικών και ξένων ΑΕΙ, εκ-
φράζοντας την εκτίµηση ότι ως το 2024 περίπου σαράντα έως
πενήντα χιλιάδες ξένοι φοιτητές θα συµµετέχουν σε αγγλόφωνα
προγράµµατα µαθηµάτων κλασικής λογοτεχνίας, φιλοσοφίας και
αρχαίας ιστορίας. 

Είναι, πράγµατι, πολύ σηµαντικό ότι επιτέλους η Ελλάδα σχε-
διάζει να αξιοποιήσει τον πολιτιστικό και ιστορικό πλούτο της για
να προσελκύσει Κινέζους και άλλους ξένους φοιτητές στα πανε-
πιστήµια, στο πλαίσιο της ευρύτερης µεταρρύθµισης της τριτο-
βάθµιας εκπαίδευσης.

Αξιοσηµείωτη είναι η ρύθµιση του άρθρου 55, όπου, µε γνώ-
µονα την προστασία της πολύτεκνης οικογένειας, οι πολύτεκνοι
εκπαιδευτικοί εντάσσονται πλέον σε ειδικές κατηγορίες µετάθε-
σης ώστε να µετατίθενται κατά προτεραιότητα κι από περιοχή
σε περιοχή, αλλά εντός της ίδιας περιοχής.

Συνοψίζοντας, θα ήθελα να αναφέρω ότι το παρόν νοµοσχέδιο
αποτελεί την απαρχή ώστε τα ελληνικά πανεπιστήµια να αποκτή-
σουν την εξωστρέφεια που είχαν χάσει τα τελευταία χρόνια ως
θεσµοί, να τους δοθεί η δυνατότητα να αποκτήσουν κι άλλα ερ-
γαλεία χρηµατοδότησης πέραν του κρατικού προϋπολογισµού,
δίνοντας για παράδειγµα κίνητρα για δωρεές, µε συνεργασίες
ιδιωτικού και δηµόσιου τοµέα και έσοδα από πατέντες.

Θέλουµε την ενδυνάµωση του δηµοσίου εκπαιδευτικού συστή-
µατος και γι’ αυτόν ακριβώς το λόγο ενισχύθηκε ο προϋπολογι-
σµός του 2020 µε 113 εκατοµµύρια ευρώ. Θέλουµε τη διεθνο-
ποίηση των πανεπιστηµίων µας. Θέλουµε να αναδειχτεί η χώρα
µας σε κέντρο ανώτατης εκπαίδευσης στην νοτιοανατολική Ευ-
ρώπη και είµαστε σίγουρα ότι θα το πετύχουµε, εφόσον µε το
νέο θεσµικό πλαίσιο όχι µόνο τίθενται κριτήρια στην ίδρυση τµη-
µάτων στη βάση ενός συνολικού στρατηγικού σχεδιασµού, αλλά
ενισχύονται πρωτοβουλίες όπως η απελευθέρωση των προγραµ-
µάτων σπουδών και η ίδρυση ξενόγλωσσων τµηµάτων. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ τον κ.
Πνευµατικό από τη Νέα Δηµοκρατία να πάρει το λόγο για επτά
λεπτά.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΠΝΕΥΜΑΤΙΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουρ-
γοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση µε αυτό το νο-
µοσχέδιο επαναφέρει τη δηµόσια δωρεάν ανώτατη εκπαίδευση
στο επίπεδο που της αξίζει και είναι πραγµατικά το επίπεδο που
αξιώνουν όλοι οι Έλληνες πολίτες οι οποίοι στέλνουν τα παιδιά
τους στο δηµόσιο πανεπιστήµιο.

Έχουµε µάθει να κακολογούµε και να υποτιµούµε το δηµόσιο
πανεπιστήµιο ως αποτέλεσµα της εικόνας ανοµίας, των κακών
υποδοµών, της έλλειψης οργάνωσης, της γραφειοκρατίας, της
άναρχης δηµιουργίας σχολών και τµηµάτων, όλα αυτά τα δεινά,
δηλαδή, που φέρνει ο κρατισµός. 

Όπως και στον τοµέα της υγείας, έτσι κι εδώ, πρέπει να ξεχω-
ρίσουµε τη δηµόσια από την κρατική παιδεία. Το Σύνταγµα κα-
τοχυρώνει την πρόσβαση σε ένα σύγχρονο, εξελιγµένο σύστηµα
δηµόσιας ανώτατης εκπαίδευσης για όλους τους νέους, µε το
υψηλότερο δυνατό επίπεδο, που θα τους προετοιµάζει για το
µέλλον και την αγορά εργασίας. 

Κι όµως, τα πανεπιστήµια µας έχουν αξιόλογους καθηγητές,
µε διεθνείς δηµοσιεύσεις, σηµαντικό ερευνητικό έργο, που αν-
ταγωνίζεται επάξια τα µεγαλύτερα πανεπιστήµια του εξωτερικού.
Οι φοιτητές µας διαπρέπουν όπου βρεθούν και είναι περιζήτητοι
στη διεθνή αγορά εργασίας. Είµαι ένας από αυτούς και πρέπει
να πω ότι το Πανεπιστήµιο των Αθηνών µου έδωσε όλα αυτά τα
εφόδια που χρειάστηκα για να ανταπεξέλθω στο διεθνές αντα-
γωνιστικό περιβάλλον, χωρίς καµµία υστέρηση απέναντι στους
απόφοιτους των καταξιωµένων κέντρων.  

Το ερώτηµα είναι, λοιπόν, γιατί όλα αυτά, δυστυχώς, δεν αντι-
κατοπτρίζονται ούτε στους διεθνείς δείκτες ούτε στην εικόνα των
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ελληνικών πανεπιστηµίων. Κοινή παραδοχή, λοιπόν, είναι ότι θέ-
λουµε τα παιδιά µας να σπουδάζουν στα καλύτερα πανεπιστήµια
και να τους δώσουµε τα καλύτερα εφόδια για το µέλλον, που να
δικαιώνουν τον κόπο των ίδιων και των οικογενειών τους και να
τους φέρουν στην πρώτη γραµµή της σύγχρονης αγοράς εργα-
σίας. 

Για να γίνει αυτό χρειάζεται προφανώς ένα στρατηγικό σχέδιο
και µία αξιολόγηση, όσο και αν κάποιοι παθαίνουν πανικό ακού-
γοντας αυτή τη λέξη. Πρέπει να υπάρχει στρατηγικό σχέδιο, γιατί
τα αντικείµενα που διδάσκονται πρέπει να εισάγουν τους νέους
στην αγορά εργασίας, όχι για τώρα αλλά για δέκα χρόνια µετά.
Σχεδιάζοντας την παιδεία του σήµερα πρέπει να βλέπουµε το
µέλλον, τους κλάδους εκείνους που θα αναδειχθούν στην επό-
µενη δεκαετία. Χρειάζεται αξιολόγηση ακριβώς για προσαρµογή
στις διαρκώς εξελισσόµενες ανάγκες και αγορές. 

Και οι δύο αυτοί άξονες υπάρχουν στο παρόν νοµοσχέδιο µε
τη θέσπιση της Εθνικής Αρχής Ανώτατης Εκπαίδευσης της
ΕΘΑΑΕ µε αυξηµένη ανεξαρτησία, ενισχυµένες αρµοδιότητες σε
σχέση µε την ΑΔΙΠ και βασικό στόχο την εκπόνηση ενός µακρο-
χρόνιου στρατηγικού σχεδίου στον τοµέα της ανώτατης εκπαί-
δευσης µέσα από µία αναδιάρθρωση του ακαδηµαϊκού χάρτη µε
βάση αντικειµενικών και ποιοτικών κριτηρίων και όχι πολιτικών
σκοπιµοτήτων, τη σύναψη προγραµµατικών συµφωνιών µε τα πα-
νεπιστήµια που να τους επιτρέπει να αναπτύξουν τον δικό τους
στρατηγικό σχεδιασµό και τη σύνδεση της ετήσιας επιχορήγη-
σης µε αντικειµενικά κριτήρια αλλά και µε αξιολογικούς δείκτες
και πάλι όµως προσαρµοσµένους στο χαρακτήρα και τα δυνατά
σηµεία του κάθε πανεπιστηµίου.

Η αντιπολίτευση στέκεται σε αυτό το σηµείο για να επικρίνει
το νοµοσχέδιο. Η λογική, όµως, εδώ δεν είναι τιµωρητική. Ο στό-
χος είναι να δοθεί ένα επιπλέον κίνητρο και επιβράβευση στα πα-
νεπιστήµια για να ξεφύγουν από τη στασιµότητα που είναι ο
εχθρός της προόδου, να καινοτοµήσουν και να εξελιχθούν.

Δεν µπορώ, βέβαια, κυρία Υπουργέ, ως ακαδηµαϊκός να µη
θέσω το ζήτηµα της υποχρηµατοδότησης των ελληνικών πανε-
πιστηµίων ή έστω της υπολειπόµενης χρηµατοδότησης σε σχέση
µε τις πάγιες ανάγκες διαχρονικά. Νοµίζω πως ο επόµενος µε-
γάλος στόχος µας θα πρέπει να είναι η µεγαλύτερη επένδυση
στην ανώτατη εκπαίδευση, που σε συνδυασµό µε κινήσεις ενί-
σχυσης της ποιότητας του εκπαιδευτικού έργου -που ήδη γίνον-
ται- θα δώσει πραγµατικά τεράστια ώθηση στη χώρα συνολικά.

Ταυτόχρονα πρέπει και τα ιδρύµατά µας να µπορούν να διεκ-
δικήσουν περισσότερα χρήµατα όχι µόνο από κρατικούς πόρους
αλλά και µέσα από µορφές συνεργασίας µε τον ιδιωτικό τοµέα,
δωρεές και ΣΔΙΤ. Όλα αυτά πρέπει πάντοτε να είναι επιπλέον από
τον υπάρχοντα προυπολογισµό. Αυτό, λοιπόν, πρέπει να καθί-
σταται σαφές. Θέλουµε πανεπιστήµια που να παράγουν πολίτες
του κόσµου και επιστήµονες µε το υψηλότερο επίπεδο γνώσεων
και κατάρτισης ή πανεπιστήµια που θα βγάζουν στρατιές ανέρ-
γων, που θα ψάχνουν τα πολιτικά γραφεία των Βουλευτών για
µία δουλειά; Αυτό είναι το βασικό ερώτηµα.

Ιδιαίτερα σηµαντικές είναι και οι ρυθµίσεις για την απελευθέ-
ρωση του ΕΛΚΕ, αυτό το σφιχτό γραφειοκρατικό πλαίσιο του δη-
µόσιου λογιστικού. Χωρίς υπερβολή µε το υπάρχον πλαίσιο κάθε
έργο χρειάζεται έναν άνθρωπο αποκλειστικά να ασχολείται µε
τις γραφειοκρατικές διαδικασίες και τα εντάλµατα πληρωµών. Ο
κλήρος φυσικά πέφτει στον επιστηµονικό υπεύθυνο, ο οποίος
χάνει το ρόλο του και ουσιαστικά από ακαδηµαϊκός ερευνητής
µετατρέπεται σε λογιστή, ακόµα και για δαπάνες όπως είναι η
γραφική ύλη.

Ο Υφυπουργός µας, κ. Διγαλάκης, παρουσίασε νωρίτερα κά-
ποια στοιχεία σύγκρισης των διαχειριστικών απαιτήσεων του
ΕΛΚΕ ενός πανεπιστηµίου, που ξεπερνούν κατά δεκάδες χιλιά-
δες πράξεις µε αυτές ενός δήµου εκατό χιλιάδων κατοίκων. Αυτή
είναι µία πραγµατικότητα και ο εφιάλτης που πρέπει να ζούµε
κάθε φορά όταν θέλουµε να διαχειριστούµε τα κεφάλαια και τα
κονδύλια του ΕΛΚΕ σήµερα.

Οι περιοριστικές ρυθµίσεις πνίγουν τη δηµιουργικότητα, απο-
θαρρύνουν την ερευνητική προσπάθεια και εν τέλει οδηγούν στο
να χάνονται τα χρήµατα, που θα µπορούσαν να αξιοποιηθούν
προς όφελος συνολικά των πανεπιστηµίων και σε πολλές περι-

πτώσεις βασίζονται στους ειδικούς λογαριασµούς για τον εκσυγ-
χρονισµό των υποδοµών τους και την κάλυψη σηµαντικών δαπα-
νών.

Είναι βέβαια αντιληπτή δυσκολία να εξαιρεθεί ο ΕΛΚΕ από το
δηµόσιο λογιστικό, όπου µπήκε µε το σκεπτικό της µεγαλύτερης
διαφάνειας. Ίσως και να ήταν αυτός ένας τρόπος να αυξάνονται
τα ταµειακά διαθέσιµα του κράτους.

Εν πάση περιπτώσει χωρίς επιπτώσεις στη διαφάνεια και στη
λογοδοσία οι νέες ρυθµίσεις που εισάγονται είναι πιο ευέλικτες,
ελαφρύνουν σηµαντικά το γραφειοκρατικό φορτίο των ερευνη-
τικών προγραµµάτων και επιτρέπουν στην καλύτερη αξιοποίηση
όλων των πόρων µέσα από την δυνατότητα τροποποίησης του
προϋπολογισµού. Άλλωστε αυτός είναι και ο χαρακτήρας, γιατί
ένα ερευνητικό έργο διαρκώς εξελίσσεται.

Τέλος, θα ήθελα να πω δυο λόγια για την αναστολή λειτουρ-
γίας των διαφόρων τµηµάτων που δηµιουργήθηκαν πρόσφατα.
Γνωρίζουµε ότι πολλά απ’ αυτά τα τµήµατα ιδρύθηκαν χωρίς να
έχει τεκµηριωθεί κάποια συγκεκριµένη ανάγκη, χωρίς να έχουν
διασφαλιστεί οι πόροι, οι υποδοµές και διδακτικό προσωπικό σε
πολλές περιπτώσεις και -όπως είπατε και εσείς- µε µία τροπολο-
γία για εξυπηρέτηση σαφώς µη ακαδηµαϊκών σκοπών και χωρίς
να κοιτάµε τις ανάγκες της κοινωνίας.

Απ’ αυτά τα τριάντα επτά τµήµατα, τα οχτώ θα ξεκινούσαν το
2020. Μεταξύ αυτών είναι και δύο τµήµατα του Πανεπιστηµίου
Αθηνών, τα οποία πρόκειται να εδρεύουν στα Ψαχνά της Εύ-
βοιας, που αφορούν την αγροδιατροφή και τον τουρισµό. Σε
κάθε περίπτωση η εξέταση και η αξιολόγηση αυτών των τµηµά-
των ελπίζουµε ότι θα προχωρήσει άµεσα στο πλαίσιο της νέας
αρχής και σύµφωνα µε το πλαίσιο που εισάγει το παρόν νοµο-
σχέδιο σε αυτά τα τµήµατα να αξιολογηθούν κατά προτεραι-
ότητα και να συµπεριληφθούν, εφόσον πληρούν τις προϋποθέ-
σεις, στο µηχανογραφικό του 2020, όπως ήταν ο αρχικός σχε-
διασµός.

Θα ήθελα, επίσης, να αναφερθώ για µία στιγµή για τη στέγαση
των φοιτητών στα Ψαχνά, όπου απαιτείται µία επιπλέον στήριξη
για να καλυφθούν οι φοιτητές που δεν µπορούν πλέον να εξυπη-
ρετηθούν από το συγκρότηµα Ευρίπου.

Τέλος, θα ήθελα να αναφερθώ και στη διαδικασία πρόσληψης
εκτάκτου προσωπικού για τα ΤΕΙ. Γνωρίζω ότι ήδη έχετε δείξει
πολύ µεγάλο ενδιαφέρον γι’ αυτό το θέµα, κυρία Υπουργέ και
ξέρω ότι έχετε καταβάλει πάρα πολύ µεγάλη προσπάθεια. Ελπί-
ζουµε άµεσα να ολοκληρωθεί και το τελευταίο στάδιο, το οποίο
θα είναι πολύ σηµαντικό για την εύρυθµη λειτουργία πολλών απ’
αυτά τα τµήµατα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η επένδυση στην ανώτατη εκπαί-
δευση, στη γνώση είναι επένδυση στο µέλλον της χώρας µας. Οι
πυλώνες στους οποίους βασίζεται κάθε χώρα αν θέλει να προ-
χωρήσει, είναι η ιστορία, η παιδεία και η γλώσσα της. Μέσα από
την αξιολόγηση, τον σχεδιασµό, την τεκµηρίωση και τη στήριξη
της ερευνητικής προσπάθειας, δίνουµε εφόδια και ευκαιρίες στα
νέα παιδιά να πάνε τη χώρα µας και την κοινωνία παραπέρα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει η κυρία
Υπουργός. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Εάν µου επιτρέπετε, να πω για δύο λεπτά για τις τροπολογίες.
Πρώτα απ’ όλα το Υπουργείο Παιδείας έχει καταθέσει µία τρο-

πολογία, η οποία αφορά τρία ζητήµατα. Πρώτον τον ΕΟΠΠΕΠ.
Είναι ρυθµίσεις που αφορούν τη χρήση και πληρωµή από τον
προϋπολογισµό του ΕΟΠΠΕΠ εξωτερικών εξειδικευµένων συ-
νεργατών για τις αξιολογήσεις, ελεγκτικές και εξεταστικές δια-
δικασίες.

Με την ίδια τροπολογία ρυθµίζονται και θέµατα αποζηµίωσης
σε όσους συµµετείχαν στη διενέργεια εξετάσεων ή πιστοποίησης
το 2018, για τους οποίους η προηγούµενη πολιτική ηγεσία δεν
µερίµνησε πότε. Επίσης, υπάρχει ρύθµιση µε την οποία καταρ-
γείται το Εθνικό Συµβούλιο Εκπαίδευσης και Ανάπτυξης Ανθρώ-
πινου Δυναµικού λόγω της µη αποτελεσµατικής και εύρυθµης
λειτουργίας του συµβουλίου. Είναι άλλωστε χαρακτηριστικό ότι
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το ΕΣΕΚΑΑΔ από συστάσεως του δεν λειτούργησε µε συντεταγ-
µένο τρόπο.

Και επίσης µία ρύθµιση που προβλέπει τον ίδιο τρόπο τοποθέ-
τησης του ειδικού εκπαιδευτικού προσωπικού και ειδικού βοηθη-
τικού προσωπικού µε τους εκπαιδευτικούς ειδικής αγωγής εν
όψει ακριβώς των διορισµών. Αυτή είναι, λοιπόν, η υπουργική
τροπολογία µε γενικό αριθµό 131 και ειδικό 2, η οποία γίνεται
αποδεκτή.

Επίσης, γίνεται αποδεκτή η υπουργική τροπολογία µε γενικό
αριθµό 132 και ειδικό 3 του Υπουργείου Ανάπτυξης.

Και υπάρχουν τέσσερις Βουλευτικές τροπολογίες. Η τροπο-
λογία µε γενικό αριθµό 133 και ειδικό 4 του κ. Φίλη και της κ.
Τζούφη αναφορικά µε τροποποίηση του άρθρου 99 δεν γίνεται
δεκτή. Είναι εκπρόθεσµη τροπολογία. 

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 129 και ειδικό 1 του κ. Μάρκου
και της κ. Αναγνωστοπούλου δεν γίνεται δεκτή. Θα προβλεφθεί
µία γενικότερη ρύθµιση για τα διάφορα απόνερα των συγχωνεύ-
σεων, των απορροφήσεων των ΤΕΙ από τα πανεπιστήµια, που
έκανε η προηγούµενη πολιτική ηγεσία. Είναι, δυστυχώς, τα από-
νερα αυτής της διαδικασίας, τα οποία θα έρθουµε να ρυθµί-
σουµε συνολικά και µε συγκροτηµένο τρόπο σε επερχόµενο
νοµοσχέδιο.

Υπάρχουν δύο τροπολογίες που αφορούν σε ζητήµατα της
Μάνδρας και τις καταστροφές στο Μάτι µε παρόµοιο περιεχό-
µενο. Η µία είναι του κ. Αρβανιτίδη, του κ. Κεγέρογλου και της κ.
Κεφαλίδου και η δεύτερη είναι του κ. Μπούρα και του κ. Κότσιρα.
Η τροπολογία του κ. Μπούρα και του κ. Κότσιρα µε γενικό αριθµό
135 και ειδικό 6 γίνεται αποδεκτή, γιατί έχει πληρέστερο περιε-
χόµενο παρ’ ότι είναι πολύ κοντά στην ουσία της και µε αυτή του
κ. Αρβανιτίδη, του κ. Κεγκέρογλου και της κ. Κεφαλίδου, η οποία
δεν γίνεται αποδεκτή παρ’ ότι το περιεχόµενο της καλύπτεται επί
της ουσίας από αυτή του κ.Μπούρα και του κ. Κότσιρα.

Άρα συνοψίζοντας, κύριε Πρόεδρε, γίνεται δεκτή από τις βου-
λευτικές µόνο η τροπολογία µε γενικό αριθµό 135 και ειδικό 6
του κ. Μπούρα και του κ. Κότσιρα.

Και κλείνω µε το εξής: Η κ. Κεφαλίδου πρότεινε κάποιες νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις για το άρθρο 33, διότι είχε µία ανησυχία για
το εάν επηρεάζονται απ’ αυτή την ρύθµιση προγράµµατα που
ήδη λειτουργούν στην Εθνική Σχολή Δηµόσιας Υγείας. Υπάρχει
ειδική αναφορά στο τελευταίο εδάφιο αυτής της διάταξης, που
προβλέπει συγκεκριµένα τη συνέχιση των προγραµµάτων, των
ήδη λειτουργούντων προγραµµάτων και συνεπώς και των µετα-
πτυχιακών προγραµµάτων της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Υγείας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Υπουργέ.
Τον λόγο έχει η κ. Παπακώστα - Παλιούρα Κατερίνα από τη

Νέα Δηµοκρατία για επτά λεπτά.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Κύριε

Πρόεδρε, κυρία Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σή-
µερα, σε µια σηµαντική για το ελληνικό Κοινοβούλιο συνεδρίαση
συζητούµε για ένα νοµοσχέδιο το οποίο έρχεται επιτέλους να
βάλει τα πράγµατα στη θέση τους στη δοµή και στη λειτουργία
της ανώτατης εκπαίδευσης, αλλά και να οριοθετήσει τη στιγµή,
την αφετηρία του µετασχηµατισµού του µοντέλου και της νοο-
τροπίας µε την οποία πρέπει να λειτουργήσει η ανώτατη εκπαί-
δευση, η έρευνα και η εξέλιξη από εδώ και πέρα.

Με το παρόν νοµοσχέδιο το Υπουργείο Παιδείας προχωρεί σε
µια σειρά από τοµές και δοµικές µεταρρυθµίσεις, όπως την
Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης µε ενισχυµένες αρµοδιότη-
τες, την απελευθέρωση της έρευνας µέσω της δηµιουργίας νέου
πλαισίου για τους ΕΛΚΕ, τη θέσπιση κρατικού πιστοποιητικού
πληροφορικής, τη στρατηγική πολιτική για την ποιοτική αναβάθ-
µιση της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, τη διασφάλιση της διοίκη-
σης του Διεθνούς Πανεπιστηµίου Ελλάδας, την ενίσχυση της
προσέλκυσης αλλοδαπών σπουδαστών, την αποκατάσταση και
αναγνώριση επαγγελµατικών δικαιωµάτων σύµφωνα και µε το δί-
καιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τη µέριµνα για την πολύτεκνη οι-
κογένεια και τη διασφάλιση της απρόσκοπτης λειτουργίας των
σχολείων µας.

Τα ανωτέρω είναι µερικά από τα πιο σηµαντικά σηµεία που

προβλέπονται στο παρόν νοµοσχέδιο καθώς µέσα από αυτά απο-
καθίστανται αδικίες, αντιµετωπίζονται αρρυθµίες και εξασφαλί-
ζονται εκείνες οι προοπτικές που χρειάζονται για ένα σύγχρονο
και αποτελεσµατικό εκπαιδευτικό σύστηµα.

Σε µια µακρά διαδικασία διαλόγου µε όλους τους εµπλεκοµέ-
νους φορείς και την κοινωνία πολιτών µια ζωντανή διαβούλευση
συγκέντρωσε όλες τις απόψεις και τις εκτιµήσεις των εµπλεκο-
µένων και τελικά διαµορφώθηκε ένα νοµοσχέδιο που καλύπτει
βασικές υποχρεώσεις. Άλλωστε, όπως έχουµε τονίσει πολλές
φορές, αυτή η Κυβέρνηση, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
και του Κυριάκου Μητσοτάκη έχει σε προτεραιότητα το ζήτηµα
της παιδείας και της εξωστρέφειάς της.

Με τις προτεινόµενες ρυθµίσεις στο παρόν νοµοσχέδιο θέ-
τουµε πλέον κανόνες για µια σύγχρονη και λειτουργική ανεξάρ-
τητη αρχή, η οποία θα διαµορφώνει και την εθνική στρατηγική
για την τριτοβάθµια εκπαίδευση. Μια στρατηγική που θα περιέχει
τις έννοιες της αξιολόγησης, της πιστοποίησης και της διασφά-
λισης της ποιότητας των υπηρεσιών που παρέχουν τα εκπαιδευ-
τικά µας ιδρύµατα, θα εντοπίζει και θα εφαρµόζει τις βέλτιστες
πρακτικές ανά τον κόσµο µε στόχο τη ριζική αναµόρφωση της
δοµής και λειτουργίας της ανώτατης εκπαίδευσης.

Η αντικατάσταση της ΑΔΙΠ από την ΕΘΑΑΕ αποτελεί το πρώτο
βήµα. Ενισχύοντας τις αρµοδιότητες και τον ρόλο της εθνικής
αρχής σε σχέση µε την Αρχή Διασφάλισης Ποιότητας επιβεβαι-
ώνουµε την αποφασιστικότητα για πλήρη και ουσιαστική αναβάθ-
µιση των πανεπιστηµίων µας. 

Εισάγουµε µια σειρά από καινοτοµίες, όπως η πρόβλεψη το
ποσοστό χρηµατοδότησης των ιδρυµάτων να εξαρτάται και από
την αξιολόγησή τους, κάτι που οδηγεί σαφώς στη διαρκή ενί-
σχυση και αναβάθµιση των σχολών. Πιστοποιούµε τα προγράµ-
µατα σπουδών πριν την έναρξή τους και όχι κατά τη διάρκεια.
Εξετάζουµε τις δυνατότητες και τις προϋποθέσεις ώστε να µπο-
ρούν τµήµατα Α’, Β’ και Γ’ κύκλου να λειτουργούν και επιχει-
ρούµε την αυτοτελή αξιολόγηση των ερευνητικών κέντρων.

Ταυτόχρονα αντιµετωπίζουµε τις αρρυθµίες στην ακαδηµαϊκή
έρευνα µέσα από τη διαµόρφωση ενός πιο ευέλικτου και ευπρο-
σάρµοστου πλαισίου λειτουργίας των ειδικών λογαριασµών
έρευνας, προκειµένου να αποτελούν αυτοί την πηγή της χρηµα-
τοδότησης, της καινοτοµίας και της εξέλιξης µέσα στα πανεπι-
στήµιά µας. 

Μέχρι σήµερα, όλοι το γνωρίζουµε, αγαπητοί συνάδελφοι,
εκατοµµύρια χάθηκαν από την ακαδηµαϊκή έρευνα λόγω λανθα-
σµένων χειρισµών. Σήµερα οφείλουµε να βάλουµε επιτέλους ένα
τέλος σε αυτό. Έτσι ο προϋπολογισµός των προγραµµάτων κα-
θίσταται αυτοτελής, διακριτός σε σχέση µε τα υπόλοιπα έργα
του ερευνητικού κέντρου. Σταµατάµε τη λογική των τµηµατικών
προϋπολογισµών ανά έτος για πολυετή προγράµµατα και καταρ-
τίζουµε συνολικούς προϋπολογισµούς ενώ οι αναµορφώσεις των
προϋπολογισµών γίνονται πλέον απολογιστικά ανά τρίµηνο
χωρίς επιβάρυνση των ερευνητών.

Παράλληλα απλοποιούµε τις διαδικασίες και τη γραφειοκρατία
της ανάληψης υποχρέωσης από τον ερευνητή ώστε να ρίξουµε
πραγµατικά το βάρος στην έρευνα και όχι στη διοικητική δουλειά
των ερευνητών. 

Ένα ακόµη σηµαντικό σηµείο του παρόντος υπό ψήφιση νο-
µοσχεδίου είναι και η θέσπιση του κρατικού πιστοποιητικού πλη-
ροφορικής. Είναι η πρώτη φορά που γίνεται κάτι τέτοιο στη χώρα
µας. Η πιστοποίηση των ψηφιακών δεξιοτήτων αποτελεί βασική
αναγκαιότητα σήµερα στην αγορά εργασίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παιδεία -νοµίζω πως συµφω-
νούµε όλοι µας σε αυτό- δεν µπορεί να αποτελεί πια αντικείµενο
µικροπολιτικών σκοπιµοτήτων. Είναι σίγουρα ένας τόπος που ευ-
νοεί τη συναίνεση και τη συνεργασία καθώς έχει να κάνει µε το
µέλλον µας, µε το µέλλον των παιδιών µας, µε τις δυνατότητες
για πρόοδο και προκοπή σε αυτόν τον τόπο. 

Βαθιά πιστεύω πως µπορούµε να συµφωνήσουµε εδώ, σε αυτό
το νοµοσχέδιο και µε µια ευρεία πλειοψηφία να στείλουµε ένα
ισχυρό µήνυµα από όλα τα έδρανα του κοινοβουλίου πως η
Εθνική Αντιπροσωπεία δεν χωρίζεται στο ζήτηµα της παιδείας,
αλλά αποφασίζει µε γνώµονα την προοπτική της χώρας. Είµαι σί-
γουρη πως µπορούµε να κάνουµε σήµερα την αρχή στηρίζοντας
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και υπερψηφίζοντας το παρόν νοµοσχέδιο. 
Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη και όλες και όλοι εµείς

οι Βουλευτές της πλειοψηφίας είµαστε αποφασισµένοι να κινη-
θούµε σε αυτόν τον δρόµο, έναν δρόµο δίχως αποκλεισµούς, δι-
αιρέσεις και διαχωρισµούς, έναν δρόµο ενωτικό, σύγχρονο, µε
προοπτική και όραµα για το µέλλον.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε και
εµείς για την οικονοµία του χρόνου.

Τον λόγο έχει η κ. Πέρκα Πέτη από τον ΣΥΡΙΖΑ για επτά λεπτά.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

πριν ξεκινήσω θέλω να κάνω τρεις παρατηρήσεις σχετικά µε
αυτά που ακούστηκαν σήµερα σε αυτήν την Αίθουσα.

Το πρώτο είναι µια ερώτηση στην κυρία Υπουργό σε ό,τι
αφορά την αιτιολογηµένη γνώµη γιατί έχουµε διατελέσει και σε
κάποιες θέσεις. Εγώ δεν ξέρω ότι αυτά τα έγγραφα είναι διαβαθ-
µισµένα και δεν µπορούν να δοθούν στο Κοινοβούλιο. Αυτά περ-
νάνε µέσα από υπηρεσίες. Επαναφέρουµε, λοιπόν, το αίτηµα για
κατάθεση αυτής της αλληλογραφίας και την αιτιολογηµένη γνώ-
µη.

Το δεύτερο, το οποίο άκουσα από πολλούς οµιλητές της Νέας
Δηµοκρατίας, έχει να κάνει µε την σύνδεση της παιδείας µε την
αγορά κ.λπ.. Αν κάτι έχει βγει ως συµπέρασµα από την τελευταία
πρόσφατη σκληρή οικονοµική κρίση είναι όχι ότι τα πανεπιστήµιά
µας και οι επιστήµονές µας δεν εξυπηρετούσαν την οικονοµία,
αλλά ακριβώς το αντίθετο. Ήταν τέτοιο το παραγωγικό µοντέλο
που διαχρονικά οι κυβερνήσεις της χώρας είχαν φέρει που δεν
σήκωνε και δεν έβρισκαν δουλειά οι εξαιρετικοί, υψηλού επιπέ-
δου επιστήµονές µας. Είναι δηλαδή µία ιδεοληψία.

Η τρίτη πολύ µικρή παρατήρηση αφορά στην οµιλία του Πρω-
θυπουργού κ. Μητσοτάκη.

Κοιτάξτε στα αµφιθέατρα η αλήθεια είναι ότι δεν ακουγόταν
αυτό το σύνθηµα. Αυτό ακουγόταν στην ΚΝΕ. Αλλά εγώ θα κάνω
µία παρατήρηση και θα πω ότι θα ήταν πολύ ωραίο αν ο Πρωθυ-
πουργός της χώρας είχε περάσει από αυτά τα αµφιθέατρα των
ελληνικών πανεπιστηµίων, που ήταν πλούσια σε προβληµατισµό,
σε δράσεις, σε ιδέες. Είναι έλλειµµα.

Συνεχίζω, λοιπόν, και λέω για το νοµοσχέδιο ότι είναι βεβαίως
νεοφιλελεύθερης έµπνευσης. Είναι ένα ακόµα από αυτά που
έχουµε συνηθίσει που έχει σαν στόχο να περιορίσει την πρό-
σβαση στην εκπαίδευση, να κλείσει σχολές, τµήµατα και ιδρύ-
µατα και να αποδυναµώσει την ποιότητα της δηµόσιας εκπαίδευ-
σης προς όφελος των ιδιωτικών εκπαιδευτικών ιδρυµάτων. 

Συστήνεται µια νέα ανεξάρτητη αρχή που θα µπορεί να επεµ-
βαίνει και να εκβιάζει τα ιδρύµατα µε αναστολή της χρηµατοδό-
τησης. Για να συνεννοηθούµε, συµφωνείτε ότι η χρηµατοδότηση
των ΑΕΙ είναι υποχρέωση της πολιτείας και δεν µπορεί να ανα-
στέλλεται από µία αρχή; 

Και, αν θεωρήσουµε ότι σε αυτό το ρητορικό ερώτηµα συµ-
φωνείτε, πώς είναι δυνατό η τακτική χρηµατοδότηση να συνδέε-
ται µε οποιαδήποτε διαδικασία αξιολόγησης; Αρκετά έχουν περι-
κοπεί οι δαπάνες για την παιδεία. 

Επιφυλάσσετε, λοιπόν, συνθήκες οικονοµικής ασφυξίας για τα
πιο αδύναµα ιδρύµατα αυτά που είναι κυρίως στις περιφέρειες
γιατί αυτά είναι που υπολείπονται και σε υποδοµές και σε προ-
σωπικό. Αντί, δηλαδή, αυτά να ενισχύονται θα τιµωρούνται;

Σε κάθε περίπτωση η τακτική χρηµατοδότηση αφορά συνταγ-
µατική υποχρέωση της πολιτείας να παρέχει επαρκείς πόρους
για την εκπαιδευτική-ερευνητική λειτουργία των πανεπιστηµίων. 

Όλες οι πολιτικές της Κυβέρνησής σας και ειδικότερα του
Υπουργείου Παιδείας αποσαφηνίζουν µία ιδεοληπτική αντίληψη
και προσέγγιση για την αριστεία. Ο όρος συνδέεται µε τον αντα-
γωνισµό και όχι µε µια λογική προσπάθειας συλλογικής και όχι
ανταγωνιστικής για την επιδίωξη της µόρφωσης, την κατάκτηση
της γνώσης και την παιδεία ως διαρκή κριτική.

Παράδειγµα, ο ποσοτικός όρος «αριθµός δηµοσιεύσεων ανά
καθηγητή» ως κριτήριο αξιολόγησης οδηγεί στην αποφυγή διε-
ξαγωγής έρευνας υψηλού ρίσκου, καινοτόµου, επίπονης και µα-
κροχρόνιας. Η διαρκής κριτική χάνεται στον ποσοτικό ανταγω-
νισµό. Αυτό δεν είναι αριστεία.

Και τα κολέγια δεν είναι αριστεία, είναι πελατεία. Η Υπουργός
αφού αναγνώρισε την επαγγελµατική ισοτιµία των πτυχίων των
ιδιωτικών κολεγίων µε αυτή των ελληνικών πανεπιστηµίων σή-
µερα, επικαλούµενη ακριβώς αυτή την επαγγελµατική ισοτιµία,
τα αναγνωρίζει και ως τυπικό προσόν µόνιµου διορισµού στη δη-
µόσια εκπαίδευση χωρίς να έχουν επίσηµη αναγνώριση ακαδη-
µαϊκής ισοτιµίας και αντιστοιχίας από τον ΔΟΑΤΑΠ.

Εποµένως, και το Σύνταγµα κουρελόχαρτο αφού παρακάµπτε-
ται το άρθρο 16, και η αριστεία ξανά περίπατο, και η ακαδηµαϊ-
κότητα της παιδείας πληγωµένη, και το κύρος των ΑΕΙ υποβαθ-
µισµένο και ο µόχθος των αποφοίτων χαµένος και η κοινωνία
αποψιλωµένη από υψηλού επιπέδου εκπαιδευτικούς και γενικά
επιστήµονες.

Οι µόνοι κερδισµένοι είναι οι επιχειρηµατίες του χώρου οι
οποίοι είναι και οι µόνοι που συµφώνησαν από όλους τους φο-
ρείς.

Εδώ θα κάνω µια παρένθεση και θα θυµίσω ότι το 2014 ο Υ-
πουργός Παιδείας, ο κ. Αρβανιτόπουλος κατήργησε πενήντα ει-
δικότητες της δηµόσιας δωρεάν τεχνικής εκπαίδευσης και την
ίδια µέρα το βράδυ εγκαινίασε εκπαιδευτικό όµιλο στον Πειραιά
που παρείχε αυτές τις ειδικότητες. Εγώ λέω ότι κάποιος µπορεί
να αρχίζει να αγοράζει πτυχία. 

Εδώ να πούµε και για την επιτοµή της ήσσονος προσπάθειας.
Όσοι αποκλειστούν από τη βάση του «δέκα», αυτοί, δηλαδή, που
εσείς θεωρείτε ότι δεν έχουν τα προσόντα να µπουν στα ΑΕΙ, αν
πληρώσουν κάτι παραπάνω, θα µπορούν να έχουν ένα ισότιµο
πτυχίο. 

Ας θυµηθούµε λίγο και µια είδηση που τελευταία ήρθε στην
επικαιρότητα, ότι στα αµερικανικά πανεπιστηµιακά προπύργια
της αριστείας λειτουργούσε µηχανισµός εξαγοράς της πρόσβα-
σης. Να µην πούµε για τα φοιτητικά δάνεια -το είπε και η κ. Φω-
τίου- που φτάνουν το 1,3 τρισεκατοµµύριο. 

Οι επιλογές σας σε θέσεις ευθύνης προσώπων χαµηλών προ-
σόντων ας µείνει εκεί. Μην τη θεσµοθετείτε ώστε να διατρέχει
όλο το σώµα της κοινωνικής ζωής. Το τίµηµα της αβαθούς γνώ-
σης ας µην το πληρώσει ολόκληρη η κοινωνία. 

Εντάξει, φέρατε µια διάταξη για τον διοικητή της ΕΥΠ χωρίς
πτυχίο. Και, ναι, κάποια στελέχη σας θα πρέπει να κάνουν τον
κόπο να πάνε να αναγνωρίσουν τα πτυχία τους. Κάποια άλλα
συλλέγουν τυπικά προσόντα τύπου «summer school». Άλλα πλή-
ρωσαν κάτι παραπάνω σε αµφιβόλου ποιότητας κολλέγια, προ-
κειµένου να χτίσουν το καλύτερο βιογραφικό. Κάποια δεν έχουν
πτυχία, δεν τα επικαλούνται, δεν τα χρειάζονται, θα υπάρξει ει-
δική διάταξη και µπορούν να γίνονται και διευθυντές των γρα-
φείων των Υπουργών.

Ωραία όλα αυτά, όµως, ας µην τα συνεχίσουµε. Ας παραδεχ-
θούµε ότι αυτή η Κυβέρνηση διαθέτει ή επιλέγει τέτοια στελέχη,
αλλά ας αφήσουµε την ακαδηµαϊκή κοινότητα να κάνει τη δου-
λειά της και να µην ευτελίζουµε την ουσία και την αξία της ακα-
δηµαϊκής γνώσης.

Τελειώνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ συγκεκριµένα στην πο-
λύπαθη περιοχή µου, τη Φλώρινα που, ενώ σε επίπεδο εξαγγε-
λιών έχει βρεθεί ήδη στην έναρξη της µεταλιγνιτικής εποχής,
φυσικά χωρίς σχέδιο και χωρίς πόρους υφίσταται τη χαριστική
βολή. Μετά την αναστολή της λειτουργίας των δύο τµηµάτων διε-
τούς εκπαίδευσης µε έδρα τη Φλώρινα και συγκεκριµένα, η ειδι-
κότητα τεχνικού αµπελουργίας και οινολογίας –δεν το αναφέρω
τυχαία, είναι γνωστά τα κρασιά του Αµυνταίου και τα οινοποιεία
της περιοχής- έρχεται στο παρόν νοµοσχέδιο ο Υπουργός Παι-
δείας και αναστέλλει και τα δύο Τµήµατα, Κινηµατογράφου και
Επιστήµης Τροφίµων και Διατροφής. 

Υπενθυµίζω ότι η Φλώρινα κόσµησε όλες τις ταινίες του Αγγε-
λόπουλου. υπενθυµίζω τη Σχολή Καλών Τεχνών, την Πόλη των
Γραµµάτων και των Τεχνών που έχει Ακαδηµία από το 1930.

Αυτά ιδρύθηκαν από τη δική µας κυβέρνηση και είναι εστίες
γνώσης συνδεδεµένες µε την αναπτυξιακή πορεία του τόπου. Τα
υπό αναστολή τµήµατα είναι απόλυτα αναγκαία και διεκδικήσιµα
από την πανεπιστηµιακή κοινότητα και την τοπική κοινωνία λόγω
της ιδιαίτερης προστιθέµενης αξίας τους στην ανάπτυξη της πε-
ριοχής.

Σας υπενθυµίζουµε ότι εµείς νοµοθετήσαµε µε γνώµονα την
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ανάπτυξη του τόπου. Λάβαµε υπ’ όψιν συγκριτικά πλεονεκτήµατα
της περιοχής, τα τροµακτικά επίπεδα της ανεργίας, αλλά και το
υψηλό ακαδηµαϊκό και εκπαιδευτικό έργο που συντελείται στην
περιοχή µας. 

Εδώ, βεβαίως, τίθεται ένα εύλογο ερώτηµα. Η ίδρυση των διε-
τών αλλά και των δύο τµηµάτων του Πανεπιστηµίου Δυτικής Μα-
κεδονίας ήταν µη αναπτυξιακό µέτρο και κακός σχεδιασµός της
κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, ενώ η επιχορήγηση της Θεολογικής
Σχολής της Βοστώνης αποτελεί επένδυση; 

Ο Πρωθυπουργός της χώρας αντί να φέρει επενδύσεις, όπως
ισχυριζόταν, προχώρησε σε σκανδαλώδεις επιχορηγήσεις ενός
ιδρύµατος που η ακαδηµαϊκή του αξία δεν επιβεβαιώνεται και η
διαφάνεια στη διαχείριση των πόρων ελέγχεται. 

Αυτή η υποκρισία και η υποβάθµιση του ρόλου της περιφέ-
ρειας έναντι της ψηφοθηρίας και το lobbying δεν µπορεί να συ-
νεχιστεί. Η Φλώρινα και η δυτική Μακεδονία εν µέσω του κυκ-
λώνα της απολιγνιτοποίησης απαιτεί σεβασµό και έµπρακτη στή-
ριξη. Σας προειδοποιούν ότι δεν υπάρχει καµµία ανοχή πλέον
στα τεχνάσµατα της κυβέρνησής σας που απαξιώνει την Περι-
φέρεια και προκαλεί το κοινό αίσθηµα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει η κ.

Ολυµπία Τελιγιορίδου από τον ΣΥΡΙΖΑ για επτά λεπτά. 
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία και κύριε Υπουργέ, πράγ-

µατι, όπως ανέφερε ο Πρωθυπουργός πριν στην οµιλία του ο
Πλάτωνας είπε πως η παιδεία είναι ο δεύτερος ήλιος του ανθρώ-
που. 

Επίσης, να προσθέσω ότι ο Πλάτωνας θεωρούσε πως ο κατ’
αρχήν ρόλος της πολιτείας είναι ο παιδευτικός και πρέπει να πα-
ράσχει όλα τα εφόδια και τα µέσα στο άτοµο ώστε να γίνει µια
τέλεια και αγαθή προσωπικότητα, διαφορετικά κατά τον Πλά-
τωνα η πολιτεία πέφτει σε επίπεδο συµµορίας ή συνεταιρισµού
πονηρών ανθρώπων, όπως έλεγε, που επιδιώκουν τα ατοµικά
ωφελήµατα. Και έδινε τόση σηµασία στον πρωταρχικό ρόλο της
παιδείας στην «Πολιτεία» του που δεν την ανέθετε σε κανέναν
άλλον παρά έλεγε ότι είναι εξ ολοκλήρου υποχρέωση της πολι-
τείας.

Σε αυτό, λοιπόν, το νοµοσχέδιο αναδεικνύονται δύο διαφορε-
τικές επιλογές που υπάρχουν σε σχέση µε την Νέα Δηµοκρατία
και µε αυτό που κάναµε εµείς το προηγούµενο διάστηµα. Είναι,
βέβαια, αλήθεια ότι το νοµοσχέδιο αυτό πηγάζει από τη πραγµα-
τική φιλοσοφία της Νέας Δηµοκρατίας και δεν είναι υποκριτικό.
Έχει στον πυρήνα του την έννοια της ιερότητας της αγοράς του
νεοφιλελευθερισµού, µιας αγοράς η οποία είναι αυτή που πρέπει
να καθορίζει τις συνολικές εξελίξεις της κοινωνίας. 

Όµως, για εµάς η παιδεία είναι ένα πεδίο διαρκούς αναζήτη-
σης της γνώσης και απαραίτητη προϋπόθεση για την ελεύθερη
διακίνηση των ιδεών και αναφαίρετο πρωταρχικό δηµοκρατικό
δικαίωµα όλων των πολιτών που οφείλει να περιφρουρεί η πολι-
τεία. 

Για τη Νέα Δηµοκρατία η γνώση είναι ένα πεδίο προσανατολι-
σµένο στην αγορά ως εµπορευµατικό προϊόν προς όφελος του
οικονοµικού κέρδους και είναι δικαίωµα όσων µπορούν να την
αγοράζουν. 

Στο νοµοσχέδιο αυτό φαίνεται ότι δεν θέλετε διάλογο. Εάν θέ-
λατε διάλογο από την αρχή το Υπουργείο Παιδείας δεν θα κα-
ταργούσε χωρίς συζήτηση, για παράδειγµα, τη Νοµική Σχολή
των Πατρών ή τα εξήντα πέντε διετή τµήµατα. 

Δεν θέλετε την επαγγελµατική εκπαίδευση, γιατί εάν τη θέ-
λατε, δεν θα καταργούσατε τα εξήντα πέντε διετή για να έχουν
τη δυνατότητα οι απόφοιτοι των ΕΠΑΛ µε τη δηµόσια εκπαίδευση
να αποκτούν επαγγελµατικά δικαιώµατα. 

Βάζετε κατά της δηµόσιας εκπαίδευσης και αυτό είναι ξεκά-
θαρο από την απόφαση σας να εξοµοιώσετε τα κολλέγια όσον
αφορά τα επαγγελµατικά τους δικαιώµατα µε τα πανεπιστήµια. 

Αναστέλλετε τη λειτουργία των τριάντα επτά νέων τµηµάτων
που δηµιούργησε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Η δικαιολογία είναι
ότι τα τµήµατα αυτά ήταν βιαστικά, έγιναν χωρίς κανέναν σχε-
διασµό, ήταν ρουσφετολογικά και γενικότερα ήταν πρόχειρα, έγι-

ναν µε µικροπολιτικές σκοπιµότητες, µε ψηφοθηρικές λογικές,
µε συµβιβασµούς και κοντόφθαλµες οπτικές. 

Θέλουµε, λοιπόν, να σας πούµε ότι η συζήτηση για τη δηµι-
ουργία αυτών των τµηµάτων ήταν µια συζήτηση που ξεκίνησε
εδώ και τρία χρόνια στο Υπουργείο Παιδείας σε συνεργασία µε
τις πρυτανικές και πανεπιστηµιακές αρχές. Δύο χρόνια εξαντλη-
τικών συζητήσεων στο σχέδιο χάραξης µιας διαφορετικής στρα-
τηγικής για την παιδεία που θα δίνει τη δυνατότητα της εκπαί-
δευσης σε όλο και περισσότερους πολίτες. 

Θα ήθελα ειδικά όσον αφορά τα έξι πανεπιστηµιακά τµήµατα
της δυτικής Μακεδονίας και το ένα πανεπιστηµιακό τµήµα της
Καστοριάς, το Τµήµα Αγωγής και Φροντίδας Πρώιµης Παιδικής
Ηλικίας να µας πει ξεκάθαρα η Υπουργός αν το θεωρεί ρουσφέτι
στην Καστοριά. 

Να θυµίσω, λοιπόν, ότι εµείς στην Καστοριά το έργο το έχουµε
ξαναδεί. Με το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ», για παράδειγµα, είχε καταργη-
θεί πάλι επί Κυβέρνησης Νέας Δηµοκρατίας το Τµήµα Διεθνούς
Εµπορίου του ΤΕΙ. Ξανάνοιξε το τµήµα αυτό το 2017. Το έργο το
έχουµε ξαναδεί µε την κατάργηση της Αρχιτεκτονικής Σχολής
στην Καστοριά, που µετονοµάστηκε, µεταφέρθηκε σε άλλη πόλη
και έµεινε στη δική µας περιοχή, µια υποδοµή για την οποία σπα-
ταλήθηκε δηµόσιο χρήµα, αναξιοποίητο. Θεωρεί, λοιπόν, η
Υπουργός τη δηµιουργία αυτού του τµήµατος ρουσφέτι προς
την δική µας περιοχή;

Θέλω να σας πω ότι θεωρούµε απαράδεκτο το γεγονός ότι
έχουµε µια καταστρατήγηση του Συντάγµατος στο νοµοσχέδιο
αυτό, που ανοίγει την πόρτα στην ιδιωτική εκπαίδευση. Επειδή
δεν µπορεί να γίνουν τα ιδιωτικά πανεπιστήµια µε βάση το Σύν-
ταγµα, ανοίγει την πίσω πόρτα µε την εισαγωγή της ιδιωτικής εκ-
παίδευσης χωρίς καµµία υποχρέωση αναγνώρισης των πτυχίων
των κολεγίων από τον ΔΟΑΤΑΠ και µε πλήρη επαγγελµατικά δι-
καιώµατα. Για να γίνει βέβαια αυτό και να προχωρήσει, προϋπο-
θέτει την περαιτέρω υποβάθµιση και απαξίωση των δηµόσιων
πανεπιστηµίων που ξεκίνησε µε τη δυσφήµηση των πανεπιστη-
µίων µε το άσυλο και συνεχίζεται σήµερα µέσω της εξίσωσής
τους µε τα ιδιωτικά κολέγια. Δροµολογείται έτσι η ενίσχυση της
ιδιωτικής εκπαίδευσης, η εµπορευµατοποίηση των πτυχίων και
αυτό βέβαια προϋποθέτει και την υποχρηµατοδότηση, η οποία
γίνεται µε πρόσχηµα µια νεφελώδη αξιολόγηση, που κατά τη
γνώµη µας θα διευρύνει τις ανισότητες µεταξύ των πανεπιστη-
µιακών ιδρυµάτων, κυρίως σε βάρος των περιφερειακών, τα
οποία µπορεί να φτάσουν στο σηµείο και της αναζήτησης πόρων
εκτός του δηµοσίου µε ό,τι αυτό συνεπάγεται. Αλλά όλα αυτά
για εσάς είναι ψιλά γράµµατα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κ.
Γιάννης Ανδριανός από τη Νέα Δηµοκρατία για επτά λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Παιδείας που αποτελεί ένα σηµαντικό βήµα
για την ουσιαστική ποιοτική αναβάθµιση της δηµόσιας παιδείας,
που είναι µια επιτακτική ανάγκη της κοινωνίας µας. Και αυτό γιατί
κάθε αισιόδοξη σκέψη για το µέλλον της χώρας προϋποθέτει µια
παιδεία ποιοτική, σφαιρική, ανταγωνιστική, µια παιδεία που θα
λειτουργεί ταυτόχρονα σε τρεις άξονες, ως µοχλός δηλαδή εµ-
πέδωσης της ποιότητας της δηµοκρατίας µας, οικονοµικής ανά-
πτυξης και κοινωνικής κινητικότητας. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη κινείται σε αντιδιαµετρική κατεύθυνση σε σχέση µε την
προηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και βεβαίως, κυρία συνά-
δελφε, έχουµε διαφορετική φιλοσοφία. Και αυτό γιατί εµείς πι-
στεύουµε ότι η ισοπέδωση προς τα κάτω, πολιτική δηλαδή που
ακολούθησε η προηγούµενη κυβέρνηση, εν τέλει αποβαίνει πρω-
τίστως εις βάρος των λιγότερο προνοµιούχων. Αποβαίνει εις
βάρος των παιδιών εκείνων που προέρχονται από οικογένειες
που δεν αντέχουν οικονοµικά να αναζητήσουν άλλες λύσεις. 

Οι πολιτικές, λοιπόν, της ισοπέδωσης προς τα κάτω, που
δήθεν έχουν ως στόχο την αντιµετώπιση των κοινωνικών ανισο-
τήτων, εν τέλει πετυχαίνουν ακριβώς το αντίθετο αποτέλεσµα,
διευρύνοντας έτσι το χάσµα των γνώσεων και των δεξιοτήτων
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ανάµεσα σε πλούσιους και φτωχούς. Και αυτό δεν το λέµε µόνο
εµείς. Το επικύρωσε κατ’ αρχάς µε την ψήφο της η µεγάλη κοι-
νωνική πλειοψηφία που έδωσε στη Νέα Δηµοκρατία αυτοδύναµη
εντολή. Το επιβεβαιώνουν οι έρευνες γνώµης, σύµφωνα µε τις
οποίες το 78% των Ελλήνων, ανεξαρτήτως εκλογικής συµπερι-
φοράς, στηρίζει τη σύνδεση της χρηµατοδότησης των ΑΕΙ µε την
αξιολόγησή τους. Προεκλογικά παρουσιάσαµε τις προτάσεις
µας για την παιδεία και σήµερα τιµούµε κατά γράµµα τις δεσµεύ-
σεις µας. 

Με τη θέσπιση, λοιπόν, της Εθνικής Αρχής Ανώτατης Εκπαί-
δευσης ενισχύουµε την ανεξαρτησία στη χάραξη και την εφαρ-
µογή µιας εθνικής στρατηγικής για τα πανεπιστήµια της χώρας,
γιατί ο στρατηγικός σχεδιασµός επιτρέπει την ορθή οργάνωση
και λειτουργία των ΑΕΙ µε βάση τα διεθνή πρότυπα. Με την αλ-
λαγή, λοιπόν, του τρόπου χρηµατοδότησης, 80% βάσει αντικει-
µενικών κριτηρίων και 20% βάσει κριτηρίων ποιότητας, ο βασικός
άξονας των οποίων θα επιλέγεται από τα ίδια τα πανεπιστήµια,
καταργούµε στην πράξη την ευχέρεια αυθαιρεσιών από τον εκά-
στοτε υπουργό και ενισχύουµε έτσι τη διαφάνεια και τα κίνητρα
για ποιότητα, επιτρέποντας στα πανεπιστήµια να χαράσσουν τη
δική τους στρατηγική. 

Με την αλλαγή του πλαισίου στους ΕΛΚΕ, στους ειδικούς λο-
γαριασµούς για την έρευνα, απαλλάσσουµε τα ιδρύµατα από
αχρείαστη και πολλαπλώς επιβαρυντική γραφειοκρατία, δίνοντάς
τους την απαραίτητη ευελιξία για τη διαχείριση των ερευνητικών
κονδυλίων. Δηµιουργούµε, λοιπόν, τις προϋποθέσεις, ώστε η Ελ-
λάδα από χώρα εξαγωγής φοιτητών, πανεπιστηµιακών καθηγη-
τών και ερευνητών να µετατραπεί σε δυναµικό προορισµό υπο-
δοχής και ταυτόχρονα χωρίς ιδεολογικές παρωπίδες ενισχύουµε
ουσιαστικά τη σύνδεση µε την αγορά εργασίας.

Ξεχωριστά θέλω να αναφερθώ στις προβλέψεις που αφορούν
τα σχολεία, όπως την απαλλαγή από την υποχρέωση χορήγησης
έγκρισης από την περιφερειακή διεύθυνση για την οργάνωση
σχολικής εκδροµής, για την οποία πλέον θα αρκεί η απόφαση
του συλλόγου των διδασκόντων, αλλά και τις προβλέψεις για τη
διασφάλιση της εύρυθµης λειτουργίας των σχολείων σε αποµα-
κρυσµένες και δυσπρόσιτες περιοχές, προβλήµατα που αντιµε-
τωπίζουµε κατά καιρούς και στην Αργολίδα.

Ιδιαίτερα θετική είναι και η θέσπιση του Κρατικού Πιστοποιητι-
κού Πληροφορικής, αλλά και οι ρυθµίσεις για την κατά προτε-
ραιότητα µετάθεση πολυτέκνων εκπαιδευτικών που θα πρέπει να
συνοδευτούν στο εγγύς µέλλον µε ένα ακόµη µέτρο για την ενί-
σχυση της πολύτεκνης οικογένειας, τη διευκόλυνση των µετεγ-
γραφών αυτών των φοιτητών, αλλά να δούµε και να εξετάσουµε
το αίτηµα των πολυτέκνων αναπληρωτών καθηγητών στη διαδι-
κασία προσλήψεων µονίµων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απέναντι σε µια ανερµάτιστη,
ιδεοληπτική και εντελώς πρόχειρη εκπαιδευτική πολιτική των
προηγούµενων πέντε ετών, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
αντιτάσσει µια ολοκληρωµένη στρατηγική, µια στρατηγική που
δίνει έµφαση στην ποιότητα και την αξιολόγηση, στην αυτονοµία
και την ανεξαρτησία, στη µετρήσιµη επίτευξη θετικών αποτελε-
σµάτων για την κοινωνία, τη δηµοκρατία και την οικονοµία. 

Στα σχολεία, λοιπόν, και τα πανεπιστήµιά µας οι πυρήνες αρι-
στείας είναι υπαρκτοί και πολλοί. Με τα επιτεύγµατά τους, ακόµη
και µέσα σε πολύ δύσκολες συνθήκες, µας κάνουν υπερήφανους
και αισιόδοξους για το µέλλον. Ήρθε η ώρα να στηρίξουµε αυτά
τα παραδείγµατα, να τα αναδείξουµε και να τα πολλαπλασιά-
σουµε. Ήρθε η ώρα να αποδείξουµε ως πολιτεία στις εκπαιδευ-
τικές κοινότητες ότι δεν παλεύουν κόντρα στην εκάστοτε κυβέρ-
νηση, αλλά έχουν το κράτος ουσιαστικό αρωγό και συµπαρα-
στάτη. Ήρθε η ώρα δίπλα στο φιλότιµο, την ευσυνειδησία, τη δη-
µιουργικότητα, τις θυσίες των εκπαιδευτικών, των µαθητών, των
φοιτητών και των οικογενειών τους να ορθώσουµε ένα σύγχρο-
νο, διαφανές, δίκαιο, αποδεδειγµένα αποτελεσµατικό πλαίσιο,
µια υπεύθυνη στρατηγική για τη δηµόσια εκπαίδευση στη χώρα
µας. 

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα είναι ένα σηµαντικό
βήµα προς την κατεύθυνση αυτή. Αποδεικνύει πως αυτή η Κυ-
βέρνηση τιµά τις δεσµεύσεις της, αποτυπώνει την ωριµότητα και
την αποφασιστικότητα της κοινωνίας µας, πέρα και πάνω από

κοµµατικές προτιµήσεις και εκλογική συµπεριφορά.
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να έρθει
στο Βήµα ο κ. Φίλιππος Φόρτωµας από τη Νέα Δηµοκρατία για
επτά λεπτά.

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

θέλω από το Βήµα αυτό να συγχαρώ την ηγεσία του Υπουργείου,
αλλά και την Κυβέρνηση, γιατί ενέκυψε πάνω από τα προβλήµατα
των νησιωτών και θεσµοθέτησε ποινές αυστηρές στους αναπλη-
ρωτές εκπαιδευτικούς, οι οποίοι, ενώ προσλαµβάνονταν ως ανα-
πληρωτές, δεν αναλάµβαναν την υπηρεσία τους, παραιτούνταν
χωρίς σοβαρό λόγο, αφήνοντας στο έλεος του θεού εµάς τους
νησιώτες αλλά και τα παιδιά µας. 

Χαιρετίζω, επίσης, την πολύ σηµαντική µοριοδότηση της υπη-
ρεσίας των εκπαιδευτικών στις αποµακρυσµένες περιοχές, τις
γεωγραφικά αποµακρυσµένες περιοχές, δίνοντας κίνητρα να κα-
λυφθούν θέσεις εκπαιδευτικών, ώστε εµείς, οι κάτοικοι του
Νοµού Κυκλάδων, να απολαµβάνουµε εκπαίδευση µε τους ίδιους
όρους και τις ίδιες συνθήκες, όπως και όλοι οι Έλληνες πολίτες.

Πάµε τώρα στο παρόν νοµοσχέδιο. Με το σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Παιδείας η ανώτατη εκπαίδευση της χώρας, τολµώ
να πω η πολύπαθη ανώτατη εκπαίδευση της χώρας, µπαίνει σε
πολύ ορθή τροχιά. Με κεντρικό άξονα την αξιολόγηση, αλλά και
την αξιοκρατία θεσπίζεται το πλαίσιο υποστήριξης των πανεπι-
στηµίων από το κράτος, µε στόχο τα πανεπιστήµιά µας να εκπλη-
ρώσουν την εθνική τους αποστολή µε άρτιο τρόπο. 

Η θεσµοθέτηση µιας εθνικής αρχής για την ανώτατη εκπαί-
δευση έχει έναν ισχυρό θεσµικό συµβολισµό. Η ποιοτική ανώτατη
εκπαίδευση αποτελεί, άλλωστε, εθνικό ζήτηµα. Αποτελεί εθνικό
ζήτηµα τα δικά µας πανεπιστήµια να προσφέρουν ισχυρές προ-
οπτικές και στους φοιτητές, καθώς επίσης και δυνατότητες επι-
στηµονικής ερευνητικής, αλλά και ακαδηµαϊκής εξέλιξης στο
δικό τους δυναµικό.

Για να επιτευχθεί αυτό, πρώτον, απαιτείται αξιοκρατία. Απαι-
τείται συνεχής αξιολόγηση µε επιβράβευση βέβαια όσων διακρί-
νονται, καθώς και υποστήριξη από το κράτος, κυρίως στη βάση
της χρηµατοδότησης, αλλά και µε πολλούς άλλους τρόπους. 

Η νέα εθνική αρχή, λοιπόν, για την ανώτατη εκπαίδευση απο-
τελεί εγγυητή του εθνικού αυτού διακυβεύµατος. Με το παρόν
νοµοσχέδιο εισάγονται σαφή και συγκεκριµένα κριτήρια αξιολό-
γησης όλων των πανεπιστηµίων. Παράλληλα, καθορίζονται σα-
φείς όροι υποστήριξης του κάθε πανεπιστηµίου από το κράτος.

Θα ήθελα σ’ αυτό το σηµείο να επισηµάνω ότι η υποστήριξη
από το κράτος δεν είναι µόνο η όλη χρηµατοδότηση, που σαφώς
έχει κυρίαρχο ρόλο, αλλά και πρωτοβουλίες που ενισχύουν το
έργο των πανεπιστηµίων και δυναµώνουν και τον δικό τους ρόλο
στην κοινωνία. Τέτοιες πρωτοβουλίες είναι αυτές του Υπουρ-
γείου Παιδείας για την προώθηση σχέσεων µε την Κίνα, αλλά και
µε τις Ηνωµένες Πολιτείες, για τις οποίες θα ήθελα να συγχαρώ
και την Υπουργό και τον Υφυπουργό Παιδείας. 

Ως προς τη χρηµατοδότηση των πανεπιστηµίων, µε το παρόν
νοµοσχέδιο γίνεται πλέον µία τοµή για τα ελληνικά δεδοµένα. Κά-
νουµε ένα βήµα ακόµα µπροστά. Η όλη χρηµατοδότηση των πα-
νεπιστηµίων θα συνδέεται πλέον µε τα αποτελέσµατα του έργου
τους, όπως αυτό θα αξιολογηθεί µε τις διαδικασίες της νέας εθνι-
κής αρχής. Με αυτόν τον τρόπο δίνονται κίνητρα βελτίωσης σε
όλα τα πανεπιστήµια και τίθενται τα πανεπιστήµια σε τροχιά ευ-
γενούς άµιλλας για την αριστεία. 

Το παρόν νοµοσχέδιο, λοιπόν, προβλέπει αναλυτικά κριτήρια
αξιολόγησης, που λαµβάνουν υπ’ όψιν ζητήµατα σπουδών, λει-
τουργίας των πανεπιστηµίων, σύνδεσης εκπαίδευσης µε την
αγορά εργασίας και φυσικά ερευνητικής δραστηριότητας. 

Επίσης, προβλέπεται η δυνατότητα ανάδειξης κέντρων αρι-
στείας. Με αυτόν τον τρόπο θα µπορούσαν να αναδειχθούν οι
σχολές και τα τµήµατα των ελληνικών πανεπιστηµίων, τα οποία
διακρίνονται για το επίπεδο των δικών τους σπουδών, για την
ερευνητική τους δραστηριότητα, αλλά και για τη γενικότερη προ-
σφορά τους στην κοινωνία. 

Ένα τέτοιο εν δυνάµει κέντρο αριστείας, ένα τµήµα που θα
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µπορούσε να εκπληρώσει τις όλες προϋποθέσεις ενός κέντρου
αριστείας, βρίσκεται στο Νοµό Κυκλάδων. Πρόκειται για το
Τµήµα Μηχανικών Σχεδίασης Προϊόντων και Συστηµάτων του
Πανεπιστηµίου Αιγαίου µε έδρα τη Σύρο. 

Στο ιστορικό κτήριο του γυµνασίου από το οποίο αποφοίτησε
ο Ελευθέριος Βενιζέλος στην Ερµούπολη, το πρώτο στη χώρα
στο οποίο φοίτησαν γυναίκες, φιλοξενείται σήµερα το πανεπι-
στηµιακό τµήµα µε µοναδικό τέτοιο αντικείµενο στη χώρα, αλλά
και µε αποτελέσµατα πολύ σηµαντικά. Οι απόφοιτοί του σήµερα
έχουν βρει εργασία σε µεγάλες επιχειρήσεις στις Ηνωµένες Πο-
λιτείες, στην Ιταλία και στη Μεγάλη Βρετανία.

Δεύτερον, στελεχώνουν δυναµικές επιχειρήσεις σε όλη την Ελ-
λάδα και φυσικά έχουν πολλοί απ’ αυτούς ξεκινήσει τις δικές
τους επιχειρήσεις µε πολύ µεγάλη επιτυχία.

Παράλληλα, το πανεπιστηµιακό τµήµα έχει συστηµατική ερευ-
νητική δραστηριότητα, ενώ παρέχει επιστηµονική τεχνογνωσία
και στις τοπικές αρχές, αλλά και στις τοπικές επιχειρήσεις. Επι-
πλέον, οργανώνει µεταπτυχιακό πρόγραµµα καθώς και θερινά
σχολεία, που έφεραν και µπορούν να φέρουν και στη Σύρο και
στον Νοµό Κυκλάδων αντίστοιχους επιστήµονες, αλλά και διά-
φορους άλλους επιστήµονες απ’ όλο τον κόσµο.

Είναι, λοιπόν, ένα τµήµα πανεπιστηµίου σε πολλά σηµεία υπο-
δειγµατικό, θα λέγαµε, το οποίο µπορεί να ενισχυθεί ακόµα πε-
ρισσότερο και να προσφέρει ακόµα περισσότερα και στους
φοιτητές και στους αποφοίτους τους και στο ερευνητικό και στο
ακαδηµαϊκό του δυναµικό. Είναι ένα τµήµα, που µε τους όρους
αξιολόγησης και µε τα κίνητρα χρηµατοδότησης που δίνονται θα
µπορούσε να αποτελέσει πρότυπο κέντρο αριστείας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παράδειγµα του Πανεπι-
στηµίου Αιγαίου, αλλά και του Τµήµατος Μηχανικών Σχεδίασης,
το οποίο εδρεύει στην περιφέρειά µου, ήθελα να αναδείξω πιο
απτά τις κρίσιµες διαστάσεις του υπό ψήφιση νοµοσχεδίου, τη
δυνατότητα δηλαδή να αναδειχθεί και να στηριχθεί χάρις και
στην αξιολόγηση και στην αξιοκρατική χρηµατοδότηση η πανε-
πιστηµιακή αριστεία, όπου και εάν αναπτύσσεται, µε όποιες συν-
θήκες και εάν αναπτύσσεται. Αυτό έπρεπε να είναι και το
κεντρικό διακύβευµα για την ανώτατη εκπαίδευση στη χώρα µας,
ένα σίγουρο και αδιαµφισβήτητο διακύβευµα, που η δική µας Κυ-
βέρνηση µε το προτεινόµενο νοµοσχέδιο έρχεται να θεµελιώσει. 

Για τους παραπάνω λόγους σας καλώ να υπερψηφίσετε και το
παρόν νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κ. Γε-
ώργιος Παπαηλιού από τον ΣΥΡΙΖΑ για επτά λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, και στις δύο φάσεις της διαδικασίας Αναθεώρησης
του Συντάγµατος η Νέα Δηµοκρατία έθετε συνεχώς και επέµενε
για την αναθεώρηση του άρθρου 16. 

Η αναθεώρηση του συγκεκριµένου άρθρου δεν ευοδώθηκε.
Παρά ταύτα, η Νέα Δηµοκρατία και οι συνάδελφοι Βουλευτές
της εξακολουθούν µε κάθε ευκαιρία να επαναλαµβάνουν και να
υπογραµµίζουν την ανάγκη αναθεώρησης του άρθρου 16 και να
οικτίρουν την -κατά την άποψή τους- χαµένη ευκαιρία, που δεν
προχώρησε αυτή η αναθεώρηση.

Κύριοι συνάδελφοι, φαίνεται ότι είναι ο καηµός σας. Φαίνεται,
όµως, ότι πίσω από αυτόν και τη νεοφιλελεύθερη ιδεοληψία σας
υποκρύπτονται ισχυρά συµφέροντα. 

Το παρόν νοµοσχέδιο εντάσσεται στην επιχείρηση καταστρα-
τήγησης και παράκαµψης του άρθρου 16 του Συντάγµατος, που
δεν επιτρέπει την ίδρυση ιδιωτικών πανεπιστηµίων. Σε αυτό το
πλαίσιο, µεθοδεύεται η απαξίωση των δηµόσιων πανεπιστηµια-
κών ιδρυµάτων µε αποδυνάµωση, υποβάθµιση και υποχρηµατο-
δότησή τους από την πολιτεία. 

Η Κυβέρνηση αποφασίζει να χρηµατοδοτήσει µε το ποσό των
2 εκατοµµυρίων ευρώ ετησίως και µάλιστα αναδροµικά ένα αµ-
φιλεγόµενο ίδρυµα, τη Θρησκευτική Σχολή της Βοστώνης, αφού
η λειτουργία και η διαχείρισή του ερευνάται από το Υπουργείο
Παιδείας της Μασαχουσέτης και το FBI των Ηνωµένων Πολι-
τειών, που έχουν προειδοποιήσει ότι θα του αφαιρέσουν τη δυ-
νατότητα να χορηγεί ακαδηµαϊκούς τίτλους. Στον αντίποδα, η

Κυβέρνηση δυσχεραίνει τη χρηµατοδότηση των ελληνικών δη-
µόσιων πανεπιστηµίων. Εξάλλου, ο Πρωθυπουργός µε την απο-
ψινή τοποθέτησή του ανέφερε, το οµολόγησε, ότι ο σχεδιασµός
της Κυβέρνησης είναι «ούτε ένα ευρώ από το δηµόσιο ταµείο». 

Με το σχέδιο νόµου προβλέπεται ότι η χρηµατοδότηση των
ΑΕΙ θα γίνεται κατά 80% βάσει γενικών κριτηρίων και κατά 20%
βάσει ειδικών κριτηρίων, ανταποδοτικών και ιδιωτικοοικονοµικών,
που συνάδουν µε τη λογική της αγοράς, αντιµετωπίζοντας έτσι
τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα ως ανώνυµες εταιρείες. Κρι-
τής τους -το είπε ο ίδιος ο Πρωθυπουργός- είναι η οικονοµία! 

Όποιο ΑΕΙ δεν επιτύχει τους δείκτες που προσδιορίζονται από
τον Υπουργό Παιδείας, δεν θα λαµβάνει χρηµατοδότηση. Δη-
λαδή, στην προκειµένη περίπτωση επικρατεί η τιµωρητική λογική.
Με τον τρόπο αυτόν η Κυβέρνηση ενισχύει ανισότητες µεταξύ
των ιδρυµάτων, αποδυναµώνοντας κυρίως τα περιφερειακά πα-
νεπιστήµια και οδηγώντας τα είτε σε αναζήτηση πόρων από τον
ιδιωτικό τοµέα είτε σε κλείσιµο. Είναι εξάλλου γεγονός ότι σε
χώρες στις οποίες εφαρµόστηκε η χρηµατοδότηση της εκπαί-
δευσης βάσει επιδόσεων, το εγχείρηµα απέτυχε και οι κυβερνή-
σεις στράφηκαν σε άλλες πολιτικές. Ενδεικτικά αναφέρω τη
Γαλλία.

Η συρρίκνωση, η αποδυνάµωση και η απαξίωση του δηµόσιου
πανεπιστηµίου που θα ενταθεί µε τον παραπάνω τρόπο χρηµα-
τοδότησής του αποτυπώνεται και στην απόφαση αναστολής λει-
τουργίας των νέων τµηµάτων των ΑΕΙ που θεσµοθέτησε η κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ. Σε αυτό το πλαίσιο µε το άρθρο 33 αναστέλ-
λεται επ’ αόριστον η λειτουργία τριάντα επτά νέων τµηµάτων. Θα
αναφέρω δύο τµήµατα ενδεικτικά του Πανεπιστηµίου Πελοπον-
νήσου, το Τµήµα Αγροτικής Οικονοµίας της Σχολής Διοίκησης
και το Τµήµα Δηµόσιας Υγείας της Σχολής Επιστηµών Υγείας.
Διερωτώµαι αν αυτά τα τµήµατα δεν συνδέονται, όπως εσείς
λέτε κύριοι της Αντιπολίτευσης, κυρία Υπουργέ, µε την παρα-
γωγή και το κοινωνικό κράτος. 

Η απόφαση αυτή δεν σέβεται την εκπαιδευτική κοινότητα και
καταργεί το αυτοδιοίκητο των πανεπιστηµίων, δεδοµένου ότι τα
ίδια τα ιδρύµατα είχαν προτείνει τη θεσµοθέτηση των συγκεκρι-
µένων τµηµάτων και κάποια µάλιστα είχαν ξεκινήσει διαδικασίες
για να λειτουργήσουν. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ, παρά τους δηµοσιονοµικούς περιορισµούς, ανα-
µόρφωσε και διηύρυνε τον ακαδηµαϊκό χάρτη µε τρόπο συνε-
κτικό και λελογισµένο µετά από ευρεία διαβούλευση µε τα πα-
νεπιστήµια και την ακαδηµαϊκή κοινότητα. Αύξησε τη χρηµατο-
δότηση, στελέχωσε τα ιδρύµατα µε µέλη ΔΕΠ και νέους ερευνη-
τές, θέσπισε ακαδηµαϊκούς κανόνες σε όλα τα επίπεδα σπουδών
και προώθησε τη διαφάνεια στη διαχείριση των κονδυλίων, αντι-
µετωπίζοντας χρόνιες στρεβλώσεις.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κάνω και µια αναφορά στο
περίφηµο άρθρο 50 του νοµοσχεδίου, µε το οποίο τροποποιείται
ο ν.4589/2019 για τους διορισµούς στην εκπαίδευση. Προτείνεται
ότι τα πτυχία που χορηγούνται από κολλέγια που συνεργάζονται
µε πανεπιστήµια του εξωτερικού γίνονται δεκτά από το ΑΣΕΠ
στους σχετικούς διαγωνισµούς. Βάσει της ισχύουσας µέχρι σή-
µερα νοµοθεσίας δεν είχαν το δικαίωµα να συµµετάσχουν σε δια-
γωνισµούς του ΑΣΕΠ για προσλήψεις µόνιµων εκπαιδευτικών οι
απόφοιτοι κολλεγίου που δεν είχαν αναγνωρισµένο πτυχίο από
τον ΔΟΑΤΑΠ. Είναι προφανές ότι πρόκειται για εξίσωση των
επαγγελµατικών δικαιωµάτων των αποφοίτων των κολλεγίων µε
αυτά των αποφοίτων των Ανωτάτων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων.
Είναι προκλητική αυτή η ρύθµιση. Πρόκειται για αδικία που προ-
σβάλλει τους αποφοίτους των πανεπιστηµίων, αφού αναγνωρίζει
ίσα δικαιώµατα µε τους αποφοίτους πανεπιστηµίου σε αποφοί-
τους µε µη αναγνωρισµένα πτυχία από τον ΔΟΑΤΑΠ. Αυτό γίνε-
ται αγνοώντας η κυβερνητική πλειοψηφία την οµόθυµη αντίδ-
ραση της πανεπιστηµιακής κοινότητας, των οργανώσεων των εκ-
παιδευτικών ακόµα και της ΔΑΚΕ εκπαιδευτικών. Νοµοθετεί, δη-
λαδή, αυτήν τη διάταξη, παρά τις -όπως είπε ο κύριος Πρωθυ-
πουργός- σποραδικές αντιδράσεις. Είναι προφανές ότι αυτό ση-
µαίνει καταστρατήγηση και παράκαµψη του άρθρου 16 του Συν-
τάγµατος, που προβλέπει τη δηµόσια ανώτατη εκπαίδευση στη
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χώρα µας.
Η ρύθµιση αυτή για επαγγελµατική εξίσωση των αποφοίτων

των κολλεγίων µε τους αποφοίτους της δηµόσιας ανώτατης εκ-
παίδευσης, αποτελεί παράθυρο για την περαιτέρω υποβάθµιση
των πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων της χώρας µε την υποβάθµιση
των πανεπιστηµιακών πτυχίων, µε όχηµα την εξίσωση των επαγ-
γελµατικών δικαιωµάτων. Οξύνει το πρόβληµα της ανεργίας των
αποφοίτων των πανεπιστηµίων και εµπορευµατοποιεί το δηµόσιο
κοινωνικό αγαθό της εκπαίδευσης, αλλά και τον καθολικό χαρα-
κτήρα του. 

Είναι προφανής η στόχευση του νοµοσχεδίου. Επειδή δεν κα-
τέστη δυνατή η αναθεώρηση του άρθρου 16, επιχειρείται µε τε-
χνάσµατα η παράκαµψη του συγκεκριµένου άρθρου, η καταστ-
ρατήγησή του µε σειρά διατάξεων οι οποίες αναπροσανατολί-
ζουν το εκπαιδευτικό σύστηµα της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης
προς την κατεύθυνση της ιδιωτικοποίησής του. Ο σκοπός της
αποδόµησης της δηµόσιας εκπαίδευσης συνδέεται, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, µε τη νεοφιλελεύθερη ιδεοληψία και την τα-
ξική µεροληψία σας.

Επιβάλλεται, λοιπόν, να υπερασπιστούµε τον δηµόσιο χαρα-
κτήρα των πανεπιστηµίων, προκειµένου να διασφαλιστεί η ισό-
τιµη πρόσβαση των νέων, ανεξαρτήτως κοινωνικής και οικονο-
µικής προέλευσης, στην ανώτατη εκπαίδευση.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Καββαδάς Αθανάσιος από τη Νέα Δη-

µοκρατία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µία σύγχρονη

τριτοβάθµια εκπαίδευση οφείλει να εξασφαλίζει επιστηµονική
επάρκεια, επαγγελµατικές προοπτικές, αλλά και να καθιστά διε-
θνώς ανταγωνιστική την Ελλάδα στον ακαδηµαϊκό χώρο. Σε αυτό
συµβάλει το νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα -µεταξύ άλλων-
µε τη σύσταση της Εθνικής Αρχής Ανώτατης Εκπαίδευσης που
αντικαθιστά την ΑΔΙΠ. Δεν πρόκειται απλώς για µια αλλαγή ονό-
µατος. Πρόκειται για ουσιαστική αναβάθµιση του ρόλου της
αρχής. 

Πλέον η αξιολόγηση των ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων
θα είναι κεντρικός πυλώνας της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης.
Μέσα από αυτή την αξιολόγηση η εθνική αρχή θα συνδιαµορφώ-
νει την πολιτική για την τριτοβάθµια εκπαίδευση, διασφαλίζοντας
υψηλή ποιότητα σπουδών. Θα εισηγείται στον Υπουργό Παιδείας
το πρόγραµµα εθνικής στρατηγικής που µπορεί να περιλαµβάνει
την ίδρυση, συγχώνευση, κατάργηση τµηµάτων και οποιαδήποτε
άλλη διαδικασία κρίνει απαραίτητη, ώστε να διατηρείται η ποι-
ότητα και η αποτελεσµατικότητα των πανεπιστηµίων. Οι προτά-
σεις αυτές θα γίνονται έπειτα από αξιολόγηση µέσα από µελέτες
σκοπιµότητας και βιωσιµότητας.

Επιπλέον, η ανεξάρτητη αρχή εισηγείται την ετήσια κατανοµή
τού 20% της τακτικής χρηµατοδότησης των πανεπιστηµίων µε
βάση τις επιδόσεις τους. Το υπόλοιπο 80% κατανέµεται µε αντι-
κειµενικά κριτήρια, όπως ο αριθµός των φοιτητών και η γεωγρα-
φική διασπορά του ιδρύµατος. Αυτή είναι µια ριζική τοµή. Ο
Υπουργός δεν διαθέτει κατά βούληση τα κονδύλια, ενώ ταυτό-
χρονα τα πανεπιστήµια έχουν ένα επιπλέον κίνητρο να αναπτύ-
ξουν και να βελτιώσουν τις ακαδηµαϊκές τους δραστηριότητες.

Τα κίνητρα για τη βελτίωση είναι κεντρικό εργαλείο αναβάθµι-
σης της ποιότητας και της ανταγωνιστικότητας της ανώτατης εκ-
παίδευσης, αλλά και για την απεξάρτησή της από µικροπολιτικές
σκοπιµότητες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2017 η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ
αποφάσισε την κατάργηση των δύο τµηµάτων ΤΕΙ Ιονίων Νήσων
στη Λευκάδα, το οποίο συγχωνεύτηκε µε το Ιόνιο Πανεπιστήµιο
και το Τµήµα Τουριστικών Επιχειρήσεων, ένα τµήµα που θα είχε
άµεση σχέση µε την αγορά εργασίας του νησιού µου, πήγε στην
Κέρκυρα. Μάλιστα ο ίδιος ο τότε Υπουργός, ο κ. Γαβρόγλου, µας
είχε ενηµερώσει αρχικά ότι δεν προβλεπόταν η λειτουργία κανε-
νός πανεπιστηµιακού τµήµατος στη Λευκάδα. Όπως ήταν ανα-
µενόµενο η τοπική κοινωνία, εκπρόσωποι, φορείς, σύλλογοι όλοι
ξεσηκωθήκαµε µε ένα κοινό αίτηµα: να µην απαλειφθεί η Λευ-

κάδα από τον ψηφιακό χάρτη. Όχι µόνο διότι το νησί του Βαλα-
ωρίτη, του Σικελιανού και του Σβορώνου θα απέµενε το µόνο
νησί του Ιονίου χωρίς πανεπιστηµιακό τµήµα, όχι µόνο διότι δια-
θέτει πλεονεκτήµατα συγκριτικά µε τα άλλα νησιά, όπως ειδική
πρόσβαση, αλλά κυρίως διότι θα ήταν άδικο να µην µείνει στη
Λευκάδα κανένα από τα τµήµατα που επί τόσα χρόνια φιλοξε-
νούσε.

Υπό την πίεση της τοπικής κοινωνίας και µε τη συνδροµή του
Ιόνιου Πανεπιστηµίου η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ ανακοίνωσε τη µελ-
λοντική λειτουργία Τµήµατος Περιφερειακής Ανάπτυξης στο νη-
σί µου. Μαζί µε αυτό το τµήµα ανακοινώθηκαν και άλλα τριάντα
έξι, κάποια µάλιστα µε τροπολογίες της τελευταίας στιγµής, προ-
φανώς χωρίς κανένα σχέδιο και χωρίς ποτέ να γνωµοδοτήσει η
ήδη θεσµοθετηµένη ΑΔΙΠ.

Το Ιόνιο Πανεπιστήµιο δεν ήταν τότε ακόµα έτοιµο να υποστη-
ρίξει ένα εντελώς νέο τµήµα. Δεν υπήρχε κτήριο, προσωπικό,
πρόγραµµα σπουδών. Γι’ αυτό άλλωστε η Σύγκλητος αποφάσισε
τη λειτουργία του από την ακαδηµαϊκή περίοδο 2021 - 2022. Η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας που θέλει να λειτουργήσει µε
στρατηγική και όραµα για τα ελληνικά πανεπιστήµια βρέθηκε
µπροστά σε µια δύσκολη επιλογή. Αναγκάστηκε να αναθεωρήσει
τη σκοπιµότητα ίδρυσης των τριάντα εφτά αυτών τµηµάτων. 

Ως εκπρόσωπος της Λευκάδας στη Βουλή το γεγονός µε
λυπεί, αλλά δεν µε εκπλήσσει. Από το 2018 όταν ήρθε το σχετικό
νοµοσχέδιο στη Βουλή είχαµε στηλιτεύσει την προχειρότητα.
Γιατί; Γιατί έχουµε το πολιτικό θάρρος να κάνουµε αυτό που πρέ-
πει, όχι αυτό που είναι πολιτικά συµφέρον. Και το κάνουµε µε συ-
νέπεια. Η Λευκάδα δεν έχει τίποτα να φοβηθεί από την απόφαση
του Υπουργείου, η οποία άλλωστε δεν αφορά κατάργηση αλλά
αναστολή έναρξης λειτουργίας. Ήδη το θέµα της στέγασης προ-
χωράει. Το δηµόσιο έχει παραχωρήσει το οικόπεδο και υπάρχουν
2 εκατοµµύρια ευρώ στο πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων για
να επισκευαστεί το Κέντρο Νεότητας. Και πολύ σύντοµα, σύµ-
φωνα µε το Ιόνιο Πανεπιστήµιο θα γίνει ο διαγωνισµός. 

Το πανεπιστήµιο, σύµφωνα µε την πρυτανεία, ενισχύεται µε δι-
δακτικό προσωπικό ενώ προετοιµάζεται πρόγραµµα σπουδών.
Εξάλλου αργότερα το αντικείµενο του τµήµατος µπορεί να εµ-
πλουτιστεί και να εξειδικευτεί µε θεµατικές που αφορούν για πα-
ράδειγµα τον τουρισµό, τη ναυτιλία, τη θαλάσσια οικονοµία. Η
εξειδίκευση αυτή µπορεί να βρει εφαρµογή στην πραγµατική οι-
κονοµία της Λευκάδας, δίνοντας ώθηση τόσο στο τµήµα και τους
φοιτητές του όσο και στον νοµό µου. 

Το κυριότερο, η Σύγκλητος του Ιόνιου Πανεπιστηµίου επιβε-
βαίωσε πρόσφατα οµόφωνα την απόφασή της να στηρίξει τη λει-
τουργία της τµήµατος. Καταθέτω στα Πρακτικά σχετική ανακοί-
νωση της Συγκλήτου. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Καββαδάς κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τριτοβάθµια εκπαίδευση στη
χώρα µας έχει υποφέρει διαχρονικά από περιστασιακές, συχνά
τοπικιστικές και µικροπολιτικές σκοπιµότητες. Αυτό πρέπει να τε-
λειώσει διότι οφείλουµε να διασφαλίσουµε ότι οι κόποι των φοι-
τητών µας, οι θυσίες των οικογενειών για να σπουδάσουν τα
παιδιά τους, θα πιάνουν τόπο. Η εκπαίδευση πρέπει πάντα να κοι-
τάει µπροστά. Να βλέπει το µέλλον. 

Και θέλω να πω ότι η παιδεία µας στο πρόσωπο της κ. Κερα-
µέως έχει µια ηγέτιδα µε όραµα, µε αρχές αλλά και µε αποφασι-
στικότητα, µε απόλυτη εµπιστοσύνη στους στόχους που θέτει
και στα µέσα που χρησιµοποιεί για να τους πετύχει. Και βέβαια
δίπλα της έχει δυο άξιους Υφυπουργούς µε τους οποίους είχα
την χαρά και την τιµή να συνεργαστώ, τον κ. Διγαλάκη και την κ.
Ζαχαράκη. 

Γι’ αυτό, ως Βουλευτής, καλωσορίζω τη λειτουργία µιας ου-
σιαστικά ανεξάρτητης αρχής µε καθοριστικό ρόλο στη χάραξη
της στρατηγικής για την τριτοβάθµια εκπαίδευση. Και είµαι βέ-
βαιος ότι ο ορθολογισµός, ο οργανωµένος σχεδιασµός και το
όραµα της Κυβέρνησης και του Πρωθυπουργού, Κυριάκου Μη-
τσοτάκη, θα κερδίσουν για την Ελλάδα το στοίχηµα των ποιοτι-
κών πανεπιστηµίων που θα προσφέρουν στους νέους µας ακα-
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δηµαϊκά θεµέλια και επαγγελµατική προοπτική.
Για όλα τα ανωτέρω υπερψηφίζω το παρόν νοµοσχέδιο.
Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Κέλλας Χρήστος. Θα ακολουθήσει ο
κ. Κωνσταντόπουλος Δηµήτρης ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος. Θα παρακαλέσω οι υπόλοιποι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσω-
ποι που θέλουν να µιλήσουν να συµφωνήσουµε ότι θα µιλήσουν
για πέντε λεπτά. 

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Εγώ έχω ζητήσει να µιλήσω ως εισηγή-
τρια. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Να µιλήσει και ο κ. Κεγ-
κέρογλου και µετά τον κ. Κεγκέρογλου να έχω τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Κέλλα, έχετε τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνησή

µας προχωρά µε ταχείς ρυθµούς και αταλάντευτα στον δρόµο
των µεταρρυθµίσεων, της βελτίωσης της αποτελεσµατικότητας
του κράτους και της διασφάλισης των απαραίτητων συνθηκών
για την ισχυρή ανάπτυξη της χώρας. Αυτό πράττουµε και σήµερα
µε το παρόν σχέδιο νόµου το οποίο ενσωµατώνει ρυθµίσεις που
στοχεύουν στην ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας της δηµόσιας
εκπαίδευσης και στη διασύνδεση της εκπαίδευσης µε την αγορά
εργασίας. 

Ξεκινώντας από την αναβάθµιση της ΑΔΙΠ πριν από ένα χρόνο,
όταν ήµουν εισηγητής της αξιωµατικής αντιπολιτεύσεως στο νο-
µοσχέδιο για τις απορροφήσεις του ΤΕΙ Θεσσαλίας από το Πα-
νεπιστήµιο Θεσσαλίας, το ΕΚΠΑ και το Γεωπονικό Πανεπιστήµιο
Αθηνών, είχαµε πει ότι οι διαδικασίες αυτές έγιναν χωρίς αξιο-
λόγηση και χωρίς τη σύµφωνη γνώµη της ΑΔΙΠ. Επιπλέον, είχαµε
ξεκαθαρίσει ότι η επόµενη µέρα θα µας βρει µαζί µε την ΑΔΙΠ,
την οποία θα υποστηρίξουµε στην αποστολή της. 

Αυτό, λοιπόν, κάνουµε σήµερα πράξη µε τη µετεξέλιξή της και
το νέο πλαίσιο λειτουργίας της ως Εθνικής Αρχής Ανώτατης Εκ-
παίδευσης που θα συµβάλει στη διαµόρφωση ενός σύγχρονου
και πλουραλιστικού περιβάλλοντος στην ανώτατη εκπαίδευση
προκειµένου να ανταποκριθούµε στις απαιτήσεις της εποχής µας
και ειδικότερα στις προσδοκίες της νέας γενιάς. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ. Ναι,
όπως είπε και η Υπουργός, είµαστε περήφανοι που χαράσσουµε
µια νέα στρατηγική για την ακαδηµαϊκή ανάπτυξη της χώρας
µας. Και ναι η συγκεκριµένη αρχή όπως και η εκπαιδευτική πολι-
τική είναι εθνικές. Το λέω αυτό διότι ένα από τα βασικά επιχειρή-
µατα που έθεσε ο κ. Κυπριανός, Πρόεδρος της ΑΔΙΠ στην
ακρόαση των φορέων, ήταν γιατί να ονοµαστεί εθνική η νέα
αρχή. Το εκλαµβάνω ως αστείο το επιχείρηµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένας εκ των βασικών στόχων
της Κυβερνήσεώς µας είναι να αξιοποιηθούν οι ικανότητες της
ακαδηµαϊκής κοινότητας και να ενισχυθεί η θέση της στο ευρω-
παϊκό και το διεθνές περιβάλλον. Και προκειµένου να συµβεί
αυτό, οφείλουµε να εισαγάγουµε διαδικασίες αξιολόγησης των
πανεπιστηµίων και των ερευνητικών κέντρων ώστε να γινόµαστε
διαρκώς καλύτεροι και να µην φεύγουν τα παιδιά µας στο εξω-
τερικό για να σταµατήσουµε επιτέλους το brain drain. 

Θα ήθελα ειδικότερα να αναφερθώ σε δύο τοµές που αφο-
ρούν στο µέλλον. Η πρώτη είναι το Κρατικό Πτυχίο Πληροφορι-
κής. Είναι πολύ σηµαντικό ότι το κράτος µας θα προσφέρει
οργανωµένες εξετάσεις προκειµένου οι πολίτες να αποκτήσουν
αυτό το πολύτιµο εφόδιο στην κοινωνία της πληροφορίας. 

Η δεύτερη τοµή είναι η διδασκαλία της ελληνικής γλώσσας για
πολίτες τρίτων χωρών. Και είναι σωστή η κίνηση, κυρία Υπουργέ,
προκειµένου να καταστήσουµε τη χώρα διεθνές εκπαιδευτικό
κέντρο. Ελληνική γλώσσα σηµαίνει ελληνική ιστορία και ελληνι-
κός πολιτισµός. Η διδασκαλία της καθίσταται στοιχείο επιρροής
σε περιφερειακό και διεθνές επίπεδο και συν τοις άλλοις το πλαί-
σιο εγκατάστασης στη χώρα ρυθµίζεται επαρκώς θέτοντας συγ-
κεκριµένες προϋποθέσεις. Εποµένως και αυτή είναι µια ρύθµιση,
η οποία υλοποιείται στο πλαίσιο του προγράµµατός µας. 

Έρχοµαι σε ένα ζήτηµα, κυρία Υπουργέ, το οποίο είχα επιση-
µάνει και κατά τη διάρκεια των συνεδριάσεων των επιτροπών,
αναφορικά µε την αναστολή λειτουργίας των τριάντα επτά τµη-
µάτων για τα οποία βεβαίως ουδέποτε πραγµατοποιήθηκε η δια-
δικασία αξιολόγησης. Εντός των προγραµµατιζόµενων δράσεων
η ΕΘΑΕ πρέπει να εντάξει και να επανεξετάσει το ζήτηµα των ια-
τρικών εργαστηρίων του πρώην ΤΕΙ Θεσσαλίας. Το έχω τονίσει
κατ’ επανάληψη στο παρελθόν. Πρόκειται για ένα τµήµα που έχει
υψηλή βάση εισαγωγής και υψηλή διασύνδεση µε την αγορά ερ-
γασίας. Το τµήµα αυτό ο κ. Γαβρόγλου, δυστυχώς, το κατήργησε
µε το έτσι θέλω. 

Πρέπει, λοιπόν, να το ξαναδείτε συµβάλλοντας και εσείς ως
Υπουργείο στη δικαίωση αυτών των ανθρώπων. Σας θυµίζω, δε,
ότι αντίστοιχα οι φοιτητές στο Πανεπιστήµιο Δυτικής Αττικής θα
παίρνουν πτυχίο από το ΑΕΙ Βιοϊατρικών Επιστηµών µε κατεύ-
θυνση Ιατρικά Εργαστήρια. Ενώ το ίδιο έπρεπε να γίνει και στο
Πανεπιστήµιο Θεσσαλίας αντ’ αυτού οι φοιτητές των Ιατρικών
Εργαστηρίων εντάχθηκαν στη Νοσηλευτική. Πρέπει, λοιπόν, να
διορθώσουµε αυτήν την αδικία. Σας ζητώ επίσης να εξετάσετε
και το ζήτηµα µε το Τµήµα των Τουριστικών Επιχειρήσεων. 

Προσθέτως, κυρία Υπουργέ, ότι στο άρθρο 55 προβλέπεται η
βελτίωση της νοµοθεσίας για τις µεταθέσεις των πολύτεκνων εκ-
παιδευτικών. Και βεβαίως εδώ επισηµαίνω και αυτό το έχω ξανα-
πεί -το είχα εισηγηθεί και στην επιτροπή- πρέπει να φροντίσουµε
και για τις µεταγραφές των παιδιών πολύτεκνων οικογενειών που
φοιτούν στην ανώτατη εκπαίδευση. 

Τέλος, να αναφέρω και κάτι που δεν περιλαµβάνεται στο
παρόν νοµοσχέδιο αλλά εµπίπτει στο γενικότερο πλαίσιο της µε-
ταχείρισης των πτυχιούχων. Πρόκειται για τις διαδικασίες ανα-
γνωρίσεως των πτυχίων στο ΔΟΑΤΑΠ. Είναι πάρα πολλοί οι
εκπαιδευτικοί οι οποίοι δεν µπορούν να χρησιµοποιήσουν το πτυ-
χίο τους στην τρέχουσα προκήρυξη, επειδή αυτοί είναι οι ρυθµοί
του ΔΟΑΤΑΠ. Νοµίζω, λοιπόν, επιτέλους ότι πρέπει να δοθεί
λύση για τους συγκεκριµένους ανθρώπους που βρίσκονται σε
οµηρία. Πρότεινα κατ’ αρχάς να γίνουν δεκτές οι αιτήσεις τους
κι όταν εκδοθούν οι αποφάσεις αναγνώρισης να συµπεριλη-
φθούν στα δικαιολογητικά τους. Όµως, νοµίζω ότι πρέπει να δώ-
σουµε γενικότερα λύση βελτιώνοντας την ανταποκρισιµότητα
του συγκεκριµένου οργανισµού στις απαιτήσεις των καιρών. Κάτι
πρέπει να γίνει επειγόντως, κυρία Υπουργέ, µε τον ΔΟΑΤΑΠ. Πι-
στεύω ότι θα το κάνετε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν σχέδιο νόµου προ-
χωρά η Κυβέρνηση αποφασιστικά προς τη διαµόρφωση της παι-
δείας του αύριο. Γι’ αυτό και το υπερψηφίζουµε, προκειµένου να
δυναµώσουµε την ανώτατη εκπαίδευση και να προσφέρουµε στη
νέα γενιά της χώρας το κατάλληλο πλαίσιο, ώστε να παραµείνει
στην Ελλάδα και να συµβάλει στην ισχυρή ανάπτυξη της.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε, και για τον χρόνο.

Τον λόγο έχει ο κ. Κεγκέρογλου και ακολουθεί η κ. Καφαντάρη,
ο κ. Κωνσταντόπουλος, ο κ. Φωτήλας και ολοκληρώνουµε µε την
κ. Κασιµάτη.

Μετά θα πάρουν τον λόγο για τη δευτερολογία τους όποιοι το
επιθυµούν από τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους ή ειση-
γητές.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η
πραγµατική αξιολόγηση των πανεπιστηµίων γίνεται στο πεδίο της
οικονοµίας και της κοινωνίας, όχι µόνο στη χώρα µας, αλλά σε
όλη την Ευρώπη και σε όλον τον κόσµο. Εκεί πρέπει να σταθούµε
κατά πρώτον, στο ότι πραγµατικά δεν υπάρχει κανείς απόφοιτος
ελληνικού πανεπιστηµίου ή και ΤΕΙ παλαιότερα, που να θέλει να
βρει δουλειά στο εξωτερικό, όπου υπάρχει αυτή η δυνατότητα,
και να µην του προσφέρουν πολύ καλές αµοιβές. Αυτή είναι η
βασική αξιολόγηση.

Φανταστείτε να λύναµε και τα βασικότερα από τα προβλήµατα
που αντιµετωπίζουν τα πανεπιστήµια! Διότι, ναι µεν βγαίνουν άν-
θρωποι στελέχη και προχωρούν στην κοινωνία, την οικονοµία,
αλλά τα προβλήµατα παραµένουν, οξύνονται πολλές φορές.
Είναι διαφορετικά από πανεπιστήµιο σε πανεπιστήµιο, δεν είναι
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ίδια και βέβαια έχουν να κάνουν κυρίως µε τη βούληση και της
ίδιας της πανεπιστηµιακής κοινότητας, αλλά και της πολιτικής
ηγεσίας του Υπουργείου, συνολικά του πολιτικού κόσµου και των
ταγών, θα έλεγα, αυτού του τόπου.

Το δηµόσιο πανεπιστήµιο, όπως είπε ο Πρωθυπουργός, άντεξε
στην κρίση. Άντεξε και το ράπισµα των δήθεν αριστερών. Θα αν-
τέξει και τώρα σε ό,τι προχειρότητες και αν κάνουµε, δηλαδή αν
κάνετε. Αυτό όµως, είναι το ζητούµενο; Να αντέχει; Έχει γερές
βάσεις και παρά τα προβλήµατα λειτουργεί το εκπαιδευτικό µας
σύστηµα σε όλες τις βαθµίδες. Δεν φθάνει όµως αυτό. Θα πρέπει
από την στιγµή που συµφωνούµε όλοι ότι το µέλλον είναι η παι-
δεία, το µέλλον είναι η εκπαίδευση -και δεν καταλαβαίνω βε-
βαίως, µετά από αυτήν τη συµφωνία πώς έχουµε εντελώς απο-
κλίνουσες πολιτικές, πώς δεν υπάρχει καµµία προσπάθεια από
καµµία πλευρά για να υπάρξει πεδίο διαβούλευσης- να δούµε
πώς βγάζουµε από µέσα µας η κάθε πολιτική δύναµη, ο κάθε
χώρος βεβαίως, όπως σας είπα πανεπιστηµιακή κοινότητα, κοι-
νωνία, τον αρνητισµό, να δούµε πώς επιτέλους θα µπορέσουµε
να λύσουµε τα προβλήµατα και να συµβάλουµε µε τον καλύτερο
τρόπο.

Υπάρχουν και µη ειλικρινείς πολιτικοί, υπάρχουν και πολιτικές
δυνάµεις που επηρεάζονται από την οικονοµική κατάσταση και
από οικονοµικά συµφέροντα, υπάρχουν πολιτικοί που επηρεά-
ζονται από συντεχνίες, υπάρχουν πολιτικοί που επηρεάζονται
από οµάδες κρούσης ή άλλα. Όλα αυτά υπάρχουν, όµως δεν
µπορούµε να µείνουµε σ’ αυτά. Πρέπει να προχωρήσουµε. Η ελ-
ληνική παιδεία έχει ανάγκη σήµερα από ένα πεδίο γόνιµης σύν-
θεσης προτάσεων και ιδεών, ώστε η εκπαίδευση να κάνει ένα
µεγάλο άλµα µπροστά, για να καλύψει τη φθορά και τον χαµένο
χρόνο, για να µπορέσει να συγχρονιστεί µε την τέταρτη βιοµη-
χανική επανάσταση. Δεν έχει άλλη επιλογή. Αυτό πρέπει να
έχουµε κατά νου όλοι.

Αντί, λοιπόν, αυτών, η Κυβέρνηση µε ορισµένα από τα άρθρα
του νοµοσχεδίου, αλλά και άλλες αποφάσεις επιβεβαιώνει τους
φόβους µας ότι η εκπαίδευση θα συνεχίσει να είναι αντικείµενο
κοµµατικής αντιπαράθεσης, άγονης αντιπαράθεσης, ανταγωνι-
σµού, σκοπιµοτήτων και πελατειακών σχέσεων. Και το πιο σο-
βαρό λάθος που κάνετε, κυρία Υπουργέ, είναι ότι δεν ξεκινάτε
µε µια νέα διαβούλευση σε µια νέα βάση. Κρατάτε αυτά που δη-
µιουργήθηκαν το προηγούµενο διάστηµα, τα οποία καταγγέλ-
λατε, του κ. Γαβρόγλου και άλλων και χτίζετε πάνω σε αυτά τα
δικά σας. Τερατούργηµα βγαίνει ξέρετε. Δεν βγαίνει σύστηµα εκ-
παιδευτικό. Τερατούργηµα βγαίνει. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Υπάρχει σήµερα, ερωτώ ευθέως, σχέδιο για την πραγµατική
σύγκλιση των τµηµάτων που προέρχονται από τα ΤΕΙ, µε τα τµή-
µατα των πανεπιστηµίων, χωρίς να λέω ποιο ή ποια είναι καλύ-
τερα ή χειρότερα, γιατί αυτό µόνο από µια σοβαρή αξιολόγηση
µπορεί να προκύψει. Δεν υπάρχει τέτοιο σχέδιο! Βαδίζουµε στην
τύχη. Θα τελειώσουν µε τον ένα ή τον άλλο τρόπο, θα πάρουν
ένα χαρτί και βλέπουµε πώς θα το αξιοποιήσουµε ή θα του δώ-
σουµε τις δυνατότητες να το αξιοποιήσει στη συνέχεια.

Έχουµε ένα νοµοσχέδιο που δεν έχει έκθεση του Γενικού Λο-
γιστηρίου του Κράτους. Τυπικά έχει, αλλά δεν έχει το οικονοµικό
κόστος. Είναι πάρα πολύ σοβαρό και απορώ πώς συζητούµε,
κύριε Πρόεδρε, νοµοσχέδιο που έχει οικονοµικό κόστος, αλλά
από το Υπουργείο Οικονοµικών, το Υπουργείο Παιδείας, το Γε-
νικό Λογιστήριο του Κράτους δεν το έχουν υπολογίσει ή έστω
εκτιµήσει. Είναι απαράδεκτο. Προχωράτε κι εσείς σε µια αντιθε-
σµική αντιµετώπιση του ζητήµατος, της ίδρυσης, της εξέλιξης,
της κατάργησης των τµηµάτων. Τόσο από την κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ όσο και από σας αποδεικνύεται ότι είσαστε µακριά από
τις ανάγκες της χώρας και της παιδείας.

Ιδρύθηκαν τριάντα επτά τµήµατα µε νόµο, χωρίς αξιολόγηση
τα περισσότερα, χωρίς σχέδιο και τα πιο πολλά µε τροπολογίες
της τελευταίας στιγµής. Το µάθαιναν στο καφενείο, ήµουν µάρ-
τυρας! Έλεγαν «τρέχω και εγώ γιατί γίνονται τµήµατα, να βάλω
το τµήµα». Αυτό δεν είχε ξαναγίνει. Πάντα υπήρχαν πιέσεις, απο-
φάσεις νοµαρχιακών συµβουλίων, περιφερειακών συµβουλίων,
δήµων, ζητούσαν τµήµατα κ.λπ., αλλά αυτό που έγινε µε το κα-

φενείο εκείνη την ηµέρα δεν έχει ξαναγίνει.
Τι κάνετε λοιπόν, εσείς; Κάνετε ακριβώς το ίδιο µοτίβο, βε-

βαίως, από την άλλη πολιτική άκρη. Λέτε «µε νόµο και εµείς κα-
ταργούµε τα τµήµατα». Γιατί; Προτάθηκαν µε τον ένα ή τον άλλο
κάποια τµήµατα. Η αναστολή όπως τη φέρατε, χρειάζεται να συ-
νοδευτεί από µια νοµική δέσµευση που µπορεί να γίνει µε τη νο-
µοτεχνική βελτίωση που προτείναµε. Τα έξι τµήµατα που γνω-
ρίζω πάρα πολύ καλά στο Ηράκλειο, στα Χανιά, στην Κρήτη, στον
Άγιο Νικόλαο, έχουν σε µεγάλο βαθµό και τις υποδοµές και την
δυναµική να γίνουν καλά τµήµατα και αυτό φυσικά θα συµβαίνει
και σε πολλές περιπτώσεις. Σε κάποιες θα συµβαίνει το αντίθετο.
Δεν µπορεί να υπάρχουν οι προϋποθέσεις σε όλα, όταν κάπου
δεν υπάρχει ούτε κτήριο, δεν υπάρχει ούτε άλλο τµήµα για να
είναι δίπλα. 

Αξιολόγηση λοιπόν. Η µετάπτωση των αποφάσεων από το ένα
άκρο στο άλλο είναι αρνητική. Θα επιµείνουµε εµείς, να δεσµευ-
τείτε µε νοµοτεχνική βελτίωση, ότι µέσα σε συγκεκριµένο χρόνο
θα γίνει αξιολόγηση όλων των τµηµάτων, κανένα δεν θα απορρι-
φθεί a priori, αλλά όσα από τα θεσµικά όργανα των πανεπιστη-
µίων προταθούν και όσα αξιολογηθούν µε τη διαδικασία που
προβλέπεται θα ιδρυθούν µέσα στον χρόνο που πρέπει. Και προ-
σοχή: τα τµήµατα που έχουν φοιτητές, δεν µπορούµε να πούµε
«παιδιά, τώρα το σταµατάµε». Ανεξάρτητα αν το έκανε πρόχειρα
η προηγούµενη κυβέρνηση, το έκανε, όµως. Έχουν προχωρήσει.
Θα τραβήξουµε το χαλί να µείνουν στον αέρα; Όχι. Νοµίζω ότι
είναι λάθος αυτό το οποίο γίνεται και το επισηµαίνω, όχι µόνο για
τη Σχολή Δηµόσιας Υγείας, υπάρχουν πάρα πολλά τµήµατα που
θα πρέπει να αντιµετωπιστούν. Εµείς επιµένουµε λοιπόν, σε αυτό
γιατί έτσι θα αποκτήσει και νόηµα και θεσµική οντότητα η ΑΔΙΠ,
είτε µε το παλιό της όνοµα είτε µε το νέο όνοµα που της δίνετε,
το ΕΘΑΑΕ.

Ένα άλλο θέµα που η Κυβέρνηση µε κακό τρόπο αντιµετωπίζει
είναι το θέµα που έχει να κάνει µε το ΔΟΑΤΑΠ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Κεγ-
κέρογλου, ολοκληρώστε παρακαλώ. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Πρέπει να εκπονηθεί δέσµη µέτρων που θα διευκολύνει τις δια-

δικασίες και την αξιοπιστία τους, αλλά η Κυβέρνηση φαίνεται ότι
αποφάσισε να κάνει by pass και να υπερβεί το ΔΟΑΤΑΠ, αντί να
ενισχύσει τη διαφάνεια και την αξιοπιστία του. 

Χρειάζονται βιώσιµες λύσεις, ούτως ώστε να µην περιµένουν
οι άνθρωποι δύο και τρία χρόνια, αλλά δεν µπορεί να υπάρχει πι-
στοποιητικό στο περίπτερο που να δίνει ακαδηµαϊκά προσόντα.
Στα επαγγελµατικά υπάρχει διαδικασία που προβλέπει η οδηγία,
που την έχουµε ενσωµατώσει, που είναι από το Υπουργείο. Άλλο
τα επαγγελµατικά, άλλο τα ακαδηµαϊκά.

Έρχεται, λοιπόν, τώρα και κάνει µία αντισυνταγµατική ρύθµιση
σε αυτή την κατεύθυνση.

Σας έχουµε καταθέσει την πρόταση βελτίωσης, όπως σας
είπα. Μας λέτε ότι καλύπτεται. Αφού καλύπτεται και είναι η ίδια,
κάντε τη δεκτή, για να σας ψηφίσουµε τη διάταξη, αφού δεν δια-
φωνείτε µε τη ρύθµιση που σας προτείνουµε.

Και βέβαια να πούµε ότι ήταν θετική εξέλιξη το ότι δεχθήκατε
την άλλη µας τροπολογία -έστω και µε την αντιγραφή που έκανε
ο συνάδελφος κ. Μπούρας, γιατί είναι και αυτός από την ίδια πε-
ριφέρεια- γιατί πραγµατικά λύνει ένα σοβαρό κοινωνικό πρό-
βληµα που παρουσιάστηκε από µία πολιτική και νοµική αβλεψία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε, κύριε Κεγκέρογλου.
Τον λόγο η κ. Χαρούλα Καφαντάρη από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε σήµερα ένα πολύ σο-

βαρό νοµοσχέδιο, διότι το θέµα της παιδείας, όπως όλοι νοµίζω
συµφωνούµε, είναι άκρως ένα εθνικό ζήτηµα. Γι’ αυτόν τον λόγο
και το νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε στην Ολοµέλεια σήµερα
θεωρώ ότι είναι πολύ σηµαντικό.

Ο Γάλλος ιστορικός Ιούλιος Μισελέ όταν ρωτήθηκε ποιο είναι
το πρώτο κεφάλαιο της πολιτικής απάντησε: «Η παιδεία». Το δεύ-
τερο; Απάντησε: «Η παιδεία». Και το τρίτο; Απάντησε: «Η παι-
δεία». Όπου υπάρχει άγνοια και έλλειψη γνώσης επικρατεί φό-
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βος και προκατάληψη.
Πρόκειται για ένα ακόµα νοµοσχέδιο της Νέας Δηµοκρατίας

που ουσιαστικά αποτυπώνει την ιδεολογική αντίληψή της για την
παιδεία, παιδεία για λίγους, παιδεία µε σαφές ταξικό πρόσηµο.
Κι εδώ δεν µπορώ να µην υπενθυµίσω προεκλογικές δηλώσεις
του νυν Πρωθυπουργού κ. Μητσοτάκη για τους ψυκτικούς από
το Περιστέρι, όπου ξεχωρίζει την πορεία του καθενός στο εκπαι-
δευτικό κοµµάτι, όσον αφορά την καταγωγή, την οικονοµική
άνεση, την κατοικία και προσπαθεί µε αυτό τον τρόπο να ενσω-
µατώσει ιδεολογικά αυτό που πιστεύει ουσιαστικά η Νέα Δηµο-
κρατία. Μάλιστα, τυχαίνει να είναι Βουλευτής και της εν λόγω
περιοχής, της δυτικής Αθήνας.

Το σχέδιο νόµου εκφράζει επίσης την αντίληψη της Νέας Δη-
µοκρατίας και την απέχθειά της σε ό,τι είναι δηµόσιο. Αυτό εκ-
φράζεται ιδιαίτερα στο άρθρο 50 περί κολλεγίων. Θα αναφέρω
σχετικά παρακάτω.

Αφού καταργήσατε ουσιαστικά τα διετή πανεπιστηµιακά προ-
γράµµατα για τους αποφοίτους των ΕΠΑΛ, αφού δεν ιδρύσατε
τη Νοµική της Πάτρας, που ήταν ένα τοπικό αίτηµα πολλών φο-
ρέων, αφού καταργήσατε τριάντα επτά νέα τµήµατα πανεπιστη-
µιακά, ήρθε ο κ. Μητσοτάκης και στην τοποθέτησή του σήµερα
µίλησε για απελευθέρωση της έρευνας και της καινοτοµίας η
οποία εισάγεται µε το εν λόγω σχέδιο νόµου.

Θα ήθελα να υπενθυµίσω ότι η Γενική Γραµµατεία Έρευνας
και Τεχνολογίας µεταφέρθηκε από το Υπουργείο Παιδείας στο
Υπουργείο Ανάπτυξης. Μακριά δηλαδή από τα πανεπιστήµια και
την πανεπιστηµιακή κοινότητα; Επίσης, εδώ θα ήθελα να βάλω
και ένα άλλο ζήτηµα και να θέσω ένα ερώτηµα στην κυρία
Υπουργό ή στον κύριο Υπουργό: Τι θα γίνει µε τα έξι νέα κέντρα
περιβαλλοντικής εκπαίδευσης που µε νόµο, επί κυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ, ιδρύθηκαν; Και µιλάµε για τον νόµο µε τον οποίο τα κέντρα
αυτά µετονοµάστηκαν σε Κέντρα Εκπαίδευσης για την Αειφορία,
µιλάµε για έξι καινούργια. Γιατί δεν προχωρεί η στελέχωση των
εν λόγω; Τι θα γίνει ιδιαίτερα και για το Κέντρο Εκπαίδευσης για
την Αειφορία που συστάθηκε στο Πάρκο Τρίτση που αφορά µία
ιδιαίτερα σηµαντική περιοχή της δυτικής Αθήνας, ιδιαίτερα πε-
ριβαλλοντικά υποβαθµισµένη; Θα θέλαµε µία απάντηση και σε
αυτό.

Έρχοµαι τώρα στο εν λόγω νοµοσχέδιο, Καταργείται η Αρχή
Διασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας στην ανώτατη εκ-
παίδευση, η ΑΔΙΠ, και θεσµοθετείται η Εθνική Αρχή Ανώτατης
Εκπαίδευσης, ΕΘΑΑΕ. Για τη συµµετοχή της ΕΘΑΑΕ στο ευρω-
παϊκό δίκτυο για τη διασφάλιση της ποιότητας και στην ανώτατη
εκπαίδευση βασικό κριτήριο είναι η ανεξαρτησία της αρχής.
Πόσο ανεξάρτητη όµως είναι η αρχή αυτή τη στιγµή που είναι
ξεκάθαρο, από τις διατάξεις του νοµοσχεδίου, ότι στην ουσία
ορίζεται και ελέγχεται στενά από το Υπουργείο και συνεπώς την
εκάστοτε κυβέρνηση;

Διαβάζουµε λοιπόν στο άρθρο 3: «Ο Πρόεδρος επιλέγεται µε
απόφαση της ειδικής µόνιµης επιτροπής Θεσµών και Διαφάνειας
της Βουλής που λαµβάνεται σύµφωνα µε τις διατάξεις του Κα-
νονισµού, κατόπιν πρότασης του Υπουργικού Συµβουλίου, µετά
από εισήγηση του Υπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων. Ο
Πρόεδρος διορίζεται µε διαπιστωτική πράξη του Υπουργού Παι-
δείας και Θρησκευµάτων.

Ταυτόχρονα, µε επιχείρηµα αυτή ακριβώς την ανεξαρτησία,
που δεν εξασφαλίζεται, το Υπουργείο µεταφέρει αρµοδιότητες,
ουσιαστικά δε θα εξουσιοδοτηθεί για τη λήψη πολιτικών αποφά-
σεων για τη νέα αρχή, ώστε να έχει τη δυνατότητα στο µέλλον
να µην αναλάβει τις όποιες ευθύνες θα του αναλογούν.

Δεύτερο σοβαρό ζήτηµα. Με το νέο σύστηµα χρηµατοδότη-
σης των ΑΕΙ -80% γενικά κριτήρια, 20% ειδικά- το µόνο που θα
επιτευχθεί θα είναι η περαιτέρω υποβάθµιση των ιδρυµάτων.
Πρόκειται για περαιτέρω υποβάθµιση της δηµόσιας παιδείας. Η
χρηµατοδότηση 80%-20% θα διευρύνει τις ανισότητες µεταξύ
των ελληνικών ΑΕΙ, θα εντείνει την εσωστρέφεια, θα πυροδοτήσει
εσωτερικές διαµάχες στην επιστηµονική και ερευνητική κοινό-
τητα της χώρας. Παράλληλα, θα αποδυναµώσει τα περιφερειακά
πανεπιστήµια και θα τα οδηγήσει σε αναζήτηση πόρων εκτός του
δηµόσιου κορβανά.

Προς επίρρωση αυτού αρκεί µόνο η παράγραφος 3 του άρ-

θρου 7. Το Ανώτατο Συµβούλιο µπορεί να εισηγείται στον Υ-
πουργό Παιδείας την ολική ή µερική αναστολή της επιχορήγησης
ενός ΑΕΙ, εάν αυτό δεν παρέχει εντός εύλογου χρονικού διαστή-
µατος το απαραίτητο υλικό πληροφόρησης και την απαραίτητη
τεκµηρίωση για την άσκηση αρµοδιοτήτων της αρχής. Θα κοπεί
η χρηµατοδότηση ενός ΑΕΙ τη στιγµή που έχουµε συνταγµατικά
κατοχυρωµένη δηµόσια και δωρεάν παιδεία. Με επιείκεια θα το
χαρακτήριζα αυτό τουλάχιστον εκβιαστικό.

Επίσης, µέσα στα ειδικά κριτήρια αναφέρεται αριθµητική
σχέση αποφοίτων προς τους εισερχόµενους φοιτητές. Τι σηµαί-
νει αυτό; Να αποφοιτούν γρήγορα οι φοιτητές; Πώς µπορεί να
γίνει αυτό, αν όχι µε διευκόλυνσή τους από τους καθηγητές ή
ακόµα χειρότερα µε διευκόλυνση από ένα πιο ελαστικό πρό-
γραµµα σπουδών; Ένας τέτοιος εκβιασµός σίγουρα δεν θα ενι-
σχύσει τα ΑΕΙ της χώρας και το κύρος τους.

Σηµειώνεται πως η χρηµατοδότηση της εκπαίδευσης στη βάση
των επιδόσεων εφαρµόστηκε σε πολλές χώρες της Ευρώπης τις
προηγούµενες δεκαετίες και η πολιτική αυτή της επιβράβευσης
ή τιµωρίας δεν έφερε τα αναµενόµενα αποτελέσµατα. Αντίθετα,
οι Ευρωπαίοι στράφηκαν σε άλλου τύπου πολιτικές, όπως συγ-
χωνεύσεις ιδρυµάτων στα ευρωπαϊκά δίκτυα πανεπιστηµίων.

Στα συµπεράσµατα αυτά όµως δεν καταλήγει ο ΣΥΡΙΖΑ, αλλά
η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, διεθνή φόρα και τα µεγάλα πανεπιστήµια
της Ευρώπης και του κόσµου τα οποία διαπιστώνουν τις επιζή-
µιες για τα πανεπιστήµια και συνολικά για την εκπαίδευση συνέ-
πειες της χρηµατοδοτικής αυτής της πολιτικής. Κρίνοντας
βέβαια από το άρθρο 50 δεν νοµίζω ότι σας απασχολεί και πολύ
αυτό.

Άλλο ένα ασύλληπτο κριτήριο που αναφέρεται στο νοµοσχέδιο
είναι η πορεία επαγγελµατικής απορρόφησης των αποφοίτων.
Ποιος και πώς θα ελέγχει αυτή την πορεία τη στιγµή µάλιστα που
υπάρχουν τµήµατα µε εκατοντάδες εισακτέους, αλλά ανύπαρκτη
επαγγελµατική αποκατάσταση;

Ενώ η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ είχε αναγγείλει διορισµούς δεκα-
πέντε χιλιάδων εκπαιδευτικών, εσείς έξι µήνες µετά προχωράτε
σε προκήρυξη µόνο πέντε χιλιάδων διακοσίων πενήντα. Συνδέετε
καθαρά την αξιολόγηση µε τη χρηµατοδότηση σε µία προσπά-
θεια –λέτε- αναβάθµισης της ανώτατης παιδείας. Αυτό που κά-
νετε όµως είναι η ολοκληρωτική αποδυνάµωση της δηµόσιας
ανώτατης εκπαίδευσης, την οποία επικυρώνετε µε το άρθρο 50
στο οποίο προβλέπεται ισοτιµία διπλωµάτων και επαγγελµατικών
δικαιωµάτων δηµόσιων ΑΕΙ µε αυτά ιδιωτικών κολλεγίων.

Έτσι αντισυνταγµατικά και εντελώς αβίαστα πουλάτε τη δηµό-
σια εκπαίδευση για τα συµφέροντα κολλεγίων και την προώθηση
αγοράς τίτλων σπουδών που ανταγωνίζεται τα δηµόσια ιδρύ-
µατα.

Μια σειρά ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα της χώρας µας
έχουν σταθεί αρνητικά στο συγκεκριµένο. Εγώ µόνο θα κατα-
θέσω εδώ την απόφαση της Κοσµητείας της Φιλοσοφικής του
Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής, κ. Χαρούλα (Χαρά) Καφαν-
τάρη, καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το σαθρό επιχείρηµά σας είναι ότι η συγκεκριµένη διάταξη
είναι Ευρωπαϊκή Οδηγία και συνεπώς αποτελεί µία υποχρέωση
της χώρας, όµως την ίδια υποχρέωση έχει η χώρα µας και απέ-
ναντι στους αναπληρωτές εκπαιδευτικούς µε την οδηγία 70 του
’99, όπου καθορίζονται οι ελάχιστες απαιτήσεις σχετικά µε την
εργασία ορισµένου χρόνου προκειµένου να διασφαλιστεί η ίση
µεταχείριση εργαζοµένων και να αποτραπεί η κατάχρηση που
προκαλείται από τη χρησιµοποίηση διαδοχικών συµβάσεων ή
σχέσεων εργασίας αυτού του τύπου.

Η παιδεία, κυρίες και κύριοι, Βουλευτές είναι σοβαρή υπόθεση
και νοµίζω όλοι συµφωνούµε. Ο Πρωθυπουργός ανέφερε σή-
µερα: «Η παιδεία δεύτερος ήλιος του ανθρώπου», όπως είχε πει
ο Πλάτων. Πριν όµως από δυόµισι χιλιάδες χρόνια ο Πλάτωνας
είχε πει ακόµα: «Εκείνη που τείνει απλώς στο να καταστήσει τον
νέο ικανό να κερδίζει χρήµατα ή κάποια ιδιαίτερη δύναµη ή κά-
ποιες άλλες γνώσεις, χωρίς την πνευµατική και ηθική καλλιέργεια
του, είναι βάναυση και ανελεύθερη, γι’ αυτό και δεν αξίζει καν να
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λέγεται παιδεία.» 
Ευχαριστούµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε, κυρία Καφαντάρη.
Ορίστε, κύριε Κωνσταντόπουλε, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να κάνω µία διαπίστωση. Η απο-
σπασµατική λογική ρυθµίσεων στην τριτοβάθµια εκπαίδευση και
η έλλειψη συνολικής πρότασης για όλες τις βαθµίδες της εκπαί-
δευσης δυστυχώς συνεχίζεται.

Εµείς, το Κίνηµα Αλλαγής ζητάµε για µία ακόµη φορά την επα-
νασύσταση του Εθνικού Συµβουλίου Παιδείας, το γνωστό σε
όλους ΕΣΥΠ και τούτο ώστε επιτέλους να επιστρέψουµε στην κα-
νονικότητα.

Να τονίσω, κυρία Υπουργέ, ότι καταργήσατε την ΑΔΙΠ, µία κα-
ταξιωµένη και αντικειµενική αρχή και αντ’ αυτής θεσπίσατε µία
νέα αρχή την ονοµαζόµενη ΕΘΑΑΕ. Ως Κίνηµα Αλλαγής στηρί-
ξαµε την ΑΔΙΠ -και είναι γνωστό προς όλους- µία ανεξάρτητη
αρχή για τη διασφάλιση ποιότητας στην τριτοβάθµια εκπαίδευση
µε αποφασιστικό και δεσµευτικό ρόλο για το Υπουργείο και για
τούτο, λοιπόν, δεν κατανοούµε τους λόγους κατάργησής της.

Προτείνετε αντί της ΑΔΙΠ, Αρχή Διασφάλισης Ποιότητας, την
ΕΘΑΑΕ, την Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης, όπως την ονο-
µάσατε, όργανο χωρίς ουσιαστική και αποφασιστική αρµοδιό-
τητα. Και ρωτώ: Πόσο ανεξάρτητη είναι όταν αποτελεί ελεγκτικό
µηχανισµό διορισµένο από το Υπουργείο;

Εµείς, ως Κίνηµα Αλλαγής πιστεύουµε στη διαδικασία αξιολό-
γησης των ΑΕΙ, αξιολόγηση µε στόχο να αντιµετωπιστούν αδυ-
ναµίες και ελλείψεις. Αυτή η αξιολόγηση συµβάλλει στην ποιο-
τική βελτίωσή της, είναι ανατροφοδοτική και πρέπει να συνδέεται
µε πόρους και χρηµατοδότηση.

Κυρία Υπουργέ, έχουµε µία ουσιαστική διαφορά. Εµείς θεω-
ρούµε την εκπαίδευση δηµόσιο αγαθό και ζητάµε την ενίσχυσή
της, την ενίσχυση της δηµόσιας δωρεάν παιδείας σε όλες τις
βαθµίδες. 

Σε ό,τι αφορά τις διατάξεις για τους ΕΛΚΕ οι ρυθµίσεις που
προτείνονται είναι πολύ κατώτερες από τις προσδοκώµενες. 

Να θυµίσω ότι -το είπαν και οι φορείς κατά τη διάρκεια της δια-
δικασίας των ακροάσεων- είναι επιτακτική η ανάγκη αποδέσµευ-
σης από τις χρονοβόρες γραφειοκρατικές διαδικασίες που
λειτουργούν έως σήµερα. Δεν λάβατε καθόλου υπ’ όψιν σας τις
δυνατότητες που προσέφερε ο ν.4009/11 για την επίλυση θεµά-
των γραφειοκρατίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διαφωνούµε µε το άρθρο 50, το
οποίο επισηµαίνω ότι δεν είχε µπει στη διαβούλευση. Έχουµε µία
εξίσωση των πτυχίων, τα οποία δεν έχουν ακαδηµαϊκή αναγνώ-
ριση µε τα πτυχία των ελληνικών ή ξένων ΑΕΙ και µάλιστα ως προ-
σόν διορισµού στο δηµόσιο και ειδικά στην εκπαίδευση.

Με την επαναφορά του ν.4065/2019 και τις διατάξεις του π. δ.
38/2010 που καταργήθηκαν και µε τον ν.4610/19 επεκτείνατε τις
προβλέψεις για αναγνώριση επαγγελµατικής ισοδυναµίας σε τίτ-
λους και µάλιστα όχι µόνο άλλου κράτους µέλους της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, αλλά και κάθε τρίτης χώρας ακόµα και χωρίς
αµοιβαιότητα.

Αγαπητοί συνάδελφοι, εδώ οφείλουµε µία µικρή αναδροµή στο
ιστορικό της λειτουργίας των κολλεγίων. Ξεκινάµε µε την ευρω-
παϊκή οδηγία του 2005/36 και την έκδοση του π. δ. 38 του 2010.
Η οδηγία 2005/36 αφορά την αναγνώριση επαγγελµατικών προ-
σόντων και σε καµµία περίπτωση την ακαδηµαϊκή αναγνώριση
τίτλων, αυτό να κρατηθεί. Η ακαδηµαϊκή αναγνώριση τίτλων ανή-
κει αποκλειστικά στην αρµοδιότητα των κρατών-µελών και προ-
σθέτει ότι όσον αφορά τα κολλέγια αυτά δεν µπορούν να παρέ-
χουν κανένα, µα κανένα τίτλο εκπαίδευσης παρά µόνο τι; Μόνο
βεβαιώσεις σπουδών.

Το Σ.τ.Ε. να θυµίσω το 2011 αποφαίνεται υπέρ της νοµιµότη-
τας του π. δ. 38 του 2010 και το 2013 συγκροτείται το ΣΑΕΠ.

Να θυµίσω στους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ µε τον ν.4610/19,
το άρθρο 98, ο κ. Γαβρόγλου ιδρύει αυτοτελές τµήµα εφαρµο-
γής της ευρωπαϊκής νοµοθεσίας. Μάλιστα ενθυµούµαι από αυτό
εδώ το Βήµα τον κ. Κουράκη να λέει ότι η διάταξη αυτή αν ψηφι-
στεί δεν θα έχει νόηµα να περάσει κάποιος στην ιατρική ή τη νο-

µική στο δηµόσιο δηλαδή πανεπιστήµιο, αφού θα έχει ανοιχτή
πρόσβαση στο επάγγελµα αυτό από ένα κολλέγιο. Τα συµπερά-
σµατα, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, είναι δικά σας.

Τέλος µε το άρθρο 168 του ν.4635/19 επαναφέρεται η αναγνώ-
ριση επαγγελµατικής ισοδυναµίας του τίτλου σπουδών και µάλι-
στα αυτά περί κολλεγίων. 

Κυρία Υπουργέ, επικαλεστήκατε τη στάση µας κοινοβουλευ-
τικά στους νόµους 4093 του ’12 και 4635 του ’19. Με την ευθύνη
που µας αναλογεί λέµε «ναι» στη θέση µας για την επαγγελµα-
τική ισοδυναµία και τούτο µε τις κατά νόµο προβλεπόµενες δια-
δικασίες αξιολόγησης. Λέγαµε και λέµε «όχι» όµως στην ακα-
δηµαϊκή εξοµοίωση των κολλεγίων µε τα πανεπιστήµια. Για µας
είναι κόκκινη γραµµή, για µας στην εκπαίδευση διορίζονται µόνο
πτυχιούχοι ΑΕΙ παιδαγωγικών τµηµάτων και των καθηγητικών
σχολών.

Να σας θυµίσω η παραγωγή δασκάλων από τα Σκόπια χωρίς
αξιολόγηση πόσα προβλήµατα δηµιούργησε και πόσο ταλανί-
στηκε η εκπαίδευση την δεκαετία του ’90.

Τέλος, κυρία Υπουργέ, η επένδυση στην παιδεία δεν µπορεί
να ενισχύσει την ελεύθερη αγορά, τα µεγάλα οικονοµικά συµφέ-
ροντα και τις ταξικές διακρίσεις. Η επένδυση στην εκπαίδευση
είναι εθνική υπόθεση, στηρίζει τις ίσες ευκαιρίες στη µόρφωση,
αµβλύνει τις κοινωνικές ανισότητες και δίνει το δικαίωµα σε
όλους να κάνουν το όνειρό τους πραγµατικότητα.

Εµείς αυτό κάνουµε πράξη και γι’ αυτό θα συνεχίσουµε να υπε-
ρασπιζόµαστε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Ιάσων Φωτήλας από την Νέα Δηµοκρατία.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που εισηγείται

σήµερα η Κυβέρνηση δια της Υπουργού Παιδείας είναι κρίσιµο
όχι γιατί λύνει όλα τα προβλήµατα που αφορούν στην εκπαί-
δευση της χώρας µας, δεν θα µπορούσε άλλωστε να το κάνει
αυτό από µόνο του. Είναι, όµως, κρίσιµο γιατί δια αυτού η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, του Κυριάκου Μητσοτάκη επι-
χειρεί να αντιµετωπίσει σε βάθος χρόνου ένα πρόβληµα που
ταλανίζει εκατοντάδες χιλιάδες οικογένειες στη χώρα µας και συ-
νολικά την ελληνική κοινωνία τις τελευταίες τέσσερις δεκαετίες
της Μεταπολίτευσης, ένα πρόβληµα που συνοψίζεται σε µία
απλή φράση: «Τι θα κάνουν τα παιδιά µας όταν θα τελειώσουν
το πανεπιστήµιο από πλευράς εργασίας;» 

Αυτό είναι το ερώτηµα στο οποίο καλούµαστε να απαντήσουµε
σήµερα και καλούµαστε να απαντήσουµε όχι µόνο ως Βουλευτές
αλλά και ως γονείς που αγωνιούν για το µέλλον των παιδιών µας,
που βλέπουν τον εφιάλτη της ανεργίας να χτυπά την πόρτα τους,
ενώ ταυτόχρονα µία άλλη πόρτα να ανοίγει αυτή του εξωτερικού,
επιτείνοντας ένα φαινόµενο που πήρε στα χρόνια της κρίσης στη
χώρα µας τεράστιες διαστάσεις.

Σας καλώ να σκεφτείτε όχι µόνο το στενό κοµµατικό σας συµ-
φέρον, αλλά να δείτε τι συµβαίνει γύρω µας. Όλες οι χώρες του
αναπτυγµένου κόσµου στην εποχή της τέταρτης βιοµηχανικής
επανάστασης που ζούµε βρήκαν συγκεκριµένους τρόπους να αν-
τιµετωπίσουν το ζήτηµα που έθεσα, έκαναν δηλαδή εκείνες τις
αλλαγές στα πανεπιστήµιά τους που να σχετίζονται µε την αγορά
εργασίας επενδύοντας ταυτόχρονα στην έρευνα στους τοµείς
που έχουν συγκριτικό πλεονέκτηµα. Κατάφεραν έτσι να µει-
ώσουν εντυπωσιακά τη διαρθρωτική κατά κύριο λόγο ανεργία
που είχαν.

Στη χώρα µας προφανώς αυτό δεν έγινε. 
Προσοχή! Δεν λέω ότι δεν έχουµε καλούς καθηγητές ή καλούς

φοιτητές. Το αντίθετο, µάλιστα. Λέω κάτι διαφορετικό, ότι ο
στρατηγικός προσανατολισµός των πανεπιστηµιακών σπουδών
της χώρας µας, είτε στα ΑΕΙ είτε στα ΤΕΙ, έγινε στρεβλά, µε πε-
λατειακές αντιαναπτυξιακές λογικές. 

Η προηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ λίγα κατάλαβε. Πώς
θα µπορούσε, άλλωστε; Κολληµένη στις εµµονές της, ενάντια σε
κάθε µορφή αξιολόγησης και αριστείας και ενάντια στο άνοιγµα
της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης µε την αναθεώρηση του άρθρου
16. 

Δίνω µόνο ένα παράδειγµα των αρνητικών συνεπειών αυτής

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΒ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2020 8377



της λογικής. Το ανέφερε ο Υπουργός, ο κ. Διγαλάκης, στην τε-
λευταία συνεδρίαση της επιτροπής. 

Όλοι γνωρίζουµε για την τέταρτη βιοµηχανική επανάσταση
που αλλάζει τον τρόπο εργασίας και επιπλέον τον τρόπο που
σκεφτόµαστε. Η τεχνητή νοηµοσύνη και η επιστήµη των δεδοµέ-
νων είναι οι βασικοί άξονές της. 

Ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πόσα από τα εκατόν
εξήντα προγράµµατα σπουδών που ιδρύθηκαν το τελευταίο έτος
της διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ ασχολούνται µε το θέµα της επι-
στήµης δεδοµένων; Μηδέν! Κανένα! Απίστευτο και όµως αλη-
θινό, τη στιγµή, µάλιστα, που σε όλο τον κόσµο ιδρύονται συ-
νεχώς προγράµµατα σπουδών σε επιστήµη δεδοµένων. 

Δεν µπορούσαµε, λοιπόν, να συνεχίσουµε µ’ αυτόν τον στρα-
τηγικό σχεδιασµό, συνάδελφοί της Μείζονος Αντιπολίτευσης.

Με το παρόν νοµοσχέδιο επιχειρούµε να βάλουµε την ανώτατη
εκπαίδευση στην τροχιά της σύγχρονης εποχής. Αναβαθµίζουµε
γι’ αυτόν τον σκοπό την ΑΔΙΠ σε Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαί-
δευσης. Δηµιουργούµε αντικειµενικά κριτήρια ελέγχου της ποι-
ότητας των υπό ίδρυση τµηµάτων, σχολών ή πανεπιστηµίων.

Αυτή η εθνική αρχή για πρώτη φορά θα εισηγείται εθνική στρα-
τηγική για την εκπαίδευση, που να σχετίζεται µε γενικότερη
εθνική στρατηγική ανάπτυξης της χώρας και της οικονοµίας µας. 

Θα δηµιουργεί αντικειµενικά κριτήρια αξιολόγησης όλων των
τµηµάτων, των σχολών και των πανεπιστηµίων, από τα οποία, µά-
λιστα, θα εξαρτάται το 80% της χρηµατοδότησής τους. Βάζει,
µάλιστα, την καινοτόµο λογική του κινήτρου στο υπόλοιπο 20%,
µε κριτήρια ανάπτυξης και εναρµόνισης µε το ευρωπαϊκό περι-
βάλλον.

Ποια είναι αυτά τα κριτήρια; Πρώτον, η απορροφητικότητα
στην αγορά εργασίας. Δεύτερον, η ποιότητα του εκπαιδευτικού
προσωπικού και των υπηρεσιών που αυτό προσφέρει στους φοι-
τητές. Τρίτον, η κατοχύρωση των επαγγελµατικών δικαιωµάτων.
Τέταρτον, η εξωστρέφεια του ιδρύµατος, δηλαδή η συνεργασία
του µε αντίστοιχα πανεπιστήµια άλλων ευρωπαϊκών χωρών ή ση-
µαντικά πανεπιστήµια χωρών εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Στο Δεύτερο Κεφάλαιο, επίσης σηµαντικό, το νοµοσχέδιο
απλουστεύει τις διαδικασίες των ΕΛΚΕ και βάζει κανόνες διαφά-
νειας και αποτελεσµατικότητας της διεξαγόµενης έρευνας στην
Ελλάδα, προσπαθώντας να βοηθήσει τα πανεπιστήµια να ανα-
κτήσουν τον χαµένο χώρο στην αγορά της έρευνας και της τε-
χνολογίας. 

Δεν φτάνει, βέβαια, να τα απεντάξει από το βαρύ δηµόσιο λο-
γιστικό, όπως ζητάει επίµονα τόσα χρόνια η πλειοψηφία της πα-
νεπιστηµιακής κοινότητας. Γιατί τα κονδύλια αυτά που διαχειρί-
ζονται οι ΕΛΚΕ είναι δηµόσια. Και είναι, κατά τη γνώµη µου,
ακόµα ένας λόγος που τα πανεπιστήµια πρέπει να αναζητήσουν
πρόσθετους πόρους από την αγορά.

Αυτό, άλλωστε, είναι που θα τα καθιστούσε και ανταγωνιστι-
κότερα στη βάση ενός υγιούς ανταγωνισµού µεταξύ τους, συνε-
πώς και µε αυτά άλλων χωρών, που είναι, επίσης, ένας από τους
στόχους του νοµοσχεδίου.

Επειδή βλέπω, κυρία Υπουργέ, ότι κάνετε ρυθµίσεις και για
τους ΕΛΚΕ του Ανοιχτού Πανεπιστηµίου, θέλω µε την ευκαιρία
να σας πω ότι καθυστερεί δραµατικά η µισθοδοσία του συνερ-
γαζόµενου εκπαιδευτικού προσωπικού και θα ήθελα να φροντί-
σετε µε κάποιον τρόπο να µην υπάρχουν πολύµηνες καθυστε-
ρήσεις όπως υπήρχαν στο παρελθόν. 

Σχετικά µε τις υπόλοιπες διατάξεις, το Υπουργείο κάνει τοµές,
όπως µε το Κρατικό Πιστοποιητικό Πληροφορικής στα σχολεία
µας, που είναι κάτι παραπάνω από αναγκαίο στην εποχή της πλη-
ροφορίας που ζούµε. 

Ολοκληρώνω µε το εξής, απευθυνόµενος εκ νέου στη Μείζονα
Αντιπολίτευση. 

Ξανασκεφτείτε την ψήφο σας σήµερα. Σταµατήστε να δίνετε
µάχες οπισθοφυλακών στην παιδεία της χώρας, ειδικά στην ανώ-
τατη. 

Η συζήτηση για τα κολλέγια -αποδείχτηκε κιόλας- είναι προ-
σχηµατική. Γνωρίζετε πολύ καλά πού βαδίζει η ανώτατη εκπαί-
δευση και η έρευνα στις προηγµένες χώρες της Ευρώπης και
του υπολοίπου κόσµου. 

Δείξατε ένα πρόσωπο συναίνεσης στο ζήτηµα της εκλογής του

Προέδρου της Δηµοκρατίας. Δείξτε πραγµατική συναίνεση και
ουσιαστική συζήτηση µε προτάσεις σ’ ένα ζήτηµα που πραγµα-
τικά αποτελεί το κλειδί για τη θωράκιση της οικονοµίας της
χώρας, την αναβάθµιση της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης και έρευ-
νας στη χώρα µας. 

Ψηφίζουµε όλοι το παρόν νοµοσχέδιο. 
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κι εµείς

ευχαριστούµε. Τον λόγο έχει η τελευταία οµιλήτρια, η κ. Κασι-
µάτη Ειρήνη από τον ΣΥΡΙΖΑ, και θα συνεχίσουµε µετά µε τον κ.
Μπούµπα, την κ. Τζούφη και θα κλείσουµε µε τον κ. Στυλιανίδη.

Κυρία Κασιµάτη, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Κύριε Πρόεδρε, πριν ξεκινήσει ο χρόνος

µου, θα ήθελα να σας πω ότι µόλις πριν από λίγο το κανάλι της
Βουλής είχε διακόψει την εκποµπή…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τα είπαµε
αυτά. 

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Τι είπατε; Γιατί δεν ήµασταν εδώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ότι διέ-

κοψε το κανάλι της Βουλής.
ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Και το ξαναλέµε και το καταγγέλλουµε ότι

διακόπηκε και ότι ακούστηκε η οµιλία του κ. Βελόπουλου σε µα-
γνητοσκόπηση για όσους δεν το ξέρουν.

Στο νοµοσχέδιο που έρχεται προς ψήφιση συγκρούονται πάλι
δύο ανταγωνιστικές κατευθύνσεις -κοσµοθεωρήσεις θα έλεγα-
σε σχέση µε το κοινωνικό ζήτηµα. 

Από τις προτεινόµενες κατευθύνσεις αποτυπώνονται µε καθα-
ρότητα, αφ’ ενός οι κοινωνικές δυνάµεις που εκπροσωπεί η Νέα
Δηµοκρατία και, αφ’ ετέρου, το σχέδιό της για την κοινωνία, το
µέλλον, τους νέους ανθρώπους.

Το ερώτηµα που συµπυκνώνει τις ανταγωνιστικές κατευθύν-
σεις, που ορίζει την αντιπαράθεση και τις διαφορές µας είναι
συγκεκριµένο, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας: Η παι-
δεία είναι δηµόσιο αγαθό ή εµπόρευµα; Και από την απάντηση
που θα δοθεί, θα προκύψει αν είναι δηµοκρατικό δικαίωµα, όπως
πιστεύουµε και αγωνιζόµαστε εµείς, ή προνόµιο, όπως θεωρείτε
εσείς στη Δεξιά και επιχειρείτε να νοµοθετήσετε και σήµερα
ασµένως.

Η εµµονή σας για την αναθεώρηση του άρθρου 16 του Συν-
τάγµατος, ενάντια στον αποκλειστικά δηµόσιο χαρακτήρα της
τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, στο πλαίσιο του οποίου η ισχύουσα
νοµοθεσία οργανικά συνέδεε τα επαγγελµατικά δικαιώµατα µε
τα ακαδηµαϊκά προσόντα, όπως είναι απολύτως λογικό µε όρους
ορθού λόγου, που τόσο σας εµπνέει ως ορολογία- αλλά πάντα
διασκευασµένος στην οργουελική σας γλώσσα- έχει αποκτήσει
διαστάσεις φετίχ. 

Από τα µέσα της περασµένης δεκαετίας, τουλάχιστον, αρχικά
µε την περίφηµη τροπολογία Χατζηδάκη στην ευρωπαϊκή οδηγία
36/2005 για τα επαγγελµατικά δικαιώµατα µέσω συστήµατος δι-
καιόχρησης-franchise. Στη συνέχεια, µε την αποτυχηµένη, µαται-
ωθείσα και ηττηθείσα από την κοινωνία απόπειρά σας να
αναθεωρήσετε το άρθρο 16, τόσο µε την αναθεωρητική διαδικα-
σία του 2008 όσο και το 2019, την οποία τη χάσατε πολιτικά εδώ
από τον ΣΥΡΙΖΑ -γιατί το 2008 χάσατε κοινωνικά, και µέσα από
τις αντιδράσεις που είχαν υπάρξει τότε στο εσωτερικό του
ΠΑΣΟΚ- συνεχίζετε διά της πλαγίας οδού, αφού η κεντρική «έφο-
δος» απέτυχε, να επιδιώκετε τον στρατηγικό στόχο σας, που
είναι η υποβάθµιση του δηµόσιου χαρακτήρα της παιδείας, του
δηµόσιου σχολείου και πανεπιστηµίου, της παιδείας ως δηµό-
σιου αγαθού, που είναι δοµικό στοιχείο του δηµοκρατικού πολι-
τεύµατος και, ταυτόχρονα, ως µηχανισµού κοινωνικής αναπαρα-
γωγής σε µία κατεύθυνση δυνητικά εξισωτική µε την έννοια της
ισότητας, της ελευθερίας και της κοινωνικής δικαιοσύνης. 

Κοµβικό σηµείο στην προσπάθειά σας αυτή είναι το άρθρο 50
του προτεινόµενου νοµοσχεδίου. Με το άρθρο 50 τροποποιείται
ο ν.4589/2019 για τους διορισµούς στην εκπαίδευση. Με αυτή τη
διάταξη προβλέπεται πως θα γίνονται δεκτοί από το ΑΣΕΠ, για
διορισµό στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση, και
τίτλοι σπουδών που χορηγούνται από τα ιδιωτικά κολλέγια. 

Πρόκειται για ρύθµιση η οποία εύλογα έχει προκαλέσει την αν-
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τίδραση της εκπαιδευτικής κοινότητας. Είναι έκδηλη η προσπά-
θειά σας να παρακάµψετε το άρθρο 16 του Συντάγµατος, το
οποίο δεν επιτρέπει την ίδρυση ιδιωτικών πανεπιστηµίων. 

Αφού δεν πετύχατε δια της κοινοβουλευτικής οδού την ανα-
θεώρησή του, τώρα προσπαθείτε µε κάθε τρόπο να το παρακάµ-
ψετε και να δηµιουργήσετε τετελεσµένα στον χώρο της εκπαί-
δευσης. Προσπαθείτε δια της πλαγίας οδού να εισαγάγετε τα
ιδιωτικά πανεπιστήµια στην ελληνική πραγµατικότητα. Πρόκειται
στην ουσία για επαναφορά διάταξης που είχε θεσπίσει ο κ. Αρ-
βανιτόπουλος το 2012, την οποίαν ο ΣΥΡΙΖΑ είχε κατήργησε. 

Η διάταξη του άρθρου 50 έρχεται σε συνέχεια της διάταξης
του άρθρου 168 του ν.4365/2019 µε τίτλο: «Επενδύω στην Ελ-
λάδα», του νόµου σας, µε την οποία προβλέφθηκε η δυνατότητα
αναγνώρισης της επαγγελµατικής ισοδυναµίας τίτλων σπουδών
τριτοβάθµιας εκπαίδευσης από κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και τρίτες χώρες, µεταξύ των οποίων και τίτλων σπου-
δών που απονέµονται από τα κολλέγια που λειτουργούν µε το
καθεστώς της δικαιόχρησης.

Μετά την έξοδο από τα µνηµόνια και εν όψει της δυνατότητας
µόνιµων διορισµών, ο ΣΥΡΙΖΑ κατήργησε µε τον ν.4589 του 2019
προηγούµενες διατάξεις και ρητά προβλέφθηκε ότι µόνο οι κά-
τοχοι πτυχίων ΑΕΙ του εξωτερικού, αναγνωρισµένων από το ΔΟ-
ΑΤΑΠ, µπορούν να συµµετέχουν στη διαδικασία επιλογής του
ΑΣΕΠ.

Τώρα όµως τα πτυχία των ιδιωτικών κολλεγίων θα θεωρούνται
τυπικό προσόν διορισµού εκπαιδευτικών και πρόσληψης αναπλη-
ρωτών. Η επιλογή αυτή ειδικά στο πεδίο του διορισµού εκπαι-
δευτικού προσωπικού είναι καθαρά πολιτική, ενώ δήθεν εξαγ-
γέλλετε την αριστεία. 

Με αυτό το νοµοσχέδιο επιχειρείτε να θεσµοθετήσετε το σπά-
σιµο ανάµεσα στα επαγγελµατικά δικαιώµατα και τα ακαδηµαϊκά
προσόντα, κλείνοντας το µάτι στο εµπόριο ελπίδας που διαχρο-
νικά επιτρέπετε απέναντι στις νέες γενιές και στην ανάγκη τους
να σπουδάσουν και ,ταυτόχρονα, θέτοντας τους µηχανισµούς
για την παγίωση των ταξικών φραγµών, µη διαπερατών µέσω του
εκπαιδευτικού µηχανισµού ως τώρα, που παραδοσιακά λειτούρ-
γησε στη χώρα µας και µέσα από τους αγώνες του εκπαιδευτι-
κού, µαθητικού, φοιτητικού και εν γένει λαϊκού κινήµατος, αλλά
και τον αγώνα, την προσπάθεια του κάθε νέου ανθρώπου- πολίτη
αυτής της χώρας. 

Γιατί είναι βασικός µηχανισµός κοινωνικής κινητικότητας, είναι
µερική έκφραση της τάσης του κοινωνικού, δηµοκρατικού εξισω-
τισµού σε έναν εθνικό κοινωνικό σχηµατισµό, όπως ο ελληνικός,
που οι δοµές του, αλλά και η ιστορία του έσπρωχναν προς αυτήν
την κατεύθυνση, δηλαδή απέναντι στην παγίωση ταξικών φραγ-
µών.

Επιγραµµατικά, στην Ελλάδα δεν είχαµε το φαινόµενο της τα-
ξικότητας στην εκπαίδευση που έχουµε, παραδείγµατος χάριν,
στην Αγγλία. Η συλλογική µας εµπειρία ως κοινωνία ήταν διαφο-
ρετική και αυτό εξέβαλε σε επιµέρους θεσµίσεις, που εσείς συ-
στηµατικά εδώ και πολλά χρόνια προσπαθείτε να ξηλώσετε και
τώρα συνεχίζετε.

Συγκεκριµένα, τον στόχο αυτό, επειδή δεν τον καταφέρνετε
παρά τη συστηµατική σας επιδίωξη -σε αυτό σας αναγνωρίζουµε
τη συνέπεια,- επιχειρείτε να τον επιβάλετε τώρα στην πρωτοβάθ-
µια και στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση. Πώς; Με τη διαδικασία,
όπως είπαµε, διορισµού εκπαιδευτικών διά της προτεινόµενης -
όπως γράφεται και στην έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας
της Βουλής- «απάλειψης» των λέξεων «υψηλών ακαδηµαϊκών
προσόντων» από τη διάταξη που ορίζει τα προσόντα των υποψη-
φίων εκπαιδευτικών. 

Δηλώνετε δηλαδή, µε αυτή την απάλειψη, τη βούλησή σας να
µην υπάρχουν υψηλά ακαδηµαϊκά προσόντα στους δασκάλους
και τους καθηγητές, που µαθαίνουν γράµµατα στα παιδιά µας
στα δηµόσια σχολεία, δηλαδή στα παιδιά της µεγάλης πλειονό-
τητας των Ελλήνων, στα παιδιά του ελληνικού λαού. 

Αντιστρόφως, αυτά τα υψηλά ακαδηµαϊκά προσόντα θα δια-
τηρούνται µόνο στα υψηλού βαλαντίου ιδιωτικά σχολεία, αφού
φυσικά µε τα υψηλά δίδακτρα που εισπράττουν θα προσλαµβά-
νουν τους εκπαιδευτικούς της αρεσκείας τους, που θα έχουν
υψηλά ακαδηµαϊκά προσόντα, όχι υπαλλακτικώς, αλλά επιτα-

κτικά. Αυτά που σήµερα εσείς απαλείφετε ως προϋπόθεση από
τα δηµόσια σχολεία. Απαλείφετε δηλαδή -επαναλαµβάνω τη λέξη
της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής- την επιστηµονική
επάρκεια και την πολύπλευρη γνώση που είναι απαραίτητη για
την εκπαίδευση των νέων ανθρώπων.

Η αριστεία για εσάς, άλλη µια µετωνυµική σηµαία επικοινωνια-
κής, συνθηµατολογικής ευκαιρίας, αποδεικνύεται ότι είναι συνώ-
νυµη της αριστοκρατίας του χρήµατος, της οποίας τα προνόµια
στα θεµέλια της κοινωνίας -ήδη δηλαδή από το σχολείο- θέλετε
να κατοχυρώσετε και να διασφαλίσετε για τους ολίγους. 

Ο µη έχων υψηλά ακαδηµαϊκά προσόντα εκπαιδευτικός, που
επιβάλλετε µε τη σηµερινή σας νοµοθεσία ως πρότυπο εκπαι-
δευτικού, θα οδηγήσει σε υποβάθµιση της παρεχόµενης εκπαι-
δευτικής διαδικασίας, άρα σε υποβάθµιση του δηµόσιου σχο-
λείου, της παρεχόµενης γνώσης και των πνευµατικών εφοδίων
των παιδιών των λαϊκών και µεσαίων τάξεων, προκειµένου τα παι-
διά αυτά ως πολίτες αύριο να έχουν λιγότερες δυνατότητες στην
αγορά εργασίας. Θα µειωθεί η πρόσβασή τους στην τριτοβάθµια
εκπαίδευση και στη συνέχεια των σπουδών τους, υπονοµεύοντας
αφετηριακά το µέλλον τους, όχι µόνο µε την έννοια των επαγ-
γελµατικών ή εργασιακών δικαιωµάτων και προοπτικών, αλλά µε
την έννοια της µείωσης, της µη καλλιέργειας της κριτικής τους
ικανότητας σε ένα σχολείο που αυτό δεν θα το προσφέρει.

Θέλετε, δηλαδή, για τα συµφέροντα της κοινωνικής αριστο-
κρατίας που εκπροσωπείτε, ανθρώπους µε χαµηλή εκπαίδευση,
χαµηλών προσδοκιών, που θα είναι αύριο ένα φτηνό και ευέλικτο
εργατικό δυναµικό σε κακοπληρωµένες και επισφαλείς θέσεις
εργασίας, τελικά πολίτες ετερόνοµους και χειραγωγούµενους
από εκείνους που θα διαθέτουν την υψηλή γνώση, την ισχύ και
άρα και τα µέσα παραγωγής. 

Αυτό είναι το σχέδιό σας, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµο-
κρατίας, για την ελληνική κοινωνία, η συνέχιση της εξάρτησης
της χώρα µας µε άλλα µέσα. Άλλωστε, αυτή είναι η ιστορία της
ζωής σας, είναι το αποτύπωµα της δεξιάς παράταξης και η κλη-
ρονοµιά της Δεξιάς στην Ελλάδα: µία χώρα εξαρτηµένη, µε πο-
λίτες εξαρτηµένους. Αυτό δεν θα το επιτρέψει ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ
ούτε ο ελληνικός λαός.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Μπούµπας για πέντε λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς και εµένα δεν θα µου άρεσε, όταν µιλάω, να πέσει

η εικόνα από το κανάλι της Βουλής, αλλά νιώθω την ανάγκη,
επειδή κάνω τριάντα χρόνια τηλεόραση, να πω ότι δεν φταίνε οι
συνάδελφοι. Μπορεί να συµβεί. Ζωντανή µετάδοση είναι, οπότε
µην κατηγορούµε ότι αυτό γίνεται εσκεµµένα. Αυτό µπορεί να
γίνει για πάρα πολλούς τεχνικούς λόγους. Και εµένα δεν θα µου
άρεσε, αλλά συµβαίνει σε ζωντανές µεταδόσεις, γιατί το έχω
ζήσει µέσα από την τηλεόραση εδώ και πάρα πολλά χρόνια. 

Το πανεπιστήµιο είναι ουδέτερο ως γένος και πρέπει να µείνει
ουδέτερο έξω από πολιτικές σκοπιµότητες, αγκυλώσεις και ετι-
κέτες. Η έρευνα όµως και η επιστήµη είναι γένους θηλυκού. Πρέ-
πει να γεννούν ιδέες. 

Οι άνθρωποι, λέει, χωρίζονται σε δύο κατηγορίες, σε αυτούς
που ψάχνουν και βρίσκουν και σε αυτούς που βρίσκουν και δεν
είναι ευχαριστηµένοι. Είναι µία παροιµία που µας έρχεται από τη
Ρουµανία ή είναι αυτό που είχε πει κάποτε ο ποιητής, ο Πωλ Βα-
λερύ, ότι οι άνθρωποι είναι παράλογοι γι’ αυτό που ψάχνουν και
σπουδαίοι γι’ αυτό που βρίσκουν. Αυτοί ξέρετε είναι η µαγεία της
έρευνας. Αυτό είναι το ταξίδι του ονείρου.

Θέλω να ρωτήσω το εξής. Θέλουµε να νοµοθετήσουµε σή-
µερα. Tους µετόχους στην επένδυση της εκπαίδευσης στο χρη-
µατιστήριο της παιδείας που είναι το χρηµατιστήριο της ζωής,
τους ίδιους τους φοιτητές, που είναι οι µέτοχοι και όχι τα µετό-
χια, τους ρωτήσαµε; Αυτοί θα µείνουν αµέτοχοι; Διότι, ξέρετε,
µιλούσαµε και κοµµατικές παρατάξεις. Θέλουν να πάνε σε κοµ-
µατικές παρατάξεις για να αισθάνονται ότι ως οντότητες και ως
προσωπικότητες θα εισακουστούν, να πάρουν εργασίες από κά-
ποιες παρατάξεις, τα γνωστά, γιατί ως οντότητες και ως προσω-
πικότητες, ως βαθµίδες και ως κύτταρα ενεργά δεν τους ακούµε.
Άρα, πρέπει να τους δώσουµε τα εφόδια. Πώς; Υπάρχει λύση,
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πρόταση την οποία θα έχει τον χρόνο το Υπουργείο Παιδείας να
την επεξεργαστεί. 

Η τρόικα του Υπουργείου Παιδείας -σχήµα λόγου κάνω- έχει
ένα βαρύ βιογραφικό. Μπράβο σας! Είναι µεγάλο το βεληνεκές.
Στην Αµερική η κ. Κεραµέως ως δικηγόρος, στη Γαλλία επίσης,
µε µεταπτυχιακό στο Εµπορικό Δίκαιο έχει ζήσει στο πετσί της
το πανεπιστήµιο. Το ίδιο ο κ. Διγαλάκης. Διαβάζω µε προσοχή το
βιογραφικό του, ήταν και ερευνητής στη Βοστώνη. Άρα λοιπόν
είναι πλούσιο το βιογραφικό τους, όπως και της κ. Ζαχαράκη στο
Λονδίνο, ως καθηγήτρια Αγγλικής. Άρα, κύριοι, έχετε µεγάλη ευ-
θύνη. Πρύτανης ήσασταν, κύριε Διγαλάκη!

Θα βάλετε 2% µέσα από τον προϋπολογισµό –θέλετε από το
80%, θέλετε από το 20%;- να υπάρχει µία πλατφόρµα, όπου οι
φοιτητές κατά τα πρότυπα της Αµερικής -που το έχετε ζήσει στο
Χάρβαρντ, κυρία Κεραµέως, ισχύει- να αξιολογούν τους καθηγη-
τές, αλλά να µην φαίνονται, µε µόνο µία ευκαιρία. 

Να είναι ένα σύστηµα όπως είναι το TAXIS. Θα µπαίνει µέσα
και θα αξιολογεί τον καθηγητή του. Και από εκεί δώστε ένα µπό-
νους 2% χρηµατοδότησης στον καθηγητή. Γίνεται στην Αµερική
και οι καθηγητές έχουν τα εχέγγυα για να είναι καλοί. Πώς θα
είναι καλοί; Έχουν γνώσεις, έχουν πειθώ, έχουν µεταδοτικότητα;
Οι φοιτητές να κρίνουν και αυτοί ως προσωπικότητες και ως
ενεργά κύτταρα τους ίδιους τους καθηγητές. 

Αυτό ξέρετε ισχύει στο Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο Θεσσαλο-
νίκης. Υπάρχει µία πλατφόρµα αξιολόγησης, αλλά είναι προαι-
ρετική. Να γίνει υποχρεωτική. Δεν υπάρχει καλύτερο πράγµα.
Εδώ είναι η µαγεία, ώστε και οι φοιτητές ως προσωπικότητες να
µην έχουν ανάγκη να πάνε στην αγκαλιά κοµµατικών παρατά-
ξεων για να εισακουστούν ως οµάδα, αλλά να έχουν λόγο, άπο-
ψη. Είναι δέκα οκτώ χρονών, είναι ενήλικες, έχουν άποψη και
κρίση. Στην Κύπρο ο κ. Γεωργίου, ο Πρόεδρος των νοµικών θα
φέρει νόµο να είναι και υποψήφιοι Βουλευτές οι νέοι είκοσι ενός
ετών. 

Άρα, λοιπόν, να τους δώσουµε λόγο, να τους δώσουµε τα
εχέγγυα. Κάντε το αυτό και αµέσως θα πάρει φτερά η παιδεία.
Διότι, τι έχουµε πει; Επικεφαλής µπορεί να είναι ο εκάστοτε
Υπουργός. Πρέπει να βγαίνει διακοµµατικά το πόρισµα, µέσα
από µια επιτροπή που θα το επεξεργάζεται. Είναι η παρακατα-
θήκη, το µέλλον. Ο καθείς το αναγνωρίζει. Κάντε αυτό το σύ-
στηµα, να µπορούν οι φοιτητές και οι οικογένειές τους, που
πληρώνουν βαρύ φόρο για την παιδεία, να αξιολογούν τους κα-
θηγητές. 

Δεν ξέρω αν σας λέει κάτι το όνοµα Νίκος Μαδιάς. Ήταν στη
Βοστώνη ένας Έλληνας, ένας καταπληκτικός ερευνητής. Οι φοι-
τητές του όµως δεν τον αξιολόγησαν σωστά. Ξέρετε γιατί; Έχα-
σε τη διαπροσωπική σχέση µε τους φοιτητές, έχασε τον ανθρω-
πιστικό παράγοντα. Δεν θέλουµε ροµπότ επιστήµονα, θέλουµε
άνθρωπο. Είναι σαν µία οικογένεια που παίρνουµε τα καλύτερα
παιχνίδια για ένα παιδί, αλλά δεν ασχολούµαστε µε το παιδί. Ο
κ. Μαδιάς, λοιπόν, δεν αξιολογήθηκε σωστά στη Βοστώνη και άλ-
λαξε ρότα. Ασχολήθηκε περισσότερο µε τους φοιτητές του.

Δώστε, λοιπόν, στην τεθλασµένη όπως είναι η παιδεία -διότι η
παιδεία δεν µπορεί να είναι ευθεία γραµµή, όπως η ίδια η ζωή.
Το καρδιογράφηµα είναι τεθλασµένη. Αν γίνει ευθεία γραµµή, νε-
κρώνει-, δώστε λοιπόν στους φοιτητές ένα ποσοστό. Επεξεργα-
στείτε το, ξέρω ότι δεν µπορείτε να το ψηφίσετε τώρα αυτό.
Επεξεργαστείτε το και δώστε τους τη δυνατότητα, µέσω µιας
πλατφόρµας, να είναι πλέον υποχρεωτική η αξιολόγηση από
τους φοιτητές προς τους καθηγητές -αυτό είναι το χρηµατιστή-
ριο του πανεπιστηµίου της ίδιας της ζωής-, για να κάθονται και
οι καθηγητές σε αναµµένα κάρβουνα και να µην είναι ταµπουρω-
µένοι, να µη δηµιουργούν ένα στάτους απέναντι στους φοιτητές. 

Ξέρετε, υπάρχουν πολύ ωραία προγράµµατα. Η διευθύντρια
του Ιπποκράτειου Νοσοκοµείου στο Καρδιολογικό, όταν ήταν
στην Αµερική έτσι αξιολογούνταν ανά δύο µήνες. Μην το κάνετε
εσείς ανά δύο µήνες. Κάντε το ανά έξι µήνες. Αλλά κάντε το υπο-
χρεωτικό. Υπάρχουν, ξέρετε, προγράµµατα -θυµάµαι και έναν
φίλο, τον Σταύρο Αργυρίου, µε το arxaia.gr- όπου τα παιδιά µπο-
ρούν να µάθουν Αρχαία Ελληνικά πανεύκολα. Εµείς κάνουµε τη
ζωή τους δύσκολη. 

Αξιολόγηση, κυρία Υπουργέ µου και κύριε Υπουργέ µου, οι

φοιτητές προς τους καθηγητές, για να έχουν όρεξη, για να µπο-
ρούν αυτά τα παιδιά να βγούνε αύριο πολίτες και να πουν «είχαµε
τη χαρά της δηµιουργίας µέσα στο πανεπιστήµιο». 

Μην τους κόβουµε το όνειρο! Προσέξτε, η παιδεία µάς αφορά
όλους και θα είµαστε υπόλογοι.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει η κ. Μερόπη Τζούφη από τον ΣΥΡΙΖΑ, για πέντε λεπτά.
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι, µετά από µια κοπιώδη

διαδικασία φθάνουµε στο τέλος. 
Θα ήθελα να πω δύο κουβέντες για αυτό το θέµα της αξιολό-

γησης, να πω στον αγαπητό συνάδελφο ότι αυτή η διαδικασία
την οποία περιγράφει είναι µία τυπική διαδικασία την οποία κά-
νουν τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα. Και οι φοιτητές αξιο-
λογούν και υπάρχουν επιτροπές εκπαίδευσης, οι οποίες έχουν
µία διαδικασία ώστε αυτή η αξιολόγηση να είναι αξιοκρατική και
µάλιστα στα κριτήρια εξέλιξης των µελών ΔΕΠ είναι και η αξιο-
λόγηση από τους φοιτητές τους. Εποµένως, όσοι από εµάς συµ-
µετέχουν µέσα στα πανεπιστήµια και έχουν περάσει από τέτοιες
διαδικασίες και επίσης πρέπει να πω ότι έχουν υλοποιήσει και τέ-
τοιες διαδικασίες, οι οποίες έχουν πολλά θέµατα και προβλήµατα
και κυρίως έχουν πάρα πολύ κόστος, πολύ προσωπικό χρόνο και
ήταν ένα από τα θέµατα που δεν πρόλαβα να θέσω στην αρµόδια
Υπουργό. 

Ξέρετε ότι στη Μεγάλη Βρετανία που αυτά κοστολογούνται
είναι σηµαντικό το κόστος της αξιολόγησης και γι’ αυτό το θέµα
της εσωτερικής και της εξωτερικής αξιολόγησης δεν µπορεί να
γίνεται κάθε χρόνο και δεν µπορεί µε αυτό να συσχετίζεται και ο
ετήσιος προϋπολογισµός. Εποµένως, είναι σοβαρές και κρίσιµες
διαδικασίες. Υπάρχουν -και είναι καταγεγραµµένο, σας έχει γρα-
φτεί και στα σχόλια, κύριε Δηµητρόπουλε- συγκεκριµένα ποσά
που στη Μεγάλη Βρετανία κοστίζει η αξιολόγηση και όχι µόνο
για τον αξιολογικό φορέα. Στη δική σας δεν υπάρχει έκθεση του
ΓΛΚ µέσα. Λέτε ότι οι δαπάνες που θα προβλέπονται για αυτό το
σύστηµα δεν έχουν προβλεφθεί και δεν έχουν υποβληθεί από το
Υπουργείο Παιδείας. Εγώ θα περίµενα να ακούσω και σε αυτό
µία συγκεκριµένη απάντηση. Άρα είναι µία διαδικασία δύσκολη,
επίπονη, έχει ένα σηµαντικό κοµµάτι γραφειοκρατίας και έχει και
διάφορα στοιχεία τα οποία κάποιοι συνάδελφοι, δηλαδή ο κ. Βα-
ρουφάκης ανέδειξε κάποια από αυτά που µπορούν να δηµιουρ-
γήσουν προβλήµατα σε αυτό που ψάχνουµε να βρούµε, καλύ-
τερη ποιότητα στα πανεπιστήµιά µας.

Το δεύτερο θέµα, το οποίο θέλω να θέσω, είναι ότι είπατε πως
εµείς είµαστε ένας χώρος ο οποίος λέει αβασάνιστα «όχι» -το
είπε ο Πρωθυπουργός- και τα µετατρέπουµε όλα σε αρένα του
κοµµατικού ανταγωνισµού. Εδώ να πω ότι στο κύριο θέµα µας,
που είναι η αξιολόγηση να συνδέεται µε το 20% της χρηµατοδό-
τησης, σας κάναµε πρόταση πολύ συγκεκριµένη: Δώστε την τα-
κτική χρηµατοδότηση στο ύψος που είναι και από εκεί και πέρα
εάν θέλετε να επιβραβεύσετε τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύ-
µατα, δώστε το ως µπόνους αυτό το 20%. Αυτό δεν είναι άποψη
του ΣΥΡΙΖΑ, είναι άποψη της Συνόδου των πρυτάνεων, η οποία
σας κάνει ακριβώς κριτική πάνω στο συγκεκριµένο θέµα και ζη-
τάει να µην προχωρήσετε σε αυτόν τον τρόπο νοµοθέτησης.
Εποµένως, δεν είναι αβασάνιστο «όχι». 

Το ίδιο ισχύει και για τα µέλη ΔΕΠ του Αριστοτελείου Πανεπι-
στηµίου Θεσσαλονίκης, της Φιλοσοφικής του ΕΚΠΑ, του Πανε-
πιστηµίου Θεσσαλίας, την πρυτανεία των Ιωαννίνων, το Πάντειο
Πανεπιστήµιο, διάφορες συνδικαλιστικές οργανώσεις σηµαντι-
κές, όπως είναι η ΚΙΠΑΝ του ΑΠΘ, η Συσπείρωση, τους πανεπι-
στηµιακούς δασκάλους και τελευταία και την ΠΟΣΔΕΠ. Εποµέ-
νως, υπάρχει ένας πανεπιστηµιακός κόσµος που καλείται µάλι-
στα να υλοποιήσει αυτές τις οποίες ονοµάζετε εσείς µεταρρυθ-
µίσεις, ο οποίος είναι απέναντι. Αυτό, όπως καταλαβαίνετε, θα
δηµιουργήσει σηµαντικότατες δυσκολίες στο να την υλοποι-
ήσετε, γιατί τη διάταξη σήµερα θα την περάσετε, όπως έγινε και
µε άλλα νοµοθετήµατα στο παρελθόν που στην πράξη αποδείχ-
θηκε ότι δεν µπορούσαν να υλοποιηθούν.

Το τρίτο θέµα, στο οποίο θέλω να τοποθετηθώ, είναι το περί-
φηµο άρθρο 50. Και εδώ έχουµε σύµπασα την εκπαιδευτική κοι-
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νότητα απέναντι και θα µου επιτρέψετε να πω, µε την εξαίρεση
της Ελληνικής Λύσης που δεν έχω καταλάβει ποια θέση θα πάρει
στο θέµα, ότι ακόµη και οι δικές σας συνδικαλιστικές οργανώσεις
θεωρούν ότι είναι λάθος η επιµονή σας να νοµοθετήσετε σε αυτή
την κατεύθυνση. Καταργείτε, κυρία Κεραµέως, αυτό που ισχύει.
Καταργείται αυτήν τη στιγµή. Έκλεισε η προκήρυξη για την ει-
δική αγωγή και εκπαίδευση, η οποία προέβλεπε ως µόνη δυνα-
τότητα των αποφοίτων του εξωτερικού ή των κολλεγίων να έχει
υπάρξει ακαδηµαϊκή ισοδυναµία µέσω του ΔΟΑΤΑΠ και επανα-
φέρετε το παλιό σύστηµα Αρβανιτόπουλου. Εποµένως, όσον
αφορά το επιχείρηµα ότι φταίει η επιστολή, σας ζήτησα µε επί-
µονο τρόπο να µου πείτε αν είναι διαβαθµισµένη και να µας δώ-
σετε τη δυνατότητα να τη δούµε αναλυτικά. Λέει, λοιπόν, εκεί ότι
πρέπει το Υπουργείο να πάρει µία θέση σε αυτό το πρόβληµα
που το βάζει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Αυτό δεν σηµαίνει ότι το
Υπουργείο, εσείς, σε τέτοια ζητήµατα που είναι σοβαρά εθνικά
ζητήµατα και που θέλουµε υψηλά ακαδηµαϊκά προσόντα, ήσα-
σταν υποχρεωµένοι να προχωρήσετε σε αυτού του τύπου τη
ρύθµιση. Είναι εποµένως δική σας επιλογή η ισοτίµηση των πτυ-
χίων για τους µόνιµους διορισµούς στην εκπαίδευση και -επανα-
λαµβάνω- ενώ ήδη έχει κλείσει µε τον προηγούµενο τρόπο η
προκήρυξη για την ειδική αγωγή και εκπαίδευση.

Και τελειώνω γλυκά, µε τα οικονοµικά της παιδείας. Δεν θα
επανέλθω για να πω νούµερα. Να πω εδώ στην αγαπηµένη µας
Υπουργό ότι το ποσοστό αυτή τη στιγµή που κατανέµεται ως πο-
σοστό του ΑΕΠ για την παιδεία είναι πάρα πολύ χαµηλό, εξακο-
λουθεί να είναι. Είναι στο 2,8%. Με το µεσοπρόθεσµο Σαµαρά -
Βενιζέλου, µετά από σοβαρότατες µειώσεις που είχαν υπάρξει
στα χρόνια των µνηµονίων, που ήταν περίπου στο 34% ενώ το
ΑΕΠ είχε µειωθεί στο 25%, προβλεπόταν να κατρακυλήσει στο
1,87%. Με δυσκολίες βρίσκεται εκεί. Και µάλιστα µέσα σε αυτό
µόνο το 0,8% αφορά την ανώτατη εκπαίδευση. 

Στη γειτονική Ιταλία ο Υπουργός Παιδείας, µέλος του Δηµο-
κρατικού Κόµµατος, παραιτήθηκε διότι το αίτηµά του ήταν να
ανέβει ο προϋπολογισµός της Ιταλίας στο 3,6%, που και εκεί
ήταν από τους χαµηλότερους µέσους όρους για την Ευρωπαϊκή
Ένωση, και µάλιστα πρότεινε φόρους στα αεροπορικά εισιτήρια,
στα πλαστικά και στα ζαχαρούχα, ώστε να µπορέσουν να βρε-
θούν εκείνα τα κονδύλια τα οποία χρειάζεται η παιδεία. Όπως
είπαν και ο κ. Διγαλάκης και ο κ. Στεφανάδης και όσοι προέρχον-
ται από την τριτοβάθµια εκπαίδευση, το κοµµάτι της υποχρηµα-
τοδότησης της ανώτατης εκπαίδευσης µαζί µε την υποστελέ-
χωση είναι από τους πιο κρίσιµους παράγοντες όταν κανείς θέλει
να µιλήσει για ποιότητες, και είναι κρίσιµο και για το κοµµάτι της
ανάπτυξης του τόπου, διότι χωρίς την επαναφορά του πνευµατι-
κού κεφαλαίου, που η ανώτατη εκπαίδευση και η έρευνα µπο-
ρούν να παίξουν αυτόν το ρόλο και είχαν ξεκινήσει να τον παί-
ζουν, δεν µπορούµε να προχωρήσουµε παραπέρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κυρία Τζούφη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Υγείας, Οικονοµικών και Παιδείας και
Θρησκευµάτων κατέθεσαν στις 21-1-2020 σχέδιο νόµου: «Κύ-
ρωση των επιµέρους συµβάσεων δωρεάς της από 6.9.2018 Σύµ-
βασης Δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος «Κοινωφελές Ίδρυµα
Σταύρος Σ. Νιάρχος» και του Ελληνικού Δηµοσίου για την ενί-
σχυση και αναβάθµιση των υποδοµών στον τοµέα της Υγείας που
κυρώθηκε µε τον νόµο 4564/2018 (Α’ 170)».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Ο κ. Στυλιανίδης από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο για

πέντε λεπτά.
ΕΥΡΙΠΙΔΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ: Θα µπορούσα να αρχίσω αντί-

στροφα µε αυτό που είπατε, αλλά θα επιµείνω στο σκεπτικό που
είχα προσχεδιάσει. Τέσσερις, κύριε Πρόεδρε, καταληκτικές, συµ-
περασµατικές επισηµάνσεις θα κάνω, µετά από µία µακρά και πι-
στεύω γόνιµη συζήτηση.

Πρώτη επισήµανση. Η Αντιπολίτευση έθεσε επιχειρήµατα γύ-
ρω από ένα, κατά τη γνώµη µου, ξεπερασµένο δίληµµα που φέρ-
νει σε σύγκρουση το δηµόσιο µε τον ιδιωτικό φορέα παροχής εκ-
παιδευτικών υπηρεσιών. Κατά τη γνώµη µου, αυτό είναι και
ξεπερασµένο και ιδεοληπτικό στις µέρες µας. Σήµερα θα έπρεπε

να συζητούµε για δύο άλλα αγαθά ή δικαιώµατα. Το ένα είναι η
ποιότητα της εκπαίδευσης και το δεύτερο είναι η προσβασιµό-
τητα. Εάν το φτωχό παιδί έχει προσβασιµότητα δεν έχει σηµασία
αν ο φορέας που προσφέρει υπηρεσία είναι δηµόσιος ή ιδιωτι-
κός, αρκεί η υπηρεσία να είναι ποιοτική. Εκατόν ογδόντα πέντε
µε εκατόν ενενήντα µέρες τον χρόνο δουλεύει το δηµόσιο πανε-
πιστήµιο. Οι υπόλοιπες θα µπορούσαν να έχουν αξιοποιηθεί για
διά βίου µάθηση, για προσέλκυση ξένων φοιτητών, για ερευνη-
τικά προγράµµατα, για εκπαιδευτικά προγράµµατα εταιρειών ή
και φορέων του δηµοσίου, µε όφελος για το πανεπιστήµιο. Δεν
γίνεται κάτι τέτοιο. Ας προβληµατιστούµε για το γιατί δεν γίνεται. 

Δεύτερη επισήµανση. Διερωτήθηκαν πάρα πολλοί συνάδελφοι
γιατί δεν µπορούµε να συνεννοηθούµε εθνικά στα θέµατα της
παιδείας. Εγώ, µετά από µία αρκετά µακρά διαδροµή στον χώρο
της εκπαίδευσης και της πολιτικής, φιλοδοξώ να σας δώσω την
απάντηση. Διότι η παιδεία αφορά το ιερότερο που διαθέτει µία
οικογένεια, το παιδί της. 

Αυτή τη στιγµή το Υπουργείο Παιδείας αναφέρεται σε ένα εκα-
τοµµύριο εξακόσιες χιλιάδες παιδιά, δηλαδή σε ένα εκατοµµύριο
εξακόσιες χιλιάδες οικογένειες, δηλαδή σε πεντέµισι εκατοµµύ-
ρια ψηφοφόρους. Όταν, λοιπόν, τα κόµµατα τοποθετούνται εδώ
µέσα και προσπαθούν να κάνουν πολιτική προς άγραν ψήφων,
δεν υπάρχει περίπτωση να τοποθετηθούν µε υπευθυνότητα και
διορατικότητα για το µέλλον αυτού του τόπου και φυσικά, της
νεότερης γενιάς. 

Η άποψή µου είναι ότι αυτό το νοµοσχέδιο ακριβώς σε αυτό
το σηµείο απαντά. Αναθέτει την χάραξη εθνικής στρατηγικής για
την ανώτατη εκπαίδευση σε µία ανεξάρτητη αρχή, η οποία αν
στελεχωθεί µε ποιοτικά πρόσωπα κι αν έχει διάρκεια και συστη-
µατικότητα στη δουλειά της, µπορεί να µας δώσει αποτελέσµατα
τα οποία θα συνυπογράψουµε όλα τα κόµµατα, εφόσον είναι ποι-
οτική παραγωγή µιας δουλειάς που θα έχει προηγηθεί µε σύ-
στηµα και αφοσίωση.

Η τρίτη επισήµανση αφορά τη χρηµατοδότηση. Γυρνάτε, γυρ-
νάτε, γυρνάτε, κάνετε κριτική και στην Υπουργό, κάνετε κριτική
και στο Υπουργείο και στην Κυβέρνηση για τη χρηµατοδότηση.
Εγώ επιστρέφω, λοιπόν, το ερώτηµα. Τα πανεπιστήµια αυτά
πόσα λεφτά αντλούν από την αγορά; Γιατί η αγορά και η κοινωνία
δεν εµπιστεύτηκαν µέχρι τώρα σε υψηλότατο βαθµό τα ανώτατα
εκπαιδευτικά ιδρύµατα; Αυτό δεν θα µας προβληµατίσει ποτέ;

Την περίοδο που εγώ ήµουν Υπουργός Παιδείας, που ήταν µία
ανθηρή περίοδος για τη χώρα, είχαµε την πέµπτη καλύτερη κρα-
τική χρηµατοδότηση προς τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα
στην Ευρωζώνη και τα ιδρύµατά µας ήταν τελευταία σε τζίρο.
Διότι η αγορά δεν εµπιστεύονταν να πάει να επενδύσει εκεί πάνω
ερευνητικά, εκπαιδευτικά ή άλλα προγράµµατα, γιατί δεν ήξερε
ποιον να µιλήσει. Με ποιον θα µιλούσε, µε τον συνδικαλιστή; Με
ποιον θα µιλούσε; Με αυτόν ο οποίος τοποθετείτο µε κριτήριο
το κοµµατικό του συµφέρον ή το ιδιωτικό, προσωπικό του συµ-
φέρον κι όχι το συµφέρον του ιδρύµατος; 

Εποµένως, θα πρέπει εκεί να δώσουµε την απάντηση. Η χρη-
µατοδότηση όταν κινητροδοτεί, αν παραγάγει αποτελέσµατα το
ίδρυµα για να πάρει αυτό το 20%, το 20% θα έχει ουρά πολλά
περισσότερα χρήµατα για το ίδρυµα.

Τέταρτη επισήµανση. Μιλούµε για την απορροφητικότητα
στην αγορά εργασίας και βλέπω ότι η Αντιπολίτευση στο µυαλό
της έχει µόνο δηµοσίους υπαλλήλους. Δηλαδή, θεωρεί εργα-
σιακά δικαιώµατα, επαγγελµατικά δικαιώµατα µόνο αυτά που
οδηγούν στη θέση ενός δηµοσίου υπαλλήλου. Η απορροφητικό-
τητα δεν µετριέται ούτε σε εθνικό ούτε σε διεθνές επίπεδο µε
αυτό το κριτήριο και µόνο. Σε άλλα πανεπιστήµια που διακρίνον-
ται διεθνώς η απορροφητικότητα µετριέται µε το πώς ζητάει η
κοινωνία και η αγορά τους λειτουργούς που παράγεις να µπουν
µέσα στην παραγωγή και να δώσουν ανταποδοτικό αποτέλεσµα.
Αυτό το κριτήριο πότε θα το βάλετε επιτέλους ως κριτήριο αξιο-
λόγησης; 

Κι ένα παράδειγµα στο τέλος, κύριε Πρόεδρε, και µε αυτό
κλείνω. Εγώ υπηρέτησα και συνεχίζω να υπηρετώ δύο σηµαντικά
πανεπιστήµια. Είµαι παιδί του δηµοσίου, κατ’ αρχήν να πω, για
να µην υπάρχουν προκαταλήψεις. Δεν έχω τελειώσει κολλέγιο.
Δηµόσιο σχολείο έχω τελειώσει, το 1ο Λύκειο Κοµοτηνής. Δηµό-
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σιο Πανεπιστήµιο έχω τελειώσει, το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο
Θράκης. Δηµόσιο πανεπιστήµιο ήταν κι αυτό στο οποίο έκανα το
διδακτορικό µου στο Αµβούργο. 

Θέλω να σας πω ότι τα πανεπιστήµια στα οποία πιστεύω και
υπηρέτησα και υπηρετώ είναι το Δηµοκρίτειο, δηµόσιο πανεπι-
στήµιο και το Ευρωπαϊκό Πανεπιστήµιο Κύπρου, το οποίο είναι
ένα ΣΔΙΤ. Είναι από τη µία πλευρά αµερικανικά ιδιωτικά κεφάλαια
και από την άλλη το γαλλικό δηµόσιο, µε management ελληνικό.
Θέλετε να σας δώσω µία σύγκριση, για να λήξουµε µε αυτή την
κουβέντα την αποψινή, για να µείνει και η τελική γεύση στον ελ-
ληνικό λαό;

Το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο έχει είκοσι οκτώ χιλιάδες φοιτη-
τές, Έλληνες µόνο, ελάχιστους ξένους, περιστασιακά, τέσσερις
έδρες λειτουργίας και προϋπολογισµό το 2019 στα 5,6 εκατοµ-
µύρια, αν θυµάµαι καλά. Με αυτά πρέπει να λειτουργήσει και να
παραγάγει αποτελέσµατα γι’ αυτά τα παιδιά.

Το Ευρωπαϊκό Πανεπιστήµιο Κύπρου, που είναι νεοσύστατο,
έχει εξίµισι χιλιάδες φοιτητές, εβδοµήντα διαφορετικών εθνικο-
τήτων, µε κύκλο εργασιών 45 εκατοµµύρια τον χρόνο και καθαρά
κέρδη για το ίδρυµα και για την Κυπριακή Δηµοκρατία πάνω από
10 εκατοµµύρια και χίλιους εργαζόµενους, χίλιες οικογένειες που
τρώνε ψωµί από κει.

Θέλω να πω µε αυτό ότι πρέπει επιτέλους να καταλάβουµε ότι
ο κόσµος έχει αλλάξει, ότι πρέπει να αντιµετωπίσουµε τον χώρο
της εκπαίδευσης διαφορετικά. Εάν διασφαλίσουµε την ποιότητα
και παραλλήλως την προσβασιµότητα για µία κοινωνική οµάδα,
που ενδεχοµένως δεν έχει την οικονοµική δυνατότητα, µε σύγ-
χρονους τρόπους, είναι βέβαιον ότι θα αποκτήσουν φτερά τα
ιδρύµατά µας.

Διότι τα ιδρύµατά µας έχουν διακεκριµένο επιστηµονικό δυνα-
µικό. Διοίκηση δεν έχουνε αποτελεσµατική, γιατί και το θεσµικό
πλαίσιο που τόσα χρόνια έχει κυριαρχήσει, συνδυασµένο µε την
ιδεοληψία που επέβαλε η Αριστερά σε αυτό τον τόπο, δεν τους
επέτρεψαν να πετάξουν.

Είµαι βέβαιος κι έχω εµπιστοσύνη στο επιστηµονικό δυναµικό
της χώρας ότι κάτω από τις κατάλληλες πολιτικές επιλογές, µε
τη συµπαράσταση πρώτα της κοινωνίας και µετά της αγοράς, θα
καταγράψει αποτελέσµατα µοναδικά, που θα ξαναφέρουν την
Ελλάδα σε πρωταγωνιστικούς ρόλους, σε αυτούς που πραγµα-
τικά αξίζει να βρίσκεται η χώρα µας. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κηρύσσε-

ται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και των
τροπολογιών του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας και
Θρησκευµάτων: «Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης, Ειδικοί
Λογαριασµοί Κονδυλίων Έρευνας Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδ-
ρυµάτων, Ερευνητικών και Τεχνολογικών Φορέων και άλλες δια-
τάξεις».

Έχει υποβληθεί αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας επί των άρ-
θρων 16, 33 και 50 του σχεδίου νόµου από Βουλευτές του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, η οποία θα διεξαχθεί την Πέµπτη 23 Ιανουαρίου 2020, µετά
τη συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής και επί των υπολοί-
πων άρθρων και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά. 

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, εξήντα άρθρα και τρεις τροπολογίες. Κάθε
φορά στην οθόνη εµφανίζονται ως τέσσερα άρθρα προς ψήφιση.
Για να ψηφίσετε και τα υπόλοιπα, θα πρέπει να κυλήσετε την
οθόνη αφής. Στο πάνω δεξιά µέρος της οθόνης εµφανίζεται κάθε
φορά ο αριθµός των άρθρων που αποµένουν για ψήφιση. Αφού
καταχωρήσετε τη ψήφο σας, έχετε τη δυνατότητα να την ελέγ-
ξετε ή και να την αναθεωρήσετε έως τη λήξη της ψηφοφορίας. 

Για οποιαδήποτε απορία απευθυνθείτε στο Προεδρείο προκει-
µένου να σας συνδράµουν οι αρµόδιοι υπάλληλοι.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδερφοι, στο σηµείο αυτό σας ενηµερώνω ότι η κ.
Χαρά Κεφαλίδου, ειδική αγορήτρια του Κινήµατος Αλλαγής, κα-
τόπιν συνεννοήσεως µε τον Προεδρεύοντα της Βουλής κ. Οδυσ-
σέα Κωνσταντινόπουλο, δήλωσε ότι αντιµετώπισε πρόβληµα
κατά τη διαδικασία της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας επί του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων της 21-
1-2020 και ζήτησε να καταχωρισθεί η ψήφος της επί της αρχής
«ΝΑΙ» και όχι «ΟΧΙ», όπως εκ παραδροµής καταχωρήθηκε στο σύ-
στηµα.

(Το σχετικό έγγραφο καταχωρίζεται στα Πρακτικά και έχει ως
εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εφόσον
έχετε ολοκληρώσει τη ψηφοφορία, παρακαλώ να κλείσει το σύ-
στηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Οι θέσεις
των κοµµάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλε-
κτρονικό σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής
συνεδρίασης και θα εµφανιστούν στις οθόνες της Αίθουσας.
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Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης, Ειδικοί Λογαριασµοί Κον-
δυλίων Έρευνας Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων, Ερευνη-
τικών και Τεχνολογικών Φορέων και άλλες διατάξεις

Επί της αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 1 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΌΧΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΌΧΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΌΧΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΌΧΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΌΧΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΌΧΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΌΧΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΌΧΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΌΧΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 10 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΌΧΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΌΧΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΌΧΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΌΧΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΌΧΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 15 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΌΧΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 17 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΌΧΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 18 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΌΧΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 19 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 20 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
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ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 23 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 24 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 25 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 26 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 27 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 28 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 29 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 30 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 31 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 32 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 34 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 35 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 36 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 37 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 38 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΌΧΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 39 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 40 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 41 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 42 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
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Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 43 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 44 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 45 όπως τροπ. ΟΜΟΦΩΝΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 46 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 47 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 48 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 49 ως έχει   ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 51 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 52 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 53 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΌΧΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 54 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 55 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 56 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 57 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΌΧΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 58 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΌΧΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 59 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΌΧΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 60 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 61 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 62 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 63 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
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Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Υπ. Τροπ. 131/2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Υπ. Τροπ. 132/3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Βουλ. Τροπ. 135/6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μετά την
ολοκλήρωση της ψηφοφορίας µε το ηλεκτρονικό σύστηµα, το
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων:
«Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης, Ειδικοί Λογαριασµοί Κον-
δυλίων Έρευνας Ανωτάτων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων, Ερευνη-
τικών και Τεχνολογικών Φορέων και άλλες διατάξεις», έγινε δεκτό
επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολογιών του κατά πλει-
οψηφία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 23.46’ λύεται η συνεδρίαση για
αύριο ηµέρα Τετάρτη 22 Ιανουαρίου 2020 και ώρα 10.30’ µε αν-
τικείµενο εργασιών του Σώµατος, εκλογή Προέδρου της Δηµο-
κρατίας, µε ονοµαστική ψηφοφορία, σύµφωνα µε τις διατάξεις
του Συντάγµατος και του Κανονισµού της Βουλής.
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